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°۲۹تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)67,480درهم امارات

0 (%0)29,000لير ترکيه

0 (%0)38,350يوان چين

0 (%0)198,750دلار کانادا

0 (%0)273,600فرانک سوئيس

0 (%0)3,350افغاني

0 (%0)3,900روبل روسيه

0 (%0)185,100دلار استراليا

0 (%0)247,790دلار

0 (%0)287,750يورو

0 (%0)343,230پوند انگليس

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)107,060,000سکه امامي

0 (%0)105,010,000سکه بهار آزادي

0 (%0)55,000,000نيم سکه

0 (%0)35,000,000ربع سکه

0 (%0)22,500,000سکه گرمي

 
دوشنبه ۴ مرداد ۱۴۰۰

 
July 26, 2021

پانزدهم ذیحجه ۱۴۴۲

مناسبت ها

۴ مرداد ولادت امام علی النقی الهادی علیه السلام [ ١٥ ذوالحجه ]
۶ مرداد روز ترویج آموزش های فنی و حرفه ای

۷ مرداد عید سعید غدیر خم [ ١٨ ذوالحجه ]
۷ مرداد مرداد روز،جشن مردادگان

۸ مرداد روز بزرگداشت شیخ شهاب الدین سهروردی

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۶:۰۸ اذان صبح: ۰۴:۲۷

غروب خورشید: ۲۰:۱۴ اذان ظهر: ۱۳:۱۱

اذان مغرب: ۲۰:۳۱



 

1- حفظ محیط زیست یعنی مسئولیت پذیري اجتماعی - روزنامه آسیا

2- شرکت توسعه کارآفرینی بهمن بزرگترین سرمایه گذاري خود را روي دیدار انجام داد - صبجانه پرس

3- احتمال ریزش قیمت طلا در بازار جهانی - روزنامه تعادل

4- رشد 9 درصدي اقتصاد امریکا در سه ماهه دوم - روزنامه تعادل

5- روحانی: دلار باید 5 هزار تومان می شد - روزنامه تعادل

6- عوامل موثر در توسعه و موفقیت کارآفرینان زن - خبرگزاري علم و فناوري

7- افتتاح بیش از 20 طرح محرومیت زدایی در روستاهاي آذربایجان شرقی - بسیج نیوز

8- خانه هاي مهارت در مناطق مختلف سیستان و بلوچستان راه اندازي می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

9- صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی معلولان از امروز رسما آغاز به کار می کند/ امسال 60 هزار فرصت شغلی براي معلولین ایجاد خواهیم کرد/ انعقاد جامع ترین تفاهم نامه با سازمان فنی

و حرفه اي جهت توانمندسازي ... - برنا نیوز

10- نخستین مرکز آموزش مهارت صنایع دریایی در استان بوشهر راه اندازي می شود - روزنامه کائنات

11- فارس من|کم کاري معاون اول رئیس جمهور در حوزه تولید/صنعتگران چشم انتظار مسئولان - خبرگزاري فارس

12- بازدید فرماندار مهاباد از مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان - باشگاه خبرنگاران جوان

13- پایا اقدام به اجراي طرح آموزشی شاپنک نوجوان کارآفرین نمود - جوان آنلاین

14- راه اندازي مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در راستاي کارآفرینی - خبرگزاري علم و فناوري

15- مخالفت دو نماینده مجلس با طرح «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي»/ توانگر: این طرح هیچ فوریتی ندارد - بیتوته

16- حمایت از سرمایه گذاريِ گردشگري ریلی در پی«ثبت جهانی راه آهن ایران» - ایمنا

17- دولت مقصر وضعیت فعلی اقتصادي نیست - روزنامه سیاست روز

18- خوزستانی ها مراقب ضدانقلاب باشند - روزنامه سیاست روز

19- امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه خاورمیانه - جامعه ایده آل

20- مجتمع گندله سازي مادکوش آزمون استخدامی برگزار می کند - بازار کار

21- 45 درصد مراجعین به مراکز مهارت آموزي فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند - بازار کار

22- کاهش شدید فرصت هاي شغلی زنان در ایران - بازار کار

23- لزوم تدوین برنامه هایی براي اشتغال دانش آموختگان دانشگاه ها - بازار کار

24- مهارت در غربت، جهان به ضرورت انقلاب در مهارت می اندیشد - بازار کار

25- کانون کارآفرینی، اتاق فکر پیشرفت و توسعه استان کرمانشاه - باشگاه خبرنگاران جوان

26- هدف اصلی سپاه فجر محرومیت زدایی از سراسر فارس است/ شادي مردم از قهرمانی فجر قابل قیمت گذاري نسیت - باشگاه خبرنگاران جوان

27- پیام شما - روزنامه آواي خراسان جنوبی

28- در حضور معاون اول رییس جمهوري صورت گفت: قدردانی رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) از مدیر عامل بانک ملت - رویداد 24

29- تجارت بادام زمینی باید جهانی شود/کارگروه هاي آرد و نان درشهرستان هاي گیلان فعال شود - ایلنا

30- افتتاح کارگاه صنایع تبدیلی مرکز آموزش فنی و حرفه اي بانوان در شیراز - ایلنا

31- هزینه ساخت راه در کهگیلویه و بویراحمد چندین برابر سایر استان هاست - روزنامه رسالت

32- تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان - روزنامه رسالت

33- احتمال ریزش 70 دلاري قیمت جهانی طلا - روزنامه کیهان

34- پیشرفت فیزیکی 78 درصد طرح ها کمتر از 20 درصد است - روزنامه کیهان

35- اقتصاد نفتی سبب دوري از فعالیت هاي تولیدمحور شده است - روزنامه کیهان

36- پایان بارگیري نخستین محموله نفت صادراتی در جاسک - کیوسک خبر

37- مناطق آزاد تجاري 304 هزار میلیارد تومان طرح در حال اجرا دارد - صبجانه پرس

38- استقلال بانک مرکزي از بانک ها و دولت ریشه تورم را می خشکاند - اقتصاد آنلاین

39- مشکل تراشی بانکهاي بوشهر براي پرداخت وام - خلیج فارس نیوز

40- تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی گامی جدید در جهت مهارت آموزي - آرمان کرمان

41- کِشت 75 درصد از گونه هاي گیاهان دارویی ایران در استان اصفهان - خبرگزاري صدا و سیما

42- اولین قطار باري به صورت آزمایشی از خاك ترکمنستان وارد ایران شد - روزنامه اقتصاد سرآمد

43- شکستن حلقه تحریم با تجهیز ناوگان دریایی بندرشهید رجایی - روزنامه اقتصاد سرآمد

44- طرح گوره - جاسک شرکت هاي زیان ده داخلی را به سود رساند - روزنامه اقتصاد سرآمد

45- متنوع سازي مبادي صادرات نفت؛ فرصت احیاي زیرساخت ها در خارك - روزنامه اقتصاد سرآمد

46- پیشنهاد هاي برون رفت از بحران کنونی خوزستان - روزنامه اقتصاد سرآمد

47- پیشنهاد هاي برون رفت از بحران کنونی خوزستان - روزنامه اقتصاد سرآمد



48- معرفی نخستین سفیر رژیم صهیونیستی در امارات - باشگاه خبرنگاران جوان

49- ابلاغ دستورالعمل پرداخت تسهیلات به تالارهاي پذیرایی آسیب دیده از کرونا - خوزنا

50- فولاد، سیمان و کاشی چگونه به بحران آب دامن زدند؟ - خرداد

51- هدف اصلی سپاه فجر محرومیت زدایی از سراسر فارس است/ شادي مردم از قهرمانی فجر قابل قیمت گذاري نیست - خبرگزاري فارس

52- جزییات وام 100 میلیون تومانی اشتغال - راه ترقی

53- جزییاتی از کمیسیون ویژه شوراي شهر ششم اصفهان/ تغییر ترکیب کمیسیون هاي شورا نسبت به فراخور نیاز هر دوره - خبرگزاري فارس

54- وجود مرز و منطقه آزاد مهران بهترین فرصت براي جذب سرمایه گذار است - موج

55- 230 میلیارد تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلام اختصاص یافت - موج

56- اقتصاد خاموش - اتاق بازرگانی تهران

57- وراکروز قاچاق با پلاك جعلی در یزد متوقف شد - باشگاه خبرنگاران جوان

58- بررسی دلایل خشکسالی در استانی با 5 رود بزرگ پُرآب! - اتحاد خبر

59- مجازات هاي قانونی غیبت و فرار از سربازي - صبجانه پرس

60- بازشدن قفل بیکاري با گسترش مهارت - فصل اقتصاد

61- تجارت بادام زمینی باید جهانی شود/کارگروه هاي آرد و نان درشهرستان هاي گیلان فعال شود - نداي گیلان

62- آزمون استخدامی - خبرگزاري صدا و سیما

63- تشکیل 34 پرونده انحراف در پرداخت تسهیلات روستایی مازندران - دانا

64- از نحوه هزینه کرد کمک هاي مردمی در کمیته امداد تا نامه نگاري با آیت االله رئیسی در مورد نیازمندان - تجارت گردان

65- راه اندازي سامانه همراه کارجویان ماهر در استان زنجان - موج رسا

66- دانشکده مهارت خلاء عدم تخصص فارغ التحصیلان دانشگاهی را پر می کند - ایسنا

67- آغاز ثبت نام آزمون استخدامی مادکوش - اخبار فلزات

68- 6 صورت مساله دولت آینده - آخرین خبر

69- حل مشکل هر واحد تولیدي سبب اشتغال و کاهش ارتکاب جرم در جامعه می شود - تسنیم

70- آخرین شوك براي احیاء امیدهاي خاموش شده/درخواست از اتاق تهران براي نجات کانون زنان بازرگان - روزنامه جهان اقتصاد

71- بررسی زوایاي پنهان بحران آب خوزستان - شعار سال

72- پیش بینی پذیر کردن اقتصاد مهم ترین وظیفه دولت جدید است - فصل اقتصاد

73- قیمت هر گرم طلا به 1061448 تومان رسید / قیمت دلار و یورو امروز 1400/5/3 - کارگر آنلاین

74- از تولید ورق در فولاد اکسین خوزستان تا صادرات نفت ایران از پایانه جاسک - بورس و بانک

75- بازگشت چراغ خاموش، خاموشی ها در بوشهر - بامداد 24

76- نماینده مجلس: طرح صیانت از حقوق کاربران فضاي مجازي اشکالات متعددي دارد - روزنامه جهان صنعت

77- شجاعی: زمان اخذ مجوزهاي سرمایه گذاري صفر شود - نسیم نیوز

78- برگزاري آیین نکوداشت هفته ملی مهارت به میزبانی دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد - اخبار علمی

79- موانع تامین آب فعالان بخش کشاورزي دشت مرکزي میناب مرتفع می شود - خبرگزاري مهر

80- تشکیل 34 پرونده انحراف در پرداخت تسهیلات روستایی مازندران - بلاغ

81- راه اندازي نخستین دپارتمان تخصصی کسب و کار در ایلام - شبستان

82- نرخ بیکاري استان یزد بالاتر از نرخ کشوري - خبرگزاري صدا و سیما

83- کشت 75 درصد گیاهان دارویی ایران در اصفهان - روزنامه نصف جهان

84- مشاغل دولتی پاسخگوي دانش آموختگان دانشگاه ها نیست - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

85- لزوم نقش آفرینی بانوان در مقیاسی فراتر از مراکز دانشگاهی - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

86- رویداد کمند، حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران دانشجو - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

87- بازخوانی گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس درباره بی آبی خوزستان - شعار سال

88- راه آهن سراسري ایران ثبت جهانی شد/ ثبت طولانی ترین مسیر ریلی در یونسکو - باشگاه خبرنگاران جوان

89- افزایش شفافیت، توسعه متوازن، فضاي سبز و توزیع خدمات اهم برنامه هاي شوراي پنجم - شهریار

90- ضرورت توجه به ابعاد مختلف دهه ولایت - خبرگزاري فارس

91- صد روز تا رستگاري در پاستور - فردا نیوز

92- جدیدترین گزارش ها از فوق العاده ویژه فرهنگیان و معلمان - دنیاي معدن

93- سرمایه گذاران آذربایجان غربی ماه ها در راهرو ادارات سرگردان اند - کرد پرس

94- کارآفرینی با طعم ترشی در روستاي پیریوسفیان - روستا نیوز

95- ارتقاي ضربتی تولید و کیفیت لوازم خانگی ایرانی - شبکه خبر

96- افزایش آشفتگی هاي بحران زا در پایان دولت دوازدهم - روزنامه جهان اقتصاد

97- کارآفرینی کم هزینه با طعم عسل - باشگاه خبرنگاران جوان



98- جزییات وام 100 میلیون تومانی اشتغال - سپاهان نیوز

99- خانه هاي مهارت در مناطق مختلف سیستان و بلوچستان راه اندازي می شود - سپاهان نیوز

100- 3000 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار در اردبیل پرداخت شد - آرمان اقتصادي

101- تحقق عدالت جنسیتی و توجه به مطالبات زنان در اولویت است/ دولت آینده از «کمند» حمایت کند - سپاهان نیوز

102- ارائه وام 100 میلیونی براي اشتغال زنان سرپرست خانوار - ایلنا

103- مناطق آزاد تجاري بیش از 304 هزار میلیارد تومان طرح در حال اجرا دارد - ایرنا

104- اصلاح روند اقتصاد و ایجاد اشتغال یکی از رسالت هاي مجلس یازدهم است - فصل اقتصاد

105- دادگستري استان مرکزي اجازه توقف تولید را نمی دهد - تسنیم

106- تمام ظرفیت دستگاه قضایی در استان مرکزي معطوف به روند تولید است - تسنیم

107- هدف سپاه کمک به محرومیت زدایی است - ایسنا

108- پرداخت هزینه درمانی بازنشستگان کمتر از 24 ساعت - عصر خبر

109- 3000 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار در اردبیل پرداخت شد &– خبرگزاري مهر | اخبار ایران و جهان - تجهیز نیوز

110- خطر و تهدید بزرگ ولایت مداري بدون شناخت دشمن است - حوزه نیوز

111- افتتاح 33 پروژه به ارزش حدود یک هزارمیلیارد تومان در مناطق آزاد - ایرنا

112- امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه خاورمیانه - فصل اقتصاد

113- سرمایه گذاري 112 هزار میلیارد تومانی در مناطق آزاد - فصل اقتصاد

114- دلار باید 5 هزار تومان می شد - فصل اقتصاد

115- قطعی برق، چراغ تولید را خاموش کرد - فلزات آنلاین

116- ایجاد فروشگاه جدید زنجیره اي در کهگیلویه و بویراحمد ممنوع شد - بویر نیوز

117- درخواست آزادي بازداشتی هاي حوادث خوزستان - سپاهان نیوز

118- 3000 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار در اردبیل پرداخت شد - خبرگزاري مهر

119- رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی جهادگران در فارس آغاز می شود - دانا

120- ایجاد مراکز نوآوري و شتابدهی در تمام استان ها - خبرگزاري صدا و سیما

121- رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی جهادگران در فارس آغاز می شود - سحاب پرس

122- چند سطري از زندگی امام هادي علیه السلام - جماران

123- تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان - سیماي اقتصادي

124- تولید سالانه بیش از 340 تن ماهی سردآبی در مهاباد - خبرگزاري صدا و سیما

125- بانک اطلاعاتی نیرو هاي فنی آماده به کار در یزد تشکیل می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

126- پرداخت تسهیلات توسعه کشت گیاهان دارویی در یزد - خبرگزاري صدا و سیما

127- افتتاح دو کارگاه دربهاي اتوماتیک و ارتینگ در مرکز فنی و حرفه اي لاهیجان - هماي خبر

128- جدیدترین گزارش ها از فوق العاده ویژه فرهنگیان و معلمان - دنیاي معدن

129- اختتامیه رویداد کمند و معرفی نفرات برتر - خبرگزاري صدا و سیما

130- از راه اندازي قرارگاه جهادي مبارزه با آسیب هاي اجتماعی تا احداث 3 مسکن محرومان در فارس - خبرگزاري قرآن

131- امام جمعه یزد: کارآفرینی هدف مراکز آموزش عالی قرار گیرد - ایرنا

132- امضاي تفاهم نامه بانک آینده با فولاد آتیه خاورمیانه - روزنامه عصر اقتصاد

133- ایجاد مراکز نوآوري و شتابدهی در تمام استانها - خوزنا

134- اختصاص 230 میلیارد تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلام - خبرگزاري مهر

135- اختصاص 230 میلیارد تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلامی - خبرگزاري فارس

136- سوت کارخانه ابریشم کشی در محله «امین الضرب» خاموش شد - گیلانستان

137- چند توصیه کاپیتان دانشپور کارآفرین جوان هوانوردي - روزنامه جهان صنعت

138- پنجمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران ادارات تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی - صندوق کارآفرینی امید

139- جلسه هماهنگی صندوق کارآفرینی امید استان آذربایجان شرقیبا بنیاد برکت - صندوق کارآفرینی امید

140- قدردانی رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) از مدیر عامل بانک ملت - تدبیر و امید

141- مالکیت فکري و صنعتی 4 محصول مهم کشاورزي گیلان ثبت شد - لیجار

142- بهره برداري از 9 طرح اقتصادي در قشم - باشگاه خبرنگاران جوان

143- بادام و برنج آستانه اشرفیه قابلیت توسعه و تجاري سازي دارد - خبرگزاري مهر

144- کاهش عمر ناوگان اتوبوسرانی اصفهان به 8 سال - روزنامه اصفهان امروز

145- قدردانی رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) از مدیر عامل بانک ملت - انتخاب

146- امام جمعه قم: ولایت مداري بدون شناخت دشمن تهدیدي بزرگ است - شفقنا

147- کشت 75 درصد گونه هاي گیاهان دارویی ایران در اصفهان - تابناك



148- جور بیکاري و تحریم ها در خوزستان روي شانه هاي آب - روزنامه تجارت

149- فرماندار مهریز: طرح انتقال آب به شهرك سنگ در دست پیگیري است - ایرنا

150- مناطق آزاد تجاري بیش از 304 میلیارد تومان طرح در حال اجرا دارد - ایرنا

151- پیش بینی خوش بینانه از رابطه مجلس با رئیسی - برترین ها

152- کانون زنان بازرگان دچار حاشیه نشود - مردم سالاري آنلاین

153- کانون زنان بازرگان دچار حاشیه نشود - روزنامه اقتصاد ملی

154- تاثیر زندگی اینفلوئنسرها در الگوپذیري جوانان/مسابقه اي بزرگ به اسم من را بی هیچ قید و بندي ببین! - روزنامه آرمان ملی

155- اظهارنامه مالیاتی چیست و چگونه اظهارنامه مالیاتی را باید تکمیل و ارسال کنیم؟ - فرادید

156- در آخرین جلسه شوراي اجراي فناوري اطلاعات چه گذشت؟ - ایرنا

157- وام 100 میلیون تومانی اشتغال پرداخت می شود/ چه کسانی می توانند وام صد میلیونی دریافت کنند؟ - جماران

158- پیش بینی خوش بینانه و بدبینانه محسن رهامی از رابطه مجلس با دولت رئیسی - خبر آنلاین

159- روحانی : دلار باید 5 هزار تومان می شد / 1900 هزار میلیارد تسهیلات در سال 99 - اقتصادگردان

160- بیانیه اصلاح طلبان درباره اعتراضات خوزستان - صبجانه پرس

161- مدکس نمایشگاه برترین هاي صنعت پوشاك ایران - صبجانه پرس

162- مشاغل خُرد سبب رفع بیکاري و کاهش مهاجرت به شهرها می شود - ایسنا

163- خرید خانه در استان ها چقدر هزینه دارد - همشهري

164- شرکت توسعه کارآفرینی بهمن بزرگترین سرمایه گذاري خود را روي دیدار انجام داد - روزنامه کسب و کار

165- شرکت نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري «دیدار» جذب سرمایه کرد - ایستنا

166- مبارزه با آفت ملخ در خراسان رضوي پایان یافت - ایرنا

167- فولاد، سیمان و کاشی چگونه به بحران آب دامن زدند؟ - روزنامه جهان صنعت

168- تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان - درآمد نیوز

169- خوزستان و ایران؛ مساله توسعه و اعتماد - شوشان

170- دردهاي خوزستان و مسائل ساختاري ملی - شوشان

171- افزون بر 78 میلیون قطعه بچه میگو امسال در کنارك تولید شده است - ایرنا

172- فرآوري،راهِ رهایی آلوئه ورا از بندِ خام فروشی - خبرگزاري صدا و سیما

173- روحانی : دلار باید 5 هزار تومان می شد / 1900 هزار میلیارد تسهیلات تسهیلات در سال 99 - خبر اقتصادي

174- جهاددانشگاهی نهادي مردمی و تاثیرگذار بر جامعه است - صبجانه پرس

175- در صورت حل مشکلات مالیات و بیمه قادریم بدون تسهیلات به افزایش تولید و اشتغال استان کمک کنیم - برنا نیوز

176- افتتاح 33 پروژه تولیدي در مناطق آزاد - دانا

177- تحقق عدالت جنسیتی و توجه به مطالبات زنان در اولویت است/ دولت آینده از «کمند» حمایت کند - آریا نیوز

178- مشکل آب خوزستان، مشکل همه استان است - مردم سالاري آنلاین

179- استقرار نرم افزار جامع منابع انسانی و مالی در وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی - موج

180- در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها رقم خورد؛ امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه خاورمیانه - اقتصاد طلایی

181- دلار باید 5 هزار تومان می شد/ از بانک مرکزي استقراض نکردیم - ارانیکو

182- افتتاح 33 پروژه با ارزش  17 هزار میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی - مانا

183- اعطاي بیش از 10 هزار و 891 میلیارد ریال تسهیلات به 65 واحد صادراتی در 3 ماهه اول 1400 - اقتصاد ملت

184- دوره هاي کارآموزي معدنی با محوریت نوآوري و کارآفرینی - اقتصاد ملت

185- روحانی: اگر جنگ اقتصادي و کرونا نبود امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود - عصر ایران

186- اگر حیوانات چاق بودند چه شکلی می شدند (فیلم) - عصر ایران

187- اگر جنگ اقتصادي و کرونا نبود دلار 5 هزار تومان بود! | برخی مشکلات ربطی به دولت ندارد - خط آفتاب

188- دلار باید 5 هزار تومان می شد/ از بانک مرکزي استقراض نکردیم - اعتبار نیوز

189- بیش از 3500 گروه جهادي در فارس سازماندهی شده است - ایلنا

190- پرداخت تسهیلات حمایتی جهت توسعه کشت گیاهان دارویی در یزد - ایانا

191- اثرگذاري، مهم ترین لازمه فعالیت در تشکل هاي دانشجویی محیط زیست است - ایسنا

192- موج اعتراضات به محدود کردن اینترنت - بیتوته

193- روحانی: مصوبه مجلس نبود، تحریمی هم نبود/ اگر تحریم نبود الان قیمت ارز 5 هزار تومان بود - روز نو

194- سامانه هاي الکترونیکی صندوق بازنشستگی کشوري رونمایی شدند - اکونا پرس

195- سرمایه گذاري 112 هزار میلیارد تومانی در مناطق آزاد - آریا نیوز

196- امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه خاورمیانه - اقتصاد تهران

197- نماینده مجلس: طرح صیانت از حقوق کاربران فضاي مجازي اشکالات متعددي دارد - ایستنا



198- دولت زمینه اشتغال مناسب زباله گردها را فراهم کند/ ضرورت مقابله با واسطه گران خرید زباله - دانا

199- افتتاح کارگاه صنایع تبدیلی مرکز فنی و حرفه اي بانوان در شیراز - قلمنا

200- راه اندازي 5 مدرسه عالی مهارتی جدید در دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی کرمان - خبرگزاري فارس



 

حفظ محیط زیست یعنی مسئولیت پذیري اجتماعی

منبع: روزنامه آسیاشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/05/04

ایران کشوي است با منابع طبیعی و زیست محیطی کم نظیر در جهان که گنجینه اي عظیم از آب و هوایی چهارفصل و خاکی حاصلخیز، طبیعتی اسرارآمیز و حیات وحشی کم نظیر در خود
نهفته دارد و حفظ این گنجینه ارزشمند رسالتی است که بر دوش تک تک ماست.

 
 

ایران کشوي است با منابع طبیعی و زیست محیطی کم نظیر در جهان که گنجینه اي عظیم از آب و هوایی چهارفصل و خاکی حاصلخیز، طبیعتی اسرارآمیز و حیات وحشی کم نظیر در خود نهفته دارد

 
و حفظ این گنجینه ارزشمند رسالتی است که بر دوش تک تک ماست. 

 
 

یکی از مسئولیت هاي اجتماعی همه ما در جهان کنونی کمک به حفظ و بقاي محیط زیست به عنوان مهمترین منبع خدادادي و یک موهبت الهی است که متاسفانه اغلب به فراموشی سپرده می شود.

ایران کشوي است با منابع طبیعی و زیست محیطی کم نظیر در جهان که گنجینه اي عظیم از آب و هوایی چهارفصل و خاکی حاصلخیز، طبیعتی اسرارآمیز و حیات وحشی کم نظیر در خود نهفته

 
دارد. حفظ این گنجینه ارزشمند رسالتی است که بر دوش تک تک ماست. 

تولیدکنندگان و صنعتگران اغلب از این غافلند که با تغییر درست روش هاي تولید، استفاده صحیح از منابع و انرژي، تولید محصولات قابل بازیافت، استفاده مسئولانه از منابع مانند مواد بازیافت شده، به
حداقل رساندن ضایعات، مدیریت درست پساندها، استفاده صحیح از منابع آب، استفاده از مواد بسته بندي مناسب و قابل بازیافت و شیوه هاي نوین و مدرن بسته بندي و مقابله با مواد آلاینده در

 
محیط تولید و کسب و کار خود می توانند نقش عظیمی در حفظ و بقاي محیط زیست و کمک به ایجاد یک زندگی سالم براي نسل هاي آینده در دهکده جهانی ایفا کنند. 

یک سوم از کل مواد غذایی تولید شده در دنیا در سیستم هاي مصرف و تولید و توزیع غذا از بین می رود و هزینه زیادي را بر اقتصاد دنیا تحمیل می کند. برآوردهاي فائو نشان می دهد سالانه

 
1.3میلیارد تن غذا در جهان هدر می رود که 35میلیون تن از این رقم معادل 2.7درصد در ایران دور ریخته می شود. 

 
ارزش مواد غذایی که هر ساله هدر می رود بالغ بر یک هزار میلیارد دلار است که 680 میلیارد دلار از آن در کشورهاي صنعتی و توسعه یافته و بقیه در کشورهاي در حال توسعه هدر می رود. 

ایران بدون شک یکی از بزرگترین قدرت هاي اقتصادي و کشاورزي در خاور میانه و آسیاي مرکزي است. براساس گزارش سازمان جهانی غذا و خواربار (FAO) ، ایران در دوازده مقوله از 13 مقوله

 
محصولات کشاورزي مورد تولید در جهان، در فهرست 40 کشور برتر قرار می گیرد. 

 
حدود 35درصد محصولات کشاورزي تولیدي در ایران به هدر می رود. این رقم معادل غذاي 15 میلیون نفر است. 

علاوه بر سرمایه گذاري در تامین مواد غذایی و کشاورزي، باید در جهت کاهش هدررفت مواد غذایی هم سرمایه گذاري کرد زیرا با صرف هزینه و زمان زیادي این مواد غذایی و محصولات کشاورزي

 
تولید می شوند ولی به دلیل سیاست گذاري هاي نادرست، این مواد غذایی هدر می رود و براي انسان هاي ساکن روي کره زمین مشکلات زیادي را ایجاد می کنند. 

باید به این باور برسیم که ایران زمانی به سمت رشد و توسعه پایدار حرکت می کند که درد این مردم، رفاه اجتماعی آنها، مشکلات معیشتی طبقات ضعیف و متوسط جامعه، وضعیت اشتغال و آسیب

 
هاي اجتماعی و محیطی دغدغه تک تک ما به عنوان پرچم داران رشد و اعتلاي این سرزمین قرار گیرد و این مهم تنها با شعار و سخنرانی و برگزاري همایش ها و جلسات محقق نمی شود. 

کاش به خاطر داشته باشیم عملکرد امروز ما در قبال جامعه و محیط زیست ضامن امنیت، آرامش و زندگی سالم براي فرزندانمان است./



شرکت توسعه کارآفرینی بهمن بزرگترین سرمایه گذاري خود را روي دیدار انجام داد

شرکت توسعه کارآفرینی بهمن بزرگترین سرمایه گذاري خود را روي دیدار انجام داد

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/05/04

نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري (CRM) ابري دیدار از سال 1397 شروع به فعالیت کرده و در حال حاضر بیش از هزاران کاربر فعال دارد. این نرم افزار مختص کسب (...)

 
نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري (CRM) ابري دیدار از سال 1397 شروع به فعالیت کرده و در حال حاضر بیش از هزاران کاربر فعال دارد. این نرم افزار مختص کسب (...) 
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نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري (CRM) ابري دیدار از سال 1397 شروع به فعالیت کرده و در حال حاضر بیش از هزاران کاربر فعال دارد. این نرم افزار مختص کسب و کارهاي کوچک و متوسط

 
است و در بخش هاي فروش، بازاریابی و پشتیبانی شرکت ها به منظور افزایش فروش مورد استفاده قرار می گیرد. 

حمید محمودزاده، مدیر عامل شرکت دیدار، در مورد سازوکار نرم افزار CRM دیدار و مزایاي آن در کسب و کارها چنین توضیحاتی را ارائه داد و گفت: «بخش فروش هر کسب و کار به شکل یک خط
تولید عمل می کند که مواد اولیه آن مشتریان بالقوه و محصول آن مشتریان راضی هستند. متاسفانه فرآیند فروش اغلب شرکت هاي کوچک و متوسط در ایران به خوبی کار نمی کند زیرا محصول با
کیفیت تولید نمی کنند یعنی مشتري ها راضی نیستند، درصد کمی از مواد اولیه را به محصول تبدیل می کنند، یعنی نرخ تبدیل پایینی دارند.از آمار و گزارشات فروش خود اطلاعی ندارند، در نتیجه

 
نمی توانند آن را بهبود دهند» 

دیدار به عنوان یک نرم افزار CRM در کارخانه فروش شرکت هاي کوچک و متوسط فرآیند فروش را تسهیل کرده و با سریع و منظم کردن پیگیري ها، فروش را تا 300 درصد افزایش می دهد،

 
همچنین این نرم افزار با ارائه گزارشاتی مفید به مدیران کسب و کارها کمک می کند تا بتوانند نقاط ضعف خود را برطرف کرده و روند فروش خود را بهبود دهند. 

 
این نرم افزار در شرایط بحرانی کرونا عملکرد موفقی داشته و در مدت زمانی کوتاه با جذب سرمایه روند رو به رشدي را طی کرده است. 

محمودزاده در مورد جزئیات سرمایه گذاري جدید در شرکت دیدار و اهداف خود از جذب این سرمایه اشاره کردند: «این سرمایه گذاري در تابستان امسال و توسط شرکت توسعه کارآفرینی بهمن بر
روي نرم افزار CRM دیدار انجام شد. هدف اصلی در جذب این سرمایه سرعت دادن به رشد نرم افزار CRM دیدار و افزایش کیفیت محصول است. بخش عمده سرمایه جذب شده قرار است در ارتقاي

 
محصول، بازاریابی و منابع انسانی هزینه شود.» 

او ادامه داد: «مهم ترین استراتژي ما در دیدار رضایت مشتري و داشتن مشتریان سوپر راضی است، مشتریانی که علاوه بر رضایت از محصول، تاثیر و نتیجه آن را در کسب و کار خود ببینند. ما در این

 
سرمایه گذاري تمام مسیرهایی را که باعث رضایت بیشتر مشتریان مان می شود، پیگیري خواهیم کرد.» 

وي در ارتباط با سرمایه گذاري قبلی شرکت دیدار بیان کرد: «اولین جذب سرمایه این شرکت در اردیبهشت ماه 1399 از سوي یک سرمایه گذار فرشته انجام شد، ما با این سرمایه علاوه بر ایجاد رشد
300 درصدي، زیرساخت هاي اساسی شرکت را از نظر سخت افزار و دفترکار توسعه دادیم. یکی از مهم ترین کارهایی که انجام دادیم، جداسازي تیم پشتیبانی از فروش و ارتقاء جدي خدمات پشتیبانی

 
بود به گونه اي که اکنون اغلب درخواست هاي مشتریان در زمان اداري کمتر از 5 دقیقه پاسخ داده می شوند.» 

در این روزها استقبال از نرم افزار CRM با توجه به کارایی ها و مزایاي آن روز به روز در حال افزایش است، از این رو و با توجه به عملکرد خوب نرم افزار سی آر ام دیدار در این بازار و موفقیت هاي

 
پیاپی در جذب سرمایه چشم انداز خوبی براي این شرکت پیش بینی می شود. 

 
به این مطلب چه امتیازي می دهید ؟ 

(Total: 0 Average: 0)



احتمال ریزش قیمت طلا در بازار جهانی

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/05/04

سکه طرح امامی روز یکشنبه در بازار 10 میلیون و 684 هزار تومان و هر گرم طلا نیز یک میلیون و 52 هزار تومان فروخته می شود .

 
قیمت دلار پس از پایان تعطیلات به کدام سو می رود؟ 

 
گروه بانک و بیمه | 

سکه طرح امامی روز یکشنبه در بازار 10 میلیون و 684 هزار تومان و هر گرم طلا نیز یک میلیون و 52 هزار
تومان فروخته می شود .قیمت سکه امامی روز یکشنبه در بازار افزایش 78 هزار تومانی و هر گرم طلاي 18 عیار
نیز افزایش 200 تومانی را تجربه کرد. روز یکشنبه همچنین انس جهانی 1802 دلار قیمت گذاري شده است.

 
همچنین کارشناسان هشدار داده اند که قیمت طلا در اثر رشد اقتصاد جهان کاهش خواهد یافت. 

هر قطعه سکه طرح جدید 10 میلیون و 684 هزار تومان، سکه طرح قدیم و 10 میلیون 448 هزار تومان، نیم سکه

 
5 میلیون و 500 هزار تومان، ربع سکه 3 میلیون و 500 هزار تومان و سکه گرمی نیز دو میلیون و 250 هزار تومان فروخته می شود. 

 
هر گرم طلاي 18 عیار یک میلیون و 52 هزارتومان و هر مثقال طلا هم 4 میلیون و 559 هزار تومان به فروش می رسد. 

 
قیمت دلار پس از پایان تعطیلات 

 
به کدام سو می رود 

قیمت دلار در آخرین روز کاري قبل از تعطیلات چند روزه تهران در آستانه عقبگرد به کانال 23 هزار تومان بود، حال با توجه به پایان تعطیلات و بازگشایی دوباره بازارها این سوال براي فعالان

 
اقتصادي مطرح است که نرخ دلار و انواع ارز به کدام سو می رود؟ 

نرخ دلار از ابتداي سال 1400 با توجه به تحولات سیاست خارجی و افزایش امیدواري به موفقیت مذاکرات وین، آزادسازي پول هاي بلوکه شده ایران در سایر کشورها و کاهش سفته بازي در بازار ارز،

 
روند کاهشی داشته است و در روزهاي پایانی فروردین ماه نرخ دلار در صرافی بانکی حدود 23 هزار و 500 تومان و در اردیبهشت ماه 23 هزار و 369 تومان بود. 

در خرداد ماه بهاي دلار به سوي کانال 24 هزار تومان خیز برداشت و تقریبا از اواسط تیرماه تاکنون در کانال 24 هزار تومان نوسان داشته است و گاهی به سوي نرخ 25 هزار تومان خیز برمی دارد اما

 
دوباره در میانه کانال 24 هزار تومان ثابت می شود. در نهایت در 28 تیرماه بهاي دلار در صرافی بانکی به 24 هزار و 59 تومان رسید که حکایت از عقبگرد آن به قیمت 23 هزار تومان است. 

«محمود فراهانی» کارشناس اقتصادي در گفت وگو با ایرنا درخصوص پیش بینی نرخ دلار در روزهاي آتی گفت: همیشه سه شاخص ورودي دلار به کشور، مذاکرات برجام و هزینه هاي دولت عوامل
مهم و تاثیرگذار بر قیمت ارز است. وي درباره تاثیر تحریم ها بر قیمت دلار اظهارداشت: هرگاه تحریم ها کم می شود ورود دلار بیشتر شده و هرگاه تحریم ها شدت یابد ورود دلار سخت تر می شود که
خود موجب تحریک تقاضا خواهد شد و در نتیجه نرخ دلار افزایش می یابد. این کارشناس اقتصادي مذاکرات برجام را از دیگر عوامل موثر بر بهاي دلار دانست و گفت: زمانی که این مذاکرات رویه مثبت
داشته است آثر آن بر قیمت دلار کاهشی است و بالعکس. وي درباره تاثیر انضباط مالی دولت به عنوان عامل موثر دیگر بر بهاي دلار بیان کرد: با توجه به اینکه هزینه هاي دولت موجب افزایش

 
نقدینگی می شود آثار افزایشی بر قیمت دلار دارد. 

 
فراهانی تصریح کرد: انضباط مالی به عنوان عامل موثر در قیمت دلار در کشور، نقش داشته است و ورودي دلار و مذاکرات برجام دو عاملی است که تاثیر کوتاه مدت و میان مدت بر نرخ دلار دارد. 

 
وي افزود: وقتی آزادسازي برخی منابع در خارج از کشور مطرح می شود اثر کاهشی بر قیمت دلار دارد و به دلیل اینکه فعلا مذاکرات برجام نیز در تعلیق است، قیمت دلار مترصد کاهش است. 

 
این کارشناس با اشاره به وضعیت موجود کشور گفت: با توجه به تعلیق مذاکرات، یک دامنه نوسان محدودي را در هفته هاي آینده خواهیم داشت. 

وي بیان کرد: به طور کلی پیش بینی ها نشان می دهد که تعلیق مذاکرات به سمت گشایش است و طرف هاي خارجی مذاکره کننده نیز به دنبال این هستند که بدانند قرار است با چه گروهی مذاکره

 
کنند و ترکیب دولت در حوزه سیاست خارجی براي آنها مهم است. 

 
فراهانی گفت: وزارت اقتصاد به عنوان خزانه دار، بانک مرکزي به عنوان متولی دلار و نقدینگی و وزارت خارجه نیز به عنوان دروازه بان روابط کشور براي طرف هاي مذاکره کننده مهم هستند. 

وي در پایان گفت: پیش بینی من این است که در هفته آینده نوسان دلار رو به افزایش نخواهد بود و بعید است که تا استقرار دولت جدید در روزهاي آتی، اتفاق خاصی بیفتد و این تعلیق به سمت

 
کاهش قیمت دلار است و چنانچه افزایشی هم باشد در دامنه نوسان یک تا دو هزار تومان خواهد بود. 

 
احتمال ریزش قیمت طلا 



 
اونس طلا تلاش می کند سطح 1800 دلار را حفظ کند، اما تحلیل گران نسبت به ریسک ریزش قیمت این فلز ارزشمند در پی قوي تر شدن ارزش دلار امریکا هشدار دادند. 

 
کریس وستون، مدیر تحقیقات شرکت پِپراستون گفت: یکی از عوامل کلیدي که باید در بازار طلا زیرنظر داشت این است که آیا طلا محدوده حمایتی 1797 تا 1790 دلار را می تواند حفظ کند. 

 
رویداد مهم هفته جاري نشست سیاست پولی بانک مرکزي امریکا و پس از آن کنفرانس مطبوعاتی جروم پاول، رییس بانک مرکزي امریکا خواهد بود که روز چهارشنبه برگزار می شود. 

وستون به کیتکونیوز گفت: به نظر نمی رسد قرار باشد تصمیم سیاست پولی مهمی اعلام شود که بازار نرخ هاي امریکا را چندان تکان دهد و ارتعاشات عمده اي در بازارهایی مانند دلار امریکا، سهام و
طلا داشته باشد و اگرچه تورم امریکا بالاتر از حد مطلوب است و شاخص قیمت مصرف کننده بر مبناي سالانه در ژوئن 4.5 درصد بوده است، وضعیت اشتغال همچنان نگرانی عمده بانک مرکزي امریکا

 
باقی مانده است. 

در کنفرانس مطبوعاتی ژوئن، پاول مجددا تاکید کرد که بانک مرکزي امریکا پیش از تعدیل برنامه خرید اوراق قرضه یا افزایش نرخ ها، از قبل سیگنال ارسال خواهد کرد. با این حال وستون خاطرنشان

 
کرد جزییات اهمیت دارد و حتی یک کلمه بازارها را تکان می دهد که نمونه آن واکنش بازار به پیش بینی ژوئن کمیته بازار آزاد فدرال درباره دو دور افزایش نرخ هاي بهره در سال 2023 بود. 

به نظر نمی رسد پاول بازارها را بهم بریزد اما هرگونه احتمالی که نشان دهد سپتامبر زمان اعلام رسمی تعدیل برنامه محرك مالی بانک مرکزي امریکا خواهد بود، ممکن است فروشندگان اوراق خزانه

 
امریکا را به بازار سرازیر کند که باعث تقویت دلار امریکا و تاثیر منفی روي طلا خواهد شد. 

یک مساله براي طلا فقدان عوامل حمایت کننده جدیدي است که بتواند قیمت ها را به بالاتر از سطح 1800 دلار حمایت کند. عملکرد هفته گذشته گواه دیگري بود که این فلز ارزشمند موفق نشده

 
است با وجود سقوط بازارهاي سهام و افت بازده اوراق خزانه امریکا صعود کند. 

 
دانیل گالی، استراتژیست کالاي شرکت تی دي سکیوریتیز گفت: قیمت طلا با وجود تزلزل نرخ هاي 

واقعی، براي تحکیم تقلا می کند. ضعف مستمر این فلز ارزشمند در برابر بازده واقعی به ریزساختار آسیب پذیر اشاره دارد و همزمان نشان می دهد طلا با وجود فضاي ریسک گریز، قادر به صعود نیست
زیرا جریان سفته بازي ضعیف مانده است. نگرانی ها نسبت به رشد کلان جهانی باعث تغییر دوباره انتظارات در خصوص افزایش نرخهاي بهره بانک مرکزي امریکا شده، اما طلا همچنان قادر به جذب

 
خریدار نیست و پتانسیل عقب نشینی شدیدتر این فلز ارزشمند تقویت شده است. وي پیش بینی کرد اونس طلا تا مرز 1730 دلار عقب نشینی خواهد کرد. 

بارت میلک، مدیر استراتژي جهانی تی دي سکیوریتیز به کیتکونیوز گفت: طلا پس از اینکه با وجود نزول بازارهاي سهام موفق نشد به سطح بالاتري صعود کند، همزمان با بهبود بازارهاي سهام در

 
معرض ریسک عقب نشینی قرار دارد. طلا در سطح 1730 دلار از حمایت برخوردار است اما ما انتظار نداریم روز یکشنبه یا فردا به این سطح نزول کند. 

با نگرانی هاي فزاینده نسبت به اقتصاد امریکا، تحلیل گران بیشتري درباره رکود تورمی صحبت می کنند. رکورد تورمی فضایی است که در آن تورم بالاتر و رشد اقتصادي آهسته تر است. به همین دلیل

 
بازارها محتاطانه منتظر آمار تولید ناخالص داخلی سه ماهه دوم امریکا هستند که پنجشنبه هفته جاري منتشر می شود و پیش بینی می شود این آمار رشد 8.6 درصدي را نشان دهد. 

بر اساس گزارش کیتکونیوز، آمار اقتصادي دیگري که هفته جاري منتشر می شوند، شامل فروش خانه هاي جدید در روز دوشنبه، سفارش کالاهاي بادوام و اعتماد مصرفی در روز سه شنبه، تصمیم

 
سیاست پولی بانک مرکزي امریکا و کنفرانس مطبوعاتی جروم پاول در روز چهارشنبه و آمار متقاضیان بیمه بیکاري و فروش خانه به همراه تولید ناخالص داخلی سه ماهه دوم در روز 

 
پنجشنبه هستند. 

ارزش دلار در بازار جهانی مقابل بیشتر ارزها کاهش پیدا کرد.شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.09 درصد کاهش نسبت به روز
گذشته در سطح 92.912 واحد بسته شد.در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.07 درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.374 دلار مبادله شد. یورو 0.03 درصد بالا رفت و با ماندن در
کانال 1.17 به 1.177 دلار رسید.در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.07 درصد کاهش به 110.545 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار امریکا به ازاي 1.357 دلار مبادله شد.

 
همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.480 یوان چین اعلام شد. 

 
ارزش بازار جهانی ارزهاي دیجیتال 

صعود بیت کوین به کانال 34 هزار دلاري باعث افزایش امیدها به آغاز رالی جدید شده است.مخالفت برخی از سیاستمداران امریکایی با بیت کوین ادامه دارد و سناتور جمهوري خواه- چاك گرسلی- با
اشاره به استفاده گسترده بیت کوین در امور مجرمانه گفته هر سال حدودا 76 میلیارد دلار تراکنش غیرقانونی با استفاده از بیت کوین صورت می گیرد و نیمی از تراکنش هاي مربوط به این ارز براي

 
انجام کارهاي غیرقانونی است. به گفته گرسلی، امکان ناشناس ماندن معامله گران، ارزهاي دیجیتالی را خطرناك ساخته است. 

صرافی باینانس که فعالیت آن تحت تاثیر اتخاذ رویکرد سختگیرانه برخی کشورها قرار گرفته است، تصمیم دارد براي پرهیز از وقوع اتفاق مشابه و از دست رفتن بازار امریکا، سهام صرافی باینانس در
امریکا را در بورس این کشور عرضه کند. مدیرعامل باینانس با بیان اینکه مجموعه تحت مدیریتش الزامات و قوانین مالی کشورها را رعایت کند وعده داده است باینانس تلاش کند با کمک گرفتن از

 
مشاوره هاي حقوق دانان و فعالان مالی، انتظارات نهادهاي ناظر را برآورده سازد. 

به نقل از ایسنا، صحبت هاي اخیر جک دورسی- مدیرعامل توییتر- و ایلان ماسک- مدیرعامل تسلا- در خصوص ارزهاي دیجیتالی باعث ورود موج تازه اي از تقاضا به بازار شده است. ایلان ماسک گفته
احتمال پذیرش مجدد بیت کوین به عنوان ابزار پرداخت براي خرید خودروهاي تسلا وجود دارد اما به شرطی که بیشتر انرژي لازم براي استخراج رمزارزها از انرژي هاي پاك تامین شود. ماسک
همچنین گفته است تسلا در بیت کوین و خودش در بیت کوین، اتریوم و دوج کوین سرمایه گذاري کرده اند. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهاي دیجیتالی در حال حاضر 1400 میلیارد دلار برآورد می
شود که این رقم نسبت به روز قبل 6.57 درصد بیشتر شده است. در حال حاضر 50 درصد کل بازار ارزهاي دیجیتالی در اختیار بیت کوین و 18 درصد در اختیار اتریوم است. بیت کوین 12 سال پیش

توسط گروه گمنامی از معامله گران بر بستر بلاك چین ایجاد شد و از سال 2009 معاملات اولیه آن شکل گرفت.



رشد 9 درصدي اقتصاد امریکا در سه ماهه دوم

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/05/04

پیش بینی می شود اقتصاد ایالات متحده در پایان سه ماهه دوم، جهش رشد جدیدي به ثبت برساند.

پیش بینی می شود اقتصاد ایالات متحده در پایان سه ماهه دوم، جهش رشد جدیدي به ثبت برساند. بر اساس بررسی هاي فکت ست (FactSet) پیش بینی می شود که تولید ناخالص داخلی
براي دوره سه ماهه آوریل تا ژوئن 9.2 درصد افزایش یابد، گزارش وزارت بازرگانی ایالات متحده درباره تولید ناخالص داخلی سه ماهه دوم، روز پنجشنبه آینده منتشر خواهد شد. به گزارش
اقتصادآنلاین، در دنیاي پیش از همه گیري کرونا، این میزان رشد اقتصادي می توانست ایالات متحده را در بالاترین سطح رشد اقتصادي خود از سال 1983 تاکنون قرار دهد. با این حال، این ارقام تنها

 
مربوط به سه ماهه دوم تولید ناخالص داخلی در سال 2021 است که نشان دهنده فاصله گرفتن از روند رکود اقتصادي است. 

اگر چه اوضاع در شرف تغییر است. اقتصاد در حال بازگشت به شرایط عادي است و بسته هاي حمایتی که کنگره پیش از این به تصویب می رساند در حال کمتر شدن است. این بدان معناست که
بازگشت تدریجی براي اقتصادي که بیشتر به رشد نزدیک به 2 درصد عادت داشته در حالی شکل گرفته که با بازگشایی هاي اقتصادي، سرعت رشد نسبت به قبل تغییر محسوسی یافته است. مارك
زندي، اقتصاددان ارشد تحلیل مودي Moody’s Analytics در این باره معتقد است: رشد اقتصادي به اوج خود رسیده است، اگرچه پیش بینی می شود این سرعت در نیمه دوم سال اندکی کاهش

 
بیابد و سپس در نیمه نخست سال 2022 نسبت به شرایط کنونی کاهش قابل ملاحظه اي به ثبت خواهد رساند. 

 
خطوط رشد به صورت عمده توسط سیاست هاي مالی طی 18 ماه آینده شکل خواهد گرفت و ممکن است در یک سال آینده این سرعت رشد به طور کلی متوقف شود. 

اگر چه مسیري طولانی براي رسیدن به این نقطه طی شده اما در واقع اقتصاد بسیار به نقطه پیش از دوران همه گیري کرونا نزدیک شده است. در حقیقت، بر اساس آمارهاي جفریز Jefferies، تولید
کلی 98.6 درصد از سطح طبیعی خود را پیش از آنکه کرونا همه چیز را زیر و رو کند، بازیافته است. شرکت جفریز براي تخمین هاي اقتصادي خود از انبوهی از شاخص ها استفاده می کند و بر همین
اساس هم عنوان کرده است که همچنان بخش هایی مانند اشتغال و مسافرت هاي هوایی، سرعت رشد بسیار آهسته اي دارند اما رشد بخش هایی ازجمله خرده فروشی و مسکن به رشد اقتصادي کمک

 
کرده اند. 

آنتا مارکوفسکا، اقتصاددان ارشد مالی جفریز می گوید: اگر به طور کلی به پویایی درآمد و ترازنامه خانوار نگاه کنیم، یک وضعیت بسیار بسیار مثبت با مبانی سالم مشاهده می کنیم که بدبینی را نسبت
به چشم انداز آتی اقتصادي دشوار می کند. در واقع، دارایی خالص خانوار در پایان سه ماهه نخست 136.9 تریلیون دلار بوده که طبق اعلام فدرال رزرو نسبت به سال 2019 افزایش 16 درصدي یافته
است. همزمان پرداخت بدهی خانوار در مقایسه با درآمد شخصی قابل استفاده 8.2 درصد کاهش یافته که کمترین میزان از سال 1980 تاکنون است. اما بیشتر این ارزش خالص ناشی از صعود بازارهاي
مالی از جمله بازارهاي سهام بوده و در عین حال درآمدهاي شخصی به دلیل پرداخت بسته هاي محرك دولتی که سرعت پرداخت هاي آن در حال حاضر رو به کندي است، افزایش یافته است. البته
واضح است که تداوم این سرعت در رشد اقتصادي دشوار خواهد بود آن هم در جامعه اي که مدت هاست با سالخوردگی جمعیت و بهره وري کمرنگ سرعت رشد آن کاهش یافته است. این مشکلات با
کاهش سیاست هاي حمایتی و نبرد با شیوع کووید - 19 آن هم در جهش هاي مختلف تشدید خواهد شد. اگر چه برخی از اقتصاددانان انتظار دارند محدودیت هاي گسترده و تعطیلی تولید که تا
اواسط سال 2020 تداوم داشته بار دیگر تکرار شود. جوزف بروسولاس، اقتصاددان ارشد شرکت مشاوره اي RSM در این باره توضیح داد: آنچه در حال حاضر شاهد آن هستیم، رشد اقتصادي قابل
توجهی است که مدت هاست تجربه آن را نداشته ایم که البته تا سال 2023 سرعت آن کاهش می یابد. در صورت عدم حمایت از سیاست افزایش بهره وري بار دیگر به روال پیشین بازخواهیم گشت.
چرا که با در نظر گرفتن شاخص هاي دموگرافیک (جمعیتی) اقدامات زیادي می توانیم به انجام برسانیم که در نهایت روند رشد اقتصادي را طولانی مدت خواهد کرد. افزایش شدید تورم ناشی از
محدودیت هاي عرضه و تقاضاي کلان که مربوط به بازگشایی هاي اقتصادي است، تولید را تحت تاثیر قرار خواهد داد. در حالی که بسیاري از اقتصاددانان از جمله برخی اعضاي فدرال رزرو تورم کنونی
در ایالات متحده را امري موقتی ارزیابی می کنند همزمان برخی از مقامات از جمله جنت یلن، وزیر خزانه داري ایالات متحده هشدار داده اند که روند افزایشی کنونی تورم حداقل در چند ماه آتی ادامه
خواهد یافت. تورم همراه با محو شدن حمایت هاي مالی دولتی می تواند رشد اقتصادي را محدود کند. الکساندر لین، اقتصاددان بانک امریکا در یادداشتی در این باره نوشت: اقتصاد در شرایط کنونی با
محدودیت هاي عرضه روبروست و با توجه به اینکه سرمایه گذاري هاي بخش مسکونی با کاهش مواجه شده و بانگاهی به آینده می توان گفت اکنون در اوج رشد اقتصادي قرار داریم که در سه ماهه
آتی اندکی تعدیل خواهد شد. کپیتال اکونومیکس پیش بینی کرده است که براي سه ماهه دوم تولید ناخالص داخلی به 8 درصد کاهش پیدا خواهد کرد و سپس در دوره بعدي به 3.5 درصد خواهد
رسید. پل اشورث، اقتصاددان ارشد کپیتال اکونومیکس در این باره نوشت: با افزایش قیمت ها که درآمد واقعی را تحت تاثیر قرار می دهد، شک داریم که سرعت رشد ماهانه همچنان ناچیز باشد و این
مساله زمینه را براي کاهش شدید مصرف و رشد تولید ناخالص داخلی در سه ماهه سوم سال فراهم می کند. مساله همه گیري کرونا یکی دیگر از عواملی است که بر وضعیت کنونی تاثیرگذار بوده است.



روحانی: دلار باید 5 هزار تومان می شد
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رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود.

 
گروه بانک و بیمه| 

رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ اقتصادي، گفت:

 
اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود. 

دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالانه بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و
نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: بر اساس آمار و ارقام وقتی در سال 92 دولت یازدهم شروع
به کار کرد رشد اقتصادي منفی 7.7 بود و در سال 94 نیز با معضل و شوك قیمت نفت مواجه شدیم و قیمت نفت
که در آغاز کار دولت یازدهم بشکه اي 104 دلار بود در مقطعی حتی به 30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی مواجه

 
بودیم. 

رییس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5 درصد برخوردار
شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم.از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از
لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سال هاي آینده براي کشور اهمیت دارد. از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در

 
کشور شاهد بودیم و تا سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94 تا اوایل سال 97 یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم همواره سعی کردیم

 
انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم است. 

رییس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچگاه بر
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد
شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح کنند. حوادثی که پس از این سال اتفاق
افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می کرد و بر اساس محاسباتی که
اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. رییس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی
فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي
اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم روحانی
خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات بانک
مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. رییس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده

 
توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي 

 
آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارایه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. رییس جمهور خاطرنشان کرد: رشد
اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي قادر است دولت دوازدهم را با رشد
مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در
مجلس گذرانده شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم.اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي
نگهبان نیز کمک کرده بودند اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. اگر همه تحریم ها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت
هاي بانکی با بانک هاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می
توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. رییس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام
خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد.در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاه ها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که
دولت در کجاها می تواند عمل کند و کجاها از اختیارات دولت خارج است.آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و
فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. رییس کل بانک مرکزي گفت: رشد اقتصادي و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص داخلی به
ترتیب به ارقام 3.6 و 2.5 درصد رسید. دکتر کمیجانی در شصت و یکمین اجلاس سالانه مجمع عمومی عادي بانک مرکزي که صبح امروز به ریاست جناب دکتر روحانی، رییس جمهوري و با حضور
سایر اعضاي مجمع، و اعضاي هیات عامل این بانک برگزار شد در محل بانک مرکزي برگزار شد، با توجه به روزهاي پایانی فعالیت دولت دوازدهم، تحولات شاخص هاي کلان اقتصادي در دولت هاي
یازدهم و دوازدهم و همچنین مهم ترین اقدامات بانک مرکزي در حوزه هاي مختلف پولی و اعتباري، نظارتی و ارزي در سال 1399 را تشریح کرد و گفت: بررسی تحولات رشد اقتصادي در سال هاي
99-1392، نمایانگر نوسانات و فراز و فرودهاي این متغیر و تاثیرپذیري آن از شرایط پیرامونی اقتصاد است. دولت یازدهم در شرایطی اقتصاد را تحویل گرفت که رشد اقتصادي در سال 1391 به 7.7-
درصد رسیده بود. با اتخاذ سیاست هاي جدید اقتصادي، این روند در سال 1392 متوقف و از سال 1393 روند بهبود به نحو محسوسی پدیدار شد و رشد تولید ناخالص داخلی (به قیمت هاي ثابت سال
1390) در این سال به 3.2 درصد رسید. رییس کل بانک مرکزي در ادامه و با اشاره به تحولات سال 1394 عنوان کرد: در سال 1394 متاثر از افت محسوس قیمت نفت و کاهش درآمدهاي نفتی، رشد
اقتصادي معادل 1.6- درصد رقم خورد. با اجرایی شدن برجام، زمینه بازگشت تبادلات مالی و تجاري بین المللی و صادرات نفت به روال طبیعی و در نتیجه بهبود عملکرد تجارت خارجی کشور و نیز



تقویت ثبات اقتصادي فراهم شد و با توجه به مجموعه تحولات رخ داده، رشد اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 به ترتیب به میزان 2.5 و 3.7 درصد تحقق یافت. وي خاطرنشان کرد: متعاقب
خروج دولت امریکا از توافق برجام در اردیبهشت ماه سال 1397 و بازگشت مجدد تحریم هاي ظالمانه اقتصادي و محدودیت هاي ایجاد شده در مبادلات مالی و تجاري خارجی، تولید ناخالص داخلی
طی سال هاي 1397 و 1398 به ترتیب کاهش 5.4 و 6.5 درصدي را تجربه کرد. عالی ترین مقام بانک مرکزي با اشاره به تدابیر اتخاذ شده در سال 1399 براي مدیریت و مهار آثار تحریم ها، تصریح
کرد: با این حال، در سال 1399 به موجب تدابیر و اقدامات اتخاذ شده و مدیریت و مهار آثار تحریم ها در اقتصاد، رشد اقتصادي و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص داخلی به ترتیب به ارقام 3.6 و 2.5
درصد رسید. ذکر این نکته ضروري است که رشد اقتصادي 3.6 درصد در سال 1399 در شرایطی رقم خورد که بسیاري از کشورهاي جهان متاثر از پیامدهاي منفی ناشی از شیوع بیماري کرونا، با
کاهش شدید رشد اقتصادي مواجه شدند. دکتر کمیجانی یادآور شد: البته همزمان با توجه به وابستگی تاریخی دولت به درآمدهاي نفتی و چسبندگی مخارج دولت، تامین کسري بودجه دولت واجد آثار
پولی شد که نهایتاً در قالب رشد پایه پولی و نقدینگی نمایان شد. لازم به توضیح است که متوسط رشد سالانه نقدینگی طی سال هاي 96-1392 (پس از کسر اثر افزایش پوشش آمارهاي پولی و
بانکی) به مدد برقراري آرامش و ثبات در فضاي اقتصادي کشور معادل 24.4 درصد بود. این در شرایطی است که متوسط رشد نقدینگی در 14 سال قبل از این دوره زمانی (سال هاي 91-1378) به

 
میزان 27.1 درصد رقم خورده بود. 

رییس شوراي پول و اعتبار در ادامه توضیحاتی را درخصوص رشد نقدینگی طی سال هاي اخیر ارایه کرد و گفت: با این حال در سه سال اخیر متاثر از کاهش شدید درآمدهاي نفتی دولت و تشدید
کسري بودجه و نیز مشارکت فعال نظام بانکی در سیاست هاي حمایت از تامین مالی بنگاه ها و خانوارهاي آسیب دیده از بیماري کرونا، رشد نقدینگی ارقام بالاتري را تجربه کرد. به طوري که متوسط
رشد سالانه نقدینگی طی سال هاي 99-1397 به 31.5 درصد رسید که این میزان در مقایسه با متوسط رشد نقدینگی طی سال هاي 1378 تا 1391 (27.1 درصد) به میزان 4.4 واحد درصد بالاتر
بود. رییس شوراي پول و اعتبار درخصوص عملکرد و اقدامات بانک مرکزي در سال 1399 در حوزه اعتباري عنوان کرد: در حوزه اعتباري، اولویت بخشی به تامین سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي با
هدف بهره برداري حداکثري از ظرفیت هاي خالی اقتصاد، تامین مالی بنگاه هاي کوچک و متوسط، تامین مالی صنایع پیشران و شرکت هاي دانش بنیان، پرداخت تسهیلات قرض الحسنه (ازدواج)،
خرید تضمینی گندم و تامین مالی بخش مسکن و همچنین پرداخت تسهیلات مقابله با آثار منفی بیماري کرونا به خانوارها و فعالان اقتصادي مورد توجه بانک مرکزي بوده است. لازم به توضیح است،

در سال 1399 در مجموع حدود 18989 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي مختلف اقتصادي پرداخت شده است که در مقایسه با سال قبل از آن 94.8 درصد افزایش نشان می دهد.



عوامل موثر در توسعه و موفقیت کارآفرینان زن

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/05/04

داشتن مهارت هاي بکار گیري تفکرشبکه اي ،مهارت هاي مردمی، مهارت هاي ارتباطی و مهارت برقراي توافق از جمله عوامل موفقیت زنان کارآفرین است.

عوامل موثر در توسعه و موفقیت کارآفرینان زن داشتن مهارت هاي بکار گیري تفکرشبکه اي
،مهارت هاي مردمی، مهارت هاي ارتباطی و مهارت برقراي توافق از جمله عوامل موفقیت
زنان کارآفرین است. به گزارش خبرگزاري علم و فناوري استان ایلام، وقتی بحث از اشتغال و
کارآفرینی زنان به میان می آید، تعداد زنان کارمند به ذهن متبادر می شود، در حالی که
بالاترین میزان اشتغال به زنان روستایی، خوداشتغال و کارآفرین شهري اختصاص دارد.
بنابراین یکی از مهم ترین معیارها جهت سنجش درجه توسعه یافتگی یک کشور، میزان

 
اهمیت و اعتباري است که زنان در آن کشور دارا می باشند. 

بانوان به عنوان کارآفرینان موفق، در جهان بیشتر از مردان محصولات خود را در معرض دید
قرار می دهند. در سال 2010 حدود 104 میلیون زن با سن متوسط 18 تا 64 شروع به
تاسیس پروژه هاي کارآفرینی جدید کرده اند که اکثرا در آن ها موفق بوده اند و به اقتصاد

 
 karafarinenab.ir.کشورشان کمک نمودند و باعث موفقیت هاي تجاري گسترده اي شده است

 
مفهوم کارآفرینی: 

امروزه واژه ي کارآفرینی مفاهیمی همچون نوآوري، مخاطره پذیري، ایجاد یا تجدید ساختار یک واحد اقتصادي و اجتماعی، رضایت شخصی و استقلال طلبی را به ذهن متبادر می سازد. همه بر ایـن
باورنـد کـه کارآفرینی (Entrepreneurship) موتور محرکه ي توسعه ي اقتصادي کشورهاي توسـعه یافته و در حال توسـعه است. کارآفرینی فرآیند ایجاد و دستیابی به فرصت ها و دنبال کردن
آن ها بدون توجه به منابعی است که در حال حاضر موجود است. یکی از جنبه هاي اصلی کارآفرینی شناسایی و بهره برداري از فرصت ها براي گسترش شرکت هاي کوچکتر است. کارآفرینی عبارت
است از فرآیند نوآوري و بهره گیري از فرصت ها، باتلاش وپشتکار بسیار و همراه با پذیرش ریسک هاي مالی، روانی و اجتماعی که با انگیزه کسب سود مالی، توفــیق طلبی، رضایت شخصی و

 
اســتقلال صورتپذیرد (هیسریچ، 1985). 

مقوله کارآفرینی به سرعت در حال گسترش است و کارآفرینی زنان موضوع خاص و مورد توجه سراسر جهان است. بسیاري از محققان معتقدند که فعالیتهاي کارآفرینی توسط زنان، نقش برجسته اي
در سلامت اقتصاد ملتها دارد. زنان در زمان کوتاهی توانستند با ورود به عرصه کسب و کار تحولات عظیمی در توسعه اقتصادي کشورها ایجاد کنند. چنانچه آمارها نشان می دهد فعالیتهاي اقتصادي

 
زنان 25 تا 35 درصد کل فعالیتهاي جهان را تشکیل می دهد (کانتر، 2002، 11). 

 
عوامل موفقیت زنان در کارآفرینی: 

 
هلن فیشر، انسان شناس دانشگاه راتجز، دریافته است که پنج خصوصیت، زنان کارآفرین را در این زمینه منحصر به فرد کرده است و می تواند در موفقیت آنان بسیار مهم جلوه کند: 

 
1.مهارت هاي ارتباطی: بسیاري از زنان در بیان احساسات خود بهتر از همتاي مرد خود عمل می کنند و توان برقراري ارتباط موثرتري دارند؛ 

 
2.مهارت هاي مردمی: بسیاري از بانوان در خواندن احساسات از چهره ي دیگران و کشف رمز و رازهاي حرکات دیگران و پی بردن به منظور طرف از لحن صدا بسیار ماهر هستند؛ 

3.مهارت هاي بکار گیري تفکرشبکه اي: به معنی توانایی زنان در جمع آوري داده ها از محیط و ایجاد ارتباط میان قطعات داده هاي مختلف است. برعکس، بسیاري از مردان معمولاً اطلاعات را قطعه

 
قطعه کرده فقط توجه خود را معطوف به چیزهایی می کنند که تصور می کنند اهمیت بیشتري دارد. 

 
4.مهارت برقراي توافق: زنان کارآفرین موفق، غالباً خوب می توانند بحث کنند. آنان می کوشند شرایطی ایجاد کنند که با طرف هاي وارد در بحث، روابط هماهنگ برقرار کنند. 

 
5.توانایی در ایجاد و گسترش روابط حسنه است: حفظ روابط دراز مدت با مشتري در تجارت نیاز به ایجاد مودت و دوستی و استفاده از روابط عمومی موثر است.(مدرسی سریزدي،1388) 

 
توازن بین زندگی و کار رمز کارآفرینان موفق 

با آنکه زنان همواره مسئولیت زندگی شخصی و خانوادگی را به عهده دارند، آن دسته از آن ها که بین کار و زندگی خانوادگی توازن برقرار می کنند موفق تر هستند. زندگی متوازن ذهن را براي ایده
هاي خلاق آماده می کند. در کشورهاي عضو سازمان توسعه و همکاري اقتصادي که کشورهایی پیشرفته هستند، در آمارها مشخص شده آن دسته از زنان کارآفرین که به زندگی خانوادگی، دوستان،
سلامتی و روح خود توجه بیشتري دارند، موفق تر هستند. ویژگی ششم به ویژه در مورد زنان مصداق دارد؛ زیرا آن ها در هر سطح شغلی که باشند بر خانواده بیش از مردان تاثیر می

 
 modiresabz.com.گذارند

 
 Nasty Gal and Girlboss Media :3 نفر از موفق ترین زنان کارآفرین دنیا 1.سوفیا آموروسو-شرکت

 
سن: 36 سال 



 
ارزش خالص دارایی: 5 میلیون دلار 

سوفیا آموروسو هنگام ساختن امپراطوري خود شکست هاي فراوانی خورد؛ اما از آن زمان توانسته بر مشکلات غلبه کند و برند جوان پسندي براي متولدین دهه 80 و 90 تاسیس کند. او در سال
2015، از مدیرعاملی شرکت نستی گال کناره گیري کرد و شاهد ورشکستگی شرکت بود؛ اما این فقط یک شکست ساده بود و کمی بعد کسب وکار جدید خود بنام گرل باس را راه اندازي کرد؛ یعنی
سایتی که به زنان درباره اصول سلامتی، زیبایی و یافتن شغل مشاوره می داد و آن ها را توانمند می کرد. اگرچه دارایی خالص او از 280 میلیون دلار در سال 2016 به 5 میلیون دلار در حال حاضر

 
رسیده است، اما روحیه کارآفرینی او باعث شده او را در این فهرست قرار دهیم! 

 
 Huda Beauty :2.هدا کتان-شرکت

 
سن: 36 سال 

 
ارزش خالص دارایی: 610 میلیون دلار 

هُدا کتان پس از ترك شغل مسئول امور مالی خود در دبی، امپراطوري محصولات آرایشی خود را راه اندازي کرد. این غول صنعت آرایش که به عنوان آرایشگر مستقل سعی داشت مژه هاي مصنوعی
باکیفیتی براي کارش پیدا کند، مژه هاي مصنوعی خودش را تولید کرد. پس از استفاده کیم کارداشیان از این مژه ها، همه مژه هاي هدا بیوتی در روز اول فروخته شد و هدا را به شخصی تبدیل کرد که

 
همه در تلاش براي الهام گرفتن از او بودند. از آن زمان، امپراطوري زیبایی او با راه اندازي خط تولید محصولات مراقبت از پوست ویش فول، پوستی طبیعی و درخشان را به مشتریان هدیه می دهد. 

 
3.توري برِچ-شرکت: Tory Burchسن: 54 سال 

 
ارزش خالص دارایی: 850 میلیون دلار 

توري برِچ پس از کسب تجربه در بزرگ ترین خانه هاي مد جهان از جمله پولو رالف لورن، وِرا وانگ و لوییوِه، تصمیم گرفت بال هایش را باز کند و برند خود را تاسیس کند. او در سال 2004، برند مد
خود را راه اندازي کرد که با طراحی هاي منحصربه فرد و مد روز به موفقیت بزرگی دست یافت. پس از کسب شهرت، برِچ می خواست در امور خیریه و نوع دوستانه مشارکت کند و به همین منظور

 
 modiresabz.com بنیاد تحقیقات سرطان پستان را بنیان نهاد که از زنان مبتلا به سرطان حمایت می کند و به زنان جوان در مورد این بیماري آگاهی می دهد

زنان کارآفرین موفق در ایران -نازنین دانشور مؤسس و بنیان گذار شرکت تخفیفان است. خانم دانشور پس از دریافت مدرك کارشناسی ارشد خود به لندن مهاجرت کرد و بعد از مدتی به ایران بازگشت

 
و با سرمایه شخصی و به کمک خواهر خود سایت تخفیفان را راه اندازي کرد. 

 
-تبسم لطیفی تبسم لطیفی که موسس استارتاپ مامان پز است، دانش آموخته رشته مهندسی برق دانشگاه صنعتی شریف در مقطع کارشناسی و رشته کارآفرینی در مقطع کارشناسی ارشد است. 

-ثنا خالصی ثنا خالصی که بنیان گذار استارتاپ کمدا است؛ بعد از تحصیل در دانشگاه آکسفورد و فعالیت در چند شرکت خارجی در زمینه تجارت الکترونیک به ایران بازگشت و کسب و کار خود را راه

 
 drways.com .اندازي کرد

 
ضرورت اشتغال و کارآفرینی زنان 

در شرایطی که هدف ملی، تقویت قدرت رقابت اقتصاد کشور و تعامل با اقتصاد جهانی است، این مسأله می تواند به عنوان مانعی در راه دستیابی به چشم انداز مطلوب مطرح شود. ایجاد فضاي مناسب
براي «توسعه مشارکت اقتصادي زنان» از طریق افزایش سهم دولت در ارایه تسهیلات مالی بلاعوض، وامهاي دراز مدت و کم بهره به زنان، برقراري حمایتهاي لازم براي توسعه کارآفرینی و فعالیتهاي
نوآورانه، همچنین زمینه سازي براي ایجاد پایداري، توسعه و توانمندي تعاونی هاي زنان و اصلاح نظام پرداخت متناسب با میزان بهره وري و کیفیت خدمات افراد به دور از مبناي جنسیت در تداوم

 
برنامه خصوصی سازي و در چارچوب قانون اساسی امکان پذیر است. (ملیحه هوش افزا) 

زنان 49.25 در صد از جمعیت کشور را تشکیل می دهند. در حالیکه نرخ مشارکت اقتصادي آنان 20 درصد می باشد که با متوسط نرخ فعالیت اقتصادي زنان در جهان (35%) فاصله بسیار ي دارد.
تمایل زنان و دختران به تحصیلات دانشگاهی در سالهاي اخیر افزایش یافته و دختران بیش از 65 درصد از ورودیهاي دانشگاه ها را به خود اختصاص داده اند. اما علی رغم داشتن تحصیلات عالی، از

 
نظر اشتغال در وضعیت مناسب قرار ندارند (مرکز آمار ایران 1390). 

 
نقش زنان کارآفرین در توسعه کشورها 

زنان در زمان کوتاهی توانسته اند قابلیت ها و توانایی هاي خود را در زمینه هاي مختلف به ظهور برسانند و با وورد به عرصه کسب و کار تحولات عظیمی در اقتصاد کشورها ایجاد کنند چنانچه در
آمارها مشاهده می شود فعالیت هاي اقتصادي زنان 25 تا 35 درصد کل فعالیت هاي جهانی را تشکیل می دهند. موفقیت زنان کارآفرین در جوامع نه تنها سبب سودهاي اقتصادي می شود بلکه منافع
اجتماعی و فرهنگی هم ایجاد می کند.زنان به دلایل متعدد نظیر بیکاري و کاهش دستمزدها و نارضایتی از شغل قبلی وارد کارافرینی می شوند. با توجه به آمارهاي رسمی اخیر سهم اشتغال زنان فقط

 
10 درصد است و نرخ بیکاري در میان زنان خصوصاً نیروي تحصیل کرده افزایش قابل توجهی داشته است (یوسفی،ناهید،1397) 

 
چالش هاي پیش رو کارآفرینی زنان ایران: 

علاوه بر چالش هاي جهانی که زنان براي کارآفرینی و راه اندازي کسب و کار براي خود و دیگران با آن روبه رو هستند، زنان ایرانی با موانع جداگانه روبه رو هستند که به گواه کارشناسان اجتماعی و

 
اقتصادي بخشی از این موانع ناشی از محیط و بخشی دیگر تابع تنگنا هاي شخصیتی و تربیتی زنان است.برخی از مشکلات پیش روي کارآفرینی زنان عبارتند از : 

الف ) مخالفت مردان با فعالیت همسرانشان در بنگاههاي اقتصادي وایجاد یک حرفه یا شغل 



 
ب) به دلیل محدودیت هاي فرهنگی از زنان انتظار می رود تا اوقات زندگیش انرا در یک محیط حفاظت شده سپري کنند تا آنها را از رویارویی با افرادي قویتر حفظ کرده و دور نگهدارد. 

 
ج ) همچنین از زنان انتظار می رود تا فعالیت هاي شان را به خانه داري و مراقبت از فرزندان محدود کنند. 

 
علاوه بر موارد فوق، کارآفرینی زنان با محدودیتهایی نیز روبرو می باشد که از مهمترین آنها می توان به موارد زیر اشاره کرد: 

 
الف ) پر رنگ بودن نقش آنان در خانواده و همچنین نیاز روبه تزاید مردان به حضور دائمی آنان در خانواده 

 
ب ) وجود افکار و باورهاي منفی در مورد نقش زنان در کسب وکار 

 
ج ) سطوح آموزشی نسبتا پایین تر براي زنان به دلیل دسترسی محدود به فرصتها یآموزشی شغلی در اکثر کشورها 

 
د ) فرصتهاي محدودتر دربخش دولتی براي توسعه مهارت هاي زنان 

 
ه ) دسترسی ناکافی زنان کارآفرین به تکنولوژي، خدمات حمایتی و اطلاع رسانی 

و ) دسترسی کمتر زنان به اعتبارات مالی بدلیل ضعف مسائل مربوط به ضمانت و مقادیر کم اعتبارات و همچنین وجود نگرش منفی در خصوصت و توان بازپس دهی پایین زنان کارآفرین(آراستی،

 
 (1387

 
سخن پایانی: 

نیمی از جمعیت کشور را زنان تشکیل می دهند و در سال هاي اخیر مشاهده شده که با وجود داشتن تحصیلات دانشگاهی زنان، نرخ بیکاري در آنها رو به فزونی است .پس اگر زنان تحصیل کرده با
توجه به علاقمندي و توانمندیهاي خود به کارآفرینی و ایجاد شغل مبادرات ورزند، نه تنها موجب اشتغال زایی خود و تعداد دیگري از جوانان می شوند ، بلکه روند پیشرفت و توسعه کشور تسهیل می

 
یابد. 

انتهاي پیام /ن



افتتاح بیش از 20 طرح محرومیت زدایی در روستاهاي آذربایجان شرقی

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/05/04

تبریز- مسئول قرارگاه آبادانی و پیشرفت سپاه آذربایجان شرقی از افتتاح بیش از 20 طرح محرومیت زدایی در روستاهاي مناطق محروم تحت پوشش این قرارگاه خبر داد.

محمد اسکندري در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري بسیج از آذربایجان شرقی، افزود: 16
طرح از این طرح هاي محرومیت زدایی در حوزه عمرانی و شش طرح آن مربوط به حوزه

 
اشتغال و کارآفرینی است. 

وي با بیان اینکه اولویت هدف گذاري قرارگاه آبادانی و پیشرفت آذربایجان شرقی در
روستاهاي مناطق محروم توجه به آب شرب و آب کشاورزي است، گفت: 10 طرح از 16
طرح حوزه عمرانی مربوط به روستاهاي کلیبر بوده که بیشتر آن ها خط انتقال آب شرب،

 
ساخت مخزن و مرمت مخرن آب است. 

اسکندري ادامه داد: افتتاح مسجد در روستاي زاویه، مخزن آب شرب پلی اتیلن با حجم 20
متر مکعب در روستاي زاویه، توجه ده، آغویه و حیران کلیبر، خط انتقال آب شرب با لوله
پلی اتیلن به طول 700 کیلومتر در روستاي زاویه، به طول 1600 متر در روستاي لنه ده، به
طول 3500 کلیومتر در روستاي آغویه و به طول 2200 کیلومتر در روستاي حیران کلیبر و

 
مرمت و بازسازي مخزن آب بتنی 160 متر مکعبی در روستاي نوجه ده از آن جمله است. 

 
 

وي اضافه کرد: مخزن آب شرب پلی اتیلن با حجم 50 متر مکعب، خط انتقال آب شرب به طول 150 کیلومتر و راه بین مزارع در روستاي ماوي میانه، خط انتقال آب کشاورزي با لوله پلی اتیلن بین
یک کیلومتر در روستاي نگارستان ورزقان و مخزن آب شرب با حجم 10 متر مکعب و ایسگاه پمپاژ و خط انتقال آب با لوله پلی اتیلن به طول 400متر در روستاي خویسروق هوراند شش طرح دیگر

 
است. 

 
 

اسکندري در ادامه با اشاره به طرح هاي محرومیت زدایی در حوزه اشتغال، راه اندازي و آغاز به کار نخستین واحد فرآوري تخصصی زغال اخته، توت و انجیر شمال غرب را در شهرستان کلیبر از مهم



 
ترین این طرح ها نام برد. 

 
 

وي کشت و پرورش گیاهان دارویی در روستاي پیغام کلیبر، افتتاح زنبورستان در روستاي آغبراز هوراند، بهره برداري از اصلاح نژاد بز شیري در روستاي آبگرم چاراویماق و افتتاح کارگاه خیاطی و تولید
لباس کودك در روستاي قره بلاغ میانه را از دیگر طرح هاي حوزه اشتغال برشمرد که در آستانه روز غدیرخم به بهره برداري می رسند.



خانه هاي مهارت در مناطق مختلف سیستان و بلوچستان راه اندازي می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/05/04

مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان گفت: راه اندازي خانه هاي مهارت در محلات و مناطق مختلف استان از جمله سکونتگاه هاي غیر رسمی و روستاها به جدیت
دنبال می شود.

زهرا ابراهیمی مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان در گفت
وگو با خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از زاهدان ، اظهارداشت: هفته ي
جاري، هفته ي ملی مهارت و کارآفرینی نامگذاري شده و از آنجا که دفتر امور زنان و خانواده
استانداري سیستان و بلوچستان یکی از مهمترین اهدافی که دنبال می کند، فراهم ساختن
بستري براي توانمندسازي زنان و دختران بوده و مهارت آموزي از جمله مولفه هاي مهم

 
براي تحقق این هدف است. 

وي افزود: خانه ي نون و قلم که به تازگی در حاشیه ي شهر زاهدان راه اندازي شد علاوه بر
اینکه فرصتی براي بازي و تفریح کودکان را فراهم می کند به آنان مهارت هاي مختلفی را

 
نیز می آموزد. 

مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان بیان کرد: خانه ي مهارتی

 
که در یکی دیگر از مناطق در پهنه ي شمالی زاهدان راه اندازي شده و داراي کتابخانه   است هم به صورت تخصصی به مهارت آموزي مادران و کودکان می پردازد. 

وي اظهارداشت:ارائه تسهیلات ویژه کارفرمایی در چندین مرحله و با همکاري دستگاه هایی نظیر کمیته ي امداد امام خمینی(ره) و بهزیستی نیز انجام که منجر به مهارت آموزي و ورود زنان به بازار کار
شده که می توان به راه اندازي کارگاه پارچه بافی و پوشاك در برخی مناطق سیستان و بلوچستان اشاره کرد و این روند به صورت مستمر براي تقویت بازارهاي فروش محصولات و بازارسازي دنبال می

 
شود. 

ابراهیمی خاطرنشان کرد: همایش زنان کارآفرین و برگزاري دوره هاي آموزشی مهارت آموزي و کارآفرینی با همکاري موسسات مردم نهاد در سطح سیستان و بلوچستان و براي تسهیلگران نیز پارسال

 
برگزار شد. 

وي گفت: در سالجاري نیز تلاش شده که پایشی جدي براي شناسایی مناطق مختلف برحسب نیاز صورت گیرد تا با استفاده از ظرفیت هاي موجود خانه هاي مهارت بیشتري در سطح سیستان و

 
بلوچستان راه اندازي شود. 

مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان بیان کرد: در برنامه هاي این دفتر زنان بند نسوان زاهدان نیز فراموش نشده و در تلاش هستیم با استفاده از ظرفیت مربیان و تسهیل

 
گران به آنان مهارت هاي مختلف آموزش داده شود. 

وي ادامه داد: فراهم ساختن مهارت آموزي دختران مراکز شبه خانواده ها نیز در دستورکار دفتر قرار گرفته و خوشبختانه محصولات این کارگاه هاي آموزشی با کیفیت بسیار عالی در دسترس قرار

 
گرفته شده است. 

ابراهیمی گفت: خانه خلاق صنایع دستی در سیستان و بلوچستان نیز ظرفیت بسیار خوبی براي آموزش مهارت هاي نوین مبتنی بر خلاقیت و با تکیه بر اهرم فناوري در اختیار علاقه  مندان قرار داده
که دفتر براي تقویت سپهر آموزشی این خانه و بهره مندي زنان بیشتري از آن برنامه هاي خوبی را تدوین و اجرا کرده است.



صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی معلولان از امروز رسما آغاز به کار می کند/ امسال 60 هزار فرصت شغلی براي معلولین ایجاد

خواهیم کرد/ انعقاد جامع ترین تفاهم نامه با سازمان فنی و حرفه اي جهت توانمندسازي ...

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/05/04

رضا دهقان گفت: سال گذشته (1399) ما موظف به 57 هزار و 600 تعهد شغلی بودیم که خدا را شکر می کنیم عددي بیشتر از این حاصل شد یعنی توانستیم 60 هزار فرصت شغلی براي
معلولین ایجاد کنیم در حال حاضر نیز موظف هستیم سال 1400 حدود 60 هزار فرصت شغلی براي مددجویان بهزیستی ایجاد کنیم که براي رسیدن به این هدف ...

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور: صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی
معلولان از امروز رسما آغاز به کار می کند/ امسال 60 هزار فرصت شغلی براي معلولین ایجاد
خواهیم کرد/ انعقاد جامع ترین تفاهم نامه با سازمان فنی و حرفه اي جهت توانمندسازي
معلولین رضا دهقان گفت: سال گذشته (1399) ما موظف به 57 هزار و 600 تعهد شغلی
بودیم که خدا را شکر می کنیم عددي بیشتر از این حاصل شد یعنی توانستیم 60 هزار
فرصت شغلی براي معلولین ایجاد کنیم در حال حاضر نیز موظف هستیم سال 1400 حدود
60 هزار فرصت شغلی براي مددجویان بهزیستی ایجاد کنیم که براي رسیدن به این هدف

 
روش هاي متفاوتی را پیش خواهیم گرفت. 

به گزارش برنا؛ رضا دهقان، مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور در گفتگو با
خبرنگار برنا با اشاره به آغاز فعالیت صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی معلولان گفت:
درحال حاضر هیات مدیره صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی معلولین تشکیل شده و
هفته گذشته احکام اعضاي هیات مدیره آن صادر شد اما چون با تعطیلی رسمی 6 روزه

 
تهران مواجه شدیم آغاز فعالیت صندوق به تاخیر افتاد، با این وجود امروز (4 مردادماه) اولین روز رسمی آغاز به کار صندوق است. 

 
صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی معلولان از امروز رسما شروع به کار کرد 

او افزود: آغاز رسمی شروع به فعالیت صندوق از امروز به این معنا نیست که تاکنون فعالیتی صورت نگرفته بلکه در این مدت زمان، امور اجرایی صندوق در قالب کارگروه راه اندازي صندوق انجام می
شد و به همراه مدیران ارشد بهزیستی که سابقه درخشانی در کارنامه کاري خود دارند کارهاي اجرایی شکل گیري صندوق را انجام دادیم براي مثال قبل از تشکیل هیات مدیره و هیات امناي صندوق،
با حمایت آقایان قبادي دانا و شریعتمداري در ساختمان دفتر مرکزي صندوق مستقر شدیم درواقع این ساختمان، یکی از ساختمان هاي بهزیستی ست که مخصوص امورات صندوق حمایت از فرصت

 
هاي شغلی تجهیز شده است. 

دهقان تصریح کرد: تصویب آیین نامه هاي اداري صندوق، دستورالعمل هاي اداري، استخدامی، مالی، معاملاتی، بودجه سالیانه صندوق، ساختار سازمان صندوق، تشکیلات صندوق، به کارگیري نیرو
براي قسمت هاي مختلف اجرایی، انتخاب بانک عامل جهت ارتباط مددجویان داراي معلولیت، نحوه کار در سطح استان ها و شهرستان ها از جمله موضوعاتی است که جنبه اجرایی دارد و انشاالله در

 
جلسات بعدي هیات مدیره و مدیران صندوق با دغدغه و اولویت زمانی و کاري پیگري خواهد شد. 

 
موظف به ایجاد 60 هزار فرصت شغلی براي معلولین در سال 1400 هستیم/ سال گذشته متعهد به ایجاد 57 هزار و 600 فرصت شغلی بودیم 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور در پاسخ به این سوال که هدف سازمان بهزیستی ایجاد چه تعداد شغل براي معلولین است؟ گفت: براساس برنامه ششم توسعه سازمان بهزیستی
موظف است براي افراد داراي معلولیت فرصت هاي شغلی ایجاد کند؛ براي مثال سال گذشته (1399) ما موظف به 57 هزار و 600 تعهد شغلی بودیم که خدا را شاکریم عددي بیشتر از این حاصل شد

 
یعنی توانستیم 60 هزار فرصت شغلی براي معلولین ایجاد کنیم که حدود 107 درصد عملکردمان در ایجاد فرصت هاي شغلی بود. 

او ادامه داد: در حال حاضر موظف هستیم سال 1400 حدود 60 هزار فرصت شغلی براي مددجویان بهزیستی ایجاد کنیم که براي رسیدن به این هدف؛ روش هاي متفاوتی را پیش خواهیم گرفت.
پرداخت تسهیلات بانکی از محل تبصره 16، ایجاد اشتغال یا تثبیت اشتغال مددجویان، بیمه پردازي، تامین مالی خرد در قالب گروه هاي همیار و خودیار در حوزه هاي توانبخشی سازمان بهزیستی،

 
پراخت کمک هزینه ارتقاي کارایی معلولان براساس ماده 12 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت از جمله روش هایی ست براي براي ایجاد فرصت هاي شغلی از آنها استفاده می کنیم. 

 
بهره مندي 41 هزار نفر از وام اشتغال 50 میلیون تومانی در سال گذشته/ دو سوم عملکرد سازمان بهزیستی در حوزه افراد داراي معلولیت است 

دهقان تصریح کرد: سال گذشته براساس بند «ب» تبصره ماده 16 حدود 41 هزار نفر از تسهیلات اشتغال یعنی وام 50 میلیون تومانی با کارمزد 4 درصد استفاده کردند به طورکلی حدود دو سوم
عملکرد ما در حوزه افراد داراي معلولیت و یک سوم هم در حوزه هاي اجتماعی و پیشگیري است که شامل زنان سرپرست خانوار فرزندان بهزیستی و آسیب دیدگان اجتماعی می شود درواقع باید گفت
عملکرد ما در حوزه اشتغال 60 به 40 است چرا که سازمان بهزیستی در حوزه افراد داراي معلولیت یک سازمان حاکمیتی با نقش تولیتی محسوب می شود و این سازمان متولی حقوق افراد داراي

 
معلولیت است. 

 
«خوداشتغالی» و «اشتغال کارفرمایی» دو روش کاربردي جهت ایجاد شغل براي افراد تحت پوشش بهزیستی است 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور در پاسخ به این سوال که از چه روش هایی براي افراد داراي معلولیت ایجاد اشتغال خواهید کرد؟ گفت: اساسا دو روش براي ایجاد اشتغال افراد
تحت پوشش بهزیستی از جمله افراد داراي معلولیت داریم که یکی از آنها «خود اشتغالی» مانند مشاغل خانگی، کسب و کارهاي خرد و کوچک است. در این روش مددجویان از تسهیلات اشتغال



استفاده می کنند و براي خود کسب و کاري راه می اندازند براي مثال یک آرایشگاه، مغازه، دکه روزنامه فروشی کارگاه خیاطی و.... اجاره می کنند و در آن مشغول به کار می شوند، روش دیگر ما

 
حمایت از «کارآفرینان و صاحبان مشاغل» است. 

او ادامه داد: گاهی اوقات ما باید از کارآفرینان، کارفرمایان و صاحبان کسب و کار خواهش کنیم تا مددجویان ما را به کار بگیرند که به این جنس اشتغال، «اشتغال کارفرمایی» می گوییم یعنی کارفرما
نیروي ما در بهزیستی که یا معلول است یا غیرمعلول را به کار می گیرد و ما از شخص کارفرما حمایت می کنیم یعنی تسهیلات بانکی ارائه می دهیم، کمک هزینه اي بابت سهم بیمه که باید به
سازمان تامین اجتماعی داده شود را پرداخت می کنیم و همچنین براي جبران عملکرد فرد داراي معلولیت کمک هزینه اي جهت افزایش راندمان کاري شاغل داراي معلولیت بازپرداخت می کنیم که

 
بستگی به نوع معلولیت (خفیف، متوسط، شدید و بالاتر) دارد. 

 
انعقاد جامع ترین تفاهم نامه با سازمان فنی و حرفه اي جهت توانمندسازي جامعه هدف سازمان بهزیستی 

دهقان از انعقاد تفاهم نامه با سازمان فنی و حرفه اي خبر داد و گفت: در ماده 14 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت طراحی یک نظام نامه جامع مهارتی با کمک سازمان فنی و حرفه اي
کشور براي معلولین آماده به بازار کار پیش بینی شده است. در سنوات گذشته چند تفاهم نامه بین سازمان بهزیستی و سازمان فنی و حرفه اي ایجاد شد اما در سال 1400 جامع ترین و بهترین تفاهم
نامه اي که براي توانمندسازي جامعه هدف بهزیستی ممکن بود را با کمک سازمان بهزیستی و فنی و حرفه اي طراحی کردیم که انشاالله با در صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی این هدف را جدي تر

 
دنبال خواهیم کرد. 

 
کارفرمایان سال گذشته به خوبی از تعدیل نیروي معلولین جلوگیري کردند 

دهقان عنوان کرد: با وجود اینکه سال گذشته با پاندمی کرونا رو به رو بودیم اما می توان گفت جامعه ما نقش مسئولیت اجتماعی خود را در قبال مددجویان بهزیستی به خوبی ایفا کرد براي مثال
کارفرمایان حتی المقدور کمک کردند کسب و کارها سرپا باشند تا مدجویان تعدیل نیرو نشوند، در حوزه خوداشتغالی نیز سعی کردیم منابع بیشتري تزریق کنیم تا بتوانیم از بچه هاي خویش فرمایی

 
به خصوص در زمینه بیمه پردازي بیشتر حمایت کنیم. 

 
سال گذشته از 2100 میلیارد تومان بودجه اشتغال 1750 میلیارد تومان آن را جذب کردیم 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور در ادامه گفت: سال گذشته از 2100 میلیارد تومان که در قانون بودجه براي اشتغال معلولین پیش بینی شده بود توانستیم 1750 میلیارد تومان

 
آن را جذب کنیم که این اتفاق خیلی خوب پس از سال ها در بهزیستی بود و جا دارد همینجا از شبکه بانکی کشور که به خوبی با ما همکاري کردند تشکر کنیم. 

او ادامه داد: انتظار ما بیشتر از این است یعنی ما اعتقاد داریم نه تنها باید تمام مبلغ پیش بینی شده در بودجه را جذب کنیم بلکه باید در انتها بگوییم پول کم آوردیم، مطمئن هستم همانگونه که سال

 
گذشته با وجود کرونا و تحریم ها همه نهادها، دولت، مجلس و... به کمک اشتغال معلولین آمدند امسال هم اینچنین خواهد بود. 

 
ارکان نظارتی صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی معلولان کاملا مشخص است 

دهقان در ادامه این گفتگو با اشاره به نحوه نظارت بر صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی معلولین گفت: سال 1396 تشکیل صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی افراد داراي معلولیت در ماده 10
قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت به تصویب مجلس رسید و از ابتداي سال 1397 ابلاغ شد همچنین مفاد مختلف آن نیز در سال هاي 97 تا 99 اجرا شد اما در تمام این سال ها یکی از مفاد
مهمی که به فاز اجرا نرسید همین تشکیل صندوق حمایت از فرصت هاي شغلی بود. سال 1399 اساسنامه اي که سازمان بهزیستی با حمایت دولت، مجلس و مشورت کمیسیون هاي مجلس تدوین

 
کرده بود 5 بهمن ماه به تصویب شوراي نگهبان رسید و در این اساسنامه ارکانی مشخص شده است. 

او افزود: یکی از مهم ترین ارکان صندوق، هیات امناست که مشتکل از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان رئیس هیات امنا، وزیر اقتصاد و دارایی، رئیس کل بانک مرکزي، رئیس سازمان برنامه و
بودجه به عنوان اعضاي حقوقی هیات امنا و رئیس سازمان بهزیستی کشور به عنوان عضو حقوقی و دبیرهیات امنا و دو نفر از افراد داراي معلولیت که با مباحث کارآفرینی هستند درواقع این ترکیب که
ذکر کردم ترکیب نهادهاي موثري است که نقش نظارتی دارند یعنی سازمان برنامه و بودجه در هزینه کرد بودجه، وزارت اقتصاد و دارایی به عنوان متولی خزانه کشور، بانک مرکزي به عنوان نهاد

 
سیاست گذار بانکی می توانند بر عملکرد صندوق نظارت کنند. 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشورعنوان کرد: رکن بعدي اساسنامه هیات مدیره و حسابرس است که در جلسه اول هیات امناي صندوق که 8 تیرماه 1400 برگزار شد، طبق اسنامه
سازمان حساب رسی کل کشور به عنوان بازرس قانونی و حساب رس قانونی صندوق قرار گرفت بنابراین سومین سازو کار نظارتی را در حوزه صندوق می بینیم با این وجود وقتی صندوق عملیاتی می

 
شود نهادهاي نظارتی مانند دیوان محاسبات، سازمان بازرسی کل کشور، بازرسی و حراست سازمان بهزیستی می توانند کارکرد نظارتی صندوق را بررسی کنند. 

//انتهاي پیام: 4



نخستین مرکز آموزش مهارت صنایع دریایی در استان بوشهر راه اندازي می شود

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/05/04

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر: نخستین مرکز آموزش مهارت صنایع دریایی در استان بوشهر راه اندازي می شود بوشهر- 270 حرفه آموزش مهارتی استاندارد در حوزه شیلات،
سواحل، نفت، گاز و پتروشیمی در استان بوشهر تدوین شده و امسال نخستین مرکز آموزش مهارت صنایع دریایی در این استان راه اندازي می شود.به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر، در تقویم
جمهوري اسلامی ایران از 31 تیر تا 6 مرداد به عنوان هفته کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي نام گذاري شده است که در این راستا به اهمیت مهارت آموزي و نقش آن در اشتغال و کارآفرینی
پرداخته می شود. آموزش هاي فنی و حرفه اي در توسعه اقتصادي نقش مهم و ویژه اي دارد به گونه اي که بسیاري از کشور ها براي ایجاد تحول در توسعه اقتصادي به نظام آموزش مهارتی توجه قابل

 
توجهی دارند و سبب سرمایه گذاري در بخش هاي حرفه آموزي بر اساس ظرفیت هاي مناطق می شود. 

استان بوشهر در کنار خلیج فارس از ظرفیت هاي مهم و قابل توجه اقتصادي، صنعتی، خدماتی و اشتغال زایی در بخش هاي گوناگون برخوردار است که این مهم سبب ارتقا جایگاه استان در تولید
ناخالص ملی شده است. در کنار سواحل و دریاي خلیج فارس، قابلیت هاي مهم دیگري در حوزه هاي محصولات فرآوري، کشاورزي، تولیدات صنایع دستی و صنایع پایین دست وجود دارد که نقش

 
تاثیرگذاري در تولید صادرات و اشتغال دارد. در راستاي این ظرفیت ها، آموزش هاي مهارتی می تواند نقش مهم و ممتاز در فراهم کردن اشتغال جوانان در شهرها و روستاهاي استان بوشهر ایفا کند. 

 
20 هزار نفر در استان بوشهر مهارت آموزي شدند 

مدیرکل آموزش و فنی و حرفه اي استان بوشهر با اشاره به ارائه آموزش هاي فنی و حرفه اي در سال گذشته خاطرنشان کرد: در سال گذشته از 20 هزار نفر کارآموزي که مهارت آموزي شدند، به
صورت تخصصی آماده حضور در بازار شدند بر اساس آمارهاي استخراجی، به طور متوسط حرفه هاي آموزشی مانند نفت، گاز و پتروشیمی، با ارجعیت ایمنی و HSE حوزه هاي ابزار دقیق بیشترین

 
تعداد کارآموز در دوره هاي مهارت آموزي در استان بوشهر به خود اختصاص دادند. 

 
راه اندازي نخستین مرکز آموزش مهارت صنایع دریایی در استان بوشهر 

مدیرکل آموزش و فنی و حرفه اي استان بوشهر از انعقاد تفاهم نامه با بنگاه هاي اقتصادي خبر داد و خاطرنشان کرد: در این راستا تفاهم نامه اي با مراکز مهم صنعتی و اقتصادي مانند منطقه ویژه
اقتصادي پارس ، مجتمع گاز پارس جنوبی، شرکت صنعتی دریایی صدرا، نیروگاه اتمی، شرکت هاي پرورش ماهی و میگو، صنایع فرآوري محصولات کشاورزي و نخیلات منعقد شده که نیروهاي مورد

 
نیاز این بنگاه هاي اقتصادي مهارت آموزي و توانمند می شوند و در اختیار آنان قرار می گیرد. 

دراهکی با بیان اینکه عملیات راه اندازي نخستین مرکز آموزش مهارت صنایع دریایی در استان بوشهر آغاز شده است تصریح کرد: تا پایان امسال، ساخت و تجهیز نخستین مرکز آموزش صنایع دریایی
استان به پایان می رسد و راه اندازي می شود.



فارس من|کم کاري معاون اول رئیس جمهور در حوزه تولید/صنعتگران چشم انتظار مسئولان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/05/04

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، برخی کاربران سامانه «فارس من» با ثبت
سوژه اي با عنوان «درخواست از دولت مردمی بر استفاده از اقتصاددانان عالمِ و عادل» از رئیس جمهور منتخب خواستند تا از اقتصاددان عالمِ و عامِل به عدالت براي تصدي مقام معاون اولی خود

 
استفاده کند. 

در این زمینه سید احمد رسولی نژاد با بیان اینکه رهبري هر سال موضوع اشتغال و تولید و بهبود وضعیت اقتصادي را در نظر دارند، اظهار داشت: ما هیچ مشکلی در حوزه قانون نداریم و بخشنامه هاي

 
متغیر و کوتاه مدت و نیز فصلیِ دستگاه هاي دولتی است که مانعی بر سر راه تولید و صادرات به شمار می رود. 

 
وي آلوده بودن بخش اجرایی کشور را از دیگر معضلاتِ مسیر تولید دانست و افزود: کمیسیون صنایع همواره پیگیر مشکلات بخش تولید در کشور است و عدم ناکارآمدي و فساد را شاهد هستیم. 

رسولی نژاد با ذکر مثالی مستند از فساد در حوزه تولید کاغذ گفت: در آن زمان سود بازرگانی 25 درصدي براي واردات به 5 درصد کاهش یافت. از طرف کارخانه اعلام شد، به دلیل وارداتِ بی رویه و

 
کاهش چشم گیرِ سود بازرگانی این واحد صنعتی به زودي تعطیل می شود. 

 
وي افزود: با پیگیري دریافتیم سرمنشأ چنین تصمیمی، معاون وزیر بوده است، چراکه آقاي معاون شریکِ شرکت هاي واردکننده بوده است. آن هم از یکی از کشورهاي آسیاي شرقی. 

رسولی نژاد با اشاره به تاکیدات رهبري مبنی بر جلوگیري از واردات بی رویه، گفت: یکی از تولیدکنندگان عمده پوشاك از اهالی دماوند و فیروزکوه است که به دلیل اشتغال و درآمد کافی، راهی جز

 
مهاجرت به تهران نداشته است. 

وي در عین حال از بازگشت شماري از تولیدکنندگان در کارگاه هاي کوچک به شهرستان هاي خود خبر داد و افزود: به دلیل عدم حمایت دولت و نیز واردات بی رویه، این کارگاه ها یکی پس از دیگري

 
تعطیل شدند. 

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اشاره به توجیه دولت براي ادغام وزارت بازرگانی و صنایع، اظهار کرد: دولت معتقد بود، دستگاه ها به دلیل حوزه بازرگانی توجهی به تولید ندارند، ولی

 
اقداماتِ صورت گرفته کافی نبود. 

وي نظارت بر کار دستگاه هاي اقتصادي را از جمله وظایف معاون اول رئیس جمهور دانست و ادامه داد: در حال حاضر عدم هماهنگی میان بخش هاي اقتصادي دولت مشهود است. در این راستا مواد

 
اولیه که باید به موقع به دست تولیدکننده برسد، در مسیر صحیح قرار نمی گیرد و این معضل به وزارتخانه باز می گردد. 

 
وي افزود: دولتی ها باید مرد میدان و در میان تولیدکنندگان باشند و مطالبات تولیدي را پیگیري کنند. 

 
 حمایت از تولید داخل، کلید حل مشکل اشتغال کشور است 

 
محمدعلی ترکاشوند، یک فعال کارگري نیز در این زمینه گفت: کلید حل مشکل اشتغال کشور، رفع موانع کسب و کار و حمایت از تولید داخلی است. 

وي با بیان اینکه حمایت از تولید و رفع موانع کارآفرینی نباید در حد شعار و برنامه روي کاغذ بماند، گفت: دولت باید با توجه به تولید داخلی، زیرساخت هاي ایجاد اشتغال را اصلاح کند و با بهبود

 
وضعیت اقتصادي مانع از بیکاري اشتغال موجود شود. 

 
وي تاکید کرد: دغدغه هاي رهبر انقلاب باید پیش روي مسئولان قرار گیرد و با جدي گرفتن مشکلات، براي نجات کشور از بن بست هاي اقتصادي تلاش شود. 

ترکاشوند در ارتباط با تاثیر تحریم هاي ظالمانه و اوضاع فعلی اقتصاد و صنعت نیز گفت: متاسفانه اکثر مدیران و مسئولان راه نجات کشور را نگاه به بیرون می دانند و از ظرفیت هاي بی شمار داخلی

 
غافل می شوند. 



 
 

وي افزود: 8 سال جنگ تحمیلی را گذراندیم و بیش از 40 سال مقاومت کردیم ولی عده اي امروز مدام به خارج مرزها نگاه می کنند تا شاید نجات دهنده اي سراغمان بیاید، اما اینطور نیست. بهترین و

 
موثرترین نسخه اصلاح اقتصاد کشور، توجه به ظرفیت ها و فرصت هاي داخلی است که باید در سال جاري محقق شود. 

 
وي افزود: طی سال هایی که سیاست هاي اقتصاد مقاومتی ابلاغ شده، جامعه مزدبگیران از دولت این توقع را داشتند که به صورت جدي از واردات کالاهاي خارجی مشابه تولید داخل جلوگیري کند. 

 
تغییر قیمت مواد اولیه؛ مشکل اصلی تولید 

محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادي مجلس نیز در این مورد گفت: اصلی ترین مشکل تولید، تغییرات مستمر مواد اولیه تولید در کشور است و عدم ثبات در قیمت مواد اولیه مشکلات

 
عدیده اي ایجاد کرده است. 

وي تصریح کرد: با توجه به قانون فضاي کسب و کار، یکی از موضوعات مهم و اساسی مورد نظر قانونگذار، تحلیل و پایش فضاي کسب و کار از نگاه فعالان اقتصادي به صورت مستمر است و اگر بخواهیم

 
در تحقق شعار سال براي رفع موانع تولید در اقتصاد کشور گام برداریم، باید مشکلات مطرح شده از سوي تولیدکنندگان را پیگیري و رفع کنیم. 

 
وي اظهار داشت: اصلی ترین مشکل تولید، تغییرات مستمر قیمت کالاهاي موردنیاز واحدهاي تولیدي در کشور است و عدم ثبات در قیمت مواد اولیه مشکلات زیادي ایجاد کرده است. 

پورابراهیمی تصریح کرد: تغییر در مقررات گمرکی، تغییر در مقررات ارزي و صادرات و واردات فعالان اقتصادي را دچار آشفتگی می کند و این مسائل، مشکلاتی را هم در داخل و هم در ارتباط با خارج

 
از کشور به وجود می آورد. 

وي ادامه داد: دولت، مجلس و دستگاه قضائی(در حوزه امنیت سرمایه گذاري و حمایت قضائی) باید در مسیر آنچه به عنوان موانع تولید در حوزه اقتصادي به عنوان مطالبه رهبري در قالب شعار سال

 
مطرح شده، گام بردارند. 

با گذشت بیش از 4 ماه از سال، تولیدکنندگان همچنان چشم انتظار عملکرد مسئولان اقتصادي کشور به ویژه وزارت صنعت در جهت تسهیل امور تولید و رفع موانع موجود هستند تا امکان تحقق هدف

 
گذاري امسال و شعار «تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها» فراهم شود. 

انتهاي پیام/ب



بازدید فرماندار مهاباد از مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/05/04

فرماندار مهاباد به مناسبت فرارسیدن هفته ملی مهارت از مرکز آموزش فنی و حرفه اي این شهرستان بازدید کرد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از مهاباد، صبح امروز یکشنبه 3
مرداد فرماندار شهرستان مهاباد به مناسبت فرارسیدن هفته ملی مهارت و 6 مرداد ماه، روز
ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي با حضور در محل مرکز آموزش فنی و حرفه
اي شهرستان از کارگاه هاي آموزش مهارتی بازدید میدانی کرد و در جریان روند فعالیت

 
هاي مرکز قرار گرفت. 

خدرلو فرماندار مهاباد گفت: در راستاي اهمیت مهارت آموزي و ایجاد اشتغال پایدار، همه
مردم شهرستان اعم از ساکنان شهر ها و روستا هاي تابعه در جهت رفع نیاز هاي مهارتی از
دوره هاي مهارتی که در مرکز آموزش فنی و حرفه اي برگزار می شود بهره مند خواهند شد.

همچنین در این جلسه کریم دوخت رئیس مرکز آموزش فنی و حرفه اي شهرستان ضمن ارائه گزارش عملکرد سال جاري مرکز، اظهار کرد: بیش از 43 هزار نفرساعت دوره مهارتی در سه ماهه اول
امسال برگزار شده است.



پایا اقدام به اجراي طرح آموزشی شاپنک نوجوان کارآفرین نمود

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/05/04

اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان اصفهان با همکاري آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي و مرکز مشاوره پایا برگزار می کند:

به گزارش خبرنگار جوان انلاین اصفهان،به نقل از روابط عمومی اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان اصفهان، این اداره کل با همکاري آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي و مرکز مشاوره پایا اقدام

 
به اجراي طرح آموزشی شاپنک ؛شبکه آموزش و پرورش نوجوان کارآفرین و باشگاه نوجوان کارآفرین نموده است. 

 
طرح آموزشی شاپنک: 

فریبا جوان مؤسس و مدیر آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي پایا در تکمیل این خبر افزود: نوجوانان سن 12 تا 18 سال که در 2گروه 12تا15 سال و 15تا18سال دسته بندي می شوند ، به ویژه دانش

 
آموزان پایه نهم تحصیلی که در فرآیند انتخاب رشته قراردارند مخاطبین لین طرح می باشند. 

وي ضمن اشاره به چشم انداز این طرح با عنوان "هر دانش آموز ایرانی یک کارآفرین" اهداف این طرح را پرورش کارآفرینان نوجوان خط شکن و نوآور، ایجاد نگرش خلاق، مثبت و انعطاف پذیردربرابر
تغییرات،تقویت حس کنجکاوي ، پرسشگري، تقویت حس استقلال باتوجه به تفاوتهاي فردي دانش آموزان، برقراري ارتباط با همسالان و بزرگسالان، پذیرش مسئولیت، مهارت حل مسئله و مهارتهاي

 
پژوهشی، مهارت درك افکار و احساسات خود و دیگران عنوان نمود. 

فریبا جوان گفت: ملاقات والدین براي آگاهی از استعدادهاي شناسایی شده و عملکرد فرزندانشان درطول زمان اجراي فعالیت طرح، امکان تعامل رسمی و غیررسمی باکارآفرینان مشهور، بازدید ازکسب
وکارهاي موفق، آموزش ورزشهاي ذهنی، تمرینهاي انگیزشی و خلاق ، حل معماهاي مختلف و..، بحث و تبادل نظر بین دانش آموزان و انجام کار گروهی، ارائه ي آموزه هاي ذهنی از طریق بازیها و

 
تمرینات با سناریوهاي از قبل طراحی شده از مزایاي این طرح است. 

 
باشگاه کارآفرینان نوجوان : 

وي در خصوص باشگاه کارآفرینان نوجوان گفت: این باشگاه دوره اي متمایز براي تربیت « نسل آینده کارآفرینان خلاق و نوآور درکشور » که باتلاش جمعی دفتر توسعه کارآفرینی وزارت تعاون ، کار

 
ورفاه اجتماعی کشور، سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور، وزارت آموزش و پرورش واعضاي شبکه شاپنک برگزار می گردد . 

مسئول مرکز مشاوره پایا تمرکز بر آموزشهاي مهم بین المللی جهت تبدیل نمودن نوجوان به یک کارآفرین نوآور، مرکز بر مهارتهاي نرم بنیادین، تمرکز بر تمرینهاي عملی و گروهی جهت اثربخش

 
نمودن آموزشها، شبکه سازي سالم و موثر میان نوجوانان داراي روحیه کارآفرینانه، امکان اجراي طرح بصورت حضوري و آنلاین از ویژگی هاي متمایزکننده این باشگاه می باشد. 

وي اظهار داشت: نحوه اجراي این طرح به این صورت است که ابتدا دانش آموزان توسط مدارس (یا اعضاي شاپنک) فراخوان شده و کلیات طرح را دریافت می نمایند. سپس براي تور گردشگري مهارت
ثبت نام می شوند که هزینه این تور مبلغ 35هزارتومان براي هر دانش آموز می باشد. چنانچه اولیاء دانش آموز تمایل داشته باشند می توانند با پرداخت هزینه دراین تور همراه فرزند خود شرکت نمایند
. سپس مدیر مدرسه دانش آموزان ثبت نامی را به گروههاي 10 نفره دسته بندي نموده و پس از هماهنگی با شرکت پایا براي بازدید و تورمهارت اقدام می نماید . دانش آموزان در موعد تور مهارت به
مدت 2ساعت و آشنایی با مشاغل مختلف، از کارگاه هاي آموزشی مهارتی سازمان فنی و حرفه اي همراه با معرفی تورلیدر بازدید کرده و همزمان عضو « باشگاه کارآفرینان نوجوان »گردیده و درصورت
تمایل در دوره آموزشی باشگاه به مدت 18 جلسه ي آموزشی، با شهریه حضوري ثبت نام می نمایند. درطول برگزاري دوره باشگاه کارآفرینان نوجوان، دانش آموزان بصورت رایگان استعدادیابی می
گردند و براي ورود به مرحله واقعیت آزمایی مهارت آموزي آماده می شوند. دراین زمان براساس جواب تست استعدادیابی و علایق دانش آموزان به سمت انتخاب حرفه هاي مهارتی هدایت می شوند .
شایان ذکر است دانش آموزان در باشگاه به گروههاي 7نفره تقسیم بندي شده و هر گروه داراي یک منتور یا رهیار می باشد که علاوه بر زمان کلاس بعد از آن نیز دانش آموز می تواند با رهیار خود در
ارتباط باشد. درمرحله باشگاه دانش آموز پس از پایان یافتن 18 جلسه، تاییدیه آموزشی از وزارت کار دریافت نموده و در مرحله واقعیت آزمایی نیز گواهینامه سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور را

 
دریافت می نماید. 

لازم به ذکر است آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي پایا براي فرزندان کارکنان اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان اصفهان به میزان 40 درصد تخفیف و براي سایر ادارات استان 15 درصد تخفیف در
نظر گرفته است.



راه اندازي مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در راستاي کارآفرینی

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان خبر داد: راه اندازي مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در راستاي کارآفرینی
علیرضا منظري توکلی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان عصر امروز در جمع خبرنگاران با اشاره به تاسیس دانشکده هاي مهارت
و کارآفرینی اظهار کرد: تاسیس این دانشکده گامی جدید در جهت مهارت آموزي بسط و توسعه فرهنگ مهارت آموزي به عنوان نیاز
اساسی امروز جامعه و از طرفی کاهش دغدغه فارغ التحصیلان و خانواده آنان براي اشتغال فرزندانشان، ضرورت اهتمام و تبیین

 
فعالیت هاي مهارت آموزي دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی را بیش از پیش نمایان می سازد. 

منظري توکلی گفت: در این راستا دانشگاه آزاد اسلامی کشور با تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی گام جدي و اساسی را در

 
جهت مهارت آموزي دانشجویان و حتی دانش آموزان برداشته است. 

وي با اشاره به رویکرد این دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی خاطرنشان کرد: این دانشکده ها علاوه بر تربیت نیروي متخصص و کارآمد براي ورود به بازار کار ایجاد اشتغال پایدار بر مبناي سند دانشگاه

 
اسلامی و سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است. 

رئیس دانشگاه اسلامی واحد کرمان ادامه داد: با توجه به اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی اغلب مهارت و تخصص لازم را براي ورود به عرصه کار و تولید ندارند به همین دلیل دچار سردرگمی، یأس و

 
نومیدي می شوند، بنابراین دانشگاه آزاد اسلامی با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی و گسترش آن بنا دارد، خلأ موجود را مرتفع نماید. 

منظري توکلی تصریح کرد: در استان کرمان این دانشکده ها در واحد هاي شهید حاج قاسم سلیمانی( کرمان ) و همچنین واحدهاي جیرفت، زرند و بم دایر شده اند و امید به زودي شاهد راه اندازي و

 
تاسیس آن ها در سایر واحدهاي استان نیز خواهیم بود. 

وي گفت: در این دانشکده ها آموزش هاي مهارتی را به دو صورت رسمی با اعطاي مدارك مرسوم دانشگاهی و هم غیر رسمی از طریق تأسیس مدارس عالی مهارتی، فعالیت هاي کار بنیان و مراکز
مدیریت و مشاوره شغلی و توسعه این فعالیت ها از طریق طرح هاي دیگر مثل طرح پویش ارائه می شود که با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی ارتباط و تعامل دانشگاه با صنعت وارد مرحله

 
جدیدي شده است، زیرا عمده فعالیت هاي این دانشکده ها بدون تعامل دانشگاه و صنعت قطعا ابتر خواهد ماند. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان عنوان کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمان مصمم است اهداف و رویکردهاي اصلی تأسیس این دانشکده ها را به صورت عینی و عملی پیاده سازي و اجرا
نماید تا بتواند نقیصه کمبود نیروي متخصص و کارآفرین را به عنوان نیاز اصلی جامعه جبران کند که در این راستا 5 مدرسه عالی مهارتی جدید در واحدهاي دانشگاهی استان در دست تاسیس و راه

 
اندازي می باشد که ان شاءاالله با اخذ مجوز تاسیس آنها تا پایان سال راه اندازي خواهند شد. 

منظري توکلی خاطرنشان کرد: مدارس عالی مهارتی با عناوین کشاورزي نوین در واحد انار، معدن و صنعت فولاد در واحد سیرجان ،صنایع تبدیلی و بسته بندي خرما در واحد بم ،منابع طبیعی دام

 
طیور و آبزیان در واحد بافت، تولید محصولات گلخانه اي و گیاهان دارویی در واحد جیرفت از جمله این فعالیت ها است. 

وي ادامه داد: همچنین فعالیت هاي کار بنیان در واحدهاي دانشگاهی استان در دست راه اندازي و در آستانه صدور مجوز می باشد که فعالیتهایی نظیر کارگاه تولید میوه خشک و چیپس، کارگاه

 
طراحی و دوخت، تولید و پرورش قارچ ،فیروزه کوبی، مینا کاري ،تکثیر و پرورش گلهاي آپارتمانی که در این طرح ها دانشجویان و دانش آموزان علاوه بر کسب مهارت به کسب درآمد نیز می پردازند. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان خاطرنشان کرد:همچنین مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در تعدادي از واحدها راه اندازي شده و سایر واحدهاي دانشگاهی هم ملزم شده اند در

 
بازه زمانی سه ماهه این مراکز را راه اندازي کنند. 

منظري توکلی افزود: مدارس سما دانشگاه آزاد اسلامی هم با رویکرد مهارت آموزي دانش آموزان در انجام فعالیتهاي کار بنیان به صورت اختصاصی و مشارکتی با دانشکده هاي مهارت همکاري دارند
که در حال حاضر تعداد 49 مدرسه سما در سطح استان دایر می باشد که قریب به 9 هزار دانش آموز در این مدارس مشغول تحصیل است و هر ساله شاهد رشد و ارتقاي این مدارس در زمینه هاي

 
مختلف آموزشی پژوهشی و فرهنگی بوده ایم به گونه اي که در بعضی از این حوزه ها مدارس استان کرمان در کشور سرآمد هستند. 

وي با اشاره به کسب رتبه هاي فرهنگی، پژوهشی و آموزشی برتر کشور نمونه بارز موفقیت در برنامه هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان است، خاطرنشان کرد:ان شاءاالله با همراهی و همکاري همه دست

 
اندرکاران شاهد ارتقاء نرخ تخصص فارغ التحصیلان دانشگاهی در کشورمان خواهیم بود. 

انتهاي پیام / طهماسبی



مخالفت دو نماینده مجلس با طرح «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي»/ توانگر: این طرح هیچ فوریتی ندارد

منبع: بیتوتهشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/05/03

 
 

نماینده مردم ورامین، پیشوا و قرچک در مجلس شوراي اسلامی گفت: طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي، با وجود جنبه هاي مثبت، با اشکلات متعددي مواجه است که رفع آن به بررسی

 
دقیق، کارشناسی و واقع بینانه نیاز دارد. 

حسین نوش آبادي روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: امروز استفاده از اینترنت و فعالیت در فضاي مجازي به یکی از مهمترین عوامل تأثیرگذار بر زندگی و کسب و کار مردم تبدیل شده

 
است و نظام تلاش دارد تا با سیاستی راهبردي، ایجاد اشتغال مناسب و حذف مقررات زائد و دست و پاگیر را در پیش گیرد. 

وي افزود: یکی از مسائل مهم در حوزه فضاي مجازي، ساماندهی پیام رسان ها، تلاش براي نظم دهی به تنظیم مقررات در فضاي مجازي، حمایت از خدمات و کسب وکارهاي داخلی، ایجاد انگیزه

 
صیانت از حقوق کاربران و حریم شخصی آنها و نیز تلاش براي پیشگیري از بروز تخلفات و برخی کوتاهی ها در حفاظت از اطلاعات خصوصی یا محرمانه به عنوان یک ضرورت جدي است. 

عضو ناظر مجلس در کمیسیون عالی امنیت فضاي مجازي کشور گفت: طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي از نکاتی مثبتی برخوردار است ولی در عین حال اشکالات متعددي دارد که رفع

 
آن بررسی دقیق تر، کارشناسی تر و واقع بینانه نیاز دارد که نمایندگان مجلس در حال پیگیري آن هستند. 

وي تصریح کرد: اینکه بر اساس این طرح همه سرویس هاي مهم از پیام رسان گرفته تا جویش گر و میزبانی داده ها اعم از داخلی و خارجی، باید مجوز فعالیت را در ایران دریافت کرده و متعهد به

 
رعایت تکالیف و الزامات قانونی شوند، اقدامی درست و منطقی است. 

 
نوش آباد اظهار داشت: در مقابل، اجراي چنین اقدام مهمی، به دوراندیشی و واقع بینی بیشتري نیاز دارد و صورت بی توجهی و کم دقتی، این طرح نیز به سرنوشت ده ها طرح دیگر دچار می شود. 

وي ادامه داد: بی شک اینترنت و فضاي مجازي مهم ترین عامل تاثیرگذار بر زندگی روزمره و کسب وکار همه مردم ایران است و سیاست راهبردي نظام، مبتنی بر تسهیل کسب و کار و حذف قوانین و

 
مقررات زائد و دست و پا گیر است. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس شوراي اسلامی گفت: این که چنین موضوع مهم و تأثیرگذاري فقط در جمع معدود اعضاي یک کمیسیون و دور از چشم مردم، رسانه ها و نهادهاي

 
مدنی مورد بررسی قرار گرفته، سوالی است که باید در روزهاي آینده با بررسی هاي تخصصی و جامع، شفاف سازي شده و به اطلاع مردم رسد. 

 
مخالفت نماینده مردم تهران با طرح «صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي» 

 
مجتبی توانگر، نماینده مجلس نوشت: این طرح هیچ ربطی به فرمایشات رهبري مبنی بر ساماندهی  فضاي مجازي ندارد. 

 
وي افزود: این هیچ فوریتی ندارد و احتمالا شوراي نگهبان نیز با آن مخالفت می کند. 

 
او در ادامه نوشت: از همکاران هم می خواهم با آن مخالفت و در دامی که مقابل دولت آقاي   رئیسی   طراحی شده نیفتند. 



 
 

تقاضاي عده اي از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در مورد رسیدگی به طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام رسان هاي اجتماعی طبق اصل 85 قانون اساسی در دستور

 
کار این هفته جلسه علنی مجلس شوراي اسلامی قرار دارد. 

بر اساس ماده یک این طرح همه پیام رسان هاي از داخلی و خارجی باید مجوز فعالیت در ایران دریافت کنند و متعهد به رعایت تکالیف و الزامات شوند. سرویس دهندگانی که به این الزامات تن ندهند
طبق ماده 27 این طرح فیلتر و مسدود می شوند.



حمایت از سرمایه گذاريِ گردشگري ریلی در پی«ثبت جهانی راه آهن ایران»

منبع: ایمناشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران، با اشاره به ثبت جهانی راه آهن سراسري ایران، از بخش خصوصی براي سرمایه گذاري در صنعت گردشکري ریلی و تبدیل ایستگاههاي
متروکه مسیر به بوم گردي و هتل دعوت و اعلام حمایت کرد.

 
حمایت از سرمایه گذاريِ گردشگري ریلی در پی«ثبت جهانی راه آهن ایران» 

مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران، با اشاره به ثبت جهانی راه آهن سراسري ایران، از بخش
خصوصی براي سرمایه گذاري در صنعت گردشکري ریلی و تبدیل ایستگاههاي متروکه مسیر به بوم گردي و

 
هتل دعوت و اعلام حمایت کرد. 

به گزارش ایمنا، سعید رسولی با اشاره به ثبت جهانی راه آهن سراسري ایران» گفت: راه آهن سراسري ایران

 
به طول 1400 کیلومتر امروز و در 44 اجلاس کمیته میراث فرهنگی یونسکو ثبت جهانی شد. 

وي افزود: راه آهن ایران بلندترین راه آهن و طولانی ترین شبکه ریلی ثبت شده در جهان است ضمن اینکه

 
پنجمین کشور هستیم که راه آهن آن ثبت جهانی می شود. 

 
به گفته رسولی، «راه آهن ایران» اولین راه آهن در غرب آسیا و اولین میراث صنعتی ایران است که امروز به ثبت جهانی رسید. 

مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ایران اظهار کرد: راه آهن ایران که امروز به ثبت جهانی رسید از عرب، خوزي، لر، فارس، ترك، مازنی و ترکمن و..... از آب هاي خلیج فارس تا دریاي خزر و

 
2 سلسله کوه زاگرس و البرز عبور می کند. 

وي از جمله مزایاي ثبت جهانی راه آهن ایران را تقویت گردشگري ریلی و کسب درآمد از صنعت ریلی براي کشور خواند و گفت: ساختمان ها و ایستگاه هاي متروکه مسیر می توانند با استفاده از این

 
فرصت توسط بخش خصوصی به هتل و بوم گردي تبدیل شوند. شرکت راه آهن هم با هدف حمایت از توسعه گردشگري ریلی از بخش غیردولتی براي سرمایه گذاري در این زمینه حمایت می کند. 

به گفته معاون وزیر راه و شهرسازي این اثر ارزشمند می تواند مقصد گردشگري قرار گرفته و علاوه بر رونق اشتغال، درآمدزایی ارزي را در کریدور شمال وجنوب کشور فراهم کند.



دولت مقصر وضعیت فعلی اقتصادي نیست

منبع: روزنامه سیاست روزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي بی نظیر در تاریخ ایران و شاید کم نظیر در تاریخ جهان بر ما تحمیل شد، گفت: اینکه برخی فکر می کنند دولت در زمینه وضعیت اقتصادي مقصر بوده

 
است، صحیح نیست. 

حجت الاسلام حسن روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: بر اساس آمار و ارقام
وقتی در سال 92 دولت یازدهم شروع به کار کرد رشد اقتصادي منفی 7.7 بود و در سال 94 نیز با معضل و شوك قیمت نفت مواجه شدیم و قیمت نفت که در آغاز کار دولت یازدهم بشکه اي 104

 
دلار بود در مقطعی حتی به 30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی مواجه بودیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5 درصد برخوردار

 
شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم. 

دکتر روحانی گفت: از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که

 
ثبات اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي

 
قادر است دولت دوازدهم را با رشد مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

وي با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در روند مذاکرات
تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده شد نگذاشت

 
ما کار خود را انجام دهیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده بودند

 
اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در

 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

 
روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. 

 
وي افزود: برخی مشکلات پاي دولت نیست اما پاي دولت نوشته می شود و ربطی به دولت ندارد. 

 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود.



خوزستانی ها مراقب ضدانقلاب باشند

منبع: روزنامه سیاست روزشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/05/03

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اعتراضات طبیعی و منطقی مردم خوزستان را حق آنها می دانم که باید پاسخ داده شوند و طبیعتا باید مراقبت کرد که ضد انقلاب از این شرایط سوء

 
استفاده نکند. 

مجید انصاري در رابطه با وارونه نمایی اعتراضات به حق مردم خوزستان پیرامون موضوع کم آبی و مشکلات ناشی از آن و به انحراف کشاندن این اعتراضات، اظهار داشت: جریان ضد انقلاب همیشه
سعی می کند از هر موضوعی در کشور به نفع خود بهره برداري کند. از ضد انقلاب جز این انتظار نمی رود اما آنچه اهمیت دارد این است که مردم خوزستان مردمی شریف، متدین و انقلابی بودند و

 
هستند و در مقاطع حساس تاریخ انقلاب به خصوص دوران دفاع مقدس امتحان خود را پس دادند. 

انصاري عنوان کرد: انصافاً مردم خوزستان با موقعیت و امکانات بالقوه و طبیعی که این استان دارد و خدا به آنها داده است و با توجه به منابع عظیم انرژي که در خوزستان هست و آب و خاك مناسبی

 
که براي کشاورزي دارد، سزاوار خدمت بیشتر و زندگی بهتري هستند. 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: بنا به دلایل مختلف متأسفانه خوزستان رشد و توسعه بایسته اي نداشته است؛ گرچه بعد از انقلاب تلاش هایی صورت گرفته و در حوزه هاي مختلف
سرمایه گذاري هایی وجود داشته است اما مطمئناً هم استحقاق مردم خوزستان و هم شرایط ویژه این استان به لحاظ امکانات طبیعی و هم با توجه به نقشی که در کشور به عنوان یک استان پیشران

 
در اقتصاد ملی می تواند ایفا کند، خیلی بیشتر از چیزي است که تا به حال صورت گرفته است. 

انصاري گفت: به عقیده من شاید در گذشته نسبت به برخی از امور کم توجهی شده یا پیش بینی لازم صورت نگرفته است. مساله ساماندهی آب و بهره برداري بهینه از این نعمت خدادادي و سرمایه

 
گذاري روي کشاورزي مدرن و آبرسانی به شیوه بهداشتی، تضمین شده و مطمئن براي کل استان و همچنین مساله محیط زیست، موضوعاتی هستند که باید بیش از پیش به آنها توجه می شد. 

عضو مجمع تنشخیص با بیان اینکه به عقیده من باید به سرمایه گذاران در استان خوزستان تسهیلاتی اعطا شود، تصریح کرد: البته این اقدام، خاص استان خوزستان نیست بلکه وظیفه اي است که
نسبت به کل کشور داریم. این مساله که به دلیل برخی تنگ نظري ها، مشکلاتی وجود دارد و امکان جذب سرمایه داخلی و خارجی را محدود کرده است، باید حل شود و ما نمی توانیم براي همیشه

 
کشور را در تنش اداره کنیم. 

وي افزود: براي تأمین نیازهایی اعم از آب و برق و زیرساخت هاي توسعه و پیشرفت در کشور چاره اي جز ایجاد بستر سرمایه گذاري نیست و حداقل براي این مدت حدود 200 میلیارد دلار به سرمایه

 
گذاري نیاز داریم تا بتوانیم عقب ماندگی ها را جبران کنیم و رشد کافی تولید را شکل دهیم و علی الخصوص مساله اشتغال را در این استان حل کنیم که اینها با اقدامات سطحی امکانپذیر نیست. 

انصاري اضافه کرد: در مجموع اعتراضات طبیعی و منطقی مردم خوزستان را حق آنها می دانم زیرا انتظارات به جایی است که باید پاسخ داده شود و طبیعتاً باید مراقبت کرد که ضد انقلاب از این

 
شرایط سوءاستفاده نکند؛ به ویژه برخی از کشورهاي مزدور منطقه که همیشه از پشت خنجر زدند و در دوران دفاع مقدس براي ویران کردن استان خوزستان دستشان با صدام در یک کاسه بود. 

وي در پایان گفت: مردم خوزستان فهیم و فکور هستند و مطالبات و خواسته هاي به حق خود را پیگیري خواهند کرد و هرگز به ضد انقلاب اجازه سوءاستفاده نخواهند داد.



امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه خاورمیانه

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش جامعه ایده آل ؛این تفاهم نامه با هدف ارتقاي سطح همکاري مشترك و حمایت و
پشتیبانی از تولید داخلی و کمک به اشتغال زایی و تسهیل ارتباط میان طرفین در حوزه

 
ارائه خدمات بانکی و مالی بانک آینده به شرکت فولاد آتیه خاورمیانه ، منعقد شد. 

مشارکت هاي مالی، ارائه تسهیلات ویژه در قالب طرح آینده داران، عرضه سبدهاي متنوع
تسهیلات و خدمات نوین بانکداري الکترونیکی به تمامی اعضا و کارکنان شرکت از دیگر

 
موضوعات مطرح شده در این تفاهم نامه است. 

هم چنین، ارائه انواع خدمات بانکی در حوزه هاي مختلف از جمله: اعتباري، ارزي، بانکداري
الکترونیکی و شرکتی در این تفاهم نامه پیش بینی شده است.



مجتمع گندله سازي مادکوش آزمون استخدامی برگزار می کند

منبع: بازار کارشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/05/03

مجتمع گندله سازي مادکوش به منظور تکمیل نیروي انسانی مورد نیاز خود در بخش هاي تولیدي و ستادي و اشتغال آزمون استخدامی برگزار می کند.

 
مجتمع گندله سازي مادکوش به منظور تکمیل نیروي انسانی مورد نیاز خود در بخش هاي تولیدي و ستادي و اشتغال آزمون استخدامی برگزار می کند. 

مجتمع گندله سازي مادکوش به منظور تکمیل نیروي انسانی مورد نیاز خود در بخش هاي تولیدي و ستادي و اشتغال در محل کارخانه (واقع در منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج
فارس بندرعباس)، از بین واجدین شرایط آقا و خانم در مقاطع تحصیلی فوق دیپلم و لیسانس و بالاتر از طریق برگزاري آزمون و مصاحبه، اقدام به جذب نیروي تمام وقت در مشاغل و مقاطع و رشته

 
هاي تحصیلی مختلف می کند. 

داوطلبان واجد شرایط می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام از روز یکشنبه تاریخ 3/5/1400 لغایت سه شنبه 12/5/1400 به پایگاه اینترنتی شرکت مادکوش به آدرس
www.maadkoush.com مراجعه و اقدام کنند.



45 درصد مراجعین به مراکز مهارت آموزي فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند

منبع: بازار کارشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/05/03

علی رغم اینکه این روزها شاهد افزایش تب مدرك گرایی هستیم؛ یکی از معضلات اصلی بیکاران عدم مهارت هاي مورد نیاز بازار کار است که درصورت شناخت متقاضیان کار, اگر مهارت مورد
نیاز بازار را کسب کنند, بخشی از بیکاري ها برطرف خواهد شد.

علی رغم اینکه این روزها شاهد افزایش تب مدرك گرایی هستیم؛ یکی از معضلات اصلی بیکاران عدم مهارت هاي مورد نیاز بازار کار است که درصورت شناخت متقاضیان کار, اگر مهارت مورد

 
نیاز بازار را کسب کنند, بخشی از بیکاري ها برطرف خواهد شد. 

به گزارش بازارکار، بسیاري از جمعیت جوان و بیکار امروز کشور همان افرادي هستند که در دهه هاي قبلی با تشویق و اجبار خانواده هاي خود وارد بازار کار آزاد نشده و براي ادامه تحصیل روانه
دانشگاه ها شدند, به امید آنکه بتوانند شرایط کاري خوبی براي خود مهیا کنند، اما نه آنان و نه خانواده هاي آن ها فکر نمی کردند که روزي با سیاست هاي غلط، کشور به جایی برسد که حتی مقاطع

 
دکترا و مهندسان نیز گرفتار بیکاري شده و نتوانند وارد بازار کسب و کار شوند و سیل میلیونی جوانان تحصیل کرده مجبور شوند یا درخانه مانده یا به مشاغل کاذب روي آورند. 

کسب درآمد امروز توانسته بسیاري از موضوعات را به حاشیه ببرد به نحوي که تأخیر در ازدواج جوانان یکی از عواملی است که به دلیل نبود شغل مناسب باعث شده است که جوانان نسبت به این سنت

 
حسنه روي خوش نشان نمی دهند. 

برخی کارشناسان بازار کار اعتقاد دارند که 35 درصد فارغ التحصیلان دانشگاهی بدون مهارت هستند. این فقدان مهارت، گویاي شکاف عمیق میان صنعت و دانشگاه ها است که متأسفانه دانشگاه ها به

 
آن واقف نیستند.بنابر این باید نهضت افزایش مهارت را در کشور رونق دهیم و تکلیف این است که به سمت ارتقا و افزایش مهارت آموزي برویم. 

هادي ابوي ، فعال کارگري با تأکید بر اینکه آموزشهاي مهارتی باید از دوران دبیرستان مورد تاکید قرار گیرد می گوید: با وجود آنکه بیشتر جوانان داراي مدرك و گواهینامه هاي مختلف هستند ولی
متاسفانه اطلاع چندانی از بازار کار و مهارت هاي مورد نیاز یک شغل ندارند در صورتی که همزمان با گذراندن دروس تئوري باید کار عملی و اصطلاحاً کارآموزي هم بکنند تا با فضاي واقعی کسب و کار

 
آشنا شوند. 

وي می افزاید: غالب جویندگان کار و دانش آموختگان وقتی وارد بازار کار می شوند، دنبال میز و صندلی هستند در حالی که این شیوه جواب نمی دهد، چون سیستم اشتغال روز به روز در حال تغییر

 
است و دانش آموختگان باید هنر مهارت آموزي را فرابگیرند. 

 
45درصد مراجعین به فنی و حرفه اي فارغ التحصیلان هستند 

علی اوسط هاشمی،رئیس سازمان فنی و حرفه اي با بیان اینکه 45درصد مراجعه کنندگان ما فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند گفت: یکی از دستاوردهاي امروز کشور این است که جامعه بر مدار
دانش واقع شده است و براین اساس باید گفت چه مهارتی نیاز است؛ وقتی دامنه معلومات و سطح اطلاعات و آگاهی جامعه رشد می یابد به همان میزان باید وسعت مطالبات را پذیرا باشیم. اگر سازمان
فنی و حرفه اي را با دهه 60 مقایسه کنیم، در آن ایام فقط به دنبال تربیت کارگر ماهر بودیم اما امروز جامعه اي که به لحاظ دانش به سطح بالایی رسیده است مطالبه مهارت دارد و باید تغییراتی در
برنامه ها منطبق با زمان و خواست بازار ایجاد کنیم.بیش از 50درصد کسانی که براي کسب مهارت به ما مراجعه می کنند و فارغ التحصیل دانشگاهی هستند, فارغ التحصیلان علوم انسانی هستند.باید

 
از فکر شغل بیرون بیاییم و به فکر کار باشیم. 

وي با بیان اینکه لازمه کار مهارت است گفت: مهارت سخت 20درصد با آدمی همراهی می کند تا آدمی را به کار و موقعیت برساند و مهارت نرم 80درصد نقش در صیانت از کار و بستر ارتقا و رشد

 
نقش دارد. مشاغل نرم در تربیت شخصیت آدم نقش دارد, یعنی انسان را اهل مدارا و گفت وگو بار می آورد. 

هاشمی گفت: 45 درصد از مراجعین به مراکز سازمان براي مهارت آموزي فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند، لذا باید تدبیري اندیشیده شود تا بخشی از واحدهاي درسی در قالب مهارت آموزي به

 
دانشجو و در حین تحصیل ارائه شود. 

وي با اشاره به ظرفیت قانون شوراي عالی مهارت و پیش بینی 8 سطح مهارتی تا دکترا، اظهار داشت: در همکاري با دانشگاه آزاد اسلامی نیز می توان با استفاده از همین قانون، به تربیت تکنسین و

 
کارشناس ماهر روي آورد تا اعتبارزایی در مدارك دانشگاه با توانمندسازي افراد ایجاد شود. 

به گزارش تسنیم،به گفته ي اوسط هاشمی,رئیس سازمان فنی و حرفه اي 4 میلیون فرد جویاي کار در کشور به آموزش مهارت نیاز دارند. 650 هزار نفر در سال فارغ التحصیل می شوند که 50 هزار

 
نفر در دولت استخدام شده و 600 هزا نفر باید مسیر خود را در بازار کار پیدا کنند. 

به گزارش خبرگزاري تسنیم،با توجه به چنین آماري ضرورت دارد به منظور کاهش آمار بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی, مهارت آموزي بیش از گذشته در دستور کار قرار گیرد.



کاهش شدید فرصت هاي شغلی زنان در ایران

منبع: بازار کارشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/05/03

به اعتقاد مدیرکل سازمان بین المللی کار، خطر از دست دادن شغل، زنان را بیش از مردان تهدید می کند. آمار ها حاکی از آن است که شرایط اشتغال مجدد زنان به هیچ وجه مطلوب نیست و
تنها 2/ 43 درصد از زنانی که به سن قانونی رسیده اند در سال 2021 استخدام می شوند.

به اعتقاد مدیرکل سازمان بین المللی کار، خطر از دست دادن شغل، زنان را بیش از مردان تهدید می کند. آمار ها حاکی از آن است که شرایط اشتغال مجدد زنان به هیچ وجه مطلوب نیست و

 
تنها 2/ 43 درصد از زنانی که به سن قانونی رسیده اند در سال 2021 استخدام می شوند. 

به گزارش بازارکار به نقل از فرارو، کرونا تاثیرات فاجعه بار و پیامد هاي سنگینی بر بازار کار در ایران و جهان گذاشته است که بیشترین سهم این زیان نصیب زنان شده است. طبق آمار سازمان بین

 
المللی کار، تعداد زنان شاغل در طول 2 سال گذشته حدود 13 میلیون نفر کاهش یافته و نرخ اشتغال مردان در سال جاري میلادي به سال 2019 بازگشته است. 

به گزارش فرارو، براساس گزارشی که سازمان بین المللی کار، وابسته به سازمان ملل منتشر کرده، حدود یکصد میلیون فرصت شغلی تمام وقت نابود شده است که کارشناسان علت این کاهش فرصت

 
شغلی را پاندمی کرونا دانسته اند. گاي رایدر، مدیرکل این سازمان می گوید که احتمال دارد، در سال 2022 نیز 26 میلیون فرصت شغلی تمام وقت از بین بروند. 

 
از همین رو ممکن است مجموع شمار بیکاران زن و مرد در جهان در سال آینده به 205 میلیون نفر افزایش یابد. به اعتقاد رایدر، خطر از دست دادن شغل، زنان را بیش از مردان تهدید می کند. 

 
آمار ها حاکی از آن است که شرایط اشتغال مجدد زنان به هیچ وجه مطلوب نیست و تنها 2/ 43 درصد از زنانی که به سن قانونی رسیده اند در سال 2021 استخدام می شوند. 

شاید یکی از دلایل کاهش فرصت شغلی زنان این است که آنان در مشاغلی اشتغال داشته اند که بیشترین آسیب را در دوران کرونا دیده اند. البته این دلیل شامل ایران هم می شود چراکه فرصت

 
شغلی را از زنان ایرانی هم گرفته است. 

 
کاهش فرصت شغلی زنان در ایران 

طبق گفته کارشناسان حوزه زنان، بیشترین تاثیر کرونا بر بخش هاي خدماتی بوده که در کوتاه ترین زمان تحت تاثیر شوك کرونا و تداوم آن قرار گرفته است که طبق بررسی ها زنان بیش از مردان در

 
بخش هاي خدمات مشغول فعالیت هستند و همین مساله نیز باعث شده تا در دوران کرونا بیشتر لطمه ببینند. 

رستوران ها، هتل ها، تالار هاي پذیرایی، اغذیه فروشی ها، آرایشگاه ها، مهدکودك ها، باشگاه هاي ورزشی و مراکز اقامتی و گردشگري از جمله مراکزي هستند که در حوزه خدماتی فعال بوده و به

 
تدریج تحت تاثیر کرونا راکد یا تعطیل شده اند. 

مدیرکل دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت کار در رابطه با کاهش فرصت شغلی زنان گفته است که در فصل بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته حدود 749 هزار نفر از اشتغال زنان کاسته

 
شده و طی بهار تا تابستان امسال نیز حدود 120 هزار نفر دیگر از اشتغال زنان کاسته شده که نشان از تاثیر بسیار شیوع بیماري کرونا بر اشتغال زنان بوده است. 

بنابر اعلام مرکز آمار ایران، نرخ بیکاري جوانان 15 تا 24 ساله در سال 99 با 2.3 درصد کاهش نسبت به سال 98 به 23.7 درصد رسیده است که سهم زنان از این آمار 36 درصد و سهم مردان 21.2

 
درصد است. 

علاوه بر آن نرخ بیکاري جوانان 18 تا 35 ساله در سال 99 نیز با 1.2 درصد کاهش نسبت به سال 98 به 16.7 درصد رسیده که سهم زنان 27.9 درصد و سهم مردان 14.1 درصد بوده است؛ بنابراین
این آمار نشان می دهد که نرخ مشارکت اقتصادي در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط شهري نسبت به نقاط روستایی در سال 99 کمتر بوده است.



لزوم تدوین برنامه هایی براي اشتغال دانش آموختگان دانشگاه ها

منبع: بازار کارشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/05/03

مهندس عسگري، مدیرکل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در آیین اختتامیه رویداد کمند دردانشگاه شیرازاعلام کرد: مشاغل دولتی پاسخگوي دانش آموختگان دانشگاه ها نیست؛ از طرفی ما
موظف هستیم با تدوین برنامه هایی در دانشگاه، ضریب اشتغال پذیري دانشجویان را افزایش دهیم .

مهندس عسگري، مدیرکل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در آیین اختتامیه رویداد کمند دردانشگاه شیرازاعلام کرد: مشاغل دولتی پاسخگوي دانش آموختگان دانشگاه ها نیست؛ از طرفی ما

 
موظف هستیم با تدوین برنامه هایی در دانشگاه، ضریب اشتغال پذیري دانشجویان را افزایش دهیم . 

به گزارش بازارکار به نقل از اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شیراز، در این آیین مهندس عسکري با ابراز خوشحالی از برگزاري این رویداد و برنامه هایی از این دست، اظهار داشت:
در موافقت نامه هایی که بین وزارت علوم و معاونت امور زنان ریاست جمهوري منعقد شده است، در یک بسته جامع مبتنی بر توانمندسازي دختران دانشجو برنامه هاي متعددي را تدارك دیده است که

 
رویداد کمند یکی از طرح هاست. 

وي با بیان اینکه طرح کمند، یک طرح محوري و راهبردي بوده که توانسته در این فضا نقش خود را ایفا کند، گفت: بسیار خوشحالیم که طرح ها و برنامه هاي توانمند سازي مانند جشنواره زن، جایزه
مریم میرزاخانی، سفیران فرهنگی، جشنواره لباس صنایع دستی ویژه دختران دانشجو، جشنواره پروین اعتصامی، طرح تحقیقات ورود دانشجویان دختر به کسب وکارهاي استارتاپی و همچنین طرح کار،

 
مهارت و نوآوري، موسوم به کمند را در این موافقت نامه شاهد هستیم. 

مهندس عسکري افزود: در ادامه سال جاري دوره دوم این برنامه اجرا خواهد شد و امروز که در آیین پایانی رویداد کمند در دانشگاه بزرگ شیراز هستیم، امیدوارم این اختتامیه آغازي بر بازیابی هویت و

 
توانایی دانشجویان دختر براي توسعه هرچه بیشتر کشور باشد. 

مدیرکل فرهنگی اجتماعی وزارت علوم به معرفی طرح کمند پرداخت و گفت: در مباحث انجام شده با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري، طرح کمند از ویژگی و برجستگی هاي مهمی
برخوردار است و در نگاه ما، زنان بخش عمده اي از جامعه را تشکیل می دهند و براي توسعه کشور، باید از مشارکت گسترده زنان استفاده کرد تا به توسعه اجتماعی و اقتصاد ملی برسیم. ما در طرح

 
کمند با هدف کارآفرینی، راهبرد اجتماعی دانشگاهی و بازیابی هویت اجتماعی دانشگاه را دنبال کردیم و به این نتیجه رسیدیم که باید از ظرفیت جمعیت جوان زیرچهل سال کشور استفاده کنیم. 

مهندس عسگري با تشکر از همراهان و مسئولان دست اندرکار این طرح گفت: خوشبختانه این طرح در 15 استان کشور دنبال شد و ما به دنبال آن هستیم که براساس موافقت نامه امضا شده، این طرح

 
در 16 استان دیگر کشور نیز اجرا شود. 

وي یادآور شد: نقطه برجسته این طرح، حضور صندوق کارآفرینی و امید هست که براي طرح هاي برگزیده، تسهیلات در نظر می گیرند و این موضوع می تواند روحیه خودباوري را در نسل فرهیخته

 
تقویت کند. 

مدیرکل فرهنگی اجتماعی وزارت علوم در پایان گفت: طرح کمند و طرح هاي نظیر آن، می تواند به یک سنت و رویه در بخش هاي مختلف دانشگاهی تبدیل شود و انتظار هست که اجراي آنها
دستاورهاي بزرگی براي خانواده، دختران دانشجو و جامعه اسلامی به ارمغان بیاورند.



مهارت در غربت، جهان به ضرورت انقلاب در مهارت می اندیشد

منبع: بازار کارشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/05/03

امروز، جهان آن گونه اهمیت مهارت را لمس کرده است که کشورهاي پیشروي صنعتی «انقلاب مهارت» را به عنوان ضرورتی اجتناب ناپذیر براي باقی ماندن در عرصه قدرت و رقابت جهانی
همگام با تحولات سریع دانش و تکنولوژي، تلقی می کنند.

امروز، جهان آن گونه اهمیت مهارت را لمس کرده است که کشورهاي پیشروي صنعتی "انقلاب مهارت" را به عنوان ضرورتی اجتناب ناپذیر براي باقی ماندن در عرصه قدرت و رقابت جهانی

 
همگام با تحولات سریع دانش و تکنولوژي، تلقی می کنند. 

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور در یاداشت خود آورده است؛ این در حالی است که در کشور ما با وجود اقبالی که از سوي برنامه ریزان و سیاست گذاران به ضرورت مهارت آموزي و مهارت
افزایی به عنوان عنصر اصلی توسعه کشور در تمامی ابعاد اجتماعی، اقتصادي، سیاسی و ... شکل گرفته است، هنوز مهارت در غربت بوده و از جایگاهی شایسته در اذهان و باور عمومی برخوردار نیست.
هفته ملی مهارت (1400/4/31 تا 1400/5/6)؛ هفته منتهی به "ششم مرداد ماه؛ روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي" فرصتی ارزشمند براي تجمیع سرمایه ها و جلب توجه جامعه فعال
به ارزش مهارت با حداکثرسازي نقش گروه هاي مرجع، نخبه و جریان سازِ داراي موقعیتِ تأثیرگذار است. در ابتداي سخن بر خود فرض می دانم از دیدگاه بلند مقام معظم رهبري (مد ظله العالی) و
تاکیدات مکرر ایشان به موضوع مهارت به عنوان ضرورتی مهم در مسیر اشتغالزایی پایدار و همچنین حمایت هاي ارزشمند و ارتقاي جایگاه مهارت در نگاه مجلس شوراي اسلامی و دولت، نهایت تقدیر
و تشکر را به عمل آورم. روي سخنم در ادامه با همکاران ارجمندم در دو بخش دولتی و خصوصی است که به طور حتم، هریک از شما همکاران توانمند به عنوان گرانبهاترین سرمایه هاي سازمانی در
مقام "هر همکار؛ یک تریبون مهارت" با نقش آفرینی خودجوش و اثرگذارتان در ارتقاي فرهنگ مهارت آموزي و کارِ مبتنی بر توانمندي و مهارت، می توانید خوش درخشیده و دستاوردهاي ارزشمندي
را در ارتقاي جایگاه مهارت و تعالی سازمانی محقق نمایید. در ادامه "هفته ملی مهارت" را به تمامی سیاست گذاران، تصمیم گیران، ذیربطان و کنشگران حوزه مهارت آموزي به ویژه مربیان و همکاران
گرانقدر سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور در دو بخش دولتی و خصوصی که تحولات ارزشمندي را در زمینه ترویج و توسعه فرهنگ مهارت آموزي رقم زده اند، تبریک و تهنیت عرض نموده و
همراهی همیشگی تان را ارج می نهم. اکنون که کشور بیش از هر زمانی نیازمند امیدآفرینی و خودباوري است، انتظار می رود کنشگران مهارتی به ویژه نخبگان و اصحاب رسانه هاي ارتباط جمعی با
همتی افزون به عنوان سفیران مهارت با تشکیل "ما"ي مشترك، "مهارت" را به عنوان عنصر اعتباربخش اجتماعی، مطرح و تغییر در نگرش، باور و رفتار اجتماعی جامعه به ویژه خانواده ها را محقق
سازند. امیدوارم با استعانت از درگاه حضرت باري تعالی، ماحصل نگاه مسئولانه و هم افزایی ملی، گسترش امیدآفرینی و خودباوري در افکار عمومی باشد و در راستاي شناساندن ارزش واقعی مهارت به

 
جامعه، توفیق روزافزون حاصل شود. 

 
تو یکی نه اي، هزاري، تو چراغ خود برافروز 

علی اوسط هاشمی، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور



کانون کارآفرینی، اتاق فکر پیشرفت و توسعه استان کرمانشاه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/05/03

استاندار کرمانشاه گفت: کانون کارآفرینی می تواند اتاق فکري براي پیشرفت و توسعه استان باشد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از کرمانشاه،استاندار کرمانشاه در نشست
کارگروه کانون کارآفرینی استان گفت: ظهور توانمندي هاي استان بدون فعالیت بخش

 
خصوصی معنا پیدا نمی کند و کارآفرینی باید در استان فرهنگ سازي شود. 

بازوند از افزایش سپرده هاي مردمی در بانک ها از 11 هزار میلیارد به 28 هزار میلیارد
تومان خبر داد و افزود: اقتصاد استان نباید بانک محور باشد بلکه باید سرمایه وارد استان

 
شود. 

او گفت: اگر به دنبال کم رنگ کردن تحریم ها هستیم باید به سمت جهش تولید گام

 
برداریم. 

بازوند با اشاره به اینکه کانون کارآفرینی استان با داشتن اتاق فکر و پشتوانه علمی قوي می

 
تواند در کاهش نرخ بیکاري موثر باشد گفت: اگر آموزش و بازار یابی به خوبی انجام شود ایجاد شغل و تولید بعد از مدت کوتاهی به رکود نمی انجامد. 

سنجابی رئیس کانون کارآفرینی استان نیز گفت: کانون کارآفرینی در استان از سال 91 فعالیت خود را به عنوان ششمین کانون در سطح کشور آغاز کرده است و هم اکنون 220 نفر عضو دارد که از این

 
تعداد 120 نفر آن کارآفرین هستند. 

او افزود: آموزش، راه اندازي و توسعه کسب و کار به متقاضیان قبل از دریافت تسهیلات، راه اندازي کسب وکار هاي نوآورانه و ارائه مشاروه هاي بازاریابی امري ضروري است که در این کانون به آن توجه

 
می شود. 

عزیزي مدیرکل اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه نیز از ثبت نام چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر استان خبر داد و گفت: تاکنون 242 نفر از 14 شهرستان استان در این جشنواره
ثبت نام کرده اند که تنها اطلاعات 23 کارآفرین بطور کامل ثبت شده است و نواقص ثبت نام کارآفرینان در بارگذاري باید برطرف شود.



هدف اصلی سپاه فجر محرومیت زدایی از سراسر فارس است/ شادي مردم از قهرمانی فجر قابل قیمت گذاري نسیت

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/05/03

سردار بوعلی گفت: قهرمانی تیم فوتبال فجر شهید سپاسی با استقبال اقتشار مختلف مواجه شده و شادي مردم از قهرمانی فجر قابل قیمت گذاري نسیت.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شیراز، سردار یداله بوعلی فرمانده
سپاه فجر فارس در دیدار با نمایندگان مردم فارس در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه
براي حل مشکلات استان آماده همکاري و هم افزایی هر چه بیشتر با نمایندگان مجلس و
دستگاه هاي اجرایی هستیم، گفت: هدف اصلی سپاه فجر محرومیت زدایی از سراسر استان
فارس است و در این راستا تمام ظرفیت سپاه و بسیج فارس براي همکاري با نهاد هاي

 
مختلف و خدمت رسانی به مردم به میدان خواهند آمد. 

او با بیان اینکه نمونه اي موفق از حضور بسیج و هم افزایی با سایر نهاد ها طرح شهید
سلیمانی و حوزه مقابله با بیماري کرونا بوده است، گفت: 18 نوع طرح و خدمت در راستاي
مقابله با بیماري کرونا و اثرات آن اجرایی شده که رزمایش هاي کمک مومنانه، طرح توکاد،

 
نذر رهایی و ... نمونه اي از این طرح هاست. 

فرمانده سپاه فجر در ادامه با تشریح قابلیت ها و ظرفیت هاي اقشار تخصصی بسیج،
خاطرنشان کرد: کارگروه هاي تخصصی با حضور نخبگان استان فارس می توانند مشکلات و

 
معضلات استان را احصاء و شناسایی کرده و طرح هاي جامع را براي رفع این مشکلات به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی ارائه کنند. 

او با اشاره به نقش مهم و تاثیرگذار گروه هاي جهادي بسیج در حوزه محرومیت زدایی، گفت: فعالسازي و تقویت هر چه بیشتر این گروه ها در سراسر استان بیش از پیش مورد توجه مسئولان و دست

 
اندرکاران قرار بگیرد. 

سردار بوعلی با تاکید بر اهمیت مسئله رفع موانع تولید در استان فارس، گفت: همه نهاد ها و دستگاه هاي استان باید بر مبناي همکاري، هم افزایی و تعامل در مسیر رفع موانع تولید و حمایت از صنایع

 
و کارخانجات بومی فارس حرکت کنند که نمونه موفق این همکاري را در اجرایی شدن طرح گازرسانی به شهرك صنعتی زرقان مشاهده می کنیم. 

او با اشاره به طرح ساخت مسکن براي محرومین در استان فارس، گفت: با فعالسازي این پروژه ها و سایر طرح هاي ساخت مسکن هم مشکلات قشر جوان حل می شود و هم اشتغال در حوزه هاي

 
مرتبط با مسکن رونق پیدا می کند. 

فرمانده سپاه فجر با تاکید بر اینکه با تمام وجود اعتقاد داریم استان فارس باید در سطح کشور سرآمد باشد، گفت: قهرمانی و صعود تیم فوتبال فجر شهید سپاسی با استقبال اقشار مختلف مواجه شده و

 
شادي مردم از قهرمانی تیم فجر شهید سپاسی قابل قیمت گذاري نسیت. 

 
او اظهار کرد: هیچ چیز براي ما خوشحال کننده تر از این نیست که مردم شاد شوند و سرآمد بودن فارس را حس کنند، امیدواریم بتوانیم در لیگ برتر فوتبال نیز نتایج درخشانی داشته باشیم. 

سردار بوعلی با تاکید بر ضرورت توجه بیشتر مسئولان استان به محلات محروم شهر شیراز، گفت: قرارگاه محرومیت زدایی سپاه فجر با همکاري سایر نهاد ها طرح هاي خوبی در این محلات اجرا کرده

 
و با طرح هایی که تاکنون اجرایی شده نگاه مردم نسبت به این محلات تغییر یافته است. 

فرمانده سپاه فجر با بیان اینکه تیم فوتبال فجر شهید سپاسی متعلق به تمام مردم استان فارس است، گفت: از همه کسانی که تیم فجر فوتبال فجر شهید سپاسی را در راه صعود به لیگ برتر همراهی
کرند و به خصوص از هواداران این تیم و مردم فارس تشکر می کنیم.



پیام شما

شماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/05/03
منبع: روزنامه آواي خراسان

جنوبی

سلام فرماندار و مسئولین محترم شهرستان بیرجند مردم روستاي امیرآباد را دریابید دهیار روستا مدت طولانی است که اقدام به خاکبرداري و گودال نمودن خیابان استقلال نموده و هر روز به علت

 
ساکنین از وضع موجود خسته شده اند و تاکنون چندین بار به دهیاري مراجعه کرده اند ولی متاسفانه جواب قانع کننده اي نشنیدند لطفا موضوع را پیگیري نمایید. 

ون پول جواز بگیرد یا نظام مهندسی و شرکت طراحی بیاید حدود 100میلیون بگیرد.چرا با چند شرکت طراحی قرارداد نمیبندند و با یک مبلغ پایین نقشه طراحی شود یعنی پول هر نفر همان هزینه پر

 
سلام خدمت آواي عزیز باهزار قرض و قوله خانه ام را آماده گچ کردم ولی در کوچه هنوز برق نداریم ، این چه وضعی است ، شوراي محترم شهر و جناب استاندار محترم به داد اهالی ارکیده 4 برسید. 

در خصوص تعطیلی پارك ها ، نکته جالب اینجاست که برق هاي پارك ها را خاموش می کنند اما همین پارك ... پروژکتورهاي قسمت نماز جماعت روشن و هر شب نماز به جماعت برگزار می شود. مگ
انفرادي در جاده سلامت دوچرخه سواري می کند مهلک و خطرناك است اما براي نمازگزارانی که بدون رعایت فاصله اجتماعی نماز می خوانند بدون خطر. قبل از ساعت 7 هوا گرم است و بچه ها از ص

 
خانه بمانند. 

در خصوص جانمایی هاي نامناسب در شهر ، بیشتر از همه ساخت بازارچه ابوذر بود که فقط چند سال استفاده شد با آن همه مصالح و موزاییک و آب نما که همگی را الان با پیکور تخریب کردند. آم
معلم را دارند مغازه می سازند هم چند نفر نیروي جوان داخل مغازه ها مشغول می شوند هم شهر زیبا می شود هم آموزش و پرورش درآمد پیدا می کند. کاش دانشگاه علوم پزشکی هم که آنقدر حاشی

 
زایی و اشتغال ایجاد می شد و کمبود مغازه هم رفع می شد تا صاحب مغازه ها اینجور نرخ هاي نجومی براي اجاره از مستاجر نگیرند و ... 

 
سلام چراکارگران شهرداري خیابان هاي سایت اداري رانظافت نمی کنند؟ فقط اطراف سایت جارو می شود. 

باسلام وخسته نباشید خدمت شهرداري واقعا جاي تقدیر وتشکر داره افتتاح این همه پروژه آن هم در شمال شهر،ولی ظاهرا ما مردم منطقه پونه وامیرکبیر ونارنج و...این سمت شهر با این تراکم جمعیت
قابل نشستن و فضاي بازي بچه ها باشد داشته باشیم و براي پارك وبازي بچه ها حتما بایدبرویم توحید،کاش برنامه ها طوري نباشد که یا ازاین ور بام بیفتیم یا از آن وربام،من بازهم می گویم جاي تقد

 
برنامه اي براي این سمت شهرم دارید اعلام بفرمایید. اجرکم عندا... 

استان خراسان جنوبی آبی ندارد که ببرنددر عوض تا دلتان بخواهد معدن طلا و ذغالسنگ و بنتونیت و پتاس و ....داره که می برند.خوب هم می برند.منتها چون مثل آب به جان آدم ها بستگی ندارد فعلا
بیچاره نسل هاي بعدي.



در حضور معاون اول رییس جمهوري صورت گفت: قدردانی رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) از مدیر عامل بانک ملت

منبع: رویداد 24شماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/05/03

ریس کمیته امداد امام خمینی (ره)، با اهداي لوح سپاس به مدیرعامل بانک ملت از مساعدت و همکاري مدیران و کارکنان این بانک با این سازمان حمایتی قدردانی کرد.

 
 

رویداد24 سید مرتضی بختیاري در "آیین تجلیل از یاوران اشتغال محرومان" که با حضور دکتر اسحاق جهانگیري معاون اول رییس جمهوري، رییس کل بانک مرکزي و مدیران عامل نظام بانکی کشور

 
برپا شد، با اعطاي لوح سپاسی از بانک ملت به دلیل اعطاي تسهیلات به مددجویان تحت پوشش این کمیته سپاسگزاري کرد. 

رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) در این لوح از تلاش ها و حمایت هاي صادقانه دکتر محمد بیگدلی مدیرعامل بانک ملت و دیگر مدیران و کارکنان این بانک در راستاي کمک به ترویج فرهنگ کار،

 
تلاش و ایجاد اشتغال براي محرومان کشور، ایجاد فرصت هاي شغلی جدید براي مددجویان و توانمندسازي آنان تجلیل کرده است. 

 
 



منبع: پرتال بانک ملت



تجارت بادام زمینی باید جهانی شود/کارگروه هاي آرد و نان درشهرستان هاي گیلان فعال شود

منبع: ایلناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس سازمان صمت گیلان گفت: رونق تجارت و بازار بادام زمینی، باید جهانی شود و در این راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در آستانه برگزار کردیم.

رئیس سازمان صمت گیلان گفت: رونق تجارت و بازار بادام زمینی، باید جهانی شود و در

 
این راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در آستانه برگزار کردیم. 

به گزارش ایلنا از رشت؛ فرهاد دلق پوش در دیدار با نماینده منتخب مردم آستانه اشرفیه و
کیاشهر در مجلس اظهار داشت: رونق تجارت و بازار بادام زمینی، باید جهانی شود و در این

 
راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در آستانه برگزار کردیم. 

رئیس سازمان صمت گیلان با بیان اینکه در چند سال گذشته ثبت مالکیت فکري و صنعتی
4 محصول مهم کشاورزي گیلان آن را انجام داده ایم، افزود: تاکنون موفق به ثبت مالکیت
محصولات زیتون بادام زمینی چاي و برنج به صورت ویژه براي گیلان با توجه به کیفیت و
کمیت بالاي این محصولات شده ایم و در این راستا نیازمند پشتیبانی بیشتر براي تحقق

 
اهداف هستیم. 

دلق پوش در بخش دیگري از سخنان خود به لزوم فعال سازي کارگروه هاي آرد و نان آن
شهرستان ها براي بهره مندي از ظرفیت قانونی آن پرداخت و گفت: کارگروه آرد و نان

 
شهرستان براي جذب بهینه سهمیه ها و رصد کارشناسی مجوزها می تواند توازن مطلوبی را در حوزه آرد و نان با محوریت فرمانداران و روساي ادارات صمت شهرستان ایجاد کند. 

در ادامه این نشست، ابراهیم نجفی نماینده مردم شریف شهرستان آستانه اشرفیه و کیاشهر بر توجه بیشتر به فعال سازي بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت هاي این بخش تاکید کرد و گفت: بادام و

 
برنج آستانه قابلیت توسعه و تجاري سازي بسیاري دارد که با ورود بخش خصوصی و همچنین برنامه ریزي و حمایت و نظارت دقیق، می تواند مسیر پیشرفت را طی کند. 

 
نماینده جدید آستانه اشرفیه افزود: بسیاري از ماموریت هاي بخش دولتی باید به بخش خصوصی داراي تعهد و تخصص تفویض شود تا از پتانسیل هاي متخصصین بیشتر بهره مند شویم. 

ابراهیم نجفی با اشاره به ظرفیت بسیار مطلوب در حوزه بادام زمینی، برنج و چاي تشریح کرد: توسعه تولیدات کشاورزي می تواند اقتصاد و اشتغال آستانه اشرفیه و شهرها و روستاهاي حومه را متحول

 
کند در این رابطه مسئولان جهاد کشاورزي باید بیشتر از وزارت صمت پیشگام باشند. 

انتهاي پیام/



افتتاح کارگاه صنایع تبدیلی مرکز آموزش فنی و حرفه اي بانوان در شیراز

منبع: ایلناشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان فارس، گفت: صنایع تبدیلی موتور محرکه بخش کشاورزي است و از مهم ترین عوامل توسعه این بخش محسوب می شود و به همین دلیل کارگاه ویژه
آموزش بانوان در شیراز راه اندازي شد.

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان فارس، گفت: صنایع تبدیلی موتور محرکه بخش
کشاورزي است و از مهم ترین عوامل توسعه این بخش محسوب می شود و به همین دلیل

 
کارگاه ویژه آموزش بانوان در شیراز راه اندازي شد. 

به گزارش ایلنا، حشمت کوشکی افزود: بر اساس نیاز سنجی صورت پذیرفته از مشاغل حال

 
حاضر بازار کار، مرکز آموزش فنی و حرفه اي خواهران شیراز راه اندازي شد. 

وي ادامه داد: در این کارگاه آموزشی صنایع تبدیلی کشاورزي رشته هایی نظیر خشک کردن
انواع میوه و سبزي، بسته بندي انواع خشکبار، تولید کننده اسانس و عرقیات گیاهان دارویی

 
به جویندگان مهارت آموزش داده می شود. 

کوشکی با بیان اینکه آموزش حرفه هاي جدید و مورد نیاز جامعه در دستور کار این اداره
کل است، گفت: ایجاد، رشد و توسعه صنایع تبدیلی می تواند در افزایش ارزش افزوده بخش

 
کشاورزي، اشتغال، توسعه صادرات، کاهش ضایعات و از همه مهم تر تأمین امنیت غذایی کشور تأثیر گذار باشد. 

 
وي با اشاره به اینکه این کارگاه وظیفه آموزش را بر عهده دارد و اشتغال کارآموزان پس از تولید مد نظر است، گفت: حدود 200 میلیون ریال تجهیزات براي راه اندازي این کارگاه خریداري شده است. 

انتهاي پیام/



هزینه ساخت راه در کهگیلویه و بویراحمد چندین برابر سایر استان هاست

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/05/03

هزینه ساخت راه در کهگیلویه و بویراحمد چندین برابر سایر استان هاست

 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد: 

 
هزینه ساخت راه در کهگیلویه و بویراحمد چندین برابر سایر استان هاست 

 
یاسوج–خبرنگاررسالت: 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: 400 میلیارد تومان در دو سال گذشته به پروژه پاتاوه-دهدشت اختصاص یافت.حسین کلانتري افزود: هزینه ساخت راه در کهگیلویه و بویراحمد چندین برابر سایر
استان ها است.وي بیان داشت: در حال حاضر ساخت 200 کیلومتر بزرگراه در استان در دست اقدام است.استاندار با بیان اینکه کهگیلویه و بویراحمد می تواند یکی از قطب هاي مهم گردشگري در
جنوب کشور باشد، گفت: سهم این استان از تسهیلات روستایی و عشایري 302 میلیارد تومان بوده و رویکرد دولت طی سال هاي اخیر، ایجاد اشتغال پایدار و مولد در مناطق مختلف است.کلانتري

 
افزود: با اجراي 33 طرح اشتغال زا در بخش هاي مختلف، زمینه اشتغال 12 هزار نفر در استان فراهم می شود. 



تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/05/03

تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان

 
تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان 

 حجت اله صیدي، مدیرعامل بانک صادرات ایران به دلیل پشتیبانی و کمک به ترویج فرهنگ کار، تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان از سوي مرتضی بختیاري،رئیس کمیته امداد امام

 
خمینی (ره) مورد قدردانی قرار گرفت. 

به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، در مراسمی که با عنوان تجلیل از «یاران اشتغال» با حضور اسحاق جهانگیري،معاون اول رئیس جمهور،اکبر کمیجانی،رئیس کل بانک مرکزي،مرتضی
بختیاري،رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) و مدیران عامل بانک ها و مؤسسات مالی درمحل بانک مرکزي برگزار شد،از مدیرعامل بانک صادرات ایران تجلیل شد.در بخشی از لوح اهدایی مرتضی
بختیاري،رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) به حجت اله صیدي آمده است:«اگرچه کار نیک براي خداوند سبحان است و جز رضاي او پاداش بندگان مخلص نیست،اما به مصداق «من لم یشکر
المخلوق لم یشکرالخالق»،از حمایت ها،پشتیبانی ها و زحمات صادقانه جناب عالی و همکاران محترم در کمک به ترویج فرهنگ کار، تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان که به فرموده
امام راحل ولی نعمتان حقیقی انقلاب هستند، صمیمانه تقدیر و تشکر کرده و سلامتی و توفیقات روزافزون تان را از درگاه خداوند سبحان مسئلت می کنم».حمایت بانک صادرات ایران از ایجاد مشاغل
خانگی سرپرستان خانوار تحت پوشش نهادهاي حمایتی با اعطاي 4200 میلیارد ریال درسال 99 تداوم یافت و به راه اندازي 9 هزار و 615 شغل خانگی براي اقشار واجد شرایط منجر شد.در این سال
معرفی شدگان از سوي کمیته امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی از تسهیلات حمایتی بانک صادرات ایران بهره مند و موفق به ایجاد کسب و کارهاي نوپا شدند که این اقدام سهم بسزایی در
اشتغالزایی به ویژه در نقاط محروم کشور داشته است.بانک صادرات ایران با توجه به گستردگی شعب و زیرساخت هاي موجود، علاوه بر حمایت از راه اندازي مشاغل خانگی،نسبت به پرداخت تسهیلات
مختلف حمایتی در قالب وام هاي ضروري، وام قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه، تسهیلات مسکن اقشار ویژه، بهسازي و نوسازي مسکن روستایی، وام هاي حوادث غیرمترقبه، حمایت از بنگاه هاي

 
کوچک و متوسط، زندانیان نیازمند و کمک به اقشار مختلف آسیب دیده از شیوع بیماري کرونا اقدام می کند. 



احتمال ریزش 70 دلاري قیمت جهانی طلا

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/05/03

در حالی که نرخ جهانی طلا، سطح 1800 دلار را حفظ کرده اما تحلیلگران نسبت به ریسک ریزش قیمت این فلز ارزشمند تا 1730 دلار هشدار دادند.

به گزارش ایسنا، «کریس وستون»؛ مدیر تحقیقات شرکت پِپراستون درباره وضعیت قیمت طلا گفت: یکی از عوامل کلیدي که باید در بازار طلا زیر نظر داشت این است که آیا طلا محدوده

 
حمایتی 1797 تا 1790 دلار را می تواند حفظ کند. 

وي افزود: به نظر نمی رسد قرار باشد تصمیم سیاست پولی مهمی اعلام شود که بازار نرخ هاي آمریکا را چندان تکان دهد و ارتعاشات عمده اي در بازارهایی مانند دلار آمریکا، سهام و طلا داشته باشد و
اگرچه تورم آمریکا بالاتر از حد مطلوب است و شاخص قیمت مصرف کننده بر مبناي سالانه در ژوئن چهار و نیم درصد بوده است، وضعیت اشتغال همچنان نگرانی عمده بانک مرکزي آمریکا باقی مانده

 
است. 

در کنفرانس مطبوعاتی ژوئن، «جروم پاول»؛ رئیس بانک مرکزي آمریکا، مجددا تاکید کرد که دستگاه تحت مدیریتش، پیش از تعدیل برنامه خرید اوراق قرضه یا افزایش نرخ ها، از قبل سیگنال ارسال
خواهد کرد. با این حال وستون؛ مدیر تحقیقات شرکت پِپراستون خاطرنشان کرد: جزییات اهمیت دارد و حتی یک کلمه بازارها را تکان می دهد که نمونه آن واکنش بازار به پیش بینی ژوئن کمیته

 
بازار آزاد فدرال درباره دو دور افزایش نرخ هاي بهره در سال 2023 بود. 

هرگونه احتمالی که نشان دهد سپتامبر زمان اعلام رسمی تعدیل برنامه محرك مالی بانک مرکزي آمریکا خواهد بود، ممکن است فروشندگان اوراق خزانه ایالات متحده را به بازار سرازیر کند که باعث

 
تقویت دلار آمریکا و تاثیر منفی روي طلا خواهد شد. 

یک مسئله براي طلا فقدان عوامل حمایت کننده جدیدي است که بتواند قیمت ها را به بالاتر از سطح 1800 دلار حمایت کند. عملکرد هفته گذشته گواه دیگري بود که این فلز ارزشمند موفق نشده

 
است با وجود سقوط بازارهاي سهام و افت بازده اوراق خزانه آمریکا صعود کند. 

همچنین «دانیل گالی»؛ استراتژیست کالاي شرکت تی دي سکیوریتیز گفت: قیمت طلا با وجود تزلزل نرخ هاي واقعی، براي تحکیم تقلا می کند. ضعف مستمر این فلز ارزشمند در برابر بازده واقعی به
ریزساختار آسیب پذیر اشاره دارد و همزمان نشان می دهد طلا با وجود فضاي ریسک گریز، قادر به صعود نیست زیرا جریان سفته بازي ضعیف مانده است. نگرانی ها نسبت به رشد کلان جهانی باعث
تغییر دوباره انتظارات درخصوص افزایش نرخ هاي بهره بانک مرکزي آمریکا شده است اما طلا همچنان قادر به جذب خریدار نیست و پتانسیل عقب نشینی شدیدتر این فلز ارزشمند تقویت شده است و

 
تا مرز 1730 دلار عقب نشینی خواهد کرد. 

همچنین «بارت میلک»؛ مدیر استراتژي جهانی تی دي سکیوریتیز به کیتکونیوز گفت: طلا پس از اینکه با وجود نزول بازارهاي سهام موفق نشد به سطح بالاتري صعود کند، همزمان با بهبود بازارهاي
سهام در معرض ریسک عقب نشینی قرار دارد. البته طلا در سطح 1730 دلار از حمایت برخوردار است ولی ما انتظار نداریم امروز یا فردا به این سطح نزول کند.



پیشرفت فیزیکی 78 درصد طرح ها کمتر از 20 درصد است

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/05/03

جدیدترین آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت) نشان می دهد که تا پایان اردیبهشت ماه امسال بیش از 78 درصد طرح ها کمتر از 20 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

به گزارش ایسنا، بر اساس این آمار از بین 88 هزار و 153 طرح در دست اجرا تا پایان اردیبهشت امسال حدود 68 هزار و 822 طرح معادل 78 درصد کل طرح ها کمتر از 20 درصد پیشرفت

 
فیزیکی، 15 هزار و 725 طرح معادل 17 و هشت دهم درصد بین 20 تا 80 درصد، 3606 واحد معادل چهار درصد کل طرح ها بیش از 80 درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند. 

اخیرا مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران، مسائل مربوط به تحریم و تامین نقدینگی را در بالا بودن تعداد طرح هاي با پیشرفت فیزیکی کمتر از 20 درصد موثر دانسته و گفته

 
بود: برخی هم اهلیت نداشتند و فقط می خواستند زمین را نگه دارند تا گران شود که در این زمینه سختگیري ها و مشوق هایی در نظر گرفته شده است. 

مجموع اشتغال پیش بینی شده در طرح هاي در دست اجرا، نزدیک به دو میلیون و 380 هزار نفر است که 998 هزار و 291 نفر از آن ها در طرح هایی با 10 تا 50 نفر نیرو و 921 هزار و 638 نفر از

 
آن ها در طرح هایی با بیش از 100 نفر، مشغول خواهند شد. مجموع سرمایه در طرح هاي در دست اجرا تا پایان اردیبهشت نیز بیش از 1438 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است. 

در این میان تا پایان اردیبهشت ماه امسال، 12 هزار و 175 طرح در بخش «سایر محصولات کانی هاي غیرفلزي»، 9369 طرح در بخش «محصولات غذایی و آشامیدنی ها» و 8960 طرح در بخش
«ساخت مواد و محصولات شیمیایی» در دست اجرا بوده و این سه بخش بیشترین تعداد طرح ها را به خود اختصاص دادند. کمترین طرح ها نیز به بخش هاي «تحقیق و توسعه»، «کشاورزي، شکار و

 
فعالیت هاي خدماتی وابسته»، و «فاضلاب، دفع زباله، بهداشت محیط و سایر فعالیت هاي مشابه» اختصاص دارد که به ترتیب یک، پنج و 20 طرح در آن ها در دست اجراست. 

در میان استان ها نیز از بین 88 هزار و 153 طرح در دست اجرا، 7562 طرح در یزد، 6459 طرح در خراسان رضوي و 5515 طرح در اصفهان در دست اجراست که بیشترین تعداد طرح ها را به خود
اختصاص دادند و از بین استان ها کمترین تعداد طرح 573 عدد بوده که مربوط به ایلام است. همچنین منطقه آزاد چابهار 13 طرح، منطقه آزاد قشم 28 طرح و کیش 29 طرح در دست اجرا دارند که

 
کمترین تعداد این طرح هاست. 

سایر مناطق آزاد یعنی منطقه آزاد اروند، ماکو، انزلی و ارس نیز 41، 77، 70 و 226 طرح در دست اجرا دارند که به نسبت تعداد کمی است. همچنین 477 طرح در منطقه ویژه اقتصادي در دست اجرا

 
است. بنابراین تا پایان اردیبهشت امسال 961 طرح در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در دست اجرا بوده است. 

این در حالی است که مناطق آزاد و ویژه تجاري با قوانین محدودتر و تشریفات گمرکی ساده تري نسبت به سرزمین اصلی با اهدافی از جمله حمایت از صنعت داخلی کشور، جذب فناوري هاي نوین در
امر تولید، گسترش تولیدات صادرات محور و اشتغالزایی راه اندازي شده اند.



اقتصاد نفتی سبب دوري از فعالیت هاي تولیدمحور شده است

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/05/03

یک فعال حوزه کار معتقد است تا زمانی که از اقتصاد نفتی فاصله نگیریم، نمی توانیم به سرمایه هاي انسانی، کارآفرینی و فعالان بخش خصوصی توجه کنیم.

علیرضا حیدري در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه اقتصاد نفتی باعث شده تا از حرکت به سمت فعالیت هاي نوآورانه و تولید محور فاصله بگیریم، اظهار کرد: زمانی می توانیم به نیروي کار و
سرمایه هاي انسانی و فعالان بخش خصوصی توجه کنیم و آنها را در سیاستگذاري ها و تصمیم گیري ها مشارکت دهیم که به آنها نیاز داشته باشیم اما این نیاز از کجا تامین می شود؟ از محل

 
درآمدهاي ناشی از مالیاتی که از آنها دریافت می کنیم تا هزینه هاي حاکمیتی را پرداخت کنیم. 

وي افزود: طبعا اگر یک ثروت و دارایی به اسم نفت داشته باشیم و آن را بفروشیم و از محل آن هزینه هاي خود را تامین کنیم دیگر نیاز نیست به بخش خصوصی و سرمایه هاي انسانی در داخل توجه

 
کنیم. 

این فعال حوزه کار تصریح کرد: اگر 70 درصد اقتصاد را نفت و درآمدهاي نفتی بگذاریم در آن صورت با اقتصادي مواجه خواهیم بود که فعال و پویا نیست و متکی به دلارهاي نفتی است ولی اگر
اقتصادي داشته باشیم که تنها 20 درصد آن درآمدهاي حاصل از نفت باشد، اقتصادي مقتدر داریم که در آن نفت خیلی اثرگذار نیست و سهم دیگر شرکاي اقتصادي براي بزرگ کردن چنین اقتصادي

 
معنادار خواهد بود. 

حیدري با بیان اینکه دولت ها باید به جامعه اي متکی باشند که پویایی لازم را داشته و در توسعه اقتصادي کشور نقش آفرین باشد، اظهار کرد: به دلیل آنکه درآمد تولید ناخالص داخلی ما عدد بزرگی

 
نیست و سهم نفت در تولید ناخالص داخلی به خصوص در بودجه عمومی کشور سهم معنی داري است ممکن است با شرایطی روبرو شویم که سهم نفت در اقتصاد کم شود. 

وي گفت: هر زمان که سهم نفت به هر دلیلی از جمله تحریم یا کاهش قیمت نفت دچار کاهش شده نیم نگاهی به بخش خصوصی و فعالان این بخش کرده و آنها را در سیاستگذاري ها سهیم کرده ایم.
در دوسال اخیر که با فشارهاي بیرونی و تحریم روبه رو بودیم دولت به شدت به سمت فعالان بخش خصوصی رفت و از آنها خواست تا صادرات غیر نفتی را تقویت کنند تا بتوانیم براي کشور ارز تامین

 
کنیم. 

این فعال حوزه کار، توجه به کارآفرینی، نیروهاي کار و بهره وري را نیازمند خروج از اقتصاد نفتی دانست و افزود: متاسفانه خیلی وقت است که از بهره وري سرمایه، بهره وري مدیریت و بهره وري
نیروي انسانی صحبت نمی کنیم چون این شاخصها منفی است و می بینیم که کوچکترین تلنگري، شوك منفی به اقتصاد وارد می کند.



پایان بارگیري نخستین محموله نفت صادراتی در جاسک

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیرعامل شرکت پایانه هاي نفتی ایران با اعلام پایان بارگیري نخستین محموله نفت صادراتی ایران در پایانه جاسک، گفت: این شرکت آمادگی کامل براي بارگیري دومین محموله را دارد.

 
مدیرعامل شرکت پایانه هاي نفتی ایران با اعلام پایان بارگیري نخستین محموله نفت صادراتی ایران در پایانه جاسک، گفت: این شرکت آمادگی کامل براي بارگیري دومین محموله را دارد. 

 
به گزارش کیوسک خبر به نقل از شرکت ملی نفت ایران، عباس اسدروز اظهار کرد: صبح امروز (یکشنبه، سوم مردادماه) بارگیري 650 هزار بشکه نفت خام صادراتی در پایانه جاسک پایان یافت. 

 
وي افزود: هم اکنون همکاران شرکت پایانه هاي نفتی در آمادگی کامل براي بارگیري دومین محموله نفت صادراتی از جاسک به سر می برند و بارگیري دومین محموله به زودي آغاز می شود. 

طرح ملی انتقال نفت خام گوره &– جاسک، طرحی ملی و راهبردي است که با مدیریت و راهبري شرکت ملی نفت ایران در ساحل دریاي عمان راه اندازي شده و تضمین استمرار صادرات نفت خام،
تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع کردن آن، افزایش قدرت چانه زنی، توسعه پایدار و اشتغال زایی را در پی خواهد داشت.



مناطق آزاد تجاري 304 هزار میلیارد تومان طرح در حال اجرا دارد

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش ایرنا، حمیدرضا مومنی روز یکشنبه در جلسه بررسی طرح هاي هفتمین دوره افتتاح مناطق آزاد تجاري با حضور رییس جمهوري اظهار داشت: از ابتداي دولت دوازدهم تا کنون (...)

 
به گزارش ایرنا، حمیدرضا مومنی روز یکشنبه در جلسه بررسی طرح هاي هفتمین دوره افتتاح مناطق آزاد تجاري با حضور رییس جمهوري اظهار داشت: از ابتداي دولت دوازدهم تا کنون (...) 

به گزارش ایرنا، حمیدرضا مومنی روز یکشنبه در جلسه بررسی طرح هاي هفتمین دوره افتتاح مناطق آزاد تجاري با حضور رییس جمهوري اظهار داشت: از ابتداي دولت دوازدهم تا کنون در مناطق

 
آزاد تجاري 403 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري شده که تمام این طرح ها به بهره برداري رسیده است. 

وي افزود:  هموار سازي شرایط توسعه زیرساخت ها از جمله اقدامات ارزشمند دولت تدبیر و امید است که در نتیجه این اقدام اکنون طرح هاي مختلف عمرانی دیگري به ارزش 304 هزار میلیارد ریال

 
دیگر نیز در دست اجرا است. 

مومنی اقدامات زیر ساختی در حوزه هاي توسعه آب، برق، راه و شهرسازي، بندر و فرودگاه را از فعالیت هاي توسعه اي اعلام کرد و گفت: پیش بینی می شود ترمینال جدید فرودگاه کیش با سرمایه

 
گذاري بالغ بر یک هزار و 500  میلیارد تومان و با طراحی و معماري بی نظیر به عنوان یکی از پروژه هاي هفته دولت در سال جاري به بهره برداري برسد. 

فردا دوشنبه در هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی با ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی

 
(کیش، قشم و ارس) با فرمان رییس جمهور و از طریق ویدئو کنفرانس افتتاح خواهد شد. 

 
چهار مورد از این طرح ها در کیش به بهره برداري می رسد که شامل شرکت هاي اکسیر، شدا، وسیم کیش و طرح توسعه شرکت ایتال ان جی گروپ کیش است. 

براي اجراي این طرح ها 816 میلیارد ریال سرمایه گذاري ریالی و 884 هزار دلار سرمایه گذاري ارزش صورت گرفته که در نتیجه آن براي 78 نفر به صورت مستقیم و 295 نفر به صورت غیر مستقیم
اشتغال ایجاد شده است.



استقلال بانک مرکزي از بانک ها و دولت ریشه تورم را می خشکاند

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/05/03

در میزگرد بررسی طرح قانون بانک مرکزي مطرح شد براي اینکه بانک مرکزي نرخ تورم را کنترل کند باید تصمیماتی تخصصی و به موقع بگیرد و براي تحقق این مهم بانک مرکزي اول
نیازمند استقلال سیاسی و عملیاتی از دولت و بانک ها و دوم استفاده از متخصصان پولی، بانکی و اقتصاد کلان است و این طرح همه این بسترها و ...

در میزگرد بررسی طرح قانون بانک مرکزي مطرح شد براي اینکه بانک مرکزي نرخ تورم را
کنترل کند باید تصمیماتی تخصصی و به موقع بگیرد و براي تحقق این مهم بانک مرکزي
اول نیازمند استقلال سیاسی و عملیاتی از دولت و بانک ها و دوم استفاده از متخصصان
پولی، بانکی و اقتصاد کلان است و این طرح همه این بسترها و اختیارات را فراهم کرده

 
است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، طرح قانون بانک مرکزي یکی از مهم ترین طرح
هاي تدوین شده براي اصلاحات اقتصادي در چند دهه اخیر است. اهمیت این طرح از آنجا
ناشی می شود که قوانین پولی و بانکی کشور در 50 سال اخیر باوجود تغییرات گسترده در

حوزه فعالیت شبکه بانکی و تغییر نقش بانک در اقتصاد، اصلاح نشده است و به اعتقاد برخی کارشناسان خلاءهاي جدي قانونی و عدم به روزرسانی قوانین در این حوزه، باعث بروز چالش هاي اساسی

 
در حوزه پولی و بانکی شده است. 

به همین دلیل از 14 سال پیش موضوع اصلاح ساختار نظام بانکی در دولت نهم مطرح شد اما از آن زمان تاکنون هیچ لایحه اي از طرف دولت به در حوزه اصلاح نظام بانکی به مجلس ارسال نشده
است. با توجه به این تعلل ها و ارائه نشدن لایحه اي از طرف دولت براي اصلاح قوانین نظام بانکی، تعدادي از نمایندگان مجلس از دوره مجلس نهم به دنبال تدوین و تصویب طرحی در مجلس بودند و
این دغدغه توسط تعدادي از نمایندگان دوره دهم و یازدهم پیگیري شد. کمیته پولی و بانکی کمیسیون اقتصادي مجلس در این سال ها با بهره گیري از مطالعات کارشناسی بانک مرکزي، وزارت
اقتصاد، پژوهشکده پولی، بانکی بانک مرکزي، مرکز پژوهش هاي مجلس و کارشناسان فقهی طرح بانکداري جمهوري اسلامی را که شامل سه طرح قانون بانک مرکزي، قانون بانکداري و قانون بانک

 
توسعه جمهوري اسلامی ایران بود، تهیه کردند. 

اما به دلیل مسائل مختلف ازجمله ابعاد گسترده طرح تصمیم بر آن که در ابتدا بخش طرح قانون بانک مرکزي به صحن علنی ارسال شود. این طرح که بعد از اصلاحات مکرر به 79 ماده تبدیل شده

 
است، کلیات آن در صحن علنی مجلس به تصویب رسید و براي بررسی بیشتر جزئیات به کمیسیون اقتصادي مجددا ارجاع شده است. 

برخی مخاطبان دغدغه هایی نسبت به طرح قانون بانک مرکزي با عنوان «لزوم بازنگري در طرح قانون بانک مرکزي در مجلس»، «طرح بانکداري اسلامی تصویب و عملیاتی شود»، «لزوم استقلال بورس

 
و بانک مرکزي از دولت»، «مخالفت با طرح جدید بانکداري»، «لزوم احیاي بانکداري اسلامی» و «لزوم جایگزینی اقتصاد اسلامی در سیستم بانکی» را مطرح کرده اند. 

در همین راستا با موسی شهبازي غیاثی (دکتري اقتصاد از دانشگاه مفید) و معاون مطالعات اقتصادي مرکز پژوهش هاي مجلس، میثم خسروي (دکتري اقتصاد از دانشگاه تهران) کارشناس مرکز
پژوهش هاي مجلس و سید مهدي حسینی دولت آبادي ( دکتري اقتصاد از دانشگاه تهران) و کارشناس مرکز پژوهش هاي مجلس که در فرایند تدوین طرح قانون بانک مرکزي نقش داشته اند به گفت

 
وگو پرداختیم. 

 
بخش اول این گفت وگو را در ادامه می خوانید: 

پایانی براي بحث هاي نظري در حوزه پول قابل تصور نیست برخی منتقدان طرح قانون بانک مرکزي می گویند براي اصلاحات ساختاري در حوزه پولی و بانکی باید مباحث بنیادین در حوزه پولی و
بانکی مورد بررسی قرار گیرد و نسخه اي جامع از بانکداري جمهوري اسلامی تدوین شود که مورد اجماع صاحب نظران در این حوزه باشد. به نظر شما این روش براي اصلاح ساختاري و قوانین و
مقررات مادر، قابل اجرا است؟ شهبازي: واقعیت این است که ما یک اختلاف نظرهاي بنیادي در حوزه پول و بانک داریم و این خودش سخت کرده نگاه ها و تحلیل ها درباره پول و بانک را. از نگاه نفی

 
بانک تا کسانی که می گویند بانک را باید در قالب عقود اصلاح کرد و همین خوب است و مشکلی با بانک نداریم. 

بخشی از انتقاد دوستان در حوزه این است که اجازه بدهید جایگاه و تعریف پول در اسلام در بیاید و بعد درباره قوانین و اصلاح نظام بانکی صحبت می کنیم. یعنی این قطار در حال حرکت، همین طور
به راه خود ادامه دهد و ما چند سال معطل کنیم تا به اجماع نظر روي مفهوم پول برسیم. این مباحث باتوجه به اینکه ماهیت نظري و اندیشه اي دارد اساسا تمام شدنی نیست و پایانی براي آن قابل
تصور نیست. یعنی نمی توانید بگویید سه سال دیگر همه حرف ها درباره جایگاه پول، بانک و ماهیت آنها زده شده و الان می توانیم لایحه یا طرح تدوین کنیم، به نظر من حرف غیرقابل دفاع و غیرقابل

 
پذیرش است. 

پس باید به لحاظ، سیاست گذاري تفکیک کنیم بین مسائل نظریه پردازي با ایجاد یک اجماع نسبی درباره بانک و مشکلات آن. این بانک با ساختار فعلی مشکلات بسیار زیادي را براي اقتصاد و مردم به
وجود آورده است و اگر بخواهیم تازه شروع به بحث درباره مسائل بنیادین کنیم و هرگونه اصلاح را تا رسیدن به توافق متوقف کنیم، مشکلات عمیق تر و وسیع تر خواهد شد. ما چالش هاي نظري

 
اساسی درباره مسائل پولی و بانکی داریم و نمی توانیم تا حل آنها صبر کنیم. 

یعنی معتقدید مباحث نظري در حوزه پول و بانک قابل اجماع نیست؟ شهبازي: بله و اینکه به هر حال جمهوري اسلامی یک چارچوب قانون اساسی دارد و یک مدنیت و فضایی را دارد و با آن کار می
کند. از اول هم جمهوري اسلامی اینگونه کار نکرده که هر تغییري را منوط به طی کردن مباحث نظري و اجماع روي آن بکند. قانون اساسی هم می گوید عدم تعارض بین فقه اسلامی و قوانین و
ساختارها. حداقل تا زمان تشکیل دولت اسلامی نمی توانیم ادعا کنیم نظریه دولت اسلامی با همه جوانب در عرصه حکومتی و نهادها داریم. رهبر انقلاب هم می فرمایند با دولت اسلامی فاصله داریم.
الان جمهوري اسلامی هستیم و نهادهایی هستند و تمام تلاش ما این باید باشد که این نهادها در چارچوب اسلامی باشند و در حوزه علوم انسانی و نظریه پردازي تلاش کنیم الگوي اسلامی - ایرانی



 
پیشرفت تدوین و طراحی شود. این نگاه که هرگونه اصلاح متوقف شود تا مباحث نظري انجام شود، نگاه منطقی اي نیست. 

براي اصلاح نظام بانکی یا اصلاح قانون بانکداري بدون ربا و قانون پولی و بانکی حداقل 38 سال وقت داشتیم. در این 38 سال هیچ پیشنهاد منسجمی براي اصلاح داده نشده، مگر این طرح هایی که
کلیات آن در صحن علنی مجلس به تصویب رسید. خسروي: این 38 سال که وقت داشتیم نکته اش این است که یک سري نارسایی هاي ساختاري در اقتصاد ایران بوده و باعث بروز مشکلات فراوان در
کشور شده و در این سال ها اصلاح نشده است. حالا اگر صبر کنیم تا مطالعات بنیادین صورت بگیرد و این بی ثباتی هاي اقتصادي را مردم تحمل کنند تا این دوستان مباحث نظري را به نتیجه

 
برسانند، نارضایتی ها قطعا تشدید خواهد شد و هیچ وقت هم به نتیجه قطعی و واحد در این حوزه نخواهد رسید. 

یک مرحله پایین تر از مباحث نظري در حوزه پول و بانک ما با چالش هاي دم دستی در سیاست گذاري روبرو هستیم. آسیب شناسی رابطه بانک ها با بانک مرکزي، آسیب شناسی رابطه بانک مرکزي
با دولت و نهادهاي حکومتی و آسیب شناسی ساختار بانک ها که خودش چالش هایی زیادي دارد. آسیب شناسی رابطه بانک ها با دولت. آسیب شناسی ساختار بانک مرکزي. غیر از ساختار کیفیت

 
انتخاب، کیفیت تصمیم گیري هم مشکلات متعددي دارد که باید اصلاح شود. این بی ثباتی نرخ ارز، بی ثباتی قیمت ها و... ناشی از همین ساختارها و فرایندهاي معیوب است. 

عواقب تاخیر در اصلاح نظام بانکی براي مردم حسینی دولت آبادي: آسیب شناسی نظام پولی و بانکی ایران از این منظر قابل انجام است. یک منظر در حوزه ارتباط بانک ها با بخش واقعی اقتصاد و
تامین مالی تولید و از منظر مردم هم تورم و رشد نرخ ارز است. به طور کلی اقتصاد از این نظام بانکی خدمت درست و واقعی نمی گیرد چون نظام بانکی باید در خدمت بخش واقعی اقتصاد باشد. به
عبارت دیگر نه تنها خدمتی نمی گیرد بلکه آسیب هاي جدي دیده است. مثلا 30 هزار میلیارد تومانی که بانک مرکزي به سپرده گذاران موسسات غیرمجاز پرداخت کرد تبعات ضعف نظارت خود بانک
مرکزي بود. اگر بانک مرکزي اختیار داشت موسسه غیرمجاز را ببندد، این اتفاق نمی افتاد. در این طرح به بانک مرکزي اجازه داده شده که با موسسه غیرمجاز برخورد کند و نیروي انتظامی باید در این

 
زمینه با بانک مرکزي همکاري کند. 

این ساختار نظام پولی و بانکی با اهدافی که انتظار می رود به هیچ وجه همخوانی ندارد و تبعات این سیستم به مردم تحمیل می شود. یکی از مشکلات اقتصادي کشور مساله تورم است. تورم علاوه بر
اینکه قدرت خرید مردم را کاهش می دهد و موجب بی ثباتی اقتصادي می شود، نابرابري را هم رشد می دهد. نابرابري از نظر علماي اسلامی مهم است یا خیر؟ برخی منتقدان گفته اند در این طرح
هیچ گامی براي تحقق اهداف اسلام برداشته نشده است. اما آیا اینکه به یک نفر شوك تورمی وارد می شود و این طرح ساختاري به وجود می آورد که اقتصاد با این شوك هاي تورمی وجود نیاید و

 
نابرابري تشدید نشود، حرکت در جهت اهداف اسلام هست یا خیر؟ 

قطعا جلوگیري از تشدید نابرابري ها و کنترل تورم در جهت اهداف اقتصادي اسلام تعریف می شود. شهبازي: بله. اما برخی منتقدان ایده آل هاي دوري در ذهن دارند و این طرح قانون بانک مرکزي را
با آن ایده ها که مشخص نیست چیست، مقایسه می کنند و می گویند خیلی با آن ایده ها فاصله دارد و هیچ تحولی صورت نگرفته است. اما این تحول چیست؟ یک چارچوب ایده آل است که قرار است
در آینده طراحی شود. در حالی که به لحاظ سیاست گذاري طرح قانون بانک مرکزي را باید با وضع موجود مقایسه کنید. یک زمان است به عنوان یک استاد دانشگاه صحبت می کنید و حاکمیت هیچ

 
هزینه اي نسبت به حرف شما نمی دهد. اما وقتی می خواهید سیاست گذاري کنید، نمی توانید با ایده هایی که هنوز طراحی نشده تا کارآمدي آن اثبات شود، سیاست گذاري کنید. 

همانطور که بارها گفته شده روزانه 2 هزار میلیارد تومان پول در بانک ها خلق می شود دوستان می گویند براي خلق پول چرا فکري نکرده اید. چرا ماده اي براي آن ننوشته اید. در حالی که کل این
طرح براي مدیریت خلق پول بانک هاست. خیلی از نکاتی که در این طرح آمده که نتایج مثبتی براي اقتصاد کشور خواهد داشت، جزء اهداف شریعت است. آیا عدالت و کاهش نابرابري و ثبات اقتصادي

 
و کمک به تولید جزء اهداف اسلام نیست؟ 

خسروي: برخی منتقدان هم چون متن نهایی طرح قانون بانک مرکزي را ندیده اند و تصور می کنند هنوز همان طرح قانون بانکداري جمهوري اسلامی است، نقدهایی در حوزه بانکداري اسلامی به آن

 
مطرح می کنند در حالی که این طرح 79 ماده است و فقط مربوط به مدیریت و ساختار بانک مرکزي و رابطه این بانک با بانک ها و دولت و نظارت بر بانک ها است. 

عامل بلندمدت تورم رشد بیش از حد نقدینگی است بله. اما بررسی اهداف طرح قانون بانک مرکزي نشان می دهد یکی از محوري ترین اهداف این طرح ایجاد بستر و طراحی ابزارهایی در جهت کنترل
تورم است. خوب است مساله توضیح داده شود که این طرح با چه راهکارهایی می خواهد تورم را کنترل کند؟ خسروي: عامل بلندمدت تورم نقدینگی اي است که میزان رشد آن متناسب با رشد
متغیرهاي کلان اقتصادي کشور نباشد. اگر بخواهیم تورم را باز کنیم از دو دلیل اصلی نشات می گیرد. یکی کانال دولت و کسري بودجه و یکی موتور نقدینگی در نظام بانکی. کانال دولت و کسري

 
بودجه به نوعی باعث سرریز چالش در نظام بانکی می شود و این باعث پمپاژ پول به اقتصاد می شود. 

حالا برخی ها می گویند تورم فی حد ذاته چیز بدي نیست و کشورهایی که در مسیر رشد قرار دارند تورم لازم دارند. پاسخ به این نکته این است که ما حداقل از سال 51 به بعد تورم هاي پایدار
داشتیم و متوسط تورم 50 سال اخیر 18 درصد بوده است. به طور کلی جزء معدود کشورهایی هستیم که در 5 دهه تورم دورقمی داشته است. علت اصلی این تورم به مباحث پولی و نظام بانکی برمی

 
گردد. 

بانک مرکزي یک مقام پولی است و درواقع تمام ساختارها، اهداف و فرآیند تصمیم گیري بانک مرکزي باید به گونه اي باشد که بتواند افسار تورم را در دست بگیرد. همچنین ابزارهایی در جهت کنترل
تورم داشته باشد و تحت فشار مقامات سیاسی نباشد. بنابراین هم از لحاظ جایگاه، ابزار و استقلال در تصمیم گیري بسیار حائز اهمیت است. الان نگاه می کنیم به قوانین موجود می بینیم که بانک

 
مرکزي زیر بلیت دولت است. رییس مجمع عمومی بانک مرکزي رییس جمهور است و در مقاطع مختلف تصمیماتی می گیرد که اهداف تورمی را به خطر می اندازد. 

البته مجمع عمومی بانک مرکزي اختیارات زیادي ندارد. مساله اصلی ترکیب شوراي پول و اعتبار و کیفیت انتخاب رییس کل بانک مرکزي است. خسروي: بله اما نکته اینجاست که در مقاطعی دولت ها
در مجمع عمومی بانک مرکزي تصمیم می گیرند دارایی ارزي بانک مرکزي را تسعیر کنند و یک نقدینگی جدیدي به اقتصاد تزریق کنند. تعریف دولت این است که بانک مرکزي بانک دولت است و در

 
بررسی ترازنامه می توانند چنین تصمیماتی بگیرند. 

علت انحلال مجمع عمومی و انتقال اختیارات و وظایف به هیات عالی نسبت به همین مساله حذف مجمع عمومی بانک مرکزي نقدهایی وارد می شود. برخی نقدها مثل نقدهاي دکتر ایروانی به طرح
این بود که مجمع عمومی نباید حذف شود و این باعث می شود بانک مرکزي از حاکمیت نظام جمهوري اسلامی فاصله بگیرد. شهبازي: واقعا مجمع عمومی در 50 سال اخیر چه کاري کرده است؟ اتفاقا
ابزاري بوده که اگر دولت لازم می دیده از آن استفاده کرده است. مثل مصوبه مجمع عمومی بانک مرکزي در سال 92 براي تسعیر 74 هزار میلیارد تومان دارایی خارجی بانک مرکزي. مجمع عمومی

 
ابزار قانونی اي دارد که در بزنگاه ها آنچه که دولت می خواهد را به تصویب برساند. مصوباتی که عموما باعث تضعیف و تخریب سیاست پولی می شود. 

خسروي: در کدام شرکت یک نفر هم در مجمع عمومی است و هم در هیات مدیره؟ وزیر اقتصاد و رییس سازمان برنامه و بودجه هم در مجمع عمومی حضور دارند و هم در شوراي پول و اعتبار. تنها
کارکرد مجمع عمومی که براي شرکت ها فایده دارد این است که نظارت بر رفتار و عملکرد هیات مدیره انجام شود اما این مجمع عمومی با این ساختار به ضدّ خودش تبدیل شده و در عمل به یک نهاد



 
بی فایده تبدیل شده است. 

تورم ساختاري نتیجه مستقل نبودن بانک مرکزي از دولت و بانک ها است به لحاظ جایگاهی بخشی از سود ویژه بانک مرکزي را می توانند به کارمندان بانک مرکزي بدهند. همین که مجمع عمومی
می تواند این تصمیم را بگیرد، خود به خود بانک مرکزي براي توزیع سود بیشتر همراهی بیشتري با درخواست هاي سایر اعضاي مجمع عمومی خواهد کرد. این حالت بدي را براي رابطه بانک مرکزي و
دولت به وجود می آورد. این تعامل براي اقتصاد آثار بدي خواهد داشت. اینکه بانک مرکزي کاري انجام دهد که دولت درآمد کوتاه مدتی کسب کند تا بانک مرکزي بتواند سود بین کارمندان خود توزیع

 
کند، رابطه غلطی است که یکی از دلایل شکل گیري ساختار تورمی در اقتصاد ایران قلمداد می شود. 

پس اینگونه است که وضعیت موجود و قوانین و مقررات و ساختار حاکم بر بانک مرکزي عملا از دو کانال تورم را به جامعه تزریق می کند. دولت هم به لحاظ انتخاب رییس کل و قائم مقام نقش جدي

 
ایفا می کند و هم با وزراي دولتی که در درون شوراي پول و اعتبار قرار دارند. 

مثلا در شرایطی که تحریم هستیم و ارز غیرقابل دسترس نداریم و دولت نمی خواهد کسري بودجه اش را جبران کند، می گوید آقاي بانک مرکزي اول تنخواه را بالا ببر و بعد هم تسویه نمی کند و
دوم ارزهاي دولت که به واسطه فروش نفت به دست آمده، اگر قابل دسترس باشد یا نباشد براي دولت فرقی نمی کند، این ارزها را به بانک مرکزي می فروشد و معادل آن ریال از بانک مرکزي می

 
گیرد. بانک مرکزي هم نمی تواند بگوید من نمی خرم و ریال نمی دهم. اینها اتفاقاتی است که در این سال ها رخ داده است. 

حسینی دولت آبادي: بله. مثال دیگر ارز 4200 تومان است. دولت نمی خواهد قبول کند ارز را 3000 تومان از دولت قبل تحویل گرفته و 24 هزار تومان تحویل دهد، بنابراین نرخ 4200 تومان را
تعیین می کند و آن را مبنا قرار می دهد. حالا بانک مرکزي بخواهد سیاست ارزي و نظام شناور مدیریت شده انجام دهد، سایه سیاست گذاري ارزي و مالی دولت بر سیاست هاي بانک مرکزي وجود

 
دارد و بانک مرکزي نمی تواند مدیریت درستی انجام دهد. 

کلا مساله اینگونه شد که عامل اصلی تورم رشد بیش از حد نقدینگی است. نقدینگی چرا بیش از حد رشد می کند؟ به این دلیل که یک سري نهادها در اقتصاد می توانند کسري ها را با خلق اعتبار
بپوشانند. این نهادها کدام هستند؟ یکی دولت است و یکی بانک ها. حالا در قانون با هر ابزاري باید مانع از این شوید که نهاد بانک مرکزي توسط دولت یا بانک ها احاطه شود و ناترازي هاي خودشان را

 
به این شکل جبران کنند و باعث بروز تورم شوند. 

اختیارات بانک مرکزي براي رد درخواست هاي تورمی دولت و بانک ها در طرح قانون بانک مرکزي توضیح دهید که در این طرح براي جلوگیري از فشار به بانک مرکزي براي دریافت پول چه
راهکارهایی اندیشیده شده است؟ خسروي: وقتی ناترازي سرایت کند و منجر به رشد پایه پولی و نقدینگی شود؛ حالا چه از کانال بدهی بانک ها به بانک مرکزي و چه کانال بدهی دولت به بانک مرکزي
یا رشد خالص دارایی هاي خارجی بانک مرکزي. در این طرح تلاش شده جلوي رشد نقدینگیِ بیش از حد، گرفته شود. اقتدار بانک مرکزي در مقابل دولت و بانک ها و اختیارات گسترده براي نظارت بر
بانک ها که در این طرح دیده شده براي این است که ناترازي بانک ها به بانک مرکزي منتقل نشود. اگر یک بانکی به سمت انحراف حرکت می کرد، براساس اختیاراتی که در این طرح به بانک مرکزي

 
داده می شود، به سرعت می تواند جلوي آن را بگیرد. 

یک بحث دیگر اینکه وقتی شبکه بانکی و دولت بدانند یک بانک مرکزي منفعل و بدون اختیار وجود دارد اساسا به سمت اصلاح نمی روند. مثلا بانک می گوید اینقدر زیان انباشته دارم و بانک مرکزي
که هست و اجازه اضافه برداشت به من می دهد، چه لزومی دارد افزایش سرمایه بدهم یا بدهی را جبران کنم؟ دولت می داند چند صدهزار میلیارد تومان کسري بودجه دارد اما می گوید بانک مرکزي
که هست و می توانم تنخواه بگیرم و پس ندهم یا بانک مرکزي را مجبور به خرید اوراق بدهی کنم. پس چرا به سمت اصلاحات بودجه اي بروم؟ بنابراین وقتی بانک مرکزي منفعل و غیرمستقلی داریم

 
هم بانک ها و هم دولت به سمت اصلاح حرکت نمی کنند و هم اثرات مخرب آن در قالب تورم در جامعه نمایان می شود. 

استقلال بانک مرکزي از بانک ها و دولت ریشه تورم را می خشکاند شهبازي: در همین باره برخی منتقدان می گویند مگر شما کسري بودجه و ناترازي بانک ها را حل کردید که می خواهید با استقلال

 
بانک مرکزي تورم را کنترل کنید؟ اما نکته اینجاست که تا زمانی که می دانید بانک مرکزي وابسته و نامقتدري دارید و می توانید از او استقراض کنید، چه انگیزه و اجباري براي اصلاح دارید؟ 

می گویند وقتی دولت و بانک ها مشکل داشته باشند اما بانک مرکزي به خاطر کنترل تورم به آنها پول ندهد، کشور قفل می شود. ما می گوییم کشور قفل نمی شود. دهه ها کشور با بحران هاي
مختلف روبرو شده اما قفل نشده است. بانک ها می فهمند که دیگر نمی توانند با مدیریت بد ترازنامه بانک را تخریب کنند و براي جبران آن از بانک مرکزي پول بگیرند و یا اینکه وقتی بانک دچار
مشکلاتی شد بانک مرکزي کاري با بانک نداشته باشد. استقلال بانک مرکزي از دولت و بانک ها باعث می شود دو منبع اصلی تورم که استقراض بانک ها و دولت از بانک مرکزي است، خشکیده شود و

 
ریشه هاي اصلی بروز تورم در اقتصاد ایران از بین برود. 

سرنوشت تنخواه در طرح قانون بانک مرکزي درباره کانال هاي دریافت پول دولت و بانک ها از بانک مرکزي صحبت کنیم... خسروي: بله. یکی از این کانال ها تنخواه بودجه دولت است. در قوانین فعلی،
بانک مرکزي مکلف است 3 درصد از بودجه عمومی را به عنوان تنخواه در ابتداي سال به بانک مرکزي بدهد. این عدد تا 5 درصد هم قابل افزایش است. در سال 99 معادل 30 هزار میلیارد تومان

 
تنخواه از بانک مرکزي گرفتند و همین باعث شد نرخ سود در بازار بین بانکی به حدود 6 درصد کاهش پیدا کند و این کاهش شدید چه التهاباتی در بازار داریی ها به وجود آورد؟ 

دو ماه قبل از آن هم بانک مرکزي 5 میلیارد دلار از ارزهاي صندوق توسعه ملی را به ریال تبدیل کرد و همین هم در پمپاژ پایه پولی و کاهش شدید نرخ سود در بازار بین بانکی موثر بود. حسینی
دولت آبادي: آن هم ناشی از همین ساختار و رابطه بانک مرکزي و دولت است. حالا در ماده 64 طرح قانون بانک مرکزي دیگر مکلف به پرداخت تنخواه بودجه به دولت نیست. اگر در چارچوب سیاست

 
هاي بانک مرکزي بود، می تواند تنخواه بدهد. 

در نسخه قبلی قرار بود بانک مرکزي مختار باشد حداکثر بودجه معادل 10 درصد از درآمد مالیاتی محقق شده سال قبل را تنخواه به دولت بدهد. در نسخه جدید اصلاح شده است؟ حسینی دولت
آبادي: بله. ولی بانک مرکزي مختار است این تنخواهی که معادل 3 درصد کل بودجه عمومی است را به دولت بدهد. البته پیشنهاد ما در مرکز پژوهش هاي مجلس بازگشت به همین پیشنهاد قبلی

 
است که شما به آن اشاره کردید، است. 

این تغییر پیشنهاد کجا بود؟ حسینی دولت آبادي: پیشنهاد کمیسیون اقتصادي مجلس بود که به تصویب رسید. منطق این پیشنهاد این بود که زمانی که دولت درآمد مالیاتی اش کاهش پیدا می کند،

 
در عمل تنخواه بیشتري نیاز دارد و اگر قرار باشد 10 درصد درآمد مالیاتی باشد، مثل این است که وقتی هزینه یک بنگاه اقتصادي بالا می رود، سرمایه درگردش کمتري به آن بدهید. 

این منطق بی ربطی نیست اما هدف از محدود کردن تنخواه این بود که دولت متکی به تنخواه نباشد و به دنبال کسب درآمد از محل هاي دیگر باشد و همچنین براي افزایش درآمدهاي مالیاتی انگیزه
بیشتري پیدا کند. حسینی دولت آبادي: بله. به همین دلایل پیشنهاد ما در مرکز پژوهش هاي مجلس این است که بانک مرکزي مجاز باشد در صورت آسیب نرسیدن به اهداف تورمی، تا سقف 10



 
درصد از درآمد مالیاتی سال قبل به دولت تنخواه بدهد. در آنجا گفته بودیم تا 5 درصد هم قابل افزایش یابد. 

ماده 64 به این شکل تغییر کرده که 3 درصد از بودجه عمومی که براي همان سال تصویب شده است یا بودجه سال قبل؟ حسینی دولت آبادي: 3 درصد از بودجه سال جدید. یکی از پیشنهادات ما این
بود که قوانین مرتبط با بانک مرکزي مثل قوانین قانون برنامه توسعه باشد. یعنی اگر پیشنهادي براي نقض آن در بررسی لایحه بودجه مطرح شود، براي تصویب نیاز موافقت دو سوم نمایندگان مجلس

 
باشد. 

ولی واقعا معلوم نیست چرا باید در قوانین بودجه، پیشنهادي تصویب شود که ماهیت بودجه اي ندارد و ناقض قوانین دائمی است. حسینی دولت آبادي: این دیگر از ضعف هاي نظام قانون گذاري است و
باید اصلاح شود. اما نکته مهمی که در تنخواه در این طرح انجام شده این است که بانک مرکزي ملزم به پرداخت نیست، بلکه مجاز است و دوم اینکه فقط و فقط 3 درصد از بودجه عمومی تنخواه داده

 
خواهد شد و بیش از آن امکان پذیر نیست ولی در قوانین فعلی این نسبت تا 5 درصد هم قابل افزایش است. 

بانک مرکزي ملزم به خرید ارزهاي دولت نمی شود به موضوع اصلی برگردیم. کانال هاي تزریق پایه پولی و نقدینگی به اقتصاد و عواملی که ساختار اقتصاد ایران را تورم زا می کند. خسروي: بله، کانال
بعدي که موجب سرایت ناترازي منابع و مصارف دولت به بانک مرکزي و استقراض دولت از بانک مرکزي می شد، کانال ورود ارز بود. به این شکل که دولت ارزهاي غیرقابل وصول و قابل وصول را به

 
بانک مرکزي می فروخت و بانک مرکزي ملزم بود براساس نرخ مصوب معادل ریالی آن را به دولت بدهد. درواقع بانک مرکزي ملزم به خرید ارزهاي دولت بود. 

در برخی دوره ها مثل سال هاي اخیر بخشی از ارزهاي خریداري شده توسط بانک مرکزي قابل فروش نبود چون این ارزها به خاطر تحریم بلوکه شده بود یا اینکه ارزها، ارزهاي باکیفیتی نبودند.
بنابراین فقط به صورت حسابداري این ارزها به نام بانک مرکزي ثبت می شد و دولت ریال آن را می گرفت. در طرح قانون بانک مرکزي به بانک مرکزي اختیار داد شده ارزهاي دولت را بخرد یا اینکه با

 
خرید آن مخالفت کند. 

تا زمانی که بانک مرکزي استقلال سیاسی از دولت نداشته باشد استقلال عملیاتی روي هوا است بانک مرکزي مختار است ارزهاي دولت را بخرد، چه ارز در دسترس و چه ارز غیرقابل دسترس؟ حسینی
دولت آبادي: بله. بانک مرکزي می تواند ارزها را بخرد. این ماده 31 طرح قانون بانک مرکزي است. اول به بانک مرکزي اختیار داده شده است. بانک مرکزي می تواند نقش عاملیت فروش ارزهاي دولت

 
به بازار را بپذیرد مشروط به اینکه تحویل ریال به دولت بعد از فروش ارز در بازار باشد. 

این نکته را دقت کنید که این دو نکته مهم ترین کارکرد اصلاح روابط بانک مرکزي و دولت است. به این می گویند استقلال عملیاتی بانک مرکزي. بعضی ها می گویند استقلال عملیاتی خوب است اما
استقلال سیاسی دیگر چیست؟ به اینجا می رسیم که چرا ترکیب شوراي پول و اعتبار را تغییر دادیم. چرا استقلال از دولت مهم است. یک مفهوم دیگري از استقلال داریم که استقلال سیاسی است.
مثلا برخی اقتصاددانان معتقدند استقلال عملیاتی بانک مرکزي خوب است اما استقلال سیاسی خوب نیست. اما ما معتقدیم تا زمانی که استقلال سیاسی محقق نشود، استقلال عملیاتی روي هوا است و

 
امکان پیاده سازي آن نیست. چون دولت بالاخره راه را پیدا می کند. 

البته من با یکی از اقتصاددانان که استقلال سیاسی را ضروري نمی دانند صحبت می کردم، منظورشان از عدم لزوم استقلال سیاسی این نبود که بانک مرکزي در اختیار دولت و وزراي دولت باشد.
شهبازي: برخی اقتصاددانان معتقدند رییس کل بانک مرکزي باید ذیل رییس جمهور باشد. ساختاري مانند مثل رییس سازمان برنامه و بودجه. برخی ها معتقدند افراد متخصص در حوزه پول و بانک
عضو هیات عالی بانک مرکزي باشند اما نیاز نیست که حتما استقلال سیاسی داشته باشند. الان در شوراي پول و اعتبار اکثریت منتسب به دولت هستند. نکته این است که آنها تصمیم گیر هستند و

 
می توانند تصمیماتی را بگیرند که استقلال عملیاتی را خدشه دار کنند. مثلا دولت با کسري بودجه مواجه است و بیش از حد در حال انتشار اوراق بدهی است. 

حسینی دولت آبادي: و در آن شرایط هم نرخ سود در بازار بین بانکی بالا می رود. دعواي ترامپ با فدرال رزرو چه بود؟ ترامپ می گفت نرخ سود را در بازار بین بانکی پایین بیار تا من در بورس و
اشتغال بتواند بهتر عمل کنم اما بانک مرکزي به خاطر مدیریت متغیرهاي پولی و کنترل تورم این کار را انجام نداد. این کار را انجام نداد چون در کنار استقلال سیاسی، استقلال عملیاتی داشت. این
نشان می دهد تا زمانی که استقلال سیاسی نباشد، استقلال عملیاتی روي هوا است. قبل از تجربه صندوق توسعه ما تصور نمی کردیم سازوکاري وجود دارد که دولت بتواند مجوز برداشت از صندوق

 
توسعه ملی بگیرد و بانک مرکزي را مجبور به خرید ارزهاي غیرقابل دسترس صندوق توسعه ملی کند. 

بانک مرکزي الان زیرمجموعه دولت است و دولت به بانک مرکزي می گوید نرخ اوراق را پایین بیاور و او هم می آورد. چون تحت فرمان دولت است. چون منصوب دولت است. بنابراین آثار همه مواردي

 
که براي کنترل رشد پایه پولی و تورم در این طرح دیده شده است، از بین خواهد رفت. 

امکان پذیر نبودن دخالت ترامپ در سیاست هاي فدرال رزرو به خاطر استقلال سیاسی چرا از استقلال سیاسی بانک مرکزي دفاع می کنیم؟ چون تجربه نشان می دهد استقلال عملیاتی کافی نیست و
استقلال سیاسی می تواند استقلال عملیاتی را مخدوش کند. گاهی اوقات هم با برخی کشورها مقایسه هایی می شود. مثلا می گویند فلان کشور استقلال عملیاتی دارد اما استقلال سیاسی ندارد ولی
تورم را کنترل کرده است. بله، درك دولت و حاکمیت از مسائل کلان هم در این مسائل دخیل است. مثلا حاکمیت به این نتیجه می رسد که نباید از بانک مرکزي استقراض کرد. مثلا در فدرال رزرو به
عنوان نمونه اي از رابطه اصلاح شده بانک مرکزي و دولت، اینگونه است که قانون به صراحت نگفته دولت و رییس جمهور نمی توانند اعضاي فدرال رزرو را برکنار کند ولی تاکنون هیچ رییس جمهوري

 
از این اختیار قانونی استفاده نکرده است. 

ترامپ سعی کرد کارهایی در این زمینه انجام دهد که با بیل خاموشش کردند. بنابراین شعور حکمرانی شما را به این نتیجه می رساند که دولت هیچ وقت این کار را نخواهد کرد (مخدوش کردن

 
سیاست پولی و استقراض از بانک مرکزي) پس چرا می خواهید استقلال سیاسی براي بانک مرکزي به وجود بیاورید. 

البته یکی از نقدهایی هم که مطرح می شود این است که بیم آن می رود طبقه اي از نخبگانی که به هیچ کسی هم پاسخگو نیستند در هیات عالی بانک مرکزي حاکم شوند و هیچ تعهدي نسبت به
افزایش رشد اقتصادي کشور نداشته باشند و معتقد باشند بانک مرکزي هیچ وظیفه اي غیر از کنترل تورم ندارد. شهبازي: درباره ساختار پاسخگویی بانک مرکزي، یکی از سوالاتی که ممکن است مطرح
شود این است که وقتی شما رییس کل بانک مرکزي را تعیین کردید، چون او هم یک انسان است، او به کجا پاسخگو است؟ بالاخره هر ساختاري ایجاد کنید یک نفري ممکن است وجود داشته باشد

 
که به کسی پاسخگو نباشد. مثلا الان رییس مجلس به چه کسی پاسخگو است؟ 

به هیچکس. شهبازي: اما رییس کل بانک مرکزي باید به رییس جمهور پاسخگو باشد. برخی نقدهایی که مطرح می شود ناشی از این است که ساختار قانون اساسی را نمی شناسند. مثلا برخی می
گویند اعضاي هیات عالی را نمایندگان مجلس پیشنهاد بدهند و رییس جمهور حکم بزند. به طراحانِ طرح، انگ لیبرال بودن می زنند و چون خودشان را ضدلیبرالیسم می دانند به همین دلیل رفتند

 
ساختار بانک مرکزي آمریکا را دیدید و دقیقا روشی مغایر با آن پیشنهاد کردند! 



در آمریکا رییس جمهور باید 7 نفر از به عنوان اعضاي پیشنهادي براي عضویت در فدرال رزرو به مجلس سنا معرفی می کند و مجلس سنا راي می دهد. نکته این است که در چارچوب قانون اساسی ما
پیشنهاد نمایندگان مجلس به معناي دخالت قوه مقننه در قوه مجریه و خلاف قانون اساسی است. اصل 57، اصل 60 و اصل 89 سه اصل مهم قانون اساسی در این زمینه است. اصل 57 تفکیک قوا را

 
می گوید و بعضی دوستان منتقد می گویند طبق طرح قانون بانک مرکزي، یک قوه دیگر تشکیل می شود. 

اما طبق تفسیر شوراي نگهبان هر نهادي ذیل یکی از قوا باید قرار بگیرد و طبق این تفسیر بانک مرکزي یک نهاد اجرایی است. بنابراین استقلال کامل بانک مرکزي در این ساختار امکان پذیر نیست. در

 
نهایت رییس جمهور باید رییس کل بانک مرکزي را انتخاب کند. حالا ممکن است براي سخت کردن فرایند عزل رییس کل ضوابط و تبصره هایی نوشته شود. 

علت انتخاب ساختار شورایی نهاد تصمیم گیر در بانک مرکزي خسروي: ببینید، یکی از منشاء هایی که ناترازي درست می کند، تنخواه بودجه و یکی دیگر ملزم بودن بانک مرکزي به خرید ارز از دولت
است و براي کنترل این جریان بانک مرکزي باید استقلال عملیاتی داشته باشد و پشتوانه سیاسی پشتوانه استقلال عملیاتی است و اینکه ما طبق قانون اساسی نمی توانیم استقلال کامل و مطلق به
بانک مرکزي بدهیم. یعنی در نهایت عزل و نصب رییس کل باید توسط رییس جمهور انجام شود. چه تمهیدي براي افزایش استقلال بانک مرکزي دیده ایم؟ تمهید این بود گفتیم به جاي اینکه یک نفر

 
در بانک مرکزي تصمیم گیر باشد یک هیات یا شورایی باشند که با حکم رییس جمهور تعیین شوند. 

یعنی باز هم رییس جمهور حکم بزند اما علاوه بر رییس کل بانک مرکزي 6 نفر دیگر باشند که فرایند عزل و نصب و دخالت در سیاست گذاري سخت شود. بنابراین رییس جمهور نصب می کند اما

 
عزل رییس کل بانک مرکزي با نظر سران سه قوه است. 

برخی منتقدان می گویند این ناقض اصل تفکیک قوا است. حسینی دولت آبادي: نقد برخی منتقدان این نیست. می گویند در طرح گفته شده رییس کل بعد از مشورت با اعضاي هیات عالی رییس کل

 
را می تواند عزل کند و یک بیانیه به مجلس بدهد اما عزل اعضاي غیراجرایی با نظر سران سه قوه انجام می شود. بنابراین عزل اعضاي غیراجرایی سخت تر از رییس بانک مرکزي است. 

بله این هم یکی دیگر از نقدها است. شهبازي: این کار نقض اصل تفکیک قوا نیست چون اگر سه قوه توافق کردند که عضو یا اعضاي غیراجرایی هیات عالی برکنار شوند، در نهایت رییس جمهور باید

 
حکم بزند. 

یعنی اگر رییس جمهور موافق نباشد، می تواند حکم عزل آنها را صادر نکند. شهبازي: بله. البته اینها ناشی از محدودیت هاي قانون اساسی است. اما نکته اي که باید به آن توجه کرد این است که
بانکداري مرکزي یک تکنولوژي جدید است. شما قوانین برخی کشورها که قانون اساسی شان را تازه نوشته اند را نگاه کنید و یا قانون اتحادیه اروپا، بانک مرکزي را در قانون اساسی آورده اند. یعنی در

 
قانون اساس عراق جایگاهی مثل شوراي عالی امنیت ملی دارد. در ارمنستان و آذربایجان هم اینگونه است. 

حسینی دولت آبادي: در ساختار بانک مرکزيِ رییس کل محور، یا عزل رییس کل سخت است یا آسان. اگر رییس جمهور راحت بتواند رییس کل را عزل کند، استقلال سیاسی خدشه دار خواهد شد اما
اگر ساختار به گونه اي طراحی شود که امکان عزل رییس کل بانک مرکزي نباشد، بحث دیکتاتوري رییس کل بانک مرکزي پیش می آید. به همین دلیل ما آمدیم این را بین یک هیات عالی 9 نفره

 
پخش کردیم، هم ریسک مخالفت با دولت کاهش می یابد و هم دیکتاتوري شکل نمی گیرد. 

تعامل بانک مرکزي با دولت براساس صلاحدید فنی و کارشناسی نه اجبار سیاسی حالا من سوالی بسیار متفاوت از برخی منتقدان می پرسم. آیا این اختیاري که به بانک مرکزي و هیات عالی آیا کافی

 
است براي اینکه بانک مرکزي براساس مصحلت هاي اقتصادي مثلا با درخواست هاي غیرمنطقی دولت و بانک ها مخالفت کند؟ شهبازي: شما می گویید استقلال بیشتر شود؟ 

بله. براي این هدف چند راه وجود دارد. یکی اینکه بانک مرکزي فقط نقض عاملیت فروش ارز دولت را داشته باشد و به کل خرید ارز دولت توسط بانک مرکزي ممنوع باشد. رویکردهاي دیگري هم می
شود دنبال کرد مثل اینکه میزان خرید ارز دولت توسط بانک مرکزي نباید مثلا بیش از 10 درصد کل دارایی هاي خارجی بانک مرکزي باشد. یک محدودیت هایی به این شکل وجود داشته باشد.
شهبازي: چند نکته وجود دارد. اول اینکه ممکن است محدودیت هایی در سیاست گذاري و مدیریت ارزي براي بانک مرکزي به وجود بیاورد. نکته بعدي اینکه وقتی شما به بانک مرکزي اجازه می دهید

 
اوراق دولت را بخرد یا بفروشد، یعنی تعامل بین دولت و بانک مرکزي. حالا اگر امکان خرید ارز دولت را از بانک مرکزي بگیرید، اما خرید اوراق بدهی دولت همچنان وجود دارد. 

در همه کشورها بانک مرکزي امکان خرید و فروش اوراق بدهی دولت را دارد. حالا به اینجا می رسیم که بانک مرکزي دو راه دارد. راه اول اینکه بانک مرکزي بگوید خرید و فروش اوراق مبتنی بر
سیاست پولی خواهد بود. یعنی به اندازه اي اوراق دولت را می خرد که اهداف تورمی از دست نرود و اگر این را بپذیریم، در موضوع تنخواه و خرید ارزهاي دولت این قاعده حکم فرما خواهد بود و در

 
طرح قانون بانک مرکزي به این مساله توجه شده است. 

وقتی بانک مرکزي از دولت ارز می خرد، یا تنخواه می دهد یعنی دارد عملیات رزرو انجام می دهد. بنابراین اینکه شما می گویید بهتر است رابطه ارزي دولت و بانک مرکزي قطع شود، موضوع این است
که از ناحیه دیگري مثل عملیات بازار باز و خرید و اوراق دولت ما رابطه تعاملی بین دولت و بانک مرکزي را پذیرفته ایم و به بانک مرکزي اختیار داده ایم در صورت صلاحدید خود و متناسب با اهداف و

 
برنامه هاي خود بتواند اوراق دولت را بخرد یا از خرید آن امتناع کند. 

حسینی دولت آبادي: دقیقا. ببینید، باید بانک مرکزي را به گونه اي طراحی کنیم که صرفا براساس صلاحدید فنی و اقتصادي براي خرید اوراق بدهی و ارزهاي دولت تصمیم بگیرد. مثلا الان در آمریکا

 
تورم افزایش یافته است... 

به حدود 4 درصد و کمی بیشتر رسیده است. حسینی دولت آبادي: بله. اما خودشان براي افزایش نرخ تورم تصمیم گرفته اند. در بیانیه سیاست پولی بانک مرکزي آمریکا این نکته تاکید شده که هدف
ما کنترل بلندمدت تورم است. این یعنی اینکه در کوتاه مدت به خاطر کویید 19 یا هر مساله دیگري باید به اقتصاد کمک کنیم اما در بلندمدت همین بانک مرکزي سیاست هاي خود را به گونه اي

 
تنظیم می کند که نرخ تورم به نرخ هاي سابق که حدود 2 درصد بوده است، کاهش یابد. 

ما هم براي طراحی ساختار بانک مرکزي به این مسائل توجه کرده ایم. باید به بانک مرکزي این ظرفیت را بدهید که این نهاد براساس صلاحدیدهاي اقتصادي و اهداف کنترل تورم و رشد اقتصادي از

 
ابزارهاي سیاست پولی استفاده کند. ما این 6 نفر عضو غیراجرایی را از توي لپُ لپُ درنیاورده ایم. 

ترتیب آن به گونه اي است که در دور اول رییس جمهور همه 6 عضو غیراجرایی را تعیین می کند اما باتوجه به تغییر 2 سال یک بار هر یک از این 6 عضو، رییس جمهور در دوره هاي بعد در طول 4
سال فقط می تواند 2 نفر از این 6 نفر را تغییر دهد. رییس جمهور افراد متخصص در حوزه پولی و بانکی را باید انتخاب کنند و ویژگی هاي اعضاي غیراجرایی هیات عالی به صورت مشخص در متن

طرح ذکر شده است. 



می خواهیم تصمیم بگیریم که منافع ملی در چیست. این اختیارات براي تصمیم گیري به آنها داده شود و فشاري هم از ناحیه دولت و بانک ها روي آنها نباشد. مثلا آقاي سیف رییس کل اسبق بانک
مرکزي خودش اعلام کرد که من با نگه داشتن نرخ ارز در سطح 3500 تومان و با ارز 4200 تومان مخالف بودم. اما رییس کل بانک مرکزي ذیل رییس جمهور است و رییس کل می گوید اگر من هم
استعفا بدهم، یک فرد دیگر همین کاري را که دولت از او می خواهد را انجام می دهد. حداقل من خودم به روشی اجرا می کنم که آسیب هاي آن کمتر شود. بنابراین در ساختار فعلی در نهایت بانک

 
مرکزي زیر بار فشار و تصمیم دولت می رود. هدف ما این است که این فشار از بین برود و بانک مرکزي براساس مطالعات کارشناسی خود تصمیم بگیرد. 

خسروي: یکی دیگر از نقدهایی که مطرح می شود که این است که چرا در متن طرح ننوشته اید اعضاي غیراجرایی مدرك دکتري باید داشته باشند، چون ممکن است رییس جمهور یک فردي را
انتخاب کند که مثلا دیپلم داشته باشد. ولی سوال این است که آیا براي انتخاب وزرا سطح مدرك آنها در قانون آمده است؟ نه. ولی رییس جمهور افراد تحصیل کرده را براي تصدي این پست به مجلس

 
معرفی می کند. 

باید یک حدودي از عقلانیت براي رییس جمهور قائل شد. البته پیشنهاد ما به عنوان مرکز این است که عبارت داراي مدرك دکتري پول و بانک در متن طرح قانون بانک مرکزي ثبت شود اما گاهی

 
اوقات ایراداتی به طرح می گیرند که خیلی عجیب است. 

طبق متن فعلی طرح قانون بانک مرکزي، 3 نفر از اعضاي غیراجرایی باید متخصص اقتصاد کلان باشند. اگر افرادي که رییس جمهور منصوب می کند متخصص اقتصاد کلان نباشند، چه فرد یا نهادي
می تواند این تصمیم و انتصاب رییس جمور را ملغی کند؟ شهبازي: بررسی تخلفات و عدم رعایت قانون بر عهده هیات نظّار است. اما این سوالات براي بسیاري از قوانین وجود دارد. رییس جمهور فلان
کار را باید انجام دهد. اگر انجام نداد چه کار کنیم؟ اما در متن طرح قانون بانک مرکزي، هیات نظّار براي این کار و نظارت بر حسن اجراي قانون پیش بینی شده است. نظارت بر عملکرد هیات عالی از
نظر انطباق با قانون از وظایف هیات نظّار است. مثلا یک نفر باید توانایی جسمی داشته باشد که در جلسات هیات نظار شرکت کند ولی بعد از مدتی دچار مشکل مشکل جسمی شود. یا مثلا به کُما

 
برود. این افراد خود به خود منعزل می شوند. 

این غیر از این است که یک فرایندهاي کلی درباره حاکمیت قانون وجود دارد و اینگونه نیست که مقابل هر بندي که در قانون نوشته می شود، این سوال را مطرح کنیم که اگر نشد چه می شود. روش

 
هاي مختلفی براي نظارت وجود دارد از نظارت عمومی تا نظارت نهادهایی مانند مجلس و دیوان عدالت اداري. 

برخی منتقدان می گویند چون ترکیب هیات عالی 3 نفر عضو اجرایی (علاوه بر رییس کل، معاون نظارت، معاون سیاست گذاري پولی از اعضاي اجرایی هیات عالی هستند که توسط رییس کل بانک
مرکزي انتخاب می شوند) و 6 نفر عضو غیراجرایی است، اعضاي غیراجرایی می توانند با هم هماهنگ کنند و همواره تصمیمات خود را به کرسی بنشانند. در حالی که مسئول اصلی بانک مرکزي رییس

 
کل بانک مرکزي است و پاسخگو باید رییس کل باشد. خسروي: انتخاب این افراد با رییس جمهور است و عزل آن با نظر رییس سه قوه است. عزل آنها باید مستند به قصور باشد. 

بنابراین رییس جمهور نمی تواند اعضاي غیراجرایی هیات عالی را عزل کند. خسروي: بله. استقلال سیاسی بانک مرکزي با کاهش قدرت رییس جمهور در عزل اعضاي غیراجرایی هیات عالی تامین شده

 
است. درواقع عزل مهم تر از نصب است. الان کسانی که می گویند بانک مرکزي خیلی مستقل شده است، واقعا استقلال مطلق داده نشده است. 

نکته دیگر اینکه دو سال بعد دو نفر از اعضاي غیراجرایی حذف می شوند و رییس جمهور بعدي نمی تواند همه 6 عضو غیراجرایی را حذف کند. در ویرایش قبلی این افراد غیراجرایی قابل حذف نبودند
اما این قدر گفتند که این افرادي که براي هیات عالی بانک مرکزي انتخاب خواهند شد ممکن است علیه نظام تبانی کنند، ما متن را اینگونه ویرایش کردیم که در صورت بروز تخلف توسط عضو

 
غیراجرایی هیات عالی، سران سه قوه می توانند وي را عزل کنند. 

حتما باید تصمیم گیري برمبناي مستندات باشد؟ شهبازي: فرایند اینگونه است که اگر یک عضوي تخلف کرد یا قصور یا تقصیر داشت و دو عضو از هیات نظّار آن را تایید کنند، گزارش به سران سه قوه
ارسال می شود. سران قوا هم با بررسی گزارش ها نسبت به عزل یا ابقاي فرد تصمیم گیري می کند. یکی از دغدغه ها این است که دولت بعد انقلابی است و شما دارید اختیار انتخاب این افراد را به

 
دولت فعلی می دهید. 

خب می توانید انتخاب اعضاي غیراجرایی را در مهر و آبان 1400 انجام دهید و این دیگر در دولت سیزدهم انجام می شود. شهبازي: آقاي حسین زاده بحرینی هم این را گفت که این طرح در این
مجلس تصویب می شود اما تا به مرحله اجرا برسد رییس جمهور دولت بعد اعضاي هیات عالی را انتخاب خواهد کرد. در این فرایند دو سال یکباره 2 نفر از اعضاي هیات عالی تغییر می کنند و اگر

 
دولت جدیدي بیاید و بخواهد تحولی ایجاد کند، می تواند. 

خسروي: یکی از مواردي که با تمسخر از آن یاد می شود همین فرایند قرعه کشی است که در متن طرح قانون بانک مرکزي براي تغییر دو سال یکباره اعضاي غیراجرایی آمده است. اما ماجرا از این
قرار است که دو نوع رویکرد در این خصوص وجود دارد. اصل بر این است که شورا ثبات داشته باشد و همه اعضا با هم تغییر نکنند. بعضی کشورها در قانون بانک مرکزي نوشته اند در دور اول رییس

 
کل 2 نفر را براي دو سال، 2 نفر براي 4 سال و 2 نفر را براي 6 سال انتخاب می کند. بعد از آن هر کسی انتخاب می شود براي دوره 6 ساله خواهد بود. 

یک روش این است. یک روش دیگر این است که همه یکجا انتخاب می شوند اما به قید قرعه دو سال یک بار دو نفر از این جمع 6 نفره حذف خواهند شد. البته رییس جمهور این اختیار را دارد که

 
افراد حذف شده به قید قرعه را مجددا منصوب کند. 

به نظر شما این روش انتخاب افراد در گام اول براي دوره هاي 2، 4 و 6 ساله و سپس تعیین افراد براي دوره 6 ساله بهتر نیست؟ حسینی دولت آبادي: قرعه کشی در این روش بهتر است. شاید دلیل
قرعه کشی این باشد که رییس جمهور مستقر نتواند افراد به شدت غیرهمسو با دولت احتمالی آینده را براي بازه هاي زمانی بلندمدت تعیین کند. وقتی در جلسه با افراد مختلف از جمله یکی از روساي

 
اسبق بانک مرکزي این موضوع مطرح می شد، در ابتدا با تمسخر به آن نگاه می کرد اما وقتی دلایل توجیهی آن را مطرح می کردیم، تقریبا قانع شد. 

قدرت خلع ید سهامداران بانک ها به بانک مرکزي داده می شود به موضوع کانال هاي ایجاد تورم برگردیم. خسروي: بله. کانال بعدي که باعث می شود ناترازي و کسري را در اقتصاد به وجود بیاورد،
عدم سلامت بانک ها است. یعنی بانک ها نهادهایی در کنار دولت هستند که کسري شان را با خلق پول و اضافه برداشت از بانک مرکزي جبران کنند یا حداقل آثارش را به تاخیر بیاندازند. براي این هم

 
طرح قانون بانک مرکزي باید چاره اندیشی می کرد. 

در بسیاري کشورها وقتی نسبت کفایت سرمایه یک بانک به 3-4 درصد می رسد بانک مرکزي در آن بانک را تخته می کند. اما در ایران در ماه هایی در سال 98 و 99 سرمایه کل شبکه بانکی منفی
شده است. کفایت سرمایه یک بانک منفی 200 درصد یا 150 درصد است. در حال حاضر 2-3 بانک هستند که نرخ کفایت سرمایه بالاي 8 درصد دارند. این وضعیت اسفناك سیستم بانکی باعث شده



 
است حتی در سال هایی که کسري بودجه کنترل شده بود و دولت تلاش می کرد کسري بودجه به سیاست پولی سرایت نکند، از مسیر بدهی بانک ها به بانک مرکزي نقدینگی پمپاژ شود. 

اما این طرح چه راهکاري براي آن اندیشیده است؟ اول اینکه بانک مرکزي قوي شود. یعنی بانک مرکزي مقتدر شود و ابزارهاي کافی در اختیار این نهاد براي اعمال مدیریت و نظارت داده شود. رییس
کل سابق بانک مرکزي براي برخورد با برخی بانک ها از شوراي سران قوا اختیاراتی گرفت و ما این اختیارات رییس کل بانک مرکزي را در قانون براي بانک مرکزي دیده ایم.یعنی اگر بانک مرکزي دید
یک بانکی مشکل دارد و آن بانک ملزم به افزایش سرمایه شد ولی افزایش سرمایه نداد، سهامداران خلع ید شود و بانک مرکزي خودش هیات مدیره و مدیرعامل را تعیین کند و آنها شروع به اصلاحات

 
در بدنه بانک کنند. 

 
بانک مرکزي حق تملک سهام هم دارد یا خیر؟ خسروي: یعنی چه؟ 

 
یعنی بانک مرکزي صاحب بخشی از بانک شود. خسروي: خیر. به توجه به وضعیت بد بانک دیگر آن سهام ارزشی ندارد اما کلا بانک را در اختیار قرار می گیرد. 

این در اختیار گرفتن بانک تا کجا ادامه دارد؟ بعد از درست شدن بانک به سهامداران بازگشت داده می شود؟ شهبازي: این یک جعبه ابزاري است به اسم گزیر. از اقدامات کوچک شروع می شود و تا
اقدام نهایی که انحلال بانک است می تواند ادامه یابد. بستگی وضعیت بانک دارد. این اختیارات و ساختار نظارتی براي این طراحی شده که بانک در مرحله نابودي به بانک مرکزي داده نشود بلکه از
همان زمانی که بانک دچار مشکل می شود، بانک مرکزي ورود کند تا مشکل به بحران تبدیل نشود. در حال حاضر این ابزار را بانک مرکزي ندارد و سال هاست می گوید و البته تلاشی هم براي تدوین
لایحه در این زمینه نکرده است. در ماده 38 این طرح این اختیارات دیده شده است. مثلا در متن طرح قید شده بانک مرکزي می تواند (یکی از حقوق مالکیت تعیین هیات مدیره و هیات عامل است)

 
هیات مدیره را ملزم کند که اعضاي هیات عامل را تغییر دهد. 

شرایط آن را هم مشخص کرده است. شهبازي: بله. تعیین شده است. یا اینکه این اختیار داده شده است که مجمع عمومی یا همان سهامداران را ملزم کند یک یا چند عضو یا همه اعضاي هیات مدیره
را تغییر دهد. همچنین به بانک مرکزي اختیار داده شده که به عنوان هیات مدیره در جلسه مجمع عمومی شرکت کند و در صورت لزوم افزایش سرمایه بانک، اجازه ندهد سود سالانه بین سهامداران

 
توزیع شود. چنین اختیاراتی به بانک مرکزي در این طرح که به قانون تبدیل می شود، داده خواهد شد و دیگر بهانه اي براي عدم برخورد با بانک ها وجود نخواهد داشت. 

خسروي: این همان قاعده مقتضی و مانع است. مقتضی یعنی به بانک مرکزي اختیارات و ابزارهاي برخورد بدهید و به تبع آن پاسخگویش کنید. مانع چیست؟ این است که بانک مرکزي از بانک ها
مستقل نیست و تعارض منافع با گردش نیروي انسانی رخ می دهد به طوري که هم بدنه بانک ها بانک مرکزي را اداره می کنند و هم تعارض منافع در حوزه درآمد و منافع بانک مرکزي در نظارت بر

 
عملکرد بانک ها. 

با یکی از کارشناسان صحبت می کردیم، ایشان می گفت حتما وزیر اقتصاد باید در جلسات هیات عالی حضور داشته باشد. من گفتم آقاي دکتر، وزیر اقتصاد مدیران عامل بانک هایی را تعیین می کند
که 65 درصد از منابع نظام بانکی را در اختیار دارند و یکی از مواردي که باعث بهبود نظارت بر بانک ها در این طرح شده است، استقلال مقام ناظر بوده است. اینها موانعی بود که باعث می شد بانک
مرکزي نظارت نکند. واقعا هم تاثیر دارد. یکی از معاونان نظارتی اسبق بانک مرکزي به محض رفتن از بانک مرکزي به یکی از بانک ها رفت و قائم مقام شد. به نظر شما این سازوکار باعث مدارا کردن

 
مسئول نظارتی بانک مرکزي با بانک ها نمی شود؟ 

حسینی دولت آبادي: براي رعایت تعارض منافع مقرر شده مدیران بانک مرکزي و همسر و فرزندانشان سهامدار هیچ بانکی نباشند و اعضاي هیات عالی نباید در دو سال منتهی به آغاز مسئولیت در

 
بانک مرکزي، همکاري مدیریتی یا مشاوره اي داشته یا سهامدار موثر آنها بوده باشند. همه این گلوگاه ها و دریچه هایی که تعارض منافع ایجاد می کند را در این طرح بستیم. 

همچنین یکی از مسائلی که ممکن است براي افراد ناظر رخ دهد، پیشنهاد بانک متخلف به ناظر بانک مرکزي براي اخذ تسهیلات در قبال مماشات با بانک است. یعنی این تسهیلات را بگیر و این تخلف
را هم نادیده بگیر. این هم ممنوع شده است. به طوري که هرگونه تسهیلات و تعهدات توسط سیستم بانکی ممنوع است و اگر یک کارمند بانک مرکزي بخواهد تسهیلات بگیرد، بانک مرکزي باید زمینه

 
دریافت این تسهیلات را فراهم کند. 

 
مدیر بانک مرکزي براساس این طرح می توانند حساب بانکی خارج از بانک مرکزي داشته باشند؟ خسروي: براي دریافت خدمات بانکی بله. اما امکان دریافت تسهیلات خیر. 

این محدودیت براي همه کارمندان بانک مرکزي است یا فقط مدیران؟ شهبازي: طبقه بندي شده است. براي «کارکنان موثر» این محدودیت ها تعریف شده است. مثلا آقاي امین آزاد (مدیر کل سابق
نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباري بانک مرکزي) می گفت زمانی که به عنوان مدیر کل نظارت بانک مرکزي منصوب شدم، یک مقرراتی براي خودم وضع کردم. به این فکر کردم اگر بخواهم

 
تسهیلات از بانک بگیرم، چگونه می توانم بر آن بانک نظارت کنم؟ ممکن است یک مدیر مثل ایشان براي خودش مقررات وضع کند اما در قوانین فعلی چنین محدودیت ها و ضوابطی وجود ندارد. 

خسروي: این نکاتی که مطرح شد در حوزه اصلاح رابطه بانک مرکزي و بانک و اصلاح رابطه بانک مرکزي با دولت بود که بتواند تورم ساختاري را در اقتصاد ایران از بین ببرد. یک نکته دیگر که در حوزه

 
تورم وجود دارد، نوسان نرخ تورم است. براي جلوگیري از نوسان نرخ تورم سیاست هاي پولی و ابزارهاي سیاست پولی باید به کار گرفته شود. 

براي اینکه بانک مرکزي نرخ تورم را کنترل کند باید تصمیماتی تخصصی و به موقع بگیرد و براي اینکه بتواند تصمیماتی تخصصی و به موقع بگیرد، به دو چیز نیاز دارد. اول استقلال سیاسی و عملیاتی
از بانک ها و دولت داشته باشد و دوم از متخصصان پولی و بانکی و اقتصاد کلان باید استفاده کند و ابزارهاي قانونی استفاده از ابزارها را در اختیار داشته باشد. در طرح قانون بانک مرکزي همه این

 
بسترها براي بانک مرکزي براي کنترل تورم فراهم شده است. 

پربیننده ترین FATF در اختیار دولت نیست / همه مشکلات را پاي دولت ننویسید رییس جمهور در مجمع سالیانه بانک مرکزي + عکس پدیده درب هاي گردان؛ دریچه اي به روي رانت و فساد
سامانه الکترونیکی سفته و برات راه اندازي شد راه حل ثبت و تایید چک هاي جدید بدون مراجعه به بانک



مشکل تراشی بانکهاي بوشهر براي پرداخت وام

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/05/03

خلیج فارس: یکی از مطالبات مهم مردم در حل مشکلات اقتصادي، سرمایه گذاري، ازدواج و دیگر موارد ارائه تسهیلات بانکی است که سنگ اندازي بانک ها در پرداخت وام براي مردم کمرشکن

 
شده است. 

به گزارش خلیج فارس به نقل از تسنیم؛ بسیاري از مردم براي تأمین مسکن، تولید اشتغال، خرید کالاي مورد نیاز و حل مشکلات دچار سختی هاي فراوانی هستند که براي تأمین هزینه هاي آن
متوسل به قرض یا وام می شوند و البته بسیاري از مردم ترجیح می دهند براي حفظ شان اجتماعی خود به سمت وام هاي بانکی بروند؛ بنابراین قشر عظیم جامعه نیازمند اخذ تسهیلات از بانک ها

 
هستند که با مشکلاتی در این زمینه روبه رو هستند. 

 
تسهیلات راحت تر از آب به ابر بدهکاران بانکی 

طبق گزارشات مردمی، بسیاري از مشکلات سد راه اخذ وام از بانک ها نشات گرفته از سختگیري هاي غیرقانونی برخی بانک ها از قبیل اخذ بیش از یک ضامن در پرداخت تسهیلات ازدواج و یا الزام به

 
ارائه چک بابت ضمانت از مزدوجین است، که البته اگر نظارتی قوي بر این امور حکمفرما شود، قطعاً چنین بی قانونی نیز بروز نمی کند. 

در این اوضاع اما هستند کسانی که تسهیلات کلانی را از طریق زیرمیزي ها و رومیزي ها، از بانک ها دریافت کرده اند و با آن به نان چربیده روغنی رسیده اند و زمانی هم که موعود پرداخت اقساط وام
ها می رسد قصد بازگرداندن این تسهیلات بانکی را ندارند؛ البته مقصود، مردم عادي نیست زیرا برخی بانک ها عادت کرده اند که مردم عادي را دست بسر کنند تا به مواضع کلان ترها برسند، مقصود از

 
تسهیلات بانکی کلان به برخی افراد توسط بانک ها، ابر بدهکاران بانکی هستند که کم و بیش، هرچند مدت، صداي کاروان پول هاي ربوده شده آنان را می شنویم! 

 
می گویند بانک که خیریه نیست! 

یکی از کارشناسان بانکی درباره سخت گیري بانک ها به مردم گفته است: بسیاري از بانک ها در چنین وضعیت بد اقتصادي، از نبود سرمایه کافی رنج می برند و به همین سبب پرداخت وام براي آنها

 
دشوار است. 

 
وي در خصوص سود تسهیلات بانکی اظهار داشت: برخی ها انتظار دارند وام هاي بانک به صورت قرض الحسنه باشد اما بانک ها مؤسسات خیریه نیستند که وام با سود صفر درصد بدهند. 

 
بانک ها ملزم به اجرا قانون هستند اما با کدام ناظر؟ 

اوضاع قدري وخیم است که حتی دبیر شوراي هماهنگی بانک هاي استان بوشهر در این زمینه اظهار کرده است: پرداخت سلیقه اي و سختگیرانه برخی از بانک ها در بوشهر مشکلاتی را ایجاد کرده

 
است. 

استاندار بوشهر نیز در این زمینه با بیان اینکه بانک ها ضمن رعایت قانون نباید سخت گیري زیاد در این مسیر داشته باشند تصریح کرد: سخت گیري بیش از حد بانک ها در زمینه ضامن و وثایق بانکی

 
از دغدغه هاي اصلی مردم است که باید رفع شود. 

نماینده مردم جنوب استان بوشهر هم با اشاره به اینکه مردم از سنگ اندازي بانک ها در پرداخت وام هاي ناچیز رضایت ندارند گفت: اینکه بانک ها براي پرداخت وام به مردم، شرط معرفی چند ضامن

 
کارمند رسمی دولت به همراه شروط ارائه چک، سفته و بیمه را اعلام می دارد عملاً می خواهند متقاضی وام را در بن بست ناامیدي قرار دهند. 

 
به گفته موسی احمدي افرادي که براي دریافت وام هاي 10 تا 50 میلیونی به بانک ها مراجعه می کنند از اقشار آسیب پذیر جامعه هستند که حتی به آنها نیز رحم نمی شود. 

 
بانک است یا بنگاه نزول پول؟ 

در انتها تلاش متقاضیان وام که گاهی وقت ها می بینند دریافت وام از بانک چیزي شبیه به پول نزول کردن و یا حتی شاید بدتر از آن است، ترجیح می دهند به جاي سر و کله زدن با سنگ اندازي و

 
زبان بازي بانک ها، یک راست به سراغ باتلاق نزول پول بروند و بنابراین از یک وام ساده به سرانجام غرق شدن و دست و پا زدن در نزول پول می رسیم. 

امید می رود با توجه به مشکلات مردم و نقش بانک ها در تحقق مطالبات و نیازهاي مردم این بنگاه هاي اقتصادي، بتوانند راهکارهاي جدیدي براي فراهم کردن پرداخت تسهیلات بانکی با حداقل
مشکلات براي مردم در بخش هاي مختلف فراهم کنند.



تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی گامی جدید در جهت مهارت آموزي

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/05/03

منظري توکلی با اشاره به رویکرد این دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی گفت: این دانشکده ها علاوه بر تربیت نیروي متخصص و کارآمد براي ورود به بازار کار ایجاد اشتغال پایدار بر مبناي
سند دانشگاه اسلامی و سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است.

به گزارش راه آرمان؛ علیرضا منظري توکلی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان عصر
امروز در جمع خبرنگاران با اشاره به تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی اظهار کرد:
تاسیس این دانشکده گامی جدید در جهت مهارت آموزي بسط و توسعه فرهنگ مهارت
آموزي به عنوان نیاز اساسی امروز جامعه و از طرفی کاهش دغدغه فارغ التحصیلان و
خانواده آنان براي اشتغال فرزندانشان، ضرورت اهتمام و تبیین فعالیت هاي مهارت آموزي

 
دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی را بیش از پیش نمایان می سازد. 

منظري توکلی گفت: در این راستا دانشگاه آزاد اسلامی کشور با تاسیس دانشکده هاي
مهارت و کارآفرینی گام جدي و اساسی را در جهت مهارت آموزي دانشجویان و حتی دانش

 
آموزان برداشته است. 

وي با اشاره به رویکرد این دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی خاطرنشان کرد: این دانشکده

 
ها علاوه بر تربیت نیروي متخصص و کارآمد براي ورود به بازار کار ایجاد اشتغال پایدار بر مبناي سند دانشگاه اسلامی و سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است. 

رئیس دانشگاه اسلامی واحد کرمان ادامه داد: با توجه به اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی اغلب مهارت و تخصص لازم را براي ورود به عرصه کار و تولید ندارند به همین دلیل دچار سردرگمی، یأس و

 
نومیدي می شوند، بنابراین دانشگاه آزاد اسلامی با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی و گسترش آن بنا دارد، خلأ موجود را مرتفع نماید. 

منظري توکلی تصریح کرد: در استان کرمان این دانشکده ها در واحد هاي شهید حاج قاسم سلیمانی( کرمان ) و همچنین واحدهاي جیرفت، زرند و بم دایر شده اند و امید به زودي شاهد راه اندازي و

 
تاسیس آن ها در سایر واحدهاي استان نیز خواهیم بود. 

وي گفت: در این دانشکده ها آموزش هاي مهارتی را به دو صورت رسمی با اعطاي مدارك مرسوم دانشگاهی و هم غیر رسمی از طریق تأسیس مدارس عالی مهارتی، فعالیت هاي کار بنیان و مراکز
مدیریت و مشاوره شغلی و توسعه این فعالیت ها از طریق طرح هاي دیگر مثل طرح پویش ارائه می شود که با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی ارتباط و تعامل دانشگاه با صنعت وارد مرحله

 
جدیدي شده است، زیرا عمده فعالیت هاي این دانشکده ها بدون تعامل دانشگاه و صنعت قطعا ابتر خواهد ماند. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان عنوان کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمان مصمم است اهداف و رویکردهاي اصلی تأسیس این دانشکده ها را به صورت عینی و عملی پیاده سازي و اجرا
نماید تا بتواند نقیصه کمبود نیروي متخصص و کارآفرین را به عنوان نیاز اصلی جامعه جبران کند که در این راستا 5 مدرسه عالی مهارتی جدید در واحدهاي دانشگاهی استان در دست تاسیس و راه

 
اندازي می باشد که ان شاءاالله با اخذ مجوز تاسیس آنها تا پایان سال راه اندازي خواهند شد. 

منظري توکلی خاطرنشان کرد: مدارس عالی مهارتی با عناوین کشاورزي نوین در واحد انار، معدن و صنعت فولاد در واحد سیرجان ،صنایع تبدیلی و بسته بندي خرما در واحد بم ،منابع طبیعی دام

 
طیور و آبزیان در واحد بافت، تولید محصولات گلخانه اي و گیاهان دارویی در واحد جیرفت از جمله این فعالیت ها است. 

وي ادامه داد: همچنین فعالیت هاي کار بنیان در واحدهاي دانشگاهی استان در دست راه اندازي و در آستانه صدور مجوز می باشد که فعالیتهایی نظیر کارگاه تولید میوه خشک و چیپس، کارگاه

 
طراحی و دوخت، تولید و پرورش قارچ ،فیروزه کوبی، مینا کاري ،تکثیر و پرورش گلهاي آپارتمانی که در این طرح ها دانشجویان و دانش آموزان علاوه بر کسب مهارت به کسب درآمد نیز می پردازند. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان خاطرنشان کرد:همچنین مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در تعدادي از واحدها راه اندازي شده و سایر واحدهاي دانشگاهی هم ملزم شده اند در

 
بازه زمانی سه ماهه این مراکز را راه اندازي کنند. 

منظري توکلی افزود: مدارس سما دانشگاه آزاد اسلامی هم با رویکرد مهارت آموزي دانش آموزان در انجام فعالیتهاي کار بنیان به صورت اختصاصی و مشارکتی با دانشکده هاي مهارت همکاري دارند
که در حال حاضر تعداد 49 مدرسه سما در سطح استان دایر می باشد که قریب به 9 هزار دانش آموز در این مدارس مشغول تحصیل است و هر ساله شاهد رشد و ارتقاي این مدارس در زمینه هاي

 
مختلف آموزشی پژوهشی و فرهنگی بوده ایم به گونه اي که در بعضی از این حوزه ها مدارس استان کرمان در کشور سرآمد هستند. 

 
وي با اشاره به کسب رتبه هاي فرهنگی، پژوهشی و آموزشی برتر کشور نمونه بارز موفقیت در برنامه هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان است، خاطرنشان کرد: 

 
ان شاءاالله با همراهی و همکاري همه دست اندرکاران شاهد ارتقاء نرخ تخصص فارغ التحصیلان دانشگاهی در کشورمان خواهیم بود. 

انتهاي پیام/نامجو



کِشت 75 درصد از گونه هاي گیاهان دارویی ایران در استان اصفهان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/05/03

بیش از 60 گونه از 80 گونه گیاهان دارویی در کشور معادل 75 درصد در استان اصفهان کشت می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز اصفهان؛کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد
کشاورزي استان اصفهان گفت: سطح زیر کشت گیاهان دارویی در استان اصفهان سه هزار و
200 هکتار است که با تولید 48 هزار تن جایگاه پنجم کشور را به خود اختصاص داده است.
آیت پارساییان با بیان اینکه سطح زیر کشت گل محمدي استان سه هزار و 650 هکتار است
که با تولید 11 هزار تن رتبه سوم کشورراداردافزود: سطح زیر کشت زعفران در استان، هزار

 
و 614 هکتار است که با 9 تن تولید رتبه چهارم کشور رابه خود اختصتص داده است. 

به گفته وي میزان تولید گیاهان دارویی در سال 98، 6 هزار تن بوده و در سال 99به 65

 
هزار تن رسیده است. 

کارشناس ارشد گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان گل محمدي، زعفران،
موسیر، زیره سبز، سیاه دانه، بابونه شیرازي، باریجه، آنغوزه را از گیاهان دارویی شاخص در
استان اصفهان برشمرد و افزود: بیش از 12 هکتار گیاه آلوئه ورا نیز به صورت گلخانه اي در

 
اصفهان کشت می شود. 

 
پارساییان افزود: در سال 99، حدود 42 هزار تن انواع گیاهان دارویی، اسانس گلاب و عرقیات گیاهی به ارزش بیش از 13 میلیون دلار صادر شده است. 

پارساییان با بیان اینکه 10 هزار بهره بردار در بخش گیاهان دارویی گل محمدي و زعفران استان مشغول به کار هستند، افزود: پیش بینی می شود در سال جاري بیش از 30 هزارتن گیاه دارویی به

 
ارزش 30 میلیون ریال صادر شود. 

وي افزود: شیرین بیان، گلاب و عرقیات، موسیر، زعفران، سیر، صمغ، باریجه و آنغوزه به وزن 24 هزار تن و ارزش 13 میلیون دلار در سال 99 به کشور هاي هدف از جمله آلمان، پاکستان، کویت،

 
امارات، افغانستان، چین، سوئد، عراق، قطر، عمان و بحرین صادر شده است. 

کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان گفت: سالانه به طور معمول برخی اقلام گیاهان دارویی مانند آویشن، کتیرا، موسیر، زعفران، غنچه گل محمدي، اسانس وعرقیات،

 
گلاب، باریجه، پنیرك، زرشک و ترخون به کشور هایی مانند کویت، اسپانیا، چین، هند، آلمان، انگلستان، کانادا و ژاپن صادر می شود. 

 
به گفته وي، اکنون بیش از 1500 واحد فعال در استان اصفهان بصورت سنتی و صنعتی در فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی مشغول به کارهستند. 

این کارشناس به پرداخت تسهیلات 4 درصدي سامانه سیتا (صندوق کارآفرینی امید) به فعالان بخش گیاهان دارویی اشاره کرد و گفت: بیش از 185 طرح گیاهان دارویی در استان به ارزش 450

 
میلیارد ریال به دفتر ملی گیاهان دارویی ارسال شده است. 

پارساییان با بیان اینکه بدلیل راه اندازي کارخانه ها و واحد هاي بسته بندي فرآوري و صادرات گیاهان دارویی، عرصه هاي منابع طبیعی یاراي تامین منابع گیاهی را نداشت، افزود: کشت و کار گیاهان

 
دارویی به سرعت در اراضی زراعی کشور و استان توسعه یافت. 

استان اصفهان بیش از 285 گونه گیاهی به همراه 300 نمونه بذر گیاهان دارویی دارد.



اولین قطار باري به صورت آزمایشی از خاك ترکمنستان وارد ایران شد
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مدیرکل راه آهن شمال شرق 2 گفت: نخستین قطار باري از خاك ترکمنستان، به صورت آزمایشی وارد ایستگاه اینچه برون شد.به گزارش اقتصادسرآمد، محسن اعتماد اظهار کرد: اولین قطار باري از
خط عریض به صورت آزمایشی از خاك ترکمنستان وارد ایران شد.مدیرکل راه آهن شمال شرق 2 افزود: این امر اتفاق خوبی براي تجار و بازرگانان کشور بوده و دیگر براي تعویض بوژي هزینه اي
CIS پرداخت نخواهند کرد.وي با بیان اینکه هشت سال جنگل اقتصادي اتفاق افتاده تا خط عریض راه اندازي شود، گفت: اجراي این طرح، سرآغاز تسریع و تسهیل مبادلات حوزه ریلی با کشورهاي
بوده و سبب اشتغال زایی و توسعه پایدار و شکوفایی اقتصادي استان و منطقه خواهد شد.اعتماد متذکر شد: در روزهاي آینده هم این مراودات ادامه خواهد داشت تا بتوانیم از ظرفیت ریلی براي توسعه

استان استفاده کنیم.مدیرکل راه آهن شمال شرق 2 اضافه کرد: به زودي واگن هاي حامل 20 هزار تن زغال سنگ و مواد معدنی از طریق ریل گلستان وارد کشور می شود.



شکستن حلقه تحریم با تجهیز ناوگان دریایی بندرشهید رجایی
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تحریم هاي بین المللی و شیوع ویروس کرونا مانع از توسعه زیر ساخت هاي بندري در مجتمع بندري شهید رجایی نشد و دولت در آخرین ماههاي فعالیت خود توانست با ایجاد یک پست اسکله و

 
افزودن 31 هکتار به پسکرانه این بندر، حلقه تحریم را در صنعت دریایی و بندري بشکند. 

به گزارش اقتصادسرآمد از ایرنا ، بندر شهید رجایی به عنوان بزرگترین، فعال ترین و مدرن ترین بندر کشور به دلیل قرارگیري در نقطه اتصال مسیر دریایی کریدور جنوب به شمال به مسیرهاي جاده
اي و ریلی کشور، نقشی کلیدي را در راستاي برقراري ارتباط کشورهاي آسیاي جنوب شرقی و اروپا براي این بندر رقم زده است، لذا تجهیز و توسعه این بندر به همراه توسعه زیرساخت هاي حمل و

 
نقل کالاهاي ترانزیتی، نقش مهمی در توسعه صنعت ترانزیت کشور ایفا می کند. 

24 تیرماه امسال در مراسم بهره برداري از 16 طرح زیربنایی سازمان بنادر کشور، شش طرح دریایی و بندري به ارزش سه هزارو 197میلیارد تومان به صورت ویدئوکنفرانسی و با دستور رییس
جمهوري در سطح بندرهاي این استان بهره برداري شد که افتتاح این تعداد طرح بندري و دریایی گامی زیربنایی در توسعه و تجهیز حوزه دریایی و بندري در استان هرمزگان محسوب می شود.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردي درمراسم بهره برداري از این طرح ها به اهمیت این طرح ها، سهولت صادرات و توسعه سرمایه گذاري اشاره کرد و گفت: افتتاح این طرح هاي بزرگ و مهم دریایی و

 
بندري در شرایطی است که کشور با سخت ترین تحریم ها و شیوع ویروس کرونا روبرو است. 

محمد راستاد با بیان اینکه امروز 31 هکتار پسکرانه در اسکله شهید رجایی وجود دارد که امکان پهلوگیري کشتی ها تا ظرفیت 18 هزار و TEU 400 را دارد، افزود: ناوگان کشتیرانی کانتینري امروز به

 
دنبال استفاده از کشتی هاي بزرگ است، لذا بنادري در گردونه کشتی هاي کانتینري قرار می گیرند که قابلیت پذیرش کشتی هاي بزرگ را داشته باشند. 

وي با بیان اینکه اعماق کانال هاي ورودي بنادر افزایش پیدا کرده است، گفت: سه پست اسکله نفتی براي پهلودهی کشتی هاي نفتکش در بندر شهید رجایی به بهره برداري رسید که موجب تسهیل
صادرات نفتی خواهد شد.وزیر راه و شهرسازي نیز در این مراسم ابرازداشت: بنادر کشور به سمت بنادر نسل سوم با ظرفیت و تجهیزات پیشرفته تر حرکت کرده که این خود وجه تمایز دولت تدبیر و

 
امید است. 

محمد اسلامی ادامه داد: با تبدیل بنادر شهید رجایی به بنادر نسل سوم، در تلاش هستیم تا سهم بازار ایران را در قیمت تمام شده کالاها کاهش دهیم و درعین حال با ایجاد جذابیت هاي اقتصادي و
تجاري، صادرات را پایدار کنیم.به گفته وي، در این دوره براي رفتن به سمت بنادر نسل سوم 17 هزارمیلیارد تومان سرمایه گذاري شد که حدود 14 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري در بخش

 
خصوصی در این دوره مدیریت دولت تدبیر و امید اتفاق افتاده است که حکایت از رویکرد مثبت و سازنده دارد. 

وزیر راه و شهرسازي، رفتن به سمت بنادر نسل سوم با ایجاد ظرفیت تولید بار در بنادر و ایجاد صنایع و ظرفیت هاي فناوري مواد را کمک به افزایش قدرت ترانزیت دانست.از طرفی تدوین استراتژي و
ایجاد مراکز صنعتی و سرمایه گذاري حوزه نفتی در حاشیه دریاي عمان و خلیج فارس از اصول پدافند غیرعامل کشور خواهد بود که تعالی کشور در مسیر توسعه دریا محور را سبب می شود، موضوعی

 
که در سال هاي اخیر از سوي دولت مردان و صاحب نظران اقتصادي مورد توجه و تاکید قرار گرفته اقتصاد دریامحور است. 

استاندارهرمزگان در این باره نیز معتقد است: تفاهم نامه هاي سرمایه گذاري در بندر شهید رجایی، به ایجاد نسل جدید بنادر دربندر شهید رجایی و به دنبال آن ایجاد اشتغال بیشتر در این استان منجر

 
خواهد شد. 

به گفته فریدون همتی، ایجاد 20 هزار شغل با توسعه پسکرانه و زیرساخت هاي بندري در بندر شهید رجایی را می توان مهم ترین دستاورد امضاي تفاهم نامه هاي جدیدي دانست که با سرمایه گذاري
100 هزار میلیارد ریالی و 800 میلیون یورویی در این خطه حاصل می شود.وي در حاشیه بهره برداري از شش طرح شاخص دریایی و بندري اخیر در استان هرمزگان نیز گفت: بهره برداري از این
طرح هاي توسعه اي بندرشهید رجایی به عنوان بزرگترین بندر کانتینري کشور، ضمن اینکه گامی در راستاي اقتصاد مقاومتی و کمک به توانمندي هاي داخلی است، موجب ارتقاي ظرفیت تخلیه و
بارگیري کالا و افزایش امکانات صادرات فرآورده هاي نفتی براي کشور خواهد شد.معاون مهندسی و توسعه امور زیربنایی سازمان بنادر و دریانوردي نیز 26تیرماه امسال گفت: تجهیز و بهره برداري از

 
اسکله هاي نفتی بندر شهیدرجایی سالانه 26میلیون تن به ظرفیت نفتی این بندر اضافه می کند. 

به گفته محمدرضا اله یار، دربحث مربوط به بخش نخست مرحله سوم طرح توسعه بندر شهید رجایی، یک پست اسکله 18 هزار TEU 400 مدنظر قرار می گیرد که باعث می شود یک گام به سمت
پذیرش کشتی هایی با سایز بسیار بزرگ در این بندر نزدیک شویم.



طرح گوره - جاسک شرکت هاي زیان ده داخلی را به سود رساند
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طرح گوره - جاسک شرکت هاي زیان ده داخلی را به سود رساند 

مدیرعامل شرکت لوله سازي اهواز می گوید: به واسطه اجراي طرح گوره- جاسک، بعضی از شرکت هاي داخلی مانند لوله سازي اهواز و فولاد اکسین خوزستان پس از چند سال زیان دهی، به سوددهی
رسیدند و در این شرایط اقتصادي که بسیاري از شرکت ها در رکود بودند، فعالان عرصه فولاد به ویژه ورق سازان و لوله سازان، رکوردهاي مطلوبی ثبت کردند.به گزارش اقتصاد سرآمد ، طرح انتقال
نفت خام گوره به جاسک که 31 تیرماه امسال با ظرفیت انتقال روزانه 300 هزار بشکه نفت خام به بهره برداري رسمی رسید، از حیث اتکا و اعتماد به توان ایرانی در میان طرح ها و پروژه هاي کلان
صنعت نفت عملکردي منحصربه فرد بر جاي گذاشت و به ویژه در بخش ساخت خط لوله، هم از حیث تحقق ساخت داخل ورق و لوله متناسب با سیال ترش براي نخستین بار در کشور و هم از نظر
احداث خط لوله اي عظیم با طول حدود هزار کیلومتر در کمتر از دو سال، رکوردهاي قابل دفاعی به ثبت رساند.احداث خط لوله از اولویت هاي شرکت ملی نفت ایران در طرح راهبردي انتقال نفت خام
گوره به جاسک بود که با راهبري شرکت مهندسی و توسعه نفت و استفاده حداکثري از توان پیمانکاران و سازندگان داخلی اجرایی شد. طول این خط لوله 42 اینچی حدود هزار کیلومتر است و در
مسیر آن، پنج ایستگاه پمپاژ و تجهیزات اندازه گیري و پایش نصب می شود، اما این داخلی سازي چگونه رخ داد؟علی خنیفر، مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره شرکت لوله سازي اهواز در این باره
می گوید: لوله سازي اهواز ابتدا برنده کل پروژه یعنی گستره کامل خط لوله شد، اما از آنجا که کارفرما (نفت) می خواست دو لوله ساز دیگر کشور هم فعال شوند، 50 درصد پروژه به لوله سازي اهواز
واگذار و 50 درصد باقیمانده بین دو لوله ساز دیگر تقسیم شد. تا پیش از این طرح، ورق هاي لوله ترش وارد می شد و شرکت هاي فولاد مبارکه و اکسین فکرش را هم نمی کردند زمانی بتوانند ورق ها
و اسلب هاي ترش تولید کنند.وي درباره دستاوردهاي اجراي این خط لوله در داخل کشور ادامه می دهد: در واقع نه تنها در حوزه ورق هاي ترش، بلکه فضاي اعتماد و باور به تولید داخلی به کل طرح
تعمیم داده شد و این باور بسیار حائز اهمیت بود؛ داخلی سازي براي ما اشتغال پایدار به همراه داشت، به طوري که تولیدکنندگان ورق به صورت سه شیفت فعال شدند و نه تنها نیرویی اخراج نشد،

بلکه نیروهاي تازه هم مشغول به کار شدند.



متنوع سازي مبادي صادرات نفت؛ فرصت احیاي زیرساخت ها در خارك
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متنوع سازي مبادي صادرات نفت؛ فرصت احیاي زیرساخت ها در خارك 

مدیرعامل شرکت پایانه هاي نفتی ایران گفت : پایانه نفتی جاسک به عنوان طرحی ملی ، راهبردي و استراتژیک می باشد که با مدیریت دولت و راهبري شرکت ملی نفت ایران در ساحل دریاي عمان
انجام می شود و تضمین استمرار صادرات نفت خام، تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع کردن آن ،افزایش قدرت چانه زانی ، توسعه پایدار و اشتغال زایی را در پی خواهد داشت.واجراي طرح
انتقال نفت خام گوره به جاسک و ایجاد پایانه صادراتی جاسک، فرصت مغتنمی براي احیاي زیرساخت ها در پایانه نفتی خارك به شمار می رود.به گزارش اقتصاد سرآمد، به نقل از شرکت پایانه هاي
نفتی ایران، عباس اسدروز اعلام کرد: مهم ترین و کلیدي ترین پایانه شرکت از نظر منابع فیزیکی و تأسیساتی و هم بافت نیروي انسانی پایانه نفتی خارك است. با بررسی وضع موجود و تهدیدهاي
محتمل، ایجاد پایانه اي در سرزمین اصلی به عنوان راهکاري اصلی انتخاب شد که این سبب می شود ریسک ها در پایانه نفتی خارك کاهش داده شده و بتوانیم با داشتن دو پایانه به راحتی زیرساخت
هاي پایانه نفتی خارك اعم از خطوط لوله و مخازن و اسکله هاي صادراتی را به موقع و مطابق با دستورعمل هاي سازنده تعمیر و نگهداري کنیم. کما اینکه بعضی از زیرساخت ها را به دلیل اینکه امکان
توقف تولید نبود نمی توانستیم به موقع آماده کنیم، اما خوشبختانه با راه اندازي پایانه نفتی جاسک به عنوان تکمیل زنجیره ارزش و به عنوان جایگزینی مناسب، نفت از طریق این پایانه نیز صادر می
شود.وي افزود: پایانه نفتی جاسک طرحی ملی و راهبردي است که با مدیریت و راهبري شرکت ملی نفت ایران در ساحل دریاي عمان راه اندازي شده و تضمین استمرار صادرات نفت خام، تمرکززدایی
از پایانه هاي صادراتی و متنوع کردن آن، افزایش قدرت چانه زنی، توسعه پایدار و اشتغال زایی را در پی خواهد داشت.مدیرعامل شرکت پایانه هاي نفتی ایران ادامه داد: پایانه نفتی جاسک یکی از بزرگ
ترین و مهم ترین طرح ها در جنوب شرق کشور با هدف جهش تولید، اشتغال زایی و توسعه سواحل مکران اجرا شده است و بهره برداري آن بی شک سبب رونق در این منطقه خواهد شد. اسدروز
تأکید کرد: اجراي کامل طرح پایانه نفتی جاسک سبب تنوع بخشی به مبادي صادراتی نفت خام کشور می شود و با اجراي آن، افزون بر زمینه سازي براي رونق صنایع پایین دست در سواحل مکران،

ایران می تواند براي نخستین بار از دریاي عمان نفت صادر کند.



پیشنهاد هاي برون رفت از بحران کنونی خوزستان

منبع: روزنامه اقتصاد سرآمدشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/05/03
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جلگه زرخیزي که با ناکارآمدي مدیران به تهدید امنیتی تبدیل شده 

 
پیشنهاد هاي برون رفت از بحران کنونی خوزستان 

جواد جودکی تحلیلگر اجتماعی - خوزستان حاصلخیزترین جلگه ي ایران، با موقعیت جغرافیایی استثنایی و استراتژیک با تولید 78٪ تولید نفت و گاز و رتبه اول در تولیدات کشاورزي کشور و شاهراه
استراتژیک ارتباط زمینی و دریایی با همسایگان موقعیتی بسیار ویژه براي کشور دارد. ساکنان خونگرم عرب، لر، فارس این استان مرزداران و وفاداران و غیور کشور در برابر هر متجاوز بوده و هستند
خوزستان حیاتی ترین منبع تأمین درامد کشورمان ایران است طبق آمار رسمی وزارت نیرو درحالی که پرآب ترین استان کشوراست و در حال حاضر 13 میلیارد و 800 میلیون مترمکعب آب در 10

 
سد این استان وجود دارد، دچار مشکل جدي آب شرب، توزیع آب رسانی و آب کشاورزي شده است. به راستی مشکل کجاست؟! 

اما واقعیت این است که خوزستان دچار بحران است، بحرانی که قابل پیش بینی بود، و می شد از آن پیشگیري کرد، می شد مدیریتش کرد اما باوجود مدیران ناکارآمد در خوزستان که با هزاران رانت و
رابطه به این مناصب رسیده اند و به چیزي جز رضایت حامیانشان نمی اندیشند منتظر این روزها بودیم، در سال 96 شاهد هجوم ریزگردها و خسارات سنگین به شبکه برق و بیماري هاي تنفسی در
استان بودیم سال 98 شاهد سیل ویرانگر و نابودي کشاورزي و منازل وزندگی مردم خوزستان بودیم و سال 1400 شاهد بحران بی آبی در همه زمینه ها هستیم به راستی نقش مدیریت در همه این
بحران ها کجاست؟ آیا بود یا نبود این به اصطلاح مدیران به جز هزینه سنگین بر دوش مردم فایده اي دیگر هم دارد بنا بر گزارش هاي متولیان وزارت نیرو کارون بزرگ سالیانه 24 میلیارد مترمکعب
آورد دارد و مصرف تمامی اراضی کشاورزي و مصارف شرُب و صنعت استان خوزستان به کمتر از 20 میلیارد مترمکعب آب نیاز دارد و مابقی مازاد است و به خلیج فارس می ریزد. آمار و ارقام فوق نشان

 
از یک حلقه مفقوده در منابع آب کشور و بخصوص خوزستان دارد اگر بنا بر آمار فوق چنین حجم آبی در استان وجود داشته باشد پس علت این همه بحران چیست ا؟! 

 
آیا چیزي به جز سو مدیریت را می توان متصور بود! آیا به چیزي جز بی لیاقتی و ناکارآمدي مدیران می شد اندیشید؟ 

چرا این همه مدیر از تأمین آب شرب مردم خوزستان هم عاجز و درمانده اند! پس به حال مدیرانی که حتی از توزیع آب ناتوان اند باید گریست و اگر این عدد سازي جهت توجیه طرح هاي صد درصد
اشتباه انتقال آب است باید به طورجدي پیگیري گردد و در هر دو حالت مدیران این بخش آب با نادانی و جهل به مسائل آب جلگه زرخیز خوزستان را به ویرانه اي تبدیل نمودند کاري که صدام با
هشت سال جنگ نتوانست انجام دهد و قطعاً مدیران دو دهه گذشته خوزستان بخصوص در بخش آب و آبفا در هر رده و پستی به جرم خیانت و ترك فعل باید پاسخگو بوده و محاکمه شوند. هنوز
مصاحبه هاي برخی مسئولین وزارت نیرو و شخص آقاي کلانتري در سا ل 98 و 99 را به یاد داریم که گفتند خوزستان تا 50 سال آینده کمبود آب ندارد، خوب الان به مردم پاسخ بدهید چه شده که

 
700 روستاي استان خوزستان با 5 سد بزرگ دچار تنش آبی شدید هستند و 25 شهر مشکل جدي آب شرب دارند آب کشاورزي و حق آبه تالاب ها بماند؟ 

آبی که از خوزستان به فلات مرکزي انتقال داده ایم معادل نیاز آب شرب 78 میلیون نفر ایرانی است! آیا واقعاً هفتادوهشت میلیون ایرانی در مضیقه آب شرب بودند که به چنین عملیات مخربی در
چنین ابعاد حیرت انگیزي و با صرف بودجه هایی معادل ده ها برابر انتقال آب از خلیج فارس اقدام به آن کردیم. در دولت ها مختلف با اعمال نفوذ دولتمردان و نمایندگان استان هاي برخوردار با نگاه
بخشی و منطقه اي بدون توجه به مسائل زیست محیطی و ملی صنایع آب بر مثل فولاد و ... را به فلات مرکزي کشور جانمایی کردند به راستی کجاي دنیا 25 شرکت فولادي در کویر کشور احداث می

 
کنند و بعد هزاران کیلومتر آب را انتقال می دهند که آنجا را آباد کنند؟! 

مطابق معاهده هاي بین المللی مورد تائید سازمان ملل متحد، تنها زمانی که هیچ راهی براي تا مین آ ب (شرب) مردم وجود نداشته باشد، دولت ها مجازند تا از طرح هاي انتقال آب بین حوضه اي
استفاده کنند. نکته مهم و غیرقابل درك این است که عملاً هیچ اراده اي براي بهینه کردن مصرف آب در حوضه هاي کم آب، استفاده از آب خاکستري، ایجاد تصفیه خانه، مهار و تصفیه شیرابه ها و
پساب هاي بخش کشاورزي، صنعت و خانگی، بازچرخانی آب، کاهش ضایعات در بخش کشاورزي و کاهش سرانه مصرف آب و نزدیک کردن آن به حد استانداردهاي جهانی، یعنی 150 تا 180 لیتر در
روز و مهار حدود سی درصد هدر رفت آب در شبکه هاي آب شهري انجام نشده است من به یاد دارم از زمان تشکیل شرکت هاي آب و فاضلاب تاکنون که بالغ بر 30 سال است هرسال صدها میلیارد
اعتبار براي کاهش آب هدر رفت هزینه گردیده ولی آمار هدر رفت همچنان در کل کشور 30 درصد باقی مانده است و هیچ کس پاسخگو نیست همه راهکارها را رها کرده و در عوض، بدترین و مخرب

 
ترین کار، در اولویت قرارگرفته! چرا؟ 

در دولت مرحوم هاشمی با شعار سازندگی سدسازي در اولویت قرار گرفت، و شاید طرح بلندپروازانه اتصال خلیج فارس و دریاي عمان با کانالی به عرض 20 کیلومتر در فلات مرکزي عقلانی ترین
طرحی بود که دران زمان مطرح شد ولی با مخالفت هاي جدي به خاطر هزینه اي سنگین و زمان بر بودن به فراموشی سپرده شد درحالی که تاکنون صدها برابران هزینه و زمان آن طرح صرف طرح
هاي جایگزین خسارت بار با ویران کردم مناطق آباد اجرا کرده ایم در دولت خاتمی در کنار ادامه سدسازي طرح هاي انتقال بین بخشی با شعار تأمین آب شرب اهالی مرکز کشور شروع شد، در دولت
احمدي نزاد اول صدها هزار چاه غیرقانونی را قانونی کرد، در گام بعدي سازمان هاي آب منطقه اي را استانی کرد تا ملوك الطوایفی آب در کشور شکل بگیرد و بعد در سفر به برخی استان ها فرمود:
آب مال خداست، هرقدر و هر جور که نیاز هست برداشت کنید و تیر خلاص را به پیکر نیمه جان بخش آب شلیک کرد. در دولت روحانی که بیشتر سرگرم واگذاري پست به حامیان و سایر امور بود
عملاً مدیریت رها شد، براي آن که به بی تفاوتی متهم نشود، چشم هایش را بست و هزاران میلیارد پول را به دریاچه ارومیه سرازیر کرد. درحالی که با نصف این هزینه می شد با انتقال آب شور دریاي
خزر دریاچه ارومیه را احیا کرد واب شیرین ارزشمند را صرف مصارف کشاورزي کرد. باري قطعاً در صورت وجود آب مازاد در استان و هدر رفت آن به خلیج فارس بهترین و عقلانی ترین اقدام مهار و
استفاده کارشناسی از آن است بنا بر آمار مدیران وزارت نیرو در کارون بزرگ بیش از 4 میلیارد مازاد آب داریم که هرسال به خلیج فارس می رود. این آب را چه کنیم؟ درحالی که استان هاي ساحلی و

 
هم جوار خوزستان با کمبود شدید آب شرب مواجه هستند آیا اولویت انتقال آب در (صورت صحت) حوزه پایین دست و شهرهاي ساحلی است یا انتقال با هزینه اي صدها میلیاردي به فلات مرکزي؟! 

بر پایه بررسی و مطالعه انستیتو بین المللی پژوهش هاي صلح استکهلم (Stockholm Intenational Peace Research Institute ) معروف به سیپري (SIPRI) اثر کمبود آب بر آوارگی
و مهاجرت مردم سوریه» از 2006 روشن و آشکار است. از دیدگاه پژوهش دقیق این موسسه، کمبود آب، کاتالیزور بحران سوریه بوده است. خشک سالی درازمدت در سوریه و کاهش شدید حقابه فرات
از سوي ترکیه که بیش از پنج سال طول کشید، منجر به کاهش قابل ملاحظه تولیدات کشاورزي و افزایش بیکاري و مهاجرت در این کشور شد. به گونه اي که بیش از 1/5 میلیون تن از 8 میلیون
جمعیت روستانشین، به خاطر کمبود آب شیرین در دسترس، براي امرارمعاش به شهرها ازجمله شهرهایی که شورش ها در مارس 2011 ازآنجا آغاز شد، کوچیده بودند. کمبود دسترسی به نیازهاي
اساسی مردم ازجمله آب، عامل مهمی در مهاجرت مردم از محل زندگی خود به مناطق دیگر (در داخل یا خارج از کشور) است. یک ترکیب مسموم شروع به تبدیل شدن به یک ترکیب انفجاري با

 
محتواي، خشم از بابت از دست رفتن شغل ها، مهاجرت به شهرها، به همراه کاهش قدرت خرید و خشم و نارضایتی از بی توجهی و مدیریت ناکارآمد. 

از زمان ساسانیان و هخامنشیان تا حدود 35 سال پیش برداشت اضافه از منابع آبی کشور نداشته ایم. در این 35 سال فقط 120 میلیارد مکعب آب هاي شیرین فسیلی صدها هزارساله که حدود %75
آب هاي شیرین زیرزمینی بود را مصرف کردیم که حدود 75 میلیارد مترمکعب آن در 8 سال گذشته بوده است یعنی منابع را تاراج کرده ایم! امروز هیچ تالاب درون سرزمینی، آب ندارد، از بختگان تا
هورالعظیم، گاوخونی و ارومیه! آب هاي زیرزمینی ما در حال شور شدن است. ادامه این روند یعنی تخلیه ایران از جنوب البرز تا دریاهاي آزاد و از شرق زاگرس تا مرزهاي شرقی کشور...گاوخونی که در
زمان قدیم بدون انتقال آب از کارون زنده بود امروز خشک شده. هر چه آب هست در بالادست اصفهان مصرف می شود. هر چه صنعت آب بر هست در فلات مرکزي و منطقه کویري ایجاد کرده اند.
نمی شود همه صنایع آب بر را در اصفهان متمرکز کرد. فضاي سبز اصفهان از رشت و ساري بیشتر است. نمی شود تا قله کوه صفه در اصفهان درخت کاشت. دیگر پتانسیل انتقال آب از دیگر حوضه ها



 
وجود ندارد اگر فشار بیش ازحد وارد شود مرگ سرزمین ایران سریع تر اتفاق خواهد افتاد. 

 
دلایل به وجود آمدن شرایط فعلی 

 
مدیریت ناکارآمد و سلیقه اي بخصوص در 16 سال گذشته در بخش آب شرب و کشاورزي و صنعت مهم ترین دلیل این بحران است 

 
جابجایی اعتبارات تخصیص یافته براي شبکه آب و فاضلاب و صرف آن براي ساخت ساختمان هاي مجلل 

 
اجراي نامتوازن شبکه و تصفیه خانه فاضلاب در بخش شرقی و تصفیه خانه در غرب کارون طراحی می کردند و عملاً بلااستفاده است 

 
تصور ورود خوش خیالی به دوره ترسالی و تخلیه آب هاي پشت سدهاي کرخه و دز را با حجم بیش از 8 میلیارد مترمکعب و عدم توجه به توصیه هاي علمی 

 
انتقال آب سرشاخه هاي کارون و دز بدون کارشناسی با توجیه مقامات وزارت نیرو و محیط زیست براي تأمین آب شرب براي فلات مرکزي 

 
پیشنهاد ها برون رفت از بحران کنونی خوزستان 

 
لغو فوري طرح هاي انتقال آب با مصوبه شوراي امنیت ملی 

 
بازگشت حقابه رودهاي خوزستان به حالت عادي 

 
پرداخت خسارت کشاورزان و دامداران خوزستان 

 
برگزاري دادگاه مدیران بخصوص در بخش آب و آب وفاضلاب به اتهام ناکارآمدي و ترك فعل طی 16 سال گذشته 

 
رونق بندرها خرمشهر و ایجاد اشتغال پایدار جهت جلوگیري از مهاجرت 

 
لایروبی اروند و کارون جهت کشتی رانی و رونق بندرها خوزستان 

 
اصلاح و یکپارچه سازي مدیریت آب وخاك جهت تصمیم گیري متمرکز 

 
بررسی و اقدام لازم جهت انحراف و استفاده از آب هاي شیرین ایران که به دریا می ریزد با اولویت مناطق هم جوار و پایین دست 

 
اجراي طرح جداسازي آب شرب و سایر مصارف آب این جانب مجري طرح جداسازي آب شرب از بهداشت قم بود و طرحی کاملاً موفق و شدنی است 

 
الزام کانال کشی و لوله کشی آب کشاورزي و اجراي طرح تجمیع چاه هاي منطقه 

 
افزایش بهره وري آب کشاورزي با استفاده از روش آبیاري تحت فشار قطره اي، بارانی و سایر روش هاي کارآمد 

 
سرمایه گذاري لازم براي استفاده مطلوب از فاضلاب و بازچرخانی مجدد آب 

اجراي کانال آبی شمال به جنوب طرحی که نجات بخش ایران خواهد بود (با توجه به مطالعات و بررسی و ارزیابی اقتصادي و فنی گذشته) جهت تأمین آب صنایع آب بر فلات مرکزي به صورت متمرکز
به جاي طرح هاي انتقال بخشی صنایع



پیشنهاد هاي برون رفت از بحران کنونی خوزستان
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پیشنهاد هاي برون رفت از بحران کنونی خوزستان

 
جلگه زرخیزي که با ناکارآمدي مدیران به تهدید امنیتی تبدیل شده 

 
پیشنهاد هاي برون رفت از بحران کنونی خوزستان 

جواد جودکی تحلیلگر اجتماعی - خوزستان حاصلخیزترین جلگه ي ایران، با موقعیت جغرافیایی استثنایی و استراتژیک با تولید 78٪ تولید نفت و گاز و رتبه اول در تولیدات کشاورزي کشور و شاهراه
استراتژیک ارتباط زمینی و دریایی با همسایگان موقعیتی بسیار ویژه براي کشور دارد. ساکنان خونگرم عرب، لر، فارس این استان مرزداران و وفاداران و غیور کشور در برابر هر متجاوز بوده و هستند
خوزستان حیاتی ترین منبع تأمین درامد کشورمان ایران است طبق آمار رسمی وزارت نیرو درحالی که پرآب ترین استان کشوراست و در حال حاضر 13 میلیارد و 800 میلیون مترمکعب آب در 10

 
سد این استان وجود دارد، دچار مشکل جدي آب شرب، توزیع آب رسانی و آب کشاورزي شده است. به راستی مشکل کجاست؟! 

اما واقعیت این است که خوزستان دچار بحران است، بحرانی که قابل پیش بینی بود، و می شد از آن پیشگیري کرد، می شد مدیریتش کرد اما باوجود مدیران ناکارآمد در خوزستان که با هزاران رانت و
رابطه به این مناصب رسیده اند و به چیزي جز رضایت حامیانشان نمی اندیشند منتظر این روزها بودیم، در سال 96 شاهد هجوم ریزگردها و خسارات سنگین به شبکه برق و بیماري هاي تنفسی در
استان بودیم سال 98 شاهد سیل ویرانگر و نابودي کشاورزي و منازل وزندگی مردم خوزستان بودیم و سال 1400 شاهد بحران بی آبی در همه زمینه ها هستیم به راستی نقش مدیریت در همه این
بحران ها کجاست؟ آیا بود یا نبود این به اصطلاح مدیران به جز هزینه سنگین بر دوش مردم فایده اي دیگر هم دارد بنا بر گزارش هاي متولیان وزارت نیرو کارون بزرگ سالیانه 24 میلیارد مترمکعب
آورد دارد و مصرف تمامی اراضی کشاورزي و مصارف شرُب و صنعت استان خوزستان به کمتر از 20 میلیارد مترمکعب آب نیاز دارد و مابقی مازاد است و به خلیج فارس می ریزد. آمار و ارقام فوق نشان

 
از یک حلقه مفقوده در منابع آب کشور و بخصوص خوزستان دارد اگر بنا بر آمار فوق چنین حجم آبی در استان وجود داشته باشد پس علت این همه بحران چیست ا؟! 

 
آیا چیزي به جز سو مدیریت را می توان متصور بود! آیا به چیزي جز بی لیاقتی و ناکارآمدي مدیران می شد اندیشید؟ 

چرا این همه مدیر از تأمین آب شرب مردم خوزستان هم عاجز و درمانده اند! پس به حال مدیرانی که حتی از توزیع آب ناتوان اند باید گریست و اگر این عدد سازي جهت توجیه طرح هاي صد درصد
اشتباه انتقال آب است باید به طورجدي پیگیري گردد و در هر دو حالت مدیران این بخش آب با نادانی و جهل به مسائل آب جلگه زرخیز خوزستان را به ویرانه اي تبدیل نمودند کاري که صدام با
هشت سال جنگ نتوانست انجام دهد و قطعاً مدیران دو دهه گذشته خوزستان بخصوص در بخش آب و آبفا در هر رده و پستی به جرم خیانت و ترك فعل باید پاسخگو بوده و محاکمه شوند. هنوز
مصاحبه هاي برخی مسئولین وزارت نیرو و شخص آقاي کلانتري در سا ل 98 و 99 را به یاد داریم که گفتند خوزستان تا 50 سال آینده کمبود آب ندارد، خوب الان به مردم پاسخ بدهید چه شده که

 
700 روستاي استان خوزستان با 5 سد بزرگ دچار تنش آبی شدید هستند و 25 شهر مشکل جدي آب شرب دارند آب کشاورزي و حق آبه تالاب ها بماند؟ 

آبی که از خوزستان به فلات مرکزي انتقال داده ایم معادل نیاز آب شرب 78 میلیون نفر ایرانی است! آیا واقعاً هفتادوهشت میلیون ایرانی در مضیقه آب شرب بودند که به چنین عملیات مخربی در
چنین ابعاد حیرت انگیزي و با صرف بودجه هایی معادل ده ها برابر انتقال آب از خلیج فارس اقدام به آن کردیم. در دولت ها مختلف با اعمال نفوذ دولتمردان و نمایندگان استان هاي برخوردار با نگاه
بخشی و منطقه اي بدون توجه به مسائل زیست محیطی و ملی صنایع آب بر مثل فولاد و ... را به فلات مرکزي کشور جانمایی کردند به راستی کجاي دنیا 25 شرکت فولادي در کویر کشور احداث می

 
کنند و بعد هزاران کیلومتر آب را انتقال می دهند که آنجا را آباد کنند؟! 

مطابق معاهده هاي بین المللی مورد تائید سازمان ملل متحد، تنها زمانی که هیچ راهی براي تا مین آ ب (شرب) مردم وجود نداشته باشد، دولت ها مجازند تا از طرح هاي انتقال آب بین حوضه اي
استفاده کنند. نکته مهم و غیرقابل درك این است که عملاً هیچ اراده اي براي بهینه کردن مصرف آب در حوضه هاي کم آب، استفاده از آب خاکستري، ایجاد تصفیه خانه، مهار و تصفیه شیرابه ها و
پساب هاي بخش کشاورزي، صنعت و خانگی، بازچرخانی آب، کاهش ضایعات در بخش کشاورزي و کاهش سرانه مصرف آب و نزدیک کردن آن به حد استانداردهاي جهانی، یعنی 150 تا 180 لیتر در
روز و مهار حدود سی درصد هدر رفت آب در شبکه هاي آب شهري انجام نشده است من به یاد دارم از زمان تشکیل شرکت هاي آب و فاضلاب تاکنون که بالغ بر 30 سال است هرسال صدها میلیارد
اعتبار براي کاهش آب هدر رفت هزینه گردیده ولی آمار هدر رفت همچنان در کل کشور 30 درصد باقی مانده است و هیچ کس پاسخگو نیست همه راهکارها را رها کرده و در عوض، بدترین و مخرب

 
ترین کار، در اولویت قرارگرفته! چرا؟ 

در دولت مرحوم هاشمی با شعار سازندگی سدسازي در اولویت قرار گرفت، و شاید طرح بلندپروازانه اتصال خلیج فارس و دریاي عمان با کانالی به عرض 20 کیلومتر در فلات مرکزي عقلانی ترین
طرحی بود که دران زمان مطرح شد ولی با مخالفت هاي جدي به خاطر هزینه اي سنگین و زمان بر بودن به فراموشی سپرده شد درحالی که تاکنون صدها برابران هزینه و زمان آن طرح صرف طرح
هاي جایگزین خسارت بار با ویران کردم مناطق آباد اجرا کرده ایم در دولت خاتمی در کنار ادامه سدسازي طرح هاي انتقال بین بخشی با شعار تأمین آب شرب اهالی مرکز کشور شروع شد، در دولت
احمدي نزاد اول صدها هزار چاه غیرقانونی را قانونی کرد، در گام بعدي سازمان هاي آب منطقه اي را استانی کرد تا ملوك الطوایفی آب در کشور شکل بگیرد و بعد در سفر به برخی استان ها فرمود:
آب مال خداست، هرقدر و هر جور که نیاز هست برداشت کنید و تیر خلاص را به پیکر نیمه جان بخش آب شلیک کرد. در دولت روحانی که بیشتر سرگرم واگذاري پست به حامیان و سایر امور بود
عملاً مدیریت رها شد، براي آن که به بی تفاوتی متهم نشود، چشم هایش را بست و هزاران میلیارد پول را به دریاچه ارومیه سرازیر کرد. درحالی که با نصف این هزینه می شد با انتقال آب شور دریاي
خزر دریاچه ارومیه را احیا کرد واب شیرین ارزشمند را صرف مصارف کشاورزي کرد. باري قطعاً در صورت وجود آب مازاد در استان و هدر رفت آن به خلیج فارس بهترین و عقلانی ترین اقدام مهار و
استفاده کارشناسی از آن است بنا بر آمار مدیران وزارت نیرو در کارون بزرگ بیش از 4 میلیارد مازاد آب داریم که هرسال به خلیج فارس می رود. این آب را چه کنیم؟ درحالی که استان هاي ساحلی و

 
هم جوار خوزستان با کمبود شدید آب شرب مواجه هستند آیا اولویت انتقال آب در (صورت صحت) حوزه پایین دست و شهرهاي ساحلی است یا انتقال با هزینه اي صدها میلیاردي به فلات مرکزي؟! 

بر پایه بررسی و مطالعه انستیتو بین المللی پژوهش هاي صلح استکهلم (Stockholm Intenational Peace Research Institute ) معروف به سیپري (SIPRI) اثر کمبود آب بر آوارگی
و مهاجرت مردم سوریه» از 2006 روشن و آشکار است. از دیدگاه پژوهش دقیق این موسسه، کمبود آب، کاتالیزور بحران سوریه بوده است. خشک سالی درازمدت در سوریه و کاهش شدید حقابه فرات
از سوي ترکیه که بیش از پنج سال طول کشید، منجر به کاهش قابل ملاحظه تولیدات کشاورزي و افزایش بیکاري و مهاجرت در این کشور شد. به گونه اي که بیش از 1/5 میلیون تن از 8 میلیون
جمعیت روستانشین، به خاطر کمبود آب شیرین در دسترس، براي امرارمعاش به شهرها ازجمله شهرهایی که شورش ها در مارس 2011 ازآنجا آغاز شد، کوچیده بودند. کمبود دسترسی به نیازهاي
اساسی مردم ازجمله آب، عامل مهمی در مهاجرت مردم از محل زندگی خود به مناطق دیگر (در داخل یا خارج از کشور) است. یک ترکیب مسموم شروع به تبدیل شدن به یک ترکیب انفجاري با

 
محتواي، خشم از بابت از دست رفتن شغل ها، مهاجرت به شهرها، به همراه کاهش قدرت خرید و خشم و نارضایتی از بی توجهی و مدیریت ناکارآمد. 

از زمان ساسانیان و هخامنشیان تا حدود 35 سال پیش برداشت اضافه از منابع آبی کشور نداشته ایم. در این 35 سال فقط 120 میلیارد مکعب آب هاي شیرین فسیلی صدها هزارساله که حدود %75
آب هاي شیرین زیرزمینی بود را مصرف کردیم که حدود 75 میلیارد مترمکعب آن در 8 سال گذشته بوده است یعنی منابع را تاراج کرده ایم! امروز هیچ تالاب درون سرزمینی، آب ندارد، از بختگان تا
هورالعظیم، گاوخونی و ارومیه! آب هاي زیرزمینی ما در حال شور شدن است. ادامه این روند یعنی تخلیه ایران از جنوب البرز تا دریاهاي آزاد و از شرق زاگرس تا مرزهاي شرقی کشور...گاوخونی که در
زمان قدیم بدون انتقال آب از کارون زنده بود امروز خشک شده. هر چه آب هست در بالادست اصفهان مصرف می شود. هر چه صنعت آب بر هست در فلات مرکزي و منطقه کویري ایجاد کرده اند.
نمی شود همه صنایع آب بر را در اصفهان متمرکز کرد. فضاي سبز اصفهان از رشت و ساري بیشتر است. نمی شود تا قله کوه صفه در اصفهان درخت کاشت. دیگر پتانسیل انتقال آب از دیگر حوضه ها



 
وجود ندارد اگر فشار بیش ازحد وارد شود مرگ سرزمین ایران سریع تر اتفاق خواهد افتاد. 

 
دلایل به وجود آمدن شرایط فعلی 

 
مدیریت ناکارآمد و سلیقه اي بخصوص در 16 سال گذشته در بخش آب شرب و کشاورزي و صنعت مهم ترین دلیل این بحران است 

 
جابجایی اعتبارات تخصیص یافته براي شبکه آب و فاضلاب و صرف آن براي ساخت ساختمان هاي مجلل 

 
اجراي نامتوازن شبکه و تصفیه خانه فاضلاب در بخش شرقی و تصفیه خانه در غرب کارون طراحی می کردند و عملاً بلااستفاده است 

 
تصور ورود خوش خیالی به دوره ترسالی و تخلیه آب هاي پشت سدهاي کرخه و دز را با حجم بیش از 8 میلیارد مترمکعب و عدم توجه به توصیه هاي علمی 

 
انتقال آب سرشاخه هاي کارون و دز بدون کارشناسی با توجیه مقامات وزارت نیرو و محیط زیست براي تأمین آب شرب براي فلات مرکزي 

 
پیشنهاد ها برون رفت از بحران کنونی خوزستان 

 
لغو فوري طرح هاي انتقال آب با مصوبه شوراي امنیت ملی 

 
بازگشت حقابه رودهاي خوزستان به حالت عادي 

 
پرداخت خسارت کشاورزان و دامداران خوزستان 

 
برگزاري دادگاه مدیران بخصوص در بخش آب و آب وفاضلاب به اتهام ناکارآمدي و ترك فعل طی 16 سال گذشته 

 
رونق بندرها خرمشهر و ایجاد اشتغال پایدار جهت جلوگیري از مهاجرت 

 
لایروبی اروند و کارون جهت کشتی رانی و رونق بندرها خوزستان 

 
اصلاح و یکپارچه سازي مدیریت آب وخاك جهت تصمیم گیري متمرکز 

 
بررسی و اقدام لازم جهت انحراف و استفاده از آب هاي شیرین ایران که به دریا می ریزد با اولویت مناطق هم جوار و پایین دست 

 
اجراي طرح جداسازي آب شرب و سایر مصارف آب این جانب مجري طرح جداسازي آب شرب از بهداشت قم بود و طرحی کاملاً موفق و شدنی است 

 
الزام کانال کشی و لوله کشی آب کشاورزي و اجراي طرح تجمیع چاه هاي منطقه 

 
افزایش بهره وري آب کشاورزي با استفاده از روش آبیاري تحت فشار قطره اي، بارانی و سایر روش هاي کارآمد 

 
سرمایه گذاري لازم براي استفاده مطلوب از فاضلاب و بازچرخانی مجدد آب 

اجراي کانال آبی شمال به جنوب طرحی که نجات بخش ایران خواهد بود (با توجه به مطالعات و بررسی و ارزیابی اقتصادي و فنی گذشته) جهت تأمین آب صنایع آب بر فلات مرکزي به صورت متمرکز
به جاي طرح هاي انتقال بخشی صنایع



معرفی نخستین سفیر رژیم صهیونیستی در امارات

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/05/03

منابع خبري از انتخاب اولین سفیر رژیم صهیونیستی در امارات پس از عادي سازي روابط میان دو طرف خبر دادند.

به گزارش گروه بین الملل باشگاه خبرنگاران جوان، جروزالم پست امروز (شنبه) از انتصاب
«امیر هایک» به عنوان اولین سفیر رژیم صهیونیستی در امارات متحده عربی خبر داد و

 
گفت او جایگزین «ایتان نائه» فرستاده ویژه صهیونیست ها در امارات، خواهد شد. 

(Amir Haik) یائیر لاپید» وزیر امورخارجه رژیم اشغالگر در بیانیه اي اعلام کرد: «هایک»
در زمینه اقتصاد و جهانگردي تجربه بسیاري دارد و به همین دلیل او بهترین گزینه ما براي

 
نهادینه کردن ارتباط میان امارات و اسرائیل بود.» 

لاپید همچنین با اعلام اینکه هایک در افتتاح اولین سفارت رژیم صهیونیستی در امارات نیز
حضور داشت، گفت: «در حال حاضر فکر کردیم زمان آن فرا رسیده تا سفیر امارات در

 
اسرائیل را منصوب کنیم.» 

هایک رئیس انجمن هتلداري رژیم صهیونیستی است و به عنوان مدیر کل انجمن کارخانه ها نیز فعالیت کرده است. او همچنین در سمت مدیرکل وزارت صنعت، تجارت و اشتغال صهیونیستی نیز

 
فعالیت داشته است. برخی افراد، انتخاب او را به دلایل سیاسی می دانند. 

امارات سال گذشته در زمان دولت پیشین آمریکا به ریاست جمهوري «دونالد ترامپ» پس از امضاي توافق نامه اي موسوم به «پیمان ابراهیم» ایجاد روابط دیپلماتیک و عادي سازي آن با رژیم

 
صهیونیستی را اعلام کرد. 

یائیر لاپید نیز در اولین دیدار رسمی خود به امارات رفت که این دیدار اولین سفر رسمی مقامات رژیم صهیونیستی از زمان برقراري روابط دیپلماتیک و عادي سازي روابط با امارات از سال گذشته است.

وزارت امور خارجه رژیم صهیونیستی در تاریخ 29 ژوئن 2020 (9 تیر 1399) سفارت خود را در ابوظبی و کنسولگري خود را در دبی افتتاح و تاکید کرد که این گام روابط تل آویو با امارات را تقویت

 
می کند. 

تبن در حالی است که به تازگی «شیخ محمد بن زاید آل نهیان» ولیعهد ابوظبی، در یک تماس تلفنی با «نفتالی بنت» نخست وزیر رژیم صهیونیستی، در خصوص روابط همکاري بین دو طرف و راه
هاي تقویت آن بحث و تبادل نظر کرد.



ابلاغ دستورالعمل پرداخت تسهیلات به تالارهاي پذیرایی آسیب دیده از کرونا

منبع: خوزناشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/05/03

معاون اقتصادي وزیر کشور و دبیر قرارگاه عملیاتی گفت:با پیگیري هاي بعمل آمده دستورالعمل پرداخت تسهیلات بنگاه محور به تالارهاي پذیرایی آسیب دیده از بیماري کرونا از سوي معاون

 
اقتصادي رئیس جمهور جهت اجرا به وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، وزارت صنعت؛ معدن و تجارت و بانک مرکزي ابلاغ شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، بابک دین پرست معاون اقتصادي وزیر کشور و دبیر قرارگاه عملیاتی طبق مصوبات شماره (2) هفتاد و یکمین جلسه ستاد ملی مدیریت کرونا که در تاریخ
هشتم خرداد ماه برگزار شد تحت عنوان؛ "تمدید بسته حمایت ازکسب و کارها ومشاغل به شدت آسیب دیده از کرونا" و به موجب بند (ب) مصوبات در بخش حمایتهاي بانکی، را اینگونه بیان داشت:
براي صاحبان مشاغل وکسب وکارهاي به شدت آسیب دیده ازکرونا (به غیر از تسهیلات قرض¬الحسنه)، بازپرداخت اقساط تسهیلات دریافتی که موعد پرداخت آن¬ها درچهارماهه اول سال1400
بوده و دراین بازهزمانی پرداخت نشده است،منوط به آن که بدهی آن¬ها به شبکه بانکی تا تاریخ 1-11-1399 درطبقه جاري قرارداشته باشد، به انتهاي دوره تقسیط منتقل می شود تا طی چهارقسط

 
پس از آخرین قسط وصول گردد. تسهیلات پرداختی از محل صندوق کارآفرینی امید که جهت کسب و کارهاي به شدت آسیب دیده پرداخت شده است نیز مشمول امهال این بند می شود. 

موعد پرداخت تسهیلات با بازپرداخت به صورت دفعی براي مشمولین این بند که سررسید بازپرداخت آن در سه ماهه اول سال1400 باشد، به پایان تیرماه سال جاري منتقل می شود. استمهال موارد

 
این بند از احتساب و اخذ وجه التزام تاخیر تادیه دین و کارمزد اضافی مستثنی است. 

 
مشمولین این بند تا موعد مقرر براي بازپرداخت اقساط داراي سررسید طی چهار ماهه اول سال1400، مشمول محدودیت ها و ممنوعیت هاي بانکی ناظر بر اشخاص داراي بدهی غیرجاري نمی شوند. 

وي افزود: ممنوعیت ها ومحدودیت هاي مقرر درماده 5 مکرر الحاقی به قانون چک (صرفاً براي اخذ تسهیلات) براي چک هاي صادره توسط صاحبان مشاغل و کسب و کارهاي به شدت آسیب دیده از
کرونا که تاریخ مندرج در چک در سه ماهه اول سال1400 بوده و منجربه برگشت چک و صدور گواهی نامه عدم پرداخت حداکثر تا پایان تیر ماه 1400 گردد، در صورت تسلیم تقاضا از سوي صادر

 
کننده چک به بانک یا موسسه اعتباري محال علیه، طی یک ماه پس از تاریخ برگشت، اعمال نخواهند شد. 

 
دین پرست ادامه داد: مصوبه جلسه 67 ستاد ملی مدیریت کرونا مطابق ذیل اصلاح می شود: 

در صورت عدم موجودي کافی اشخاص براي چک هاي صادره، با سررسید اول تا بیستم اردیبهشت سال 1400، بانک ها و موسسات اعتباري از صدور گواهینامه عدم پرداخت و برگشت چک، در صورتی
که حداکثر تا 20 خردادماه سال جاري به بانک ارائه شوند، اجتناب نمایند. محاکم و ضابطین قضایی نیز از صدور اجراییه در این موارد، در بازه زمانی مزبور خودداري کنند. همچنین چک هایی که
سررسید آن ها اول تا بیستم اردیبهشت ماه سال 1400 بوده و به دلیل عدم موجودي کافی منجر به صدور گواهینامه عدم پرداخت شده اند نیز تا 20 خردادماه مشمول ممنوعیت ها و محدودیت هاي

 
مقرر در قانون چک نخواهند شد. 

دبیر قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا ادامه داد: مهلت ثبت نام مشاغل و کسب وکارهاي به شدت آسیب دیده از کرونا متقاضی اخذ تسهیلات کرونایی، تا پایان شهریورماه 1400 و با شرایط

 
دستورالعمل ابلاغ شده قبلی توسط کارگروه اقتصادي مقابله با کرونا تمدید می شود. 

 
بانک ها و موسسات اعتباري موظف به پرداخت تسهیلات کرونایی اعم از تسهیلات جدید یا تسهیلات مراحل قبلی تا پایان آبان ماه 1400 هستند. 

معاون وزیر کشور افزود: مهلت ثبت نام مشاغل و کسب و کارهاي به شدت آسیب دیده از کرونا براي دریافت تسهیلات مصوب ستاد ملی کرونا در بخش هاي گردشگري (مصوبه جلسه 39 ، ورزش و

 
جوانان (مصوبه جلسه 47)، فرهنگ و هنر (مصوبه جلسه 48) و حمل و نقل ریلی و هوایی (مصوبه جلسه 37) تا پایان شهریور 1400 مطابق همان دستورالعمل و شرایط ابلاغی قبلی تمدید می شود. 

 
بانک ها و موسسات اعتباري موظف به پرداخت تسهیلات کرونایی اعم ازتسهیلات جدید یا تسهیلات مراحل قبلی تا پایان آبان 1400 هستند. 

مشاغل و کسب وکارهاي به شدت آسیب دیده نظیر مهدکودك ها، تالارها، پارك هاي آبی و شهربازي ها که پیش از این مشمول برخورداري از تسهیلات کرونایی نبوده اند مطابق دستورالعملی که

 
ازسوي کارگروه فوق ابلاغ خواهد شد، مشمول برخورداري از تسهیلات خواهند شد. 

دین پرست بیان داشت: بازپرداخت اقساط تسهیلات کرونایی اخذ شده توسط مشاغل و بنگاه¬هاي موضوع بند (5) اعم ازتسهیلات کرونایی قبلی و یا تسهیلات جدید موضوع بند (5)، تا پایان

 
شهریورسال1400 امهال می شود. 

وي گفت: تمامی تسهیلات 5000 میلیارد تومانی مصوب تبصره ماده (2) دستورالعمل پرداخت تسهیلات به واحدهاي کسب وکار به شدت آسیب دیده از کرونا مصوب ستاد هماهنگی اقتصادي دولت به
بخش حمل و نقل ریلی و هوایی اختصاص می یابد تا علاوه بر 3500 میلیارد تومان مصوب قبل، معادل 1020 میلیارد تومان صرف بنگاه¬هاي بخش یاد شده شود و 480 میلیارد تومان مابقی نیز

 
مطابق مصوبات جلسه 37 کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي کرونا مورخ 6-11-1399 براي پرداخت به شرکت هاي بهره بردار مترو کلان شهرها اختصاص یابد. 

دین پرست اظهار داشت: بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران مکلف است تمامی حمایت هاي بانکی را ظرف مدت 48 ساعت براي اجرا به شبکه بانکی کشور ابلاغ کند.



فولاد، سیمان و کاشی چگونه به بحران آب دامن زدند؟

منبع: خردادشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/05/03

به گفته یک کارشناس اقتصادي، در ایران، صنایع پر مصرف در زمینه آب و برق در نقاط نامناسبی مستقر شده اند و از طرف دیگر صنایع سیمان، فولاد و کاشی خطوط تولید فرسوده اي که
مصرف برق و آب بسیار بالایی دارند و هیچ کس در دنیا خریدار آنها نیست را از کشورهاي دیگر می خرند؛ چراکه به آب، برق و گاز تقریباً ...

بیش از سه هفته از تنش آبی در استان خوزستان و به خصوص حمیدیه ، سوسنگرد و بستان می گذرد. دلایل متعددي از جمله سدسازي غیرکارشناسی، کشاورزي ناکارآمد، خشکسالی، سوء
مدیریت و نظایر آن براي این بحران مطرح شده و به نظر می رسد عملکرد صنایع نیز در این وضعیت نقش دارد. براي مثال حدود 80 درصد کارخانه هاي فولاد و پتروشیمی در مناطق ممنوعه و
ممنوعه بحرانی از نظر ممنوعیت برداشت از آبخوان یا سفره هاي زیرزمینی ساخته شده اند. از طرف دیگر استقرار نامناسب صنایع، اجراي پروژه هاي انتقال آب را به همراه داشته است. در این رابطه
پیش تر یک پژوهشگر و مشاور اقتصادي و صنعتی گفته بود علاوه بر اینکه این طرح ها با هزینه بالا و آسیب به محیط زیست همراه است، صرف اجراي طرح هایی می شود که نه تنها اشتغالزا نیستند،

 
بلکه سرمایه بر، وابسته به مواد خام و مواد اولیه هستند. 

در این رابطه میثم هاشم خانی - کارشناس - اظهار کرد: ساختار دولت محور سبب شده که صنایع داراي مصرف بالاي آب و برق در بخش هاي خاصی از کشور متمرکز شوند و همین موضوع سبب
ایجاد پروژه هاي انتقال آب شده است که براي اقتصاد کشور مفید نیست. به عبارت دقیق تر استقرار کارخانه ها با مصرف بالاي آب و برق در استان هایی مثل اصفهان و یزد و صرف هزینه هاي بالا از

 
بیت المال براي انتقال آب به این استان ها کار نادرست و اشتباهی است. 

اما به گفته وي این موضوع به سادگی قابل حل نیست و نمی توان گفت صنایع فولاد، کاشی سازي و سایر صنایع آب بر در جاي دیگري مستقر شوند بلکه موضوع برمی گردد به اینکه قیمت آب و برق
براي صنایع باید اصلاح شود؛ چرا که در حال حاضر انرژي با هزینه تقریباً نزدیک به رایگان در اختیار آنها قرار گرفته است و علاوه بر این پروژه هاي انتقال آب و نیروگاهی نیز به نفع آنها انجام می شود

 
که مجموع این شرایط باعث استقرار صنایع آب بر در نقاط نامناسب شده است. 

 
صنایع آب بر، خطوط تولید فرسوده می خرند 

این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه اصلاح تدریجی قیمت ها براي صنایع می تواند این شرایط را تغییر دهد، تصریح کرد: علاوه بر این صنایع آب بر شامل فولاد، سیمان و کاشی سازي، ماشین آلات یا
خط تولید فرسوده با مصرف بالاي برق و آب که هیچ کس در دنیا خریدار آنها نیست را از کشورهاي دیگر می خرند. این ماشین آلات عموماً به قدري فرسوده هستند که در کشورهاي دیگر آهن قراضه

 
محسوب می شوند. علت استفاده از این وسایل فرسوده در ایران نیز دسترسی به آب، برق و گاز تقریباً رایگان است. 

هاشم خانی با بیان اینکه این وضعیت فاجعه بزرگی است که بخشی از آن در بحران آب و برق فعلی دیده می شود، اظهار کرد: بحران برق در کشور فراگیر و بحران آب در بخش هایی از کشور وجود
دارد. مقامات و سیاستگذاران نیز ارزان بودن آب، برق و گاز را نفی نمی کنند و به همین بهانه قیمت فروش محصولات این صنایع را کنترل می کنند. براي مثال در حال حاضر بحث هاي مفصلی در

 
بورس کالا مطرح است که محصولات فولادي باید پایین تر از قیمت بازاري آن فروخته شود و ادعاي سیاست گذاران این است که به دلیل ارزان بودن آب و برق و گاز، این امر باید محقق شود. 

بنابراین به گفته وي در حال حاضر دو بحران بزرگ وجود دارد؛ اول اینکه صنایع پر مصرف در زمینه آب و برق در نقاط نامناسبی مستقر شده اند و معضل دوم مصرف بالاي آب و برق خطوط تولیدي

 
است که این صنایع به کشور وارد می کنند که این مسئله عموماً در صنعت فولاد، سیمان و کاشی وجود دارد. البته این معضلات فقط با اصلاح قیمت ها حل نمی شود. 

 
قیمت آب و برق صنایع آزاد شود، اما منابع آزاد شده به مردم برگردد نه دولت! 

این کارشناس اقتصادي تصریح کرد: در این شرایط تنها راه این است که قیمت آب، برق و گاز صنایع کاملا آزاد شود و دولت درباره 100 درصد منابع آزاد شده از این کار گزارش شفاف ارائه و همه این
منابع را به صورت یارانه نقدي در اختیار مردم قرار دهد تا مردم مطمئن شوند دولت کیسه اي براي خودش ندوخته بلکه می خواهد تصمیمات در زمینه احداث وخط تولید کارخانه ها بهینه شود و

 
مشکلات ریشه اي حل شود. 

 
قیمت ها با کشورهاي همسایه مقایسه شود، نه اروپا! 

وي همچنین معتقد است قیمت منطقی براي آب، برق و گاز صنایع می تواند از طریق محاسبه میانگین قیمت آب، برق و گاز صنایع در کشورهاي همسایه شامل عراق، افغانستان، ترکمنستان،

 
آذربایجان، ارمنستان و ترکیه مشخص شود، نه اینکه براي این کار هزینه کشورهاي اروپایی در نظر گرفته شود. 

هاشم خانی در پاسخ به اینکه آیا براي آزادسازي و مقایسه قیمت انرژي نباید ابتدا حداقل درآمد در کشورهاي موردنظر مورد توجه قرار گیرد؟ تصریح کرد: من با آزادسازي قیمت انرژي کاملاً مخالفم؛
مگر اینکه درباره کل پولی که به دست می آید به طور شفاف گزارش داده شود و به صورت یارانه نقدي به مردم برگردد. همچنین براي آزادسازي قیمت انرژي باید حداقل درآمد در نظر گرفته شود، اما

 
موضوع بحث ما اینجا آزادسازي قیمت انرژي فقط براي صنایعی است که در حال حاضر انرژي را هدر می دهند. 

البته این کارشناس اقتصادي معتقد است در مراحل بعدي، منطقی است که قیمت آب و برق و گاز مصرفی مردم نیز به میانگین قیمت کشورهاي همسایه برسد، اما تمام منابع آزاد شده حاصل از آن
باید به صورت یارانه نقدي به مردم برگردد. در چنین شرایطی با توجه به کاهش قدرت خرید مردم در سال هاي اخیر در پی تحریم، شیوع ویروس کرونا و سوء مدیریت، مردم با کسب منابع جدید

 
شروع به خرید کالا می کنند که به نفع تولید کنندگان است. 

وي ضمن ابراز حمایت از پرداخت یارانه نقدي، اظهار کرد: اگر یارانه نقدي مبلغ بالایی بود، بسیاري از مسائل تحت عنوان جلوگیري از استثمار نیروي کار، حمایت از نیروي کار و حتی حمایت از تولید
کنندگان حل می شد. به طور کلی حمایت از تولید کنندگان به طور شفاف و بدون فساد این است که ورودي مردم افزایش پیدا کند؛ چرا که یا این پول پس انداز می شود و بانک ها می توانند آن را به



 
صنایع وام دهند، یا در بورس سهام صنایع را بخرند، یا محصولات خود صنایع را خرید کنند که در هر سه حالت صنایع منتفع می شوند. 

 
راه درست حمایت از تولید، کاهش مالیات است 

هاشم خانی همچنین در پاسخ به اینکه چرا پرداخت یارانه به بخش تولید در کشورهاي دیگر تا این حد مورد انتقاد نیست؟ گفت: یارانه بخش تولید دو حالت دارد؛ یا ممکن است مانند سیستم فعلی
غیر شفاف و پرفساد باشد و تولیدکنندگان گردن کلفت با لابی، پول آب و برق و گاز نمی دهند، مصرف بالایی هم دارند و تا چندین سال می گویند که بدهکارند و در نهایت هم وقتی ارزش بدهی ها

 
بسیار کم می شود آن را پرداخت می کنند؛ یا اینکه تولید کننده اي که توانایی لابی و اعمال نفوذ ندارد، مجبور است این هزینه ها را بپردازد. 

وي با بیان اینکه تفاوت هزینه این دو گروه بسیار متفاوت است، گفت: برخی می توانند لابی کنند و با دریافت انرژي ارزان حتی بیت کوین تولید کنند، اما عده اي براي گرفتن انشعاب آب و برق عادي
حداقل دو سال در نوبت بمانند. این شیوه حمایت از تولید نیست، بلکه براي حمایت شفاف از تولید باید مالیات همه تولیدکنندگان به طور یکنواخت کاهش پیدا کند و برعکس مالیات بر کالاهاي لوکس

 
از جمله خانه و خودروي لوکس افزایش یابد که این روال در دنیا هم برقرار است. 

هاشم خانی با بیان اینکه افرادي که مصارف لوکس دارند باید مالیات بیشتري پرداخت کنند، اظهار کرد: در مقابل، افرادي که ایجاد اشتغال می کنند و سود خود را نیز وارد چرخه تولید می کنند باید
مالیات کمتري پرداخت کنند که این حمایت بدون رانت از تولید است.



هدف اصلی سپاه فجر محرومیت زدایی از سراسر فارس است/ شادي مردم از قهرمانی فجر قابل قیمت گذاري نیست

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش خبرگزاري فارس از شیراز، سردار یداله بوعلی در دیدار با نمایندگان مردم فارس
در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه براي حل مشکلات استان آماده همکاري و هم افزایی
هر چه بیشتر با نمایندگان مجلس و دستگاه هاي اجرایی هستیم، اظهار داشت: هدف اصلی
سپاه فجر محرومیت زدایی از سراسر استان فارس است و در این راستا تمام ظرفیت سپاه و
بسیج فارس براي همکاري با نهادهاي مختلف و خدمت رسانی به مردم به میدان خواهند

 
آمد. 

وي با بیان اینکه نمونه اي موفق از حضور بسیج و هم افزایی با سایر نهادها طرح شهید
سلیمانی و حوزه مقابله با بیماري کرونا بوده است، گفت: 18 نوع طرح و خدمت در راستاي
مقابله با بیماري کرونا و اثرات آن اجرایی شده که رزمایش هاي کمک مومنانه، طرح توکاد،

 
نذر رهایی و ... نمونه اي از این طرح ها است. 

فرمانده سپاه فجر در ادامه با تشریح قابلیت ها و ظرفیت هاي اقشار تخصصی بسیج، خاطرنشان کرد: کارگروه هاي تخصصی با حضور نخبگان استان فارس می توانند مشکلات و معضلات استان را احصاء

 
و شناسایی کرده و طرح هاي جامع را براي رفع این مشکلات به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی ارائه کنند. 

وي با اشاره به نقش مهم و تاثیرگذار گروه هاي جهادي بسیج در حوزه محرومیت زدایی، گفت: نیاز است فعالسازي و تقویت هر چه بیشتر این گروه ها در سراسر استان بیش از پیش مورد توجه

 
مسئولان و دست اندرکاران قرار بگیرد. 

سردار بوعلی با تاکید بر اهمیت مسئله رفع موانع تولید در استان فارس، گفت: همه نهادها و دستگاه هاي استان باید بر مبناي همکاري، هم افزایی و تعامل در مسیر رفع موانع تولید و حمایت از صنایع

 
و کارخانجات بومی فارس حرکت کنند که نمونه موفق این همکاري را در اجرایی شدن طرح گازرسانی به شهرك صنعتی زرقان مشاهده می کنیم. 

وي با اشاره به طرح ساخت مسکن براي محرومین در استان فارس، گفت: با فعالسازي این پروژه ها و سایر طرح هاي ساخت مسکن هم مشکلات قشر جوان حل می شود و هم اشتغال در حوزه هاي

 
مرتبط با مسکن رونق پیدا می کند. 

سردار بوعلی با تاکید بر ضرورت توجه بیشتر مسئولان استان به محلات محروم شهر شیراز، گفت: قرارگاه محرومیت زدایی سپاه فجر با همکاري سایر نهادها طرح هاي خوبی در این محلات اجرا کرده

 
و  با طرح هایی که تاکنون اجرایی شده نگاه مردم نسبت به این محلات تغییر یافته است. 

فرمانده سپاه فجر با تاکید بر اینکه با تمام وجود اعتقاد داریم استان فارس باید در سطح کشور سرآمد باشد، گفت: قهرمانی و صعود تیم فوتبال فجر شهید سپاسی با استقبال اقشار مختلف مواجه شده و

 
شادي مردم از قهرمانی تیم فجر شهید سپاسی قابل قیمت گذاري نیست. 

 
وي  خاطرنشان کرد: هیچ چیز براي ما خوشحال کننده تر از این نیست که مردم شاد شوند و سرآمد بودن فارس را حس کنند، امیدواریم بتوانیم در لیگ برتر فوتبال نیز نتایج درخشانی داشته باشیم. 

فرمانده سپاه فجر با بیان اینکه تیم فوتبال فجر شهید سپاسی متعلق به تمام مردم استان فارس است، گفت: از همه کسانی که تیم فجر فوتبال فجر شهید سپاسی را در راه صعود به لیگ برتر همراهی

 
کرند و بخصوص از هواداران این تیم و مردم فارس تشکر می کنیم. 

انتهاي پیام/ن



جزییات وام 100 میلیون تومانی اشتغال

منبع: راه ترقیشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/05/03



جزییاتی از کمیسیون ویژه شوراي شهر ششم اصفهان/ تغییر ترکیب کمیسیون هاي شورا نسبت به فراخور نیاز هر دوره

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/05/03

مجید نادرالاصلی امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در اصفهان پیرامون کمیسیون جدیدي
که قرار است در دوره جدید شورا به کمیسیون هاي تخصصی اضافه شود، اظهار داشت: با
توجه به مشکلات مرتبط با مسأله آب که مدت ها است دامن گیر اصفهان است و اختلافاتی
که در استان ها و سطح ملی پیش آمده که شاید منجر به کم توجهی نسبت به رفع مشکل
آب و حق آبه مردم اصفهان شده است، شوراي ششم به این جمع بندي رسید که یک

 
کمیسیون ویژه را در کنار سایر کمیسیون ها به این امر اختصاص دهد. 

منتخب شوراي اسلامی شهر اصفهان افزود: با توجه به حساسیتی که نسبت به این مسأله
داشتم و پیگیري مسائل مربوط به آب در سطح ملی، استانی، شهري و نهادها و سازمان هاي
مربوطه به نظرمان رسید که می توانیم چنین ظرفیتی با کمک همه نیروهاي متخصص
دانشگاهی، مردمی و کشاورزان داشته باشیم و حل بنیادین مسأله آب به لحاظ تخصصی و

 
محلی را داشته باشیم. 

 
اغلب اعضا داوطلب عضویت در این کمیسیون هستند 

وي با بیان اینکه وظیفه این کمیسیون آن است که همه مسائل مختلف محلی، ملی و فنی را بررسی کند؛ عنوان کرد: با توجه به حساسیت این مسأله براي سایر اعضاي شوراي اسلامی شهر اصفهان به

 
نظر می رسد اغلب اعضا داوطلب عضویت در این کمیسیون باشند. 

 
نادرالاصلی تصریح کرد: در کنار بحث آب به مسأله مناطق محروم و حاشیه نشینی هم قرار است در این کمیسیون پرداخته شود. 

منتخب شوراي اسلامی شهر اصفهان با اشاره به اینکه بخش هایی از اصفهان گرفتار حاشیه نشینی است، گفت: مشکلات زیادي در حوزه اقتصاد، اشتغال و معیشت مردم این مناطق وجود دارد که این

 
کمیسیون وظیفه دارد نسبت به رسیدگی و راهکار یافتن این مشکلات اقدام کند. 

وي ادامه داد: مطالعات، دیدارها و جلسات زیادي با متخصصان و دانشگاهیان این حوزه و حتی مسؤولان سازمان آب استان و نمایندگان شهرستان داشتیم که براي مقدمه لازم بود اما به صورت قانونی

 
پس از شروع رسمی دوره جلسات رسمی را هم شروع و اقدامات لازم را انجام می دهیم. 

 
تغییرات در ترکیب کمیسیون هاي شورا به فراخور نیاز زمان است 

نادرالاصلی پیرامون ایجاد تغییراتی در ترکیب کمیسیون هاي تخصصی شوراي شهر بیان داشت: هر دوره اي بنا به فراخور نیاز و ضرورت هایی که وجود دارد می تواند خودش مبدع ایجاد کمیسیون ها

 
و عنوان آن ها باشد. 

منتخب شوراي اسلامی شهر اصفهان اظهار داشت: یکی از ابعاد حاشیه نشینی به مسائل اجتماعی برمی گردد؛ اشتغال، بهینه سازي موقعیت ها و... از دیگر مسائلی ست که لازم است به طور دقیق

 
بررسی و نسبت به آن اقدام شود. 

وي همچنین عنوان کرد: آنچه در بحث آب مهم است این است که ما باید تعامل ملی، بین استانی، استانی و بین شهرستانی داشته باشیم؛ باید فرصت هایی که در براي اصفهان به ویژه در سطح کشور

 
براي اعتبارات وجود دارد را از دستگاه ها و سازمان ها مطالبه کنیم. 

نادرالاصلی تصریح کرد: با توجه به این موارد، منتخبان شوراي اسلامی شهر اصفهان احساس کردند که می توانند با حضور قوي خود و اینکه انگیزه قوي نسبت به این زمینه دارد و مشکل اصلی مردم

 
هم بحث آب است، در این زمینه ورود کند و به صورت تخصصی نسبت به حل مشکلات اقدام کند. 

انتهاي پیام/63119/ج20/



وجود مرز و منطقه آزاد مهران بهترین فرصت براي جذب سرمایه گذار است

منبع: موجشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/05/03

نماینده حوزه شمالی استان ایلام در مجلس شوراي اسلامی گفت:وجود مرز و منطقه آزاد
مهران بهترین فرصت براي جذب سرمایه گذار است که مسئولان استان باید براي حمایت از

 
این افراد تلاش کنند. 

به گزارش خبرگزاري موج ایلام ، سارا فلاحی فلاحی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست
خارجی مجلس شوراي اسلامی در نشست صمیمی با کارکنان آموزش فنی و حرفه اي استان
و نماینده اصناف و آموزشگاه هاي آزاد استان ایلام،افزود:در فصل بودجه پارلمان هایی که
فعال هستند می توانند بودجه کافی جذب کنند و اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان

 
نیز باید در این راستا اقدامات لازم انجام دهد. 

نماینده حوزه شمالی استان ایلام در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت:ایران کشوري

 
ثروتمند است اگر این ثروت به خوبی مدیریت شود قطعا مشکلات کشور مرتفع می شود. 

فلاحی با بیان اینکه کارکنان آموزش فنی و حرفه اي عاملان اصلی مهارت افزایی در کشور هستند،تصریح کرد:درخواست افزایش حقوق و مشکلات کارکنان، تفاهم نامه دوجانبه بین سازمان آموزش

 
فنی و حرفه اي و مجلس است که باید مطرح و پیگیري شود. 

وي به پتانسیل استان در زمینه نفت و گاز و پتروشیمی اشاره و خاطرنشان کرد:ما در این زمینه در کشور حرفی براي گفتن داریم و باید با نیازسنجی هاي منطقه اي رشته هاي مهارتی در این زمینه ها

 
را احصاء نموده و آموزش هاي لازم را به جوانان منطقه ارائه دهیم. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی به کمک دولت به تامین تجهیزات و نوسازي کارگاه هاي آموزش فنی و حرفه اي اشاره کرد و افزود:مجلس هر کاري لازم باشد در

 
حمایت از کمک دولت به آموزش هاي فنی و حرفه اي خواهد کرد. 

فلاحی به جایگاه مربیان آموزشی فنی حرفه اي اشاره کرد و افزود: مربیان فنی و حرفه اي اساس آموزش فنی و حرفه اي می باشند و کار اصلی این سازمان را مربیان زحمتکش آن انجام می دهند و

 
باید به آنها توجه ویژه شود. 

وي به معضل بیکاري در استان اشاره کرد و اظهار داشت: ایجاد اشتغال و کار از اهمیت بالایی برخوردار است چرا که اگر کار باشد حتی از آسیب هاي اجتماعی نیز جلوگیري می کند و کسانی که واقعاً

 
دنبال اشتغال هستند با کسب مهارت لازم در فنی و حرفه اي به ایجاد کارگاه هاي زودبازده،ایجاد شغل و درآمد کنند. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان ایلام نیز در این نشست گفت:سال گذشته تجهیز و راه اندازي چندین کارگاه آموزشی جدید و مورد تقاضاي بازار در سطح استان، کارگاه هاي تعمیر و نگهداري
آسانسور از جمله مرکز ایوان و مرکز شماره یک ایلام، کارگاه تعمیرات موبایل و تبلت در مرکز شماره یک ایلام، کارگاه آموزش نصب و راه اندازي تجهیزات انرژي خورشید در شهرستان دهلران در

 
دستور کار قرار گرفته است. 

علی رشیدي با اشاره به اینکه در سال گذشته درمجموع 9 هزارو 160 نفر در سطح مراکز آموزش فنی و حرفه اي استان ایلام آموزش مهارت دیده اند که از این تعداد 5 هزارو 196 مرد و3 هزارو 964

 
نفر نیز خانم هستند،افزود:تولید انواع اقلام بهداشتی مورد نیاز در دوران کرونا شامل انواع ماسک، پوشش محافظ بیمارستانی، ملحفه بیمارستانی در کارگا هاي خیاطی مراکز تابعه انجام شده است. 

وي با بیان اینکه در بخش آموزشگاه هاي آزاد استان شامل 242 آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي استان 3 هزارو 930 نفر آموزش دیده که از این تعداد 888 نفر مرد 3 هزارو 42 نفر خانم هستند،اظهار
داشت:اجراي آموزش هاي مورد تقاضاي اتباع عراقی در همکاري با دفتر مدیریت امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداري و کمیسریاي عالی سازمان ملل در امور پناهندگان در شهرستان هاي ایلام و

 
ایوان از دیگر اقدامات سازمان در سال 99 بوده است. 

در پایان این نشست سارا فلاحی نماینده حوزه شمالی مردم استان ایلام در مجلس شوراي اسلامی از کارگاههاي آموزشی مرکز خواهران شهرستان ایلام و نمایشگاه نمونه کار کارآموزان مرکز بازدید کرد



230 میلیارد تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلام اختصاص یافت

منبع: موجشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان ایلام از افزایش دوبرابري اعتبارات اشتغال زایی
مددجویان این نهاد در سال جاري نسبت به سال گذشته خبر داد و گفت: 230 میلیارد

 
تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلام از محل اعتبارات و منابع بانکی اختصاص یافته است. 

به گزارش خبرگزاري موج ایلام،، قنبر موسی نژاد مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)
استان ایلام در نشست کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري استان،افزود: میزان اعتبارات اشتغال
این نهاد از محل منابع تبصره 16سال گذشته 119میلیارد تومان بوده است امسال این مبلغ

 
به بیش از230 میلیارد تومان رسیده است. 

وي به لزوم همکاري بیشتر بانکهاي این استان در زمینه ایجاد اشتغال براي نیازمندان اشاره
کرد و اظهار داشت: مشکلات ضمانت بانکی و برخی ضوابط سختگیرانه در این زمینه
همچنان یکی از محدودیت ها و موانع در راستاي ایجاد اشتغال براي مددجویان و نیازمندان

 
است که انتظار داریم بانکها در زمینه ضمانت بانکی همکاري بیشتري داشته باشند. 

موسی نژاد به تجربیات موفق این نهاد در زمینه اشتغال مددجویان اشاره و تصریح کرد: بر اساس برنامه ریزي صورت گرفته در تلاش هستیم برنامه هاي اشتغال امداد استان حداکثر تا پایان آذرماه

 
عملیاتی شوند و کمیته امداد به همه تعهدات خود در این زمینه عمل کند. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان ایلام به لزوم عمل کردن به مسئولیت هاي اجتماعی براي کمک به نیازمندان اشاره و خاطرنشان کرد:مشارکت بانکها در ایجاد اشتغال براي نیازمندان

 
بهترین شکل عمل کردن به مسئولیت اجتماعی است. 

معاون امور اقتصادي استاندار ایلام نیز در این نشست گفت:در شرایطی که اشتغال یکی از مهم ترین زمینه هاي توانمندسازي قشر مددجو است همه بانکها وظیفه دارند به تعهدات خود در زمینه اشتغال

 
مددجویان و نیازمندان عمل کنند. 

جهانگیر رستمزاد در ادامه به موضوع کرونا اشاره کرد و افزود: لازم است به منظور توجه بیشتر به سلامت این قشر واکسیناسیون مددجویان کمیته امداد و بهزیستی به عنوان یک قشر آسیب پذیر مورد

 
توجه بیشتر و در اولویت قرار گیرد. 

معاون امور اقتصادي استاندار ایلام تصریح کرد:مدیران این دستگاهها تمهیداتی را در نظر بگیرند تا این افراد در زمینه دریافت واکسن مورد تشویق و راهنمایی قرار گیرند.



اقتصاد خاموش

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/05/03

روشنایی و تامین برق پایدار به دلیل کمبود منابع و قهر سرمایه گذاري ها تهدید می شود. غیرواقعی بودن قیمت و دستوري بودن آن، عدم پرداخت مطالبات، فشار تحریم ها، نوسانات نرخ ارز و
آسیب به مفاد قراردادها، انگیزه بخش خصوصی براي سرمایه گذاري در صنعت برق را از بین برده است. حمیدرضا صالحی رئیس کمیسیون ...

 
 

براي صنعت برق ایران در سال هاي گذشته چه اتفاقاتی افتاده که امروز ما از تامین برق مورد نیاز براي خانوارها و صنایع عاجز شده ایم؟ به نظر شما حفره هاي سیاستگذاري در این سال ها چه بوده

 
اند؟ 

علیرضا کلاهی: در خصوص اینکه چرا صنعت برق ایران امروز به چنین بحران هایی دچار می شود، بحث پیچیده و چندبعدي است. موضوع اصلی به نگرش ما به برق بازمی گردد که آیا برق یک خدمت
اجتماعی است یا یک کالاي تجاري؟ از سوي دیگر موضوع اقتصاد برق هم به این نگرش گره خورده و ثمره آن ناترازي اقتصاد این کالاي استراتژیک بوده است. همچنین نبود برنامه بلندمدت و نبود
برنامه توسعه پایدار براي برق، از دیگر مسائلی است که به حال بد امروز صنعت برق ارتباط دارد. خاموشی هاي این روزها البته به موضوع استخراج رمزارزها نیز نسبت داده می شود که از دیدگاه من
فرصتی بود که می توانست به کمک صنعت برق ایران بیاید، اما با اتخاذ یکسري تصمیمات و سیاستگذاري هاي بسیار اشتباه، سوزانده شد و عدم مشورت با بخش خصوصی نیز به این اشتباهات بیشتر

 
دامن زد. 

حالا به بحث اول پاسخ به سوال بازمی گردم. برق کالاي تجاري است یا خدمت اجتماعی؟ ابتدا باید تکلیف این موضوع مشخص شود. اگر در ایران خدمت اجتماعی به شمار می رود، جاي بحث دارد.
تعرفه هاي مجانی براي مدارس و مساجد باعث بدمصرفی و عدم شفافیت در این صنعت شده است. اگر هر رشته خاصی قرار است یارانه بگیرد، باید این یارانه را مستقیم دریافت کند تا از خیلی از این
مسائل جلوگیري کند. اما مبحث نداشتن سیاست هاي توسعه پایدار؛ به عنوان نمونه اگر شهري مانند تهران درست توسعه پیدا کرده بود و در سازه هاي آن آسفالت و بتن کمتري مصرف می شد، امروز
مصرف کنندگان تهرانی به کولر گازي نیازي نداشتند و بسیاري از مشترکین می توانستند از کولر آبی استفاده کنند و آب موردنیاز کولرها نیز از آب فاضلاب تصفیه شده تامین می شد. در مجموع باید
گفت وزارت نیرو به عنوان متولی صنعت برق امروز نتوانسته نیازها را پاسخگو باشد، اینکه چرا نتوانسته پاسخ بدهد دلیل عمده آن به کسري بودجه بازمی گردد، به عدم چابکی وزارتخانه و نداشتن

 
برنامه که نقش پررنگی در این نابسامانی ها ایفا کرده است. 

موضوع بعدي که می خواهم به آن بپردازم موضوع رمزارزهاست. دو سال پیش در اتاق تهران و جلسات شوراي بخش خصوصی بارها اعلام کردیم که اگر با سیاست درست با این صنعت برخورد شود می
توان آن را به یک فرصت و برگ برنده تبدیل کرد و اگر سیاست درست در پیش گرفته نشود، امکان دارد متضرر اصلی ما باشیم. در حال حاضر حدود 700 تا 800 مگاوات مصرف برق قانونی از سمت
استخراج رمزارزها داریم که البته مدت هاست ماینرها خاموش هستند. اگر اعتمادسازي شده بود و یک سیاست پایدار براي سرمایه گذاران در این بخش چیده شده بود، رقم قانونی ما می توانست بین
سه تا پنج هزار مگاوات باشد که درآمد قابل توجه ارزي در حد چند میلیارد دلار را براي کشور ایجاد کند. سالی پنج تا شش میلیارد دلار درآمد جدید به سبد ما اضافه می شد و وزارت نیرو می توانست

 
از استخراج کنندگان بخواهد خودشان نیروگاه احداث کنند و موظف شوند در شرایط بحرانی به شبکه سراسري برق ایران متصل شوند. 

زمانی که می گویم بحران صنعت برق یک ماتریس چندوجهی و پیچیده است به این دلیل است که این بحران بازمی گردد به نداشتن یک الگوي یکپارچه و منسجم انرژي در ایران. ما گاز و برق را
موازي با یکدیگر به هر ده و آبادي برده ایم. نتیجه این روند این شده که 500 ساعت از سال مصرف بالا را تجربه می کنیم و وزارت نیرو هم نمی تواند پاسخگو باشد و در سایر ساعات سال این دارایی

 
هاي ارزشمند بیکار نشسته اند. 

توان تولید برق ایران 500 میلیارد کیلووات ساعت در سال است. کل مصرف پارسال 274 میلیارد کیلووات ساعت بوده است. یعنی نزدیک به نیمی از این دارایی عظیم ملی بیکار است. دلیل آن هم این
است که تابستان ها برق زیاد مصرف می کنیم و زمستان ها مصرف ما گازي است و همین مشکل مشابه را با گاز داریم. اتفاقاً رمزارزها برعکس صنایعی مانند فولاد و آلومینیوم و... تنها مصرفی بود که

 
می توانست در زمان خاموشی نیروگاه ها، حفره هاي تقاضا را که منوط به وجود دارایی ها و مازاد تولید برق در کل سال بود پر کند و مشکل مازاد برق را حل کند. 

حمیدرضا صالحی: تا زمان برنامه سوم توسعه همه چیز در صنعت برق خوب پیش رفت و همه حامل هاي انرژي مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش پیدا می کرد اما متاسفانه در مجلس هفتم و دولت
هاي نهم و دهم طرحی به نام «تثبیت قیمت ها» تصویب شد که این طرح مانع افزایش قیمت سالیانه حامل هاي انرژي می شد. تا زمان برنامه سوم توسعه به درستی مطابق با نرخ تورم، قیمت حامل
هاي انرژي واقعی می شدند و سالیانه دستمزدها و درآمدها هم بالا می رفت که محصول این روند اشتغال بیش از 650 هزار نفر، رشد اقتصادي 8/ 6درصدي، نرخ تورم تک رقمی، نرخ ارز تثبیت شده
و... بود. در این میان صنعت برق هم مشکلی نداشت تا اینکه طرح تثبیت قیمت ها به تصویب رسید. این طرح مانع افزایش قیمت ها شد و در آن سو هزینه هاي جهانی صنایعی مانند فولاد نیز افزایش



 
پیدا کرد و در نهایت هزینه هاي این صنعت بالا رفت و درآمدهاي آن اندك شد و ثابت ماند. این شروع یک بحران بود که واقعیت آن را امروز به نظاره نشسته ایم. 

از سوي دیگر دولت هاي هفتم و هشتم، از دولت قبلی 39500 مگاوات نیروگاه تحویل گرفتند و همین طور 17 هزار مگاوات قرارداد در دست اجرا که برخی از این پروژه هاي نیروگاهی که باید چند
سال طول بکشد تا به اجرا برسد پیشرفت 70درصدي داشتند. یعنی نسبت به 39500 مگاوات، 40 درصد هم دولت قبل قرارداد شروع شده تحویل داد. اما داستان به اینجا ختم نشد. فاصله قیمت تمام
شده برق با قیمت تکلیفی، بعد دیگري از بحران صنعت برق است. به دلیل این تفاوت قیمت، مطالبات وزارت نیرو به پیمانکاران و فعالان بخش خصوصی صنعت برق روزبه روز افزایش یافت و در سال
1387 تیتر صفحه یک «دنیاي اقتصاد» این شد که «خاموشی هاي تهران در راه است» که در خصوص ارسال نامه سندیکاي صنعت برق ایران به رئیس جمهور وقت بود. بعد از آن نامه نگاري موفق

 
شدیم هزار میلیارد تومان بابت مابه التفاوت قیمت ها از مجلس بگیریم اما مقطعی بود. 

در دولت هفتم و هشتم که 39500 مگاوات به دولت نهم و دهم تحویل شد، دولت نهم و دهم به دولت یازدهم 64500 مگاوات تحویل داد اما قراردادهاي در دست اجرا براي تیم بعدي به 5800
مگاوات رسید که نسبت به 17 هزار مگاوات قراردادي که دولت ششم به هفتم و هشتم تحویل داد با افت محسوس روبه رو شد. اکنون دولت یازدهم و دوازدهم 85 هزار مگاوات ظرفیت منصوبه را به
دولت سیزدهم تحویل می دهد که طبق برنامه ششم توسعه ما باید سالانه پنج هزار مگاوات نیروگاه جدید به مدار وارد می کردیم. متاسفانه این اتفاق نیفتاد و به جاي اینکه امروز 95 هزار مگاوات

 
ظرفیت نیروگاهی داشته باشیم به عدد 85 هزار مگاوات رسیده ایم و در بخش انرژي هاي تجدیدپذیر نیز توفیقی نداشته ایم. 

شاید سوال باشد که امروز پیک ما به 65 هزار مگاوات رسیده پس چرا با وجود ظرفیت 85 هزار مگاواتی باز هم در تامین برق پایدار با مشکل مواجه هستیم و خاموشی ها را تجربه می کنیم؟ علت این
است که نیروگاه هاي ما به دلیل عدم توجه به بحث آمایش سرزمین در مکان هایی ساخته شد که پیک بار در آنجا بالا نبود و برق خیلی نیاز نبود و بنابراین شبکه هاي انتقال هم ساخته نشد. شبکه
هاي ارتباطی براي این نیروگاه ها ساخته نشد و در سال هاي گذشته هم سیاستگذاران به این فکر نکردند و اجازه هم ندادند بخش خصوصی سرمایه گذاري و شبکه سازي کند و از این برق استفاده

 
شود. 

اما پرسش بعدي این است که چرا در سال هاي گذشته نیروگاه بیشتري ساخته نشد؟ دولت آقاي احمدي نژاد سرمایه گذاري از سوي دولت را به طور کلی ممنوع اعلام کرد و در نتیجه درآمدهاي دولت
کم شد اما قرار بود بخش خصوصی به این حوزه ورود کند. بخش خصوصی آمد، چند نیروگاه هم ساخت اما با سیل عظیم چالش ها روبه رو شد و طی این سال ها به آنها اجازه داده نشد که برق خود را

 
صادر کنند و به درآمد برسند و چرخشان بچرخد. بخش خصوصی صنعت برق محکوم به فروش برق با قیمت دستوري شد. 

سیاست هایی که وزارت نیرو اتخاذ کرد باعث شد درآمدهایی که می توانست موجب سازندگی در نیروگاه ها شود کسب نشود. امروز ما به جایی رسیده ایم که نمی توانیم بگوییم دلیل خاموشی ها بیت
کوین است یا آب پشت سدها که همه آنها قابل پیش بینی بود. با این حال نمی توان گفت کسري بیش از 9 هزار مگاوات در پیک امسال به موضوع رمزارزها که در نهایت دو هزار مگاوات مصرف دارند

 
بازمی گردد یا کمبود بارش ها، چرا که مشکلات همان است که در سطرهاي قبل به آن پرداختم. 

مهدي طبیب زاده: همه صحبت هایی را که دوستان داشتند می توان در قالب یک جمله بیان کرد که حکمرانی مان در بخش انرژي درست نبوده است. دولت مصوب می کند احداث نیروگاه از سوي
دولت ممنوع است و باید این کار به بخش خصوصی واگذار شود، اما آنچه اتفاق افتاده است همه خلف وعده در حق بخش خصوصی بوده و این موضوع سرمایه گذاران را دلسرد کرده است. این فقدان

 
انگیزه باعث شده که ما در برنامه ششم حتی یک نیروگاه هم شروع نکرده ایم. آنچه راه اندازي می شود، نیروگاه هایی است که از سال ها قبل کلنگ آنها زده شده است. 

اما خلف وعده ها چگونه است؟ کالایی تولید می شود که در انحصار دولت است و مشتري آن کاملاً مشخص و تحمیلی است. این در حالی است که قیمت خرید آن هم تحمیلی است و زمان پرداخت
بهاي این کالا تحمیلی است و هر زمان که ممکن باشد مطالبات پرداخت می شود. اما از آن طرف از تولیدکنندگان برق مالیات گرفته می شود، مشکلات متعدد در بخش تامین اجتماعی براي فعالان

 
صنعت برق وجود دارد، ارزي را هم که به صاحبان نیروگاه می خواستند تخصیص دهند، بانک مرکزي اعلام کرد که نیروگاه ها امکان صادرات برق را ندارند و بنابراین نمی توان به آنها ارز داد. 

هیات وزیران در سال 1394 نامه اي می نویسد که بانک مرکزي بنا به درخواست بانک عامل، ارز را باید با قیمت رسمی به نیروگاه ها بدهد و با صندوق توسعه ملی تسویه کنند. بر این اساس صندوق
توسعه ملی به نیروگاه ها وام داد اما همیشه در پرداخت این تسهیلات اما و اگرها زیاد بود. اما نیروگاه ها به دلیل مسائل امنیتی حق ندارند خاموش شوند. از آن طرف در حال حاضر همه نیروگاه ها
بدهکار هستند و بر اساس نرخ جدید که نرخ نیمایی است باید بازپرداخت ها را انجام دهند که این موضوع باعث شده نیروگاه هاي بزرگ دچار مشکل شوند و به دلیل عدم پرداخت بدهی ها، مدیران

 
آنها ممنوع المعامله شده اند. 

زمانی که دولت سرمایه گذاري نکند، بخش خصوصی هم انگیزه سرمایه گذاري نداشته باشد و در آن سو رشد مصرف چه در بخش خانگی، چه در بخش صنعت بیش از تولید باشد، قطعاً شکاف بین
تولید و مصرف ایجاد می شود و این شکاف روزبه روز بیشتر هم خواهد شد. همین امروز اگر شرایط تحریم حل شود و شتاب سرمایه گذاري هم آغاز شود، سه سال زمان می برد تا یک نیروگاه وارد مدار
شود. اگر اقدامات ضربتی براي صنعت برق انجام نشود، بدون شک شکاف بین مصرف و تولید برق روزبه روز بیشتر می شود و احتمال وقوع خاموشی ها بیش از پیش خواهد بود. همواره هم به
سیاستگذاران گفته شده بود که با این اوضاع حتماً دو سال پیش رو بحران تولید انرژي خواهیم داشت. مکاتبات و مذاکرات زیادي با وزیر نیرو در این سال ها شده است و وقوع خاموشی ها کاملاً قابل
پیش بینی بود اما سوءتدبیر و حکمرانی بد باعث شد صنعت برق امروز به این نقطه برسد، که حالا متولیان بگویند نیروگاه هاي برق آبی کار نمی کنند، مصرف برق استخراج بیت کوین بالاست یا ... همه

 
اینها بهانه ا ست. 

سیاستگذاران نیرو می گویند ما پیک زایی کرده ایم. پیک زدایی با قیمت بسیار سنگین براي کشور تمام می شود. در سال 1397 تحمیل خاموشی به یکی از مجموعه هاي کرمان، 400 میلیارد تومان
عدم نفع داشت. در همان حال برق شمال استان کرمان یعنی سیرجان، رفسنجان، زرند و بافت، کل فروش برقشان 280 هزار میلیارد تومان بود. یعنی اگر آن شرکت بزرگ کل پول برق را می داد و از

 
مردم می خواست صرفه جویی کنند، سالی 20 میلیارد تومان سود داشت. 

یک محاسبه دیگر بر اساس نرخ نفت 40 دلار، دلار 24 هزار تومان، قیمت سوخت مصرفی در هر کیلووات ساعت برق 1300 تومان، قیمت انتقال، خواب سرمایه و استهلاك سرمایه نشان می دهد قیمت
هر کیلووات ساعت برق براي کشور کمتر از هزار تومان نخواهد بود اما بالاترین قیمتی که اکنون برق فروخته می شود 700 تومان است. در کشاورزي قیمت هر کیلووات ساعت برق 26 تومان است و در
خانگی هم کمتر از 100 تومان است. این یعنی اضمحلال منابع به قیمت خرید محبوبیت. اگر بخواهم به دلیل اصلی وضعیت فعلی صنعت برق در بعد کلان بپردازم، اول موضوع عدم حکمرانی خوب را
مورد توجه قرار می دهم و سپس بی انگیزگی بخش خصوصی در سرمایه گذاري در صنعت برق را از دلایل بروز بحران فعلی برمی شمارم. اگر براي این دو مشکل راه حلی اندیشیده نشود و گرفتاري

 
هاي بخش خصوصی و سرمایه گذاران برطرف نشود، بحران صنعت برق روزبه روز دامنه وسیع تري پیدا خواهد کرد. 

 
به نظر شما چرا اقتصاد صنعت برق ناکارآمد است؟ 



علیرضا کلاهی: در صنعتی که یک نوع مونوپولی طبیعی بر آن حاکم است، رگولاتوري قوي باید وجود داشته باشد تا قیمت عادلانه را تعیین کند. حتی در آزادترین اقتصادهاي دنیا که دولت در قیمت
گذاري ها کمترین نقش را دارد این مکانیسم وجود دارد. موضوع بعدي این است که در هیچ جاي دنیا این قدر تعرفه هاي مختلف وجود ندارد. به طور مثال تعرفه مجانی براي اماکن مذهبی و آموزشی
و تعرفه کشاورزي که عملاً یک تیر به خودي بوده تعدادي از این تعرفه ها به شمار می روند. ما به صورت غیرواقعی برق را به بخش کشاورزي تحویل داده ایم که نتیجه آن استخراج آب از اعماق زمین
براي کاشت محصولاتی است که هیچ توجیه اقتصادي ندارند. این رویکرد، اشتباه بزرگی بود که منابع آبی ما را نابود کرده است. تعرفه هاي خانگی، صنعتی، تجاري و... را هم به فهرست بلند تعرفه ها در

 
ایران اضافه کنید. همین چندگانگی تعرفه ها یک ایراد است که در اصطلاح می توان گفت به شفاف نبودن تعرفه ها بازمی گردد. 

حمیدرضا صالحی: صنعت برق ایران در سال هاي گذشته به دلیل شرایط اقتصادي و البته اتخاذ برخی سیاست هاي نادرست که از قضا در بروز و تشدید چالش هاي حال حاضر این صنعت استراتژیک
تاثیرگذار بوده اند با موانع جدي و بحرانی روبه رو شده است. گذشته از نارسایی هاي موجود در اقتصاد صنعت برق که به گواه تحلیلگران این صنعت، ماحصل نظام قیمت گذاري ناکارآمد آن است، آثار
مالی و فنی ناشی از تحریم هاي بین المللی مانند «مشکلات بانکی و تامین اندك قطعات موردنیاز صنعت از خارج»، «عدم بخشودگی جرایم بانکی و مالیاتی»، «وجود قوانین سخت گیرانه و بازدارنده در
حوزه تولید»، «توقف برخی از پروژه ها به دلیل عدم جبران افزایش قیمت عوامل تولید به خصوص آن دسته از عواملی که به نوعی وابسته به نرخ ارز هستند» و «سخت تر شدن امکان تامین مالی ارزان
قیمت و صدور مجوز واردات براي برخی از تجهیزاتی که نمونه مشابه آن در داخل کشور تولید می شود» از جمله مسائلی است که هر یک به تنهایی چالشی بزرگ در صنعت برق ایران محسوب می
شوند. در کنار رفع سوء مدیریت ها اگر نرخ فروش برق مبتنی بر واقعیت هاي اقتصادي کشور تعدیل نشود، صنعت برق قادر به ترمیم صدمات وارده نخواهد بود، از این رو مهم ترین و اولویت دارترین

 
اقدام اصلاحی صنعت برق اصلاح نظام قیمت گذاري متناسب با شرایط اقتصادي کشور است تا اقتصاد نامتوازن صنعت را تا حد زیادي تعادل بخشد. 

مهدي طبیب زاده: آینده صنعت برق در ایران تحت تاثیر تغییرات جریان مالی برق است و این جریان دچار ناپایداري مالی شده است. تعرفه برق که به صورت تکلیفی با لایحه پیشنهادي دولت در
چارچوب قانون بودجه و توسط مجلس شوراي اسلامی تصویب می شود، نقش تعیین کننده اي در پایداري مالی این صنعت دارد. تعرفه اي که نسبت به قیمت تمام شده آن همواره فاصله معناداري
داشته است و دولت یارانه هایی را بابت تامین برق به وزارت نیرو پرداخت می کرده است. اختلال در جریان مالی وزارت نیرو که ناشی از نحوه قیمت گذاري و هزینه هاي تمام شده تامین برق بوده
است، موجب شده وزارت نیرو نتواند تعهدات خود را به بخش خصوصی که وارد عرصه تولید برق شده بودند پرداخت کند و این وزارتخانه بیشترین بدهی را به بخش خصوصی داشته باشد و سرمایه
گذاري در برق کاهش پیدا کند. بانک جهانی هم بعد از بررسی اقتصاد صنعت برق ایران، قیمت گذاري برق را یکی از چهار مشکل اصلی صنعت برق ایران عنوان کرد و به ایرانی ها پیشنهاد داد قیمت
برق را به تدریج افزایش دهند تا به سطح هزینه هاي نهایی برسد. توصیه اي که مقامات ایرانی در تدوین برنامه سوم و چهارم اجرایی کردند و قیمت برق با نرخ 5/ 16 درصد در فاصله سال هاي 74 تا
83 افزایش یافت. در سال 1383 مجلس شوراي اسلامی با تصویب اصلاحیه اي براي ماده 3 قانون برنامه چهارم توسعه، روند افزایش تدریجی قیمت حامل هاي انرژي از جمله برق را محدود کرد. در
سال 1390 با اجراي مرحله اول طرح هدفمندي یارانه ها قیمت برق به طور متوسط به 409 ریال افزایش پیدا کرد که از این افزایش، 166 ریال آن مجدداً به سازمان هدفمندي یارانه ها مرجوع می
شود و به صورت یارانه نقدي به مردم داده می شود. بنابراین تغییر قیمت برق و افزایش آن یکی از موضوعاتی است که در تغییر جریان مالی صنعتی برق تاثیرگذار است. مدیران وزارت نیرو می گویند
قیمت پایین برق در سبد هزینه هاي خانوار موجب شده است که مصرف کنندگان، برق را بی رویه مصرف کنند و در نتیجه مصرف برق در ایران از متوسط جهانی بالاتر برود و نیاز به سرمایه گذاري
برق رشد شدیدي داشته باشد. برخی تحقیقات نشان می دهد که افزایش قیمت برق در بلندمدت بر مصرف برق و رشد اقتصادي ایران تاثیر نمی گذارد اما با توجه به تاثیر کوتاه مدت، توصیه می شود

 
که افزایش قیمت برق تدریجی باشد. 

 
راهکارهاي کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت ما چه باید باشد؟ آیا این راهکارها قابل پیاده سازي است؟ 

علیرضا کلاهی: متاسفانه راهکار کوتاه مدتی به جز مدیریت مصرف به نظر من وجود ندارد به دلیل اینکه ماهیت صنعت برق یک صنعت زیربنایی است و بلندمدت است. ما در میان مدت می توانیم
کاهش تلفات برق را داشته باشیم. می توانیم مردم را تشویق کنیم به نصب پنل هاي خورشیدي و گرایش به سمت انرژي هاي تجدیدپذیر. متاسفانه انرژي هاي تجدیدپذیر به دلیل بیماري هاي خاص
اقتصاد ایران توسعه نیافته اند، الان در همه جاي دنیا به جایی رسیده است که بدون نیاز به یارانه براي این نوع انرژي ها، آنها اقتصادي هستند. اگر دولت بتواند مشوق هایی را براي مردم تعریف کند می
تواند از این پتانسیل استفاده کند. به هر حال آینده انرژي در جهان، تجدیدپذیرها و نیروگاه هاي تولید پراکنده هستند. متدي که تا به امروز در ایران بوده شامل تولید متمرکز و ارتباط یک طرفه شبکه

 
با مشترك، به زودي منسوخ خواهد شد. آینده صنعت برق در دنیا از آن سوپرپراکنده و ارتباط دوطرفه مشترك و شبکه است و اتفاقاً ما از این جریان عقب مانده ایم. 

اگر مشوق هایی بگذاریم که مردم بتوانند خصوصاً در ساعت هاي پیک بار، از طریق پنل هاي خورشیدي برق خود را تامین کنند، این موضوع می تواند تا حدودي بحران تامین برق در ایران را پوشش
دهد و شاید کمک کند که صنعت برق گام هاي بلندتري براي توسعه بردارد. من می دانم با وجود مشکلاتی که در حال حاضر در کشور بابت خاموشی ها وجود دارد، بیان چنین پیشنهاداتی کمی
مشکل است اما واقعیت این است که چون همیشه درگیر شرایط حال بوده ایم از آینده دور افتاده ایم. یادمان نرود 90 درصد از ظرفیت برقی که در دنیا در سال 2020 اکتیو شد تجدیدپذیر بود. دنیا

 
دارد به چه سمتی می رود و ما در این میزگرد در خصوص چه بحران هایی در صنعت برق مان صحبت می کنیم. 

حمیدرضا صالحی: ما امسال تا اواسط مردادماه باید این وضعیت را تحمل کنیم. اما سوال اصلی این است که آیا سال آینده باز هم خاموشی ها در راه خواهند بود؟ اگر بگویم از همین امروز پول هایی در
راه هستند و سرمایه گذاري هایی قرار است در بخش نیروگاهی انجام شود، حتی اگر نیروگاه هاي گازي احداث کنیم که پایین ترین زمان ممکن را در بین نیروگاه ها براي وارد مدار شدن دارند، 18 ماه

 
طول می کشد تا این نیروگاه به بهره برداري برسد. نیروگاه بخاري هم 30 تا 35 ماه زمان می برد تا به بهره برداري برسد. 

اگر بخواهیم پیک سال آینده با خاموشی ها مواجه نشویم یک امکان وجود دارد. برخی از نیروگاه ها هستند که پیشرفت بالاي 70 درصد دارند و می توانند با هزینه بسیار اندکی به مدار تولید وارد
شوند. این یک کمک می تواند باشد. از سوي دیگر برخی نیروگاه ها هستند که نیاز به تعمیر و اورهال دارند و با تزریق پول اندکی می توان آنها را هم به شبکه اتصال داد. در پروژه هاي بهینه سازي هم
بخش خصوصی به خاطر اینکه خود این پروژه ها نیاز به برگشت سرمایه دارد ورود نکرده است. در مورد پروژه انرژي هاي تجدیدپذیر هم که چرا بخش خصوصی به این حوزه ورود نکرده است، دلیلش
این بوده که هر پروژه اي که آغاز شده متوقف شده است. نوسانات نرخ ارز باعث شده است با توجه به خرید ریالی وزارت نیرو، این کسري جبران نشود. مگر اینکه وزارت نیرو قیمت خرید برق از

 
تجدیدپذیرها را افزایش دهد تا این موضوع زمینه اي براي ورود بخش خصوصی شود تا در آینده بتوان نیروگاه هاي تجدیدپذیر با ظرفیت تولید هزار مگاوات احداث کرد. این موضوع شدنی است. 

کار مهم تر اما چیز دیگري است. در حال حاضر متولیان می گویند مصرف خانگی ما یک سوم بود که اکنون به 40 درصد رسیده است. سوي دیگر مصرف بخش تجاري است و سوي باقی مانده هم از
آن مصرف کنندگان مستقر در صنایع است. اگر ما اجازه دهیم همین بخش غیردولتی که حدود 60 درصد از نیروگاه هاي کشور را در اختیار دارد به بورس انرژي بروند و بتوانند برق خود را با قیمت
هاي متنوع به صنایع بفروشند بخشی از مشکلات مرتفع خواهد شد. آیا به نظر شما صنایع با این موضوع مشکل دارند؟ بعید به نظر می رسد. امروز صنایع به خاطر قطعی و وصلی برق دچار عدم
اطمینان هستند و واحدهاي تولیدي شان با ریسک هاي بیشتري روبه رو شده است. آنها برق مطمئن می خواهند همین. در خارج از کشور قیمت هر یک کیلووات برق پرتی فولاد پنج سنت است حالا
براي ایران دو سنت شود. اما همین دو سنت اگر در بورس انرژي خرید و فروش شود، به یک نقدینگی عظیم در بورس منجر می شود که می توان آن را به سمت ساخت نیروگاه ها هدایت کرد. نیروگاه

 
هایی که نیمه تمام رها شده اند با این میزان نقدینگی ظرف چند ماه تکمیل می شوند و خیلی اتفاقات خوبی رخ می دهد که باعث می شود تابستان سال آینده از بحران خام فروشی ها فاصله بگیریم. 

برعکس آقاي کلاهی من اعتقاد دارم اگر دولت دست از مداخله قیمت گذاري و سیاستگذاري هاي بی مورد بردارد و اجازه دهد عرضه و تقاضاي برق در بورس انرژي در جریان بیفتد، سال بعد را می



توان با آرامش بیشتري سپري کرد. در بخش خانگی هم که نگرانی هایی به دلیل اینکه قدرت خرید مردم بالا نرفته وجود دارد می توان مدیریت کرد. این بخش را می توان از طریق نیروگاه هاي دولتی
که 40 درصد از ظرفیت تولید برق کشور را در اختیار دارند، پوشش داد. به همین شکل هم نیروگاه داران بخش خصوصی در زمین واقعی خود که همان بورس انرژي است بازي می کنند و هم نیروگاه
هاي بخش دولتی برق تولید می کنند و با یارانه اي که مدنظر قرار می دهند برق را با قیمت ارزان تري در اختیار بخش خانگی قرار می دهند. بنابراین اعتقاد دارم باید به سمت آزادسازي خرید برق

 
صنایع از بورس انرژي از نیروگاه هاي بخش خصوصی گام برداریم تا از این راه بخش نیروگاهی ما جان بگیرد و از این بی رمقی فاصله بگیرد. 

مهدي طبیب زاده: یک قرارداد وضع شده است که بر اساس آن باید نیروگاه هاي گازي به سیکل ترکیبی تبدیل شوند. این قرارداد در سال 1392 در قانون بودجه قید شده است که اگر نیروگاه گازي
خود را به سیکل ترکیبی تبدیل کند، تفاوت صرفه جویی سوخت و نرخ دلار روز را بدهند تا این اقدام صورت بگیرد. بر اساس محاسبات انجام شده باید در این شرایط چندین نیروگاه وارد مدار می

 
شدند اما باز هم خلف وعده صورت گرفت و در نهایت توجیه اقتصادي تبدیل نیروگاه هاي گازي به سیکل ترکیبی نیز از دست رفت. 

مشکل اصلی نبود اراده جدي در مجموعه وزارت نیرو است که می توانست موضوع به این سادگی را حل کند اما هیچ گاه چنین موضوعات کوچک اما بسیار مؤثر در دستور کار سیاستگذاران این حوزه

 
قرار نگرفت. در حال حاضر چند نیروگاهی که بیش از 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارند می توانند به سرعت با استفاده از قرارداد بیع متقابل آنها را وارد مدار کنند. 

به طور متوسط هر چاه کشاورزي، می تواند تا 28 درصد با اصلاح کلیدها و پمپ ها صرفه جویی برق داشته باشد. 50 هزار کیلووات صرفه جویی از این مسیر معادل یک نیروگاه 250 مگاواتی است که
اگر این روند با شتاب ادامه یابد می تواند میزان صرفه جویی در این بخش را حتی به مرز هزار مگاوات هم برساند. این موضوع مستلزم این است که طبق ماده 12 قانون رفع موانع تولید عمل شود که بر
اساس آن وزارت نیرو باید مبلغ مابه التفاوت صرفه جویی از این مسیر را پرداخت کند که باز هم این موضوع هنوز عملیاتی نشده است. این طرح به شوراي اقتصاد رفته اما فعلاً متوقف شده است که می

 
توان آن را فعال کرد. 

در بخش صنایع هم امکان ساخت نیروگاه هاي گازي وجود دارد که از 80 تا 100 مگاوات را می توان با فوریت تهیه کرد. صنایع می توانند از این راه، مانع زیان هنگفتی شوند که با بروز خاموشی ها به
آنها تحمیل می شود. اینها راهکارهاي فوري بود که براي افزایش ظرفیت برق کشور باید در دستورکار سیاستگذاران قرار گیرد. اما اساساً معتقدم اقتصاد انرژي یا همان حکمرانی در این بخش باعث بروز

 
همه این بحران ها شده است. 

در رابطه با انرژي خورشیدي باید گفت تا زمانی که نرخ هاي کم و غیررقابتی به سوخت هاي فسیلی داده شود، قطعاً قیمت تمام شده بالاي انرژي هاي تجدیدپذیر نمی صرفد و اجباراً دولت باید با نرخ
هاي تضمینی پیش خرید کند. آنها وارد قرارداد می شوند اما خلف وعده باعث می شود بسیاري از نیروگاه هاي تجدیدپذیر، مطالبات زیادي از دولت داشته باشند. موضوع دیگر هم این است که افزایش
نرخ ارز، نرخ سرمایه گذاري در بخش تجدیدپذیرها را افزایش داده است و در آن سو تحریم ها باعث شده تجهیزات کافی وارد کشور نشود و مشکل بزرگ تر این بود که نیروگاه هاي تجدیدپذیري که
توسط خارجی ها در دست ساخت بود، با مشکل برگشت ارز روبه رو شدند و همین موضوع باعث رفتن بسیاري از شرکت هاي معتبري شد که قرار بود با احداث نیروگاه، تولید برق ایران را وارد مدار

 
جدیدي کنند. 

 
منبع: ویژه نامه صنعت برق/ دنیاي اقتصاد 



وراکروز قاچاق با پلاك جعلی در یزد متوقف شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/05/03

فرمانده انتظامی استان یزد گفت: یک دستگاه خودروي سواري هیونداي وراکروز قاچاق در استان یزد توقیف شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از یزد،سردار عباسعلی بهدانی
فرد، فرمانده انتظامی استان یزد گفت: ماموران ایستگاه بازرسی شهید مدنی استان یزد
هنگام انجام وظایف ذاتی و کنترل خودرو هاي عبوري به یک دستگاه خودروي سواري

 
هیونداي مشکوك شدند و دستور توقف آن را صادر کردند. 

او گفت: با بررسی مدارك خودرو مشخص شد که خودروي متوقف شده داراي پلاك جعلی و
قاچاق است که ماموران با هماهنگی مقام قضائی خودرو را توقیف و راننده آن را دستگیر

 
کردند. 

بهدانی فرد گفت: ارزش خودروي هیونداي وراکروز کشف شده به وسیله کارشناسان 12
میلیارد ریال برآورد شده است همچنین در این زمینه پرونده تشکیل شد و براي ادامه

 
مراحل قانونی به مراجع قضائی تحویل داده شد. 

فرمانده انتظامی یزد با تاکید بر ضرورت مبارزه همه جانبه با قاچاق کالا گفت: حمایت و استفاده از تولیدات داخلی باعث رونق چرخ اقتصاد کشور و فراهم شدن زمینه اشتغال جوانان می شود.



بررسی دلایل خشکسالی در استانی با 5 رود بزرگ پُرآب!

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/05/03

اتحادخبر: به اعتقاد محققان، خوزستانی ها در طول تاریخ گذشته از آب سالم و تالاب هاي غیرآلوده براي تغذیه دام ها و محصولات کشاورزي خود بهره مند بودند، ولی اکنون وضعیت این
استان از حد و اندازه تاب آوري آنها فراتر رفته و این پرسش مطرح است که چگونه سطح زیر کشت برنج "دشت عباس" که طی دو دهه قبل 40 هزار ...

اتحادخبر: به اعتقاد محققان، خوزستانی ها در طول تاریخ گذشته از آب سالم و تالاب هاي غیرآلوده براي تغذیه دام ها و محصولات کشاورزي خود بهره مند بودند، ولی اکنون وضعیت این استان
از حد و اندازه تاب آوري آنها فراتر رفته و این پرسش مطرح است که چگونه سطح زیر کشت برنج "دشت عباس" که طی دو دهه قبل 40 هزار هکتار بود، اکنون به 200 هزار هکتار افزایش یافته و
چگونه است که بیش از 10 میلیارد متر مکعب آب در رودخانه کارون ذخیره سازي شده، ولی حدود 500 روستاي خوزستان با کمبود آب مواجهند و یا از آب هاي بودار و رسوبی محلی استفاده می

 
کنند؟! 

 
 

به گزارش ایسنا، صداي امروز خوزستان صداي آینده استان هاي کشور است. استانی که به واسطه وجود 5 رود بزرگ که از زاگرس سرچشمه می گیرند، زمین هاي جلگه خوزستان را سیراب کرده و به

 
طور مستقیم یا غیرمستقیم به خلیج فارس می ریزند و به "پرآب ترین" استان کشور معروف است. 

کارون بزرگترین این رودها، بزرگترین رودخانه ایران است که از کوه هاي زاگرس مرکزي سرچشمه می گیرد، در نزدیکی شوشتر به آب "دز" می پیوندد و در نزدیکی ورودي اروندرود به خلیج فارس، به
این رود می ریزد. رود "کرخه" سومین رود بلند ایران پس از کارون و سفیدرود است که از کوه هاي زاگرس سرچشمه می گیرد، پس از طی مسیري نزدیک به 755 کیلومتر، در جهت جنوب غربی به

 
تالاب هورالعظیم در مرز ایران و عراق می ریزد. 

آب "دز" از زاگرس مرکزي در 20 کیلومتري شمال شرقی بروجرد نزدیکی چهاربره جریان می یابد، از کنار شهر اندیمشک و پس از عبور از سد دز اندیمشک، از میان شهر دزفول می گذرد و در 100

 
کیلومتري جنوب این شهر در بندر قیر به کارون می ریزد. این رود با حجم بالاي آب در طول تاریخ شریان حیاتی کشاورزي متمرکز در منطقه بوده است. 

رود "مارون" از کوه هاي راه باریک، سفید و گل گیلک در 53 کیلومتري شمال غرب یاسوج سرچشمه می گیرد، پس از تلاقی با رود اعلاء در چم هاشم با نام جراحی به راه خود ادامه می دهد و پس از
مشروب کردن دشت رامهرمز و رامشیر و در کل پس از پیمودن مسافتی نزدیک به 438 کیلومتر به خورموسی و خلیج فارس می ریزد. رود "هندیجان" یا زهره از کهگیلویه سرچشمه می گیرد و دو

 
سرشاخه اصلی آن دو رود آب شیرین یا خیرآباد و آب شور یا شولستان است، این رود پس از گذر از هندیجان به خلیج فارس می ریزد. 



 
 

این در حالی است که این استان با بالاترین نرخ مهاجرت در میان تمام استان هاي ایران بنا به دلایلی مانند آب ناسالم، ریزگردها و هواي نامطبوع، گرماي زیاد هوا و شرایط اقلیمی نامساعد و همچنین

 
بیکاري مواجه است. 

به گفته دکتر مقیمی، استاد دانشگاه تهران، زندگی و اندیشه خوزستانی ها از متن محیط طبیعی که در آن زندگی می کنند، حاصل شده است و به محیط طبیعی زندگی خود وابسته و علاقمندند و

 
اکنون نیز معترض آن طبیعتی هستند که از آنها سلب شده است. 

در گفت وگویی که ایسنا با دکتر مقیمی، محقق حوزه جغرافیا و تغییر اقلیم و عضو هیات موسس انجمن مخاطره شناسی ایران داشته، جامعه و مسؤولان را با سؤالات اساسی مورد پرسش گري قرار می

 
دهد. 

 
اعتراضات مردم خوزستان در راستاي پایداري محیط طبیعی است 

دکتر ابراهیم مقیمی، استاد تمام دانشگاه تهران در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به چالش هاي کم آبی در استان خوزستان و با تاکید بر اینکه دولت آینده بر اساس پایداري محیط طبیعی برنامه داشته
باشد، گفت: بر این اساس از هر وزیر و شخصی که به او مسئولیت داده می شود، خواسته شود راهبردهاي فنی-علمی- اجتماعی و مالی پایداري زندگی مردم و سرزمین تحت مدیریت خود را ارائه کنند.

وي ادامه داد: اعتراضات خوزستانی ها با اندکی توجه و تهیه برنامه هاي منطبق با جغرافیاي طبیعی در دستگاه هاي مختلف محیطی قابل پیش بینی و پیشگیري بود؛ چرا که زندگی و اندیشه
خوزستانی ها از متن محیط طبیعی که در آن زندگی می کنند، حاصل شده است و به محیط طبیعی زندگی خود وابسته و علاقه مندند و اکنون نیز معترض آن طبیعتی هستند که از آنها سلب شده

 
است. 

مقیمی خاطر نشان کرد: خوزستانی ها در طول تاریخ گذشته از آب سالم و پاکیزه و تالاب هاي غیر آلوده براي تغذیه دام ها و محصولات کشاورزي سالم خود بهره مند بودند و اکنون به دلیل بعضی

 
اقدامات مغایر با محیط طبیعی طی چند دهه گذشته دچار زحمت شده اند؛ از این رو باید به خوزستانی ها توجه شود و به نظر من بیشتر از توجهی که به استان تهران شده است. 

این استاد تمام دانشگاه تهران تاکید کرد: هر چند در استان تهران نیز مغایرت هاي اقدامی فراوانی که با محیط طبیعی سنخیت ندارد، مشهود است؛ اما در خوزستان از حد و اندازه تاب آوري مردم فراتر

 
رفته است. 

وي، نمونه عدم سنخیت اقدامات با محیط زیست در تهران را در شهر "طالقان" دانست و در این باره توضیح داد: در این شهر، شهرکی به نام "شهرك فرهنگیان" وجود دارد که حدود 70 خانواده ساکن

 
آن هستند. این شهرك از آب سد که هر روز ساکنین می بینند، محرومند؛ ولی تهرانی ها که بیش از 100 کیلومتر فاصله دارند، از آن استفاده می کنند. 

این محقق حوزه جغرافیا و تغییر اقلیم با تاکید بر اینکه به جاي برخورد خیابانی باید دیدگاه هاي مغایر با محیط طبیعیِ زندگی بخش را شناسایی و از متن زندگی مردم محو کرد، یادآور شد: حکمت

 
توجه به محیط طبیعیِ زندگی بخش را مفصل در کتاب دیدگاه ها و حکمت جغرافیاي طبیعی، انتشارات دانشگاه تهران ، 1400، چاپ دوم، توضیح داده ام. 

استاد دانشگاه تهران، افزایش دانش و آگاهی رهبران، سیاستگذاران، عوامل اجرایی، ذي نفعان و مردم خوزستان از قابلیت هاي محیط طبیعی که در موقعیت ها و وضعیت هاي خاص ظهور پیدا می کند
و پیش بینی براي آینده را از اقدامات مهم براي محو دیدگاه هاي مغایر با محیط طبیعی دانست و اظهار کرد: اقدام مهمتر، انتخاب و منصوب کردن مدیران و کارشناسانی در همه سطوح، مطلع از آستانه



 
هاي تحمل پذیري مردم و محیط طبیعی در سطح استان است؛ چرا که مشروعیت دولت و حکومت نیز معطوف به این است که چه فهمی از آستانه هاي تحمل پذیري مردم و محیط طبیعی دارند. 

وي افزود: هر وقت سفري به خوزستان داشتم، بخصوص خرمشهر و آبادان تنها توصیه اولویت دار من توجه بیشتر به مردم این سرزمین که بیشترین آسیب را در برابر جنگ عراق علیه ایران متحمل
شدند و همچنین حساسیت پذیري محیط طبیعی و توجه به آب آشامیدنی این سرزمین و اشتغال زایی مناسب بود. من با خوزستانی ها زندگی دانشجویی در خوابگاه دانشگاه تهران داشتم. خدا رحمت
کند مرحوم رضا جمالی نیا را. اهل دزفول بود. در زمان جنگ حدود 27 عضو خانواده و بستگان خود را به علت موشک هاي عراق از دست داده بود. مهندس خط لوله شرکت نفت بود. با هم و با دیگر
دوستان در یک اتاق دانشجویی زندگی می کردیم. بعدها وي به علت سقوط هواپیما در خرم آباد فوت کرد. امیر بختیاري ها و خدادادي ها و امیدوارها و ...دیگر دوستان خوزستانی هستند. من طی

 
چهل سال خدمت دانشگاهی دانشجویان متعدد خوزستانی داشتم و دارم که اکنون بعضی از آنها کسوت استادي - معلمی- مهندسی و... در خوزستان دارند و به خوزستانی ها خدمت می کنند. 

این محقق حوزه جغرافیا و تغییر اقلیم ادامه داد: من از مکان هاي مختلف خوزستان دیدن کردم. خورهاي خوزستان و جزایر را با هلی کوپتر از هوا دیده ام. از جزر و مد دریایی، بنادر، تالاب ها، زمین
هاي کشاورزي، رودهاي دشتی، پایکوهی و کوهستانی خوزستان دیدن کرده ام. من با مردم خوزستان، عشایر و بندري ها صحبت ها داشته ام. یک نتیجه از این نشست ها و دیدن ها و صحبت ها را
بیان می کنم و این که خوزستانی دروغ را نمی پذیرد و دولتی ها با خوزستانی ها صادق باشند و حوزویان استان، خوزستان را سرزمین ایران بدانند. دانشگاهیان و حوزویان استان، به مردم کمک کنند
تا اعتراضات خود را بیان کنند. اعتراضات خفته و انباشته اي که فرصت بیان تدریجی از آنها سلب شده است و با این اعتراضات به بی مهري به مردم و محیط طبیعی خاتمه دهند. این خواست حضرت

 
امام (ره) بود. من از شهداي خوزستان و بازماندگانشان خجالت می کشم. من از خاك خوزستان خجالت می کشم. 

مقیمی، بخشی از مشکلات موجود در استان خوزستان را فرا استانی و بخشی ناشی از تصمیمات مدیران ناوارد به قابلیت هاي محیط طبیعی استان و بخشی را ناشی از تصمیمات ملی دانست و ادامه
داد: یک مسئول کشاورزي استانی توضیح دهد چگونه سطح زیر کشت برنج "دشت عباس" که طی دو دهه قبل 40 هزار هکتار بود، اکنون به 200 هزار هکتار افزایش یافته است؟! با چه راهبرد و
قابلیتی از محیط طبیعی چنین سیاستی اتخاذ شده است؟! آیا می دانید براي هر کیلو تولید برنج در این منطقه چه مقدار آب مصرف کرده اید؟! آیا می دانید مرداد، ماه "بالاترین سطح تبخیر محیطی

 
خوزستان" است و نیاز آبی برنج نیز در مرداد بالاترین حد است؟! 

وي گفت: یک مسئول آب محلی توضیح دهد چگونه نمی توان به شهر "ایذه" که فقط 8 کیلومتر از سد کارون-3 فاصله دارد، آب شرب و کشاورزي داد، ولی می توان این آب را صدها کیلومتر دورتر

 
مثلا تا عسلویه انتقال داد؟! 

این استاد دانشگاه گفت: یک مسئول پول و اعتبار (بودجه) ملی پاسخ دهد چگونه می توان نفت و گاز خوزستان را از طریق لوله هزاران کیلومتر دورتر انتقال داد، ولی نمی توان آب کارون-3 را که تا

 
اهواز حدود 100 کیلومتر و تا خرمشهر و آبادان حدود 200 کیلومتر فاصله دارد، منتقل کرد؟! 

وي ادامه داد: بیش از 10 میلیارد متر مکعب آب در رودخانه کارون به طول حدود 400کیلومتر طول رودخانه ذخیره سازي شده است و یک مسئول ملی توضیح دهد چگونه با وجود چنین آبی حدود
500 روستاي خوزستان با کمبود آب شرب مواجه است و یا از آب هاي بودار و رسوبی محلی استفاده می کنند؟! ما چه چیزي از روستا را عمران کرده ایم؟! من خجالت می کشم از شهداي علم و آزادي

 
ایران. 

وي اشاره کرد: یک مسئول کشاورزي و دامی محلی توضیح دهد گاومیش هایی که براي "هور"نشینان خوزستانی یک ارزش اقتصادي زندگی بخش هستند و حتی رابطه عاطفی مالک و مملوك بر آن

 
وجود دارد، چگونه تشنه مانده اند و یا تلف شدند؟! چه کرده اید که امروز شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم؟! آیا می دانستید اکولوژي زیستی گاو میش وابسته به آب است؟! 

مقیمی همچنین خطاب به نمایندگان مجلس گفت: آقایان مجلسی ها توضیح دهند با چه منطقی از درك محیط طبیعی و سبک زندگی و اشتغال ایرانی، گندمی که نیاز آبی کمی نسبت به دیگر
محصولات دارد و با طبیعت طبیعی ایران سازگار است را مقرر کردند کیلویی حدود 5 هزار تومان از کشاورز بخرند و کشاورز مجبور شود یا گندم نکارد و یا به کشت دوم رو کند و یا به هندوانه کاري

 
روي آورد؟! 

یک مسئول آب محلی پاسخ دهد چگونه با افزایش شوري آب کرخه، صدها هکتار نخلستان خوزستان خشکید؟! چگونه آب براي تولید برق مورد نیاز رمز ارزها فراهم است، ولی براي "تالاب ها نه؟! یک

 
مسئول محلی توضیح دهد چرا به آسیب دیدگان سیل فروردین 1398 خسارت کامل پرداخت نشده است؟! 

این استاد دانشگاه تهران با بیان اینکه به نظر من مردم به دولت و تصمیمات دولتی که براي محیط طبیعی اتخاذ شده است، بی اعتماد شده اند، گفت: این بی اعتمادي ناشی از چهار علت است. اول
اینکه دانش استفاده از محیط طبیعی به عنوان یک سیستم زندگی بخش و حیاتی در خوزستان فراموش شده است. دوم اینکه بعضی سطوح مختلف مدیریتی فاقد کفایت لازم تخصصی بوده اند. سوم
اینکه به اعتراضات و انتقادات تخصصی دانشگاهی خوزستان و مردمی بومی توجه نشده است و چهارم اینکه مسیر انتقال انتقاد و توجه کردن بسیار ناهموار است و امیدوارم مردم و مسئولین رو در روي

هم قرار نگیرند و هرچه سریع تر راه حل اعتمادسازي را تقویت کنند و پیش بگیرند.



شرایط غیبت یا فرار از سربازي

مجازات هاي قانونی غیبت و فرار از سربازي

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/05/03

خدمت سربازي که در کشور ما با عنوان مقدس از آن یاد می کنند، در بسیاري از کشورهاي جهان از جمله ایران یک وظیفه اجباري بر دوش آقایان 18 تا 50 (...)

 
خدمت سربازي که در کشور ما با عنوان مقدس از آن یاد می کنند، در بسیاري از کشورهاي جهان از جمله ایران یک وظیفه اجباري بر دوش آقایان 18 تا 50 (...) 

خدمت سربازي که در کشور ما با عنوان مقدس از آن یاد می کنند، در بسیاري از کشورهاي جهان از جمله ایران یک وظیفه اجباري بر دوش آقایان 18 تا 50 ساله است. هر چند که بسیاري از آقایان،
خدمت سربازي را تلف کردن 2 سال از عمر و جوانی خود آن هم درست در بازه اي که باید بیشتر کار کنند و بیشتر درس بخوانند، می دانند اما چون یک طرح همگانی و اجباري است چاره اي جز

 
شرکت در آن ندارند. 

معافیت هاي سربازي سربازي شامل معافیت هاي موقت و دائمی متنوعی می شود. رایج ترین معافیت موقتی که پسران جوان از آن استفاده می کنند، معافیت تحصیلی است که بعد از 18 ساله شدن و

 
با ورود به دانشگاه آن را دریافت می کنند و عده اي براي تمدید این معافیت به مقاطع بالاتر نیز دست پیدا می کنند. 

معافیت هاي دائمی هم وجود دارد که اگر شخصی مشمول این شرایط شود، با دریافت کارت معافیت براي همیشه از شرکت در خدمت سربازي کنار گذاشته می شوند. برخی از این شروط باید به وسیله
کادر پزشکی مخصوص احراز شود؛ مثلا اگر کسی از بیماري ها و ناتوانی هاي جسمی و یا روانی خاصی رنج می برد که فعالیت سنگین زندگی او را مختل می کند و برایش خطرناك است، در صورت

 
احراز شرایط نیازي به سرباز شدن ندارد. 

به جز معافیت تحصیلی و معافیت پزشکی، معافیت هاي دیگري هم وجود دارد که بسته به شرایط فردي و خانوادگی مرد می باشد. براي مثال اگر وي تنها فرزند ذکور و کفیل پدرش باشد که پدر سن
بالایی داشته باشد، همین مسئله در مورد مادر و خواهر و برادر کم سن و سال نیز وجود دارد. در صورتی که همسرش فوت کرده باشد و فرزندان صغیرش به او نیاز داشته باشند یا فرزند دیگري در

 
همان خانواده در راه سربازي جان باخته باشد، همه این ها موجبات معافیت دائمی را براي فرد فراهم می کند. 

اگر شخصی مشمول هر نوع معافیت دائم یا موقتی می باشد باید زودتر براي تعیین وضعیت خود اقدام کند، در غیر این صورت مشمول غیبت اولیه می شود. یعنی

 
اگر کسی مشمول سربازي است و براي رفتن اقدامی نمی کند، مشمول غیبت است و جریمه غیبت به او تعلق می گیرد. 

نوعی دیگر از غیبت وجود دارد و آن هم براي زمانی است که سرباز، براي مدت معینی به مرخصی فرستاده شود و بعد از اتمام مدت مذکور، بهمحل خدمت خود باز نگردد. اگر غیبت وي کوتاه باشد،

 
حکم او غیبت در زمان انجام وظیفه است ولی اگر او دیگر بازنگردد یا بازگشتش بسیار طول بکشد، وي سرباز فراري محسوب می شود. 

سرباز فراري بودن موقعیتی به نسبت سخت تر با تنبیه سنگین تري نسبت به غیبت از سربازي است. اگر شخصی در محل خدمت خود بدون هماهنگی و کسب اجازه از مافوق، پست خود را ترك کند،

 
سرباز فراري خواهد بود. 

 
مجازات قانونی و نظامی که براي سرباز فراري در نظر گرفته شده است، بیشتر و بدتر از مجازات غایبین از خدمت سربازي است. 

 
  

دادسرا و دادگاه صالح به امور غایبین سربازي، یعنی کسانی که براي معافیت تعیین تکلیف نکرده اند یا خود را براي خدمت معرفی ننموده اند، در دادسراي عمومی و انقلاب و بعد از آن دادگاه کیفري

 
دو رسیدگی به عمل می آید و با آنان مانند مردم عادي برخورد می شود. چون این افراد هنوز سرباز نشده اند هرچند که مشمول خدمت سربازي باشند. 

 
در مقابل، رسیدگی به امور سربازهاي فراري، در صلاحیت دادسراي نظامی و پس از آن دادگاه نظامی دو می باشد. چرا که این افراد به نوعی عضوي از جامعه نظامیان کشور به حساب می آیند. 

مجازات غیبت و فرار از سربازي ماده 10 قانون نظام وظیفه عمومی، افرادي را که براي معافیت یا معرفی خود به سازمان نظام وظیفه اقدامی نکرده اند و به نوعی غایب هستند، از برخی تسهیلات محروم

 
می نماید تا آنان براي رفع موقعیت فعلی، اقدامی به عمل آورند. 

 
این تسهیلات شامل: 

 
- ممنوعیت دریافت وام و تسهیلات کمک هاي کشاورزي، دامداري، صنعتی و مسکن از طریق بانک ها و موسسات دولتی و وزارتخانه ها؛ 

 
- ممنوعیت کاندید شدن براي انتخاب مجلس شوراي اسلامی و دیگر شوراها و انجمن ها؛ 

 
- ممنوعیت دریافت گواهی نامه و مدرك تحصیلی، تمدید گواهی نامه، تعویض پلاك و… از مراکز و وزارتخانه هاي مربوطه و 

 
- ممنوعیت هر نوع استخدام در نهادهاي دولتی و موسسات وابسته.   

 
البته در سال 97 قانون جدیدي از سوي راهنمایی و رانندگی تصویب شد که آقایان نیاز به ارائه کارت پایان خدمت، گواهی اشتغال به تحصیل یا معافیت براي دریافت گواهینامه ندارند. 

فرار از خدمت سربازي به نسبت غیبت، ضمانت اجراي سنگین تري دارد و به نسبت پرونده هر سرباز فراري ممکن است شامل مجازات حبس، جزاي نقدي و اضافه خدمت شود. پس برعکس مورد قبل

 
این افراد ضمانت اجراي کیفري خواهند داشت. 

بنا بر ماده 59 قانون مجازات جرایم نیروهاي مسلح هرگاه سربازي در زمان صلح بیش از پانزده روز متوالی مرتکب غیبت و عذر موجهی نداشته باشد فراري محسوب و چنانچه دستگیر شود به حبس از



 
سه ماه تا یک سال یا سه ماه تا یک سال اضافه خدمت محکوم می شود. 

قانون نه تنها شخص غایب را مجازات می کند، بلکه حتی کارفرمایانی که این افراد را استخدام نموده اند را تنبیه خواهد کرد. جریمه این افراد این جریمه براي بار اول، معادل هزینه سالانه یک سرباز

 
خواهد بود. اما چنانچه بار دوم باشد، علاوه بر جریمه به سه ماه انفصال خدمت نیز مجازات می شود و در مرتبه سوم و بالاتر همراه با جریمه، به انفصال از خدمات دولتی نیز مجازات خواهد شد. 

 
ماده 60 این قانون هم می گوید سرباز فراري در زمان صلح هرگاه شخصا خود را معرفی نماید و مشغول خدمت شود؛ مجازات هاي زیر در انتظارش خواهد بود: 

- اگر براي اولین بار مرتکب فرار از خدمت شده و ظرف مدت شصت روز از شروع غیبت خودش را معرفی کند بدون ارجاع پرونده به مرجع قضایی در مقابل هر روز غیبت و فرار، دو روز به خدمت دوره

 
ضرورت آنان افزوده می شود؛ این اضافه خدمت حداکثر سه ماه خواهد بود. 

 
- چنانچه پس از مدت 60 روز خود را معرفی کنند و یا سابقه فرار از خدمت داشته باشند به حکم دادگاه به حبس از دو تا شش ماه محکوم می شوند. 

- چنانچه در زمان جنگ یا بسیج و فراخوان عمومی یا هنگامی که یگان مربوط در آماده باش رزمی باشد و ظرف حداکثر دو ماه از تاریخ شروع جنگ یا بسیج و فراخوان عمومی یا اعلام آماده باش

 
رزمی خود را معرفی کنند از تعقیب و کیفر معاف خواهند بود. مطابق تبصره این ماده، درصورتی که معرفی پس از این مدت باشد حکم فراري در زمان جنگ را خواهند داشت. 

 
درباره مشمولانی که غیبت اولیه سربازي آنها در زمان صلح از یک سال و در زمان جنگ از دو ماه تجاوز کند، علاوه بر خدمت، سرباز فراري به حساب خواهند آمد و به مراجع قضایی معرفی می شوند. 

میزان جریمه نقدي براي غایب، سرباز فراري و کارفرماي خاطی متناسب با نرخ جدید بانک مرکزي در هر سال متفاوت خواهد بود. ضمن آن که قانون جدید تصویب شده، بخشش اضافه خدمت یا

 
جریمه ریالی را به هیچ وجه نمی پذیرد. 

 
خرید خدمت در پایان به مهمترین پرسشی که براي هر مشمول سربازي پیش می آید پاسخ می دهیم. آیا خرید خدمت و دریافت کارت پایان خدمت امکان پذیر است؟ 

یکی دیگر از تحولات قانون جدید این است که خرید خدمت را به هر نحوي ممنوع اعلام کرده است و با کسانی که به صورت غیر قانونی اقدام به این کار می کنند، برخورد شدیدي خواهد کرد و آن
کارت پایان خدمت یا معافیت هم فاقد اعتبار قانونی می باشد.



بازشدن قفل بیکاري با گسترش مهارت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/05/03

فصل اقتصاد - علی رغم اینکه این روزها شاهد افزایش تب مدرك گرایی هستیم؛ یکی از معضلات اصلی بیکاران عدم مهارت هاي مورد نیاز بازار کار است که درصورت شناخت متقاضیان کار,
اگر مهارت مورد نیاز بازار را کسب کنند, بخشی از بیکاري ها برطرف خواهد شد.

فصل اقتصاد - علی رغم اینکه این روزها شاهد افزایش تب مدرك گرایی هستیم؛ یکی از معضلات اصلی بیکاران عدم
مهارت هاي مورد نیاز بازار کار است که درصورت شناخت متقاضیان کار, اگر مهارت مورد نیاز بازار را کسب کنند,

 
بخشی از بیکاري ها برطرف خواهد شد. 

به گزارش فصل اقتصاد، بسیاري از جمعیت جوان و بیکار امروز کشور همان افرادي هستند که در دهه هاي قبلی با
تشویق و اجبار خانواده هاي خود وارد بازار کار آزاد نشده و براي ادامه تحصیل روانه دانشگاه ها شدند, به امید آنکه
بتوانند شرایط کاري خوبی براي خود مهیا کنند، اما نه آنان و نه خانواده هاي آن ها فکر نمی کردند که روزي با
سیاست هاي غلط، کشور به جایی برسد که حتی مقاطع دکترا و مهندسان نیز گرفتار بیکاري شده و نتوانند وارد بازار

 
کسب و کار شوند و سیل میلیونی جوانان تحصیل کرده مجبور شوند یا درخانه مانده یا به مشاغل کاذب روي آورند. 

کسب درآمد امروز توانسته بسیاري از موضوعات را به حاشیه ببرد به نحوي که تأخیر در ازدواج جوانان یکی از عواملی است که به دلیل نبود شغل مناسب باعث شده است که جوانان نسبت به این سنت

 
حسنه روي خوش نشان نمی دهند. 

برخی کارشناسان بازار کار اعتقاد دارند که 35 درصد فارغ التحصیلان دانشگاهی بدون مهارت هستند. این فقدان مهارت، گویاي شکاف عمیق میان صنعت و دانشگاه ها است که متأسفانه دانشگاه ها به

 
آن واقف نیستند.بنابر این باید نهضت افزایش مهارت را در کشور رونق دهیم و تکلیف این است که به سمت ارتقا و افزایش مهارت آموزي برویم. 

هادي ابوي ، فعال کارگري با تأکید بر اینکه آموزشهاي مهارتی باید از دوران دبیرستان مورد تاکید قرار گیرد می گوید: با وجود آنکه بیشتر جوانان داراي مدرك و گواهینامه هاي مختلف هستند ولی
متاسفانه اطلاع چندانی از بازار کار و مهارت هاي مورد نیاز یک شغل ندارند در صورتی که همزمان با گذراندن دروس تئوري باید کار عملی و اصطلاحاً کارآموزي هم بکنند تا با فضاي واقعی کسب و کار

 
آشنا شوند. 

وي می افزاید: غالب جویندگان کار و دانش آموختگان وقتی وارد بازار کار می شوند، دنبال میز و صندلی هستند در حالی که این شیوه جواب نمی دهد، چون سیستم اشتغال روز به روز در حال تغییر

 
است و دانش آموختگان باید هنر مهارت آموزي را فرابگیرند. 

 
45درصد مراجعین به فنی و حرفه اي فارغ التحصیلان هستند 

علی اوسط هاشمی،رئیس سازمان فنی و حرفه اي با بیان اینکه 45درصد مراجعه کنندگان ما فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند گفت: یکی از دستاوردهاي امروز کشور این است که جامعه بر مدار
دانش واقع شده است و براین اساس باید گفت چه مهارتی نیاز است؛ وقتی دامنه معلومات و سطح اطلاعات و آگاهی جامعه رشد می یابد به همان میزان باید وسعت مطالبات را پذیرا باشیم. اگر سازمان
فنی و حرفه اي را با دهه 60 مقایسه کنیم، در آن ایام فقط به دنبال تربیت کارگر ماهر بودیم اما امروز جامعه اي که به لحاظ دانش به سطح بالایی رسیده است مطالبه مهارت دارد و باید تغییراتی در
برنامه ها منطبق با زمان و خواست بازار ایجاد کنیم.بیش از 50درصد کسانی که براي کسب مهارت به ما مراجعه می کنند و فارغ التحصیل دانشگاهی هستند, فارغ التحصیلان علوم انسانی هستند.باید

 
از فکر شغل بیرون بیاییم و به فکر کار باشیم. 

وي با بیان اینکه لازمه کار مهارت است گفت: مهارت سخت 20درصد با آدمی همراهی می کند تا آدمی را به کار و موقعیت برساند و مهارت نرم 80درصد نقش در صیانت از کار و بستر ارتقا و رشد

 
نقش دارد. مشاغل نرم در تربیت شخصیت آدم نقش دارد, یعنی انسان را اهل مدارا و گفت وگو بار می آورد. 

هاشمی گفت: 45 درصد از مراجعین به مراکز سازمان براي مهارت آموزي فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند، لذا باید تدبیري اندیشیده شود تا بخشی از واحدهاي درسی در قالب مهارت آموزي به

 
دانشجو و در حین تحصیل ارائه شود. 

وي با اشاره به ظرفیت قانون شوراي عالی مهارت و پیش بینی 8 سطح مهارتی تا دکترا، اظهار داشت: در همکاري با دانشگاه آزاد اسلامی نیز می توان با استفاده از همین قانون، به تربیت تکنسین و

 
کارشناس ماهر روي آورد تا اعتبارزایی در مدارك دانشگاه با توانمندسازي افراد ایجاد شود. 

به گزارش فصل اقتصاد،به گفته ي اوسط هاشمی,رئیس سازمان فنی و حرفه اي 4 میلیون فرد جویاي کار در کشور به آموزش مهارت نیاز دارند. 650 هزار نفر در سال فارغ التحصیل می شوند که 50

 
هزار نفر در دولت استخدام شده و 600 هزا نفر باید مسیر خود را در بازار کار پیدا کنند. 

 
با توجه به چنین آماري ضرورت دارد به منظور کاهش آمار بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی, مهارت آموزي بیش از گذشته در دستور کار قرار گیرد. 

انتهاي پیام/



تجارت بادام زمینی باید جهانی شود/کارگروه هاي آرد و نان درشهرستان هاي گیلان فعال شود

منبع: نداي گیلانشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش نداي گیلان از رشت؛ فرهاد دلق پوش در دیدار با نماینده منتخب مردم آستانه اشرفیه و کیاشهر در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: رونق تجارت و بازار بادام زمینی، باید جهانی
شود و در این راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در آستانه برگزار کردیم. رئیس سازمان صمت گیلان با (...) نوشته ...

رئیس سازمان صمت گیلان گفت: رونق تجارت و بازار بادام زمینی، باید جهانی شود و در

 
این راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در آستانه برگزار کردیم. 

به گزارش نداي گیلان از رشت؛ فرهاد دلق پوش در دیدار با نماینده منتخب مردم آستانه
اشرفیه و کیاشهر در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: رونق تجارت و بازار بادام زمینی،
باید جهانی شود و در این راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در آستانه برگزار

 
کردیم. 

رئیس سازمان صمت گیلان با بیان اینکه در چند سال گذشته ثبت مالکیت فکري و صنعتی
4 محصول مهم کشاورزي گیلان آن را انجام داده ایم، افزود: تاکنون موفق به ثبت مالکیت
محصولات زیتون بادام زمینی چاي و برنج به صورت ویژه براي گیلان با توجه به کیفیت و
کمیت بالاي این محصولات شده ایم و در این راستا نیازمند پشتیبانی بیشتر براي تحقق

 
اهداف هستیم. 

فرهاد دلق پوش در بخش دیگري از سخنان خود به لزوم فعال سازي کارگروه هاي آرد و نان آن شهرستان ها براي بهره مندي از ظرفیت قانونی آن پرداخت و گفت: کارگروه آرد و نان شهرستان براي

 
جذب بهینه سهمیه ها و رصد کارشناسی مجوزها می تواند توازن مطلوبی را در حوزه آرد و نان با محوریت فرمانداران و روساي ادارات صمت شهرستان ایجاد نماید. 

در ادامه این نشست، ابراهیم نجفی نماینده مردم شریف شهرستان آستانه اشرفیه و کیاشهر بر توجه بیشتر به فعال سازي بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت هاي این بخش تاکید کرد و گفت: بادام و

 
برنج آستانه قابلیت توسعه و تجاري سازي بسیاري دارد که با ورود بخش خصوصی و همچنین برنامه ریزي و حمایت و نظارت دقیق، می تواند مسیر پیشرفت را طی نماید. 

 
نماینده جدید آستانه اشرفیه افزود: بسیاري از ماموریت هاي بخش دولتی باید به بخش خصوصی داراي تعهد و تخصص تفویض شود تا از پتانسیل هاي متخصصین بیشتر بهره مند شویم. 

ابراهیم نجفی با اشاره به ظرفیت بسیار مطلوب در حوزه بادام زمینی، برنج و چاي  تشریح کرد: توسعه تولیدات کشاورزي می تواند اقتصاد و اشتغال آستانه اشرفیه و شهرها و روستاهاي حومه را متحول
نماید در این رابطه مسئولین جهاد کشاورزي باید بیشتر از وزارت صمت پیشگام باشند.



آزمون استخدامی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/05/03

این آزمون ابتکار بخش خصوصی است که از طریق هم جذب نخبگان و هم اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی را دربردارد.

 
به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما؛ تا کنون در این دوره از آزمون بیش از 4800 شرکت ثبت نام کرده اند. در دوره هاي گذشته بیش از 30 هزار کارجو جذب شدند. 
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تشکیل 34 پرونده انحراف در پرداخت تسهیلات روستایی مازندران

منبع: داناشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/05/03

حسن خیریان پور گفت: تاکنون حدود 34 طرح بهره مند شده از تسهیلات روستایی و عشایري در مازندران که دچار انحراف شده بودند، شناسایی و در کمیته نظارت به پرونده آنان رسیدگی
شد.

حسن خیریان پور گفت: تاکنون حدود 34 طرح بهره مند شده از تسهیلات روستایی و
عشایري در مازندران که دچار انحراف شده بودند، شناسایی و در کمیته نظارت به پرونده

 
آنان رسیدگی شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از بلاغ؛ حسن خیریان پور عصر امروز در بیست
وپنجمین جلسه کمیته نظارت تسهیلات روستایی مازندران، اظهار کرد: تاکنون از محل
تسهیلات روستایی و عشایري، سهم استان مازندران حدود 609 میلیارد تومان ابلاغ شده
است که دستگاه هاي اجرایی و بانک ها می توانند براي جذب صد در صدي سهم مازندران

 
اقدام کنند. 

وي افزود: باتوجه به یارانه دار بودن این تسهیلات و اهداف تعیین شده براي آن، مراقبت
هاي ویژه باید از سوي فرمانداران، مدیران دستگاه هاي اجرایی و بانک ها اعمال تا از هرگونه

 
موارد انحراف احتمالی جلو گیري شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري مازندران، خاطرنشان کرد: تاکنون حدود 34 طرح
بهره مند شده از این تسهیلات که دچار انحراف شده بودند، شناسایی و در کمیته نظارت به

 
پرونده آنان رسیدگی شد. 

رئیس کمیته نظارت تسهیلات روستایی و عشایري مازندران، اعلام کرد: پس از بررسی این پرونده ها در نهایت، تسهیلات دریافتی شان دین تبدیل حال شد و با آن ها برخورد قانونی لازم صورت گرفت.

 
خیریان پور، تصریح کرد: با هرگونه انحراف احتمالی قاطعانه و بدون اغماض برخورد خواهد شد. 

 
وي متذکر شد: ضروري است تسهیلات دریافتی در چارچوب طرح مصوب هزینه شود. 

گفتنی است طرح اشتغال روستایی از بهمن ماه سال 1396 در کل کشور کلید خورد و با اجراي طرح در دولت فعلی، سهم اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور روند رو به رشدي را تجربه کرده است.

انتهاي پیام/



از نحوه هزینه کرد کمک هاي مردمی در کمیته امداد تا نامه نگاري با آیت االله رئیسی در مورد نیازمندان

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس کمیته امداد در گفتگویی به تشریح نحوه هزینه کرد کمک هاي مردمی در این نهاد پرداخت و از انجام نامه نگاري با رئیس جمهور منتخب در مورد رسیدگی به وضعیت نیازمندان خبر
داد. نوشته از نحوه هزینه کرد کمک هاي مردمی در کمیته امداد تا نامه نگاري با آیت االله رئیسی در مورد نیازمندان اولین بار در تجارت ...

رئیس کمیته امداد در گفتگویی به تشریح نحوه هزینه کرد کمک هاي مردمی در این نهاد پرداخت و از

 
انجام نامه نگاري با رئیس جمهور منتخب در مورد رسیدگی به وضعیت نیازمندان خبر داد. 

به گزارش تجارت گردان به نقل از پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، سیدمرتضی بختیاري در گفتگو با

 
«خبر فوري» تاکید داشت که تنها درباره مسائل مرتبط با کمیته امداد صحبت کند. 

 
مشروح گفتگو را در ادامه بخوانید: 

- پرسش بخش زیادي از مخاطبان ما هم است می خواهم در مورد مشکلات اقتصادي فراوانی که در سال
هاي اخیر مردم با آن روبه رو بودند بپرسم. براساس آمارهایی که ما داریم و کامنت هایی که مخاطبان در
اختیار ما قرار می دهند متاسفانه در سال هاي اخیر بیش ترین فشارها برروي بخشی از جامعه بوده است
که به صورت ناخواسته از گذشته هم درگیر مشکلات اقتصادي هم بوده اند. می خواهم بدانم به صورت

مشخص در این سال ها براي حمایت از این طبقه چه کارهایی انجام و احیانا چه میزان به مددجویان کمیته ي امداد به دلیل مشکلات کشور افزوده شده است؟ همان گونه که می دانید تکان هاي
اقتصادي سبب بروز رخدادهایی شد که براي ما و مردم عزیزمان خوشایند نبود. این تکان هاي اقتصادي سبب شد تا کسانی که داراي کارخانه و ملک و املاك بودند با افزایش نرخ ارز ثروتمندتر شدند و
دارایی هایشان چند برابر شد و افرادي که نیازمند بودند که من به صورت مشخص در مورد کمیته امداد تحت پوشش ما بودند و مستمري دریافت می کردند صحبت می کنم؛ نیازمندتر شدند. اگر
بخواهیم عامیانه بگوییم باید این گونه بیان کنیم که این تکان هاي اقتصادي پول دار را پول دارتر و فقیر را فقیرتر کرد و همان اندك چیزي هم که بر سر سفره نیازمندان بود هم افزایش قیمت پیدا
کرد. تخم ومرغ و مرغ گران شد و گوشت قرمز که براي محرومان اصلا قابل دسترسی نیست محصولات دیگري هم مانند لبنیات و دیگر اقلام افزایش قیمت داشتند. اما آیا درآمد این قشر نیازمند هم

 
افزایش پیدا کرد؟ خیر. 

در کنار این تکان هاي اقتصادي ما مساله ویروس منحوس کرونا را داریم. این ویروس در کنار فشارهاي اقتصادي سبب شد تا شمار زیادي از کسانی که آبرومند بودند بیکار یا خداي ناخواسته تنبل
نبودند افرادي بودند که با همان تلاش و کوشش خودشان مانند دست فروشان عزیز یا کسانی که در رستوران ها یا کارگران جزو و بخش هاي پروژه هاي عمرانی مشغول به کار بودند به دللی رعایت
پروتکل هاي بهداشتی از کار افتادند. مراجعات ما در سال 99 که به صورت موردي بود و مشخص هم بود این افراد مایل نیستند تحت پوشش کمیته انداد قرار بگیرند اما ناگزیر به دلایل مسائل معیشتی
خود و به ویژه مسائل درمانی به ما روي آورده اند. مسائل درمانی در کنار مسائل معیشتی که تمامی کالاها با افزایش قیمت روبه رو شده اند با افزایش قیمت همراه بوده است. تمامی این موارد روي
طبقات محروم و نیازمند فشار آورده است. همان گونه که گفتید و درست هم بود افراد تحت پوشش کمیته ي امداد و بهزیستی افزایش پیدا کردند ازسوي دیگر اگر قرار باشد افراد تحت پوشش ما
افزایش پیدا کنند باید منبع درآمدي هم داشته باشیم خدا را شکر در سال گذشته نهادهاي حمایتی و انقلابی، بنیاد مستضعفان، ستاد اجراي فرمان امام، آستان قدس رضوي، پایگاه هاي بسیج رزمایش
هایی که مقام معظم رهبري براي آن فرمان صادر کردند معجزه آفرید. بحث هم دلی و کمک مومنانه و عین تعبیر مقام معظم رهبري مواسات و هم دلی و کمک مومنانه رخدادهاي مبارکی رخ داد.
همین اقشار نیازمند به صحنه آمدند و گروه هاي جهادي و نهادهایی که از آن ها نام بردم کمیته ي امداد و 53 هزار پایگاه بسیج و گروه هاي جهادي همه پاي کار آمدند و در مورد مباحث حمایتی

 
براي افرادي که زیرپوشش کمیته ي امداد و بهزیستی بودند و به ویژه کسانی که زیرپوشش نبودند اما نیازمند بودند کمک کردند. 

در بودجه سال 1400 گرچه در لایحه بودجه که از سوي دولت به مجلس ارائه شد پیش بینی نشده بود اما به دلیل مشکلات فزاینده اي که به دلیل مشکلات اقتصادي در کشور رخ داد مجلس شوراي
اسلامی پیش بینی کرد و از محل تبصره 14 بودجه در نظر گرفت و ما در تیرماه امسال 100 هزار خانوار را براساس نوبت در سراسر کشور وارد مدار کار کردیم و برایشان مستمري تعیین کردیم. البته
کار اصلی ما اشتغال است که در بحث مربوط به خود در مورد آن صحبت خواهم کرد. امیدواریم با اجراي خوب مصوبه مجلس شوراي اسلامی که در لایحه ي بودجه پیش بینی شده است کمک هایی
که نیکوکاران و مراکز این چنینی و گروه هاي جهادي و به ویژه نهادهاي حمایتی و انقلابی مانند بنیاد مستضعفان و ستاد اجراي فرمان امام و آستان قدس و دیگر مراکز نیکوکاري بتوانیم در کنار

 
عزیزان که همگی آبرومندند و مایل هم نیستند زیرپوشش کمیته امداد یا بهزیستی هم قرار بگیرند بایستیم. 

- به کمپین ها اشاره کردید ما هم در خبر فوري از بهار سال گذشته به کمپین ایران همدل براي همین کمک ها کمک کردیم. متوجه شدم کمیته امداد طرحی با نام مدارس همدل را هم اجرایی کرده
درست است؟ اگر ممکن است در این زمینه توضیح دهید. اگر اجازه دهید در ابتدا کمی در مورد ایران همدل صحبت می کنم و سپس در مورد طرح مدارس همدل توضیح خواهم داد. در مورد ایران
همدل باید بگویم نخستین فراخوانی که مقام معظم رهبري باعنوان مواسات، همدلی و کمک مومنانه صادر کردند مربوط به نیمه ي شعبان سال گذشته بود. الحمداالله همه وارد عمل شدند. در ماه
مبارك رمضان همان سال رویداد شگفت انگیزي رخ داد و ما اصلا فکر نمی کردیم با شعار اطعام مهدوي و با 313 آشپزخانه در سراسر کشور و با رعایت پروتکل ها این به اطعام مهدوي و بیش از 1300
آشپزخانه تبدیل شود. در ماه رمضانی که پشت سر گذاشتیم بیش از 570 میلیارد تومان کمک هاي کالایی و نقدي مردم تنها به کمیته امداد بود و دیگر نهادها و کمک هاي مردمی و نهادي در جاي
خود محفوظ است. در ماه رمضان گذشته و با تاکید مقام معظم رهبري در مورد ادامه پیدا کردن این کمک هاي مومنانه ما با اطعام مهدوي و افطاري ساده کار را ادامه دادیم و با حمایت هاي دفتر
حفظ و نشر آثار مقام معظم رهبري و راهنمایی هایی که به ما دادند وارد مدار کار شدیم و الحمداالله کار کارستانی صورت گرفت. ما بالغ بر 1293 میلیارد تومان در این وضعیت بد اقصادي کمک هاي

 
مردمی جمع آوري کردیم. 

ما اصلا چنین چیزي را در گذشته نداشتیم. در ماه رمضان گذشته بیش از 20 میلیون غذاي گرم با رعایت تمامی پروتکل ها در میان نیازمندان تقسیم کردیم. بیش از چهار میلیون و 100 هزار افطاري
ساده و بیش از دو میلیون و 400 هزار بسته ي حمایتی که ارزشی بالغ بر 290 هزار تومان داشت براي مناطقی که امکان بردن افطاري نبود در نظر گرفتیم و انجام دادیم. این نیازمندان هم که از آن ها
می گویند کسانی نیستند که تحت پوشش کمیته امداد یا بهزیستی بودند بلکه تمامی نیازمندان جامعه را دربرمی گرفت. به راستی عجیب بود 165 هزار تن از مردم دو ساعت مانده به اذان مغرب به
صورت افتخاري و با موتور و دوچرخه و ماشین شخصی این کمک ها را با نهایت تکریم به نیازمندان می رساندند. مراکز نیکوکاري اي که در هر مسجد وجود دارد خانواده هاي نیازمند را شناسایی کرده



بود و با حفظ حرمت کمک ها را به دستشان می رساندند. این مرحله سوم ایران همدل بود. بحث دیگر در مورد طرح ملی مدارس همدل است. آموزش و پرورش هم همکاري کرد ما نزدیک به 735
هزار دانش آموز و 80 هزار دانش جو داریم. ما براي بیش از 7200 دانش آموز و با حمایت مدارس هیئت امنایی و غیرانتفاعی و نمونه با حمایت وزارت آموزش و پرورش و معاونت محترم آقاي وزیر آقاي
فولادوند وارد عمل شدند و این دانش آموزان در این مدارس نام نویسی شدند. اگر قرار بود براي این دانش آموزان هزینه پرداخت کنیم باید نزدیک به 20 میلیارد تومان شهریه می دادیم که این مدارس
از این دانش آموزان به صورت رایگان نام نویسی کردند و طرح ملی مدارس همدل راه اندازي شد. ما روز گذشته از وزیر محترم آموزش و پرورش و معاونانشان و مدیران کل آموزش و پرورش که کارهاي

 
برجسته انجام داده بودند دعوت کردیم و به صورت ویدئو کنفرانسی در سراسر کشور از تمامی مدیران مدارس ایران همدل سپاس گزاري کردیم. 

- یکی از مباحثی که وجود دارد این است که بودجه هاي کمیته ي امداد به چه شکل و چگونه هزینه می شود. همان گونه که می دانید مباحثی در کشور مطرح می شود در این مورد که مردم کمک
می کنند و همان گونه که اشاره کردید رکوردهایی به جا گذاشته می شود اما این بودجه به چه چیزي تبدیل می شود؟ در مورد بخشی از آن ها مانند تهیه بسته هاي حماتی و توزیع غذا گفتید اما
همان گونه که گفتید بخشی از آن هم براي اشغال زایی صرف می شود تا مددجویان کمیته امداد از ذیل پوشش خارج شوند و بتوانند خودشان به صورت مستقل کار و فعالیت کنند. اکر امکان دارد

 
کمی در مورد تفکیک این بودجه ها توضیح دهید که چند درصد از آن ها صرف اشتغال می شود و دیگر نهادها چه اندازه کمک می کنند تا براي این قشر اشتغال زایی صورت گیرد. 

مقام معظم رهبري در تاریخ 31 تیرماه 1398 حکمی که براي کمیته امداد صادر کردند این است: توانمندسازي و ایجاد درآمد باثبات براي تهی دستان با رعایت حرمت و تکریم در صدر برنامه هاي
کمیته امداد باشد. خوشبختانه با برنامه ریزي هاي بسیار خوبی که انجام گرفت من با صراحت می گویم ما از مرحله حمایت عبور کردیم و وارد مرحله توان مندسازي شده ایم. این که می گویم از
مرحله ي حمایت عبور کرده ایم به این معنا نیست که حمایتی انجام نمی دهیم سالمندان عزیز که مشمول طرح شهید رجایی هستند و افرادي که داراي بیماري هاي صعب العلاجند و براي آن ها
امکان درمان وجود ندارد را تا پایان عمر حمایت و نوکري آن ها را می کنیم. اما کار اصلی کمیته امداد توانمندسازي است. این کار را تخصصی کرده ایم چراکه این نهاد 40 سال تجربه ي اشتغال دارد
چگونه می توانیم فردي را توان مند کنیم. براي این کار سه رکن اساسی تعریف کرده ایم؛ رکن نخست اشتغال، رکن دوم مسکن و رکن سوم فرهنگ سازي و ایجاد روحیه ي خودباوري و ما می توانیم
در عزیزانمان. ما باید بتوانیم به کسی که از کودکی یتیم بوده است و امروز در مقطع کارشناسی است و یا دیپلم گرفته است و نتوانسته به هر دلیلی ادامه ي تحصیل دهد بگوییم و به او این باور را
بدهیم که تو می توانی روي پاي خود بایستی. پرسش این است که در سال 99 کمیته امداد براي ایجاد اشتغال چه کرده است. در این سال 4900 میلیارد تومان در بودجه و از محل بند "ب" تبصره ي
16 پیش بینی شده بود که براي اشتغال تسهیلات قرص الحسنه بدهیم. هدف گذاري که ما داشتیم 200 هزار شغل بود و خوشبختانه تا پایان سال براساس اعلامی که شوراي عالی اشتغال و متولی

 
اشتغال که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی داشتند مشخص شد 197 هزار اشتغال را کمیته امداد به وجود آورده است. 

البته این آمار را هم ما اعلام نکردیم که بگویند ریش و قیچی در اختیار خودش است و آماري نادرست ارائه می کند. هر شغلی که ایجاد می شود نخست با مشخصات کامل در بانک و تسهیلات قرض
الحسنه بوده است و در آن جا و در عین حال در کمیته امداد سامانه اي وجود دارد که در این جا هم ثبت می شود و به صورت هم زمان از طریق بانک مرکزي و عامل به شکل برخط در اختیار سامانه

 
اي که در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است قرار می گرفت. 

امسال با نزدیک به 12 هزار میلیارد تومان 300 هزار شغل را در سراسر کشور با کمک خداوند و حمایت هاي مردم و بخش خصوصی ایجاد خواهیم کرد. همین جا هم باید بگویم ما کارآٰفرینان مردمی
داریم کمک هاي مردم تنها پول یا کمک جنسی نیست عزیازنی هستند که اهلیت دارند و می گویند ما اشتغال به وجود آورده ایم و سرمایه هم داریم و می خواهیم 200 اشتغال ایجاد کنیم و قصد
داریم 50 تن از مددجویان کمیته امداد هم کمک بگیریم و آن ها را هم بیمه می کنیم. باید دست چنین افرادي را بوسید. بخشی از 197 هزار اشتغال در سال 99 از همین راه و نیکوکاران و
کارآفرینانی بود که براي کار خیر وارد کار شدند بود. ما امسال هم باید از کارآٰفرینان نیکوکار و راهبران شغلی که روش هاي ابتکاري کمیته امداد که یک کار صد در صد تخصصی است وارد مدار کار
شود. این رکن نخست بود رکن دوم این است که این کمیته در مورد مسکن چه کاري انجام داده است چون هدف ما توان مندکردن افراد و خانواده هاست. در مورد مسکن هم خوشبختانه کارهاي مهم
و خوبی انجام شده است. در برنامه ي ما در سال گذشته این بود که 49 هزار واحد مسکونی تکمیل یا احداث یا خرید کنیم چون در برخی مناطق زمینی وجود ندارد تا بتوانیم با کمک مردم خانه
بسازیم. در این بخش هم موفق شدیم و 33 هزار واحد تحویل شد و مورد بهره برداري قرار گر فت. مابقی آن هم درحال انجام و نیمه تمام است و اگر بودجه ها می رسید آن ها هم تاکنون انجام شده
بود بودجه رسید اما اواخر سال بود و نتوانستیم همان سال کار را تمام کنیم. همین جا باید از بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و سازمان برنامه و بودجه کل کشور و برادر عزیزمان آقاي دکتر نوبخت قدردانی
کنم که در سفرهاي استانی کمک هاي شایانی به ما کردند. این عددي که در سال 99 بیان کردم تنها در مورد مسکن هایی است که کمیته امداد در آن ها مباشر بود و نظارت می کرد و با کمک
نیکوکاران و بودجه ي دولتی و وام قرض الحسنه بانک مسکن انجام می شد که از آن هم بنیاد مسکن حمایت می کرد. رخدادهاي دیگري هم رخ داده بود که در سطح استان ها در خدمت برادر
عزیزمان آقاي مهندس صابر و دکتر نوبخت بودیم میان استاندار و سازمان برنامه و بودجه و بنیاد مسکن تفاهم نامه اي مبادله می شد 2 و 3 هزار واحد مسکونی در استان ها با اولویت مددجویان کمیته

 
ي امداد و بهزیستی انجام شد و ما در آن جا هم 25 هزار سهم داشتیم. درواقع در سال 99 یک حرکت بسیار ارزش مند در حوزه ي مسکن انجام شد. 

امسال هم در مورد رکن دوم یعنی توانمندسازي براي مسکن در هدف گذاري اي که انجام داده ایم نخست پروژه هاي نیمه تمام را به صورت کامل تمام کنیم. افزون بر آن 10 هزار واحد مسکونی تفاهم
نامه اي را با آقاي مهندس فتاح مبادله کرده ایم. ما در مورد موضوع مسکن و رفع نیازمندي ها بنیاد مسکن و مستضعفان و ستاد اجرایی فرمان امام و بسیج و سپاه افزون بر مراکز نیکوکاري و کمک
هاي مردمی کمک هاي شایانی به ما کردند. ما با بنیاد مستضعفان و مسکن 10 هزار واحد مسکونی تفاهم نامه مبادله کردیم و امروز به مرحله ي اجرا رسیده و طرح آماده شده است. براي پنج هزار
واحد افراد و روستاها شناخته شده اند و اولویت هم با مناطق محروم و خانواده هاي سه تن به بالاست. 500 میلیارد تومان آقاي مهندس فتاح از بنیاد مستضعفان می دهند و براساس تفاهم نامه قرار
است این خانه ها در عرض 18 ماه تمام شود. وام مسکن را هم بنیاد مسکن می دهد و خوشبختانه به تازگی دولت تصویب و ابلاغ کرده است. پیش تر وام مسکن نیازمندان و روستاها و شهرهاي زیر
بیست و پنج هزار جمعیت 50 میلیون تومان و با 14 سال اقساط بود اما امسال کار بزرگی انجام شد و این وام به 100 میلیون تومان افزایش پیدا کرد و شمار اقساط آن از 14 سال به 20 سال رسید.
این به این معناست که آورده مددجوي ما در روستاها براي ساختن مسکن همین تسهیلات است. در این تفاهم نامه بنیاد مستضعفان و مسکن و کمیته ي امداد نظارت و براي تسهیلات معرفی می
کنند. تفاهم نامه ي دیگري هم مبادله کردیم که در آن سردار سلامی فرمانده ي کل سپاه و آقاي مهندس فتاح و آقاي دکتر مخبر و مرحوم آقاي مهندس تابش و من امضا کرده ایم که براساس آن 40
هزار واحد مسکونی که با این ده هزار واحد 50 هزار واحد می شود و این واحدها هم باید تا مدت دو سال تمام شود در این جا هم آقاي مهندس فتاح گفتند افزون بر این ده هزار واحد مسکونی که
براي آن 500 میلیارد تومان پول پرداخت می کنند براي این 40 هزار واحد هم براي هر واحد 10 تن سیمان رایگان در اختیار ما قرار می دهند. نزدیک به 250 میلیارد تومان هم ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام پرداخت می کند و بنیاد مسکن هم براي تسهیلات به بانک مسکن معرفی می کند ضمن این که بر آن نظارت هم دارند و اجراي پروژه هم با سپاه است. سه هزار میلیارد تومان هم با همت
نمایندگان عزیز مجلس یازدهم در بودجه ي 1400 در نظر گرفته شد که همین جا باید از آن ها نهایت سپاس گزاري را به جا آورم. آن ها در مباحث مستمري که در ادامه در مورد آن توضیح می دهم
و تسهیلات اشتغال و بودجه و تامین اعتبار ساخت مسکن براي محرومان کمیته امداد و بهزیستی کمک هاي فراوانی به ما کردند. قرار است تمامی این بودجه ها در اختیار ما و بنیاد مسکن براي ساخت
این واحدها قرار بگیرد. پس در مورد رکن دوم و مسکن هم درحال تلاشیم. همین جا می گویم مسکن در بسته حمایتی مددجویان پرهزینه ترین و مهم ترین است. برهمین اساس ما روي بحث مسکن
فعالیت هاي بسیاري داریم. خوشبختانه حمایت هاي مقم معظم رهبري در بحث رسیدگی به نیازمندان در حوزه مسکن و نذورات و وجوهی که در اختیار کمیته امداد قرار می گیرد الحمداالله ما در
بحث مستمري در لایحه ي دولت به مجلس براي بودجه ي 1400 بیست و 5 درصد افزایش داشتیم. باتوجه به تکان هاي اقتصادي اي که داشتیم و در ابتداي سخنانم هم به آن اشاره کردم این مقدار
افزایش چندان چشم گیر نبود ضمن این که ما از هر گام مثبتی که برداشته می شود سپاس گزاري می کنیم اما گزارشات و بررسی هاي کمیسیون هاي تخصصی مجلس خوشبختانه براین راستا هدایت
شد که مستمري سال 1400 در مقایسه با سال 99 شصت و هفت درصد افزایش پیدا کرده است به عبارتی عزیزي که در سال 99 هر ماه 198 هزار تومان مستمري دریافت می کرد سال 1400 این
مقدار به 350 هزار تومان افزایش پیدا کرد. البته ما می دانیم با این اندازه تورم این مقدار زیاد نیست اما به هر روي توان منابع کشوري به همین اندازه است و باز هم کار بزرگی است که انجام شد که
من همین جا از مجلس و عزیزان دست اندر کار سازمان هدف مندي سپاس گزاري می کنم چون این مستمري ها باید هر ماه به موقع پرداخت شود. در کنار این ها ما هزینه هاي اجتناب ناپذیر دیگري



هم داریم. ممکن است عزیزان بگویند یک خانواده ي پنج نفره یک میلیون و 100 هزار تومان مستمري دریافت می کنند که عدد بالایی نیست بنابراین هزینه هاي دیگري هم داریم مانند بهداشت و

 
درمان و تحصیل و مهم تر از همه ودیعه و اجاره ي مسکن داریم. ما 200 هزار خانوار داریم که مستاجرند. 

ما به این عزیزان نزدیک به 120 خدمت می دهیم البته منظور من این نیست که به یک تن 120 خدمت داده می شود به این معنی است که در کمیته ي امداد مجموما 120 خدمت تعریف شده است.
در هزینه هاي اجتناب ناپذیر در فشار زیادي هستیم این جاست که کمک هاي مردمی و مراکز به کمک ما می آیند. نمی خواهم بگویم جبران می کنند خیر اما همان گونه که می دانید چون امسال
تمامی بودجه ي کمیته ي امداد و بهزیستی از محل تبصره ي 14 است ما انتظار داریم سازمان هدف مندي یارانه ها در بحث هزینه هاي اجتناب ناپذیر هم به ما کمک کنند و دست ما را بگیرند. باور
کنید به اندازه اي این کار سخت است که به ما می گویند دو تن از یک خانواده سه نفره بیمارند اما نمی توانند هزینه هاي درمانشان را تقبل کنند. البته دفترچه بیمه سلامت دارند اما این دفترچه هم
مشکلات خاص خود را دارد. نمی خواهم صورت مساله را پاك کنم این بیمه باید تقویت شود اما امروز براي کسی که از درد فریاد می زند چه باید کرد؟ امیدوارم بتوانیم همه کنار هم و دست در دست

 
هم نهیم تا روي بحث اقتصادي حرکت تازه اي رخ دهد. 

- منظور شما این است که این مشکلات را از ریشه حل کنیم. دقیقا. اگر این تکان هاي اقتصادي به ثبات اقتصادي در کشور بدل شود بسیار راه گشا خواهد بود. همان گونه که می دانید فعالیت هاي

 
اقتصادي در ریزش فقربسیار تاثیرگذار است و تکان هاي اقتصادي فقرآفرین است. 

- باتوجه به این که در آستانه تغییر دولت هم هستیم فکر می کنید دولت آقاي رئیسی در حوزه اقتصاد باید چه اولویت هایی را رعایت کند تا این مسائل از ریشه حل شوند. مردم انتظار دارند باتوجه به
منابع نفتی زیاد و ظرفیت هایی که کشور دارد شاهد این نباشیم که برخی خانواده ها حتی نتوانند از عهده ساده ترین نیازها هم برآیند. باتوجه به تمامی کارهایی که انجام شده و نمی توان آن ها را
انکار کرد چه کارهایی بیش تري باید انجام شود یا چه کارهاي زیرساختی یی در دولت و مجلس و حتی در قوه قضاییه باید صورت گیرد. شما هم با تمامی این دستگاه ها همکاري داشته اید باید چه
کنند تا فقر در کشور ما ریشه کن شود آیا نیاز به بودجه ي زیادي است و یا از لحاظ سیاست گذاري نیاز به همت بالایی است. باید چه کنیم؟ به دلیل اهمیت مساله به تمامی سخنان کاندیداها با دقت
گوش می کردم. متوجه شدم خوشبختانه آیت االله رئیسی در سخنان خود به مردم وعده هایی دادند که بخش زیادي از آن ها در کوتاه مدت عملیاتی خواهد شد. کوتاه مدت به معناي رسیدگی به
نیازمندان است. اصلا ماموریت اصلی دولت و حکومت اسلامی و تکالیف حاکمیتی رسیدگی به آن هاست. امام بزرگوار پس از پیروزي انقلاب در بین آن اندازه مشغله هاي سنگین پس از از بین رفتن
حکومت پهلوي و خالی کردن خزانه امام به فکر تاسیس کمیته امداد بودند. این خیلی مهم است بیست و دو روز پس از پیروزي انقلاب امام فرمان تشکیل کمیته امداد را دادند. چرا؟ چون نیازمندان
صاحبان انقلاب و حقند. یکی از وعده هاي کوتاه مدت آقاي رئیسی هم رسیدگی به نیازمندان است که کار بسیاري مهمی است و تا جایی که می دانم در این زمینه کارگروهی هم تشکیل شده است.
قطعا پس از معرفی کابینه به مجلس و راي اعتماد و مراسم تحلیف و تنفیذ مطمئنم در این بخش کارهاي بزرگ و خوبی انجام خواهد شد. باید بگویم ظرفیت هاي کشور ما بسیار زیاد است اما در برخی
از آن ها غفلت شده است. نمی خواهم بگویم خداي نکرده عمدي در کار بوده است اما به هر روي نادیده گرفته شده اند براي نمونه به بحث تولید بنگرید چند سال است مقام معظم رهبري از سال
تولید و جهش و موانع آن می گویند و آن را شعار قرار می دهند. این مسائل بسیار مهم است ما هر اندازه برروي تولید سرمایه گذاري کنیم فعالیت هاي کشور را بارور می کند. گزارشی خواندم که
بسیار برایم جالب بود در آن نوشته شده بود در مورد همین 15 کشور همسایه ایران بود که مقام معظم رهبري چند بار با صراحت گفتند از آن ها غافل نشوید بیش از هزار میلیارد دلار در هر سال
واردات به این کشورهاي همسایه است. سهم ایران در این میان چه اندازه است؟ این مسائل حتما مورد توجه دولت آینده قرار خواهد گرفت. موضوع دیگري در مورد امنیت سرمایه گذاري است این
مساله باید به گونه اي باشد که سرمایه گذار نگران سرمایه ي خود نباشد. نمونه اي وجود دارند که می گویند اگر روي درختی 10 کبوتر نشسته باشد یه یکی از آن ها تیر بزنید همگی فرار می کنند.
امنیت سرمایه گذاري در تثبیت فعالیت هاي اقتصادي می تواند کمک شایانی به کشور کند. خوشبختانه رئیس جمهور محترم مدتی رئیس قوه قضاییه بودند و می دانند امنیت اقتصادي و سرمایه
گذاري چه معنایی دارد. از دید من یکی از برنامه هاي اصلی آیت االله رئیسی که باید از آن به عنوان یک برنامه ي زیرساختی نام برد و پس از این موارد و عملیاتی کردن وعده هاي کوتاه مدت بحث
امنیت سرمایه گذاري است. مردم باید بدانند براي سرمایه گذاري امنیت دارند و دولت به جاي دخالت تنها نقش نظارتی و حمایتی داشته باشد. حمایت قاطع دولت در برقراري امنیت اقتصادي و
سرمایه گذاري تاثیر فراوانی دارند و جزو مواردي هستند که می توانند بسیار کمک کننده باشند. ازسوي دیگر تثبیت نرخ ارز مورد مهم دیگري است که باید انجام شود. براي حل این مشکل
اقتصاددانان باید دور هم بنشینند و براي آن راه حلی پیدا کنند فرض کنید امروز نرخ ارز ان تومان است یک ماه بعد بیست درصد افزایش پیدا کرده است در چنین اوضاعی افراد چگونه باید سرمایه
گذاري کنند و به وضعیت کنونی اطمینان کنند. فرض کنید با همین نرخ ارز اگر در سال 99 کارخانه اي هزار میلیارد تومان ارزش داشته است امروز با این اندازه نوسانات قیمت ارزش آن چه اندازه

 
است؟ با این افزایش قیمت مسلما قیمت محصولات هم بالا خواهد رفت و محرومان و نیازمندان در میان این چرخ له می شوند. یکی از ماموریت ها ما این است که اجازه ي این کار را ندهیم. 

 
از دید من برنامه هاي اقتصادي ریشه اي دولت آینده می تواند این کار را انجام دهد. 

- شما به آقاي رئیسی براي این موضوع برنامه ي خاصی ارائه کرده اید؟ مکاتباتی درمورد رتبه بندي فقرا و نیازمندان انجام شده است و در مورد بحث اشتغال آن ها هم پیشنهاداتی داریم. آن ها حتما

 
دیدگاه کمیته امداد را هم خواهند گرفت و ما به عنوان یک نهاد انقلابی که یادگار امام و مزین به نام ایشان است قطعا در خدمت برنامه هاي دولت آینده خواهیم بود. 

 
- باتوجه به این که با آقاي رئیسی کاملا آشنا هستید ممکن است در دولت آینده به ایشان کمک کنید؟ وظیفه ماست که به دولت کمک کنیم. 

کمیته امداد نهاد بسیار پرثوابی است شما در این ارگان مدام در حال رسیدگی به یتیمان و نیازمندان هستید. باور نمی کنید به خانمی که سه فرزند داشت و یکی از آن ها دو ساله و در آغوشش بود و
همسرش براثر بیماري فوت کرده بود باور نمی کنید هنگامی که کلید خانه را همراه با قرآن به او دادیم و گفتیم این هدیه مقام معظم رهبري است اشک در چشمانش جمع شد. این اشک ها براي ما
بسیار ارزش مند است. یقینا دعاي او مستجاب خواهد شد. در این زمینه ها کمیته امداد کارهاي ارزشمندي انجام داده است. فراموش نمی کنم به روستایی در کرمانشاه رفته بودیم و قرار بود براي
بازدید به خانه اي برویم. اگر کسی به خانه ي نیازمندان و یتیمان با رعایت تکریم سر بزند گویی کلید بهشت را در دست دارد. به آن خانه رفتیم و متوجه شدیم پدر آن خانواده از کارافتاده و از کمر به
پایین کاملا فلج شده بود و تختی هم نداشت روي زمین افتاده بود همسرش هم بیمار بود. یک دختر و پسر داشتند که دخترشان لیسانس گرفته بود اما بیماري قلبی داشت و دو سال پیش از آن عمل
قلب باز کرده بود اما گویا براي بار دیگر نیاز به عمل داشت و دوستان مددکار می گفتند به 30 میلیون تومان دیگر نیاز دارند تا دوباره عمل شود من به آن دختر خانم گفتم نگران نباش ما نیکوکاران
بسیار خوبی داریم و خرج عمل شما را تامین خواهیم کرد. باورتان نمی شود همان گونه که به من نگاه می کرد اشک می ریخت و می گفت واقعا این 30 میلیون تومان را می دهید؟ گفتم بله حتما
اصلا نگران نباش و ما در کشور مشابه این موارد را بسیار داریم. با فرماندار یکی از شهرستان ها به خانه اي رفتیم که هر دو فرد زیر پوشش کمیته ي امداد بودند و 5 نوه داشتند که پدر و مادر فوت
کرده بودند و این بچه ها یتیم و در خانه پدربزرگ و مادربزرگ بودند. دختر بزرگشان عقد کرده بود و به جهیزیه نیاز داشت این را که شنیدم بسیار ناراحت شدم چون متوجه شدم تنها براي جهیزیه
یک سال است که نتوانسته ازدواج کند. به او گفتم اصلا نگران جهیزیه نباش ما آن را تامین خواهیم کرد. دو تن از این دخترخانم ها کلاس هاي یازدهم و دوازدهم بودند که هر دو معدل هاي بالاي 19
داشتند. این افراد از نعمت پدر و مادر محرومند اما این اندازه باستعدادند. این ها امانت ها هستند. از ما خواسته اي نداشتند حتا جهیزیه هم نخواستند ما خودمان آن را تامین کردیم و قولش را دادیم
فقط به ما گفتند اگر ممکن است به ما خانه اي دهید تا بار ما از روي دوش پدربزرگ و مادربزرگ و خاله و عمو برداشته شود.من قول دادم تا زمینی براي خانه خریداري کنم که نشد اما چون قول داده

 
بودم بنابراین گفتم و سریع خانه اي خریداري کردند یک هفته بعد بانی پیدا شد. 

ما نیکوکارانی داریم که 10 هزار یتیم را اداره می کنند. یکی از نیکوکاران خوب ما آقاي ابراهیمی است که مردم به ایشان اعتماد کامل دارند به 110 هزار یتیم رسیدگی می کند و دیگر نیکوکاران و
مردم هم به ایشان اعتماد دارند و کمک می کنند همان طرح اکرام است. می توان وارد این سایت شد و یتیم انتخاب کرد در جایی گفتید کمک هاي مردم در چه جایی هزینه می شود باید بگویم یکی



از آن ها طرح اکرام است. خود مردم وارد می شوند و یتیم را انتخاب می کنند و بلافاصله پس از پرداخت از حساب صندوق امداد ولایت آن پول به حساب یتیم واریز می شود. این را هم که از این
صندوق واریز می شود به این دلیل است که بتوانیم آن ها را پیگیري کنیم و در جریان کارهاي نیکوکاران باشیم و جز این دلیل دیگري ندارد. جالب این جاست که سال به سال گرایش مردم براي
کمک به یتیم ها بیش تر می شود. چند روز پیش آقاي ابراهیمی به من نیکوکاري را معرفی کرد که 10 هزار یتیم را اداره می کرد. من از ایشان سپاس گزاري می کردم و او با گریه از ما قدردانی می

 
کرد و می گفت از هنگامی که این یتیم ها را وارد زندگی ام کردم احساس می کنم در زندگی هیچ گونه بن بستی ندارم. 

گفتم کار خوبی انجام داده اید و وعده خداوند در همین است. با کمک به یتیم ها شما به دنبال این نیستید که براي زندگی دنیوي خود باغ و بوستان بسازید بلکه مدام به دنبال این هستید که گره از
کار دیگران به برکت همین یتیم ها باز کنید. طرح دیگري هم داریم که محسنین نام دارد این افراد کسانی اند که پدر دارند اما از کار افتاده است و نمی تواند از پس هزینه هاي زندگی برآید یا پدر به
هر دلیلی زندان است حال تکلیف این بچه ي کوچک چیست؟ مادر عزیزي که فرزندان روي دامنش هستند اوضاع بسیار بدتري نسبت به کسی که در زندان است دارد چون او که زندان است دست کم
سه وعده غذا دارد. ما امروز 148 هزار یتیم داریم و بیش از 290 هزار تن محسنین. انصافا اگر کمک نیکوکاران در طرح اکرام نبود هم براي یتیم ها به عنوان ایران مهربان هم داریم که یک میلیون
حامی داشته باشیم. ما براي 148 هزار یتیم نزدیک به 850 هزار حامی داریم. دلیل این که شمار حامی ها را افزایش می دهیم این است که سطح پرداختی ها بیش تر شود. میانگین پرداختی امروز
کشور ما و با کمک هاي ایران مهربان و با آمدن بسیج به مرز 500 هزار تومان رسیده است که در برخی استان ها این رقم 700 هزار تومان و در برخی دیگر این رقم 120 هزار تومان است. این مقدار

 
براي خانواده اي که دو فرزند یتیم دارد عددي نیست بنابراین به دنبال حامی هستیم تا این مقدار را افزایش دهیم. 

- به یاد دارم وعده داده بودید تا بهار 1400 تمام ایتام داراي حامی باشند آیا این موضوع محقق شده است؟ بله تا اندازه زیادي محقق شده است. برنامه ما این بود و با معاون اول محترم آقاي دکتر
جهانگیري و با تمام استاندارها به صورت ویدئو کنفرانس جلساتی داشتیم ایشان تصریح کردند تا استاندارها در استانداري خود یک دبیرخانه راه اندازي کنند و دبیر آنجا مدیرکل کمیته امداد و همه
کارکنان دولت یک یتیم انتخاب کنند. واقعا هم این کار انجام شد و حرکت بسیار خوبی انجام شد. قرار بود بهار امسال این جشن را بگیریم که به گمان من عید غدیر امسال این کار عملی خواهد شد و

 
در دهه ولایت از عید قربان تا غدیر اعلام کنیم هیچ یتیمی در کشور نداریم که حامی نداشته باشد اما براي افزایش شمار حامی ها حتما تلاش می کنیم. 

- در لابه لاي سخنان تان به موضوع مسکن اشاره کردید و گفتید اولویت با کسانی است که از سه تن بیش تر هستند اما در این میان دغدغه اي به وجود می آید که براي ازدواج مددجویان چه تدابیري
اندیشیده شده است یعنی اگر قرار باشد تنها به کسانی که داراي فرزند هستند کمک شود شاید از جوانان غفلت شود البته به بحث جهیزیه اشاره کردید اما می خواهم بدانم کمیته امداد براي ازدواج
برنامه خاصی دارد؟ یکی از همان هزینه هاي اجتناب ناپذیري که گفتم در مورد تشکیل خانواده است آیا جوانان جهیزیه و وسایل سرمایش و گرمایش و مانند آن نیاز ندارند؟ حتما باید این موراد را
تامین کنیم. ازدواج و کمک هزینه براي آن جزو همان 120 مورد است که به آن اشاره کردم. ما یک نوع جهیزیه داریم که براي زوج هاي جوان است مدل دیگري جهیزیه داریم که مربوط به زنان
سرپرست خانواده است که همسرشان فوت کرده یا جدا شده است. اگر این زنان براي بار دوم ازدواج کنند یا به زندگی پیشین خود برگردند به آن ها جهیزیه تعلق می گیرد. کار بسیار خوبی با کمک
فضلاي باسواد قم در این شهر انجام شد و آن این بود در زمان اولیه آقاي مهندس فتاح بود و آیت االله بوشهري هم در آن جا حضور پیدا کردند و نام طرح دوباره زندگی بود. خانمی با دو بچه به دلیل
اعتیاد همسر جدا شده است این افراد موضوع را پیگیري کردند و متوجه شدند مرد اعتیاد خود را ترك کرده است و این گونه زندگی خود را دوباره از سر گرفتند ما از این قبیل مسائل حمایت می کنیم.

 
ما در سال 99 حدود 43 هزار جهیزیه به نوعرسان و کسانی که ازدواج دوباره داشته اند و هزینه ي ازدواج داده ایم. 

ما جوانان عزیزي داریم که می خواهند ازدواج کنند که به آن ها هم کمک می کنیم. این شامل کمک هزینه ازدواج است و شاید نتوانیم به آن ها جهیزیه دهیم یا به ازدواج دوباره به اندازه ي دخترخانم
هاي جوان جهیزیه نمی دهیم. در سال گذشته 6500 جهیزیه را آقاي مهندس فتاح و بنیاد مستضعفان تقبل کردند. در این میان برنامه هم افزایی هم داریم هفته گذشته عزیزانی از استان هرمزگان با
یکی از نیکوکاران بزرگوار نزد من آمدند و گفتند ما قصد داریم در دهه ولایت هزار جهیزیه تامین کنیم. 500 جهیزیه براي مددجویان کمیته امداد و 500 جهیزیه باقی مانده براي نیازمندانی که
زیرپوشش نیستند. ما هم پذیرفتیم. این هم افزایی در دیگر استان ها هم وجود دارد براي نمونه نیکوکارانی بوده اند که براي دانش آموزان تبلت خریداري کرده اند. تمامی این مسائل جزو همان هزینه
هاي اجتناب ناپذیر است. ما سال گذشته نزدیک به 50 هزار تبلت با هم افزایی تهیه و در میان دانش آموزان توزیع کردیم و البته ناگفته نماند بنیاد مستضعفان براي تهیه ي 14 هزار و ستاد اجرایی

 
براي 10 هزار تبلت به ما پول دادند. ما به 250 هزار تبلت نیاز داشتیم که با کمک مردم و نهادها توانستیم بخشی از آن را تامین کنیم و بخشی دیگر را هم امسال انجام خواهیم داد. 

- برخی از مخاطبان در مورد بودجه هاي کمیته ي امداد و کمک هاي مردمی ابهاماتی دارند آیا این پول ها در خارج از ایران و کشورهاي منطقه به ویژه کشورهاي جنگ زده ي اطراف که ایران به آن
ها کمک می کند هم هزینه می شود؟ کمک هایی که ما به خارج از کشور می کنیم به این شکل است براي نمونه رخدادهایی رخ می دهد مانند انفجاري که در بیروت روي داد که خسارات فراوانی

 
برجاي گذاشت. ما یک شماره حساب اعلام کردیم تا براي این موضوع صرف شود. 

- یعنی به این شکل نیست که من به عنوان یک شهروند ایرانی هزینه اي براي کمک پرداخت کنم اما آن پول براي نمونه در لبنان هزینه شود؟ کمیته امداد در لبنان از سال 62 تاسیس شد. هنگامی
که وارد لبنان شوید در همه جا صندوق صدقات می بینید. آن ها از ما الگو گرفته اند و این کشور امروز با کمک نیکوکارانش روي پاي خود ایستاده است. درست است که ما از کمیته امداد آن جا از نظر
طرح هاي اشتغال و تجاربی که در زمینه هاي گوناگون داریم پشتیبانی می کنیم اما اگر موردي موضوعات و حوادثی مانند سیل و زلزله و مانند آن رخ دهد حمایت می کنیم. درست مانند شهداي
دانش آموز در کابل که حادثه بسیار تلخی بود. این دانش آموزان چه گناهی داشتند که باید 250 تن از آن ها زخمی و شمار زیادي هم شهید شوند. براي چهلم آن ها با کمک سفیر ایران در افغانستان
رقم خوبی با کمک آستان قدس رضوي و ما از طریق نیکوکاران کمک کردیم درعین حال هم نیکوکاران افغانستان کمک کردند و به دانش آموزان زخمی سر زدند و به آن ها هدیه دادند. اما برخی از

 
شبکه هاي مجازي خارج از کشور در مورد کار ما به راستی بی انصافی می کنند. 

- موضوع دیگري که وجود دارد بحث فساد در کشور است که بحث مشارکت مردمی را پایین می آورد. ممکن است کسی قصد کمک داشته باشد اما با دیدن پرونده هاي فساد گوناگون با خود می
اندیشد که ممکن است کمک من هم به دست نیازمندان نرسد. شما سال ها در دستگاه قضایی بودید و در آن جا نقش آفرینی کرده اید از دید شما مبارزه و برخورد با پرونده هاي فساد چه اندازه می
تواند به رشد حامیان و نیکوکاران کمک کند و چه اندازه می تواند فضاي ذهنی جامعه را آماده کند که به خانواده هاي محروم کمک کنند. در این جا با دو مقوله روبه رو هستیم نخست مبارزه با فساد
است که برعهده قوه ي قضاییه نیست بلکه با دولت است. اگر در این بخش گلوگاه دولت قوي عمل کند پرونده در قوه قضاییه کم می شود. مبارزه با مفسد برعهده قوه ي قضاییه است. آقاي رئیسی در
سخنرانی هاي انتخاباتی خود گفتند که مبارزه با فساد با دولت و دستگاه هاي اجرایی است اگر آن ها درست عمل کنند و روزنه ها را ببندند و براي قاچاق کالا مانع بگذارنند و این گونه نباشد که 23
میلیارد از ارز کشور به دلیل قاچاق از بین رود و موارد مشابه یا فسادهایی که به دلیل غفلت در کشور انجام می شود و یا معوقاتی که از بانک ها میلیاردي گرفته شده است و از آن پس پاسخ گو نیستند
همه و همه باید بررسی و رسیدگی شود و تمامی آن ها مبارزه با فساد است. از دید من یکی از ماموریت هاي اصلی دولت سیزدهم بحث مبارزه با فساد است اگر این کار قوي و قاطع و به موقع صورت
گیرد مبارزه با مفسد تسهیل و پرونده کم تر می شود. در مورد مبارزه با مفسد هم قوه ي قضاییه باید با قاطعیت برخورد کند. بحثی در مورد فرمانی که مقام معظم رهبري در بیستم اردیبهشت سال
80 یا 81 براي فرمان هشت ماده اي مبارزه با فساد صادر کردند وجود داشت و آقا میان سه قوه ماموریت ها را مشخص کردند. قوه مقننه باید منافذ ورود فساد را با قانون گذاري ببندد. قوه مجریه
برخورد قاطع کند و مانع بروز فساد شود و قوه ي قضاییه با فساد و مفسد بدون اغماض عمل کند. مولاي متقیان در برخورد با فساد و مفسد صریحا می گویند در نماز جمعه نام او را ببرید و آبرویش را
ببرید تا کسی جرات نکند به بیت المال دست درازي کند. در مورد بیت المال حضرت امیر بسیار جدي و قاطع هستند و حق هم همین است. این حق 80 میلیون ایرانی است. خوشبختانه مبارزه با
مفسد در زمان آقاي رئیسی در قوه قضاییه با جدیت دنبال شد البته نباید از نظر دور داشت که شعب ویژه در زمان آیت االله لاریجانی تشکیل شد. خوشبختانه آقاي اژه اي هم یکی از عزیزانی هستند که
قاطع نظر بر برخورد با مفسدان دارند و پیشینه ایشان هم نشان می دهد انسان نفوذ ناپذیري هم هستند. بنابراین مبارزه با مفسد به سالم سازي محیط کاري و بانکی و فعالیت هاي اقتصادي کمک



 
شایانی می کند. 

- در سال هاي اخیر تحریم هاي فراوانی بر ما تحمیل شد. این تحریم ها چه اندازه برروي کار کمیته امداد تاثیر داشت و به آن آسیب زد؟ از دید من ما باید از تحریم ها استفاده بهینه کنیم. همان گونه
که حاج قاسم می گفت در دل تحریم ها فرصت است و درست هم همین است. تحریم ها سبب شد تا ما در بسیاري زمینه ها روي پاي خود بایستیم. در همین تحریم ها ما می توانیم به وجود آمد و

 
این لطف خداست. 

ُ ثُمَّ استَقاموا براي خدا و انقلاب و شهدا و امام عزیزمان و مسئولیت هاي دینی و نفس پاك مقام معظم رهبري و اعتقادي که مردم به ایشان دارند بسیار مقاومت کردند و این ُّنَا االلهَّ إنَِّ الَّذینَ قالوا رَب
مقاومت در برابر این تحریم هاي ظالمانه سبب شده که ما به آسانی از بسیار معابر رد شویم. در شهریور سال 99 تحلیلی خواندم که برایم بسیار جالب بود که حضرت آقا هم به آن اشاره کردند آمریکا
می گوید این تحریم ها براي ما زیان آفرین بود چراکه از قبل آن ها ایران درحال رسیدن به خودکفایی است. از سویی تحریم ها فرصت بود اما اگر براي مقابله با آن ها هم برنامه اي نداشته باشیم قطعا
فشار برروي محرومان خواهد بود. من نمی خواهم بگویم براي این کار دولت دوازدهم برنامه نداشت اما براي مقابله با آن ها می شد برنامه هاي بهتري داشت و اجرا کرد. ما دشمن را می شناسیم و اصل
مهم آن را امام و حضرت علی (ع) به ما آموختند و مقام معظم رهبري بارها اشاره کردند دشمن شناسی یکی از رموز موفقیت ما در انقلاب بود. هنگامی که دشمن را شناختیم با نیرنگ هاي او غافلگیر
ارُ میل قلبی به ستمگر و دشمن پیدا نکن که اگر این کار را انجام دهی گویی به آتش چنگ کُمُ النَّ نمی شویم. همان تعبیري که علامه طباطبایی در مورد این آیه دارند وَلاَ ترَْکَنُوا إلِىَ الَّذِینَ ظَلَمُوا فَتَمَسَّ
زده اي. ما الحمداالله کشوري غنی از لحاظ معادن و ذخایر زیرزمینی و روزي زمینی هستیم. امروز در شرکت هاي دانش بنیان غوغایی برپاست. باوجود تمامی تحریم هاي ظالمانه ما امروز در بسیاري

 
زمینه هاي علمی و فناوري پیشرفت کرده ایم و کشور ما در دنیا رتبه دارد. 

- ارتباط میان کمیته امداد و مددجویان یک سویه است؟ یعنی تنها شما به دنیال مردم نیازمند می روید یا سامانه اي تعریف شده است تا آن ها هم بتوانند خواسته هاي خود بیان کنند. ما کامنت هاي
فراوانی داریم که می گویند مستمریشان قطع شده است یا مشکلات و موارد دیگر. این افراد چگونه می توانند با شما ارتباط داشته باشند؟ ما در سال 98 سامانه اي راه اندازي کردیم که از وزارت
ارتباطات هم سپاس گزاري می کنم چون با ما همراهی کردند این سامانه به صورت آزمایشی در چند استان انجام شد و امروز در سراسر کشور از راه تلفن مستقیم و همراه می توانند وارد شوند و
مشکلات خود را بیان و دردودل کنند. مدیر بخش ارتباطات مردمی نیروهاي جوان و خوب و توانمندي اند. برنامه ي ما این است که به شکل شبانه روزي باشد اما همینک این ارتباط بین ساعات اداري
میسر است و ما هر روز در خدمت مردم عزیزمان هستیم. این سامانه به ما کمک هاي فراوانی کرده است براي نمونه مردم تماس گرفتند و گفتند وسایل فلان مددجو را بیرون ریخته اند نکته مهم این
است که آن ها چشم به راه دستور مدیر امداد نمی مانند. مدیر ارتباطات خود به شخصه کارهاي لازم را انجام می دهد. به هر روي اگر مردم کار یا صحبت و مورد خاصی دارند شماره 1498 همیشه

 
آماده شنیدن و خدمت رسانی به مردم عزیزمان است. 

- با توجه به تجاربی که در این حوزه داشتید فکر می کنید فقر در کشور ما در چه چشم اندازي ریشه کن خواهد شد و البته شاید محال باشد اما به اندازه اي برسد که دغدغه هاي کنونی از بین برود. از
دید من با برنامه هاي تثبیت فعالیت هاي اقتصادي که البته سرفصل هاي زیادي وجود دارد و در بحث اشتغال حمایت وجود داشته باشد و همه در کنار هم باشیم و هم افزایی داشته باشیم مطمئن
هستم ریزش فقر در این کشور به سرعت رخ خواهد داد. اصل بر این است که ما نباید در کشور و حکومت اسلامی فقیر داشته باشیم. تمام تلاش باید در این راستا باشد که در کشورمان فقیر نداشته
باشیم و برنامه ریزي باید به گونه اي باشد که هر کس بتواند روي پاي خود بایستد به جز افرادي که از کار افتاده اند که البته به باور من همان را هم از راه تامین اجتماعی حل کرد. مقام معظم رهبري
بر روي تامین اجتماعی بارها تاکید کرده اند و به تازگی هم سیاست هاي کلی تامین اجتماعی در مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب شده است و درحال عبور از مراحلش است تا خدمت حضرت آقا
براي تایید یا اصلاح برسد و اگر ما بتوانیم یک نظام تامین اجتماعی نیرومند داشته باشیم کسانی هم که امکان درمان برایشان وجود ندارد و دولت و حاکمیت باید از آن ها حمایت کند و این گونه

مشکلی نخواهند داشت و ما یک کشور سرزنده و تولیدکننده نیرومند با مبانی بسیار غنی قرآنی و اسلامی خواهیم داشت.
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استاندار زنجان با بیان اینکه می خواهیم علم را از صِرف نظري درآورده و با فن و مهارت، عجین کنیم، گفت: متولیان این حوزه باید مکمل یکدیگر باشند و دانشگاه و صنعت باید همدیگر را
تکمیل کنند.

استاندار زنجان با بیان اینکه می خواهیم علم را از صِرف نظري درآورده و با فن و مهارت،
عجین کنیم، گفت: متولیان این حوزه باید مکمل یکدیگر باشند و دانشگاه و صنعت باید

 
همدیگر را تکمیل کنند. 

به گزارش موج رسا; فتح اله حقیقی، استاندار زنجان عصر امروز در جلسه شوراي مهارت
استان زنجان گفت: اینکه همه جوانان و فارغ التحصیلان، علاقه مند به مشاغل دولتی و

 
پشت میز نشینی هستند نشان می دهد که متولیان مهارت با یکدیگر بیگانه ایم. 

وي با بیان اینکه می خواهیم علم را از صِرف نظري درآورده و با فن و مهارت، عجین کنیم،
اظهار کرد: متولیان این حوزه باید مکمل یکدیگر باشند و دانشگاه و صنعت باید همدیگر را

 
تکمیل کنند. 

حقیقی با اشاره به راه اندازي بخش گردشگري در سد گلابر و همچنین گردشگري معدنی در

 
معدن انگوران به عنوان بزرگترین معدن خاورمیانه خاطرنشان کرد: این کارها در سال هاي قبل هم می توانست انجام شود اما به این دلیل انجام نشده که نتوانسته ایم ظرفیت ها را شناسایی کنیم. 

استاندار زنجان تصریح کرد: وقتی بر روي چرخه موضوع فکر شود و از تمام بضاعت ها استفاده شود، کارها به خوبی پیش می رود لذا باید هم نقشه راه داشته و هم از بضاعت یکدیگر استفاده کرده و

 
مجزا کار نکنیم. 

وي با بیان اینکه سند آمایش سرزمینی، سند اشتغال و سند منظومه روستایی در استان زنجان تدوین شده است، گفت: باید با وتجه به ظرفیت ها و استعدادهاي هر منطقه، آموزش هاي مخصوص ارائه

 
شود. 

 
حقیقی اظهار داشت: علت ایجاد رشته هاي بین رشته اي در دانشگاه ها این است که علم به سمت کاربردي شدن حرکت کرده است. 

استاندار زنجان با بیان اینکه سند توسعه مهارت استان در صورتی که عملیاتی شده و از نخبگی و تجربه افراد استفاده شود، سند خوبی است، افزود: باید به جاي ترویج عدم جذب و به کارگیري نیروي

 
انسانی فاقد مهارت، دانشجویان را براي یادگیري مهارت تشویق کنیم. 

وي با بیان اینکه سامانه همراه کارجویان، سامانه خوبی است، اظهار داشت: فنی و حرفه اي فقط نظارت و کنترل را انجام دهد و لازم است که کاریابی ها در این زمینه تقویت شوند و سامانه همراه با

 
سامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز هماهنگ شود. 

 
سامانه همراه کارجویان ماهر، دسترسی به نیروي ماهر را آسان می کند 

محمدرضا انصاري، مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان زنجان ضمن معرفی طرح پژوهشی طراحی و پیاده سازي سامانه همراه کارجویان ماهر به بیان اهمیت هاي این طرح پرداخت و گفت: این

 
اپلیکیشن شامل 2 بخش است. 

 
وي اظهار داشت: بخش اول شامل اطلاعات و خدمات دسترسی به نیروهاي ماهر است که قانون الزام آموزش هاي فنی و حرفه اي را اعِمال می کنیم. 

 
انصاري خاطرنشان کرد: بخش دوم، اطلاعات کارجویان است که با توجه به محدود بودن تعداد کاریابی هاي الکترونیکی در استان در اختیار کاریابی هاي غیردولتی قرار داده شده است. 

 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان زنجان با بیان اینکه ما در این سامانه فقط وظایف حاکمیتی و نظارتی را انجام می دهیم، گفت: بقیه کارها در بخش هاي غیردولتی انجام می شود. 

انصاري با بیان اینکه برنامه ریزي بر این است که سامانه همراه کارجویان ماهر به پنجره واحد سرمایه گذاري استان متصل شود، اظهار داشت: با توجه به اینکه سرمایه گذاران، طالب نیروهاي متخصص

 
و ماهر هستند وقتی جهت سرمایه گذاري وارد استان زنجان می شوند، تامین نیروي ماهر از این طریق براي آن ها ممکن می شود. 

وي با بیان اینکه زنجان در استقرار نظام استاد و شاگردي، یکی از استان هاي پیشرو است، خاطرنشان کرد: بانک اطلاعاتی استادکاران جهت معرفی به کارجوبان، جمع آوري شده تا از تجربیات آن ها

 
نیز استفاده شود. 

 
مشخصات کارآموزان فنی و حرفه اي در سامانه همراه کارجویان ثبت می شود 



داود محمدپور زنجانی، عضو هیات علمی دانشگاه زنجان و مجري طرح پژوهشی طراحی و پیاده سازي سامانه همراه کارجویان ماهر نیز در این جلسه ضمن بیان ویژگی ها و اهداف طرح گفت:
مشخصات کامل افرادي که تحت آموزش هاي مهارتی فنی و حرفه اي قرار گرفته اند در این سامانه ثبت شده و در اختیار عموم جامعه به ویژه کاریابی ها، کارفرمایان مستقیم و سایر موسسات و شرکت

 
هایی که به دنبال افراد ماهر هستند قرار می گیرد و می تواند از اطلاعات این سامانه استفاده کنند. 

 
وي اظهار داشت: با استفاده از این سامانه، دسترسی به افراد در قدم اول در سطح استان و در قدم بعدي در سطح ملی فراهم خواهد شد. 

محمدپور زنجانی با اشاره به ویژگی هاي این سامانه خاطرنشان کرد: شناسایی متخصصان واقعی و تاییدشده و حتی نوپا، جلب اعتماد استفاده کنندگان از خدمات، پروفایل و نمایشگاه مجازي تخصصی

 
و در عین حال ساده و بستر تصمیم سازي، ساماندهی و ارتقاي فرهنگی و اشتغال از مهمترین ویژگی هاي این سامانه است. 

عضو هیات علمی دانشگاه زنجان با تشریح نحوه ثبت نام، دستیرسی و نصب نرم افزار این سامانه گفت: با اجراي این نرم افزار، تعامل رسمی بین کارجو و کارفرما برقرار خواهد شد و این سامانه هم می

 
تواند افراد ماهر را معرفی کند و هم موجب رفع نیازهاي جامعه و ارتقاي اشتغال می شود. 

 
فنی و حرفه اي، آموزش مهارتی دانشجویان در حین تحصیل را فراهم کرده است 

محمدرضا آبی پور، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار زنجان نیز در این جلسه با بیان اینکه قانون اشتغال فراگیر که در سال 96 ابلاغ شد، موضوع کارورزي را مورد اهمیت قرار داده است، گفت:

 
طرح «کاد» زمانی در دوران دبیرستان اجرا می شد که فرد، دوره اي را در یک موسسه یا کارگاه تولیدي می گذراند. 

 
وي افزود: بیش از 90 درصد افرادي که این دوره را می گذراندند بعد از سپري کردن دوران خدمت سربازي در همان موسسه یا کارگاه مشغول می شدند. 

آبی پور با بیان اینکه جاي چنین طرحی در آموزش عالی، خالی بود، اظهار داشت: در طرح اشتغال فراگیر اینگونه بود که فارغ التحصیلان دانشگاه ها بعد از فارغ التحصیلی به مدت 6 ماه در یک موسسه
یا کارگاه تحت آموزش قرار می گرفتند و سپس در صورت جلب نظر مدیریت آن موسسه اشتغال پیدا می کردند که اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان طی تفاهمنامه اي این کار را به دوران

 
آموزش برده و دانشجویان قبل از فارغ التحصیلی تحت آموزش قرار می گیرند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار زنجان گفت: با این کار، فرد پس از فارغ التحصیلی به یک فرد ماهر تبدیل می شود چرا که در محیط آموزشی و در حیت دوران تحصیل، آموزش هاي مرتبط با

 
رشته شغلی را دیده است. 

 
وي خاطرنشان کرد: سامانه همراه کارجویان باید با سامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هماهنگ شود تا یک نفر به طور همزمان نتواند چند فرصت شغلی را به دست آورد. 

سیدمحمود موسوي، رئیس اتاق اصناف مرکز استان زنجان نیز با بیان اینکه به موازات آموزش هایی که با صَرف هزینه در دستگاه هاي دولتی ارائه می شود، مجموعه گمنامی در کنار آن به نام اصناف

 
وجود دارد که آموزش هاي رایگان ارائه می دهد ضمن اینکه فرد از بدو ورود به صنف هم حقوق دریافت می کند و هم بیمه می شود. 

وي با اشاره به تضمینی بودن اشتغال در اصناف اظهار داشت: وقتی فردي به مدت 4 سال در یک صنفی مورد آموزش قرار گرفته و کار کند، استادکار آن رشته ضمانت می کند که شاگرد بعد از 4 سال

 
بتواند بر روي پاي خود بایستد. 

موسوي خاطرنشان کرد: متاسفانه تبعیض ها سبب شده که پوشیدن لباس کار در جامعه، ننگ شده و همه ادعاي پشت میز نشینی دارند و در حالی که اصناف، نیازمند کارگر هستند اما کسی نمی آید

 
که لباس کار بپوشد.// آ 

انتهاي پیام/



دانشکده مهارت خلاء عدم تخصص فارغ التحصیلان دانشگاهی را پر می کند

منبع: ایسناشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/05/03

رییس دانشگاه آزاد اسلامی کرمان گفت: با توجه به اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی اغلب مهارت و تخصص لازم را براي ورود به عرصه کار و تولید ندارند به همین دلیل دچار سردرگمی، یأس
و نومیدي می شوند، بنابراین دانشگاه آزاد اسلامی با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی و گسترش آن بنا دارد، خلاء موجود را ...

"علیرضا منظري توکلی" عصر امروز سوم مردادماه در جمع خبرنگاران گفت: تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی گامی جدید در جهت مهارت آموزي، بسط و توسعه فرهنگ مهارت به
عنوان نیاز اساسی امروز جامعه و از طرفی کاهش دغدغه فارغ التحصیلان و خانواده آنان براي اشتغال فرزندانشان، ضرورت اهتمام و تبیین فعالیت هاي مهارت آموزي دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی را

 
بیش از پیش نمایان می سازد. 

 
وي بیان کرد: در این راستا دانشگاه آزاد اسلامی کشور با تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی گام جدي و اساسی را در جهت مهارت آموزي دانشجویان و حتی دانش آموزان برداشته است. 

رییس دانشگاه آزاد اسلامی کرمان با اشاره به رویکرد این دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی بیان کرد: این دانشکده ها علاوه بر تربیت نیروي متخصص و کارآمد براي ورود به بازار کار، ایجاد اشتغال

 
پایدار بر مبناي سند دانشگاه اسلامی و سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است. 

وي ادامه داد: با توجه به اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی اغلب مهارت و تخصص لازم را براي ورود به عرصه کار و تولید ندارند به همین دلیل دچار سردرگمی، یأس و نومیدي می شوند، بنابراین

 
دانشگاه آزاد اسلامی با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی و گسترش آن بنا دارد، خلاء موجود را مرتفع نماید. 

منظري توکلی تصریح کرد: در استان کرمان این دانشکده ها در واحدهاي شهید حاج قاسم سلیمانی( کرمان) و همچنین واحدهاي جیرفت، زرند و بم دایر شده اند و به زودي شاهد راه اندازي و تاسیس

 
آن ها در سایر واحدهاي استان نیز خواهیم بود. 

وي گفت: در این دانشکده ها آموزش هاي مهارتی را به دو صورت رسمی با اعطاي مدارك مرسوم دانشگاهی و هم غیررسمی از طریق تأسیس مدارس عالی مهارتی، فعالیت هاي کار بنیان و مراکز
مدیریت و مشاوره شغلی و توسعه این فعالیت ها از طریق طرح هاي دیگر مثل طرح پویش ارائه می شود که با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی ارتباط و تعامل دانشگاه با صنعت وارد مرحله

 
جدیدي شده است، زیرا عمده فعالیت هاي این دانشکده ها بدون تعامل دانشگاه و صنعت قطعا ابتر خواهد ماند. 

منظري توکلی بیان کرد: دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمان مصمم است اهداف و رویکردهاي اصلی تأسیس این دانشکده ها را به صورت عینی و عملی پیاده سازي و اجرا نماید تا بتواند نقیصه کمبود
نیروي متخصص و کارآفرین را به عنوان نیاز اصلی جامعه جبران کند که در این راستا پنج مدرسه عالی مهارتی جدید در واحدهاي دانشگاهی استان در دست تاسیس و راه اندازي می باشد که با اخذ

 
مجوز تاسیس آنها تا پایان سال راه اندازي خواهند شد. 

رییس دانشگاه آزاد کرمان عنوان کرد: مدارس عالی مهارتی با عناوین کشاورزي نوین در واحد انار، معدن و صنعت فولاد در واحد سیرجان ،صنایع تبدیلی و بسته بندي خرما در واحد بم، منابع طبیعی

 
دام طیور و آبزیان در واحد بافت، تولید محصولات گلخانه اي و گیاهان دارویی در واحد جیرفت از جمله این فعالیت هاست. 

وي ادامه داد: همچنین فعالیت هاي کار بنیان در واحدهاي دانشگاهی استان در دست راه اندازي و در آستانه صدور مجوز است که فعالیت هایی نظیر کارگاه تولید میوه خشک و چیپس، کارگاه طراحی

 
و دوخت، تولید و پرورش قارچ ،فیروزه کوبی، مینا کاري، تکثیر و پرورش گلهاي آپارتمانی که در این طرح ها دانشجویان و دانش آموزان علاوه بر کسب مهارت به کسب درآمد نیز می پردازند. 

منظري توکلی خاطرنشان کرد: همچنین مراکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در تعدادي از واحدها راه اندازي شده و سایر واحدهاي دانشگاهی هم ملزم شده اند در بازه زمانی سه ماهه این

 
مراکز را راه اندازي کنند. 

منظري توکلی اظهار کرد: مدارس سما دانشگاه آزاد اسلامی هم با رویکرد مهارت آموزي دانش آموزان در انجام فعالیتهاي کار بنیان به صورت اختصاصی و مشارکتی با دانشکده هاي مهارت همکاري
دارند که در حال حاضر تعداد 49 مدرسه سما در سطح استان دایر می باشد که قریب به 9000 دانش آموز در این مدارس مشغول تحصیل است و هر ساله شاهد رشد و ارتقاء این مدارس در زمینه

 
هاي مختلف آموزشی پژوهشی و فرهنگی بوده ایم به گونه اي که در بعضی از این حوزه ها مدارس استان کرمان در کشور سرآمد هستند. 

رییس دانشگاه آزاد کرمان با اشاره به کسب رتبه هاي فرهنگی، پژوهشی و آموزشی برتر کشور نمونه بارز موفقیت در برنامه هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان است، خاطرنشان کرد: با همراهی و همکاري

 
همه دست اندرکاران شاهد ارتقاء نرخ تخصص فارغ التحصیلان دانشگاهی در کشورمان خواهیم بود. 

انتهاي پیام



آغاز ثبت نام آزمون استخدامی مادکوش

آغاز ثبت نام آزمون استخدامی مادکوش

منبع: اخبار فلزاتشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش اخبارفلزات، شرکت مهندسی ساخت و نصب پارس کارن کار از بین واجدین شرایط آقا و خانم در مقاطع تحصیلی فوق دیپلم و لیسانس و بالاتر از طریق برگزاري آزمون و مصاحبه، به
صورت قرارداد مدت معین طبق ضوابط قانون کار و تامین اجتماعی اقدام به جذب نیروي تمام وقت طبق جدول مشاغل و مقاطع و (...)

 
آغاز ثبت نام آزمون استخدامی مادکوش 

مجتمع گندله سازي مادکوش به منظور تکمیل نیروي انسانی مورد نیاز خود در بخش هاي تولیدي و ستادي و اشتغال در محل کارخانه واقع در
منطقه ویژه اقتصادي صنایع معدنی و فلزي خلیج فارس بندرعباس اقدام به جذب نیرو تمام وقت می کند. ارسال توسط : یاسمن عباسی منبع : روابط عمومی شرکت مادکوش



6 صورت مساله دولت آینده

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/05/03

 
6 صورت مساله دولت آینده 

دنیاي اقتصاد/متن پیش رو در دنیاي اقتصاد منتشر شده و بازنشرش در آخرین خبر به

 
معناي تایید آن نیست 

مسعود نیلی در نشست رئیس جمهور منتخب با صاحب نظران اقتصادي چه موضوعاتی را
مطرح کرد. این پرسشی است که در گفت و گو با مسعود نیلی با وي در میان گذاشتیم. وي
در این گفت و گو با اشاره به 6 اولویت روي میز دولت آینده، دیدگاه خود را درخصوص
شاخصی که سیاستمداران را از یکدیگر متمایز می کند ، تشریح کرد. به اعتقاد مسعود نیلی،
آنچه سیاستمداران مختلف را از هم متمایز می کند، اهداف اعلام شده آنها نیست. رشد
اقتصادي بالا، کاهش تورم، افزایش اشتغال و بهبود فقر هدف اعلام شده همه سیاستمداران
است، اما وجه تمایز اصلی سیاستمداران از یکدیگر، ابزارهاي سیاستگذاري است که براي نیل
به این اهداف انتخاب می کنند. باید از میان مسائل کنونی مراقب 6ارگان حیاتی اقتصاد بود؛

«تامین مالی»، «تامین انرژي»، «منابع طبیعی و محیط زیست»، «ارائه خدمات عمومی»، «سیاست هاي حمایتی» و «مبادله با دیگر کشورها» این موارد اصلی هستند. بنابراین در گام نخست، رئیس

 
دولت آینده باید با نگاهی جامع، بتواند اولویت هاي اصلی اقتصاد را تشخیص دهد. این موضوع، نقطه آغاز تمایز میان سیاستمداران است. 

شما به تازگی، در جلسه با رئیس جمهور منتخب حضور داشتید. برخی موارد مطرح شده از سوي شما در رسانه ها به شکل خلاصه منعکس شد، در این گفت وگو می خواهیم این نکات را بیشتر شرح

 
دهیم. از نگاه شما رئیس جمهور آینده باید چه مواردي را مدنظر قرار دهد؟ 

باید توجه کرد هر شخصی که در مقام اجرایی کشور قرار می گیرد، به طور معمول، اهداف یکسانی را براي دوران ریاست خود اعلام می کند. کنترل تورم، ایجاد رشد اقتصادي، کاهش بیکاري و رفع فقر
اهداف مشابهی هستند که رهبران سیاسی دنیا، مدنظر قرار می دهند. به عبارت دیگر، هیچ سیاستمداري نیست که خواهان افزایش بیکاري، کاهش رشد اقتصاد، افزایش تورم و بدتر شدن وضعیت فقر
باشد. موضوعی که سیاستمداران مختلف را از یکدیگر متمایز می کند اهداف آنها نیست، بلکه چگونگی استفاده آنها از «ابزارهاي سیاستگذاري» است. با اینکه تقریبا اهداف همه سیاستگذاران مشابه
است، اما کارنامه عمل آنها با یکدیگر بسیار متفاوت است، به نحوي که عملکرد برخی از رهبران سیاسی، فاجعه آمیز و برخی افتخارآمیز بوده است. این در حالی است که هر دو گروه در ابتداي تصدي
مسوولیت، عزم جدي براي بهبود شرایط داشته اند. پس مساله اصلی براي سیاستگذار، انتخاب اهداف خوب نیست، بلکه بحث اصلی این است که دولتمردان با کدام ابزارهاي سیاستگذاري و چگونه می

 
خواهند به اهداف اقتصادي مدنظر خود دست پیدا کنند. 

در یک کشور شاید هزاران مشکل در اقتصاد وجود داشته باشد. هر کدام از این مشکل ها از وزن و اهمیت مخصوصی برخوردارند. در بین این مشکلات، برخی از مسائل در سطحی نیستند که روساي
جمهور به آنها بپردازند. بنابراین بحث اصلی این است که رئیس جمهور بتواند از میان انبوه مسائل، تعداد کمی (کمتر از انگشتان دو دست) را در اولویت قرار دهد. این امر «شروع نقطه تمایز» رهبران
سیاسی مختلف از یکدیگر است. ممکن است برخی از مسائل جزئی در اولویت هاي اصلی یک رئیس جمهور قرار گیرد که این رویکرد اشتباه است. همچنین ممکن است یک مساله کلی در لیست
اولویت هاي دولت قرار گیرد، این امر نیز به آن معناست که او به جزئیات موضوع احاطه ندارد. سیاستگذار باید از ارتفاع بهینه به مسائل نگاه کند، مهم ترین مسائل را انتخاب کند و تمرکز خود را بر

 
مسائل معدودي قرار دهد. پس موضوعی که در قدم اول، سیاستمداران را از یکدیگر متمایز می کند، نحوه تعیین مسائل اولویت دار است. 

پس از شناسایی مسائل اصلی، در گام دوم فهمیدن علل و ریشه مشکلات به وجود آمده از موضوعات بسیار مهم خواهد بود. براي مثال، فرض کنید سیاستگذار بگوید مهم ترین مشکل کشور تامین مالی
است و بعد در پاسخ به این سوال که این مشکل چرا به وجود آمده، بگوید بی توجهی مسوولان این مساله را به وجود آورده است. از این پاسخ می شود فهمید که او هنوز علت بروز مشکل را متوجه
نشده است. او باید توضیح دهد که وقتی به یک موضوع توجه نمی شود، چه سازوکارهایی در جهت تضعیف تامین مالی فعال می شود تا بتواند آنها را برطرف کند؛ وگرنه صرف توجه به یک موضوع

 
باعث حل مشکل نمی شود. پس علت به وجود آمدن مشکلات نیز براي فهم موضوع بسیار اهمیت دارد. 

گام سوم این است که چگونه می توان این مشکلات را حل کرد و راه حل هر کدام از مسائل چیست. در گام آخر نیز توالی درست انتخاب ها اهمیت پیدا می کند؛ زیرا شبکه اي از مشکلات و راه حل ها
پیش روي تصمیم گیرنده قرار می گیرد و باید مشخص شود از چه مساله اي شروع می شود. پس در مجموع رئیس جمهور باید بداند مشکلات اصلی چه هستند، به چه علت به وجود آمده اند، راه حل
هر کدام چیست و در آخر ترتیب و توالی رسیدگی به هر مساله و هر اقدام به چه صورت است. اگر به این چهار سوال در کنار یکدیگر به درستی پاسخ داده شود، آنگاه می توان مطمئن بود عملکردها
برخلاف اهداف مدنظر نبوده و دولت ها می توانند به اهداف خود در این زمینه دست یابند. البته هر کس که در موقعیت ریاست جمهوري قرار می گیرد، نه تنها در بدو خدمت باید این چهار سوال را
مدنظر قرار دهد، بلکه در طول خدمت و تا آخر نیز پیوسته باید جواب این سوال ها را بررسی کند و جواب هاي تازه اي به آنها بدهد. باید توجه کرد که مشکلات همواره ادامه دارند، فقط موضوع و تعداد

 
آنها در طول زمان تغییر می کند؛ زیرا این موضوعات همواره نسبی هستند. 

بنابراین گام نخست یا پرسش اول این است که باید به چه مسائلی در کشور اولویت دهیم. در جلسه با رئیس جمهور منتخب، شما به 6 موضوع اشاره کردید، اینها چه مواردي بودند و چرا در شرایط

 
کنونی اهمیت دارند؟ 

در گام نخست، تعیین این مسائل بسیار اهمیت دارد. باید تعیین شود در کشور، رئیس جمهور باید به کدام موارد اولویت دهد. به نظر من درحال حاضر 6مساله باعث شده است رشد اقتصادي ایجاد

 
نشود، التهاب (تورم) در اقتصاد افزایش یابد و حمایت رفاهی به خوبی شکل نگیرد. 

اولین موضوع، تامین مالی است. هیچ فعالیتی در اقتصاد انجام نمی شود؛ مگر اینکه تامین مالی شده باشد. تامین مالی تقریبا دیگر در هیچ جاي دنیا مساله نیست و به یک موضوع تقریبا حل شده
بدیهی تبدیل شده است، به این شکل که بخشی از آحاد اقتصادي پس انداز می کنند و نهادهاي مالی این پس اندازها را به فعالیت هاي اقتصادي تخصیص می دهند. این تخصیص اعتبارات نیز قیمت



دارد و فعالیت هاي اقتصادي مختلف می توانند با قیمت هاي متفاوت، تامین مالی شوند. البته امروز در بسیاري از کشورهاي دنیا در این زمینه تسهیل نهادي صورت گرفته و کسب وکارها می توانند با
قیمت نسبتا ارزان تامین مالی شوند. ما جزو بسیار معدودي از کشورهاي دنیا هستیم که تامین مالی برایمان یکی از موانع اصلی دستیابی به رشد اقتصادي است. موضوع تامین مالی یکی از مهم ترین
مسائل کشور است، اما نهادهاي تامین مالی در کشور ما خود دچار مشکل هستند و مدت هاست که خود این نهادها نیز به منابع مالی نیاز دارند. درحالی که تامین منابع بنگاه ها باید از طریق بانک ها

 
انجام شود، خود بانک ها به منابع نیاز دارند و براي تامین کسري خود از منابع بانک مرکزي استفاده می کنند. 

دومین مساله مهم که این روزها عمیقا با آن مواجه هستیم، تامین انرژي است. مانند موضوع تامین مالی، موضوع تامین انرژي نیز در دنیا حل شده است؛ حتی کشورهایی که منابع انرژي چندانی در
اختیار ندارند، دیگر با معضل تامین انرژي درگیر نیستند. کشور ما که منابع انرژي زیادي دارد، با مشکلات زیادي در زمینه تامین انرژي مواجه است. بسیار عجیب است کشوري که از نظر دارا بودن
منابع زیرزمینی در جهان در سطح مطلوبی است و رتبه اول را در ذخایر گاز و رتبه چهارم را در ذخایر نفت به خود اختصاص داده، در تامین انرژي دچار استیصال شده است. این کشور غنی از ذخایر
گازي، نمی تواند گاز مورد نیاز خود را در زمستان تامین کند و در تولید برق نیز در تابستان با مشکل مواجه است. این در شرایطی است که حتی صادرات انرژي ناچیز است و با وجود این، باز هم کشور
در تامین انرژي دچار مشکل است. این امر یکی از موضوعات پارادوکسیکال و بااهمیت است. در بحث انرژي هم آنچه مطرح می شود، این است که باید منابع مورد نیاز براي سرمایه گذاري تامین شود.

 
پس راه بهبود در این زمینه هم مساله منابع است. 

مساله سوم ارائه خدمات عمومی است. وظیفه اصلی دولت ها تامین خدمات عمومی است. تامین امنیت، ارائه مناسب خدمات آموزشی و عرضه خدمات سلامت از وظایف دولت هاست. ما در این مساله
نیز بسیار با کمبود و نارسایی جدي مواجه هستیم. اگر از دولت پرسیده شود که چرا در زمینه آموزش بهداشت و امنیت، کشور با معضل روبه رو است، به شما جواب خواهد داد که مشکل کمبود منابع

 
دارد و با معضل کسري بودجه روبه رو است؛ یعنی در اینجا هم باز مشکل کمبود منابع وجود دارد. 

مساله چهارم، موضوع محیط زیست و طبیعت است. باید توجه کرد هر فعالیتی در اقتصاد انجام شود، یک کانال ارتباطی با طبیعت (خاك، آب و هوا) دارد. بسیاري از فعالیت هاي تولیدي به آب وابسته
هستند، بخش کشاورزي با خاك مرتبط است و هوا نیز به زندگی مردم ارتباط دارد. به طور کلی ما در موضوعات محیط زیستی با بحران مواجه هستیم. بحران آب، بحران خاك و آلودگی هوا در برخی
از فصل هاي سال، کشور را همچنان با مشکل مواجه می کند. البته در سال جاري نیز به دلیل بارش هاي کم، بحران آب مساله ساز شده است. در این زمینه ها هم مشکل کمبود منابع براي سرمایه

 
گذاري جدي است. 

مساله پنجم، سیاست هاي حمایتی دولت است. هر نظام حکمرانی اگر می خواهد پایدار بماند، باید سازوکارهایی براي مقابله با فقر داشته باشد و نباید نسبت به این امر بی تفاوت باشد. در 10سال اخیر
رشد اقتصادي ما نزدیک به صفر بوده است. نداشتن رشد اقتصادي به آن معناست که چیزي به در آمد ما اضافه نشده است. این درحالی است که حدود 12میلیون نفر به جمعیت کشور افزوده شده،
یعنی 12میلیون نفر به کسانی که دور سفره نشسته اند اضافه شده، در حالی که مقدار غذاي روي سفره تغییري نکرده است؛ یعنی سطح درآمد سرانه کاهش یافته است. البته وقتی گفته می شود درآمد
سرانه کاهش پیدا کرده، براي همه اقشار به یک میزان، کاهش درآمد صورت نگرفته است و برخی از اقشار ضعیف جامعه بیشتر از سایرین از این امر لطمه خورده اند. راه هایی براي از بین بردن فقر در
جامعه وجود دارد. سیاستگذار می تواند یک کف درآمدي را تعریف کند، به طوري که هرکس کمتر از این مقدار درآمد داشت، از سوي دولت حمایت شود. اگر این سیاست انجام نشود، روزبه روز به
عمق فقر در کشور افزوده می شود. مثال هاي زیادي از فقر را می توان در فضاي مجازي، محیط اطراف و حتی در همه جاي شهر تهران مشاهده کرد. جامعه اي که فقر در آن کف ثابتی ندارد، نمی
تواند پایدار بماند. این موضوع نیز منابع می خواهد. تامین اجتماعی، کمیته امداد و بهزیستی همگی به منابع نیاز دارند و بدون منابع نمی توانند آن چنان که باید افراد تحت پوشش را تامین کنند. در
کنار کمک براي از بین بردن فقر و حمایت درون نسلی، کمک به بازنشستگان و حمایت بین نسلی نیز باید مورد توجه قرار گیرد. این در حالی است که صندوق هاي بازنشستگی نیز با مشکلات کمبود

 
منابع روبه رو هستند. 

موضوع ششم و آخر نیز مبادله تجاري با دیگر کشورهاست. هیچ دولتی در دنیا وجود ندارد که بتواند کشور را به صورت ایزوله اداره کند. حتی اگر از موضوع ورود و خروج سرمایه صرف نظر کنیم، بحث
اصلی در ارتباط با دیگر کشورها، نظام مبادله و تسهیل در صادرات و واردات است. ارتباط موثر با سایر کشورها این فرصت را فراهم می کند که تامین سبد مورد نیاز اقتصاد به ارزان ترین شکل صورت
گیرد. کالاهایی را که در داخل با قیمت بیشتري تولید می شود، می توان وارد کرد و از آن طرف کالاهایی را که ما در داخل ارزان تر تولید می کنیم، می توان صادر کرد. این امر موجب می شود رفاه

 
جامعه افزایش پیدا کند. 

امروز مشاهده می کنیم که زخم هاي مختلف، سر باز کرده اند و کار حکمرانی محدود به امدادرسانی شده است. این در حالی است که ریشه هاي اصلی بروز مشکل، هرروز فعال تر می شوند و بحران ها
یکی بعد از دیگري از راه می رسند. مشکلات معمولا در مرحله اول ماهیت اقتصادي دارند و علائمی هم که ظاهر می شوند اقتصادي هستند. مثلا نظام کارشناسی تشخیص می دهد که میزان مصرف
منابع از مقداري که وارد سفره هاي زیرمینی می شود بیشتر است. هشدار می دهد و راه حل ارائه می کند. توجه نمی شود و از این مرحله عبور می کنیم و وارد مرحله اجتماعی می شویم. مردم
مهاجرت می کنند، اعتیاد و جرم و جنایت زیاد می شود. باز هم اتفاقی نمی افتد. در مرحله بعد مشکل وارد فاز سیاسی می شود. نارضایتی ها گسترش پیدا می کند و نظام حکمرانی خود را در معرض
تهدید می بیند. در این مرحله است که تقابل پیش می آید و بحران به شکل امنیتی درمی آید. نکته تاسف بار این است که از هر مرحله عبور می کنید، دیگر راه حل هاي مرحله قبل کارساز نیست یا
اثربخشی بسیار ضعیفی خواهد داشت. امروز مشاهده می کنیم که بسیاري از مشکلات کشور متاسفانه وارد فاز آخر شده است. توجه داشته باشید که وقتی نظام حکمرانی وارد فاز آخر می شود، دیگر
سرمایه اجتماعی ندارد که بتواند با آن، به حل ریشه اي مشکلات از طریق اصلاحات اقتصادي بپردازد. بنابراین خودش هم به یک عنصر موثر در تشدید عدم تعادل ها و بدتر شدن شرایط تبدیل می

 
شود. 

 
سوال مشخص این است که دلیل انتخاب شدن این 6مورد چیست؟ چرا این موارد براي ما مهم هستند؟ 

این6 امر مهم ترین اولویت هاي دولت آینده هستند، به این معنی که هر دولتی امروز در ایران باید بگوید براي بحران بی آبی می خواهد چه کند، براي رفع کمبود برق چه برنامه اي دارد، کسري بسیار
بزرگ بودجه را چگونه می خواهد برطرف کند، مشکل کمبود منابع مالی بنگاه ها را چطور می خواهد برطرف کند، براي ورشکستگی صندوق هاي بازنشستگی و ناترازي بزرگ صندوق تامین اجتماعی
چه برنامه اي دارد و با کاهش شدید حجم تجارت خارجی کشور و فشار زیادي که از این طریق به زندگی مردم وارد می شود می خواهد چکار کند. همه مسائل کشور بر این 6اولویت استوار است و اگر
این 6موضوع در اقتصاد با مشکل مواجه شود، تمام فعالیت ها با اختلال روبه رو خواهند شد. بگذارید این موضوع را با یک مثال توضیح دهم. در بدن انسان به طور طبیعی میلیون ها فعالیت صورت می
گیرد.، وقتی فردي دچار بیماري می شود، به این معناست که برخی از فعالیت ها با اختلال مواجه شده اند. با مختل شدن خیلی از فعالیت ها مشکلاتی در بدن ایجاد می شود، اما فرد می تواند ادامه
حیات دهد. براي مثال فردي می تواند با یک کلیه هم به زندگی ادامه دهد، اما برخی از فعالیت ها در بدن حیاتی به حساب می آیند و با اختلال در این فعالیت ها کل سیستم حیاتی بدن در معرض
خطر قرار می گیرد. در این خصوص سه فعالیت حیاتی توسط دانشمندان شناخته شده است؛ مغز و ریه و قلب ارگان هاي حیاتی بدن هستند و اگر در فعالیت این سه ارگان حیاتی مشکلی رخ دهد، فرد
در معرض خطر مرگ قرار می گیرد و به بخش مراقبت هاي ویژه منتقل می شود. به نظرم 6موضوع اصلی ذکرشده نیز مانند فعالیت این سه ارگان حیاتی بدن هستند. به عبارت دیگر، تمام فعالیت هاي
اقتصادي به این 6موضوع وابسته هستند و از این موضوعات تاثیر می پذیرند. متاسفانه این 6موضوع حیاتی در کشور ما دچار اختلال جدي هستند. دولت، بانک ها، محیط زیست، تامین اجتماعی،
صندوق هاي بازنشستگی و مبادله با دنیا دچار مشکل است. پس سیاستگذار در اینجا باید تکلیف خود را با این 6مساله روشن کند. اگر تامین مالی و بحث بودجه درست نشود، نتیجه اش تورم خواهد
بود. اگر محیط زیست، تامین مالی و تامین انرژي با مشکل مواجه شود، موضوع رشد اقتصادي با اختلال مواجه خواهد شد. اگر حمایت از افراد نیازمند نیز انجام نشود، به این معناست که فقر روزبه روز
افزایش می یابد، درحالی که کفی براي آن تعیین نشده است. پس این 6مساله در کنار یکدیگر اقتصاد را سر پا نگه خواهند داشت و اگر این مسائل به درستی مورد توجه قرار نگیرند، حرف زدن در مورد



 
رشد اقتصادي و کنترل تورم نتیجه اي دربرنخواهد داشت. 

 
به نظر می رسد سنگ محک اول دولت بودجه 1400 است که ناترازي بالایی دارد. در این خصوص دولت چه گزینه اي روي میز خود دارد؟ 

بله، نکته مهم این است که وقتی به کل کشور نگاه می کنیم، به این 6مساله اصلی می رسیم. به طور طبیعی انتظارمان این است که دولت به حل این مشکلات اهتمام ورزد، اما بعد متوجه می شویم که

 
دولت، خود شاید فقیرترین نهاد در کشور باشد و خود این نهاد نیازمند کمک است. بودجه1400 کسري زیادي دارد، درحالی که همه این 6اولویت نیز نیاز به منابع دارند. 

حال براي رفع کسري بودجه، دولت چهار راهکار دارد تا منابع درآمدي را افزایش دهد، بهره وري منابع موجود را بهبود دهد، هزینه هاي بودجه را کاهش دهد یا تزریق نقدینگی را در دستور کار قرار
داده و در اقتصاد تورم ایجاد کند. افزایش منابع، ریشه در روابط خارجی دارد و موضوعی جداگانه است. افزایش بهره وري منابع موجود نیز اصلاح ساختاري می خواهد و به زمان زیادي براي اثربخشی
نیاز دارد. از طرفی کاهش هزینه ها نیز باري به دوش مردم خواهد بود و معمولا سیاستمدار جسارت این اقدام را نخواهد داشت. اتکا به نقدینگی براي رفع کسري بودجه نیز مشکلات خاص خود را دارد

 
و مانند استفاده از آب شور براي رفع تشنگی است. در این شرایط، بودجه1400 اولین تمرین دولت سیزدهم براي انتخاب بین این راهکارهاي تعیین کننده است. 

 
در کنار این موضوعات گویا دو مساله دیگر یعنی بحث هدایت نقدینگی و رفع تحریم ها در این جلسه مطرح شده است. می توانید کمی این دو موضوع را تشریح کنید. 

بحث اصلی این است که واژه هدایت نقدینگی که بعضا اشاره می شود، به نظر من از نظر علمی اشتباه و نادرست است. این عبارت اصلا در علم اقتصاد مصطلح نیست؛ چون نقدینگی را نمی توان به

 
عنوان منبع در نظر گرفت. 

اگر نقدینگی براي مثال 10 تا 12درصد سالانه رشد کند، در شرایط امروز کشور رقمی قابل قبول است، اما وقتی این رقم در محدوده 30 تا 40 درصد قرار می گیرد. این امر خود نشان دهنده این است
که اقتصاد به شدت دچار ناترازي مالی است. به همین دلیل این موضوع غلط است که بگوییم نقدینگی خود منبع به حساب می آید. افزایش نقدینگی به چه معناست؟ اگر اقتصاد دچار کمبود منابع شد،
آن گاه به بانک مرکزي براي تامین منابع مراجعه می شود و همین امر سبب افزایش نقدینگی خواهد شد. ناترازي در درآمد خانوارها و بنگاه ها به بانک ها و از بانک ها به بانک مرکزي منتقل می شود و
این یعنی افزایش نقدینگی. به طور کلی، اگر به صورت نامتوازن بیشتر از امکان تامین مصرف، نقدینگی افزایش یابد و نقدینگی نیز تماما مصرف را تحت تاثیر قرار دهد، آن گاه مواد خوراکی و پوشاك
افزایش قیمت خواهند داشت. حالا اگر تصمیم گیرنده فکر کرد که باید کاري کند که نقدینگی به جاي مصرف، به سمت تولید و سرمایه گذاري سوق داده شود، آن گاه قیمت اقلام تولیدي و سرمایه اي

 
مانند آجر و سیمان افزایش می یابد که این امر نیز در پایان سبب افزایش قیمت خوراکی ها و پوشاك می شود. 

نکته دوم درباره اثر تحریم ها در اقتصاد است. تحریم مانند جنگ اقتصادي است، وقتی موشک به جایی اصابت می کند، نمی توان گفت موشک ها تاثیر ندارند. تحریم ها اهدافی دارند و فارغ از اینکه در
وصول به این اهداف موفق شده اند، باید گفت که اقتصاد را دچار مشکل کرده و موثر بوده اند. اگر 50میلیارد دلار عرضه ارز در اقتصاد کم شود، مطمئنا قیمت ارز در کشور تحت تاثیر قرار می گیرد.
زمانی که ترامپ اعلام کرد از برجام خارج می شود، فعالان اقتصادي این موضوع را با سال 90 شبیه سازي کردند. براي فعالان اقتصادي این خبر به آن معنا بود که دیگر خبري از 50میلیارد دلار درآمد
سالانه نخواهد بود و قیمت ارز دیر یا زود بالا خواهد رفت. بنابراین فعالان اقتصادي، قبل از اینکه 50میلیارد دلار از درآمدهاي نفتی ایران کم شود با پیش بینی این موضوع، زمانی که هنوز درآمد ارزي
وجود داشت، اقدام به خرید ارز کردند. فعالان اقتصادي به نوعی با پیش بینی اتفاقات آینده، درآمدهاي خود را هموار کردند. به همین دلیل در سال 98 با اینکه درآمدهاي ارزي ایران کاهش چشم
گیري داشت، قیمت ارز افزایش چندانی را تجربه نکرد و عمده افزایش قیمت ارز در سال هاي 96 و 97 بود. به هر روي نمی توان در شرایط تحریمی رشد اقتصادي داشت. وقتی کشوري دچار تحریم
است، صرفا می تواند امور جاري خود را بگذراند و دیگر نمی تواند به فکر سرمایه گذاري باشد. هیچ کشوري را در تاریخ نمی توان پیدا کرد که در حوزه خارجی درگیر شده و در داخل رشد اقتصادي و

 
رونق ایجاد کرده باشد. زیر موشک باران تحریم نمی شود به فکر رونق اقتصادي بود. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



حل مشکل هر واحد تولیدي سبب اشتغال و کاهش ارتکاب جرم در جامعه می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/05/03

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی گفت: حل مشکل هر واحد تولیدي یعنی حمایت از اشتغال در منطقه و بهبود اقتصاد منطقه که در نهایت کاهش آسیب هاي اجتماعی و
ارتکاب جرم در این مناطق را به دنبال خواهد داشت.

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري آذربایجان غربی گفت: حل مشکل هر واحد تولیدي
یعنی حمایت از اشتغال در منطقه و بهبود اقتصاد منطقه که در نهایت کاهش آسیب هاي

 
اجتماعی و ارتکاب جرم در این مناطق را به دنبال خواهد داشت. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، ناصر عتباتی امروز در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی
استان که به صورت فوق العاده و براي حل مشکلات یک واحد تولیدي با یکی از بانک هاي
عامل در شهرستان شاهین دژ تشکیل شده بود اظهار داشت: حل مشکل هر واحد تولیدي
یعنی حمایت از اشتغال در منطقه و بهبود اقتصاد منطقه که در نهایت کاهش آسیب هاي

 
اجتماعی و ارتکاب جرم در این مناطق را به دنبال خواهد داشت. 

وي با اشاره به مشکل این واحد تولیدي که ناشی از عدم پرداخت تسهیلات اخذ شده بود
گفت: مشکل دیگر این واحد تولیدي سرمایه در گردش آن است که باید با کار کارشناسانه
علت یابی و در صدد رفع آن بود که در این جهت مساعدت بانک عامل بسیار حائز اهمیت
است. مقرر شد خبرگان بانکی ظرف یک هفته درباره محاسبه نرخ سود بانک عامل بررسی
لازم را معمول و مصوبات را با راي وحدت رویه و مصوبات شوراي پول و اعتبار تطبیق و

 
مراتب را به دبیرخانه ستاد اقتصاد مقاومتی اعلام کنند 

 
واحد تولیدي اسفنج ماکو بازار داخلی و خارج از کشور را تامین می کند 

 
مشکلات ادامه دار دامداران خراسان جنوبی براي فروش شیر / 10 واحد تولیدي شیر تعطیل شد 

 
هیچ واحد تولیدي به دلیل کرونا تعطیل نشده است 

در ادامه حسین مجیدي دادستان عمومی و انقلاب ارومیه و دبیر ستاد هم در این جلسه اظهار داشت: مشکل هر واحد تولیدي مشکل مردم محسوب می شود و مردم از توقف واحدهاي تولیدي متضرر
می شوند پس باید همه مسئولان به ویژه بانک ها با نصب العین قرار دادن فرمایشات مقام معظم رهبري با نگرشی مساعدت آمیز در جهت حل مشکلات واحدهاي تولیدي قدم بردارند.



آخرین شوك براي احیاء امیدهاي خاموش شده/درخواست از اتاق تهران براي نجات کانون زنان بازرگان

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/05/03

شش سال و هفت ماه پیش در روزنامه جهان اقتصاد خبري منتشر کردیم با عنوان "اجراي حکم محکمه یا ورود کمیته انضباطی اتاق بازرگانی / انتخابات کانون زنان بازرگان ابطال می شود!! " و
نوشتیم که ابطال این انتخابات و ورود نهاد قضایی آسیب جدي به اعتبار بخش خصوصی خواهد زد.

شش سال و هفت ماه پیش در روزنامه جهان اقتصاد خبري منتشر کردیم با عنوان "اجراي حکم محکمه یا ورود کمیته انضباطی اتاق بازرگانی /
انتخابات کانون زنان بازرگان ابطال می شود!! " و نوشتیم که ابطال این انتخابات و ورود نهاد قضایی آسیب جدي به اعتبار بخش خصوصی خواهد

 
زد. 

شش سال و هفت ماه پیش در روزنامه جهان اقتصاد خبري منتشر کردیم با عنوان "اجراي حکم محکمه یا ورود کمیته انضباطی اتاق بازرگانی /
انتخابات کانون زنان بازرگان ابطال می شود!! " و نوشتیم که ابطال این انتخابات و ورود نهاد قضایی آسیب جدي به اعتبار بخش خصوصی خواهد

 
زد. 

به گزارش خبرنگار جهان اقتصاد، اگرچه در آن دوره انتخابات کانون زنان بازرگان کار به اجراي حکم قضایی نرسید و شاکی و متشاکی باهم کنار آمدند، اما کاش آن حکم اجرا و این مصالحه انجام نمی

 
شد. 

هرآنچه شد، کانون زنان بازرگانی که هیبت و عظمت روزهاي شروع به کارش بسیاري را نگران کرده بود که تشکلی با محوریت بانوان در آتیه اي نزدیک در جایگاه رهبري تشکل هاي زیرمجموعه اتاق

 
بازرگانی خواه نشست، امروز چون بسیاري از تشکل هاي دیگر فقط یک تشکل است. 

امروز بار دیگر در آستانه انتخابات کانون زنان بازرگان تهران قرار داریم و باز هم همان حرف و حدیث ها، شاعبه ها و شایعه ها و بازهم حرکت در مسیري که همچنان مردسالاري در جامعه اقتصادي

 
کشور به میزان صد درصدي حفظ شود. 

شاید بسیاري مدیران ارشد اقتصاد کشور اعم از دولتی و خصوصی دم از جایگاه اجتماعی والاي زنان می زنند، اما وقتی به مرحله اجرا می رسیم رفتارها تغییر کرده و هر اقدامی می شود تا بانوان به آن

 
جایگاه والا برسند. 

کانون زنان بازرگان یکی از بسترهایی است که می توانست در حوزه اقتصاد از بانوان کارآفرین و فعال اقتصادي حمایت کند، اما متاسفانه همچنان شاهد هستیم که دیواري از انحصار مانع توسعه این

 
تشکل شده است و گویا اتاق بازرگانی تهران براي پوشاندن نقاط ضعف و نمایشی صوري از موفقیت و توانمندي با حمایت هاي خارج از عرف و قانون، تشکلی توانمند را به دیگران نشان می دهد. 

در حالیکه اهالی اتاق بازرگانی تهران حمایت از تشکل ها را براي یک سال مورد تأیید قرار داده اند، کانون زنان بازرگان تهران از بدو تأسیس براي داشتن دفتر محل استقرار دبیرخانه وابسطه به بودجه
اتاق بوده و پس از ایجاد خانه تشکل ها از بهمن ماه سال گذشته در این خانه به جاي یک اتاق که به همه تشکل ها اختصاص می یابد به کانون دو اتاق داده است و به جاي قرارداد یک ساله، قراردادي

 
سه ساله تنظیم شده است که گویا تنها دو سال آن اعلانم شده است. 

به هر حال هرچه در این کانون می گذرد مورد اعتراض گروهی از اعضاي آن است، گروهی که جدا شدن بسیاري همراهان و اعضاء چون تجربه اي تلخ متحمل شده و به امید اینکه انتخابات می تواند
فرصتی براي تغییر باشد تا امروز عضویت خود را حفظ کرده اند، اما گویا در آستانه برگزاري انتخابات همه امیدها به ناامیدي تبدیل شده است و جمعی از ایشان با تنظیم نامه اي سرگشاده که در اختیار

 
رسانه ها قرار گرفته، آخرین شوك را براي احیاء امیدهاي قربانی شده وارد آورده اند شاید که بزرگترهاي اقتصاد بخش خصوصی تهران چاره اي بیندیشند. 

دراین نامه خطاب به مسعود خوانساري، رئیس، اعضاي هیأت رئیسه و هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران چنین آمده است؛ همانطور که مستحضر هستید، کانون زنان بازرگان از بدو تأسیس به واسطه

 
انحصارطلبی و تمامیت خواهی گروهی انگشت شمار، گرفتار حواشی و چالش هایی بوده است که این کانون را از اهداف اصلی خود دور کرده است. 

 
متاسفانه در آستانه انتخابات دوره جدید بازهم شاهد تکرار رفتارهایی هستیم که دور از شان بخش خصوصی و بالاخص بانوان فعال اقتصادي کشور است. 

چنانکه تعدادي از خانم ها که در هفته هاي اخیر اتاق بازرگانی تهران براي ایشان کارت بازرگانی صادر کرده است، بلافاصله به عضویت کانون درآمده اند وهمچنین براي گروهی از بانوانی که به تازگی

 
درخواست کارت عضویت اتاق تهران را کرده بودند، کارت عضویت صادر و ایشان نیز به سرعت عضو کانون شده اند. 

سرعت عمل اعمال شده در صدور این کارت ها و عضویت متقضایان در کانون زنان بازرگان در روزهاي منتهی به انتخابات هیأت رئیسه، موجبات نگرانی جمعی از فعالان اقتصادي و اعضاي کانون را در
پی داشته و ایشان را با این سوال روبرو کرده است که آیا اینگونه حمایت از کانون زنان بازرگان تهران ریشه در حضور عضو هیأت رئیسه اتاق بازرگانی تهران در رأس کانون دارد و آیا باید نگران بود که

 
اینگونه عضوگیري می تواند شاعبه مهندسی انتخابات را القاء کند. 

مضاف بر این کانون زنان بازرگان تهران از بدو تاسیس یعنی از سال 1395 در محلی مستقر بوده است که هزینه رهن آن حدود چهارصدمیلیون تومان توسط اتاق تهران پرداخت شده بود و از بهمن ماه
سال گذشته نیز دو اتاق مجهز در خانه تشکل ها با قراردادي دوساله در اختیار کانون قرار داده شده است و این در حالی است که دیگر تشکل ها یک یا نهایتا دو سال می توانند از چنین امتیازي
استفاده کنند و این تبعیض موجبات دلخوري و اعتراض تشکل هاي دیگر را به دنبال داشته است و حتی براي اعضاي کانون زنان بازرگان تهران نیز این سوال را ایجاد کرده که در صورت تغییر رییس

 
کانون همچنان اتاق تهران به حمایت هاي خود ادامه خواهد داد. 

متاسفانه یکی از اتفاقات دیگري که در کانون زنان بازرگان تهران شاهد آن هستیم، ممانعت از حضور بانوان انقلابی در کانون است که می تواند این شاعبه هاي زیادي را به دنبال داشته باشد و گواه این



موضوع چندهزارنفر زن فعال اقتصادي دارنده کارت اتاق بازرگانی تهران هستند ولی بدلیل اینکه شاهد دور شدن کانون از اهداف اولیه خود و همچنین رفتارهاي رفع کننده بوده اند تمایلی به عضویت

 
نداشته یا از عضویت خود را تمدید نمی کنند. 

 
این در حالی است که نقش بانوان در اقتصاد امروز کشور بر هیچ کس پوشیده نیست، اما متاسفانه کانون زنان بازرگان که با هدف حمایت و توسعه حضور بانوان در صحنه اقتصاد کشور ایجاد شده است. 

متأسفانه روند دفع بانوان فعال اقتصادي از کانون زنان بازرگان، در حوزه دیگري نیز جریان دارد و در حالیکه بسیاري از اتاق هاي شهرستان ها اقدام به تأسیس تشکل کارآفرینی در زیرمجموعه خود
کرده و نماینده خود را به سازمان کارآفرینی اتاق بازرگانی ایران معرفی کرده اند در زیرمجموعه اتاق بازرگانی تهران همچنان تشکل کارآفرینی اجازه تأسیس پیدا نکرده است و به جاي معرفی یکی از
اعضاي هیأت مدیره تشکل کارآفرینی که باید تأسیس می شد، فردي از انجمن کارآفرینی سیده فاطمه مقیمی به عنوان نماینده تشکل کارآفرینی اتاق تهران وارد هیات مدیره سازمان کارآفرینی اتاق

 
بازرگانی ایران شده است. 

در پایان این نامه سرگشاده از هیات رئیسه اتاق بازرگانی تهران درخواست شده این جریان انحصارگرا را متوقف و مانع آسیب دیدن بیش از پیش کانون زنان بازرگان تهران شوند.



بررسی زوایاي پنهان بحران آب خوزستان

منبع: شعار سالشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/05/03

شعار سال: روشن شدن قضایا در وقایع اخیر نیاز داشت تا با فردي گفتگو کنیم که به دلیل حضور در منطقه، مسلط بر اطلاعات جغرافیایی و تاریخی منطقه است تا بتوانیم تصویر واضح تر و
روشن تري از حوادث خوزستان را ببینیم. اشکان زارعی، نویسنده و پژوهشگر تاریخ ایران در گفتگو با مردم سالاري آنلاین در مورد زوایاي ...

شعار سال: روشن شدن قضایا در وقایع اخیر نیاز داشت تا با فردي گفتگو کنیم که به دلیل حضور در منطقه، مسلط بر اطلاعات جغرافیایی و تاریخی منطقه است تا بتوانیم تصویر واضح تر و روشن
تري از حوادث خوزستان را ببینیم. اشکان زارعی، نویسنده و پژوهشگر تاریخ ایران در گفتگو با مردم سالاري آنلاین در مورد زوایاي مختلف و بویژه ناگفته بحران خوزستان و اعتراضات اخیر این استان

 
توضیح داده است: 

 
چه شد که وضعیت خوزستان به اینجا رسید؟ 

بحث محیط زیست و آبخیزداري و بهره برداري از منابع آبی، از دهه 70 و پایان جنگ و شروع دولت آقاي رفسنجانی مورد توجه قرار گرفت. برخی معتقدند سد هایی که در آن دوران زده شد خیلی بر
پایه مسائل علمی نبوده، همچنین برداشت هاي زیاد از چاه هاي زیرزمینی باعث خشکی سفره ها شده است. به طور کلی نگاه دولت به منابع طبیعی ایران از جمله خوزستان نگاه علمی نبوده و حالا
پیامد آن را می بینیم. الان در خوزستان مشکل ریزگرد ها، آلودگی آب، کم آبی و کم بارشی را داریم و مشخص است در سال هاي بعد از جنگ نه تنها دولت ها بلکه حاکمیت یعنی سه قوه، در این
مورد اشتباه عمل کرده اند. قوه قضاییه که الان ورود کرده، ولی جاي سوال است که چرا در سال هاي گذشته پیگیري نکرده است؟ مجلس که وظیفه نظارت بر عملکرد سایر قوا را دارد چرا کار خودش
را درست انجام نداده و بر کار قوه مجریه و مدیریت استانی نظارت نداشت؟ معتقدم پیرامون منابع طبیعی و بویژه نگاه به خوزستان نه تنها سوءمدیریت وجود داشته بلکه علمی هم کار نشده و بیشتر

 
انقلابی و با این عناوین عمل شده است که نتیجه آن، این است که کار ها به اهلش سپرده نشود و امروز شاهد خشک شدن خوزستان هستیم. 

 
سوءمدیریت چقدر به خوزستان آسیب زده است؟ 

مشکل محیط زیست و منابع طبیعی تنها در جنوب خوزستان نیست، ولی بیشتر رسانه هاي بیرون از کشور و بخشی از رسانه هاي داخلی بویژه فضاي مجازي می خواهند اینطور القا کنند که مشکلات
خوزستان در جنوب بویژه در مناطق عرب نشین است درحالیکه اینطور نیست و همه خوزستان مشکل کم آبی را دارند. اعتراضات مدنی سازوکاري دارد، ولی بستن جاده و پرتاب سنگ و سردادن شعار
علیه تمامیت ارضی کشور مشخص است که از اتاق فکر هایی می آیند که از این وضعیت بهره برداري می کنند. در واقع مشکلات زیست محیطی در جنوب خوزستان را بزرگنمایی کرده و نشان می
دهند که این اتفاقات صرفا براي عرب ها رخ داده است. همین هفته گذشته چهارده شهر محروم در استان خوزستان معرفی شدند که 10 مورد آن در شمال و مناطق غیرعرب این استان قرار دارند و

 
تنها چهار شهر در منطقه عرب نشین هستند یعنی وضع در شمال خوزستان و مناطق زاگرس نشین که عمدتا بختیاري هم هستند، بد است. 

 
یعنی به نقش شانتاژ رسانه اي پان عرب ها اعتقاد دارید؟ 

در جنوب فضاي مجازي که هم از داخل و هم از بیرون خط می گیرد به موضوعات مطروحه دامن می زنند. خواسته بخشی از اپوزیسیون در خارج از کشور این است که جمهوري اسلامی برود حتی اگر
ایران تجزیه شود و هر کسی که حرکتی در جهت رفتار آن ها انجام دهد، او را اپوزیسیون می دانند. معترضان جدایی طلب موفق شدند با رفتار هایی که انجام دادند، هم بخشی از رسانه ها و کنشگران
را در تهران را تحت تاثیر قرار دهند و هم بیرون از کشور فکر می کنند رفتار هاي این ها در راستاي مطالبات مردمی و اعتراضات مدنی در ایران است، ولی آن ها براي منافع خودشان فعالیت می کنند.

 
این ها نه به فکر ایران و جمهوري اسلامی هستند و نه اصلاح طلب و اصولگرا هستند و از هر بزنگاهی براي شلوغ کاري و گفتن حرف شان استفاده می کنند. 

این ها در تجعات اولیه حرفشان این بود که "می خواهند با خشکسالی ما را از سرزمین آبا و اجدادي مان بیرون کنند، ولی ما جایی نمی رویم" این ها حرف هاي تجزیه طلبانه است. شعار «بروح، بدًم،
نفدیک یا احواز» که در این اعتراضات سر داده می شود دقیقا شعاري است که در زمان جنگ ارتش عراق براي صدام سر می داد و معناي آن این بود که روح و تن و جانم فداي صدام. برخی معترضان

 
معتقدند که خوزستان یک نام جعلی است که رضا شاه درست کرده و نام قدیم آن عربستان و الحواز بوده است. 

 
پیامد این اعتراضات در استان و کشور چیست؟ 

کلیات بخشی از خواسته، به حق و درست است منتهی اگر حل نشده این ضعف عملکرد نمایندگان آن ها است، اهواز همیشه دو نماینده عرب و یک نماینده غیرعرب داشته و خوزستان 18 نماینده دارد
که همیشه نیمی عرب هستند. چرا نمایندگان در طول دو سه دهه گذشته ریشه اي این مشکلات را حل نکرده اند؟ چرا با مردم گفتگو نکرده اند؟ چرا وزرا را تحت فشار قرار ندادند؟ همانگونه که این
نمایندگان پس از راه یافتن به مجلس اعضاي ستاد هاي خود و نزدیکانشان را با نوشتن نامه به وزرا و مدیران کل استان در مسئولیت هایی در ادارات دولتی گماردند، چنان که دو سال پیش چند تن از
آن ها با فشار به شریعتی، استاندار پیشین خوزستان شخص مورد نظر خود را در معاونت عمرانی استانداري و شرکت توسعه نیشکر خوزستان، صنایع فولاد و آموزش و پرورش تحمیل کردند، آیا نمی
توانستند در این سال ها به امور کشاورزان و محیط زیست خوزستان رسیدگی کنند؟ اما الان که آشوب شده توییت می زنند و پیام می دهند! اکنون باید پرسید شما و دیگر نمایندگان خوزستان در این

 
زمینه چه کرده اید؟ چرا با کسانی که پشت مافیاي آب هستند مقابله نکردید؟ 

ریشه بخشی از مشکلات این است که نمایندگان وظایف خود را انجام نداده اند که اگر اینطور بود الان خوزستان با این مشکلات روبرو نمی شد. در همین آشوب هایی که شده مردم باید از نمایندگان
خود می پرسیدند که در طول این چند دهه چه کرده اند، ولی اینطور نشد. این اتفاق دو حالت دارد یا به نمایندگان اعتمادي ندارند، چون کاري نکرده اند یا هماهنگی نانوشته اي بین مردم و نماینده
هایشان وجود دارد که نماینده چشمش را بسته تا آن ها اعتراض کنند و امتیاز بگیرند. در کوتاه مدت پیامد آن براي دولت این است که بخشی از اعراب که عمدتا زیر 30 سال سن دارند؛ مانور قدرت
برگزار می کنند و اقدار دولت مرکزي را زیر سوال می برند. پیامد بستن جاده ها و زدن تیر هوایی این است که در واقع می تواند نسل بعدي خودش را قانون شکن بار بیاورد و بگوید هر جا شما به
خواست ما عمل نکردید ما بدین شکل حرفمان را به کرسی می نشانیم و حقمان را می گیریم. یعنی اگر ارکان نظام و قوا در چهار دهه گذشته وظایف شان را درست انجام می دادند کار به اینجا نمی
کشید که از یک خواسته به حق بهره برداري بد کنند. پیامد دیگر نهادینه شدن اندیشه هاي تجزیه طلبی است و یاد می گیرند که مطالباتی را که در راستاي اندیشه هاي قومی دارند به این شکل

 
بگیرند. 

 
تا جایی که اطلاع دارم برخی از فعالیت هاي کشاورزي آب بر هم در منطقه در شرایط بی آبی انجام می شود. 

در شمال خوزستان مشکل بی آبی جدي است و با تانکر آب می برند و در فقر بسیار شدید آبی هستند، در جنوب خوزستان هم این مشکل وجود دارد که مدیران دولتی باید درباره آن پاسخ بدهند.
اجازه می خواهم دو نکته را درباره کم آبی کشاورزان و خشک شدن هورالعظیم در روز هاي اخیر یادآوري کنم؛ اگر چه این موارد نافی کم کاري و اشتباهات مدیریت کشور در بهره برداري منابع آبی و
طبیعی نیست. نخست آن که از بهمن گذشته سازمان آب و برق و جهاد کشاورزي با مطالعاتی که انجام دادند به این نتیجه رسیدند با توجه به بارش کم در زمستان 99 و کم آبی سد ها از جمله سد
کرخه، براي تمام استان بویژه فصل تابستان کشت مجاز تعریف شود. با توجه به آب قابل برنامه ریزي، مساحت آن ها در بازه هاي مختلف بین سازمان و جهاد کشاورزي مشخص و با تصویب شوراي
کشاورزي استان توسط مدیریت بحران استانداري به کشاورزان محدوده شوش تا حمیدیه یا همان کانال کوثر درباره عدم کشت شلتوك (برنج) که آب زیادي می برد، ابلاغ شد، اما کشاورزان این
تذکرات را نادیده گرفته نزدیک به هشتاد هزار هکتار شلتوك کاشتند. نکته دوم بر اساس مصوبه کمسیون آب در سال 93 حقابه هورالعظیم در فصول خشکسالی چیزي نزدیک 736،7میلیون مترمکعب



است درحالیکه تا پایان خرداد امسال نزدیک به 1800 میلیون مترمکعب آب روانه این هور شده، اما به دلیل تبخیر بالا، منحرف کردن آب در طول مسیر به زمین هاي کشاورزي توسط عده اي آب دیر

 
تر و کمتر به هورالعظیم می رسد. 

دو سال پیش در خوزستان سیلاب داشیم و الان کم آبی داریم که این ها با هم تناسبی ندارند و این ضعف مدیریت است که از آن سیلاب ها بهره برداري خوبی نشده؛ چرا به سمت سفره هاي
زیرزمینی و تالاب ها هدایت نشد؟ این ها همه مشکلات مدیریتی هستند که نتیجه آن پیامد هاي امروز است، ولی برخی از این وضعیت سوءاستفاده می کنند. برخی که نه دلشان براي مردم عرب نه

 
براي خوزستان می سوزد بلکه دنبال جا انداختن اندیشه هاي خودشان هستند. 

 
در حال حاضر آبرسانی به مردم چگونه انجام می شود؟ 

به طور کلی وضعیت در جنوب بهتر از شمال خوزستان است، حاکمیت ما به گونه اي است که به دلیل چالش هاي بی شمار در سیاست هاي داخلی و سیاست خارجی؛ نمی خواهد مشکل تازه اي ایجاد
شود و می خواهد با راضی نگه داشتن همه موضوع را جمع کنند نه حل! براي همین در طول چند ساله به کسانی که نگرش قوم گرایانه دارند، امتیاز داده اند و همین کوتاه آمدن ها باعث شده که

 
برخی پرتوقع شوند، ولی به طور کلی وضع در جنوب بهتر از شمال خوزستان است. 

 
نقش فعالان سیاسی و رسانه اي خوزستان را در این زمینه چگونه ارزیابی می کنید؟ 

کارکرد بعضی از فعالان سیاسی و رسانه اي استان یادآوري نوشداروي پس از مرگ سهراب است.
آنان هیچ گاه از بحران ها پیشگیري نکرده و چالش ها را هشدار ندادند و گاه در تحلیل ها و
رفتارهایشان از مردم عادي عقب تر بودند. نزدیک به یک سال پیش بحث آب غیزانیه پیش آمد
درحالیکه این منطقه از سال 94 با مشکل آب روبرو بود، چرا نخبگان خوزستانی در زمان خودش
به این موضوع نپرداختند؟ آیا پس از سیلاب دو سال پیش به طور علمی دلایل وقوع آن و
پیامدهایش را واکاوي کردند؟ چرا در برابر بسیاري از انتصابات قومی و به دور از شایسته سالاري
شریعتی استاندار پیشین از جمله معاونت عمرانی استانداري با مدرك الهیات سکوت کردند؟ اگر
امروز رسانه هاي بیرون از کشور گمان می کنند که خوزستان استان عربی است و کاستی هاي
پیش آمده تنها براي همشهریان عرب است، بی گمان برآیند کم کاري و کوتاهی برخی از فعالان

 
سیاسی و رسانه اي استان در بازتاب واقعیت ها دارد. 

 
با این تفاسیر می توان گفت که دولت ها به جاي حل ریشه اي در هر اعتراض به زدن چسب زخم بسنده می کند، تا دوره بعد! 

دقیقا همین است؛ هر اتفاقی که می افتد ریشه اي حل نمی شود و در کوتاه مدت مرهمی براي آن می گذارند و این باعث بزرگتر شدن مشکلات در طول زمان شده و زمینه بروز یک مشکل بسیار
عمیق تر را فراهم می کند. اگر تاریخ صد سال گذشته ایران را بررسی کنیم نکته مهمی را خواهیم دید. در این دوران چهار گزاره را داشتیم که اندیشه هاي قوم گرایانه و تجزیه طلبانه رشد کرده است.
ناتوان بودن دولت مرکزي و زیر سوال رفتن ابهت مرکزیت سیاسی، کاستی ها و مشکلات اقتصادي، سست شدن اندیشه هاي میهن پرستی و ملی گرایی، و دست خارجی. شوربختانه در سه دهه گذشته
هر چهار گزاره را داریم و واقعیت این است که دولت به خاطر چالش هاي داخلی و خارجی و تنش هاي سیاسی و جناحی در بخشی هایی کم توان و از قدرت و ابهت او کاسته شده است که پان ها

 
بویژه پان عربیسم خوزستان از این آشفتگی استفاده می کند. 

 
پان عرب ها در خوزستان چطور عمل می کنند؟ 

این ها در خوزستان صفحات اینستاگرامی و کانال هاي تلگرامی و پایگاه هاي خبري دارند و به راحتی شیطنت ها و اندیشه هاي قومی خود را در این فضا ها دنبال می کنند و متاسفانه با آن ها
برخوردي نمی شود، اگر امروز یک جوان 20 ساله شجاعت پیدا می کند که بحث جدایی خوزستان را مطرح کند و پرچم الاحواز را بالا ببرد، به خاطر زمینه سازي پان عرب است و تاریخ سازي هاي
دروغین و موضوع تبعیض است که آن ها در فضاي مجازي به خورد جوانان می دهند. در همه جاي کشور پان ها حضور دارند بویژه در خوزستان، اما پان ها در خوزستان بسیار متفاوت ترند چراکه این
ها مسلح هستند و از تشیع براي پوشش رویکرد و راهبردي جداخواهانه خود بهره می برند. خواست مردم خوزستان از جمله شهروندان عرب بجا و به حق است، اما رویکردي که امروز در این استان در
حال انجام است بازتاب دهنده نگرش همه مردم عرب نیست. برافراشتن پرچم الاحوازیه، دشنام به چهره هاي ملی ایران و طرح ادعا هایی پیرامون خوزستان و تمامیت ارضی ایران در راستاي برنامه پان
عربیسم است که با دو آرمان انجام می گیرد. اول جبران شکست در همه پرسی شوراي شهر ششم در شهر هاي اهواز و شوش که براي جداخواهان از نگاه راهبردي بسیار ممتاز و برجسته برخوردار
است. زیرا آنان با این جنجال برساخته می خواهند هم میهنان عرب را که همواره پایبند ایران بوده و به هیچ روي با قوم گرایان همداستان نیستند با خود همراه کنند. دوم فشار بر دولت آقاي رییسی و
گرفتن امتیاز از ایشان است چنان که از روز چهارشنبه بحث عزل استاندار کنونی از سوي برخی مطرح شده و وي را عامل رویداد هاي چند روزه دانسته اند. درحالیکه ایشان از اواخر بهمن 99 منصوب
شده است. جان کلام اینکه بحث پان عربیسم بسیار خطرناك تر از موارد دیگر است. اگر حاکمیت می خواهد از این مسائل رهایی پیدا کند باید از یک سو مشکلات زیست محیطی و اقتصادي در
خوزستان را برطرف کرده آرامش، امنیت، کارآفرینی و درآمدزایی را براي مردم فراهم کند. چنان که زمانی خوزستان مهد مدرنیته و اشتغال زایی بود، ولی امروز مشکلاتی که در این استان وجود دارد
باعث مهاجرت روزافزون مردم شده و این اتفاق می تواند که باب میل کسانی باشد که اندیشه هاي اهریمنی را در خوزستان پیگیري می کنند و از سوي دیگر اجازه دهد اندیشه هاي ملی گرایانه بر پایه

 
ایرانیت و اسلامیت در خوزستان رشد و نمو کند که خود این بینش بلاي جان پاعربیسم خواهد بود. 

 
در پایان اگر سخنی ناگفته مانده بفرمایید... 

در چند سال گذشته و هم چنین در این روز ها بسیاري از نخبگان با نگاهی سطحی و عوامانه و با تعابیري، چون «رود خانه ما»، «کارون ما» و... بار ها گفته اند که کارون ما را فلان استان یا استان ها
دزدید ه اند. کارون از رود هاي استان چهارمحال بختیاري سرچشمه می گیرد، اگر کارون پرآب ترین رود ایران است، دلیل آن جاري شدن 8 رود از فریدون شهر و سمیرم اصفهان، 5 رود الیگودرز، خرم
آباد و درود استان لرستان و دو شاخه فرعی استان کهگیلویه و بویر احمد است. اگر آنان نیز خواهان بازگشت این رود به استان خود باشند، چه روي می دهد؟ آیا کارون پر آب خواهد بود؟ خوزستان
سرزمینی کهن است که نام آن در سنگ نبشته هاي تخت جمشید، بیستون نقش رستم، شوش و.. آمده و پیشینه اي روشن و گویا دارد. همه مردمانش نیز، چون بختیاري، لر، عرب، دزفولی، شوشتري،
بهبهانی، قشقایی، ایزد خواستی، کرد و پیروان ادیانی مانند منداییان، زرتشتیان، ارامنه و آسوریان ایرانی هستند که بر پایه حقوق شهروندي باید از خواست آنان در چارچوب قانون اساسی پشتیبانی کرد.
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پیش بینی پذیر کردن اقتصاد مهم ترین وظیفه دولت جدید است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/05/03

فصل اقتصاد - نایب رئیس کمیسیون توسعه پایدار اتاق ایران می گوید: پیش بینی پذیر کردن شرایط اقتصادي براي فعالان بخش خصوصی، مهم ترین وظیفه دولت جدید است که تیم
اقتصادي دولت باید بر آن تمرکز کند.

فصل اقتصاد - نایب رئیس کمیسیون توسعه پایدار اتاق ایران می گوید: پیش بینی پذیر کردن شرایط اقتصادي براي

 
فعالان بخش خصوصی، مهم ترین وظیفه دولت جدید است که تیم اقتصادي دولت باید بر آن تمرکز کند. 

نایب رئیس کمیسیون توسعه پایدار اتاق ایران، وجود هماهنگی، هم زبانی و هم دلی میان اجزاي مختلف تیم اقتصادي
دولت را مهم ترین عنصر موفقیت آن برشمرده و می گوید: جایگاه علمی افراد و تجربه و توانمندي آنها براي اداره
حوزه اي که بر عهده می گیرند حتماً مهم است اما این هم زبانی و همدلی به نظر من نکته بسیار مهم تري است که

 
اگر در تیم اقتصادي دولت وجود داشته باشد می تواند نواقص دیگر را پوشش بدهد. 

حسن فروزان فرد در گفت وگو با پایگاه اتاق ایران می افزاید: هم زبانی میان تیم اقتصادي دولت ازاین جهت ضروري
است که فرصت براي پیاده کردن همان سیاست هایی که خودشان فکر می کنند درست است از بین نرود؛ یعنی فارغ از اینکه نظر دیگران چیست و چه سیاست اقتصادي باید برگزیده شود، هم دلی و

 
هم زبانی سبب می شود حداقل آنچه را که به نظر خود کابینه و دولت مناسب است را بتوانند در زمان مناسب و بدون از دست دادن منابع اجرا کنند. 

او بر همین اساس پیش بینی می کند: رئیس جمهور منتخب، از کسانی که قبلاً در آستان قدس رضوي سابقه همکاري با آنها را داشته، بیشترین استفاده را در تیم اقتصادي خود خواهد کرد و به واسطه
اینکه تجربه و تمرکزي در حوزه اقتصادي نداشته، این کار را به افرادي واگذار می کند که قبلاً در حوزه هاي اقتصادي و صنعتی دورهم جمع شدند تا فعالیت هاي اقتصادي آستان قدس را جهت دهی و

 
مدیریت کنند. 

نایب رئیس کمیسیون توسعه پایدار اتاق ایران در پاسخ به این سؤال که بخش خصوصی و فعالان اقتصادي چه انتظاراتی از تیم اقتصادي دولت جدید دارند، می گوید: فعالان اقتصادي در بخش
خصوصی براي زنده ماندن و تحرك به پیش بینی پذیري آینده نیاز دارند. در حقیقت فراتر از اینکه نرخ ارز چند باید باشد یا تورم به چه عددي باید برسد و چه فعالیت هایی باید در مکانیسم هاي
مالیاتی کشور اتفاق بیفتد (که البته همه این ها در جاي خود ارزشمند و مفید هستند) آنچه باعث می شود یک فعال اقتصادي حرفه اي به کار خود ادامه دهد و مسیر توسعه او متوقف نشود این است

 
که حداقل بتواند یک پیش بینی قابل قبول از آینده دور و نزدیک داشته باشد. 

 
به عقیده فروزان فرد، پیش بینی پذیر کردن اقتصاد، مهم ترین کاري است که تیم اقتصادي دولت جدید با هر رویکردي باید انجام دهد. 

او با اشاره به شرایط نااطمینانی اقتصاد در سه سال اخیر اظهار می کند: ترکیبی از مشکلات سیاست خارجی و چند پارگی اداره اقتصادي کشور و عوامل تأثیرگذار متعدد در حوزه اقتصاد کلان و خرد
موجب شده تا یک فعال اقتصادي نداند که احتمالاً ظرف دو سال آینده باید منتظر چه اتفاقاتی در حوزه اقتصاد کلان باشد. اینکه تورم با چه سرعتی و به چه سمتی حرکت می کند یا نرخ بهره چه

 
سمت و سویی خواهد داشت و یا نرخ ارز با چه سازوکاري و به چه نحو تعیین خواهد شد. 

نایب رئیس کمیسیون توسعه پایدار اتاق ایران بر همین اساس تأکید می کند: اگر این متغیرهاي اصلی اقتصاد کلان با هماهنگی وزارت اقتصاد، بانک مرکزي و سازمان برنامه وبودجه و دست اندرکاران
سیاست خارجی کشور به صورت منطقی براي آینده نزدیک و دور اعلام شوند و صاحبان فن بتوانند آن را پیش بینی کنند فارغ از بالا و پایین بودن این متغیرها، حداقلی از فعالیت هاي اقتصادي شکل

 
گرفته و از وضعیت فعلی که توقف فعالیت هاي اقتصادي است خارج می شویم. 

فروزان فرد با اشاره به فهرست بلندبالاي سؤالات بی پاسخ فعالان اقتصادي از دولتمردان و مسئولان، می گوید: فعال اقتصادي امروز نمی داند براي برنامه صادراتی خود در سال آینده باید فکري داشته
باشد یا خیر؟ فعال اقتصادي نمی داند اساساً قرار است ما FATF را بپذیریم یا نه؟ اساساً ترتیبات ما براي دو سال آینده تعامل با دنیا است؟ آیا باید به این فکر کند که ظرفیت هاي خود را در زمینه

 
اماده سازي یک کالا و یا سرویس حرفه اي صادراتی مهیا کند؟ 

به گفته او ازآنجاکه این چند عدد و رقم و سیاست اصلی به اندازه کافی روشن نیست، حتی فعالان اقتصادي با تجربه که قصدشان فعالیت در ایران است هم نمی توانند با برنامه ریزي کار کنند و مجبور

 
هستند روزبه روز پیش بروند. 

فروزان فرد با بیان اینکه این وضعیت مشکلاتی ایجاد می کند، می گوید: در این شرایط نرخ سرمایه گذاري به حداقل می رسد. شما ببینید منابعی که در صندوق توسعه ملی جمع آوري می شود قرار
است به صورت وام و با هدف صادرات در اختیار بخش خصوصی قرار بگیرد؛ اما من به عنوان بخش خصوصی بر اساس چه پیش بینی هاي منطقی نسبت به سه تا پنج سال آینده باید زیر بار تعهد
دریافت وام ارزي بروم؟ وقتی در فاصله چهار یا پنج سال آینده تصویر نرخ ارز و زمینه تعاملات بین المللی و یا امکان استفاده از زیرساخت هاي داخلی اقتصاد و سطح امکان مبادله مالی و کالایی با
همسایگان و کشورهاي اروپایی و دیگر کشورها براي من روشن نیست چطور به سمت ایده پردازي و بازاریابی بروم؟ اتفاقات سرمایه گذاري یک شبه رخ نمی دهند و آنچه به آن اشتغال پایدار و آرامش
در فضاي اقتصادي می گوییم جز با تولید و سرمایه گذاري پایدار اتفاق نمی افتد. لذا در این شرایط بخش خصوصی واقعی به جاي تلاش و رقابت براي دسترسی به این منابع ارزي از صندوق توسعه

 
ملی فرار می کند. » 

نایب رئیس کمیسیون توسعه پایدار اتاق ایران معتقد است: براي رسیدن به اشتغال و توسعه پایدار نمی توان بیش از این اقتصاد را در فضاي ابهام نگه داشت و درعین حال سیگنال پشتیبانی از فعالان
اقتصادي داد. همه حرف من این است که هر تیمی با هر اندیشه اي که فکر می کنند درست است و می خواهند وارد صحنه سیاست گذاري و اداره اقتصادي کشور شوند شایسته است فکر کنند اگر می

 
خواهند مجموعه فعالان اقتصادي بخش خصوصی و اصناف که ظرفیت واقعی اشتغال زایی و تولید پایدار را دارند با آنها همراه شوند باید به آنها یک افق مشخص با مؤلفه هاي قابل پیش بینی بدهند. 

در ادامه، فروزان فرد تأکید می کند: تا تکلیف گفت وگوهاي وین به اندازه کافی روشن نشود پیش بینی فضاي اقتصادي آینده کشور به اندازه کافی روشن نخواهد شد. اگر به صادرات می اندیشیم نرخ
ارز و امکان تبادل کالا و پول، سه مؤلفه اصلی براي این است که صنعتگر و فعال اقتصادي حوزه کشاورزي، صنایع غذایی و معدنی و... بتوانند درباره آینده خود تصمیم گیري کنند و ببینند آیا باید وارد

 
گود سرمایه گذاري شوند یا نه. 

او اظهار می کند: اداره امور در شرایط فعلی و به همین شکل موجود، هیچ کدام از وعده هایی که ریاست جمهور منتخب داده است را عملیاتی نخواهد کرد؛ چراکه وعده هایی نظیر افزایش رفاه، نرخ ارز

 
کمتر و تورم پایین تر، در صورتی عملی خواهند شد که جریان تولید در کشور سرعت بگیرد و سرمایه گذاري ها کلید بخورد. 

فروزان فرد با اشاره به اینکه رشد تولید و افزایش سرمایه گذاري چه از سوي بخش خصوصی و چه از سوي دولت نیازمند منابع و چشم انداز است، می گوید: منابع قابل توجه ارزي کشور که فعلاً ذیل
مذاکرات وین قفل شده و امکان استفاده از آن براي دولت وجود ندارد. بخش خصوصی هم منتظر است که با توجه به نتیجه این مذاکرات براي آینده تصمیم گیري کند؛ اما فعلاً با انتخاب نفراتی که در
سیاست خارجی دولت جدید شاهد هستیم تصویر چندان روشنی از آینده این مذاکرات و به نتیجه رسیدن سریع آن وجود ندارد. امیدوار بودیم که با استفاده از ظرفیت هاي همین دولت فعلی توافق

حاصل شود و دولت بعدي وارد اجرا شود. اما این اتفاق نیفتاد. متأسفانه تحویل گرفتن این مذاکرات و ادامه آن با تیم جدید زمان زیادي را از بین خواهد برد.



قیمت هر گرم طلا به 1061448 تومان رسید / قیمت دلار و یورو امروز 1400/5/3

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/05/03

 
قیمت هر گرم طلا به 1061448 تومان رسید / قیمت دلار و یورو امروز 1400/5/3 

 
قیمت طلا و سکه امروز باتوجه به تعطیلی بازارهاي جهانی تنها تحت تاثیر افزایش نرخ ارز بود که بر این اساس قیمت هر گرم طلاي 18 عیار به یک میلیون و 61 هزار و 448 تومان رسید. 

 
بازارهاي جهانی در حالی جمعه شب بسته شد که قیمت طلا تحت تأثیر جهش سود اوراق قرضه آمریکا، رشد بازارهاي سهام و تقویت ارزش دلار کاهش یافت و به 1802 دلار در هر اونس رسید. 

براساس گزارش ایسنا، کریس وستون، مدیر تحقیقات شرکت پِپراستون گفت: یکی از عوامل کلیدي که باید در بازار طلا زیر نظر داشت این است که آیا طلا محدوده حمایتی 1797 تا 1790 دلار را می

 
تواند حفظ کند. 

 
رویداد مهم هفته جاري نشست سیاست پولی بانک مرکزي آمریکا و پس از آن کنفرانس مطبوعاتی جروم پاول، رییس بانک مرکزي آمریکا خواهد بود که روز چهارشنبه برگزار می شود. 

وستون به کیتکونیوز گفت: به نظر نمی رسد قرار باشد تصمیم سیاست پولی مهمی اعلام شود که بازار نرخهاي آمریکا را چندان تکان دهد و ارتعاشات عمده اي در بازارهایی مانند دلار آمریکا، سهام و
طلا داشته باشد. و اگرچه تورم آمریکا بالاتر از حد مطلوب است و شاخص قیمت مصرف کننده بر مبناي سالانه در ژوئن 4.5 درصد بوده است، وضعیت اشتغال همچنان نگرانی عمده بانک مرکزي

 
آمریکا باقی مانده است. 

در کنفرانس مطبوعاتی ژوئن، پاول مجددا تاکید کرد که بانک مرکزي آمریکا پیش از تعدیل برنامه خرید اوراق قرضه یا افزایش نرخها، از قبل سیگنال ارسال خواهد کرد. با این حال وستون خاطرنشان

 
کرد جزییات اهمیت دارد و حتی یک کلمه بازارها را تکان می دهد که نمونه آن واکنش بازار به پیش بینی ژوئن کمیته بازار آزاد فدرال درباره دو دور افزایش نرخ هاي بهره در سال 2023 بود. 

به نظر نمی رسد پاول بازارها را بهم بریزد اما هر گونه احتمالی که نشان دهد سپتامبر زمان اعلام رسمی تعدیل برنامه محرك مالی بانک مرکزي آمریکا خواهد بود، ممکن است فروشندگان اوراق خزانه

 
آمریکا را به بازار سرازیر کند که باعث تقویت دلار آمریکا و تاثیر منفی روي طلا خواهد شد. 

یک مسئله براي طلا فقدان عوامل حمایت کننده جدیدي است که بتواند قیمتها را به بالاتر از سطح 1800 دلار حمایت کند. عملکرد هفته گذشته گواه دیگري بود که این فلز ارزشمند موفق نشده

 
است با وجود سقوط بازارهاي سهام و افت بازده اوراق خزانه آمریکا صعود کند. 

دانیل گالی، استراتژیست کالاي شرکت تی دي سکیوریتیز گفت: قیمت طلا با وجود تزلزل نرخهاي واقعی، براي تحکیم تقلا می کند. ضعف مستمر این فلز ارزشمند در برابر بازده واقعی به ریزساختار
آسیب پذیر اشاره دارد و همزمان نشان می دهد طلا با وجود فضاي ریسک گریز، قادر به صعود نیست زیرا جریان سفته بازي ضعیف مانده است. نگرانیها نسبت به رشد کلان جهانی باعث تغییر دوباره
انتظارات در خصوص افزایش نرخهاي بهره بانک مرکزي آمریکا شده است اما طلا همچنان قادر به جذب خریدار نیست و پتانسیل عقب نشینی شدیدتر این فلز ارزشمند تقویت شده است. وي پیش

 
بینی کرد اونس طلا تا مرز 1730 دلار عقب نشینی خواهد کرد. 

بارت میلک، مدیر استراتژي جهانی تی دي سکیوریتیز به کیتکونیوز گفت: طلا پس از این که با وجود نزول بازارهاي سهام موفق نشد به سطح بالاتري صعود کند، همزمان با بهبود بازارهاي سهام در

 
معرض ریسک عقب نشینی قرار دارد. طلا در سطح 1730 دلار از حمایت برخوردار است اما ما انتظار نداریم امروز یا فردا به این سطح نزول کند. 

با نگرانی هاي فزاینده نسبت به اقتصاد آمریکا، تحلیلگران بیشتري درباره رکود تورمی صحبت می کنند. رکورد تورمی فضایی است که در آن تورم بالاتر و رشد اقتصادي آهسته تر است. به همین دلیل

 
بازارها محتاطانه منتظر آمار تولید ناخالص داخلی سه ماهه دوم آمریکا هستند که پنج شنبه هفته جاري منتشر می شود و پیش بینی می شود این آمار رشد 8.6 درصدي را نشان دهد. 

 
بر اساس گزارش تجارت نیوز، قیمت دلار در بازار آزاد امروز 3 مرداد تا ساعت 19، نسبت به دیروز افزایش یافت و 24 هزار و 819 تومان معامله شد. 

 
همچنین، بانک مرکزي قیمت دلار رسمی را 4،200 تومان اعلام کرده است. 

 
صرافی هاي بانک ها امروز قیمت دلار را براي فروش 24 هزار و 59 تومان اعلام کرده اند. این صرافی ها دلار را از مردم با قیمت 23 هزار و 582 تومان خریداري می کنند. 

 
قیمت یورو در بازار آزاد امروز، نسبت به دیروز تغییر نکرد و در رقم 28 هزار و 774 تومان ثابت ماند. 

 
همچنین، قیمت یورو در بانک مرکزي 4957 تومان تعیین شد. 

 
بر همین اساس طی روز جاري قیمت فروش یورو در صرافی هاي بانک ها، 28 هزار و 783 تومان اعلام شده است؛ قیمت خرید یورو نیز در این صرافی ها 28 هزار و 214 تومان است. 

طبق نرخ هاي اعلامی اتحادیه طلا و جواهر تهران سکه و ارز تا ساعت 19، قیمت سکه تمام طرح قدیم 10 میلیون و 500 هزار تومان و قیمت سکه تمام طرح جدید 10 میلیون و 710 هزار تومان

 
است. 

 
در بازار طلاي امروز هر گرم طلاي 18 عیار، یک میلیون و 61 هزار و 448 تومان قیمت دارد. 

نیم سکه، پنج میلیون و 500 هزار تومان در بازار معامله می شود، قیمت ربع سکه و قیمت سکه یک گرمی نیز به ترتیب سه میلیون و 400 هزار تومان و دو میلیون و 200 هزار تومان است. 



منبع : تجارت نیوز



از تولید ورق در فولاد اکسین خوزستان تا صادرات نفت ایران از پایانه جاسک

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/05/03

طرح ملی و راهبردي انتقال نفت خام گوره به جاسک با حمایت و راهبري وزارت نفت و
شرکت ملی نفت ایران و با بهره مندي حداکثري از توان شرکت هاي ایرانی به ثمر نشست و

 
صادرات نفت کشور از پایانه جاسک براي نخستین بار عملیاتی شد. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی شرکت فولاد اکسین ؛ شرکت فولاد
اکسین تولید کننده ورق هاي فولادي محیط ترش و شیرین مورد نیاز صنعت نفت و گاز
بوده که در اجراي این طرح ملی به خوبی نقش آفرینی کرد و با نظارت مستقیم کارشناسان
نفت در سخت ترین شرایط ناشی از تحریم ها ورق هاي مورد نیاز این پروژه را انبوه سازي

 
نمود و کشور را از واردات این محصول استراتژیک بی نیاز کرد. 

اجراي طرح انتقال نفت خام گوره_جاسک با هدف ایجاد ظرفیت انتقال روزانه یک میلیون بشکه نفت خام و ذخیره سازي و صادرات آن از طریق پایانه جدید جاسک، تضمین استمرار صادرات نفت،
تمرکززدایی از پایانه هاي صادراتی و متنوع سازي آن و توسعه پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران اجرا می شود که تاکنون ظرفیت 300هزار بشکه نفت در روز ایجاد شده و به تدریج و در آینده اي

نزدیک تا یک میلیون بشکه افزایش می یابد.



بازگشت چراغ خاموش، خاموشی ها در بوشهر

منبع: بامداد 24شماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/05/03

بامداد جنوب: اگر چه چندي پیش پایان خاموشی ها در بوشهر اعلام شد، اما در چند روز گذشته نقاط مختلف استان خاموشی هایی را تجربه کرده اند، البته این قطعی ها با شدت گذشته
نیست، اما با اوج گرفتن گرما و افزایش مصرف برق، اعمال دوباره خاموشی ها چندان دور از انتظار به نظر نمی رسد.

بامداد جنوب: اگر چه چندي پیش پایان خاموشی ها در بوشهر اعلام شد، اما در چند روز گذشته نقاط مختلف استان خاموشی هایی را تجربه کرده اند، البته این قطعی ها با شدت گذشته نیست،

 
اما با اوج گرفتن گرما و افزایش مصرف برق، اعمال دوباره خاموشی ها چندان دور از انتظار به نظر نمی رسد. 

جایگاه و اهمیت صنعت پتروشیمی بر اقتصاد کشور به ویژه در سال هاي اخیر، بر کسی پوشیده نیست. این صنایع درآمد هاي زیادي را براي کشور داشته اند. به خصوص وقتی که در طول چند سال
اخیر و تحریم هاي مختلف نفتی این صنعت با سرعت به کار خود با کم ترین وقفه ادامه داده است. یکی از مهم ترین نقد ها به صنعت پتروشیمی در استان بوشهر بی توجهی به مسوولیت هاي
اجتماعی و گاهی بی مهري نسبت به بومی ها بوده است. در بحبوحه خاموشی هاي امسال تامین برق مورد نیاز در استان بوشهر انتظاري کوچک از پتروشیمی ها بود تا کمتر شاهد قطعی در هواي نفس

 
گیر بوشهر باشیم. 

«اتصال برق نیروگاه شرکت دماوند انرژي عسلویه به شبکه سراسري برق کشور» خبري بود که اوایل تیرماه از سوي روابط عمومی پتروشیمی دماوند انرژي عسلویه منتشر شد. اي شرکت به عنوان یکی
از شرکت هاي پشتیبان صنعت پتروشیمی در کنار فراهم سازي زیرساخت ها و تامین خوراك براي پتروشیمی ها در پایتخت انرژي کشور، در کمک به تولید این حوزه نیز نقش آفرین بوده است. شرکت
پتروشیمی دماوند انرژي عسلویه، که برق و بخار براي حداقل 24 شرکت پتروشیمی مستقر در فاز 2 پتروشیمی منطقه ویژه پارس را در دستور کار دارد، در روز هاي اخیر که کشور با مشکل جدي

 
کمبود برق روبه رو بوده است، عملیات اجرایی اتصال بخشی از برق تولیدي خود را به شبکه سراسري آغاز کرده است. 

شرکت پتروشیمی دماوند انرژي عسلویه، در راستاي توجه به حوزه مسوولیت اجتماعی خود، صد مگاوات از برق تولیدي خود را جهت کمک به حوزه برق کشور اختصاص داد که البته این میزان تنها به

 
استان بوشهر اختصاص نیافته است و به شبکه سراسري تزریق شده است، پس نمی توان گفت به طور مستقیم به قطعی برق در استان بوشهر کمک خواهد کرد. 

در دو سه روز گذشته باز هم شاهد قطعی برق در بوشهر بوده ایم، اما نه با شدت قطعی هاي گذشته. ابراهیم رضایی نماینده دشتستان در مجلس شوراي اسلامی، بعدازظهر روز شنبه (2مرداد 1400) در
جمع کارکنان شرکت توزیع برق استان بوشهر در برازجان بیان کرد: نیرو هاي شرکت برق در گرم ترین روز هاي سال و در شرایط سخت مشغول خدمت به مردم هستند تا ما در خانه هاي خود آسایش

 
و آرامش داشته باشیم که این کار مصداق جهاد است. 

وي با اشاره به وقوع حادثه براي کارگر شرکت توزیع برق دشتستان، ضمن تقدیر از این کارگر و تیم همراه که وي را نجات دادند، عنوان کرد: فیلم این حادثه در فضاي مجازي پخش شد و بیانگر بخشی

 
از مجاهدت هاي نیرو هاي برق است که مایه افتخار براي ما است. 

نماینده مردم دشتستان در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: در حالی که سرمایه گذاري لازم براي افزایش تولید برق صورت نگرفته و 11 هزار مگاوات کمبود داریم، برخی نقاط با خاموشی روبه رو شده

 
است و در این شرایط بیش ترین فشار به کارکنان صنعت برق وارد می شود. 

وي با انتقاد از خاموشی برق صنایع در این شرایط سخت خاطرنشان کرد: خاموشی صنایع ضربات جبران ناپذیري به دنبال دارد و این خاموشی ها می تواند در افزایش بیکاري و نیز کمبود اقلام و

 
اجناس در بازار تاثیر داشته باشد. 

رضایی با تاکید بر لزوم تلاش دولت آینده براي افزایش سرمایه گذاري در صنعت برق، بیان کرد: بخش خصوصی مطالبات بسیار زیادي از صنعت برق دارد که باید زمینه براي پرداخت این مطالبات نیز

 
در دولت آینده فراهم شود. حرکت به سمت استفاده از انرژي هاي تجدیدپذیر ضروري است. باید شرایط تولید برق پایدار در کشور تامین شود تا در چنین شرایطی شاهد قطعی برق نباشیم. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: تبدیل وضعیت کارکنان برق یکی از اقدامات مهمی است که با جدیت آن را دنبال خواهیم کرد. شرمنده کارکنان
غیررسمی صنعت برق هستیم و براي حل این معضل اساسی تلاش ویژه اي می کنیم.صنایع مستقر در جنوب استان بوشهر بیش ترین زیان را براي استان داشته اند و باید با پرداخت حق آلایندگی و

 
مشارکت در رفع مشکلات زیرساختی از جمله برق، این زیان ها را جبران کنند. 

گرما در کشور حاکم شده و هفته گرمی را پیش رو خواهیم داشت. در بیشتر مناطق کشور از میزان تعیین شده براي برق، بیشتر مصرف می کنند؛ مصرف برق کشور چهار هزار و 800 مگاوات از آن
اعدادي که مدیریت شبکه برق مصرف ایران تعیین کرده، بالاتر رفته است. این ها همه و همه زنگ خطر روز هاي سخت برقی براي کشور است. امید می رود خاموشی هاي کمرنگ در چند روز گذشته

 
زنگ خطر شروع دوباره قطعی برق در استان بوشهر نباشد. 

 
زیریک-توسعه گازرسانی با سرمایه گذاري 40 هزار میلیارد تومانی 

 
بامداد جنوب: توسعه گازرسانی در دولت تدبیر و امید با سرمایه گذاري 40 هزار میلیارد تومانی، اتصال بیش از 95 درصد جمعیت کشور به شبکه گاز را به دنبال داشته است. 

توسعه گازرسانی با استفاده از منابع ایجادشده از محل صرفه جویی در سوخت مایع و همچنین افزایش ظرفیت تولید گاز کشور در هشت سال گذشته با شتاب زیادي انجام شده است. اگرچه این
گازرسانی در مناطق شهري نیز اتفاق افتاده و در این مدت 194 شهر به شبکه گاز متصل شدند، اما اتفاق اصلی در این زمینه در توسعه شبکه گازرسانی به روستا هاي کشور رخ داد تا آنجا که در دولت
تدبیر و امید، در مجموع بیش از 20 هزار روستا گازدار شده اند. همچنین درصد بهره مندي جمعیت شهري کشور از گاز طبیعی تا پایان دولت دوازدهم به 4/98 درصد و درصد بهره مندي جمعیت

 
روستایی کشور از گاز طبیعی تا پایان این دولت به 85 درصد خواهد رسید. 



نکته مهم آن است که بدون استفاده از منابع دولتی، مجموع اعتبارات سرمایه گذاري شده در دولت هاي یازدهم و دوازدهم براي گازرسانی، 40 هزار و 741 میلیارد تومان برآورد می شود. این اقدام
علاوه بر آنکه سوخت آسان و پاك را در اختیار روستاییان قرار داد، از تخریب محیط زیست و استفاده از چوب به ویژه در روستا هاي استان هاي غربی کشور جلوگیري کرد. در این مدت همچنین دو
میلیون و 417 هزار و 596 خانوار نیز به جمع مشترکان گاز اضافه شدند. افزایش گازرسانی سبب شد تا بیش از 95 درصد جمعیت کشور تحت پوشش شبکه هاي گازرسانی قرار گیرند و مصرف سوخت

 
مایع کاهش و صادرات فرآورده هاي نفتی افزایش یابد. 

از سوي دیگر، افزایش تولید گاز به هزار میلیون مترمکعب یکی از اهداف وزارت نفت در این سال ها بوده که سال 1399 توانست به آن دست یابد، تولیدي که معادل روزانه حدود شش میلیون بشکه
نفت است. با این افزایش تولید گاز، ایران در جمع سه تولیدکننده بزرگ گاز جهان قرار گرفت. ایران هم اکنون و با سهم 1/6 درصدي پس از امریکا و روسیه در جمع بزرگ ترین کشور هاي تولیدکننده
گاز قرار گرفته است. با توسعه تولید و مصرف گاز در کشور نیاز بود تا زیرساخت هاي لازم براي رساندن گاز به مصرف کنندگان ایجاد شود. در این میان شبکه انتقال گاز در ایران طی هشت سال

 
گذشته حدود 34 درصد رشد را به خود اختصاص داد. 

در حالی که ظرفیت انتقال گاز در ایران در سال 92، حدود 21 میلیارد و 291 میلیون مترمکعب بود که این ظرفیت در سال 99 به 28 میلیارد و 642 میلیون مترمکعب رسید. از آن جا که حدود 75
درصد از گاز مصرفی کشور از پارس جنوبی تامین می شود، توسعه ظرفیت انتقال گاز مانع از حبس گاز در این میدان مشترك شد و ایران توانست گاز بیشتري نسبت به قطر برداشت کند. همچنین این

 
ظرفیت تولید پایدار از این میدان مشترك را فراهم کرد. 

افزایش گازرسانی به نیروگاه ها را هم باید به عنوان یکی از مهم ترین اقدام هاي وزارت نفت دولت تدبیر و امید قلمداد کرد؛ اقدامی که افزون بر ایجاد اشتغال، به حفظ محیط زیست هم کمکی شایان
کرده است. سهم سوخت مایع در سبد سوخت مصرفی نیروگاه ها که در سال 1392 برابر با 43 درصد یعنی 27 میلیارد لیتر بود اکنون با افزایش تولید گاز به 10 درصد رسیده است. ارزش روز 27

 
میلیارد لیتر سوخت 18 میلیارد دلار بوده است. 

نکته قابل توجه این است که «گازرسانی» کمک بزرگی به توسعه زیرساخت ها و ایجاد صنایع تکمیلی در روستا ها کرده است و این اقدام چه در بعُد احداث خطوط اصلی انتقال گاز و به طور ویژه در
مرحله ایجاد شبکه توزیع با پشتوانه سازندگان داخلی و با به کارگیري متخصصان و نیروي کار 100 درصد ایرانی انجام می شود. عمق ساخت داخل در بخش توزیع نیز 100 درصد است و گازرسانی

 
سبب زنجیره اي از اشتغال مستقیم و غیرمستقیم و ایجاد تقاضا براي کالا هاي ایرانی در کشور شده است. 

ارزش افزوده ایجادشده به دلیل جایگزینی مصرف گاز به جاي سوخت مایع، دستاورد ارزشمند دیگري به واسطه تولید گاز در پارس جنوبی است. تا چند سال پیش به دلیل کمبود گاز مصرف سوخت
مایع بالا بود. به گفته وزیر نفت در سال 92 نیروگاه ها 27 میلیارد لیتر سوخت مایع مصرف کردند، اما این عدد در سال هاي اخیر به یک سوم کاهش یافت و به 9 میلیارد لیتر رسید که این مقدار باز

 
هم کمتر می شود. 

تولید گاز در پارس جنوبی یک برنده دیگر نیز دارد که آن محیط زیست است، دیگر کمتر کسی هیزم و چوب براي گرم کردن خانه خود و پخت وپز مصرف می کند، از طرفی گاز یک انرژي پاك است

 
که بی شک آثار زیست محیطی توسعه گازرسانی در چند سال آینده بیشتر خود را نشان می دهد. 

 
بالا-اقدام پسندیده آریاساسول در عید قربان 

 
بامداد جنوب: شرکت پلیمر آریاساسول به مناسبت عید سعید قربان بسته هاي گوشت قربانی از سوي شرکت پلیمر آریاساسول بین مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره) توزیع کرد. 

مسوولیت هاي اجتماعی یکی از ارکان کارکردي صنعت نفت و پتروشیمی است. فعالیت هاي شرکت هاي پتروشیمی در زمینه مسوولیت اجتماعی باید هدفمند و همسو شود. با توجه به تجارب به دست

 
آمده و هزینه هاي انجام شده در سال هاي اخیر، باید تغییر وضع در مسوولیت اجتماعی پتروشیمی ها را با نگاهی نو تحقق بخشیم. 

شرکت پتروشیمی آریاساسول در زمینه مسوولیت اجتماعی کارنامه درخشانی از خود در زمینه حفظ محیط زیست، کرامت انسانی، ارتقاي جایگاه اجتماعی کارکنان و خدمات اجتماعی برجاي گذاشته
است. در عید سعید قربان شرکت پلیمر آریاساسول به منظور انجام مسوولیت هاي اجتماعی و مشارکت مدنی و پیشگیري از گونه هاي جدید بیماري کرونا ویروس، بسته هاي بهداشتی جلوگیري از

 
شیوع ویروس کرونا، در میان ساکنان منطقه نایبند توزیع کرد. 

در این آئین که به مناسبت عید سعید قربان با حضور جمعی از مدیران و نمایندگان شرکت پلیمر آریاساسول و کمیته امداد امام خمینی (ره) انجام گرفت مددجویان روستا هاي هاله، بساتین، صفیه،
زبار، بنود، خره، کنارخیمه از بخش چاه مبارك واقع در منطقه نایبند مورد تکریم قرار گرفتند. رئیس کمیته امداد شهرستان عسلویه ضمن تقدیر از اقدامات خیرخواهانه این شرکت به عنوان یکی از

شرکت هاي پیشرو در اجراي مسوولیت هاي اجتماعی در منطقه خواهان مشارکت هر چه بیشتر شرکت هاي صنعتی منطقه پارس در انجام طرح هاي تکریم و فقرزدایی در منطقه شد.



نماینده مجلس: طرح صیانت از حقوق کاربران فضاي مجازي اشکالات متعددي دارد

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/05/03

نماینده مردم ورامین، پیشوا و قرچک در مجلس شوراي اسلامی گفت: طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي، با وجود جنبه هاي مثبت، با اشکلات متعددي مواجه است که رفع آن به
بررسی دقیق، کارشناسی و واقع بینانه نیاز دارد. نوشته نماینده مجلس: طرح صیانت از حقوق کاربران فضاي مجازي اشکالات متعددي دارد اولین ...

نماینده مردم ورامین، پیشوا و قرچک در مجلس شوراي اسلامی گفت: طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي، با وجود جنبه هاي مثبت، با اشکلات متعددي مواجه است که رفع آن به

 
بررسی دقیق، کارشناسی و واقع بینانه نیاز دارد. 

به گزارش جهان صنعت نیوز:  حسین نوش آبادي روز یکشنبه اظهار داشت: امروز استفاده از اینترنت و فعالیت در فضاي مجازي به یکی از مهمترین عوامل تأثیرگذار بر زندگی و کسب و کار مردم

 
تبدیل شده است و نظام تلاش دارد تا با سیاستی راهبردي، ایجاد اشتغال مناسب و حذف مقررات زائد و دست و پاگیر را در پیش گیرد. 

وي افزود: یکی از مسائل مهم در حوزه فضاي مجازي، ساماندهی پیام رسان ها، تلاش براي نظم دهی به تنظیم مقررات در فضاي مجازي، حمایت از خدمات و کسب وکارهاي داخلی، ایجاد انگیزه

 
صیانت از حقوق کاربران و حریم شخصی آنها و نیز تلاش براي پیشگیري از بروز تخلفات و برخی کوتاهی ها در حفاظت از اطلاعات خصوصی یا محرمانه به عنوان یک ضرورت جدي است. 

عضو ناظر مجلس در کمیسیون عالی امنیت فضاي مجازي کشور گفت: طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي از نکاتی مثبتی برخوردار است ولی در عین حال اشکالات متعددي دارد که رفع

 
آن بررسی دقیق تر، کارشناسی تر و واقع بینانه نیاز دارد که نمایندگان مجلس در حال پیگیري آن هستند. 

وي تصریح کرد: اینکه بر اساس این طرح همه سرویس هاي مهم از پیام رسان گرفته تا جویش گر و میزبانی داده ها اعم از داخلی و خارجی، باید مجوز فعالیت را در ایران دریافت کرده و متعهد به

 
رعایت تکالیف و الزامات قانونی شوند، اقدامی درست و منطقی است. 

 
نوش آباد اظهار داشت: در مقابل، اجراي چنین اقدام مهمی، به دوراندیشی و واقع بینی بیشتري نیاز دارد و صورت بی توجهی و کم دقتی، این طرح نیز به سرنوشت ده ها طرح دیگر دچار می شود. 

وي ادامه داد: بی شک اینترنت و فضاي مجازي مهم ترین عامل تاثیرگذار بر زندگی روزمره و کسب وکار همه مردم ایران است و سیاست راهبردي نظام، مبتنی بر تسهیل کسب و کار و حذف قوانین و

 
مقررات زائد و دست و پا گیر است. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس شوراي اسلامی گفت: این که چنین موضوع مهم و تأثیرگذاري فقط در جمع معدود اعضاي یک کمیسیون و دور از چشم مردم، رسانه ها و نهادهاي

 
مدنی مورد بررسی قرار گرفته، سوالی است که باید در روزهاي آینده با بررسی هاي تخصصی و جامع، شفاف سازي شده و به اطلاع مردم رسد. 

تقاضاي عده اي از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در مورد رسیدگی به طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام رسان هاي اجتماعی طبق اصل 85 قانون اساسی در دستور

 
کار این هفته جلسه علنی مجلس شوراي اسلامی قرار دارد. 

بر اساس ماده یک این طرح همه پیام رسان هاي از داخلی و خارجی باید مجوز فعالیت در ایران دریافت کنند و متعهد به رعایت تکالیف و الزامات شوند. سرویس دهندگانی که به این الزامات تن ندهند

 
طبق ماده 27 این طرح فیلتر و مسدود می شوند. 

 
 -
-



شجاعی: زمان اخذ مجوزهاي سرمایه گذاري صفر شود

منبع: نسیم نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/05/03

استاندار خراسان شمالی گفت:باید تمام شرایط لازم جهت سرمایه گذاري در این استان
فراهم شود به طوري که در حوزه صدور مجوزها در سطح کشور زبانزد شویم و زمان اخذ

 
مجوزها به صفر برسد. 

به گزارش نسیم امروز، محمد علی شجاعی در جلسه بررسی آخرین وضعیت درگاه سرمایه
گذاري استان جهت رونمایی با بیان اینکه مسیر سرمایه گذاري در کشور دلسرد کننده است
، افزود: ورود سرمایه گذاري بخش خصوصی به معناي برداشتن باري از دوش حاکمیت در

 
راستاي ایجاد اشتغال و آباد کردن سفره مردم است. 

وي با تاکید بر ایجاد شرایط آسان تر براي حضور سرمایه گذاران بویژه سرمایه گذاران بومی
در استان جهت جلوگیري از میل و رغبت آنان به سرمایه گذاري در سایر استانها افزود: براي
تحقق این موضوع باید از اعمال نظر شخصی و گذاشتن شروط بی مورد پرهیز کرد و فرایند

 
صدور مجوزها منطبق با چارچوب و قوانین باشد. 

شجاعی به بروز بودن و شفاف بودن اطلاعات درگاه سرمایه گذاري استان و معرفی مزیت هاي خاص استان براي سرمایه گذاران تاکید کرد و افزود : هیچ کاري نباید شتابزده انجام شود ضمن آنکه به

 
خاطر مردم استان باید دنبال جذب سرمایه گذار باشیم. 

گفتنی است به زودي درگاه سرمایه گذاري استان با حضور استاندار خراسان شمالی



برگزاري آیین نکوداشت هفته ملی مهارت به میزبانی دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/05/03

دانشگاه فنی و حرفه اي

 
برگزاري آیین نکوداشت هفته ملی مهارت به میزبانی دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد 

 
آیین نکوداشت هفته ملی مهارت با عنوان مهارت، آموزش عالی، صلاحیت حرفه اي به میزبانی دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد و در محل دانشکده فنی شهید صدوقی یزد برگزار شد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد، آیین نکوداشت هفته ملی مهارت با حضور امام جمعه یزد، صالحی عمران"رییس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور"، میرمحمدي"نماینده
محترم مردم شهرستان هاي تفت و میبد در مجلس شوراي اسلامی"، عظیمی"معاون امور اقتصادي استانداري یزد"، جهانشاهی"معاون پژوهشی دانشگاه فنی و حرفه اي کشور"، عندلیب "رییس
دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد"، ملتی و قاسمی"دو کارآفرین دانشگاه فنی و حرفه اي استان" در دانشکده فنی شهید صدوقی یزد و جمعی از روساي دانشگاه هاي فنی و حرفه اي کشور، روساي

 
آموزشکده هاي فنی، نخبگان و فعالان عرصه مهارتی و دانشگاه فنی و حرفه اي کشور برگزار شد. 

در ابتداي جلسه عندلیب ضمن خوش آمد گویی بیان کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي بعنوان بزرگترین متولی نظام آموزش مهارتی شناخته می شود. وي افزود: دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد طی

 
سال هاي گذشته خدمات و دستاوردهاي ارزنده و ثبت اختراعات متعددي در زمینه مهارت ارائه نموده است. 

حجه السلام والمسلمین ناصري فرمود: همه ما باید بلند همت باشیم و راهکارهاي دقیق براي پیشبرد کارها داشته و در تصمیم گیریها مصمم باشیم و در آموزش باید تحول داشته باشیم. ایشان به اصل
تفکر، تدین و تعقل اشاره نمودند و راهکار ایجاد نظام آموزش ایرانی اسلامی را این سه اصل دانستند و از دانشگاهیان خواستند تا نظام آموزشی را بر مبناي تدین و اخلاق و تعقل بنا نهند تا امکان حل

 
بنیادي مسائل فراهم گردد. 

عظیمی بیان کرد: جاي خالی مهارت روز به روز بیشتر در کشور احساس می شود زیرا نیازمندي کشور به مهارت هر روز بیشتر می شود و رسالتی که دانشگاه فنی و حرفه اي به عهده گرفته است باعث

 
شده تا فارغ التحصیلان این دانشگاه بیکار نباشند و به محض فارغ التحصیل شدن وارد بازار کار می شوند و نیازهاي بازار را فراهم می کنند. 

در ادامه جلسه، میرمحمدي گفت: دانشگاه فنی و حرفه اي جزو محدود دانشگاه هایی است که مهارت آموزي را در دستور کار قرار داده است و از مسئولین خواست بحث آموزش مهارتی را باید به
صورت جدي در دستور کار قرار دهند. ایشان به نقش قانونگذاري در مجلس جهت توسعه آموزش مهارتی اشاره نمودند و ایفاي بهتر نقش مجلس را منوط به ماموریت گرایی این دانشگاه دانستند و از
متولیان نظام مهارتی خواستند تا اهداف ماموریت گرایی را دنبال کنند. همچنین ایشان به سهم 30 درصدي نظام آموزش مهارتی در نظام آموزشی اشاره کردند و در این خصوص ضمن اعلام آمادگی

 
جهت همراهی از مسئولین خواستند تا جهت تحقق این بند از برنامه توسعه ششم دقت نظر مضاعفی نمایند تا بدین طریق امکان پرورش نیروهاي تکنسین و کارآفرین در جامعه فراهم شود. 

در ادامه دو نفر از کارآفرینان و فارغ التحصیلان موفق دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد به ارائه تجارب ارزنده خود و نقش دانشگاه فنی و حرفه اي در کسب موفقیت هایشان پرداختند و مهمترین مانع

 
فارغ التحصیلان را منابع مالی براي اجرا و تحقق ایده هایشان اعلام نمودند. 

در ادامه جلسه جهانشاهی بیان کرد: ما نیازمند ایجاد یک ساختار منسجم هستیم بطوري که کمک کند پرچم اصلی مهارت در دست دانشگاه فنی و حرفه اي باشد. آموزش عالی به یک جهش و انقلابی
نیاز دارد که در حوزه پژوهش هاي کاربردي ، دانشگاه می تواند حلقه وصل دانش و صنعت باشد و ما در این زمینه اشتغال فارغ التحصیلان در مشاغل مرتبط با رشته تحصیلی و ماندگاري فارغ

 
التحصیلان دانشگاههاي فنی در داخل کشور از تمام دانشگا ه ها ي کشور جلوتر بوده ایم. 

در پایان نیز  عندلیب گزارش مختصري از عملکرد مهارتی دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد ارائه نمودند و از حضور تمام شرکت کننده ها در این جلسه تشکر نمودند.



موانع تامین آب فعالان بخش کشاورزي دشت مرکزي میناب مرتفع می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/05/03

بندرعباس - معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان گفت: موانع تامین آب فعالان بخش کشاورزي دشت مرکزي میناب مرتفع می شود.

بندرعباس - معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان گفت: موانع تامین آب

 
فعالان بخش کشاورزي دشت مرکزي میناب مرتفع می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، ایرج حیدري عصر یکشنبه در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع
تولید استان با محوریت بررسی مشکلات تامین آب کشاورزي دشت مرکزي میناب با حضور
نماینده حوزه انتخابیه شرق استان در مجلس شوراي اسلامی و فرماندار ویژه شهرستان
میناب با اشاره به ظرفیت هاي کشاورزي این شهرستان، عنوان کرد: شهرستان میناب از
قطب هاي مهم کشاورزي و باغی کشور است که سهم بسزایی در تولید محصولات گرمسیري

 
و خارج از فصل کشور دارد. 

وي افزود: بخش کشاورزي و باغداري شهرستان میناب جایگاه مهمی در اشتغال این

 
شهرستان دارد که اهمیت موضوع را دو چندان کرده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان، با تاکید بر رفع مشکلات تامین آب

 
بخش کشاورزي دشت میناب، تصریح کرد: تامین به موقع آب فعالان بخش کشاورزي و باغی دشت مرکزي میناب در دستور کار دستگاه هاي اجرایی ذیربط به ویژه آب منطقه اي قرار گیرد. 

حیدري افزود: با تصمیماتی که در جلسه امروز کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان با حضور نماینده محترم حوزه انتخابیه شرق استان در مجلس شوراي اسلامی ، فرماندار ویژه شهرستان میناب و

 
مدیران دستگاه هاي اجرایی ذیربط اتخاذ شد دغدغه هاي کشاورزان دشت میناب در زمینه تامین آب در کمترین زمان ممکن با بهره گیري از ظرفیت هاي قانونی مرتفع می شود. 

 
وي گفت: با وجود محدودیت هاي منابع آبی به گونه اي برنامه ریزي شود که فعالان بخش کشاورزي دشت میناب در تامین آب دغدغه اي نداشته باشند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري هرمزگان، خاطرنشان کرد: از محل منابع خشکسالی و مدیریت بحران منابعی در اختیار آب منطقه اي استان جهت تقویت زیرساخت هاي آبرسانی دشت
میناب قرار می گیرد تا هدر رفت آب در این دشت با توجه به کمبود شدید منابع به حداقل ممکن برسد.



تشکیل 34 پرونده انحراف در پرداخت تسهیلات روستایی مازندران

منبع: بلاغشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش بلاغ؛ حسن خیریان پور در بیست وپنجمین جلسه کمیته نظارت تسهیلات
روستایی استان، اظهار کرد: تاکنون از محل تسهیلات روستایی و عشایري، سهم استان
مازندران حدود 609 میلیارد تومان ابلاغ شده است که دستگاه هاي اجرایی و بانک ها می

 
توانند براي جذب صد در صدي سهم مازندران اقدام کنند. 

وي افزود: باتوجه به یارانه دار بودن این تسهیلات و اهداف تعیین شده براي آن، مراقبت
هاي ویژه باید از سوي فرمانداران، مدیران دستگاه هاي اجرایی و بانک ها اعمال تا از هرگونه

 
موارد انحراف احتمالی جلو گیري شود. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري مازندران، خاطرنشان کرد: تاکنون حدود 34 طرح
بهره مند شده از این تسهیلات که دچار انحراف شده بودند، شناسایی و در کمیته نظارت به

 
پرونده آنان رسیدگی شد. 

رئیس کمیته نظارت تسهیلات روستایی و عشایري مازندران، اعلام کرد: پس از بررسی این پرونده ها در نهایت، تسهیلات دریافتی شان دین تبدیل حال شد و با آن ها برخورد قانونی لازم صورت گرفت.

 
خیریان پور، تصریح کرد: با هرگونه انحراف احتمالی قاطعانه و بدون اغماض برخورد خواهد شد. 

 
وي متذکر شد: ضروري است تسهیلات دریافتی در چارچوب طرح مصوب هزینه شود. 

گفتنی است طرح اشتغال روستایی از بهمن ماه سال 1396 در کل کشور کلید خورد و با اجراي طرح در دولت فعلی، سهم اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور روند رو به رشدي را تجربه کرده است.

انتهاي پیام/



راه اندازي نخستین دپارتمان تخصصی کسب و کار در ایلام

منبع: شبستانشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي ایلام گفت: اولین دپارتمان مرزي فنی و حرفه اي کشور در هفته مهارت در شهرستان مهران افتتاح و راه اندازي می شود.

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي ایلام گفت: اولین دپارتمان مرزي فنی و حرفه اي کشور در هفته مهارت در

 
شهرستان مهران افتتاح و راه اندازي می شود. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان در ایلام، «علی رشیدي» در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان و امام
جمعه ایلام از راه اندازي نخستین دپارتمان تخصصی کسب و کار در استان خبر داد و اظهار کرد: هدف از تاسیس

 
این دپارتمان تبدیل آموزش ها و مهارت هاي فرا گرفته توسط کارآموزان به کسب و کار و تولید ثروت است. 

وي یادآور شد: کارآموزان در این دپارتمان می توانند آموزش هاي خود را علاوه بر ایجاد کسب و کار به بازار نیز

 
عرضه کرده تا بتوانند شغلی پایدار را براي خود حفظ کنند. 

 
مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي ایلام افزود: سال گذشته انقعاد تفاهم نامه با مدیران صنایع نفت و گاز و پتروشیمی استان براي تربیت نیروي انسانی این صنایع اجرا شد. 

وي ادامه داد: در این راستا 15 نفر در حرفه برق و صنعت ساختمان به مدت 6 ماه این آموزش ها را فرا گرفته اند و پس از مهارت اندوزي و مصاحبه تخصصی در پروژه NGL دهلران مشغول بکار شده

 
اند. 

رشیدي با بیان اینکه بیکاري به دلیل فقدان مهارت است، گفت: در شرایط فعلی به نظر می رسد یکی از راهکارهاي اساسی و مهم براي کاستن از معضل بیکاري در جامعه توجه بیشتر جوانان و افرادي

 
جویاي کار به کسب مهارت و دانش فنی باشد. 

 
وي یادآور شد: در حال حاضر 14 مرکز آموزش فنی و حرفه اي بخش دولتی و 157 آموزشگاه خصوصی در چهار خوشه صنعت، خدمات، کشاورزي و فرهنگ و هنر در ایلام فعالیت می کنند. 

مدیرکل فنی و حرفه اي ایلام گفت: به منظور فراهم سازي زمینه ارائه آموزش هاي فنی وحرفه اي و همکاري متقابل بین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي و زندان هاي استان و همچنین توانمند

 
سازي زندانیان براي اشتغال مفید و مولد پس از آزادي، تفاهمنامه همکاري بین این دو اداره کل منعقد شد 

وي نداشتن مهارت را یکی از دلایل بیکاري و ارتکاب جرم عنوان و خاطرنشان کرد: برنامه ریزي در این حوزه با توجه به اهمیت موضوع از اولویت هاي این اداره کل است و آموزش افرادي که به هر
دلیل در زندان هاي استان به سر می برند، نقش سازنده اي در تقویت روحیه خودباوري و همچنین تامین معاش آینده و جلوگیري از بازگشت مجدد زندانیان به زندان را ایفا می کند.



نرخ بیکاري استان یزد بالاتر از نرخ کشوري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیر کارآفرینی و اشتغال استان یزد گفت: بانک اطلاعاتی نیرو هاي فنی آماده به کار در یزد تشکیل می شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، فریبا آیت اللهی گفت: نرخ بیکاري سال1399 استان یزد 10/9 و نرخ بیکاري کشور 9/8 است و بر این اساس نرخ بیکاري استان یزد حدود 1/1 درصد

 
از نرخ بیکاري کشور بالاتر است. 

وي افزود: استان یزد با کمبود نیرو در واحد هاي صنفی، تولیدي، صنعتی و همه بخش هاي

 
اقتصادي مواجه است، زیرا این واحد ها از نیرو هاي فنی و کارگر ساده استفاده می کنند. 

آیت اللهی با اشاره به تاثیر مهاجران سایر استان ها و اتباع خارجه در افزایش نرخ بیکاري اظهار
داشت: استان یزد با نیروي فارغ التحصیل دانشگاهی بیکار مواجه است که تخصص و مهارت کافی

 
ندارند. یکی دیگر از مشکلات اینست که رشته هاي دانشگاهی موجود با بازار کار ارتباطی ندارد. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال استان تصریح کرد: اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همکاري نظام
مهندسی ساختمان و در صورت نیاز سایر انجمن هاي کارفرمایی و کارگري، به دنبال ساز و کار

 
ایجاد ارتباط بین کارگران داراي مهارت و کارفرمایان نیازمند نیروي کار است. 

وي بر لزوم تاسیس کانون انجمن هاي صنفی کارفرمایی صنعت ساختمان در استان تأکید کرد و
گفت: اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي ساخت و تولید اپلیکیشنی که در زمینه اشتغال و ارتباط بین کارگران داراي مهارت و کارفرمایانی که نیاز به کار دارند، گام برمی دارد.



کشت 75 درصد گیاهان دارویی ایران در اصفهان

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/05/03

کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان گفت: بیش از 60 گونه از 80 گونه گیاهان دارویی در کشور معادل 75 درصد در استان اصفهان کشت می شود.

 
نصف جهان: کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان گفت: بیش از 60 گونه از 80 گونه گیاهان دارویی در کشور معادل 75 درصد در استان اصفهان کشت می شود. 

 
آیت پارساییان افزود: سطح زیر کشت گیاهان دارویی در استان اصفهان سه هزار و 200 هکتار است که با تولید 48 هزار تن جایگاه پنجم کشور را به خود اختصاص داده است. 

کارشناس ارشد گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان افزود: سطح زیر کشت گل محمدي استان سه هزار و 650 هکتار است که با تولید 11 هزار تن رتبه سوم کشور و سطح زیر کشت

 
زعفران در استان، هزار و 614 هکتار است که با 9 تن تولید رتبه چهارم کشور را دارد. 

 
پارساییان اضافه کرد: سطح زیرکشت گیاهان دارویی زعفران و گل محمدي در استان اصفهان هشت هزار و 290 هکتار در سال 98 بوده که در سال 99 به 9 هزار و 56 هکتار رسیده است. 

 
به گفته وي میزان تولید گیاهان دارویی در سال 98 معادل 6 هزار تن بوده و در سال 99به 65 هزار تن رسیده است. 

وي همچنین گل محمدي، زعفران، موسیر، زیره سبز، سیاه دانه، بابونه شیرازي، باریجه ، آنغوزه را از گیاهان دارویی شاخص در استان اصفهان برشمرد و افزود: بیش از 12 هکتار گیاه آلوئه ورا نیز به

 
صورت گلخانه اي در اصفهان کشت می شود. 

کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان افزود: در سال 99،حدود 42 هزار تن انواع گیاهان دارویی، اسانس گلاب و عرقیات گیاهی به ارزش بیش از 13 میلیون دلار صادر شده

 
است. 

 
وي گفت: به تازگی نیز کارخانه فراوري آلوئه ورا در مبارکه با ظرفیت بیش از 20 هزارتن در سال راه اندازي شده و با تولید کنندگان بصورت قراردادي همکاري می کند. 

پارساییان با بیان اینکه افزون بر 10 هزار بهره بردار در بخش گیاهان دارویی گل محمدي و زعفران استان مشغول به کار هستند، افزود: پیش بینی می شود در سال جاري بیش از 30 هزارتن گیاه

 
دارویی به ارزش 30 میلیون ریال صادر شود. 

وي اضافه کرد: شیرین بیان، گلاب و عرقیات، موسیر، زعفران، سیر، صمغ، باریجه و آنغوزه به وزن 24 هزار تن و ارزش 13 میلیون دلار در سال 99 به کشورهاي هدف از جمله آلمان، پاکستان، کویت،

 
امارات، افغانستان، چین، سوئد، عراق، قطر،عمان و بحرین صادر شده است. 

کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان افزود: همچنین سالانه به طور معمول برخی اقلام گیاهان دارویی مانند آویشن، کتیرا، موسیر، زعفران، غنچه گل محمدي، اسانس

 
وعرقیات، گلاب،باریجه، پنیرك، زرشک و ترخون به کشورهایی مانند کویت، اسپانیا، چین، هند، آلمان، انگلستان، کانادا و ژاپن صادر می شود. 

 
به گفته وي، اکنون بیش از 1500 واحد فعال در استان اصفهان بصورت سنتی و صنعتی در فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی مشغول به کارهستند. 

این کارشناس به پرداخت تسهیلات 4 درصدي سامانه سیتا (صندوق کارآفرینی امید) به فعالان بخش گیاهان دارویی اشاره کرد و گفت: بیش از 185 طرح گیاهان دارویی در استان به ارزش 450

 
میلیارد ریال به دفتر ملی گیاهان دارویی ارسال شده است. 

پارساییان به سابقه کشت و پرورش گیاهان دارویی در اصفهان اشاره و بیان کرد: پیشینه کشت سیاه دانه و زیره سبز به بیش از 100 سال در شهرستان هاي سمیرم و مبارکه بر می گردد که با آغاز به
کار کارخانه هایی در این زمینه در شهرستان هاي اصفهان و کاشان که در زمینه بسته بندي و فرآوري داروهاي گیاهی فعالیت دارند؛ کشاورزان به کشت انواع گیاهان دارویی مورد نیاز گرایش پیدا

 
کردند، به طوریکه حدود 40 سال به صورت جدي به رونق کشت و کار در این زمینه پرداخته اند. 

وي اضافه کرد: با راه اندازي کارخانه هاي و واحدهاي بسته بندي فرآوري و صادرات گیاهان دارویی، عرصه هاي منابع طبیعی یاراي تامین منابع گیاهی را نداشت، از این رو کشت و کار گیاهان دارویی

 
به سرعت در اراضی زراعی کشور و استان توسعه یافت. 

پارساییان ایجاد مزارع الگویی و کلکسیون گیاهان دارویی با بیش از 250 گونه گیاهی، ایجاد رشته هاي گیاهان دارویی در دانشگاه ها و مراکز تخصصی فنی و حرفه اي، برگزاري کلاس ها، کارگاه ها و
بازدیدهاي علمی در خصوص گیاهان دارویی، اعطاي تسهیلات کم بهره و یارانه براي توسعه این حوزه، تشکیل ستاد گیاهان دارویی، راه اندازي مراکز تولید بذر و نشاء نهال گیاهان دارویی، فراهم کردن
مقدمات بازار صادرات، توسعه مکانیزاسیون در کشت و برداشت و راه اندازي واحدهاي بسته بندي و فرآوري را از جمله اقدامات صورت گرفته براي توسعه کشت گیاهان دارویی در استان اصفهان

 
برشمرد. 

به گفته وي، اصفهان، کاشان، آران و بیدگل، مبارکه، تیران و کرون، فریدونشهر، بویین میاندشت، سمیرم، نطنز، نجف آباد و فلاورجان به دلیل برخورداري از اقلیم مناسب و کارخانه هاي سنتی و

 
صنعتی فرآوري گیاهان دارویی ازشهرستان هاي شاخص و پیشرو در این بخش به شمار می روند. 

کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان، برگزاري کلاس هاي آموزشی، توسعه صادرات و ارز آوري، پرداخت تسهیلات کم بهره و یارانه کشت، درآمد زایی مناسب، تنوع گونه

 
هاي گیاهی در استان و میزان متناسب تولید و مصرف را از جمله دلایل اقبال کشاورزان به توسعه کشت گیاهان دارویی در استان عنوان کرد. 



 
وي افزود: گیاهان دارویی علاوه بر مصارف عادي مانند دمنوش، جوشانده، ضماد، بخور و عرقیات در کارخانجات به صورت قرص، کپسول آمپول، شربت و شامپو تولید و به مصرف می رسد. 

نگاهی به وضعیت استان اصفهان از حیث انواع در بخش گیاهان دارویی نشان می دهد این خطه با بیش از 285 گونه گیاهی به همراه 300 نمونه بذر گیاهان دارویی در بانک بذر توانسته بستر مناسبی

 
را براي کار و فعالیت در این صنعت به وجود آورد. 

در رویشگاه هاي طبیعی استان اصفهان 300 گونه گیاه دارویی، صنعتی، خوراکی، ادویه اي که به آنها محصولات فرعی جنگل و مرتع گفته می شود شناسایی شده است که در کل 9.6 میلیون هکتار از

 
عرصه هاي منابع طبیعی استان گسترده شده اند، 45 گونه از این محصولات براي مصارف مختلف اشاره شده بهره برداري می شود. 

مساحت رویشگاه هاي گیاهان دارویی صنعتی استان اصفهان که به آن محصولات فرعی جنگلی و مرتعی گفته می شود بالغ بر 6.5 میلیون هکتار است.



مشاغل دولتی پاسخگوي دانش آموختگان دانشگاه ها نیست

شماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/05/03
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

مهندس عسگري، مدیرکل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در آیین اختتامیه رویداد کمند دردانشگاه شیرازاعلام کرد: مشاغل دولتی پاسخگوي دانش آموختگان دانشگاه ها نیست؛ از طرفی ما
موظف هستیم با تدوین برنامه هایی در دانشگاه، ضریب اشتغال پذیري دانشجویان را افزایش دهیم .

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شیراز، در این آیین مهندس عسکري با ابراز خوشحالی از برگزاري این
رویداد و برنامه هایی از این دست، اظهار داشت: در موافقت نامه هایی که بین وزارت علوم و معاونت امور زنان ریاست جمهوري منعقد
شده است، در یک بسته جامع مبتنی بر توانمندسازي دختران دانشجو برنامه هاي متعددي را تدارك دیده است که رویداد کمند یکی

 
از طرح هاست. 

وي با بیان اینکه طرح کمند، یک طرح محوري و راهبردي بوده که توانسته در این فضا نقش خود را ایفا کند، گفت: بسیار خوشحالیم
که طرح ها و برنامه هاي توانمند سازي مانند جشنواره زن، جایزه مریم میرزاخانی، سفیران فرهنگی، جشنواره لباس صنایع دستی ویژه دختران دانشجو، جشنواره پروین اعتصامی، طرح تحقیقات ورود

 
دانشجویان دختر به کسب وکارهاي استارتاپی و همچنین طرح کار، مهارت و نوآوري، موسوم به کمند را در این موافقت نامه شاهد هستیم. 

مهندس عسکري افزود: در ادامه سال جاري دوره دوم این برنامه اجرا خواهد شد و امروز که در آیین پایانی رویداد کمند در دانشگاه بزرگ شیراز هستیم، امیدوارم این اختتامیه آغازي بر بازیابی هویت و

 
توانایی دانشجویان دختر براي توسعه هرچه بیشتر کشور باشد. 

مدیرکل فرهنگی اجتماعی وزارت علوم به معرفی طرح کمند پرداخت و گفت: در مباحث انجام شده با معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوري، طرح کمند از ویژگی و برجستگی هاي مهمی
برخوردار است و در نگاه ما، زنان بخش عمده اي از جامعه را تشکیل می دهند و براي توسعه کشور، باید از مشارکت گسترده زنان استفاده کرد تا به توسعه اجتماعی و اقتصاد ملی برسیم. ما در طرح

 
کمند با هدف کارآفرینی، راهبرد اجتماعی دانشگاهی و بازیابی هویت اجتماعی دانشگاه را دنبال کردیم و به این نتیجه رسیدیم که باید از ظرفیت جمعیت جوان زیرچهل سال کشور استفاده کنیم. 

مهندس عسگري با تشکر از همراهان و مسئولان دست اندرکار این طرح گفت: خوشبختانه این طرح در 15 استان کشور دنبال شد و ما به دنبال آن هستیم که براساس موافقت نامه امضا شده، این طرح

 
در 16 استان دیگر کشور نیز اجرا شود. 

وي یادآور شد: نقطه برجسته این طرح، حضور صندوق کارآفرینی و امید هست که براي طرح هاي برگزیده، تسهیلات در نظر می گیرند و این موضوع می تواند روحیه خودباوري را در نسل فرهیخته

 
تقویت کند. 

مدیرکل فرهنگی اجتماعی وزارت علوم در پایان گفت: طرح کمند و طرح هاي نظیر آن، می تواند به یک سنت و رویه در بخش هاي مختلف دانشگاهی تبدیل شود و انتظار هست که اجراي آنها

 
دستاورهاي بزرگی براي خانواده، دختران دانشجو و جامعه اسلامی به ارمغان بیاورند. 

س.ر 62/ ر.ب 45



لزوم نقش آفرینی بانوان در مقیاسی فراتر از مراکز دانشگاهی

شماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/05/03
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

دکتر غلامرضا غفاري، معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري در آیین اختتامیه رویداد کمند گفت: این رویدادها می توانند این امکان را فراهم کنند تا در مقیاسی فراتر از
مراکز دانشگاهی شاهد اثرگذاري و نقش آفرینی بیشتر براي بانوان باشیم که این امر در فرآیند توسعه ، نقش بی بدیل و ارزنده اي دارد.

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شیراز، در این آیین دکتر غفاري در خصوص روند اجراي
رویداد کمند اظهار داشت: رویداد کمند یکی از برنامه هایی است که در حوزه فرهنگی و درزمینه تقویت توانمندي هاي
فرهنگی و اجتماعی دانشجویان موردتوجه قرار گرفت که این برنامه در تعداد قابل توجهی از دانشگاه هاي کشور با حمایت

 
معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوري و اهتمام مجموعه هاي دانشگاهی اجرا شد. 

وي افزود: طرح ملی کمند با حمایت معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده و صندوق هاي حامی کارآفرینی با
هدف ایجاد ارتباط بین دانشجویان و شرکت هاي دانش بنیان در دانشگاه هاي منتخب سراسر کشور برگزار شد که جا

 
دارد از تمام تلاشگران در این عرصه قدردانی کنم. 

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در ادامه گفت: آنچه در دنیاي مدرن و جدید موجب ایجاد هویت می شود، توانایی ها و قابلیت هایی ست که کنشگران اجتماعی به ویژه کنشگران جوان و
دانشجویان ما کسب می کنند و ازطریق دستاوردها، توانایی ها و قابلیتی که دارند، هم عزت نفس و خودپنداري مثبتی را براي خود رقم می زنند، هم نوعی امید و اعتماد در آن ها تقویت می شود و هم

 
راحت تر می توانند ارتباط و پیوند خود را با چرخه ي زندگی حفظ کنند. 

وي افزود: بی تردید چنین قابلیتی امکان اثرگذاري و داشتن توانایی و قدرت را در آن ها تقویت می کند و تلاش ما بر این است که توانمندي و داشتن خودپنداره مثبت و احساس مثبت نسبت به

 
زندگی و دوره دانشجویی را در دختران دانشجو تقویت کنیم. 

دکتر غفاري با بیان اینکه با توجه به اثرگذاري و تأثیري که دختران و زنان ما در فرآیند توسعه فرهنگی و اجتماعی جوامع انسانی دارند این برنامه ها می تواند بسترسازي هاي لازم را در این زمینه
فراهم کند، اظهار داشت: درحقیقت توسعه فرهنگی و اجتماعی با ارتقاي کیفیت زندگی تعریف می شود. کیفیت زندگی مجموعه نظام تعاملات و ارتباطاتی ست که در بین کنشگران اجتماعی شکل می

 
گیرد. رویدادي مانند کمند نقش بسزایی در ایجاد هویتی دارد که افراد براي خود خلق می کنند و این هویت را در تحولات اجتماعی باز تعریف می کنند. 

وي افزود: البته آثار و پیامدهاي رویداد کمند باید فراتر از جمع دانشگاهی و دانشجویی تعریف شود و باید شاهد اشاعه و ترویج و سرایت پذیري این رویداد به عرصه هاي دیگر حیات و مناسبت هاي

 
اجتماعی باشیم وامیدوارم این نوع برنامه ها با توجه به اثر و پیامدهاي مثبتی که دارند، ادامه پیدا کنند. 

دکتر غفاري در پایان سخنان خود اظهار داشت: اگر این برنامه ها بدون محدودیت هاي کرونایی و به صورت حضوري برگزار می شد، قطعاً شاهد اثرات مثبت بیشتري از این رویدادها بودیم. به هرحال
این مجموعه باید گسترش پیدا کند و گسترش این مجموعه منوط به تلاش و اهتمام فعالیت و کنشگري ارزنده اي است که از ناحیه دانشجویان صورت می گیرد. درواقع دانشجویان نقش اول را در

برگزاري و استمرار این رویدادها عهده دار بوده و مجموعه هاي دیگر تسهیل گر هستند. امیدواریم این تلاش و کوشش ادامه دار باشد.



رویداد کمند، حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران دانشجو

شماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/05/03
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

دکتر معصومه ابتکار، معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده در ارتباط تصویري با آیین اختتامیه رویداد کمند در دانشگاه شیراز، ضمن ابراز خرسندي از برگزاري و قدردانی ازمسئولان
دانشگاه شیراز براي برگزاري این رویداد گفت: رویداد کمند، حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران دانشجو است ودر ...

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شیراز، رویداد کار، مهارت و نوآوري دانشجویان دختر
دانشگاه هاي استان فارس (کمند)، با معرفی نفرات برتر و برپایی نمایشگاه محصولات دختران دانشجو به کار خود پایان

 
داد. 

در این آیین، دکتر ابتکاربا بیان اینکه امیدواریم همه دانشگاه هاي کشور بتوانند این رویداد را اجرا کنند، اظهار داشت:
جاي بسی خوشحالی است که توانستیم از اواخر سال 97 کار مشترکی را در قالب رویداد کمند براي تقویت مهارت هاي

 
کارآفرینی و کسب وکار دختران دانشجو انجام دهیم. 

 
وي افزود: خوشبختانه تاکنون دو دوره از اجراي طرح کمند با همکاري بسیار ارزشمند دانشگاه ها انجام شده و در دوره دوم 16 استان این رویداد را اجرا کردند 

 
دکتر ابتکار بیان کرد: برگزاري این رویداد یکی از بهترین همکاري هاي ما با وزارت علوم بوده است که جا دارد از تمامی مسئولین این وزارتخانه تشکر و قدردانی ویژه اي داشته باشم. 

 
وي افزود: درحقیقت ما یک الگوسازي انجام دادیم. الگویی که قابلیت تکرار در همه دانشگاه ها را دارد و حتی براي پسران دانشجو نیز قابل اجرا است. 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوردر ادامه گفت: اختتامیه رویداد کمند باید آغاز حرکتی براي تقویت مهارت هاي کسب و کار دانشجویان دختر باشد تا دختران دانشجوي ما بتوانند در ترم آخر

 
تحصیلی با فضاي کسب و کار و اشتغال آشنا شوند. 

وي با اعتقاد به اینکه یکی از مهم ترین ابعاد کار کمند، به نتیجه رساندن ایده هاي خلاقانه دانشجویان است، گفت: سایر دانشگاه ها نیز می بایست این تجربه و الگو را از دانشگاه هایی که این طرح را

 
انجام دادند، بگیرند. البته ما اتفاقات رخ داده در این رویداد را مستندسازي می کنیم و در اختیار دیگردانشگاه ها قرار می دهیم. 

دکتر ابتکار افزود: دانشگاه هایی که این طرح را اجرا کردند باید این رویداد را آغاز کار خود تلقی کنند و دانشگاه شیراز هم بایستی نهالی که امروز کاشته شده را تبدیل به باغی پرثمر کند. درواقع این

 
کار نباید محدود به یک رویداد شود بلکه باید استمرار داشته باشد. 

وي تأکید کرد: دولت آینده نیز می بایست شرایطی را براي ادامه یافتن این کار ارزشمند و حمایت از دختران دانشجو براي ورود به کسب و کار فراهم کند. امیدوارم این افق گشایی که در دولت

 
دوازدهم اتفاق افتاده است، ادامه پیدا کند و این افق کماکان براي جوانان و دانشجویان باز بماند و منشأ امید، تحرك، تلاش و خلاقیت براي نسل آینده باشد. 
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بازخوانی گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس درباره بی آبی خوزستان

منبع: شعار سالشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/05/03

شعار سال: احمد میدري نماینده اسبق آبادان در مجلس شوراي اسلامی در کانال تلگرامی خود با انتشار گزارشی که توسط وي با پیشنهاد مرکز پژوهش هاي مجلس در سال 1392 تدوین شده
بود زوایاي تازه اي از پیشبینی ها درباره بحران کم آبی در خوزستان زا مطرح کرد. وي همچنین طی یادداشتی که همراه این گزارش منتشر کرده، ...

شعار سال: احمد میدري نماینده اسبق آبادان در مجلس شوراي اسلامی در کانال تلگرامی خود با انتشار گزارشی که توسط وي با پیشنهاد مرکز پژوهش هاي مجلس در سال 1392 تدوین شده

 
بود زوایاي تازه اي از پیشبینی ها درباره بحران کم آبی در خوزستان زا مطرح کرد. 

وي همچنین طی یادداشتی که همراه این گزارش منتشر کرده، اظهار کرد: تابستان 1379 تازه نماینده مردم آبادان شده بودم که به دلیل شور شدن شبکه آب شهري مردم به خیابان ریختند. در آن
اعتراض سه نفر کشته شدند. اولین خون هایی که براي مشکلات محیط زیست در ایران به زمین ریخته شد. آب دریا وارد شبکه آب آشامیدنی شهري شده بود و سه روز آب قابل آشامیدن در شهر

 
نبود؛ شهري که در محاصره دو رودخانه آب شیرین بود حالا با پیشروي کامل آب دریا در رودخانه هاي بهمن شیر و اروند در محاصره آب شور قرار گرفته بود. 

در سال 2001 میلادي (1380) برنامه محیط زیست سازمان ملل (UNEP) گزارشی تحت عنوان «تالاب هاي بین النهرین: اضمحلال یک اکوسیستم را منتشر کرد. گزارش را یک عراقی ایرانی الاصل

 
به نام حسین پرتو نوشته بود. با او در ژنو تماس گرفتم. پیش بینی او وحشتناك بود: 

بحران بزرگ زیست محیطی در جنوب ایران و عراق به علت سد بزرگ آتاتورك ترکیه، انحراف آب در جنوب عراق براي فشار بر شیعیان و ساخت سد هاي بزرگ ایران در شرف وقوع است. گزارش را به

 
خانم ابتکار رئیس وقت سازمان محیط زیست نشان دادم، ایشان نیز تایید کردند. 

وي در ادامه از رایزنی هاي خود با وزیر وقت نیرو سخن به میان آورده و می گوید: از وزیر نیرو سوال کردم. سدسازي در دنیا زیر سوال رفته بود، اما وزارت نیرو احتمال رخداد بحران زیست محیطی

 
ناشی از سدسازي را انکار میکرد و حتی خنده دار می دانست. در آن گزارش، تالاب ها به کبد زمین تشبیه شده بود، در حالی که وزارت نیرو آن ها را بیابان می دانست. 

درسال 1389 نمایندگان استان خوزستان از مرکز پژوهش هاي مجلس درخواست کردند در مورد مشکلات خوزستان گزارشی تهیه کند. این کار به من واگذار شد. در پاسخ به این درخواست، گزارش
«مسئله خوزستان: نظام تدبیر» را تهیه کردم. منظور از نظام تدبیر، رابطه میان نیرو هاي اجتماعی و حکومت است. از محیط زیست گرفته تا فقر و ثروت همگی حاصل ارتباط نیرو هاي اجتماعی با

 
حکومت یا همان نظام تدبیر است. اکنون پس از گذشت 10 سال، هنوز براین باورم که مشکل استان خوزستان نظام تدبیر در سطح استان و در سطح کشور است. 

نظام تدبیر در خوزستان با چند مشکل اساسی روبرو است که تا اصلاح نشود، نه تنها بحران خوزستان حل نخواهد شد، بلکه سایر بحران ها نیز قابل مهار نخواهد بود. اهم مشکلات نظام تدبیر در

 
خوزستان و ایران و راهبرد اصلاح آن را این گونه می توان برشمرد: 

با جنگ و مهاجرت گسترده خوزستانی ها، شبکه روابط اجتماعی در خوزستان به شدت تخریب شد. با تضعیف شبکه روابط اجتماعی، نظام اداري در خوزستان بیش از سایر استان ها دچار فساد شده
است. از همین رو تزریق پول و بودجه مشکل این استان را حل نمی کند، باید نظام اداري و روابط اجتماعی احیا شود. از آن جا که نظام اداري در خوزستان بیش از نظام اداري در سایر استان ها معیوب

 
است، نمیتواند پروژه اجتماعی را مدیریت کند. 

در کشور، سرمایه گذاري ها نه براساس منطق اقتصادي و زیست محیطی بلکه براساس قدرت چانه زنی گروه هاي ذینفع که در راس آن نمایندگان مجلس، سازمان هاي دولتی و پیمانکاران هستند

 
اختصاص می یابد. از فولاد مبارکه گرفته تا استقرار صنایع فولادي و پتروشیمی در اقصی نقاط ایران، براساس توزیع قدرت نمایندگان مجلس و سازمان هاي دولتی و پیمانکاران تعیین می شود. 

این شبکه، موجب تخریب محیط زیست کشور و از بین رفتن فرصت هاي اشتغال شده است. براساس فشار مردم و منافع گروه هاي ذینفع، تولیدات کشاورزي و صنایع آب بر بدون ملاحظات بلندمدت
حتی براي همان مناطق طراحی می شود. باید صنایع آب بر مانند صنایع فلزي، پتروشیمی و نیروگاه هاي برق در سواحل جنوبی کشور مستقر شوند و الگوي کشت محصولات کشاورزي با ویژگی هاي

 
اقلیمی سازگار شود. توجه به این اصل براي حل بحران بیکاري، نابرابري منطقه اي و محیط زیست ضروري است. 

به سرعت باید در سدسازي تجدید نظر کرد. در آمریکا از سال 1990 تاکنون 1300 سد برچیده شده است (dam removal) تا محیط زیست مناطق پایین دست احیا شود. برچیدن سد ممکن است

 
تا چند میلیون دلار هزینه داشته باشد. فرانسه، ژاپن، روسیه و بسیاري از کشور هاي دیگر نیز تعدادي از سد هاي خود را برداشته اند. در ایران این مسئله باید در دستور کار قرار گیرد. 

برداشت آب از سفره هاي زیرزمینی و آب هاي سطحی براي مصارف صنایع بزرگ از جمله در خوزستان باید ممنوع شود. همه پتروشیمی ها و صنایع فولاد باید به تدریج به کنار دریا منتقل شوند و

 
مانند عربستان تنها از آب دریا استفاده کنند. 

 
در بخشی از گزارش پیوست، به ارزیابی بانک جهانی از پروژه ساخت سد دز استناد شده است. 

کارشناسان بانک جهانی از زمان ساخت سد دز در این پروژه مشارکت داشتند. گزارش در سال 1980 نوشته شده است، اما از آنجا که نقد نظام تصمیمگیري و دولتمردان ایران است، در سال 2008
حدود 30 سال پس از تدوین منتشر گردید. مطالعه این سند نشان می دهد که راه توسعه صنعتی، کشاورزي و تولید برق در ایران از ابتدا غلط طراحی شده است. پس از انقلاب، متاسفانه آن شیوه هاي
غلط نه تنها اصلاح نشد، بلکه تقویت گشت. اصلاح وضعیت کشور نیازمند (1) مهار جاه طلبی هاي سیاست مدارانی است که به دنبال طراحی پروژه هاي نمایشی هستند، (2) پایبند ساختن کارشناسان

 
به اصول اخلاق حرفه اي و (3) حل منازعه در درون سازمان هاي دولتی و نخبگان اداري و سیاسی است. 

در هر حال، امید را نباید از دست داد. در سال 1969 رودخانه Cuyahoga River در آمریکا به علت آلودگی هاي نفتی 13 بار آتش گرفت. عکس ها و فیلم هاي آلودگی این رودخانه وحشتناك
است. اما همان حماقت در آلوده سازي، منجر به تغییر مقررات و ساختار اداري و اجراي قانون آب سالم در آمریکا شد. در سال 2019، در آمریکا پنجاهمین سالگرد خاموش کردن این رودخانه جشن

گرفته شد. 



فیلم آتش سوزي این رودخانه را بینید تا بدانیم تخریب محیط زیست مختص ما ایرانی ها نیست، اما باید مانند سایر کشور ها درس بگیریم. در پایان قرن نوزدهم، رودخانه تایمز لندن رودخانه مرگ
نامگذاري شد، زیرا فاضلاب هاي صنعتی و شهري این رودخانه را به منبع انواع بیماري ها تبدیل کرده بود. آن ها در نظام تدبیر خود بازنگري کردند و اجازه ندادند هموطنان شان براي تولید و درآمد

 
بیشتر زندگی خود را از دست بدهند). 

اگر می خواهیم در حوادث پرآب چشم خوزستان مدبرانه عمل کنیم، باید در پی اصلاح نظام تدبیر در خوزستان و کشور باشیم. در پی راه حل هایی مانند برداشت آب از دل کوه براي احیا دریاچه

 
ارومیه نباشید. اگر مردم خوزستان و سرزمین مادري را دوست داریم، بیاید نظام تدبیر را اصلاح کنیم به طور مشخص تر: 

 
حمایت هاي گسترده اي که از مردم خوزستان در این روز ها شکل گرفته است را تبدیل به حرکت مردمی براي حفظ تالاب ها و رودخانه ها در سراسر کشور کنیم. 

نیرو هاي دانشگاهی، کارشناسان، و روزنامه نگاران با ایجاد یک شبکه همکاري با یکدیگر و با حکومت، گروه هاي فشار را (از نمایندگان مجلس گرفته تا گروه هاي ذي نفع در نظام اداري و پیمان کاران

 
و حتی آن ها که مطالبات نادرست منطقه اي را نمایندگی می کنند)، به عقب نشینی وادار کنیم. 

اگر نیرو هاي مردمی حول محور هاي زیر سازماندهی شوند، گام مهمی در جهت اصلاح نظام تدبیر در ایران برداشته ایم. به جاي اعتراض هر چند به حق در هنگام رخ دادن بحران باید به مشارکت

 
دائمی براي اصلاح مستمر نظامِ تدبیر همت گماریم. 

 
گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس چه می گوید؟ 

 
این گزارش که در 4 سرفصل اساسی گردآوري شده در بخشی مسئله هاي پیش روي خوزستان را چنین بر می شمارد: 

 
1. مسئله ها در آیینه سد دز 

 
2. میراث طرح عمرانی دز 

 
3. سیاست هاي ملی و تاثیر آن بر خوزستان 

 
4. مسائل ویژه استان خوزستان 

 
5. جنگ 

 
6. مسائل امنیتی 

 
7. مسائل محیط زیست 

 
8. تاثیر نظام تدبیر بر وضعیت اقتصادي 

در این گزارش در خصوص سد دز گفته شده است: در طرح ساخت سد دز یکی از بزرگترین شرکت هاي مشاوره در جهان به کار گرفته شده و مورد حمایت کامل محمدرضا پهلوي قرار گرفته است، اما
با این وجود بر اساس ارزیابی بانک جهانی که بخش عمده منابع مالی آن تامین کرده بود، این طرح نه تنها موفقیت آمیز نبود بلکه بازدهی آن منفی و نسبت به کشاورزي سنتی و شیوه تولید پیش از

 
آن بسیار کم بازده بوده است. 

در این گزارش همچنین آمده است که بانک جهانی در سال 1980 ارزیابی نهایی خود از این سد را اعلام کرده، اما متن این سند 28 سال بعد انتشار عمومی پیدا کرد؛ بنابراین گزارش بانک جهانی
معتقد بود که هزینه هاي این طرح از عواید آن بیشتر بوده به مین دلیل این بانک از مشاور دیگري خواست امکان اجراي یک طرح نیروگاه حرارتی را به جاي ان بررسی کند و به همراه این طرح جدید

 
آبیاري از طریق منابع زیر زمینی در دوره هاي 6 تا 10 ساله در دستور کار قرار بگیرد. 

 
همنین بانک جهانی بر خلاف ایران معتقد بود که باید طرح هاي کشاورزي کوچک مقیاس در منطقه اجرا شود. 

در فرازي دیگر از این گزارش به اشاره به بخش اندکی از زمین هاي زراعی خوزستان تا سال 92 از شبکه هاي آبیاري و زهکشی برخوردار بوده اند، امده است: کارشناسان کشاورزي مهتقد هستند روش

 
زهکشی می تواند راندمان محصولا کشاورزي را بالا ببرد. 

 
براي اجراي این امر 14 هزار میلیارد تومان بودجه لازم است که در سال هاي رونق فروش نقت سالیانه 100 میلیارد تومان به اي استان اختصاص یافته است. 

یکی از نکات قابل توجه این گزارش اطهارات فردي است که ناظر تمام طرح هاي عمرانی کشاورزي بوده که معتقد است طرح ها در خوزستان براي حل مشکل کشاورزان اجرا نمی شود بلکه تامین
منافع کارکنان سازمان هاي مرتبط با آن مهمترین هدف طرح هاي عمرانی است. او براي اثبات ادعاي خود به طرح هاي مختلفی از جمله 36 هزار هکتار در آبادان، 7 هزار هکتار در هندیجان و 400

 
هکتار در مسجد سلیمان اشاره می کند که با بودجه هاي دولتی تسطیح، زمین شویی و زهکشی شدند، اما بایر مانده اند. 

 
در این گزارش عوامل زیر به عنوان دیگر مشکلات بخش کشاورزي خوزستان ذکر شده: 

 
-اجراي طرح هاي عمرانی بالااستفاده 

-فرصت طلبی برخی کشاورزان در طرح هاي مختلف مانند جلوگیري از اجراي طرح زهکشی ها به منظور گرفتن غرامت هاي هنگفت و یا وام هاي با سود اندك در طرح هاي آبزي پروري که باعث شده



 
تولیدکنندگان تولید را را ها و با وام ها زندگی کنند. 

 
سد گتوند 

در این گزارش در خصوص سد گتوند آمده است: برخی کارشناسان وزارت نیرو اظهار داشتند که محل اصلی این سد ده کیلومتر بالاتر از نقطه فعلی بود، اما به دلیل حضور برخی مسئولین خوزستانی در

 
وزارت نیرو محل نهایی براي اجراي پروژه تایید شد. 

 
تنها سه روز پس از آب گیري تعجیل وار این سد مشکلات آن شروع شد. 
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راه آهن سراسري ایران ثبت جهانی شد/ ثبت طولانی ترین مسیر ریلی در یونسکو

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/05/03

معاون وزیر راه و شهرسازي گفت: امروز در چهل و چهارمین جلسه میراث جهانی یونسکو در کشور چین، میراث صنعتی راه آهن سراسري ایران در لیست میراث جهانی پذیرفته شد.

سعید رسولی مدیرعامل شرکت راه آهن در گفت و گو با خبرنگار راه و شهرسازي گروه
اقتصادي باشگاه خبرنگاران جوان، از ثبت جهانی راه آهن سراسري ایران خبر داد و گفت:
امروز سوم مرداد 1400 در چهل و چهارمین جلسه میراث جهانی یونسکو در کشور چین،

 
پرونده میراث صنعتی راه آهن سراسري ایران در لیست میراث جهانی پذیرفته شد. 

 
رسولی ادامه داد: این اثر طولانی ترین راه آهن ثبت شده در فهرست جهانی یونسکو است. 

معاون وزیر راه و شهرسازي بیان کرد: از سوي دیگر این اثر، اولین اثر میراث صنعتی ایران در

 
لیست یونسکو و بیست و پنجمین اثر ثبت شده از ایران در این لیست است. 

رسولی با بیان اینکه راه آهن ایران اولین راه آهن در غرب آسیا است و ما چهارمین کشور در دنیا هستیم که راه آهن خود را ثبت جهانی کرده ایم افزود: خوشبختانه راه آهن سراسري ایران، خلیج فارس

 
را به دریاي خزر متصل می کند و تمامی اقوام ایرانی از جمله کرد، لر، عرب، مازنی و ترکمن را به یکدیگر متصل می کند. 

او با بیان اینکه راه آهن سراسري ایران از دو رشته کوه زاگرس و البرز عبور می کند و طولانی ترین مسیر ریلی در جهان است که در میراث جهانی ثبت شده است و ما براي انجام این کار تمامی نقشه
ها و المان هاي مختلف سراسري را تهیه کرده و در اختیار یونسکو قرار داده ایم، افزود: مشاوران و بازرسان مختلفی از سازمان یونسکو در مهر ماه سال 98 وارد ایران شدند و در طی دو هفته حضور خود

 
در ایران از تمامی شبکه ریلی کشور بازدید کردند که خوشبختانه بازدید آنها مورد تایید قرار گرفت و با تهیه گزارشی مثبت از راه آهن ایران امروز بالاخره ثبت جهانی شد. 

او با اشاره به اینکه پرونده راه آهن به سازمان یونسکو ارسال شده بود و خوشبختانه توانستیم تاییدیه هاي اولیه را در همان دوره دریافت کنیم گفت: با انجام این کار علاوه برحفظ آثار راه آهن خود می

 
توان زمینه ساز تقویت صنعت ریلی و گردشگري در کشور شد. 

مدیر عامل شرکت راه آهن بیان کرد: بخش غیردولتی با حمایت راه آهن می توانند از این فرصت استفاده کند و ساختمان و ایستگاه هاي مترو را تبدیل به هتل و اقامتگاه هاي بوم گردي کند و بخش

 
خصوصی هم می تواند از این مزیت و فرصت در راستاي اشتغال زایی استفاده کند. 

 
او اظهار کرد: ایران پنجمین کشوري است که راه آهن خود را ثبت جهانی کرده و پیش از ایران، ایتالیا، سوئیس و هند راه آهن خود را ثبت جهانی کرده بودند. 

معاون وزیر راه و شهرسازي در پایان تاکید کرد: مسیر ریلی ایران از بندر امام خمینی(ره) تا بندر عباس 1394 کیلومتر است که به عنوان طولانی ترین خط ریلی در یونسکو به ثبت رسیده است.



افزایش شفافیت، توسعه متوازن، فضاي سبز و توزیع خدمات اهم برنامه هاي شوراي پنجم

منبع: شهریارشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس کمیسیون عمران شوراي اسلامی شهر تبریز در نطق میان دستور خود گفت: افزایش شفافیت، توسعه متوازن شهر، توسعه فضاي سبز و توزیع خدمات یکسان اولویت شوراي پنجم شهر
بود.

 
رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک شوراي اسلامی شهر تبریز: 

 
افزایش شفافیت، توسعه متوازن، فضاي سبز و توزیع خدمات اهم برنامه هاي شوراي پنجم 

رئیس کمیسیون عمران شوراي اسلامی شهر تبریز در نطق میان دستور خود گفت: افزایش
شفافیت، توسعه متوازن شهر، توسعه فضاي سبز و توزیع خدمات یکسان اولویت شوراي پنجم شهر

 
بود. 

 
به گزارش شهریار در متن این سخنرانی آمده است: 

 
شهروندان، اصحاب رسانه و اعضاي شوراي شهر تبریز 

امروز آخرین جلسه علنی شوراي شهر تبریز و این آخرین نطقی است که به عنوان نماینده مردم

 
شریف تبریز در دوره پنجم پارلمان شهري ایراد می نمایم. 

شهروندان بزرگوار، 4 سال پیش در سال 1396 پیش از انتخاب به عنوان اعضاي شوراي شهر تبریز
همسو با مطالبات شما و نیاز شهر تبریز، برنامه هاي خود را تعیین و اعلام داشتیم و شما بر مبناي
آن، بنده و دیگر اعضاي محترم شورا را به عنوان نمایندگان خود در تصمیم گیري در مسایل
مرتبط به حوزه شهري انتخاب نمودید. امروز در پایان شوراي پنجم موعد ارایه گزارش به شما
عزیزان است. گزارش عملکرد در حوزه کمیسیون تخصصی تحت مسئولیتم را در جلسات گذشته

 
ارایه کرده و در فضاي مجازي جهت دسترسی همگان منتشر کردیم. امروز نیاز دیدم که نگاه کلی تر و عمومی تري به فعالیت شوراي پنجم داشته باشم. 

 
شهروندان محترم 

آنچه اهم مطالبات شما و برنامه هاي ما در آغاز شوراي پنجم بود را می توان در افزایش شفافیت و مبارزه با فساد، حرکت به سمت شهري انسان محور، عبور از توسعه نامتوازن شهر و حرکت به سمت
توسعه متوازن و پایدار، عدالت در توزیع خدمات و امکانات، توجه به فضاي سبز، محیط زیست و هویت تاریخی و نهایتاً افزایش رفاه شهري دانست. از نظر این جانب، شوراي پنجم در پاسخگویی به این
مطالبات و عمل به این برنامه ها عملکرد قابل قبولی را داشته است. اگرچه در برخی از موارد عملکرد بهتر و در برخی ضعیفتر بوده و یا خروجی عملکردها در برخی حوزه ها ملموس تر و در برخی حوزه

 
ها نیاز به گذر زمان خواهد داشت. 

 
شهروندان بزرگوار 

 
شوراي پنجم از روز نخست ایجاد شفافیت در ساختار شوراي شهر و شهرداري تبریز و مبارزه با فساد و تخلفات را برنامه اصلی خود قرار داد. 

• مذاکرات جلسات شوراي شهر از ابتداي دوره براي استحضار عموم شهروندان بصورت زنده از طریق فضاي مجازي منتشر گردید تا عملکرد ما شورانشینان در بته نقد و نظر شهروندان و به خصوص

 
متخصصان و منتقدان قرار گیرد. 

 
• مصوبات شوراي شهر تبریز به صورت منظم در دسترس عموم قرار گرفت تا برخلاف گذشته تنها در اختیار عده اي محدود قرار نگرفته باشد. 

• درهاي صحن علنی شورا به روي تمام اهالی رسانه و خبرنگاران عزیز باز شد. شوراي پنجم این افتخار را دارد که بگوید بیشترین تعامل را با اهالی رسانه داشته و هیچ خبرنگار و رسانه اي را از حضور
در صحن شورا منع نکرده و برخلاف سنت موجود علیه هیچ اهل قلمی هیچ اقدام بازدارنده و یا شکایتی نداشته است. از تمامی اهالی محترم رسانه هم که در این چهارسال گذشته در انتشار اخبار

 
پارلمان شهري و انعکاس نظر شهروندان و متخصصان به شوراي شهر فعال و همراه بوده اند نیز کمال تشکر و قدردانی را دارم. 

 
شهروندان عزیز 

شوراي پنجم معتقد بود که عقلانی ترین و موثرترین راه در جهت مبارزه با فساد، افزایش شفافیت، برنامه محوري و اصلاحات ساختاري و اداري است که موثرتر از هر شیوه اي، می تواند فساد را کنترل

 
و امکان تخلف را محدود سازد. از این رو ما در شوراي پنجم: 

• با تدوین دستورالعمل ها، آیین نامه ها و شیوه ها (همچون آیین کار شورا، شیوه نامه سرمایه گذاري، دستورالعمل حمایت از ورزشکاران و هنرمندان و ...) تلاش کردیم که موضوعات را در چارچوب
هاي مشخص از پیش تعیین شده بررسی کرده و مانع از تاثیرگذاري نظرات شخصی و احساسی و لحظه اي در تصویب موضوعات گردیم. سعی کردیم اگر نگاه حمایتی از برخی حوزه ها داریم این

 
حمایت را عادلانه و بر اساس اصول معین توزیع کنیم و اگر محدودیتی قایل می شویم همگان در برابر این محدودیت برابر باشیم. 

 
• تلاش کردیم از اقدامات نمایشی و مصوبات هیجانی فاصله بگیریم. پروژه هاي شهري را بر مبناي اولویت ها و نه خوشایند و بدآیند فردي، جمعی و یا محله اي مصوب و پیگیري کنیم. 

• بجاي اقدامات نمایشی، ساعت ها جهت تدوین برنامه هاي کوتاه مدت و میان مدت و بلند مدت براي اداره شهر زمان و انرژي گذاشتیم تا مسیر توسعه شهر نه با نظر شخص و گروهی که بر مبناي

 
برنامه و شاخص جلو رود. 

• حسابرسی از شهرداري تبریز، سازمان ها و شرکت هاي آن و شوراي شهر را که سالها راکد مانده بود، دوباره به جریان انداختیم تا قدم بزرگی در مسیر شفافیت و کارآمدي در مجموعه مدیریت شهري

 
برداشته باشیم. 

• با تلاش اعضاي شورا و مدیران شهرداري سامانه هاي شفافیت املاك و ماشین آلات طراحی و راه اندازي گردید که در سایه آن چندین هزار میلیارد از املاك شهر که در دست غیر بود، به شهر و

 
شهرداري تبریز بازگردد. 

 
• با تجمیع کمیسیون هاي ماده 100 و بند 20، وحدت رویه در صدور آرا را افزایش داده و امکان تاثیرگذاري دلالان را از میان بردیم. 

 
شهروندان بزرگوار 

شوراي پنجم در این چهار سال تلاش کرد در جهت حرکت به شهر انسان محور، ضلع سوم سیستم حکمرانی خوب یعنی ان جی او ها و سازمان هاي مردم نهاد و انجمن هاي صنفی را در مسیر تصمیم
گیري خود مشارکت دهد. در دوران شوراي پنجم مفتخر بودیم که نمایندگان سازمان هاي مردم نهاد را در حوزه هاي تخصصی مختلف در کنار خود ببینیم و به عنوان نماینده مردم همراه با خود مردم

 
براي شهر تصمیم بگیریم. 

تلاش کردیم تا با حمایت حداکثري از انجمن هاي و موسسات خیریه فعال، ضمن حمایت و ارج نهادن به تلاش هاي شبانه روزي آنان، شوراي شهر و شهرداري تبریز را از ورود مستقیم به حوزه هاي



 
حمایتی از شهروندان خارج نماییم و این مسئولیت را به متخخصان این حوزه واگذار کنیم. 

تلاش کردیم که حمایت از هیئت هاي ورزشی و ورزشکاران را جایگزین تیم داري در شهرداري بکنیم و حمایت از ورزش و ورزشکاران استان را از مسیري غیر از ورود مستقیم به حوزه اي خارج از

 
وظایف روشن شهرداري تبریز پیگیري نماییم. 

تصمیم گرفتیم به جاي از درد گفتن در صحن علنی و نالیدن جلوي دوربین، براي درمان دردهاي شهر، جدي تر و موثرتر از پیش کمیسیون هاي تخصصی شورا را سامان ببخشیم. خوشحالیم که

 
کمیسیون هاي تخصصی شورا در دوره پنجم ارزش و اعتبار یافت و موضوعات و مشکلات شهر به دور از عوام فریبی در فضاي تخصصی مورد بررسی و چاره جویی قرار گرفت. 

 
شهروندان محترم 

مفتخریم که بگوییم در طول دوران شوراي پنجم کمترین قطع درختان در شهر را شاهد بوده ایم و حفاظت و صیانت از فضاي سبز شهر را به مسئولیت و هدف تمام ارکان مدیریت شهري تبدیل کرده
ایم. خوشحالیم که با اجراي طرح ها و پروژه هاي مختلف بر خلاف گذشته در پایان 4 سال اعلام کنیم که وضعیت فضاي سبز تبریز در گذر این 4 سال نه تنها پسرفت نکرده است که توسعه ي قابل

 
توجهی در این حوزه را نیز شاهد هستیم. 

 
شهروندان عزیز 

 
تلاش کردیم در حوزه زنان فعال تر از پیش حاضر باشیم. 

کمک در جهت راه اندازي مرکز ماده 16 بانوان و ایجاد شیلتر زنان، تعیین اعتبار در جهت توانمندسازي و حمایت از زنان سرپرست خانوار، رایزنی با مسئولین و بزرگان شهر در جهت کاهش محدودیت
ها و حمایت از ورزش زنان در حوزه هاي مختلف، راه اندازي فراکسیون بانوان شهر تبریز، تلاش در جهت به کارگیري زنان در حوزه هاي تخصصی همچون سازمان آتش نشانی، حمایت از مشاغل مرتبط

 
با اشتغال زنان همچون آرایشگاه ها و باشگاه هاي ورزشی، رسیدگی به مسایل و حمایت از کارکنان زن شهرداري تبریز از جمله این اقدامات بود. 

 
تبریزیان بزرگوار 

در شوراي پنجم سعی کردیم علیرغم عدم حمایت هاي قانونی از اعضاي پارلمان شهري، در ایفاي نقش نظارتی خود در جهت پاسداشت حقوق شهر و شهروندان هرکجا نیاز بود بدون لکنت و شفاف از
مسایل و مشکلات و تخلفات و فساد بگوییم، حتی اگر براي 5 دقیقه سخن، با شکایت این و آن، ساعت ها در کلانتري ها و دادگاه ها براي پاسخگویی حاضر شویم. این مسئولیت اخلاقی و قانونی ما بود

 
ولی ایکاش پارلمان شهري براي ایفاي این نقش خود حمایت هاي قانونی را نیز پشت خود احساس می کرد. 

 
شهروندان بزرگوار تبریزي 

آنچه گفته شد، گوشه اي از عملکرد شوراي پنجم در مسیر عمل به قول و قرارهاي خود با مردم تبریز بود. شهروندان عزیز ولی صمیمانه با شما می گویم. ما به عنوان بخشی از مدیریت شهري تبریز
مسئولیت خانه اي به اسم تبریز و خانواده اي به بزرگی تمام شهروندان تبریزي را برعهده گرفته بودیم. ما نیز همچون شما و هر عضو خانواده اي بهترین ها را در این مدت براي خانواده خود می
خواستیم ولی در این مسیر مشکلات نیز کم نداشتیم. خانواده شهر نیز همچون تمام خانواده ها در این ایام سخت شیوع ویروس کرونا با محدودیت روبرو گردید. بارها داغدار شدیم و مجبور شدیم برخی
امور را تعطیل کنیم. وضعیت اقتصادي کشور، افزایش هزینه ها، کاهش درآمدها، نوسان قیمات ها و مشکلات تحریم ما را نیز همچون خانواده هاي شما تحت تاثیر قرار داد و ما را نیز همچون تمام
خانواده ها از آنچه می خواستیم از رفاه و رضایت به همشهریانمان به ارمغان بیاوریم دور ساخت. مجبورمان کرد برخی از برنامه هایمان را که بار مالی زیادي براي شهر داشت موقتا تعطیل کنیم. تلاش
کردیم همچون تمام خانواده ها هرچند سخت و هرچند بی رمق، بار خانواده تبریز را از این گردنه سخت عبور دهیم که شاید در پس این روزهاي سخت آفتاب با مهر بیشتري بر ما و شهروندان بتابد و
دوباره لبخند بر لبان تبریز بنشیند. بارها براي خانواده شهرمان همچون شما مجبور شدیم در صف تامین امکانات بایستیم، گاهی موفق بودیم و گاهی هم نه! ولی امیدواریم که این تلاش چهارساله

 
اعضاي شوراي شهر را از ما قبول نمایید. 

 
مطمئنم که با گذر زمان و در قضاوت نسبی نسبت به عملکرد شوراي پنجم در مقایسه با قبل و بعد از خود، نمره قابل قبولی بر عملکرد ما در دوره پنجم قایل خواهید شد. 

در نهایت از شهرداري تبریز بابت سرعت بخشیدن به پروژه باغ کتاب باغشمال تشکر می کنم و امیدوارم با تسریع امور، شاهد افتتاح این پروژه به عنوان یکی از بزرگترین یادگارهاي بنده و شوراي پنجم
براي شهروندان تبریز و علی الخصوص اهالی فرهنگ تبریز باشیم.



ضرورت توجه به ابعاد مختلف دهه ولایت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش خبرگزاري فارس از قم، آیت االله سیدمحمد سعیدي در دیدار تقی پور، مدیرکل و
معاونان و مسئولان آموزش فنی و حرفه اي استان قم که ظهر امروز به مناسبت هفته ملی
مهارت و روز ملی کارآفرینی در سالن محراب حرم مطهر بانوي کرامت انجام شد، ضمن
تبریک فرا رسیدن دهه امامت و ولایت اظهار کرد: ولایت یک عرصه و حوزه اعتقادي دارد که
مربوط به اندیشه و باور و قلب و روح انسان است که اگر در این ظرف قرار نگیرد در عمل

 
هرچه هم که انسان تابع ولی امر باشد، اثر و نتیجه واقعی را نخواهد داشت. 

وي بابیان این که ولایت باید بر اساس باور و پذیرش قلبی باشد و با اکراه نمی شود کسی را
به عنوان موالی اهل بیت(ع) قبول کرد، گفت: انسان باید قلباً بفهمد و براي درك این معنا
باید پاکیزه باشد، چراکه در قلب مریض ولایت مستقر نخواهد شد. ولایت در قلب پاك و

 
طاهر می ماند و براي قلبی که تزکیه نشده باشد، کارساز نخواهد بود. 

نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: دهه ولایت یادآور این حقیقت است که شما موالیان اهل بیت هرچه می توانید خودتان را پاك و طاهر کنید و این اثر بتواند از وجود شما به دیگران نیز منتقل شود.

یْطَانِ» اظهار کرد: همان گونه که در آیه شریفه آمده که از گام هاي شیطان پیروي نکنید، مراد از این آیه طرح ها و برنامه هاي شیطانی و وسوسه هاي شیطانی بِعُوا خُطُوَاتِ الشَّ وي با اشاره به آیه «لاَ تتََّ

 
است که نباید از آن پیروي کرد. 

تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت(س) ولایت مداري بدون شناخت دشمن را خطر و تهدیدي بزرگ دانست و گفت: خداوند به ما تأکید و توصیه کرده که علم منتج به عمل شود، چراکه علم بدون عمل

 
به هیچ دردي نمی خورد. اگر علمی بیاموزیم که به درد ما بخورد دیگر نیازي به خارج از کشور نخواهیم داشت و قطع وابستگی را به دنبال خواهد داشت. 

عضو خبرگان رهبري گفت: در ایام تحریم ایران اسلامی، با اعتقاد به جوانان انقلابی و ولایی، به خیلی از علوم دست پیدا کردیم و در بسیاري از موارد که در کشور مصرف کننده بودیم، به صادرکننده

 
تبدیل شدیم. 

در ادامه نیز مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان قم ضمن تبریک دهه امامت و ولایت گفت: در آموزش هاي مهارتی در استان، 7 مرکز دولتی و 200 آموزشگاه آزاد ارائه خدمت می کنند که این

 
دوره ها به صورت غیررسمی کوتاه مدت براي 18 گروه سنی برگزار می گردد که منتج به مدرك تحصیلی نمی شود، ولی درنهایت گواهینامه بین المللی بااعتبار کشوري براي آن ها صادر خواهد شد. 

تقی پور اظهار کرد: روزانه به کار جویان، دانش آموزان، زندانیان و پادگان ها، اتباع خارجی و حوزه آسیب هاي اجتماعی و... ارائه خدمت می شود؛ هدف از آموزش هاي ارائه شده در فنی و حرفه اي

 
تربیت نیروي کار متخصص، کارآمد، توانمند و شایسته است. 

وي ادامه داد: متأسفانه امروز با موج عظیمی از دانشجویان فارغ التحصیل بی کار و بی تخصص و فاقد مهارت روبرو هستیم که علت آن هم ریشه درحرکت جامعه و خانواده ها  به سوي مدرك گرایی

 
می باشد. 

تقی پور افزود: در سال در استان قم 15 هزار نفر آموزش هاي مهارتی را در مراکز دولتی و آزاد  فرامی گیرند که این آموزش ها تقاضامحور و بر اساس درخواست هاي متقاضیان در 270 رشته متنوع

 
برگزار می شود. 

انتهاي پیام/78023



صد روز تا رستگاري در پاستور

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/05/03

محمدرضا اخضریان در یادداشتی انتظارات و مطالبات از صد روز نخست دولت سیدابراهیم رئیسی را برشمرد.

 
محمدرضا اخضریان در یادداشتی انتظارات و مطالبات از صد روز نخست دولت سیدابراهیم رئیسی را برشمرد. 

 
به گزارش فردا: در این یادداشت آمده است: 

 
تا کمتر از ده روز دیگر عنوان رسمی ""رییس جمهور"" از روحانی به رییسی منتقل خواهد شد. 

انتقالی که با هرنوع محاسبه اي براي روحانی یک رستگاري و براي رییسی یک چالش بزرگ

 
خواهد بود؛ چالشی که هم می تواند به رستگاري او بینجامد هم به بحران و خسران. 

بی تردید دولت جدید نیازمند برنامه هایی است که مسیر پرخطر پیش رو را با گام هایی محکم تر

 
آغاز کند و برنامه هاي اعلامی خود را تا حد امکان به پیش ببرد. 

بیشتر صاحبنظران اولویت نخست دولت آینده را بهبود اقتصاد و ارتقاي وضعیت معیشت جامعه
می دانند و در رتبه بندي این اولویت نمی توان تردید کرد اما به عنوان یک دانش جوي سیاست و

 
جامعه، اولویت رتبی یک پدیده به معناي اولویت زمانی انجام آن نیست. 

 
دولت آینده قطعا باید نه از روزهاي اول که از ثانیه هاي نخست خود به بهبود معیشت مردم فکر کند اما اولویت زمانی نخست دولت لزوما اقتصادي نیست. 

 
اگر کسی از من اولویت نخست دولت سیزدهم را بپرسد خواهم گفت: ""احیاي امید"". 

 
دولت آینده باید بتواند امید در حال مرگ جامعه را زنده کند و با تنفس مصنوعی جامعه را به زندگی بازگرداند. 

رییسی اکنون به مثابه یک پزشک جراح است که گرچه اولویت رتبی بیمارش ترمیم شکستگی هاي فک و قفسه سینه و استخوان هاي اوست اما اولویت زمانی اش احیاي قلب اوست و این کار با آتل

 
بندي و ترمیم هاي اساسی ممکن نیست. 

 
رییسی باید فراتر از اقتصاد براي صد روز نخست خود یک برنامه احیاگري داشته باشد که روان جامعه را آرام کند. ابزار این برنامه نیز فقط اقتصاد نیست؛ سیاست است و رسانه و تصمیمات درست. 

 
در این صد روز، مردم، بیش از حقوق بیشتر یا کاهش تورم 12 ساله به یک تدبیر نیاز دارند، تدبیري که به آنان بقبولاند دولت آینده بار جدیدي بر آنان نیست و آمده تا باري را بردارد. 

امروز براي میلیونها ایرانی یک اقدام نمادین همچون یک گفتگوي سیاسی در داخل یا رفع یک محدودیت طولانی مدت از مردم که از منظر اقتصادي یا سیاسی یا فرهنگی ممکن است ارزش واقعی هم

 
نداشته باشد می تواند پیام آور یک امید تازه باشد که با هیچ افرایش حقوق و کاهش مقطعی تورم یا حتی اشتغال فوري هزاران نفر قابل مقایسه نیست. 

واکسیناسیون فوري مردم و جشن برداشتن ماسک از چهره مردم، رفع فیلترینگ تلگرام یا ارائه اینترنت ارزان و پرسرعت براي مشاغل یا یک افتخار آفرینی هویت بخش ورزشی، سیاسی و حتی امنیتی،
ارائه تسهیلات فوري اجاره مسکن خانوارهاي داراي فرزند و چندین اقدام دیگر در صد روز نخست می تواند تصویري جدید از حکمرانی در دوره جدید ایجاد کند و چالش هاي هویتی نظام را کاهش و

 
سرمایه اجتماعی را اندکی افزایش دهد. 

امیدوارم رییسی و دولت سیزدهم دست کم در گام نخست خود روان جامعه را درك کند و به فوریت اقدام کند.



جدیدترین گزارش ها از فوق العاده ویژه فرهنگیان و معلمان

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/05/03

برخی از معلمان در نامه اي از نوبخت خواسته اند تکلیف رتبه بندي معلمان و فوق العاده ویژه فرهنگیان را مشخص کرده و پاسخ گمانه زنی مختلف درباره اعتبار تعیین شده را در جلسه بعدي
یعنی 4 مرداد بدهد.

برخی از معلمان در واکنش به گمانه زنی نمایندگان و وزیر اموزش و پرورش درباره اعتبار تعیین شده براي رتبه بندي معلمان و فوق العاده ویژه فرهنگیان از نوبخت خواسته اند که پاسخ گمانه
زنی هاي را در جلسه بعدي یعنی 4 مرداد بدهد. در درخواست آن ها آمده است: ضمن عرض تشکر فراوان از جنابعالی بابت دیدار با جمعی از معلمین و مشخص کردن تکلیف رتبه بندي و فوق العاده
ویژه، همانطور که میدانید مقدار بودجه مورد نیاز در لایحه رتبه بندي ارسالی به مجلس و لایحه بودجه سال جاري مشخص نشده است و همین موضوع باعث گمانه زنی هاي مختلف از سوي نمایندگان

 
مجلس و شخص آقاي وزیر شده است که باعث ازرده خاطر شدن تمامی فرهنگیان گشته است. 

حال با توجه به اینکه جنابعالی در جلسه با تشکل هاي فرهنگی اعلام کردید که این گمانه زنی ها فاقد اعتبار است و به شدت ان ها رد کردید و صریحا به نمایندگان معلمان اعلام کردید بودجه رتبه
بندي محدودیت ندارد، ولی به مجلس اعلام نمودین که 21هزار میلیارد تومان بیشتر امکان پذیرنیست. خواهشا جهت شفاف سازي سایر مسئولین و آسودگی خاطر تمامی فرهنگیان در این مورد ضمن

 
اعلام حمایت قاطع و تخصیص اعتبار کامل لایحه، نظر " رسمی " خود به نمایندگان معلمین را یک بار دیگر، این بار در جلسه 4 مرداد اعلام نمایید. 

 
نحوه محاسبه فوق العاده ویژه فرهنگیان 

هفته گذشته پیش ضرایب جدید فوق العاده ویژه فرهنگیان و معلمان توسط محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور به محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش ابلاغ شد. این میزان
حداقل 21 درصد و حداکثر 27 درصد است. فوق العاده ویژه شامل حق شغل + حق شاغل + حق مدیریت + فوق العاده ایثارگري ماده 68 + فوق العاده شغل + سختی کار + بند ي + بند الف است.
فرهنگیان باید این بند از حکم حقوقی خود را با هم جمع کنند. سپس مجموع را در ضریب اعلام شده زیر ضرب کنند. البته لازم به ذکر است که این مبالغ میزان افزایش فوق العاده ویژه را نشان می

 
دهد و مبلغ فوق العاده ویژه فعلی با این مبلغ به دست آمده باید جمع شود تا مبلغ فوق العاده ویژه جدید به دست بیاید. 

 
رتبه 1: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 11درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 12درصد 

 
رتبه 2: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 9درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 10درصد 

 
رتبه 3: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 6درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 7درصد 

 
رتبه 4: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 6درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 7درصد 

 
رتبه 5: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 6درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 7درصد 

از آنجا که درصد هاي اعلامی براي رتبه هاي یک تا سه همه 21درصد و براي رتبه چهار، 24درصد و رتبه پنج، 27درصد میباشد و، چون در رتبه بندي ناقص قبلی مقداري براي هر رتبه افزایش
داشتیم در این مرحله بایستی میزان افزایش رتبه بندي قبلی رو کسر کنیم مثلا براي رتبه یک متوسطه قبلا 9درصد افزایش داشتیم و اکنون 21درصد هست پس تفاضل این دو میشه 12درصد افزایش

 
براي رتبه یک همچنین براي رتبه پنج متوسطه قبلا 20درصد افزایش داشتیم که اکنون به 27درصد رسیده پس میزان افزایش رتبه پنج، 7درصد خواهد بود 

 
نامه ضریب جدید فوق العاده ویژه فرهنگیان 

در نامه نوبخت به حاجی میرزایی آمده است: در پاسخ به نامه شماره 29622 تاریخ 9/3/1400، بدین وسیله به آگاهی می رساند که درخواست دستگاه هاي اجرایی و آن وزارتخانه محترم در برخورداري
از حداکثر تا پنجاه درصد سقف امتیاز حقوق ثابت و فوق العاده هاي مستمر موضوع بند 10 ماده 48 قانون مدیریت خدمات کشوري، با توجه به مصوبه شماره 138091 /ت 50000ه تاریخ 15/11/93
هیأت وزیران که این سقف را حداکثر تا سی و پنج درصد تعیین کرده است، قانونی و قابل اجرا نیست؛ لذا در این راستا اعمال فوق العاده ویژه موضوع مصوبه مذکور براي مشمولین طرح طبقه بندي
مشاغل معلمان کشور به میزان حداقل 21 درصد و حداکثر 27 درصدي با رعایت مفاد مصوبه یاد شده و ترتیبات مندرج در جزه (5) بند الف تبصره 12 قانون بودجه سال 1300 کل کشور و سایر



 
قوانین و مقررات ذیربط از ابتداي سال جاري در سقف اعتبارات مصوب بلامانع است. 

 
جزئیات جلسه نوبخت با نمایندگان معلمان درباره فوق العاده ویژه فرهنگیان 

چند روز پیش نمایندگان معلمان با محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه بودجه درباره افزایش فوق العاده ویژه فرهنگیان جلسه اي داشتند. بر اساس اعلام کمیجانی دبیرکل مجمع فرهنگیان در
جلسه دیروز اعطا فوق العاده ویژه معلمان همانند سایر دستگاه ها و سازمان ها تا سقف 35 درصد حقوق و فوق العاده هاي مستمر به نحوي که متوسط پرداختی ها از 60 درصد بیشتر نباشد. این فوق
العاده ویژه به همه کادر اداري و آموزشی وزارت آموزش و پرورش بین 21 تا 27 درصد از تاریخ اول فروردین 1400 تعلق می گیرد. علاوه بر این بر اساس اعلام رئیس سازمان برنامه و بودجه به نقل از

 
کمیجانی درباره افزایش حقوق خدمتگزاران و سرایداران مدارس تصمیماتی گرفته شده است که میزان ان از فوق العاده ویژه فرهنگیان بیشتر خواهد بود. 

این در حالی است که امروز سلیمان زاده رییس مرکز برنامه ریزي منابع انسانی و امور اداري وزارت آموزش و پرورش 6 گروه از معلمان فوق العاده ویژه را با میانگین 21 درصد دریافت می کنند. این
پرداخت شامل همه معلمان و با سابقه صفر و معلمانی است که در آستانه بازنشستگی هستند. چهار گروه از معلمان 20 درصد فوق العاده ویژه معلمان را دریافت می کنند و به دو گروه با سابقه کار

 
بالاتر 22 و 24 درصد پرداخت می شود. بر این اساس حقوق معلمان به طور میانگین بین 300 تا 700 هزار تومان افزایش می یابد. 

 
نحوه محاسبه فوق العاده ویژه فرهنگیان تا به امروز 

براي معلمان ومدیرومعاونین مدارس، از تاریخ 99/1/1 فوق العاده ویژه برقرار می گردد که مطابق جدول پایین با توجه به مقطع مقطع اشتغال فعلی پرسنل و عدد رتبه مندرج درحکم کارگزینی درصد

 
متفاوتی دارد. 

 
درصد فوق العاده ویژه معلمان براساس مقطع: 

 
رتبه (1):ابتدایی=10درصد، متوسطه=9درصد 

 
رتبه (2):ابتدایی=12درصد، متوسطه=11درصد 

 
رتبه (3):ابتدایی=15درصد، متوسطه=14درصد 

 
رتبه (4):ابتدایی=18درصد، متوسطه=17درصد 

 
رتبه (5): ابتدایی=21درصد، متوسطه=20درصد 

 
مبالغ بند هاي حقوقی موثر: 

 
حق شغل 

 
فوق العاده مدیریت 

 
حق شاغل 

 
فوق العاده ایثارگري 

 
فوق العاده سختی کار 

 
فوق العاده شغل 

 
تفاوت بند (ي) 

 
تفاوت جزء (1) 

 
بر اساس حکم 

 
تغییر ضریب حقوقی سال 99 (99/1/1) باهم جمع کرده و حاصل را در درصد تعیین شده فوق العاده ویژه ضرب می کنیم. مبلغ به دست آمده مبلغ فوق العاده ویژه این پرسنل درسال 99 خواهد بود. 

 
ضریب حقوقی سال 99: 2438 ریال 

 
فوق العاده ویژه 50 درصدي چیست؟ 

فوق العاده ویژه 50 درصد یعنی مجموع حق شغل، حق شاغل، فوق العاده شغل، سختی کار، بند الف، بند ي و حق مدیریت ضرب در 50 درصد یا نیم است که مبلغ قابل توجهی می شود. در احکام
جدید برقراري فوق العاده ویژه 50 درصدي معلمان آموزش و پرورش به صورت ناقص بین صفر تا بیست درصد اجرا شده و دیوان عدالت اداري این موضوع را تایید کرده است. این موضوع باعث شده تا
معلمان پیگیر اجراي کامل فوق العاده شغل شوند و از دولت خواسته اند که با پیگیري این موضوع و مشمول شدن تمامی معلمان به فوق العاده ویژه پنجاه درصدي خاطره اي خوش از دولت دوازدهم
براي معلمان برجا بگذارند. پرداخت ناقص فوق العاده شغل در حالی است که چندي پیش محمدباقر نوبخت در لایو اینستاگرامیش اعلام کرد منابع لازم براي پرداخت فوق العاده ویژه 50 درصدي

 
معلمان را اختصاص داده، اما از اینکه چرا آموزش و پرورش آن را اعمال نکرده، اطلاعی ندارد. 

معلمان می گویند تا پیش از این تصور می شد منابع مالی کافی وجود ندارد، اما با این صحبت نوبخت معلمان به دنبال پاسخ این سوالند که چرا با وجود اینکه منابع مالی وجود دارد، اما وزارتخانه آن را



 
در احکام درج نکرده است. معلمان معتقدند وزارت آموزش و پرورش فوق العاده ویژه را از 9درصد تا 21درصد با شرایط عجیب و غریب جیره بندي کرده است. 

منبع: اندیشه معاصر



سرمایه گذاران آذربایجان غربی ماه ها در راهرو ادارات سرگردان اند

منبع: کرد پرسشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/05/03

سرویس آذربایجان غربی- استاندار آذربایجان غربی با انتقاد از برخی کم کاري و تعلل هاي مدیریتی در تسهیل جذب سرمایه گذاري گفت: مانع زدایی و تسهیل فرآیندهاي سرمایه گذاري در
آذربایجان غربی باید سرعت بگیرد. این قابل قبول نیست که سرمایه گذاري ماهها در راهرو ادارات سرگردان و بلاتکلیف بماند.

سرویس آذربایجان غربی- استاندار آذربایجان غربی با انتقاد از برخی کم کاري و تعلل هاي
مدیریتی در تسهیل جذب سرمایه گذاري گفت: مانع زدایی و تسهیل فرآیندهاي سرمایه
گذاري در آذربایجان غربی باید سرعت بگیرد. این قابل قبول نیست که سرمایه گذاري ماهها

 
در راهرو ادارات سرگردان و بلاتکلیف بماند. 

به گزارش کردپرس، محمدمهدي شهریاري روز یکشنبه سوم مرداد در جلسه بررسی موانع
پروژه هاي سرمایه گذاري با تبریک فرا رسیدن عید غدیر، در واکنش به گلایه برخی سرمایه
گذاران از روند کُند فرآیندهاي سرمایه گذاري، خطاب به مدیران مربوطه تاکید کرد: امروز
ایجاد اشتغال یک دغدغه جدي است. همه موظف هستیم با رعایت قوانین بالادستی از جمله
حراست از منابع طبیعی و محیط زیست نسبت به تسهیل فرآیندهاي سرمایه گذاري و

 
ممانعت از خروج سرمایه ها از استان اقدام نماییم. 

اوي با اشاره به اینکه در این شرایط سخت اقتصادي داخلی و از سوي دیگر فرش قرمزي که
دیگر استانها و حتی کشورهاي همسایه براي سرمایه گذاران پهن کرده اند، هر گونه کم
کاري به بهانه وجود قوانین مزاحم قابل قبول نیست افزود: اگر چه قوانین مزاحم در برخی

مواقع در مسیر سرمایه گذاري موجب کُندي فرایند ها می شود اما این دلیل نمی شود مدیران ریسک پذیر و جسور نبوده و با شناخت دقیق از همه قوانین موجود در امر تسهیل سرمایه گذاري اقدام

 
ننمایند. 

 
استاندار آذربایجان غربی تاکید کرد: تا لحظه اي که مسئولیت داریم باید با جدیت کامل از تولید پشتیبانی کنیم تا فرصت هاي بیشتري براي اشتغال جوانان فراهم گردد. 

شهریاري ادامه داد: بهبود محیط کسب و کار و تسهیل و رفع موانع تولید و نیز امنیت سرمایه گذاري جزو شاخص هاي مثبت اقتصادي استان بشمار می رود و این شاخص ها باید تقویت و زمینه حضور

 
بیش از پیش سرمایه گذاري را موجب شود. 

 
گفته می شود؛ در این جلسه موانع سرمایه گذاري در سه پروژه بزرگ اقتصادي استان بررسی و دستورات لازم براي رفع آنها صادر شد. 

 
در کردپرس بیشتر بخوانید؛ 

 
کلاف پیچیده بروکراسی بر دست و پاي آذربایجان غربی 

کشف ردپاي عدم مسئولیت پذیري در پروژه هاي سرمایه گذاري آذربایجان غربی



کارآفرینی با طعم ترشی در روستاي پیریوسفیان

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/05/03

یکی از اهالی روستاي پیریوسفیان در استان قزوین ، توانسته با فعالیت در حوزه تولید ترشی، علاوه بر اشتغالزایی براي خود، زمینه اشتغال دیگران را هم فراهم کند.

یکی از اهالی روستاي پیریوسفیان در استان قزوین ، توانسته با فعالیت در حوزه تولید ترشی، علاوه بر اشتغالزایی براي خود، زمینه اشتغال دیگران را هم

 
فراهم کند. 

 
به گزارش خبرنگار ما، آقاي محمدي کارآفرین ساکن روستاي پیریوسفیان است که در زمینه تولید انواع ترشی و خیارشور فعالیت دارد. 

 
در این کارگاه خانگی 20 نوع محصول تولید می شود و شش نفر هم کار می کنند. 

 
توجه به سلیقه مصرف کننده و تولید با کیفیت باعث شده است  که محصولات این کارگاه بازار خوبی داشته باشد. 

 
سرمایه اندك و خطرپذیري کم، راهکاري مهم براي ایجاد اشتغال و درآمد در مشاغل خانگی ست که البته نیاز به حمایت دارد. 

 
 معاون صنایع کوچک شرکت شهرك هاي صنعتی استان در خبر 20 گفت: براي حمایت از صنایع کوچک با رویکرد سخت افزاري و نرم افزاري در خدمت تولید کنندگان هستیم. 

کشاورز افزود: واگذاري زمین و تامین زیر ساخت هاي لازم براي استقرار شرکت ها، دریافت حق انتفاع به صورت نقد و اقساط و تنفس شش ماه ابتداي قرار داد و پرداخت یارانه براي حضور شرکت ها
در نمایشگاه هاي معتبر جهانی از جمله اقدامات صورت گرفته است.



ارتقاي ضربتی تولید و کیفیت لوازم خانگی ایرانی

منبع: شبکه خبرشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/05/03

صنعت لوازم خانگی از جمله صنایعی است که در بحران تشدید تحریم ها تسلیم نشد و با اتکا به توان داخل، توانست به رشد داخلی سازي و قطع وابستگی به واردات در برخی بخش ها دست
یابد.

صنعت لوازم خانگی از جمله صنایعی است که در بحران تشدید تحریم ها تسلیم نشد و با اتکا به توان داخل، توانست به رشد داخلی سازي و قطع وابستگی به واردات در برخی بخش ها دست

 
یابد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شبکه خبر، صنعت لوازم خانگی در اوضاع جنگ اقتصادي نه تنها تسلیم خروج شرکت هاي خارجی نشد بلکه با داخلی سازي قطعات و صرفه جویی ارزي، توانست تولید را

 
350 درصد و اشتغال را 400 درصد افزایش دهد. 

 
 

کد ویدیو دانلود فیلم اصلی

0:00



افزایش آشفتگی هاي بحران زا در پایان دولت دوازدهم

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/05/03

هرچند که به عنوان کارمند و حقوق بگیر دولت بودن بخواهند گناه خود را توجیه کنند. در کشوري که علم اقتصاد در آن غالبا مورد قبول دولت هاي مستقر نیست...

هرچند که به عنوان کارمند و حقوق بگیر دولت بودن بخواهند گناه خود را توجیه کنند. در کشوري

 
که علم اقتصاد در آن غالبا مورد قبول دولت هاي مستقر نیست... 

 
مهدي نظیفی &– تحلیل گر اقتصاد 

جهش هاي اقتصادي کشورها، عمدتا حاصل تمرکز بر موضوع تولید و افزایش بهره وري بنگاه ها
بوده است. با توجه به نمونه هایی مانند چین که با اصلاحات ساختاري اقتصادي، تمرکز بر تولید و
افزایش بهره وري بنگاه هاي خود توانست از سال 1980 تاکنون به طور متوسط، به رشد 10
درصدي در اقتصاد برسد و در لیست اول اقتصادهاي پرشتاب در حال رشد قرار گرفت. هند هم از
سال 1991 با آغاز نمودن اصلاحات ساختاري در اقتصاد، باعث افزایش فضاي تولید و خدمات

 
متنوع و رشد قابل توجه اقتصادي این کشور شد. 

در ایران موانع متعددي از رونق تولید جلوگیري می کند که براي رفع آنها باید با استفاده از ظرفیتهاي فعلی قانون تجارت، از تولید نوآورانه و مشارکت همه افراد کشور در امر تولید، با تحریک جامعه
براي کارآفرینی، تقویت تعاونی هاي کارآفرینان به همراه نوآوران علمی و تجربی به ویژه در بنگاه هاي کوچک و متوسط، تشویق ها و تسهیلات براي کاربرد بیشتر دانش روزدر فعالیت بنگاهها استفاده و
موجبات رونق بازارها و تولید کالا و خدمات متنوع شد همچنین با تقویت ساختارهاي نظام مالکیت فکري، تامین آسان منابع مالی، معافیتهاي محدود مالیاتی با هدف تقویت همه استارت آپ ها چه

 
کوچک و چه بزرگ را در پیش گرفت تا اجراي جدي این سیاستها موجب تشویق کارآفرینان به نوآوري، خلق ایده هاي جدید و کارآفرینی و اشتغال شود. 

این روش ها می تواند زمینه مشارکت آحاد جامعه را در اقتصاد فراهم کند ونتایج آن همانا رشد اقتصادي و افزایش رفاه عمومی در جامعه است. لازم به یادآوریست که ناآگاه بودن عمدي یا غیرعمدي

 
دولتمردان اقتصاددان کشور از فاجعه اي که بر اقتصاد دراین سرزمین می گذرد و بدتر از آن، افتخار به ناآگاه بودن، هم غیرقابل توجیه هم گناه بزرگی براي آنهاست. 

هرچند که به عنوان کارمند و حقوق بگیر دولت بودن بخواهند گناه خود را توجیه کنند. در کشوري که علم اقتصاد در آن غالبا مورد قبول دولت هاي مستقر نیست، کسانی که علم اقتصاد می دانند و از
تجربیات موفق کشورهاي دیگر آگاه هستند، حداقل کاري که می توانند بکنند این است که نتایج دانش و تجربه خود را بیان کنند تا بهانه اي براي کسی، براي آگاه نبودن یا دسترسی نداشتن به

 
روشهاي علمی رفع مشکلات اقتصادي کشور باقی نماند. 

مسعود نیلی، مشاورسابق رئیس جمهور روحانی، در نشست گروهی اقتصاددانان با رئیس جمهورمنتخب گفت:«تامین مالی، تامین انرژي، تامین خدمات عمومی، تامین بودجه عمومی، تامین خدمات
اجتماعی، نظام مبادله با دنیا، 6 مشکل اولویت دار کشور است و کارکردهاي این زنجیره در حال حاضر به طور کامل مختل است. اقتصاد ایران در آستانه وقوع یک شرایط تورمی شدید غیرقابل کنترل
است». از سوي دیگر خوانساري نایب رییس اتاق ایران هم درمطلبی هشدارآمیز نوشت:«طبق آمار بانک مرکزي میزان نقدینگی از 3700 هزار میلیارد عبور کرده و نسبت به دوسال پیش 2برابر شده.
اگرچه طی ماه هاي گذشته نسبت به عواقب افزایش نقدینگی براقتصاد و تورم هشدار داده شده اما دریغ. با این روند در ماه هاي آینده دولت با تورمی رو به رو خواهد شد که هیچ گاه درکشور تجربه
نشده است». آمار تکان دهنده و نگران کننده از ولنگاري در چاپ پول در بهار 1400 و استقراض جدید دولت از بانک مرکزي، به همراه اخبار مربوط به پیشرفت هاي ایران در زمینه هسته اي، احیاي
برجام را در مذاکرات وین پیچیده تر کرده همچنین باعث تقویت انتظارات تورمی در بازار شده است. هرچند بانک مرکزي تلاش دارد تا پایان دولت دوازدهم، قیمت دلار را در مرز روانی 25 هزار تومان
نگه دارد ولی نرخ سود بین بانکی که حدود 10 روز پیش به کمتر از 18 درصد رسید بعد از حدود یک سال بار دیگر به بالاي 18 درصد بازگشته که نشان از پایان منابع مالی دولت دارد. این نرخ در

 
آبان ماه گذشته به 23 درصد رسیده بود. 

از سوي دیگر براساس گزارشات مرکز آمار ایران 89 درصد از فقراي ایران شامل 59 درصد شاغلانی هستند که عمدتا در مشاغل غیررسمی کار می کنند و درآمدشان براي تامین گذران حداقل زندگی
کافی نیست؛30درصد باقی فقرا بازنشسته هایی هستند که مستمریشان براي تامین حداقل زندگی کافی نیست. بسیاري از مردم با اینکه کار می کنند و شاغلند یا قبلا شاغل بودند، اکنون فقیرند و از
عهده تامین حداقل هزینه هاي زندگی شان برنمی آیند. اکنون به این آمارها، باید موارد زیر را هم اضافه نمود. جمعیت بخشهایی از کشور که با خسارات مالی وارده به زمینهایشان و تلفات انسانی بر اثر
جاري شدن سیل روبرویند همچنین خسارات خشکسالی و بی آبی در جلگه حاصلخیز خوزستان که داراي رودخانه هاي پرآب فراوان در هر گوشه آن است و در بلوچستان و استانهاي جنوبی که باعث
آوارگی و بیکاري مردم در آن نواحی شده است. نماینده آبادان گفت:«خوزستان در حال نابود شدن است. در گزارش هاي مربوط به قطعی برق، تقصیر را به گردن طبیعت، بارش کم و گرماي زیاد
انداختید. از بی مدیریتی و بی توجهی خودتان حرف بزنید بترسید که آه مادران دلشکسته خوزستان دامنتان را بگیرد. مردم خوزستان در گرماي 50 درجه، از نفت، گاز و خرما و نخل ها مراقبت کردند
اما حالا شاهد نخل هاي زنده به گور شده هستیم». بخش زیادي از این مصیبتها حاصل نگاه نهایت غیرعلمی ساده انگارانه دولتی در حل مسائل کشور است. نتایج سرمایه گذاري هاي کارشناسی نشده
در سدسازي هاي بی رویه همچنین در صنعت فولاد کشور که بعنوان الگوي موفق توسعه در ایران معرفی می شد اکنون در بی سابقه ترین خشکسالی ها در50 سال اخیر، تغییرات شدید اقلیمی، بی
آبی دشتهاي اطراف اصفهان آشکار شده و به معضل غیر قابل حل دولت تبدیل گردیده، در خوزستان به شکل بی آبی شدید آشکار می شود که قربانیان آن نخلستانها، گاومیشها ومردم هستند که شغل،

 
منبع درآمد و زندگی آنها را از بین برده چون در خوزستان اگر نخلستان بخشکد یا گاومیش شان بمیرد نان آور خانه شان مرده است. 

از سوي دیگر عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت:«تورم افسارگسیخته و فساد اقتصادي ناشی از آن، کمر مردم را شکسته و قطعی مکرر برق، آب و مسئله خشکسالی مردم را به ستوه آورده است. ما
مجلسی ها اما هر روز برنامه هاي غیر ضروري را در دستور قرار می دهیم و به دولت و وزراء صرفا تذکر می دهیم». حسینی، وزیر اسبق اقتصاد و عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: «در ماه
هاي آینده شاهد تورم هاي بالایی در اقتصاد ایران خواهیم بود، از سال 93 تاکنون هیچ سالی نبوده که نرخ تورم کمتر از 22 درصد بوده باشد. از آبان 99 تاکنون تورم نقطه به نقطه همواره بالاي 50
درصد بوده است». نباید تردید داشته باشیم که حدود 400هزار میلیارد تومان کسري بودجه امسال دولت، حداقل تورم 60 الی 70 درصدي، موج گرانی هاي جدید و سپس بحران هاي جدید اقتصادي

 
و اجتماعی را در پیش خواهد داشت. 



همچنین به دنبال کاهش 90 درصدي برق کارخانجات، قیمت سیمان در تهران به پاکتی 70هزار تومان و در برخی شهرستانها به 100هزار تومان رسیده و سازندگان می گویند در حال حاضر بسیاري از
کارگاه هاي ساختمانی تعطیل شده اند. این شرایط بزودي خود را به شکل تشدید بیکاري در ساخت وساز مسکن و سایر پروژه ها همچنین آغاز افزایشهاي جدید قیمتهاي مسکن آشکار خواهد کرد.
درحالی که دولت بیش از 30 هزار میلیارد تومان به نیروگاههاي خصوصی بدهکار است و تاخیر در پرداخت مطالبات، ادامه فعالیت آنها را هر روز بیشتر از روز قبل تهدید می کند؛ علی آبادي مدیرعامل
مپنا گفت:«مشغول ساخت نیروگاه خورشیدي در افغانستان هستیم. به دنبال ایجاد ایستگاه هاي شارژ خودرو در کشور هستیم تا اگر مردم خودروي برقی می خرند به دلیل کمبود منبع تغذیه کننده در
راه نمانند». ستاري معاون علمی و فناوري رییس جمهوري هم گفت:«موفق به کسب تابعیت ایرانی براي برخی از نخبگان خارجی از عراق، افغانستان، سوریه، اسپانیا و دیگر کشورها شدیم. در سال قبل

 
نیز بورسی به 100 نفر اول کنکور افغانستان ارائه شد که به شکل جالبی 70 نفر اول آنها به ایران آمدند». یعنی ذهن مدیران ارشد از درك مشکلات و اولویتهاي اساسی کشور اینقدر دور شده است. 

 
از شعر سعدي یاد می کنیم: 

 
من از بینوایی، نیم روي زرد / غم بینوایان، رخم زرد کرد 

نخواهد که بیند خردمند، ریش / نه بر عضو مردم، نه بر عضو خویش



کارآفرینی کم هزینه با طعم عسل

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/05/03

بانوي موفق ایذه اي توانست با پرورش زنبور عسل براي خود و دیگران اشتغالزایی کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اهواز، طرح پرورش زنبور عسل مریم
حسینی از ابتداي پارسال در دهستان مرغاب بخش مرکزي ایذه آغاز شد و او توانست علاوه

 
بر اشتغال براي خود، اشتغال چند نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم را فراهم کند. 

حسینی مسئول صندوق حمایتی قرض الحسنه بسیج سازندگی ایذه گفت: با 250 کندوي

 
عسل شاهد اشتغال مستقیم 20 نفر نیروي کار زن و مرد در شهرستان ایذه بوده ایم. 

او بیان داشت: اعضاي صندوق با مبلغ 150 هزار تومانی سرمایه گذاري می کنند و ماهیانه
مبلغ 4 میلیون و 500 هزار تومان جمع آوري و در اختیار متقاضایان قرار می گیرد و ماهم با
کمک این وام قرض الحسنه توانستیم در زمینه زنبورداري علاوه بر ایجاد اشتغال براي خود

 
باعث روشن شدن چراغ کارآفرینی بانوان در شهرستان شویم. 

حسینی افزود: در طرح پرورش زنبور عسل و کندوداري مذکور تعداد 20 نفر از جمله 10 نفر مرد و 10 نفر زن که تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی (ره) هستند به کارگیري شده و

 
مشغول فعالیت هستند. 

مسئول صندوق حمایتی قرض الحسنه بسیج سازندگی ایذه ادامه داد: 40 نفر نیز به صورت غیر مستقیم در قالب نیروي کار در کنار این طرح در حال انجام فعالیت بوده که آن ها نیز از نیرو هاي تحت
پوشش نهاد هاي یاد شده هستند و 250 عدد کندو در اجراي این طرح مورد استفاده قرار گرفته است و میزان عسل تولیدي از آن در طول سال 700 کیلوگرم بوده است.



جزییات وام 100 میلیون تومانی اشتغال

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/05/03

پیام سپاهان -

 
پیام سپاهان - 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور اعلام کرد که در لایحه
بودجه امسال براي اشتغال گروه هاي هدف سازمان بهزیستی با اولویت زنان سرپرست خانوار

 
3 هزار میلیارد در نظر گرفته شده است. 

فاطمه عباسی (مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور)
درخصوص پرداخت وام 100 میلیون تومانی بهزیستی به ازاي ایجاد هر شغل ویژه زنان
سرپرست خانوار گفت: تاکنون براي اشتغال زنان، وام 50میلیون تومانی پرداخت می شده

 
است. 

وي با بیان اینکه در لایحه بودجه سال 1400، 3 هزار میلیارد تومان براي اشتغال نیازمندان
سازمان بهزیستی با اولویت زنان سرپرست خانوار در نظر گرفته شده است، گفت: این وام
براي گروه هاي هدف سازمان با اولویت زنان سرپرست خانوار در نظر گرفته شده است؛ البته

 
ابلاغیه آن هنوز ارسال نشده و براي اجرایی شدن باید ازسوي بانک مرکزي ارسال شود. 

عباسی با بیان اینکه براي پرداخت این وام با 16 بانک عامل تفاهم نامه نوشته شده است، درباره نحوه پرداخت آن این طور توضیح داد: این وام با ارائه مدرك شغلی یا فنی و حرفه اي و مجوز کسب وکار

 
به افراد واجد شرایط پرداخت می شود. 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور در ادامه با اشاره به اینکه حدود 240 هزار زن سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی قرار دارد، یادآور شد: این وام هم به

 
زنان سرپرست خانوار تحت پوشش براي راه اندازي اشتغال پرداخت می شود و هم به کارفرمایی که بتواند براي زنان سرپرست خانوار یا گروه هاي هدف سازمان شغل ایجاد کند، پرداخت می شود. 

عباسی در پاسخ به این سوال که آیا این وام فقط مشمول زنان سرپرست خانوار می شود؟ گفت: در لایحه بودجه زنان سرپرست خانوار در اولویت هستند، اما براي همه گروه هاي زنان سرپرست خانوار،

 
زنان آسیب دیده، معلولان و... است. 

منبع: ایسنا



خانه هاي مهارت در مناطق مختلف سیستان و بلوچستان راه اندازي می شود

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/05/03

پیام سپاهان -

 
پیام سپاهان - 

مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان گفت: راه اندازي خانه
هاي مهارت در محلات و مناطق مختلف استان از جمله سکونتگاه هاي غیر رسمی و روستاها

 
به جدیت دنبال می شود. 

زهرا ابراهیمی اظهارداشت: هفته ي جاري، هفته ي ملی مهارت و کارآفرینی نامگذاري شده
و از آنجا که دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان یکی از مهمترین
اهدافی که دنبال می کند، فراهم ساختن بستري براي توانمندسازي زنان و دختران بوده و

 
مهارت آموزي از جمله مولفه هاي مهم براي تحقق این هدف است. 

وي افزود: خانه ي نون و قلم که به تازگی در حاشیه ي شهر زاهدان راه اندازي شد علاوه بر
اینکه فرصتی براي بازي و تفریح کودکان را فراهم می کند به آنان مهارت هاي مختلفی را

 
نیز می آموزد. 

مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان بیان کرد: خانه ي مهارتی

 
که در یکی دیگر از مناطق در پهنه ي شمالی زاهدان راه اندازي شده و داراي کتابخانه   است هم به صورت تخصصی به مهارت آموزي مادران و کودکان می پردازد. 

وي اظهارداشت:ارائه تسهیلات ویژه کارفرمایی در چندین مرحله و با همکاري دستگاه هایی نظیر کمیته ي امداد امام خمینی(ره) و بهزیستی نیز انجام که منجر به مهارت آموزي و ورود زنان به بازار کار
شده که می توان به راه اندازي کارگاه پارچه بافی و پوشاك در برخی مناطق سیستان و بلوچستان اشاره کرد و این روند به صورت مستمر براي تقویت بازارهاي فروش محصولات و بازارسازي دنبال می

 
شود. 

ابراهیمی خاطرنشان کرد: همایش زنان کارآفرین و برگزاري دوره هاي آموزشی مهارت آموزي و کارآفرینی با همکاري موسسات مردم نهاد در سطح سیستان و بلوچستان و براي تسهیلگران نیز پارسال

 
برگزار شد. 

وي گفت: در سالجاري نیز تلاش شده که پایشی جدي براي شناسایی مناطق مختلف برحسب نیاز صورت گیرد تا با استفاده از ظرفیت هاي موجود خانه هاي مهارت بیشتري در سطح سیستان و

 
بلوچستان راه اندازي شود. 

مدیرکل دفتر امور زنان و خانواده استانداري سیستان و بلوچستان بیان کرد: در برنامه هاي این دفتر زنان بند نسوان زاهدان نیز فراموش نشده و در تلاش هستیم با استفاده از ظرفیت مربیان و تسهیل

 
گران به آنان مهارت هاي مختلف آموزش داده شود. 

وي ادامه داد: فراهم ساختن مهارت آموزي دختران مراکز شبه خانواده ها نیز در دستورکار دفتر قرار گرفته و خوشبختانه محصولات این کارگاه هاي آموزشی با کیفیت بسیار عالی در دسترس قرار

 
گرفته شده است. 

ابراهیمی گفت: خانه خلاق صنایع دستی در سیستان و بلوچستان نیز ظرفیت بسیار خوبی براي آموزش مهارت هاي نوین مبتنی بر خلاقیت و با تکیه بر اهرم فناوري در اختیار علاقه  مندان قرار داده
که دفتر براي تقویت سپهر آموزشی این خانه و بهره مندي زنان بیشتري از آن برنامه هاي خوبی را تدوین و اجرا کرده است.



3000 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار در اردبیل پرداخت شد

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/05/03

اردبیل-سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل از تخصیص 3 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار خبر داد و گفت: از سال 96 با جهش میزان تسهیلات در استان روبه

 
رو هستیم. 

بهروز رحیم زاده در گفت وگو با خبرنگار مهر، به افزایش سقف تسهیلات ایجاد اشتغال پایدار در اردبیل اشاره و اظهار کرد: از سال 96 به اکنون از 415 میلیارد تومان اعتبار سهم استان از محل قانون

 
حمایت از ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري 331 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه مطابق قانون تسهیلات ارزان قیمت اشتغال روستایی به منظور ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی، عشایري و شهرهاي زیر 10 هزار نفر جمعیت پرداخت شد افزود: تعداد 3 هزار

 
321 طرح اشتغالزا با اجراي این طرح و با دریافت تسهیلات ارزان قیمت وارد چرخه اقتصادي شدند. 

این مسئول با تاکید بر اینکه عمل نظارت همزمان با اعطاي تسهیلات به طرح ها انجام می شود افزود: هرگونه انحراف از اجراي طرح یا عدم انجام تعهد اشتغال به ازاي دریافت هر 150 میلیون تومان

 
پس از تذکر کتبی منجر به تبدیل به دین و بازگشت تسهیلات با نرخ سود 24 درصد خواهد شد. 

رحیم زاده عنوان کرد: مطابق با آئین نامه جدید آن دسته از طرح هایی که تا قبل از سال 99 تسهیلات خود را دریافت کرده و با توجه به تورم موفق به اتمام و بهره برداري نشده اند با تأیید کمیته فنی

 
می توانند از تسهیلات متمم بهره مند شوند. 

وي با عنوان اینکه تسهیلات اشتغال روستایی توسط چهار بانک توسعه تعاون، کشاورزي، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید در حال پرداخت است تصریح کرد: بانک هاي عامل با تسریع در انجام

 
هماهنگی هاي لازم فرایند پرداخت تسهیلات به طرح هاي نیمه تمام را آغاز کنند. 

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همچنین با تاکید بر اینکه بانک ها تکلیف متقاضیان تسهیلات را در همان ابتداي کار مشخص کنند گفت: به دلیل محدودیت منابع، بانک ها بر
اساس اولویت و ضریب پیشرفت طرح ها اقدام به پرداخت تسهیلات متمم کنند.



تحقق عدالت جنسیتی و توجه به مطالبات زنان در اولویت است/ دولت آینده از «کمند» حمایت کند

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/05/03

پیام سپاهان - معصومه ابتکار: رویداد کمند حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران دانشجو بود که امیدواریم که همه دانشگاه هاي کشور بتوانند این رویداد را اجرا کنند.

پیام سپاهان - معصومه ابتکار: رویداد کمند حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي
براي دختران دانشجو بود که امیدواریم که همه دانشگاه هاي کشور بتوانند این رویداد را

 
اجرا کنند. 

معصومه ابتکار: رویداد کمند حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران

 
دانشجو بود که امیدواریم که همه دانشگاه هاي کشور بتوانند این رویداد را اجرا کنند. 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوري گفت: در دولت دوازدهم تمام تلاش خود را به کار
گرفتیم تا با همکاري و هم پیمانی با دستگاه هاي مختلف، تحقق عدالت جنسیتی و توجه به

 
مطالبات و و نیازهاي ضروري زنان و تحکیم بنیان خانواده را در اولویت قرار دهیم. 

معصومه ابتکار در سخنان ویدیوکنفرانس در آیین اختتامیه رویداد کمند (طرح ملی کار،
مهارت و نوآوري دختران دانشجو) دانشگاه شیراز اظهار کرد: رویداد کمند حرکتی امیدآفرین
و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران دانشجو بود که امیدواریم که همه دانشگاه هاي
کشور بتوانند این رویداد را اجرا کنند.جاي بسی خوشحالی است که توانستیم از اواخر سال

 
97 کار مشترکی را در قالب رویداد کمند براي تقویت مهارت هاي کارآفرینی و کسب و کار دختران دانشجو انجام دهیم. 

 
وي ادامه داد: خوشبختانه تاکنون دو دوره از اجراي طرح کمند با همکاري بسیار ارزشمند دانشگاه ها انجام شده و در دوره دوم 16 استان این رویداد را اجرا کردند. 

 
ابتکار بیان کرد: یکی از بهترین همکاري هاي ما با وزارت علوم بوده است که جا دارد از تمامی مسئولین این وزارتخانه تشکر و قدردانی ویژه اي داشته باشم. 

 
این مقام مسوول عنوان داشت: در حقیقت ما یک الگوسازي انجام دادیم. الگویی که قابلیت تکرار در همه دانشگاه ها را دارد و حتی براي پسران دانشجو نیز قابل اجرا است. 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور، افزود: اختتامیه رویداد کمند باید آغاز حرکتی براي تقویت مهارت هاي کسب و کار دانشجویان دختر باشد تا دختران دانشجوي ما بتوانند در ترم آخر تحصیلی

 
با فضاي کسب و کار و اشتغال آشنا شوند. 

وي با اعتقاد به اینکه یکی از مهمترین ابعاد کار کمند به نتیجه رساندن ایده هاي خلاقانه دانشجویان است، گفت: سایر دانشگاه ها نیز می بایست این تجربه و الگو را از دانشگاه هایی که این طرح را

 
انجام دادند، بگیرند. البته ما اتفاقات رخ داده در این رویداد را مستندسازي می کنیم و در اختیار سایر دانشگاه ها قرار می دهیم. 

ابتکار افزود: دانشگاه هایی که این طرح را اجرا کردند باید این رویداد را آغاز کار خود تلقی کنند و دانشگاه شیراز هم بایستی نهالی که امروز کاشته شده را تبدیل به باغی پرثمر کند. در واقع این کار

 
نباید محدود به یک رویداد شود بلکه باید استمرار داشته باشد. 

وي درخواست کرد: دولت آینده نیز می بایست شرایطی را براي ادامه یافتن این کار ارزشمند و حمایت از دختران براي ورود به کسب و کار فراهم کند. امیدوارم این افق گشایی که در دولت دوازدهم

 
اتفاق افتاده است ادامه پیدا کند و این افق کماکان براي جوانان و دانشجویان باز بماند و منشا امید، تحرك، تلاش و خلاقیت براي نسل آینده باشد. 

 
نقش آفرینی بانوان در مقیاسی فراتر از مراکز دانشگاهی 

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري نیز در این آیین اظهار کرد: طرح ملی کمند با حمایت معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده و صندوق هاي حامی کارآفرینی با

 
هدف ایجاد ارتباط بین دانشجویان و شرکت هاي دانش بنیان در دانشگاه هاي منتخب سراسر کشور برگزار شد که جا دارد از تمام تلاشگران در این عرصه قدردانی کنم. 

غلامرضا غفاري ادامه داد: آنچه که در دنیاي مدرن و جدید موجب ایجاد هویت می شود، توانایی ها و قابلیت هایی است که کنشگران اجتماعی به ویژه کنشگران جوان و دانشجویان ما کسب می کنند و
از طریق دستاوردها، توانایی ها و قابلیتی که دارند هم عزت نفس و خودپنداري مثبتی را براي خود رقم می زنند، هم نوعی امید و اعتماد در آنها تقویت می شود و هم راحت تر می توانند ارتباط و پیوند

 
خود را با چرخه زندگی حفظ کنند. 

 
وي افزود: بی تردید چنین قابلیتی امکان اثرگذاري و داشتن توانایی و قدرت را در آنها تقویت می کند. 

غفاري اضافه کرد: برنامه کمند یکی از برنامه هایی است که در حوزه فرهنگی و در راستاي تقویت توانمندي هاي فرهنگی و اجتماعی دانشجویان مورد توجه قرار گرفت که این برنامه در تعداد قابل

 
توجهی از دانشگاه هاي کشور با حمایت معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوري و اهتمام مجموعه هاي دانشگاهی اجرا شد. 

 
وي یادآور شد: تلاش ما بر این است که توانمندي و داشتن خودپنداره مثبت و احساس مثبت نسبت به زندگی و دوره دانشجویی را در دختران دانشجو تقویت کنیم. 

غفاري بیان داشت: با توجه به اثرگذاري و تأثیري که دختران و زنان ما در فرآیند توسعه فرهنگی و اجتماعی جوامع انسانی دارند این برنامه ها می تواند بسترسازي هاي لازم را در این زمینه فراهم کند.
وي عنوان داشت: این رویدادها می تواند این امکان را فراهم کند تا در مقیاسی فراتر از مراکز دانشگاهی شاهد اثرگذاري و نقش آفرینی بیشتر براي دختران و زنان باشیم که این امر در فرآیند توسعه

 
نقش بی بدیل و ارزنده اي دارد. 

غفاري یادآور شد: در حقیقت توسعه فرهنگی و اجتماعی با ارتقاي کیفیت زندگی تعریف می شود. کیفیت زندگی مجموعه نظام تعاملات و ارتباطاتی است که در بین کنشگران اجتماعی شکل می گیرد.

 
رویدادي مانند کمند نقش بسزایی در ایجاد هویتی دارد که افراد براي خود خلق می کنند و این هویت را در تحولات اجتماعی باز تعریف می کنند. 

وي اظهار کرد: البته آثار و پیامدهاي رویداد کمند باید فراتر از جمع دانشگاهی و دانشجویی تعریف شود و باید شاهد اشاعه و ترویج و سرایت پذیري این رویداد به عرصه هاي دیگر حیات و مناسبت

 
هاي اجتماعی باشیم. امیدوارم این نوع برنامه ها با توجه به اثر و پیامدهاي مثبتی که دارند ادامه پیدا کنند. 

غفاري ادامه داد: اگر این برنامه ها بدون محدودیت هاي کرونایی و به صورت حضوري برگزار می شد قطعا شاهد اثرات مثبت بیشتري از این رویدادها بودیم. به هر حال این مجموعه باید گسترش پیدا
کند و گسترش این مجموعه منوط به تلاش و اهتمام فعالیت و کنشگري ارزنده اي است که از ناحیه دانشجویان صورت می گیرد. در واقع دانشجویان نقش اول را در برگزاري و استمرار این رویدادها

 
عهده دار هستند و مجموعه هاي دیگر تسهیل گر هستند. امیدواریم این تلاش و کوشش ادامه دار باشد. 

 
تبدیل طرح کمند به یک سنت دانشگاهی 

مدیرکل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم و تحقیقات و فناوري هم در این آیین، اظهار کرد: امیدوارم این آیین اختتامیه آغازي براي بازیابی هویت و توانمندي دختران دانشجو براي کمک به توسعه

 
کشور باشد. 

محمد هادي عسکري ادامه داد: طرح کمند از ویژگی هاي متعددي برخوردار است. زنان بخش بزرگی از جامعه را تشکیل می دهند و اگر ما بخواهیم به توسعه به عنوان یک آرمان ملی توجه کنیم حتما

 
باید به مشارکت گسترده بانوان در نوسازي اقتصادي ملی و توسعه اجتماعی توجه کنیم و امکان رشد و شکوفایی استعدادهاي همه اقشار جامعه از جمله زنان و دختران را فراهم کنیم. 

وي با اعتقاد به اینکه رویداد کار، مهارت و نوآوري جنبه کارآفرینی داشت، گفت: با توجه به رسالت دانشگاه و به رسمیت شناختن نقش و راهبرد اصلی دانشگاه در توجه به مسایل اجتماعی پیرامون



 
دانشگاه، ما به این نتیجه رسیدیم که باید از ظرفیت جمعیت جوان زیر 40 سال و فرصت ارزشمندي که جوانان دانشجو در اختیار کارگزاران کشور قرار می دهند استفاده کنیم. 

عسکري بیان داشت: در حال حاضر فضاي اشتغال دولتی جوابگوي نیاز گسترده دانش آموختگان دانشگاه ها نیست. از طرفی ما موظف هستیم که با برنامه هایی که تدارك می بینیم و تلاشی که براي

 
افزایش ضریب اشتغال پذیري دانش آموختگان دانشگاه ها داریم به حل این مشکل کمک کنیم. 

وي افزود: طرح کمند یکی از طرح هاي محوري و راهبردي بود که توانست در این زمینه نقش خود را ایفا کند. جاي بسی خوشحالی است که با همت سرکار خانم دکتر ابتکار و تلاش رؤساي دانشگاه
ها در تعداد قابل توجهی از دانشگاه کشور طرح کمند را در فاز اول و دوم دنبال کردیم و امیدواریم بتوانیم این طرح را در استان هاي دیگر هم در قالب موافقت نامه اي که امضا شده پیگیري کنیم و

 
شاهد راه اندازي طرح کمند در دانشگاه هاي کشور باشیم. 

عسکري ادامه داد: نقطه برجسته اي که در طرح کمند دنبال شد، برخورداري از صندوق کارآفرینی امید در این طرح است که طرح هاي برگزیده می توانند از این طریق تسهیلات خوبی دریافت کنند و

 
برخورداري از این تسهیلات می تواند روحیه امید و خودباوري را در نسل فرهیخته و توانمند دختران دانشجوي ما تقویت کند. 

وي افزود: طرح کمند و سایر طرح هایی که در بسته توانمندسازي دختران کشور اجرا شدند به حدي از بلوغ و کفایت رسیدند که مجموعه هاي دانشجویی و معاونت فرهنگی اجتماعی دانشگاه ها هم

 
می توانند در سنوات آینده این طرح را به یک سنت دانشگاهی تبدیل کنند. 

مدیر کل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم و تحقیقات و فناوري ابراز کرد: امیدواریم این طرح که مزایاي گسترده و دستاوردهاي بسیار شگرفی را براي خانواده ها، دختران دانشجو و جامعه اسلامی دارد

 
به صورت ویژه دنبال شود. 

 
بالفعل کردن پتانسیل هاي بالقوه دانشجویان 

حمید نادگران، رییس دانشگاه شیراز نیز در این آیین اظهار داشت: بیش از یک سال و نیم است که جهان با پاندمی کرونا مواجه است و در طول این مدت بسیاري از کسب و کارها آسیب دیدند و برنامه

 
هاي آموزشی و پژوهشی دانشگاه ها نیز به صورت مجازي ادامه پیدا کرد. 

 
وي افزود: دانشگاه بزرگ شیراز پس از شیوع بیماري کرونا طرح هاي مختلفی را در زمینه هاي مختلف براي اقشار مختلف دانشگاهیان به ویژه دانشجویان ارائه داد 

نادگران ادامه داد: ما به راحتی توانستیم از تهدید کرونا فرصت بسازیم. وبینارها و برنامه هاي بسیار خوب فرهنگی که از طریق فضاي مجازي برگزار شد، یکی از مهمترین اقدامات دانشگاه در دوران

 
کرونا به شمار می رود. 

وي اضافه کرد: دانشگاه شیراز به عنوان یکی از دانشگاه هاي برتر و تراز یک کشور از همان ابتداي شیوع بیماري کرونا درصدد کاهش افسردگی ها و مشکلات روحی و روانی ناشی از کرونا بود و برنامه

 
هاي بسیار خوبی نیز در این زمینه از سوي معاونت حوزه فرهنگی دانشگاه تدارك دیده شد. 

نادگران یادآوري کرد: یکی از برنامه هاي ما در دوران کرونا برگزاري رویداد کمند بود. ما بر این باور هستیم که در دانشگاه علاوه بر آموزش و پژوهش، فعالیت هاي فوق برنامه دانشجویی نیز از اهمیت

 
ویژه اي برخوردار است. 

وي بیان داشت: دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم در دنیا دانشگاه هایی هستند که بر اساس نوآوري و فن آوري، مهارت و حل مسائل جامعه بنا گذاشته شده اند. دانشگاه شیراز نیز براي تحقق این امر به

 
سمت برنامه هایی از جمله برگزاري رویداد کمند رفته است. 

نادگران عنوان کرد: رویداد کمند ویژه دختران دانشجوي دانشگاه شیراز برگزار شد و ما از دختران دانشجو خواستیم که مهارت و نوآوري خود را در قالب برخی از کارهاي هنري و تجاري به منصه ظهور

 
برسانند. 

وي ادامه داد: خوشبختانه تعداد قابل توجهی از دانشجویان در این طرح شرکت کردند و امروز که به اختتامیه این رویداد می رسیم متوجه شدیم که دختران دانشجوي ما از استعدادها، مهارت ها و

 
نوآوري هاي بسیاري برخوردار هستند که باید به آنها کمک کنیم و این پتانسیل هاي بالقوه را بالفعل کنیم. 

این مقام مسئول عنوان کرد: دانشجو در کسوت دانشجویی اگر در محیط و فضایی قرار بگیرد که پتانسیل ها و توانمندي هاي خود را اثبات کند و با جدیت پیش برود می تواند مهارت هاي را یاد بگیرد

 
و حتی این مهارت ها را به دیگران آموزش بدهد. 

وي ابراز کرد: امیدواریم این برنامه ها در دانشگاه ها به مثابه دانشگاه هاي مهارت آموز به عنوان بخشی از مهارت هاي اصلی پیگیري شود و در این رویدادها از پتانسیل ها و توانمندي هاي دانشجویان

 
پسر و دختر استفاده کنیم. 

رییس دانشگاه شیراز بیان کرد: برگزاري این رویدادها هم باعث ایجاد فضاي سعی و خطا براي دانشجویان می شود و هم شرایطی را براي مسئولیت پذیري در بین دانشجویان فراهم می کند و امیدواریم
که بخش قابل توجهی از دانشجویان بتوانند از این طریق هنرهاي خود را در آینده در شرکت هاي معتبر و شناخته شده استارت آپی و دانش بنیانی پیش ببرند. ما نیز در دانشگاه شیراز زمینه مناسبی

 
را براي بهره بردن از تمامی این جذابیت ها و پتانسیل ها فراهم می کنیم. 

طرح ملی کار، مهارت و نوآوري دختران دانشجو موسوم به کمند با هدف آشنایی دختران دانشجو با مفاهیم کار، مهارت آموزي و کارآفرینی، برگزاري کارگاه هاي تخصصی کار و مهارت افزایی براي
دختران، ایجاد ارتباط بین دانشجویان و شرکت هاي دانش بنیان، پارك هاي علم و فناوري و صندوق هاي حامی کارآفرینی در دانشگاه هاي منتخب سراسر کشور برگزار شد. ارائه محصولات و طرح
هاي دختران دانشجو جهت بازدید صاحبان صنایع، ایجاد فضاي با نشاط در بین دانشجویان، توانمندسازي دختران دانشجو و حمایت از ایده ها و طرح هاي نوآورانه آن ها از دیگر اهداف این طرح ملی

 
است. 

منبع: ایرنا



ارائه وام 100 میلیونی براي اشتغال زنان سرپرست خانوار

منبع: ایلناشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیرکل بهزیستی فارس با اشاره به اینکه مبلغ وام قرض الحسنه براي اشتغال زنان سرپرست خانوار تحت پوشش بهزیستی به 100 میلیون تومان افزایش یافته گفت: ابلاغیه پرداخت این وام و
اجرایی شدن آن هنوز از طرف بانک مرکزي ارسال نشده است.

مدیرکل بهزیستی فارس با اشاره به اینکه مبلغ وام قرض الحسنه براي اشتغال زنان سرپرست
خانوار تحت پوشش بهزیستی به 100 میلیون تومان افزایش یافته گفت: ابلاغیه پرداخت این

 
وام و اجرایی شدن آن هنوز از طرف بانک مرکزي ارسال نشده است. 

به گزارش ایلنا و به نقل از روابط عمومی و اطلاع رسانی اداره کل بهزیستی فارس، سید
محمد صادق کشفی نژاد افزود: براي اشتغال زنان سرپرست خانوار پیشتر وام 50 میلیون

 
تومانی پرداخت می شد اما امسال این مبلغ به 100 میلیون تومان افزایش یافته است. 

مدیرکل بهزیستی فارس با بیان اینکه تسهیلات با ارائه مدرك شغلی یا فنی حرفه اي و
مجوز کسب و کار واریز می شود، گفت: بالغ بر 30 هزار پرونده امور اجتماعی در بهزیستی

 
فارس داریم و 14 هزار و 800 مورد را خانوار زنان سرپرست خانواده تشکیل می دهند. 

وي ادامه داد: براي زنان سرپرست خانوار برنامه هاي حمایتی متعددي از مستمري و وام

 
اشتغال تا پرداخت شهریه فرزندان آنها اجرا می شود. 

کشفی نژاد افزود :این وام با اولویت زنان سرپرست خانوار تحت پوشش براي راه اندازي شغل و هم به کارفرمایانی که بتوانند براي زنان سرپرست خانوار یا گروه هدف سازمان شغل ایجاد کنند تعلق

 
خواهد گرفت. 

انتهاي پیام/



مناطق آزاد تجاري بیش از 304 هزار میلیارد تومان طرح در حال اجرا دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/05/03

کیش - ایرنا - مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گفت: مناطق آزاد تجاري و ویژه اقتصادي کشور اکنون 304 هزار میلیارد تومان طرح عمرانی درحال اجرا
داشته که به صورت میانگین 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارند.

کیش - ایرنا - مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گفت:
مناطق آزاد تجاري و ویژه اقتصادي کشور اکنون 304 هزار میلیارد تومان طرح عمرانی

 
درحال اجرا داشته که به صورت میانگین 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارند. 

به گزارش ایرنا، حمیدرضا مومنی روز یکشنبه در جلسه بررسی طرح هاي هفتمین دوره
افتتاح مناطق آزاد تجاري با حضور رییس جمهوري اظهار داشت: از ابتداي دولت دوازدهم تا
کنون در مناطق آزاد تجاري 403 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري شده که تمام این طرح

 
ها به بهره برداري رسیده است. 

وي افزود: هموار سازي شرایط توسعه زیرساخت ها از جمله اقدامات ارزشمند دولت تدبیر و
امید است که در نتیجه این اقدام اکنون طرح هاي مختلف عمرانی دیگري به ارزش 304

 
هزار میلیارد ریال دیگر نیز در دست اجرا است. 

مومنی اقدامات زیر ساختی در حوزه هاي توسعه آب، برق، راه و شهرسازي، بندر و فرودگاه
را از فعالیت هاي توسعه اي اعلام کرد و گفت: پیش بینی می شود ترمینال جدید فرودگاه کیش با سرمایه گذاري بالغ بر یک هزار و 500 میلیارد تومان و با طراحی و معماري بی نظیر به عنوان یکی از

 
پروژه هاي هفته دولت در سال جاري به بهره برداري برسد. 

فردا دوشنبه در هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی با ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی

 
(کیش، قشم و ارس) با فرمان رییس جمهور و از طریق ویدئو کنفرانس افتتاح خواهد شد. 

 
چهار مورد از این طرح ها در کیش به بهره برداري می رسد که شامل شرکت هاي اکسیر، شدا، وسیم کیش و طرح توسعه شرکت ایتال ان جی گروپ کیش است. 

براي اجراي این طرح ها 816 میلیارد ریال سرمایه گذاري ریالی و 884 هزار دلار سرمایه گذاري ارزش صورت گرفته که در نتیجه آن براي 78 نفر به صورت مستقیم و 295 نفر به صورت غیر مستقیم

 
اشتغال ایجاد شده است. 

 
برچسب ها 

 
- حمیدرضا مومنی 

 
- کیش 

 
- سازمان منطقه آزاد کیش 

- هرمزگان



اصلاح روند اقتصاد و ایجاد اشتغال یکی از رسالت هاي مجلس یازدهم است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/05/03

فصل اقتصاد - سرمدي واله اصلاح روند اقتصادي موجود و ایجاد اشتغال را یکی از رسالت هاي اصلی مجلس یازدهم برشمرد و عنوان کرد: بیشتر مصوبات و طرح هایی که در مجلس مورد توجه
قرار گرفته است با محوریت معیشت و اقتصاد بوده است.

فصل اقتصاد - سرمدي واله اصلاح روند اقتصادي موجود و ایجاد اشتغال را یکی از رسالت هاي اصلی مجلس یازدهم
برشمرد و عنوان کرد: بیشتر مصوبات و طرح هایی که در مجلس مورد توجه قرار گرفته است با محوریت معیشت و

 
اقتصاد بوده است. 

برنامه «صبح و گفتگو» رادیو گفت وگو در خصوص هفته مهارت و کارآفرینی با دکتر کیومرث سرمدي واله، عضو
کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی و حبیب عرفان منش، مدیرکل دفتر راهبري اجراي آموزش سازمان

 
آموزش فنی و حرفه اي کشور به صورت تلفنی گفتگو کرد. 

حبیب عرفان منش ارتقاء سطح مهارت جامعه را مأموریت سازمان فنی و حرفه اي عنوان کرد و گفت: این مأموریت در
راستاي پاسخ گویی به نیاز موجود در کشور براي ایجاد کارآفرینی صورت می گیرد. مهم ترین اقدامی که در سنوات گذشته در این سازمان انجام شده است، ارائه خدمات مشاوره اي و هدایت آموزشی

 
جویندگان مهارت است تا این افراد به صورت خود اشتغالی یا کارآفرینی کسب و کاري راه بیندازند. 

وي افزود: سازمان فنی و حرفه اي هم در حوزه دولتی و هم در حوزه خصوصی داراي آموزشگاه هاي آزادي هستند که داراي مجوز فعالیت می باشند. در این سازمان اجراي دوره هاي آموزش فنی و

 
حرفه اي در بخش هاي مختلف از جمله صنعت، خدمات، کشاورزي و فرهنگ و هنر در دستور کار قرار گرفته است. 

مدیرکل دفتر راهبردي اجراي آموزش سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور از وجود بیش از پنج هزار استاندارد حرفه آموزي در سازمان مربوطه خبر داد و بیان کرد: این سازمان با وجود چنین

 
استانداردهایی، دوره هاي مختلف آموزشی را در سطح کشور اجرا در بخش هاي دولتی و خصوص اجرا می کند. 

عرفان منش افزود: در نهایت سازمان فنی و حرفه اي اقدام به گرفتن آزمون هاي عملی و تئوري می کند و کسانی که در این آزمون ها موفق می شوند، گواهینامه مهارت ارائه می شود. افراد می توانند

 
از گواهینامه مهارت براي گرفتن تسهیلات اشتغال و مجوزهاي کسب و کار استفاده می کنند و در اولویت دریافت چنین تسهیلاتی قرار دارند. 

کیومرث سرمدي واله در ادامه رسالت همه مسئولین را اصلاح خطوط اصلی اقتصاد ملی دانست و عنوان کرد: توجه به اشتغال، تولید و ارتقاء ارزش پول ملی و کاستن از میزان بیکاري کلیدهاي اصلاح

 
خطوط اصلی اقتصاد محسوب می شوند. 

وي از نقش پر رنگ سازمان فنی و حرفه اي در آموزش و هدایت نیروهاي جویاي کار گفت و اظهار کرد: آموزش درست، هدایت در مسیر صحیح و توجیه نیروهایی که قصد ورود به بازار کار دارند از

 
رسالت هاي اصلی این سازمان است. 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در گفتگو با رادیو «گفت وگو» اصلاح روند اقتصادي موجود و ایجاد اشتغال را یکی از رسالت هاي اصلی مجلس یازدهم برشمرد و عنوان کرد: بیشتر مصوبات و طرح

 
هایی که در مجلس مورد توجه قرار گرفته است با محوریت معیشت و اقتصاد بوده است. 

وي از تشکیل کمیته اشتغال در کمیسیون اجتماعی مجلس خبر داد و بیان کرد: در نشست هاي متعددي که این کمیته و کمیسیون برگزار می کند، از صاحب نظران و مسئولین مختلف در این نشست
ها دعوت می شود که این مهم در نهایت منجر به مصوبات خوب اصلاحات مناسب در بودجه سال جاري شده است.



دادگستري استان مرکزي اجازه توقف تولید را نمی دهد

منبع: تسنیمشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/05/03

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري استان مرکزي با بیان اینکه کارگروه خبره بانکی در استان مرکزي تشکیل می شود، گفت: دادگستري استان مرکزي اجازه توقف تولید را نمی دهد.

گروه استان ها- رئیس کل دادگستري استان مرکزي با بیان اینکه کارگروه خبره بانکی در
استان مرکزي تشکیل می شود، گفت: دادگستري استان مرکزي اجازه توقف تولید را نمی

 
دهد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، حجت الاسلام سیدعبدالمهدي موسوي ظهر امروز در
دیدار با جمعی از تولیدکنندگان، مدیران صنعت، اشتغال و بازرگانی استان مرکزي با اشاره به
اینکه هدف ما حل مشکلات تولید و بخش صنعت به کمک خرد جمعی است، اظهار داشت:
مقام معظم رهبري بیش از 12 سال است که شعارهاي سال را بر مبناي اقتصاد مقاومتی نام

 
گذاري می فرمایند که این نشان از اهمیت اقتصاد، تولید و اشتغال دارد. 

وي افزود: استان مرکزي جزو استان هاي صنعتی کشور است و در این اوضاع نامطلوب
اقتصادي باید گره از مشکلات حوزه صنعت باز کرد و قدم مثبتی برداشت چرا که
تولیدکنندگان ما در شرایط دشواري قرار دارند از یک سو باید مواد اولیه را تامین کنند و از
طرفی دیگر بدهی هاي خود را در شرایط پرفشار فعلی تسویه کند که این تنها بخشی از

 
مواردي است که باعث کاهش آرامش تولیدکننده و ایجاد استرس شده است. 

رئیس دادگستري استان مرکزي خاطرنشان کرد: باید فشارها و اوضاع را مدیریت کرد و همواره باید قشر تولیدکننده را حمایت کرد و در شرایط سخت در کنار آنها بود تا زمینه تقویت صادرات، کارگاه

 
ها، اشتغال و تولید کشور فراهم شود، فعالان عرصه اقتصادي، افسران اقتصاد مقاومتی هستند و خط مقدم نظام اسلامی با تقویت جبهه اقتصادي تقویت می شود. 

موسوي بیان کرد: همه قوا باید در زمینه اقتصادي کوشش کنند تا با یک پشتیبانی درست موانع پیش روي تولید را از میان برداریم و در این راستا تقویت صنعت دانش بنیان و ایجاد یک ارتباط دو

 
جانبه بین علم و تجربه و در کنار هم قرار گرفتن حوزه هاي صنعتی و علمی موجب کاهش خطرات و تقویت جبهه اقتصادي می شود. 

وي ادامه داد: اولویت کشور را باید در حوزه تولید و همچنین ظرفیت، تجهیزات و امکانات بررسی و شناسایی کرد تا نیازهاي اولویت دار مشخص استان و کشور مشخص شود و در اولویت قرار بگیرد زیرا

 
شناسایی اولویت هاي تولید، اشتغال و صنعت از اهمیت بالایی برخوردار است و منجر به دستاوردهاي بهتري می شود. 

 
مهمترین رویکرد دادگستري استان مرکزي اجراي بیانیه گام دوم و سند تحول دستگاه قضا است 

 
مجموعه هنجارشکن گردشگري "دلیجان" پلمب شد/ برخورد دادگستري استان مرکزي با هرگونه هنجارشکنی + تصویر 

 
آمار پرونده ها در دادگستري استان مرکزي سالانه 8 تا 12 درصد افزایش پیدا می کند 

رئیس کل دادگستري استان مرکزي افزود: در راستاي عملیاتی کردن فرمایشات مقام معظم رهبري و شعار سال، دستگاه قضایی استان مرکزي یک رسالت شرعی، قانونی و اخلاقی دارد و نسبت به رفع

 
موانع تولید و پشتیبانی از صنعتگران و تولیدکنندگان اقدام می کند. 

 
وي تصریح کرد: معمولا تولیدکنندگان در زمینه تهیه نقدینگی با مشکلاتی رو به رو هستند و عرضه تولیدات و تهیه مواد اولیه نیز از دیگر مشکلات تولیدکنندگان است که باید آن را حل کرد. 

رئیس کل دادگستري استان مرکزي عنوان کرد: با اعضاي ستاد اقتصاد مقاومتی استان مرکزي جلسه اي در خصوص مشکلات سه شرکت تولیدي با بانک ها در استان داشتیم و مقرر شد یک کارگروه

 
خبره بانکی کار حسابرسی را انجام دهند و در پایان نتیجه قطعی را اعلام کنند تا در حوزه تولید حقی ضایع نشود. 

موسوي خاطرنشان کرد: بعد از حسابرسی دقیق کارگروه در خصوص نحوه بازپرداخت با استفاده از ظرفیت ستاد تسهیل، ستاد اقتصاد مقاومتی و دستگاه قضا در کنار صنعتگران است تا با اعمال زمانی
مناسب تولیدکننده بتواند بدهی خود را پرداخت کند و به خط تولید و نیروي محوري خط تولید آسیبی وارد نشود و امیدواریم با لطف خداوند متعال این مسیر را به شایستگی طی کنیم.



تمام ظرفیت دستگاه قضایی در استان مرکزي معطوف به روند تولید است

منبع: تسنیمشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/05/03

گروه استان ها- دادستان اراك گفت: تمام ظرفیت دستگاه قضایی در استان مرکزي معطوف به روند تولید است.

گروه استان ها- دادستان اراك گفت: تمام ظرفیت دستگاه قضایی در استان مرکزي معطوف

 
به روند تولید است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از اراك، ربیع االله قربانی ظهر امروز در دیدار با جمعی از
تولیدکنندگان، مدیران صنعت، اشتغال و بازرگانی استان مرکزي با اشاره به راهبرد قوه
قضائیه اظهار داشت: مهمترین راهبرد دستگاه قضا در زمینه اقتصادي بهره گیري از تمام
ظرفیت دستگاه قضا جهت حل معضلات واحدهاي تولیدي و تعامل با دستگاه هاي اجرایی و

 
پیگیري مشکلات واحدهاي تولیدي است. 

وي افزود: همکاري دستگاه قضا در راستاي حل مشکلات واحدهاي نیمه تعطیل و جلوگیري
از تعطیلی سایر واحدها و مبارزه با قاچاق کالا و ارز و بازگشت واحدهاي تعطیل به چرخه
تولید و ایجاد اشتغال از جمله راهبردهاي پیشگیرانه دستگاه قضا در حوزه اقتصادي است که
در همین باره دستگاه قضا جهت رفع مشکلات واحدهاي تولیدي با دستگاه هاي اجرایی و

 
بانک هاي عامل در حال مکاتبات و تعامل است. 

دادستان عمومی و انقلاب اراك تصریح کرد: سال قبل دستگاه قضا در رابطه با حوزه اقتصاد مقاومتی عملکرد جامعی داشته و دستگاه قضا تشکیل کارگروه هاي تخصصی نظیر کارگروه مالی و بانکی،

 
قضایی، بیمه و مالیات و رصد قوانین را در دستور کار خود قرار داده است. 

سعید فرخی، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار مرکزي نیز در این نشست با اشاره به مشکلات حوزه اقتصاد اظهار داشت: به دنبال حل معضل بین بانک و شرکت کیان گستر دلیجان هستیم که

 
می طلبد این مسئله در هیئت خبرگان بانک ها بیان و راهکار نهایی آن ارائه شود و بانک نیز موظف به اجراي راه حل شود. 

 
تولید جهانی فولاد با افزایش 11.6 درصدي به 168 میلیون تن رسید 

 
تمبر دستاوردهاي شرکت مس در سال جهش تولید رونمایی شد 

 
گام بزرگ صنایع خراسان شمالی در خنثی سازي تحریم ها / پتروشیمی خراسان باز هم رکورد تولید را شکست 

ناصر بیکی، رئیس اتاق بازرگانی اراك نیز در این نشست با اشاره به اقدامات اتاق بازرگانی اظهار داشت: تمام تلاش اتاق بازرگانی به عنوانی پل ارتباطی بین بخش خصوصی و دولتی رفع موانع و
مشکلات و کمک به تولیدکنندگان براي حضور در بازار بین المللی است. تحریم و شیوع بیماري کرونا مشکلاتی را براي حوزه تولید و صنعت به وجود آورده که در این راستا به همراهی و همکاري

 
دستگاه هاي اجرایی، مسئولان و دستگاه قضا نیاز داریم. 

وي با اشاره به مشکلات بخش خصوصی تصریح کرد: در تامین مواد خام دچار مشکلات اساسی هستیم و تامین انرژي از دیگر مشکلات موجود است و افزایش قیمت گاز منجر به ایجاد مشکلات زیادي
براي واحدهاي تولیدي شده که این مسئله به بازنگري نیاز دارد . در خصوص تولید صادرات محور نیاز است، دستگاه قضا از تولیدکنندگان حمایت لازم را داشته باشد تا به این وسیله چرخ تولید بچرخد

 
و تولیدکنندگان از کار تولید عقب نمانند. 

رئیس اتاق بازرگانی اراك با بیان اینکه کشور ما به مدیر شایسته نیاز دارد، گفت: امیدواریم دولت سیزدهم بهتر از دولت هاي قبل فعالیت کند و مدیران متخصص و کارآمدي را انتخاب کند تا شاهد
مدیریتی شایسته و تصمیم گیري هاي بهتري باشیم تا به کمک همین تصمیم گیري ها مشکلات حوزه صنعت و تولید برطرف شود.



هدف سپاه کمک به محرومیت زدایی است

منبع: ایسناشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/05/03

فرمانده سپاه فجر فارس با بیان اینکه براي حل مشکلات استان آماده همکاري و هم افزایی هر چه بیشتر با نمایندگان مجلس و دستگاه هاي اجرایی هستیم، گفت: هدف اصلی سپاه فجر
محرومیت زدایی از سراسر استان فارس است.

سردار یداالله بوعلی در دیدار با نمایندگان مردم فارس در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه براي حل مشکلات
استان آماده همکاري و هم افزایی هر چه بیشتر با نمایندگان مجلس و دستگاه هاي اجرایی هستیم، گفت: هدف اصلی
سپاه فجر محرومیت زدایی از سراسر استان فارس است و در این راستا تمام ظرفیت سپاه و بسیج فارس براي همکاري

 
با نهادهاي مختلف و خدمت رسانی به مردم به میدان خواهند آمد. 

به گزارش ایسنا به نقل از سپاه فجر فارس، وي با بیان اینکه نمونه اي موفق از حضور بسیج و هم افزایی با سایر نهادها
طرح شهید سلیمانی و حوزه مقابله با بیماري کرونا بوده است، گفت: 18 نوع طرح و خدمت در راستاي مقابله با
بیماري کرونا و اثرات آن اجرایی شده که رزمایش هاي کمک مومنانه، طرح توکاد، نذر رهایی و ... نمونه اي از این

 
طرح هاست. 

فرمانده سپاه فجر در ادامه با تشریح قابلیت ها و ظرفیت هاي اقشار تخصصی بسیج، خاطرنشان کرد: کارگروه هاي
تخصصی با حضور نخبگان استان فارس می توانند مشکلات و معضلات استان را احصاء و شناسایی کرده و طرح هاي

 
جامع را براي رفع این مشکلات به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی ارائه کنند. 

وي با اشاره به نقش مهم و تاثیرگذار گروه هاي جهادي بسیج در حوزه محرومیت زدایی، گفت: فعالسازي و تقویت هر چه بیشتر این گروه ها در سراسر استان بیش از پیش مورد توجه مسئولان و دست

 
اندرکاران قرار بگیرد. 

بوعلی با تاکید بر اهمیت مسئله رفع موانع تولید در استان فارس، گفت: همه نهادها و دستگاه هاي استان باید بر مبناي همکاري، هم افزایی و تعامل در مسیر رفع موانع تولید و حمایت از صنایع و

 
کارخانجات بومی فارس حرکت کنند که نمونه موفق این همکاري را در اجرایی شدن طرح گازرسانی به شهرك صنعتی زرقان مشاهده می کنیم. 

وي با اشاره به طرح ساخت مسکن براي محرومین در استان فارس، گفت: با فعالسازي این پروژه ها و سایر طرح هاي ساخت مسکن هم مشکلات قشر جوان حل می شود و هم اشتغال در حوزه هاي

 
مرتبط با مسکن رونق پیدا می کند. 

فرمانده سپاه فجر با تاکید بر اینکه با تمام وجود اعتقاد داریم استان فارس باید در سطح کشور سرآمد باشد، گفت: قهرمانی و صعود تیم فوتبال فجر شهید سپاسی با استقبال اقشار مختلف مواجه شده و

 
شادي مردم از قهرمانی تیم فجر شهید سپاسی قابل قیمت گذاري نسیت. 

 
وي خاطرنشان کرد: هیچ چیز براي ما خوشحال کننده تر از این نیست که مردم شاد شوند و سرآمد بودن فارس را حس کنند، امیدواریم بتوانیم در لیگ برتر فوتبال نیز نتایج درخشانی داشته باشیم. 

بوعلی با تاکید بر ضرورت توجه بیشتر مسئولان استان به محلات محروم شهر شیراز، گفت: قرارگاه محرومیت زدایی سپاه فجر با همکاري سایر نهادها طرح هاي خوبی در این محلات اجرا کرده و با

 
طرح هایی که تاکنون اجرایی شده نگاه مردم نسبت به این محلات تغییر یافته است . 

فرمانده سپاه فجر با بیان اینکه تیم فوتبال فجر شهید سپاسی متعلق به تمام مردم استان فارس است، گفت: از همه کسانی که تیم فجر فوتبال فجر شهید سپاسی را در راه صعود به لیگ برتر همراهی

 
کرند و بخصوص از هواداران این تیم و مردم فارس تشکر می کنیم. 

انتهاي پیام



پرداخت هزینه درمانی بازنشستگان کمتر از 24 ساعت

منبع: عصر خبرشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیرعامل شرکت آتیه سازان حافظ از پرداخت سریع هزینه هاي درمانی بیمه شدگان خبر داد و گفت: اسناد کم حجم که بیش از 84 درصد از مراجعین را شامل می شود، در عرض 24 ساعت
پرداخت می شود.

مدیرعامل شرکت آتیه سازان حافظ از پرداخت سریع هزینه هاي درمانی بیمه شدگان خبر داد و گفت: اسناد کم حجم که بیش از 84 درصد از مراجعین را شامل می شود، در عرض 24 ساعت

 
پرداخت می شود. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري تسنیم؛ افشین مقصودي افزایش قرارداد با مراکز درمانی را از جمله اقدامات این شرکت در دوران شیوع بیماري کرونا عنوان کرد و افزود: به منظور کاهش مراجعات

 
مردم با آنلاین شدن معرفی نامه ها بیمه شدگان براي پذیرش و دریافت خدمت به طور مستقیم به مرکز درمانی مراجعه کرده و دیگر نیاز به دریافت معرفی نامه از شرکت نیست. 

وي درباره پرداخت هزینه هاي درمانی بیمه شدگان تصریح کرد: در گذشته رسیدگی به پرونده ها و پرداخت هزینه هاي درمانی حدود یک ماه به طول می انجامید و همین موضوع افزایش نارضایتی را

 
در پی داشت ولی اکنون تمام این موارد حذف شده و پرداخت اسناد کم حجم که بیش از 84 درصد از مراجعین را شامل می شود، در عرض 24 ساعت پرداخت می شود. 

مدیرعامل شرکت آتیه سازان حافظ گفت: براي قرارداد صندوق بازنشستگی کشوري نیز طبق توافق صورت گرفته طی یک روز پرداخت ها صورت می گیرد که این موضوع باعث افزایش رضایتمندي

 
بیمه شدگان شده است. 

وي ادامه داد: همچنین با توجه به دریافت پسوردهاي نسخه نویسی الکترونیک از سازمان تأمین اجتماعی و بیمه سلامت ایران اکنون دیگر بسیاري از بیمه شدگان نیازي به مراجعه نداشته و تنها با

 
دریافت کد ملی اقدامات لازم درمانی براي آن ها انجام و طبق قرارداد پرداخت می شود. 

مقصودي گفت: برخی از بیمه شدگان بازنشسته در کشور به دلیل کسر تنها 30 هزار تومان از حقوق براي بیمه تکمیلی به خصوص برخی بازنشستگان آموزش و پرورش از خدمات ضعیف تري نسبت به
قرارداد هاي زمان اشتغال برخودار بوده که همین موضوع نارضایتی آنان را در پی داشت که صندوق بازنشستگی کشوري براي آنان تسهیلاتی براي گسترش خدمات و افزایش رضایتمندي در نظر گرفته

است. البته افراد می توانند با پرداخت حق بیمه اکمل از خدمات بیشتري برخوردار شوند.



3000 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار در اردبیل پرداخت شد &– خبرگزاري مهر | اخبار ایران و جهان

منبع: تجهیز نیوزشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/05/03

بهروز رحیم زاده در گفت وگو با خبرنگار مهر، به افزایش سقف تسهیلات ایجاد اشتغال پایدار در اردبیل اشاره و اظهار کرد: از سال 96 به اکنون از 415 میلیارد تومان اعتبار سهم استان از محل
قانون حمایت از ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري 331 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است. وي با (...)

3000 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار در اردبیل پرداخت شد &– خبرگزاري مهر |
اخبار ایران و جهان بهروز رحیم زاده در گفت وگو با خبرنگار مهر، به افزایش سقف تسهیلات
ایجاد اشتغال پایدار در اردبیل اشاره و اظهار کرد: از سال 96 به اکنون از 415 میلیارد تومان
اعتبار سهم استان از محل قانون حمایت از ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و

 
عشایري 331 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه مطابق قانون تسهیلات ارزان قیمت اشتغال روستایی به منظور ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی، عشایري و شهرهاي زیر 10 هزار نفر جمعیت پرداخت شد
افزود: تعداد 3 هزار 321 طرح اشتغالزا با اجراي این طرح و با دریافت تسهیلات ارزان قیمت

 
وارد چرخه اقتصادي شدند. 

این مسئول با تاکید بر اینکه عمل نظارت همزمان با اعطاي تسهیلات به طرح ها انجام می
شود افزود: هرگونه انحراف از اجراي طرح یا عدم انجام تعهد اشتغال به ازاي دریافت هر 150

 
میلیون تومان پس از تذکر کتبی منجر به تبدیل به دین و بازگشت تسهیلات با نرخ سود 24 درصد خواهد شد. 

رحیم زاده عنوان کرد: مطابق با آئین نامه جدید آن دسته از طرح هایی که تا قبل از سال 99 تسهیلات خود را دریافت کرده و با توجه به تورم موفق به اتمام و بهره برداري نشده اند با تأیید کمیته فنی

 
می توانند از تسهیلات متمم بهره مند شوند. 

وي با عنوان اینکه تسهیلات اشتغال روستایی توسط چهار بانک توسعه تعاون، کشاورزي، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید در حال پرداخت است تصریح کرد: بانک هاي عامل با تسریع در انجام

 
هماهنگی هاي لازم فرایند پرداخت تسهیلات به طرح هاي نیمه تمام را آغاز کنند. 

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همچنین با تاکید بر اینکه بانک ها تکلیف متقاضیان تسهیلات را در همان ابتداي کار مشخص کنند گفت: به دلیل محدودیت منابع، بانک ها بر
اساس اولویت و ضریب پیشرفت طرح ها اقدام به پرداخت تسهیلات متمم کنند.



خطر و تهدید بزرگ ولایت مداري بدون شناخت دشمن است

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/05/03

حوزه/ امام جمعه قم ولایت مداري بدون شناخت دشمن را خطر و تهدیدي بزرگ دانست و گفت: خداوند به ما تأکید و توصیه کرده که علم منتج به عمل شود، چراکه علم بدون عمل به هیچ
دردي نمی خورد.

 
آیت االله سعیدي: خطر و تهدید بزرگ ولایت مداري بدون شناخت دشمن است 

حوزه/ امام جمعه قم ولایت مداري بدون شناخت دشمن را خطر و تهدیدي بزرگ دانست و گفت: خداوند به

 
ما تأکید و توصیه کرده که علم منتج به عمل شود، چراکه علم بدون عمل به هیچ دردي نمی خورد. 

به گزارش خبرگزاري حوزه،آیت االله سیدمحمد سعیدي امروز در دیدار تقی پور، مدیرکل و معاونین و مدیران
آموزش فنی و حرفه اي استان قم در سالن محراب حرم مطهر بانوي کرامت به مناسبت هفته ملی مهارت و
روز ملی کارآفرینی، ضمن تبریک دهه امامت و ولایت اظهار کرد: ولایت یک عرصه و حوزه اعتقادي دارد که
مربوط به اندیشه و باور و قلب و روح انسان است که اگر در این ظرف قرار نگیرد در عمل هرچه هم که انسان

 
تابع ولی امر باشد، اثر و نتیجه واقعی را نخواهد داشت. 

وي با بیان این که ولایت باید بر اساس باور و پذیرش قلبی باشد و با اکراه نمی شود کسی را به عنوان موالی
اهل بیت(ع) قبول کرد، گفت: انسان باید قلباً بفهمد و براي درك این معنا باید پاکیزه باشد، چراکه در قلب
مریض ولایت مستقر نخواهد شد. ولایت در قلب پاك و طاهر می ماند و براي قلبی که تزکیه نشده باشد،

 
کارساز نخواهد بود. 

 
نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: دهه ولایت یادآور این حقیقت است که شما موالیان اهل بیت هرچه می توانید خودتان پاك و طاهر کنید و این اثر بتواند از وجود شما به دیگران نیز منتقل شود. 

یْطَانِ اظهار کرد: همان گونه که در آیه شریفه آمده که از گام هاي شیطان پیروي نکنید، افزود: مراد از این آیه طرح ها و برنامه هاي شیطانی و وسوسه هاي بِعُوا خُطُوَاتِ الشَّ وي با اشاره به آیه لاَ تتََّ

 
شیطانی است که نباید از آن پیروي کرد. 

تولیت حرم مطهر کریمه اهل بیت(س) ولایت مداري بدون شناخت دشمن را خطر و تهدیدي بزرگ دانست و گفت: خداوند به ما تأکید و توصیه کرده که علم منتج به عمل شود، چراکه علم بدون عمل

 
به هیچ دردي نمی خورد. اگر علمی بیاموزیم که به درد ما بخورد دیگر نیازي به خارج از کشور نخواهیم داشت و قطع وابستگی را به دنبال خواهد داشت. 

عضو خبرگان رهبري گفت: در ایام تحریم ایران اسلامی، با اعتقاد به جوانان انقلابی و ولایی، به خیلی از علوم دست پیدا کردیم و در بسیاري از موارد که در کشور مصرف کننده بودیم، به صادرکننده

 
تبدیل شدیم و در این مسیر و شهداي ما با خونشان زمینه دست یابی به آنچه نیاز داشتیم را براي ما فراهم کردند. 

در ادامه نیز مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان قم، ضمن تبریک دهه امامت و ولایت گفت: در آموزش هاي مهارتی در استان، 7 مرکز دولتی و 200 آموزشگاه آزاد ارائه خدمت می کنند که این

 
دوره ها به صورت غیررسمی کوتاه مدت براي 18 گروه سنی برگزار می گردد که منتج به مدرك تحصیلی نمی شود، ولی در نهایت گواهینامه بین المللی با اعتبار کشوري براي آن ها صادر خواهد شد. 

تقی پور اظهار کرد: روزانه به کار جویان، دانش آموزان، زندانیان و پادگان ها، اتباع خارجی و حوزه آسیب هاي اجتماعی و… ارائه خدمت می شود؛ هدف از آموزش هاي ارائه شده در فنی و حرفه اي

 
تربیت نیروي کار متخصص، کارآمد، توانمند و شایسته است. 

وي ادامه داد: متأسفانه امروز با موج عظیمی از دانشجویان فارغ التحصیل بی کار و بی تخصص و فاقد مهارت روبرو هستیم که علت آن هم ریشه درحرکت جامعه و خانواده ها به سوي مدرك گرایی می

 
باشد. 

تقی پور افزود: در سال در استان قم 15هزار نفر آموزش هاي مهارتی را در مراکز دولتی و آزاد می بینند که این آموزش ها تقاضامحور و بر اساس درخواست هاي متقاضیان در 270 رشته متنوع برگزار
می گردد.



افتتاح 33 پروژه به ارزش حدود یک هزارمیلیارد تومان در مناطق آزاد

منبع: ایرناشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/05/03

تهران- ایرنا- قطار افتتاح طرح هاي ملی دولت دوازدهم به ارزش یک هزار و 669 میلیارد تومان براي آخرین بار در ایستگاه مناطق آزاد و ویژه اقتصادي می ایستد.

تهران- ایرنا- قطار افتتاح طرح هاي ملی دولت دوازدهم به ارزش یک هزار و 669 میلیارد

 
تومان براي آخرین بار در ایستگاه مناطق آزاد و ویژه اقتصادي می ایستد. 

به گزارش ایرنا، فردا (دوشنبه، 4 مردادماه) در هشتاد و پنجمین برنامه افتتاح «تدبیر و امید
براي جهش تولید»، طرح هاي عمرانی، تولیدي و زیربنایی در استان هاي آذربایجان شرقی و
هرمزگان با حضور ویدیوکنفرانسی رییس جمهوري افتتاح خواهد شد که مربوط به سرمایه
گذاري در مناطق آزاد تجاري- صنعتی قشم، ارس و کیش می شود. این طرح ها زمینه را

 
براي اشتغال مستقیم یک هزار و 49 نفر فراهم می کند. 

بر اساس این گزارش، در منطقه آزاد تجاري ارس 20 پروژه تولیدي و اقتصادي با ارزش
سرمایه گذاري 927 میلیارد تومان و اشتغالزایی براي 669 نفر به بهره برداري می رسد که
شامل فاز دوم فولاد آذرآبادان، تولید کولرگازي و چیلر مدیا شتاب الکترونیک، مجتمع
تجاري اقامتی دنیز و راه اندازي فرآیند تولید پیکاپ دنده اتوماتیک ارس خودرو دیزل می

 
شود. 

در منطقه آزاد کیش چهار طرح اقتصادي و زیربنایی به ارزش سرمایه گذاري 103 میلیارد تومان به بهره برداري می رسد که امکان اشتغال 78 نفر را به صورت مستقیم فراهم می کنند که 3 طرح واحد

 
هاي آرایشی و بهداشتی هاي و واحد مونتاژ انواع لامپ و برد LED از جمله آنها است. 

همچنین 9 پروژه اقتصادي و عمرانی در منطقه آزاد تجاري صنعتی قشم به بهره برداري می رسد که ارزش سرمایه گذاري آنها 637 میلیارد تومان است و براي 302 نفر شغل ایجاد می کند. این پروژه

 
ها دو واحد آب شیرین کن و واحد تولید بخار، تولید شناور و تولید لوازم بهداشتی را شامل می شود. 

 
6 گام بهره برداري از طرح هاي جدید در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي 

 
تاکنون در 6 مرحله، طرح هاي توسعه اي در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در یکسال اخیر به بهره برداري رسیده و فردا مرحله هفتم این آیین، برگزار می شود. 

 
در نخستین گام بهره برداري از طرح ها در شهریورماه سال گذشته، 58 پروژه به ارزش سرمایه گذاري یک هزار و 580 میلیارد تومان و اشتغال چهار هزار و 412 نفر آغاز شد. 

در گام دوم در دي ماه سال گذشته 60 پروژه به ارزش سرمایه گذاري 9 هزار میلیارد تومان و اشتغال سه هزار و 200 نفر افتتاح شد. در دوره سوم در فروردین 1400 نیز 39 طرح با سرمایه گذاري

 
هفت هزار میلیارد تومان و اشتغالزایی براي حدود پنج هزار و 42 نفر به بهره برداري رسید. 

در مرحله چهارم همزمان با عید فطر و در اردیبهشت ماه سال جاري، 94 پروژه به ارزش 6 هزار میلیارد تومان و اشتغال 2 هزار و 943 نفر فعالیت خود را آغاز کردند و در گام آخر در خردادماه 1400

 
بهره برداري و احداث 102 پروژه به ارزش 70 هزار میلیارد تومان و اشتغال 9 هزار و 207 نفر به بهره برداري رسید. 

 
تیرماه 1400 در مرحله ششم افتتاح 62 پروژه به ارزش 3 هزار و 105 میلیارد تومان و اشتغالزایی براي یکهزار و 638 نفر انجام شد. 

در مجموع 6 دوره گذشته از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي از سال 99 تاکنون، 419 طرح با اعتبار 110 هزار میلیارد تومان و نزدیک به 27 هزار نفر اشتغال به بهره برداري رسید که با
احتساب برگزاري دوره هفتم افتتاح ها، سرمایه گذاري هاي جدید در پروژه هاي افتتاح شده در مناطق آزاد تجاري - صنعتی نزدیک به 112 هزار میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل 450 طرح و

 
اشتغالزایی نزدیک به 27 هزار و 750 نفر است. 

ایران اکنون داراي مناطق آزاد تجاري-صنعتی کیش، قشم، چابهار، ارس، انزلی، اروند و ماکو است و طی ماه هاي گذشته تشکیل هفت منطقه آزاد و 13 منطقه ویژه اقتصادي جدید نیز تصویب شد و در

 
دستور کار دولت قرار گرفت. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان منطقه آزاد تجاري صنعتی قشم 

 
- کیش 

 
- آذربایجان شرقی 

 
- ماکو 

 
- دولت 

 
- منطقه ویژه اقتصادي 



 
- دولت دوازدهم 

- سازمان منطقه آزاد تجاري صنعتی کیش



امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه خاورمیانه

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/05/03

فصل اقتصاد - تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و شرکت فولاد آتیه خاورمیانه با حضور اعضاي هیات عامل و مدیران بانک و اعضاي هیات مدیره و مدیران شرکت، توسط نادرخواجه
حقوردي معاون امور شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد آتیه خاورمیانه به امضاء رسید.

فصل اقتصاد - تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و شرکت فولاد آتیه خاورمیانه با حضور اعضاي هیات
عامل و مدیران بانک و اعضاي هیات مدیره و مدیران شرکت، توسط نادرخواجه حقوردي معاون امور شعب و بازاریابی

 
بانک آینده و عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد آتیه خاورمیانه به امضاء رسید. 

به گزارش فصل اقتصاد ، این تفاهم نامه با هدف ارتقاي سطح همکاري مشترك و حمایت و پشتیبانی از تولید داخلی
و کمک به اشتغال زایی و تسهیل ارتباط میان طرفین در حوزه ارائه خدمات بانکی و مالی بانک آینده به شرکت فولاد

 
آتیه خاورمیانه ، منعقد شد. 

مشارکت هاي مالی، ارائه تسهیلات ویژه در قالب طرح آینده داران، عرضه سبدهاي متنوع تسهیلات و خدمات نوین

 
بانکداري الکترونیکی به تمامی اعضا و کارکنان شرکت از دیگر موضوعات مطرح شده در این تفاهم نامه است. 

 
هم چنین، ارائه انواع خدمات بانکی در حوزه هاي مختلف از جمله: اعتباري، ارزي، بانکداري الکترونیکی و شرکتی در این تفاهم نامه پیش بینی شده است. 

<--



سرمایه گذاري 112 هزار میلیارد تومانی در مناطق آزاد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/05/03

فصل اقتصاد - فردا 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی به ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی با فرمان رئیس جمهور آغاز می شود و جمع سرمایه گذاري ها
از سال 99 به 112 هزار میلیارد تومان می رسد.

فصل اقتصاد - فردا 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی به ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري
ـ صنعتی با فرمان رئیس جمهور آغاز می شود و جمع سرمایه گذاري ها از سال 99 به 112 هزار میلیارد تومان می

 
رسد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي،
«حمیدرضا مومنی» مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گفت: هفتمین دوره از افتتاح
پروژه هاي مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی با حضور دکتر روحانی رییس جمهور؛ فردا دوشنبه 4مرداد ماه به صورت ویدئو

 
کنفرانس برگزار خواهد شد. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي با تشریح تعداد پروژه ها، اعتبار سرمایه گذاري و میزان اشتغال هر یک از
مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی (ارس، قشم وکیش) که قرار است در این مراسم افتتاح شوند اظهار داشت: 20 پروژه در منطقه آزاد ارس با اعتبار سرمایه گذاري 9 هزار و 277 میلیارد ریال و اشتغالزایی
براي 669 نفر، 9 پروژه در منطقه آزاد قشم با اعتبار سرمایه گذاري 6 هزار و 379 میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 302 نفر و 4 پروژه در منطقه آزاد کیش با اعتبار سرمایه گذاري یک هزار و 37 میلیارد

 
ریال و اشتغالزایی براي 78 نفر افتتاح می شود. 

مومنی ادامه داد: مجموع سرمایه گذاري هاي انجام شده در پروژه هاي آماده بهره برداري مناطق آزاد (ارس، قشم و کیش) 16 هزار و 693 میلیارد ریال است که براي یک هزار و 49 نفر نیز اشتغالزایی

 
به همراه داشته است. 

در هفتمین دوره از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی، «منطقه آزاد ارس» با طرح هاي؛ فاز دوم مجتمع فولاد آذر آبادگان، فاز اول مدیا شتاب الکترونیک ارس ، مجتمع دنیز، فرآیند تولید
پیکاپ اتوماتیک ارس خودرو دیزل، و 16 پروژه دیگر، «منطقه آزاد قشم» با طرح هاي؛ تعداد دو واحد آب شیرین کن و واحد تولید بخار، تولید لوازم آرایشی و بهداشتی، تولید شناور، پروژه ساختمان

 
تکنیکال بلاك فرودگاه و 5 پروژه دیگر، و همچنین «منطقه آزاد کیش» با 3 طرح واحد هاي آرایشی و بهداشتی هاي و واحد مونتاژ انواع لامپ و برد LED در این رویداد حضور دارد. 

گفتنی است؛ در دوره اول (شهریور 99) افتتاح طرح هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي؛ 58 پروژه به ارزش سرمایه گذاري 16 هزار و 190 میلیارد تومان و اشتغال 4 هزار و 312 نفر؛ در دوره دوم (دي
ماه 99) 60 پروژه به ارزش سرمایه گذاري 8 هزار و 574 میلیارد تومان و اشتغال 3 هزار و 223 نفر؛ در دوره سوم (فروردین 1400) نیز 39 طرح با سرمایه گذاري 5 هزار و 735 میلیارد تومان و
اشتغالزایی براي حدود 4 هزار و 862 نفر، در دوره چهارم (اردیبهشت 1400 همزمان با عید سعید فطر) 94 پروژه به ارزش 6 هزار و 200 میلیارد تومان و اشتغال 2 هزار و 943 نفر و در دوره پنجم
(خردادماه 1400) بهره برداري و احداث 102 پروژه به ارزش 70 هزار میلیارد تومان و اشتغال 9 هزار و 207 نفر و در دوره ششم (تیرماه 1400) نیز 62 پروژه به ارزش 3 هزار و 105 میلیارد تومان و

 
اشتغال یکهزار و 638 نفر به بهره برداري رسید. 

در مجموع شش دوره گذشته از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي از سال 99 تاکنون، بیش از 110 هزار میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل 419 طرح و اشتغالزایی نزدیک به 27 هزار

 
نفر به بهره برداري رسید. 

با احتساب برگزاري هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي؛ سرمایه گذاري هاي جدید در پروژه هاي افتتاح شده در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی نزدیک به 112 هزار

 
میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل 450 طرح و اشتغالزایی 27 هزار و 750 نفر است. 

<--



دلار باید 5 هزار تومان می شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/05/03

فصل اقتصاد - رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود.

فصل اقتصاد - رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ

 
اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود. 

به گزارش فصل اقتصاد ، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالیانه
بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: بر اساس آمار و
ارقام وقتی در سال 92 دولت یازدهم شروع به کار کرد رشد اقتصادي منفی 7.7 بود و در سال 94 نیز با معضل و
شوك قیمت نفت مواجه شدیم و قیمت نفت که در آغاز کار دولت یازدهم بشکه اي 104 دلار بود در مقطعی حتی به

 
30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی مواجه بودیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال

 
95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5 درصد برخوردار شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم. 

روحانی گفت: از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات

 
اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94 تا اوایل سال 97

 
یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم همواره سعی کردیم

 
انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد
اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي قادر است دولت دوازدهم را با رشد

 
مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در
روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده

 
شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده

 
بودند اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در

 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

دکتر روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي

 
هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

وي اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاهها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل کند

 
و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

 
در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران که روز یکشنبه با حضور رئیس جمهور برگزار شد، صورت هاي مالی مجمع با اعمال اصلاحاتی به تصویب رسید. 



در این نشست رئیس کل بانک مرکزي از عملکرد، جهت گیري هاي سیاستی و اقدامات پولی و بانکی بانک مرکزي و همچنین شاخص ها و متغیرهاي اقتصادي کشور در طول هشت سال دولت تدبیر و

 
امید به ویژه سال 99 گزارشی ارائه کرد. 

 
در این جلسه همچنین هیات نظار بانک نیز درباره ترازنامه و صورت هاي مالی سال 99 گزارش داد. 

<--



قطعی برق، چراغ تولید را خاموش کرد

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیرعامل شرکت کسري الکتریک ماهان گفت: زمانی که تولیدکننده براي تولید برنامه ریزي می کند، باید از فراهم بودن زیرساخت ها اطمینان پیدا کند؛ در سال 1400 عموم فعالان صنعتی
به اینکه از حجم مشکلات به میزان چشمگیري کاسته شود، امیدوار بودند و خواب هایی براي تولید بیشتر و باکیفیت تر دیده بودند و بعضا ...

محمدعلی حایري مهریزي در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، اظهار داشت: در سال گذشته، هر ماه یک مشکل جدید به معضلات اضافه می شد و امیدوار بودیم در

 
سال جدید تغییرات مثبتی رخ دهد و از معضلات براي تولید کاشته شود اما این چنین نشد. 

وي افزود: در سال 1400، مهم ترین معضلی که سر راه تولید سبز شده، قطعی هاي مدام برق است. در یک کارگاه تولیدي در هر صنعتی، برق از مهم ترین ارکان روند تولید یک محصول است و زمانی
که با قطعی این جریان روبه رو می شویم، میزان تولید محصول کاهش چشمگیر پیدا می کند و به جاي کار با 100 درصد ظرفیت تولید، در نهایت با 40 یا 50 درصد ظرفیت، قادر هستیم تولید

 
محصول را ادامه دهیم. به عنوان مثال در هفته گذشته، تنها دو روز توانستیم فعالیت داشته باشیم که باعث شد 60 درصد میزان تولید کاهش پیدا کند. 

 
عوامل متعدد افت تولید 

این تولیدکننده سیم و کابل در ادامه گفت: در کنار معضل قطعی برق، نوسانات نرخ ارز، مواد اولیه و همچنین قطعاتی یدکی که در صورت تعمیر دستگاه ها و ماشین آلات، داخل خطوط تولیدي باید

 
مورد استفاده قرار بگیرند، براي ما بحران ایجاد کرده است. به علت شناور بودن قیمت ها، قیمت تمام شده محصول مدام تغییر می یابد و تولیدکننده را متضرر می سازد. 

وي در تکمیل صحبت خود اذعان کرد: محصولاتی که در این شرکت تولید می شوند، شامل سیم و کابل برق و شبکه هستند. ظرفیت تولید ماهانه این شرکت در شرایط مطلوب، بر حسب میزان مواد
اولیه اي که تهیه می کنیم، 25 تا 30 تن است و این در شرایطی محقق می شود که مواد اولیه اي مانند PVC به همین میزان در دسترس باشد اما با توجه شرایطی که هم اکنون ایجاد شده، این

 
میزان تولید کاهش پیدا کرده است. 

 
مشتریان ما، صنایع الکتریکی و مخابراطی هستند 

مدیرعامل شرکت کسري الکتریک ماهان در خصوص مشتریان این محصولات بیان کرد: از مشتریانی که براي خرید سیم و کابل به این شرکت سفارش می دهند، می توان به سازمان مخابرات براي

 
تامین کابل هاي شبکه اشاره کرد و براي دیگر صنایع مانند صنعت روشنایی نیز در شهرستان هاي مختلف، نماینده داریم. 

 
تجهیزات ایرانی و چینی 

حایري مهریزي در پاسخ به سوال خبرنگار «فلزات آنلاین» مبنی بر اینکه از چه ماشین آلات و تکنولوژي براي تولید سیم و کابل استفاده می کنید، تصریح کرد: اکثر ماشین آلاتی که در خطوط تولید
مستقر هستند، ایرانی و چینی هستند. براي بومی سازي ماشین آلات و تجهیزات چینی تلاش کردیم با انجام مهندسی معکوس و به کارگیري نوآوري هایی در زمینه خلق تجهیزات جدید، به روند تولید
خود کمی بهبود ببخشیم. البته به این علت که بعضی از این دستگاه ها به تازگی در خطوط تولید مستقر شده اند، تاکنون با تعمیر یا تعویض قطعه و همچنین مشکلاتی در این زمینه مواجه نشده ایم

 
که قطعا تمامی تجهیزات با گذشت زمان و نزدیک شدن به عمر مفید خود دچار فرسودگی خواهند شد و نیاز به تعمیر پیدا خواهند کرد. 

 
استفاده از خطوط تولید رایج براي سیم و کابل 

این تولیدکننده سیم و کابل در ارتباط با فرایند تولید محصولات این شرکت، یادآور شد: عمده مواد اولیه اي که براي تولید سیم و کابل برق استفاده می کنیم، مس و PVC به همراه پلی اتیلن است.
فرایند تولید در این کارخانه تقریبا مشابه سایر واحدهاي تولیدي در این صنعت است و به این شکل انجام می گیرد که مفتول مس متناسب با محصولی که مورد نظر است مانند کابل هاي برق، افشان،

 
مفتول مسی و کابل هاي شبکه، نازك شده و سپس عملیات روکش و تابیدن روي آن انجام می شود. 

 
صادرات از طریق شرکت هاي واسطه 

مدیرعامل شرکت کسري الکتریک ماهان در ادامه به موضوع صادرات اشاره کرد و گفت: به صورت غیر مستقیم و از طریق واسطه، محصولات خود را در بازارهاي جهانی عرضه و به فروش می رسانیم. به

 
عنوان مثال، شرکت هایی از کشورهاي عراق و افغانستان با خرید از ما، محصولات کسري الکتریک ماهان را در این کشورها به فروش می رسانند. 

 
در اننتظار تحقق توسعه 

حایري مهریزي خاطرنشان کرد: براي یک تولیدکننده، مهم ترین دستاورد و هدف، توسعه کار و ایجاد اشتغال زایی است و ما نیز مانند دیگر فعالان صنعتی، برنامه توسعه اي در نظر گرفته بودیم و قصد
به ثمر رساندن آن را در سال 1400 داشتیم اما با توجه به شرایط نامطلوب اقتصادي که به وجود آمده و کمبود نقدینگی همه شرکت ها را تهدید می کند، تاکنون هیچ اقدامی نکرده ایم و دست نگه

 
داشته ایم تا قیمت ها به ثبات برسند و بتوانیم براي فرداي تولید خود بهتر از قبل، برنامه ریزي مدون داشته باشیم. 

وي در پاسخ به این سوال که مواد اولیه مورد نیاز خود را از چه منابعی تامین می کنید، تصریح کرد: مفتول مسی مورد نیاز از شرکت گیل راد شمال، بخشی ازPVC مورد نیاز از شهر کاشان و پلی

 
اتیلن مصرفی را نیز از استان یزد تامین می کنیم. 

انتهاي پیام//



ایجاد فروشگاه جدید زنجیره اي در کهگیلویه و بویراحمد ممنوع شد

منبع: بویر نیوزشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/05/03

معاون اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: ایجاد فروشگاه جدید زنجیره اي در این استان تا اطلاع ثانوي ممنوع شد. نشست ستاد تنظیم بازار استان با دو دستور کار به گزارش
بویرنیوز، سید حشمت االله صمیمی دوست شامگاه شنبه در نشست تنظیم بازار که با دو موضوع بررسی کمبود سیمان و افزایش فروشگاه هاي زنجیره ...

 
معاون اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: ایجاد فروشگاه جدید زنجیره اي در این استان تا اطلاع ثانوي ممنوع شد. 

 
نشست ستاد تنظیم بازار استان با دو دستور کار 

به گزارش بویرنیوز، سید حشمت االله صمیمی دوست شامگاه شنبه در نشست تنظیم بازار که با دو موضوع بررسی کمبود سیمان و افزایش فروشگاه هاي زنجیره اي برگزار شد، اظهار داشت: مجوز ایجاد

 
فروشگاه هاي زنجیره اي به صورت کشوري صادر می شود و استان دخالتی در این قضیه ندارد. 

 
وي افزود: از طرفی به نظر می رسد ایجاد این فروشگاه ها به نحوي خرده فروشان را تحت تاثیر قرار داده است و نگرانی اینگونه صنوف را در استان شاهد هستیم. 

صمیمی دوست تاکید کرد: براي ادامه کار مقرر شد سازمان صنعت، معدن و تجارت استان موضوع را از طریق وزارت صمت پیگیري کند تا با حضور کارشناسانی از وزارت صمت و اتاق اصناف در تهران

 
و یا استان نشستی در این زمینه برگزار شود. 

معاون اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: به عنوان مجموعه اقتصادي استان نسبت به نحوه کار این فروشگاه ها نگران هستیم زیرا که در ابتدا این فروشگاه ها هیچگونه مالیات بر درآمد

 
و یا مالیات بر ارزش افزوده به استان پرداخت نمی کنند. 

 
وي ادامه داد: همچنین منابعی که دریافت می کنند در بانک هاي عامل استان نیست و این ها به صورت متمرکز در بانک هاي عامل تهران نسبت به این امر اقدام می کنند. 

 
صمیمی دوست ابراز داشت: براي اشتغال، تولید و سرمایه گذاري در استان نیاز به منابع داریم و به نحوي باید برنامه ریزي شود که این منابع در استان مصرف شود. 

 
معاون اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد تاکید کرد: مسئولان فروشگاه ها باید پیش از استقرار این فروشگاه ها با مسئولان استان مذاکره کنند تا بعد از بررسی شرایط مجوز لازم صادر شود. 

 
وي بیان کرد: از این تاریخ به بعد در صورت راه اندازي چنین فروشگاه هایی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، تعزیرات حکومتی و اتاق اصناف موظف به برخورد هستند. 

 
پیگیري هاي انجام گرفته برا رفع کمبود سیمان در استان 

وي همچنین در خصوص وضعیت سیمان در استان، گفت: با وجود اینکه فصل گرما است و براساس تصمیمات دولت در حال حاضر برق تمامی کارخانجات فولادي و سیمانی قطع شده است، در طی
چند هفته اخیر باتوجه به پیگیري هاي مستمر استاندار و وضعیت خاص استان به ویژه شهرستان دنا و شهر زلزله زده سی سخت کارخانه سیمان مارگون میزان موجودي کلینکري که داشت را به

 
سیمان تبدیل کرد. 

 
صمیمی دوست افزود: در این مدت کمک خوبی انجام دادند ولی در این هفته به دلیل بالا رفتن شدت گرما همچنان این روند قطع برق کارخانجات ادامه دارد. 

وي عنوان کرد: در هر صورت باتوجه به میزان سیمان محدودي که در کارخانه سیمان یاسوج واقع در دشتروم بوده است امروز مصوب کردیم که این میزان سیمان بیشتر در اختیار مردم زلزله زده قرار

 
گیرد تا قبل از شروع فصل سرما بخش مهمی از ساخت و سازها به اتمام برسد. 

معاون اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد ابراز داشت: با همه این وجود استاندار استان پیگیري جدي موضوع هستند تا در صورت امکان حداقل برق کارخانه سیمان یاسوج واقع در دشت روم تامین
تا پروژه ها و طرح هاي عمرانی و اقتصادي و مسکن با توقف مواجه نشوند.



درخواست آزادي بازداشتی هاي حوادث خوزستان

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/05/03

پیام سپاهان - نماینده دشت آزادگان و هویزه در مجلس شوراي اسلامی گفت: تعدادي از جوانان ما در بازداشت هستند؛ اینها معترض اند و ضدانقلاب نیستند، اینها ولایتمداران و سربازان امروز
و فرداي کشورند. دستور بدهید که معترضین از خائنین جدا شوند و افراد معترض را هرچه زودتر آزاد کنید

پیام سپاهان - نماینده دشت آزادگان و هویزه در مجلس شوراي اسلامی گفت: تعدادي از
جوانان ما در بازداشت هستند؛ اینها معترض اند و ضدانقلاب نیستند، اینها ولایتمداران و
سربازان امروز و فرداي کشورند. دستور بدهید که معترضین از خائنین جدا شوند و افراد

 
معترض را هرچه زودتر آزاد کنید 

 
نماینده دشت آزادگان و هویزه: بازداشتی هاي حوادث خوزستان را آزاد کنید 

قاسم ساعدي در جلسه ستاد مدیریت بحران و شوراي کشاورزي استان خوزستان که دیروز
(2 مردادماه) برگزار شد، اظهار کرد: حضور وزرا و معاون اول در استان خوزستان خیلی دیر

 
انجام شده است و به جرات می گویم که به موقع نبوده است. 

وي افزود: 10 روز مانده به پایان دولت براي خوزستان محروم چه کردید؟ چقدر در رابطه با
مشکلات خوزستاد فریاد زدیم، صحبت کردیم، التماس و خواهش کردیم؟ چقدر باید از

 
نجابت خوزستانی ها سوءاستفاده شود و همیشه آن ها را محروم نگه داریم؟ 

نماینده دشت آزادگان و هویزه در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: خوزستانی ها محروم
نیستند بلکه از دست هم نوعانشان، سیاستگذاران و برنامه ریزان دولت ها، مظلوم اند. فلسفه

چیست که دولتمردان براي ابراز همدردي به خوزستان سرازیر می شوند؟ این در کدام قانون می گنجد که داد مردم شنیده نشود و بعد از اینکه به یک حادثه غیرقابل تصور برسد، بعد دولتمردان سینه

 
چاك می کنند و مانور می دهند؟ 

ساعدي خطاب به وزیر نیرو حاضر در این جلسه گفت: آقاي اردکانیان، چقدر در مجمع نمایندگان با جناب عالی صحبت کردیم، تذکر دادیم و پیشنهاد دادیم که کارگروه آب در کشور راه بیاندازید و بر
حسب آمایش سرزمین و سهمیه بندي حق آبه ها، بحث آبی که بین استان ها صورت گرفته را جمع کنید اما کدام گوش شنوا؟ مردم اهواز چند سال پیش گفتند آقاي روحانی هواتو داریم اما هوامونو

 
داشته باش. 

وي با بیان اینکه آب یک مشکل از مشکلات خوزستان است، تصریح کرد: همه ظرفیت هاي اشتغال خوزستان به استان هاي دیگر مصادره شد. مردم در هشت سال فرزندان خود را تقدیم کردند. از
کارگران شهرداري دو سال بدون بیمه و حقوق صحبت کنیم؟ از کارگران آبفا صحبت کنیم؟ از کجاي خوزستان حرف بزنیم؟ از آب و فاضلاب، آسفالت؟ جرم مردم چیست؟ دام هایشان را از دست

 
دادند، کشاورزي شان، ماهیگیري شان و معیشت شان. چه کسی باید فردا جواب سوءمدیریت ها را بدهد؟ 

نماینده دشت آزادگان و هویزه در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه مردم خوزستان می فهمند که اینها مُسکنی بیش نیست، افزود: ما از بیانات مقام معظم رهبري تشکر می کنیم که فرمودند اگر

 
توصیه ها عملیاتی می شد دچار چنین مسالی نمی شدیم. 

وي خطاب به معاون اول رئیس جمهور حاضر در جلسه گفت: مردم ولی نعمت شما هستند، به درد مردم توجه نکردید و امروز آمدید دلداري بدهید. در این هشت سال چقدر در مجمع نمایندگان

 
خوزستان از آقاي روحانی درخواست جلسه داشتیم اما اجازه ندادند. پس درد مردم را باید کجا بگوییم و با چه کسی مطرح کنیم؟ 

ساعدي تاکید کرد: تعدادي از جوانان ما در بازداشت هستند؛ اینها معترض اند و ضدانقلاب نیستند، اینها ولایتمداران و سربازان امروز و فرداي کشورند. دستور بدهید که معترضین از خائنین جدا شوند

 
و افراد معترض را هرچه زودتر آزاد کنید. 

وي بیان کرد: با ایجاد استخر می خواهند 30 تا 50 هزار گاومیش را در 10 استخر پرورش دهند. آب را چطور تعریف می کنید؟ آب وقتی جریان نداشته باشد، اکسیژنی ندارد و تمام حیات آبزیان از

 
بین می رود. دردها زیاد هستند، به چه کسی باید گفت؟ انتقال آب از خوزستان یک امر باطل و فشل است. انتقال آب، ضد بشریت است. فلات مرکزي کویر است و هیچ وقت آباد نمی شود. 

isna.ir :منبع



3000 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار در اردبیل پرداخت شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/05/03

اردبیل-سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل از تخصیص 3 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار خبر داد و گفت: از سال 96 با جهش میزان تسهیلات در استان
روبه رو هستیم.

اردبیل-سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل از تخصیص 3 هزار
میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار خبر داد و گفت: از سال 96 با جهش میزان تسهیلات

 
در استان روبه رو هستیم. 

بهروز رحیم زاده در گفت وگو با خبرنگار مهر، به افزایش سقف تسهیلات ایجاد اشتغال پایدار
در اردبیل اشاره و اظهار کرد: از سال 96 به اکنون از 415 میلیارد تومان اعتبار سهم استان
از محل قانون حمایت از ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري 331 میلیارد

 
تومان تسهیلات پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه مطابق قانون تسهیلات ارزان قیمت اشتغال روستایی به منظور ایجاد
اشتغال پایدار در مناطق روستایی، عشایري و شهرهاي زیر 10 هزار نفر جمعیت پرداخت شد
افزود: تعداد 3 هزار 321 طرح اشتغالزا با اجراي این طرح و با دریافت تسهیلات ارزان قیمت

 
وارد چرخه اقتصادي شدند. 

این مسئول با تاکید بر اینکه عمل نظارت همزمان با اعطاي تسهیلات به طرح ها انجام می شود افزود: هرگونه انحراف از اجراي طرح یا عدم انجام تعهد اشتغال به ازاي دریافت هر 150 میلیون تومان

 
پس از تذکر کتبی منجر به تبدیل به دین و بازگشت تسهیلات با نرخ سود 24 درصد خواهد شد. 

رحیم زاده عنوان کرد: مطابق با آئین نامه جدید آن دسته از طرح هایی که تا قبل از سال 99 تسهیلات خود را دریافت کرده و با توجه به تورم موفق به اتمام و بهره برداري نشده اند با تأیید کمیته فنی

 
می توانند از تسهیلات متمم بهره مند شوند. 

وي با عنوان اینکه تسهیلات اشتغال روستایی توسط چهار بانک توسعه تعاون، کشاورزي، پست بانک و صندوق کارآفرینی امید در حال پرداخت است تصریح کرد: بانک هاي عامل با تسریع در انجام

 
هماهنگی هاي لازم فرایند پرداخت تسهیلات به طرح هاي نیمه تمام را آغاز کنند. 

سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان همچنین با تاکید بر اینکه بانک ها تکلیف متقاضیان تسهیلات را در همان ابتداي کار مشخص کنند گفت: به دلیل محدودیت منابع، بانک ها بر
اساس اولویت و ضریب پیشرفت طرح ها اقدام به پرداخت تسهیلات متمم کنند.



رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی جهادگران در فارس آغاز می شود

منبع: داناشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/05/03

قزل سفلی گفت: به مناسبت سالروز پیام رهبر معظم انقلاب خطاب به جهادگران، رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در قالب 900 اردو جهادي از 1 تا 15 روزه در حوزه هاي عمرانی،
فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آب رسانی، خدماتی، اشتغال و تحصیلی از فردا آغاز خواهد شد.

قزل سفلی گفت: به مناسبت سالروز پیام رهبر معظم انقلاب خطاب به جهادگران، رزمایش
12 هزار نفري خدمت رسانی در قالب 900 اردو جهادي از 1 تا 15 روزه در حوزه هاي
عمرانی، فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آب رسانی، خدماتی، اشتغال و تحصیلی از فردا

 
آغاز خواهد شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از شیرازه، اسماعیل قزل سفلی رئیس سازمان
بسیج سازندگی استان فارس امروز در نشست خبري با حضور اصحاب رسانه در سالروز دیدار
رهبرانقلاب با فعالین جهادي در سال 1398 با تبریک عید غدیر گفت: بسیج سازندگی در
امتداد جهاد سازندگی با نظر مستقیم مقام معظم رهبري در 17 اردیبهشت ماه تاسیس شد
و در آن زمان 49 گروه جهادي در کل کشور فعالیت داشتند که اکنون به 42 هزار گروه

 
جهادي رسیده است. 

وي افزود: وظیفه سپاه، بسیج و دولت را رهبرمعظم انقلاب در موضوع گروه هاي جهادي به
روشنی تبیین کردند لذا دولت تامین عرصه و پشتیبانی از جهادگران و بسیج ساماندهی را

 
برعهده دارد لذا در مجموعه بسیج سازندگی 4 راهبرد در دستور کار قرار دارد. 

قزل سفلی اولین راهبرد بسیج سازندگی در قبال گروه هاي جهادي را ""ساماندهی"" اعلام
کرد و اظهار داشت: گروه هاي جهادي در عرصه هاي عمرانی، آموزشی، فرهنگی مخصوصا آب رسانی و آسیب هاي اجتماعی سازماندهی شده اند که پایگاه و محله محور هستند که در ذیل مسجد محله

 
مسائل محله را شناسایی، راهکار را پیدا می کند و به حل مشکلات می پردازد. 

رئیس بسیج سازندگی استان فارس با بیان اینکه بیش از 3500 گروه جهادي فقط در استان فارس سازماندهی شده است، خاطرنشان کرد: برخی از گروه هاي جهادي ""جغرافیا محور"" هستند که
خارج از استان در حال خدمت رسانی می باشند که البته آمادگی دارند در حوزه بین المللی هم ورود پیدا کنند و با توجه به توانمندي جهادگران، چتر خدمت رسانی را در همه این عالم و در کشور

 
هاي مسلمان منطقه نیز باز کنند. 

این مقام مسئول، ""توانمند سازي در حوزه هاي عمومی و تخصصی"" را دومین راهبرد بسیج سازندگی در قبال گروه هاي جهادي دانست و اظهار داشت: در مباحث مبانی حرکت جهادي و تخصصی
در رسته اي که گروه هاي جهادي مثل سلامت، کشاورزي، علمی و... شکل گرفته اند، آموزش هاي مختلفی انجام شده است لذا ما وظیفه داریم که گروه هاي جهادي را توانمند کنیم که این امر در

 
سطوح هاي مختلف گروهی، شهرستانی، استانی در قالب ""دوره هاي رسم جهاد"" انجام می شود. 

قزل سفلی تصریح کرد: راهبرد بعدي پشتیبانی است با اینکه این بخش مربوط به دولت است اما بسیج سازندگی بستر ساز این پشتیبانی بهتر از طرف مجموعه را برعهده دارد لذا کارگروه بسیج

 
سازندگی استان به ریاست استاندار فعال شده که براي اردو هاي تابستانی برگزار شد و نشست ها در شهرستان ها با ریاست فرمانداران براي پشتیبانی و هماهنگی بهتر در حال شکل گیري است. 

وي با اشاره به اینکه پشتیبانی مسائل حقوقی نظیر مجوز ها، احکام ماموریتی و ... گروه هاي جهادي نیز توسط بسیج سازندگی استان انجام می شود، تاکید کرد: با شتاب بیشتري می خواهیم

 
جهادگرانی که در راه خدمت رسانی از بین رفته اند و یا مسئله جسمی به وجود به عنوان شهید خدمت و ایثارگر در حال خدمت معرفی شوند که که به دنبال مصوبه مجلس هستیم. 

به گفته رئیس بسیج سازندگی استان فارس، 40 جهادگر آسمانی در کل کشور در راه خدمت به مردم جان خودشان را از دست داده اند که 2 نفر از استان فارس هستند که با گذشت این همه سال

 
عنوان شهید به این جهادگران بی ادعا اطلاق نشده است. 

قزل سفلی جهادگران را انسان هایی معرفی کرد که بی منت، بی ادعا جان خودشان را در دست می گیرند و براي آلام درد هاي مردم در سخت ترین شرایط مشغول فعالیت هستند و آن روزایی که

 
کادر پزشکی نیاز مبرم به نیروي انسانی پیدا کردند، نیروهاي جهادي در قالب طرح همیار بیمار به کمک شتافتند. 

این مقام مسئول ""طرح هنگ امداد طبیعت"" در استان فارس را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: در موضوع اطفا حریق گروه هاي جهادي شبانه روز در کوه ها در حال مبارزه با آتش سوزي هستند
که تا کنون نتایج خوبی حاصل شده است؛ امروز به این نتیجه رسیده ایم که باید ""بنه جهادي"" و تجهیزاتی به صورت شهرستانی آماده شود و با خیرین، مجموعه هاي انقلابی در حال رایزنی هستیم

 
تا براي پشتیبانی عمرانی بچه هاي جهادي در سراسر استان ماشین آلات فراهم کنیم. 

وي افزود: قرارگاه جهادي آسیب هاي اجتماعی از جمله مواردي است که در این حوزه دنبال کنیم براي اینکه هدفمند کار را دنبال کنیم؛ قرارگاه جهادگران مدرسه ساز شکل گرفته و قرارگاه جهادگران

 
آب رسان هم در حال شکل گیري است و به دنبال این هستیم که گروه ها و قرارگاه هایی تخصصی، هدفمند و متناسب به نیاز هاي مردم ایجاد شود. 

 
آغاز رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در فارس 

رئیس بسیج سازندگی استان فارس دیدار فعالین گروه هاي جهادي با رهبر انقلاب در 10 مرداد ماه و یادداشت نهُ بندي رهبرانقلاب خطاب به جهادگران را در 11 مرداد را مورد اشاره قرار داد و گفت:

 
به مناسبت گرامی داشت این سالروز سلسله برنامه هایی تدارك دیده شده است. 



رهبرانقلاب در این پیام خطاب به جهادگران می فرمایند که کارتان ارزشمند است چراکه کار جهادي برخواسته از ایمان و از ظرفیت وجودي انسان است؛ ارتقا فکري شما را از خدمت رسانی یدي دور

 
نکند، چراکه تعمیر خانه هاي نیازمندان به کار شما برکت و نور می دهد؛ شعار خدمت رسانی براي تحقق عدالت و پیشرفت را همگانی کنید و محیط خدمت رسانی پر از ایمان و عمل صالح شود. 

 
وي ادامه داد: رهبر انقلاب می فرمایند که اهالی منطقه خدمت رسانی را در کار ها شریک کنید، توانمندي و فعالیت خود را به شکل هنرمندانه به گوش همگان برسانید چراکه چقدر شوق انگیز است. 

قزل سفلی برنامه هاي سازمان بسیج سازندگی استان فارس را به مناسبت پیام رهبرانقلاب مورد توجه قرار داد و گفت: به این مناسبت 315 برنامه، تا 11 مرداد با محوریت جهادگران در سراسر استان
برنامه ریزي و اجرا می شود که نشست هاي گفتمان جهاد، یادواره جهادگران آسمانی، دیدار با ائمه جمعه در سراسر استان، نشست مجامع جهادي سرکشی از خانواده هاي جهادگران آسمانی و میزگرد

 
هاي رسانه اي پیرامون بحث و بررسی این پیام 9 بندي نمونه اي از این برنامه هاي است. 

بنابه گفته رئیس سازمان بسیج سازندگی استان فارس، رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در قالب 900 اردو جهادي از 1 تا 15 روزه در حوزه هاي عمرانی، فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آب

 
رسانی، خدماتی، اشتغال و تحصیلی از فردا آغاز خواهد شد. 

وي ادامه داد: با توجه به نیاز مردم، عشایر و دامداران با همکاري اداره کل دامپزشکی استان واکسیناسیون طاعون نشخوارگان دام هاي سبک با کمک 650 تیم جهادي چهار نفره از چهارشنبه آغاز

 
خواهد شد و طی 2 ماه آغاز می شود. 

این مقام مسئول با بیان اینکه تلاش بر این داریم که به صورت مسئله محور وارد مشکلات بشویم و ظرفیت گروه هاي جهادي به کمک مردم آیند، تاکید کرد: افتتاح 30 پروژه عمرانی در 6 شهرستان با
حضور سردار حزنی مشاور فرمانده کل و دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی درآینده نزدیک صورت میگیرد و در قالب قرار گاه امام حسن مجتبی(ع) با همکاري ستاد اجرایی،

 
سپاه، بنیاد مسکن، کمیته امداد و بنیاد مستضعفان مراسم کلنگ زنی 3 هزار مسکن محرومین ویژه مددجویان کمیته امداد در استان انجام خواهد شد. 

انتهاي پیام/



ایجاد مراکز نوآوري و شتابدهی در تمام استان ها

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/05/03

رییس سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش بنیان جهاددانشگاهی با اشاره به نقش مهم این نهاد در تحقق اقتصاد دانش بنیان از ایجاد مراکز نوآوري و شتابدهی در تمام استان ها تا
پایان نیمه اول امسال سخن گفت.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از روابط عمومی جهاددانشگاهی، آقاي دکتر بهروز
بادکو رییس سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش بنیان جهاددانشگاهی در آستانه
فرارسیدن 16 مرداد، چهل و یکمین سالگرد تشکیل جهاد دانشگاهی به تشریح فعالیت هاي
این سازمان پرداخت و در رابطه باساختار جدید سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش
بنیان جهاددانشگاهی گفت: یکی از مهم ترین مسیر هاي توسعه کشور، انتقال از اقتصاد
مبتنی بر منابع به اقتصاد مبتنی بر کارایی و دانش است. به عبارت دیگر اقتصاد دانش بنیان،
اقتصاد نوینی است که در آن تولید، توزیع و استفاده از دانش منبع اصلی رشد و ایجاد ثروت
است. موتور محرك چنین اقتصادهایی، شرکت هاي دانش بنیان هستند که به منظور هم
افزایی علم و ثروت، توسعه اقتصاد مبتنی بر دانش، تحقق اهداف علمی و اقتصادي و

 
همچنین تجاري سازي نتایج تحقیق و توسعه در حوزه فناوري شکل می گیرند. 

وي با اشاره به این که نقش شرکت هاي دانش بنیان و نهاد هاي توسعه اي در ایجاد شرکت
هاي دانش بنیان و به تبع آن اقتصاد مبتنی بر دانش بر کسی پوشیده نیست، افزود: بر
همین اساس جهاد دانشگاهی به عنوان یک نهاد واسط و توسعه اي با دارا بودن زیست بوم

نوآوري و فناوري مختص به خود، نقش بسیار مهمی در ایجاد نوآوري، توسعه فناوري و همچنین خلق ثروت در راستاي ایجاد اقتصاد مبتنی بر دانش و بهره وري و کارایی برخوردار است؛ بنابراین تغییر
ساختار سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاد دانش بنیان عمدتا با هدف معرفی فرصت هاي ناشی از اقتصاد دانش بنیان به مدیران، پژوهشگران و فناوران جهاددانشگاهی، انجام مطالعات فرصت و
امکان سنجی مالی و اقتصادي، ایجاد و توسعه کمی و کیفی شرکت هاي دانش بنیان و همچنین ایجاد تغییر و تحول در زیست بوم نوآوري و فناوري جهاددانشگاهی با نگاه ویژه به نوآوري، کارآفرینی و

 
تشکیل شرکت هاي دانش بنیان و در راستاي تحقق اقتصاد دانش بنیان، توسعه ي ماموریت داده است. 

آقاي دکتر بادکو گفت: بر همین اساس موضوع اقتصاد دانش بنیان و سوي گیري تمامی فعالیت هاي جهاددانشگاهی معطوف بر اقتصاد مبتنی بر کارایی و دانش مورد توجه مدیران کلان این مجموعه

 
قرار گرفته است که پیش از این، موضوع اقتصاد دانش بنیان کمتر مورد توجه مدیران قرار گرفته بود و با توسعه ماموریت این سازمان، به عنوان یک راهبرد اصلی مد نظر قرار گرفته است. 

وي در رابطه با تعداد شرکت هاي فناور و دانش بنیانی که در پارك ها و مراکز رشد جهاددانشگاهی مشغول فعالیت هستند، ادامه داد: همانطور که می دانید جهاددانشگاهی داراي 3 پارك علم و
فناوري، 24 مرکز رشد و 40 مرکز نوآوري و شتابدهی است که در حال حاضر حدود 700 واحد فناور شامل استارتاپ و شرکت و یا واحد تحقیق و توسعه در آن حضور دارند که 110 شرکت دانش

 
بنیان و 40 شرکت نیز خلاق هستند. 

معاون رییس جهاددانشگاهی در پاسخ به این سؤال که چه تعداد واحد هاي موفق توانسته اند با تجاري سازي فناوري خود از پارك ها و مراکز رشد جهاددانشگاهی خارج شوند؟، گفت: یکی از شاخص
هاي اصلی ارزیابی ساختار هاي حمایت از فناوري و نوآوري در دنیا همانطور که شما اشاره کردید موفقیت شرکت هاي تحت حمایت است که با درصد موفقیت اعلام می شود؛ به معنی دیگر کل شرکت
هاي خارج شده موفق و ناموفق را درنظر می گیرند و نسبت شرکت هاي موفق به کل را محاسبه می کند که این عدد در مراکز وابسته به جهاد حدود 22 درصد می باشد که با توجه به شرایط فعلی

 
محیط کسب و کار در کشور رقم مناسبی محسوب می شود. 

آقاي دکتر بادکو با اشاره به سیاست جهاددانشگاهی براي حمایت و توسعه پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد در این نهاد گفت: در حال حاضر با توجه به سیاست هاي جهاد برنامه خاصی براي
توسعه کمی مراکز رشد و پارك در جهاددانشگاهی وجود ندارد و تمرکز ما بیشتر روي توسعه کیفی و تغییر در فرآیند ها در راستاي افزایش اثربخشی و کارایی مراکز می باشد، ولی در صورتی که

 
احساس شود که در یک زمینه تخصصی امکان راه اندازي یک مرکز رشد یا پارك علم و فناوري لازم است قطعا به عنوان یک برنامه جدي در دستور کار قرار خواهد گرفت. 

وي ادامه داد: توسعه مراکز نوآوري و شتابدهی که به اختصار "منش" گفته می شود در جهاددانشگاهی با هدف کمک به واحد هاي سازمانی اعم از واحدها، سازمان ها، پژوهشکده ها در جهت بهره
برداري از ظرفیت استارتاپ ها بر اساس مدل نوآوري باز و متناسب با زمینه هاي کاري و طرح هاي مصوب آن ها صورت پذیرفته است که به همین دلیل است موضوع فعالیت هر منش متناسب با زمینه

 
هاي فعالیتی آن واحد تعیین می شود تا کسب و کار هاي نوپا بتوانند از ظرفیت هاي زیرساختی و نیروي انسانی واحد موسس استفاده کنند. 

آقاي دکتر بادکو افزود: در 3 سال گذشته توسعه منش در تمامی واحد ها در دستور کار بوده است که خوشبختانه در اغلب استان ها منش راه اندازي شده است و تا نیمه اول سال 1400 نیز در تمامی

 
استان ها ایجاد خواهد شد و در کنار آن نیز در سال جاري توسعه کیفی و افزایش میزان اثربخشی آن ها مورد تاکید ستفا می باشد. 

رییس سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش بنیان جهاددانشگاهی در رابطه با این که این سازمان چه خدماتی براي استقرار شرکت ها در پارك ها و مراکز رشد و منش ارایه می کند؟، گفت: در
تمامی ساختار هاي حمایتی علاوه بر ارایه فضاي فیزیکی و تجهیزات اداري و... براي رشد و توسعه کسب و کار هاي نوپا، خدماتی همچون ارایه مشاوره کسب وکار، هدایت از طریق منتور هاي خبره،

 
ارایه آموزش هاي تخصصی مرتبط با زمینه فعالیت شرکت ها، معرفی به سرمایه گذارن و توسعه بازار و شبکه و همچنین ارایه کمک هاي مالی نقدي و غیرنقدي نیز جزو فعالیت هاي این مراکز است. 

وي ادامه داد: ویژگی بارز ساختار هاي تحت حمایت از فناوري در جهاددانشگاهی، استفاده شرکت هاي تحت حمایت از ظرفیت طرح ها و پروژه ها در دست اجرا، زیرساختارها، دریافت مشاوره از اعضا

 
هیات علمی و شبکه ملی جهاددانشگاهی در سراسر کشور و همچنین پشتیبانی متمرکز ستفا از این ساختار ها است. 



دکتر بادکو اظهار کرد: در طول دوسال گذشته با توجه به شیوع بیماري کرونا این مراکز با تمام توان نسبت به تامین فناورانه مایحتاج مورد نیاز براي مبارزه با این بیماري همچون دارو، ماسک، مواد
شیمیایی و دستگاه هاي متناسب با این ایام را در دستور کار خود قرارداده اند، البته ارایه خدمات و محصولات متناسب با ظرفیت هاي منطقه اي همچون گردشگري، شیلات، گیاهان دارویی و... نیز

 
حایز اهمیت است. 

وي بیان کرد: در انتها باید گفت یکی از سیاست ها و برنامه هاي اصلی ستفا در سال هاي آتی براي توسعه فناوري هاي جهاددانشگاهی این است که طرح هاي ملی که توسط جهاد اجرایی می شود را با
همکاري شرکت هاي دانش بنیان و مستقر در پارك ها و مراکز رشد جهاددانشگاهی راهبري و اجرایی نماید تا ضمن افزایش چابکی و سرعت اجرا موجبات رشد و توسعه بخش خصوصی و کاهش هزینه

هاي تمام شده طرح را فراهم کند تا همچنین باعث پرداختن بیشتر جهاددانشگاهی به ابعاد فناورانه و منحصر به فرد طرح ها شود.



رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی جهادگران در فارس آغاز می شود

منبع: سحاب پرسشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/05/03

قزل سفلی گفت: به مناسبت سالروز پیام رهبر معظم انقلاب خطاب به جهادگران، رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در قالب 900 اردو جهادي از 1 تا 15 روزه در حوزه هاي عمرانی،
فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آب رسانی، خدماتی، اشتغال و تحصیلی از فردا آغاز خواهد شد. The post رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی ...

رئیس سازمان بسیج سازندگی استان فارس: رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی
جهادگران در فارس آغاز می شود قزل سفلی گفت: به مناسبت سالروز پیام رهبر معظم
انقلاب خطاب به جهادگران، رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در قالب 900 اردو
جهادي از 1 تا 15 روزه در حوزه هاي عمرانی، فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آب

 
رسانی، خدماتی، اشتغال و تحصیلی از فردا آغاز خواهد شد. 

اسماعیل قزل سفلی رئیس سازمان بسیج سازندگی استان فارس امروز در نشست خبري با
حضور اصحاب رسانه در سالروز دیدار رهبرانقلاب با فعالین جهادي در سال 1398 با تبریک
عید غدیر گفت: بسیج سازندگی در امتداد جهاد سازندگی با نظر مستقیم مقام معظم رهبري
در 17 اردیبهشت ماه تاسیس شد و در آن زمان 49 گروه جهادي در کل کشور فعالیت

 
داشتند که اکنون به 42 هزار گروه جهادي رسیده است. 

وي افزود: وظیفه سپاه، بسیج و دولت را رهبرمعظم انقلاب در موضوع گروه هاي جهادي به
روشنی تبیین کردند لذا دولت تامین عرصه و پشتیبانی از جهادگران و بسیج ساماندهی را

 
برعهده دارد لذا در مجموعه بسیج سازندگی 4 راهبرد در دستور کار قرار دارد. 

قزل سفلی اولین راهبرد بسیج سازندگی در قبال گروه هاي جهادي را "ساماندهی" اعلام کرد و اظهار داشت: گروه هاي جهادي در عرصه هاي عمرانی، آموزشی، فرهنگی مخصوصا آب رسانی و آسیب

 
هاي اجتماعی سازماندهی شده اند که پایگاه و محله محور هستند که در ذیل مسجد محله مسائل محله را شناسایی، راهکار را پیدا می کند و به حل مشکلات می پردازد. 

رئیس بسیج سازندگی استان فارس با بیان اینکه بیش از 3500 گروه جهادي فقط در استان فارس سازماندهی شده است، خاطرنشان کرد: برخی از گروه هاي جهادي "جغرافیا محور" هستند که خارج
از استان در حال خدمت رسانی می باشند که البته آمادگی دارند در حوزه بین المللی هم ورود پیدا کنند و با توجه به توانمندي جهادگران، چتر خدمت رسانی را در همه این عالم و در کشور هاي

 
مسلمان منطقه نیز باز کنند. 

این مقام مسئول، "توانمند سازي در حوزه هاي عمومی و تخصصی" را دومین راهبرد بسیج سازندگی در قبال گروه هاي جهادي دانست و اظهار داشت: در مباحث مبانی حرکت جهادي و تخصصی در
رسته اي که گروه هاي جهادي مثل سلامت، کشاورزي، علمی و... شکل گرفته اند، آموزش هاي مختلفی انجام شده است لذا ما وظیفه داریم که گروه هاي جهادي را توانمند کنیم که این امر در سطوح

 
هاي مختلف گروهی، شهرستانی، استانی در قالب "دوره هاي رسم جهاد" انجام می شود. 

قزل سفلی تصریح کرد: راهبرد بعدي پشتیبانی است با اینکه این بخش مربوط به دولت است اما بسیج سازندگی بستر ساز این پشتیبانی بهتر از طرف مجموعه را برعهده دارد لذا کارگروه بسیج

 
سازندگی استان به ریاست استاندار فعال شده که براي اردو هاي تابستانی برگزار شد و نشست ها در شهرستان ها با ریاست فرمانداران براي پشتیبانی و هماهنگی بهتر در حال شکل گیري است. 

وي با اشاره به اینکه پشتیبانی مسائل حقوقی نظیر مجوز ها، احکام ماموریتی و ... گروه هاي جهادي نیز توسط بسیج سازندگی استان انجام می شود، تاکید کرد: با شتاب بیشتري می خواهیم

 
جهادگرانی که در راه خدمت رسانی از بین رفته اند و یا مسئله جسمی به وجود به عنوان شهید خدمت و ایثارگر در حال خدمت معرفی شوند که که به دنبال مصوبه مجلس هستیم. 

به گفته رئیس بسیج سازندگی استان فارس، 40 جهادگر آسمانی در کل کشور در راه خدمت به مردم جان خودشان را از دست داده اند که 2 نفر از استان فارس هستند که با گذشت این همه سال

 
عنوان شهید به این جهادگران بی ادعا اطلاق نشده است. 

قزل سفلی جهادگران را انسان هایی معرفی کرد که بی منت، بی ادعا جان خودشان را در دست می گیرند و براي آلام درد هاي مردم در سخت ترین شرایط مشغول فعالیت هستند و آن روزایی که

 
کادر پزشکی نیاز مبرم به نیروي انسانی پیدا کردند، نیروهاي جهادي در قالب طرح همیار بیمار به کمک شتافتند. 

این مقام مسئول "طرح هنگ امداد طبیعت" در استان فارس را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: در موضوع اطفا حریق گروه هاي جهادي شبانه روز در کوه ها در حال مبارزه با آتش سوزي هستند
که تا کنون نتایج خوبی حاصل شده است؛ امروز به این نتیجه رسیده ایم که باید "بنه جهادي" و تجهیزاتی به صورت شهرستانی آماده شود و با خیرین، مجموعه هاي انقلابی در حال رایزنی هستیم تا

 
براي پشتیبانی عمرانی بچه هاي جهادي در سراسر استان ماشین آلات فراهم کنیم. 

وي افزود: قرارگاه جهادي آسیب هاي اجتماعی از جمله مواردي است که در این حوزه دنبال کنیم براي اینکه هدفمند کار را دنبال کنیم؛ قرارگاه جهادگران مدرسه ساز شکل گرفته و قرارگاه جهادگران
آب رسان هم در حال شکل گیري است و به دنبال این هستیم که گروه ها و قرارگاه هایی تخصصی، هدفمند و متناسب به نیاز هاي مردم ایجاد شود.آغاز رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در
فارسرئیس بسیج سازندگی استان فارس دیدار فعالین گروه هاي جهادي با رهبر انقلاب در 10 مرداد ماه و یادداشت نهُ بندي رهبرانقلاب خطاب به جهادگران را در 11 مرداد را مورد اشاره قرار داد و

 
گفت: به مناسبت گرامی داشت این سالروز سلسله برنامه هایی تدارك دیده شده است. 

رهبرانقلاب در این پیام خطاب به جهادگران می فرمایند که کارتان ارزشمند است چراکه کار جهادي برخواسته از ایمان و از ظرفیت وجودي انسان است؛ ارتقا فکري شما را از خدمت رسانی یدي دور

 
نکند، چراکه تعمیر خانه هاي نیازمندان به کار شما برکت و نور می دهد؛ شعار خدمت رسانی براي تحقق عدالت و پیشرفت را همگانی کنید و محیط خدمت رسانی پر از ایمان و عمل صالح شود. 



 
وي ادامه داد: رهبر انقلاب می فرمایند که اهالی منطقه خدمت رسانی را در کار ها شریک کنید، توانمندي و فعالیت خود را به شکل هنرمندانه به گوش همگان برسانید چراکه چقدر شوق انگیز است. 

قزل سفلی برنامه هاي سازمان بسیج سازندگی استان فارس را به مناسبت پیام رهبرانقلاب مورد توجه قرار داد و گفت: به این مناسبت 315 برنامه، تا 11 مرداد با محوریت جهادگران در سراسر استان
برنامه ریزي و اجرا می شود که نشست هاي گفتمان جهاد، یادواره جهادگران آسمانی، دیدار با ائمه جمعه در سراسر استان، نشست مجامع جهادي سرکشی از خانواده هاي جهادگران آسمانی و میزگرد

 
هاي رسانه اي پیرامون بحث و بررسی این پیام 9 بندي نمونه اي از این برنامه هاي است. 

بنابه گفته رئیس سازمان بسیج سازندگی استان فارس، رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در قالب 900 اردو جهادي از 1 تا 15 روزه در حوزه هاي عمرانی، فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آب

 
رسانی، خدماتی، اشتغال و تحصیلی از فردا آغاز خواهد شد. 

وي ادامه داد: با توجه به نیاز مردم، عشایر و دامداران با همکاري اداره کل دامپزشکی استان واکسیناسیون طاعون نشخوارگان دام هاي سبک با کمک 650 تیم جهادي چهار نفره از چهارشنبه آغاز

 
خواهد شد و طی 2 ماه آغاز می شود. 

این مقام مسئول با بیان اینکه تلاش بر این داریم که به صورت مسئله محور وارد مشکلات بشویم و ظرفیت گروه هاي جهادي به کمک مردم آیند، تاکید کرد: افتتاح 30 پروژه عمرانی در 6 شهرستان با
حضور سردار حزنی مشاور فرمانده کل و دبیر قرارگاه محرومیت زدایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی درآینده نزدیک صورت میگیرد و در قالب قرار گاه امام حسن مجتبی(ع) با همکاري ستاد اجرایی،

 
سپاه، بنیاد مسکن، کمیته امداد و بنیاد مستضعفان مراسم کلنگ زنی 3 هزار مسکن محرومین ویژه مددجویان کمیته امداد در استان انجام خواهد شد. 

انتهاي پیام



چند سطري از زندگی امام هادي علیه السلام

منبع: جمارانشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/05/03

امام هادي علیه السلام، دهمین اختر تابناك آسمان امامت و ولایت در نیمه ذیحجه سال 212 هجري قمري در مدینه منوره متولد شدند. آن حضرت با شش تن از خلفاي عباسی همدوره
بودند.

 
امام هادي علیه السلام، دهمین اختر تابناك آسمان امامت و ولایت در نیمه ذیحجه سال 212 هجري قمري در مدینه منوره متولد شدند. آن حضرت با شش تن از خلفاي عباسی همدوره بودند. 

 
لینک کوتاه کپی شد 

 
 A

به گزارش خبرنگار جی پلاس، امام علی النقی علیه السلام، دهمین اختر تابناك آسمان امامت و

 
ولایت در نیمه ذیحجه سال 212 هجري قمري در شهر مدینه متولد شدند. 

پدر آن حضرت، امام محمد تقی جوادالائمه (ع ) و مادرش سمانه از زنان درست کردار پاکدامنی
بود که دست قدرت الهی او را براي تربیت مقام ولایت و امامت مأمور کرده بود، و چه نیکو وظیفه

 
مادري را به انجام رساند و بدین مأموریت خدایی قیام کرد. 

نام آن حضرت - علی - کنیه آن امام همام "" ابوالحسن "" و لقبهاي مشهور آن حضرت "" هادي
"" و "" نقی "" بود. حضرت امام هادي (ع ) پس از پدر بزرگوارشان در سن 8 سالگی به مقام

 
امامت رسیدند و دوران امامتشان 33 سال بود. 

در این مدت حضرت علی النقی (ع ) براي نشر احکام اسلام و آموزش و پرورش و شناساندن مکتب و مذهب جعفري و تربیت شاگردان و اصحاب گرانقدرشان گامهاي بلندي برداشتند. نه تنها تعلیم و
تعلم و نگاهبانی فرهنگ اسلامی را امام دهم (ع ) در مدینه عهده دار بودند و لحظه اي از آگاهاندن مردم و آشنا کردن آنها به حقایق مذهبی نمی آسودند، بلکه در امر به معروف و نهی از منکر و مبارزه

 
پنهان و آشکار با خلیفه ستمگر وقت - یعنی متوکل عباسی - آنی آسایش نداشتند. 

به همین جهت بود که عبداالله بن عمر والی مدینه بنا بر دشمنی دیرینه و بدخواهی درونی، به متوکل خلیفه زمان خود نامه اي خصومت آمیز نوشت، و به آن امام بزرگوار تهمتها زد، و نسبتهاي ناروا داد
و آن حضرت را مرکز فتنه انگیزي و حتی ستمکاري وانمود کرد و در حقیقت آنچه در شأن خودش و خلیفه زمانش بود به آن امام معصوم (ع ) منسوب کرد، و این همه به جهت آن بود که جاذبه امامت
و ولایت و علم و فضیلتشان مردم را از اطراف جهان اسلام به مدینه می کشاند و این کوته نظران دون همت که طالب ریاست ظاهري و حکومت مادي دنیاي فریبنده بودند، نمی توانستند فروغ معنویت

 
امام را ببینند. 

و نیز "" مورخان و محدثان نوشته اند که امام جماعت حرمین (مکه و مدینه) از سوي دستگاه خلافت، به متوکل عباسی نوشت: اگر تو را به مکه و مدینه حاجتی است، علی بن محمد (هادي) را از این

 
دیار بیرون بر که بیشتر این ناحیه را مطیع و منقاد خود گردانیده است "". این نامه و نامه حاکم مدینه نشان دهنده نفوذ معنوي امام هادي (ع ) در سنگر مبارزه علیه دستگاه جبار عباسی است. 

از زمان حضرت امام محمد باقر (ع) و امام جعفر صادق (ع) و حوزه چهار هزار نفري آن دوران پربار، شاگردانی در قلمرو اسلامی تربیت شدند که هر یک مشعلدار فقه جعفري و دانش هاي زمان بودند، و
بدین سان پایه هاي دانشگاه جعفري و موضع فرهنگ اسلامی، نسل به نسل نگهبانی شد و امامان شیعه علیهم السلام، از دوره حضرت رضا (ع) به بعد، از جهت نشر معارف جعفري آسوده خاطر بودند، و
اگر این فرصت مغتنم در زمان امام جعفر صادق (ع) پیش نیامده بود، معلوم نبود سرنوشت این معارف مذهبی به کجا می رسید، به خصوص که از دوره زندانی شدن حضرت موسی بن جعفر (ع) به بعد

 
دیگر چنین فرصت هاي وسیعی براي تعلیم و نشر براي امامان بزرگوار ما - که در برابر دستگاه عباسی دچار محدودیت بودند و تحت نظر حاکمان ستمکار - چنان که باید و شاید پیش نیامد. 

با این همه، دوستداران این مکتب و یاوران و هواخواهان ائمه طاهرین - در این سال ها به هر وسیله ممکن، براي رفع اشکالات و حل مسائل دینی خود، و گرفتن دستور عمل و اقدام - براي فشرده تر
کردن صف مبارزه و پیشرفت مقصود و در هم شکستن قدرت ظاهري خلافت به حضور امامان والاقدر می رسیدند و از سرچشمه دانش و بینش آنها بهره مند می شدند و این دستگاه ستمگر حاکم و
کارگزارانش بودند که از موضع فرهنگی و انقلابی امام پیوسته هراس داشتند و نامه حاکم مدینه و مانند آن، نشان دهنده این هراس همیشگی آنها بود. دستگاه حاکم، کم کم متوجه شده بود که حرمین

 
(مکه و مدینه) ممکن است به فرمانبري از امام (ع ) درآیند و سر از اطاعت خلیفه وقت درآورند. 

بدین جهت پیک در پیک و نامه در پی نامه نوشتند، تا متوکل عباسی دستور داد امام هادي (ع) را از مدینه به سامرا - که مرکز حکومت وقت بود - انتقال دهند. متوکل امر کرد حاجب مخصوص وي
حضرت هادي (ع) را در نزد خود زندانی کند و سپس آن حضرت را در محله عسکر سالها نگاه دارد تا همواره زندگی امام علیه السلام، تحت نظر دستگاه خلافت باشد. برخی از بزرگان مدت این زندانی و

 
تحت نظر بودن را - بیست سال - نوشته اند. 

پس از آنکه حضرت هادي (ع ) به امر متوکل و به همراه یحیی بن هرثمه که مأمور بردن حضرت از مدینه بود، به سامرا وارد شد، والی بغداد اسحاق بن ابراهیم طاهري از آمدن امام (ع) به بغداد با خبر
شد، و به یحیی بن هرثمه گفت: اي مرد، این امام هادي فرزند پیغمبر خدا (ص) است و می دانی متوکل نسبت به او توجهی ندارد اگر او را کشت، پیغمبر (ص) در روز قیامت از تو بازخواست می کند.

 
یحیی گفت: به خدا سوگند متوکل نظر بدي نسبت به او ندارد. نیز در سامرا، متوکل کارگزاري ترك داشت به نام وصیف ترکی. 

و نیز به یحیی سفارش کرد در حق امام مدارا و مرحمت کند. همین وصیف خبر ورود حضرت هادي علیه السلام را به متوکل داد. از شنیدن ورود امام (ع) متوکل به خود لرزید و هراسی ناشناخته بر
دلش چنگ زد. از این مطالب که از قول یحیی بن هرثمه مأمور جلب امام هادي (ع) نقل شده است درجه عظمت و نفوذ معنوي امام در متوکل و مردان درباري به خوبی آشکار می شود و نیز این



 
مطالب دلیل است بر هراسی که دستگاه ستمگر بغداد و سامرا از موقعیت امام و موضع خاص او در بین هواخواهان و شیعیان آن حضرت داشته است. 

باري، پس از ورود به خانه اي که قبلا در نظر گرفته شده بود، متوکل از یحیی پرسید: علی بن محمد چگونه در مدینه می زیست؟ یحیی گفت: جز حسن سیرت و سلامت نفس و طریقه ورع و
پرهیزگاري و بی اعتنایی به دنیا و مراقبت بر مسجد و نماز و روزه از او چیزي ندیدم ، و چون خانه اش را - چنانکه دستور داده بودي - بازرسی کردم، جز قرآن مجید و کتابهاي علمی چیزي نیافتم.
متوکل از شنیدن این خبر خوشحال شد، و احساس آرامش کرد. با آنکه متوکل از دشمنان سرسخت آل علی (ع) بود و بنا به دستور او بر قبر منور حضرت سیدالشهداء (ع) آب بستند و زیارت کنندگان

 
آن مرقد مطهر را از زیارت مانع شدند، و دشمنی یزید و یزیدیان را نسبت به خاندان رسول اکرم (ص) تازه کردند، با این همه در برابر شکوه و هیبت حضرت هادي (ع ) همیشه بیمناك و خاشع بود. 

مورخان نوشته اند: مادر متوکل نسبت به مقام امام علی النقی (ع) اعتقادي به سزا داشت. روزي متوکل مریض شد و جراحتی پیدا کرد که اطبا از علاجش درماندند. مادر متوکل نذر کرد اگر خلیفه شفا
یابد مال فراوانی خدمت حضرت هادي (ع) هدیه فرستد. در این میان به فتح بن خاقان که از نزدیکان متوکل بود گفت: یک نفر را بفرست که از علی بن محمد درمان بخواهد شاید بهبودي یابد. وي
کسی را خدمت آن حضرت فرستاد امام هادي علیه السلام فرمودند: فلان دارو را بر جراحت او بگذارید به اذن خدا بهبودي حاصل می شود. چنین کردند، آن جراحت بهبودي یافت. مادر متوکل هزار
دینار در یک کیسه چرمی سر به مهر خدمت امام هادي (ع) فرستاد. اتفاقا چند روزي از این ماجرا نگذشته بود که یکی از بدخواهان به متوکل خبر داد دینار فراوانی در منزل علی بن محمد النقی دیده
شده است. متوکل سعید حاجب را به خانه آن حضرت فرستاد. آن مرد از بالاي بام با نردبان به خانه امام رفت. وقتی امام متوجه شدند، فرمودند همان جا باش چراغ بیاورند تا آسیبی به تو نرسد. چراغی

 
افروختند. آن مرد گوید: دیدم حضرت هادي به نماز شب مشغول است و بر روي سجاده نشسته. امام فرمودند: خانه در اختیار توست. 

آن مرد خانه را تفتیش کرد. چیزي جز آن کیسه اي که مادر متوکل به خانه امام فرستاده بود و کیسه دیگري سر به مهر در خانه وي نیافت، که مهر مادر خلیفه بر آن بود. امام فرمودند: زیر حصیر
شمشیري است آن را با این دو کیسه بردار و به نزد متوکل بر . این کار ، متوکل و بدخواهان را سخت شرمنده کرد. امام که به دنیا و مال دنیا اعتنایی نداشت پیوسته با لباس پشمینه و کلاه پشمی روي

 
حصیري که زیر آن شن بود مانند جد بزرگوارشان علی (ع ) زندگی می کردند و آنچه داشت در راه خدا انفاق می فرمودند. 

با این همه، متوکل همیشه از اینکه مبادا حضرت هادي (ع) بر وي خروج کند و خلافت و ریاست ظاهري بر وي به سر آید بیمناك بود. بدخواهان و سخن چینان نیز در این امر نقشی داشتند. روزي به
متوکل خبر دادند که: "" حضرت علی بن محمد در خانه خود اسلحه و اموال بسیار جمع کرده و کاغذهاي زیاد است که شیعیان او ، از اهل قم ، براي او فرستاده اند "" . متوکل از این خبر وحشت کرد

 
و به سعید حاجب که از نزدیکان او بود دستور داد تا بی خبر وارد خانه امام شود و به تفتیش بپردازد. 

این قبیل مراقبتها پیوسته - در مدت 20سال که حضرت هادي (ع) در سامره بودند - وجود داشت . و نیز نوشته اند: "" متوکل عباسی سپاه خود را که نود هزار تن بودند از اتراك و در سامرا اقامت
داشتند امر کرد که هر کدام توبره اسب خود را از گل سرخ پر کنند، و در میان بیابان وسیعی، در موضعی روي هم بریزند. ایشان چنین کردند . و آن همه به منزله کوهی بزرگ شد. اسم آن را تل ""
مخالی "" نهادند آنگاه خلیفه بر آن تل بالا رفت و حضرت امام علی النقی (علیه السلام ) را نیز به آنجا طلبید و گفت: شما را اینجا خواستم تا مشاهده کنید سپاهیان من را . و از پیش امر کرده بود که

 
لشکریان با آرایشهاي نظامی و اسلحه تمام و کمال حاضر شوند، و غرض او آن بود که شوکت و اقتدار خود را بنمایاند، تا مبادا آن حضرت یا یکی از اهل بیت او اراده خروج بر او نمایند "" . 

در این مدت 20سال زندگی امام هادي (ع ) در سامرا ، به صورتهاي مختلف کارگزاران حکومت عباسی، مستقیم و غیر مستقیم، چشم مراقبت بر حوادث زندگی امام و رفت و آمدهایی که در اقامتگاه
امام (ع) می شد، داشتند از جمله: "" حضور جماعتی از بنی عباس، به هنگام فوت فرزند امام دهم، حضرت سید محمد - که حرم مطهر وي در نزدیکی سامرا ( بلد ) معروف و مزار است - یاد شده

 
است . این نکته نیز می رساند که افرادي از بستگان و مأموران خلافت، همواره به منزل امام سر می زده اند. "" 

 
صورت و سیرت حضرت امام هادي (ع) 

حضرت امام دهم (ع) داراي قامتی نه بلند و نه کوتاه بود. گونه هایش اندکی برآمده و سرخ و سفید بود. چشمانش فراخ و ابروانش گشاده بود. امام هادي (ع) بذل و بخشش بسیار می کرد. امام آن چنان

 
شکوه و هیبتی داشت که وقتی بر متوکل خلیفه جبار عباسی وارد می شد او و درباریانش بی درنگ به پاس خاطر وي و احترامش برمی خاستند. 

خلفایی که در زمان امام (ع ) بودند: معتصم ، واثق ، متوکل ، منتصر ، مستعین ، معتز ، همه به جهت شیفتگی نسبت به قدرت ظاهري و دنیاي فریبنده با خاندان علوي و امام همام حضرت هادي
دشمنی دیرینه داشتند و کم و بیش دشمنی خود را ظاهر می کردند ولی همه، به خصال پسندیده و مراتب زهد و دانش امام اقرار داشتند، و این فضیلتها و قدرتهاي علمی و تسلط وي را بر مسائل
فقهی و اسلامی به تجربه ، آزموده و مانند نیاکان بزرگوارش (ع) در مجالس مناظره و احتجاج، وسعت دانش وي را دیده بودند. شبها اوقات امام (ع) پیوسته به نماز و طاعت و تلاوت قرآن و راز و نیاز با
معبود می گذشت. لباس وي جبه اي بود خشن که بر تن می پوشید و زیر پاي خود حصیري پهن می کرد. هر غمگینی که بر وي نظر می کرد شاد می شد . همه او را دوست داشتند. همیشه بر لبانش

 
تبسم بود، با این حال هیبتش در دلهاي مردم بسیار بود. 

 
زن و فرزندان امام هادي (ع) 

حضرت هادي (ع) یک زن به نام سوسن یا سلیل و پنج فرزند داشته است . 1 - ابومحمد حسن علیه السلام (امام عسکري (ع ) یازدهمین اختر تابناك ولایت و امامت است ) . 2 - حسین . 3 - سید
محمد که یک سال قبل از پدر بزرگوارش فوت کرد ، جوانی بود آراسته و پرهیزگار که بسیاري گمان می کردند مقام ولایت به وي منتقل خواهد شد . قبر مطهرش که مزار شیعیان است در نزدیکی

 
سامرا است. 4 - جعفر . 5 - عایشه ، یا به نقل شادروان شیخ عباس قمی "" علیه"". 

 
زندگینامه امام هادي علیه السلام 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما 

 
رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

 
آخرین اخبار 

 
- چند سطري از زندگی امام هادي علیه السلام 

 
- قیمت انواع گوشی اپل 3 مرداد 1400+جدول 

- وام 100 میلیون تومانی اشتغال پرداخت می شود/ چه… 



 
- نامه رئیس کانون بازنشستگان خوزستان به قالیباف… 

 
- نیسان آبی به آخر خط رسید/ سایپا به فکر جایگزین… 

 
- المپیک 2020 توکیو| روایت تلخ مربی تکواندو از… 

 
- المپیک 2020 توکیو| کیمیا علیزاده در تکرار برنز… 

 
- جدول رده بندي مدالی المپیک 2020 توکیو 

 
- اخبار مهم روز سوم المپیک 2020 توکیو| سه شگفتی… 
- قیمت محصولات ایران خودرو 3 مرداد 1400 + جدول/…



تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/05/03

حجت اله صیدي، مدیرعامل بانک صادرات ایران به دلیل پشتیبانی و کمک به ترویج فرهنگ کار، تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان از سوي مرتضی بختیاري، رئیس کمیته
امداد امام خمینی (ره) مورد قدردانی قرار گرفت.

حجت اله صیدي، مدیرعامل بانک صادرات ایران به دلیل پشتیبانی و کمک به ترویج فرهنگ کار، تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال

 
براي محرومان از سوي مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) مورد قدردانی قرار گرفت. 

به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، در مراسمی که با عنوان تجلیل از «یاران اشتغال» با حضور اسحاق جهانگیري، معاون اول
رئیس جمهور، اکبر کمیجانی، رئیس کل بانک مرکزي، مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) و مدیران عامل بانک ها
و موسسات مالی در محل بانک مرکزي برگزار شد، از مدیرعامل بانک صادرات ایران تجلیل شد. در بخشی از لوح اهدایی مرتضی
بختیاري، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) به حجت اله صیدي آمده است: «اگرچه کار نیک براي خداوند سبحان است و جز رضاي

او پاداش بندگان مخلص نیست، اما به مصداق «من لم یشکر المخلوق لم یشکرالخالق»، از حمایت ها، پشتیبانی ها و زحمات صادقانه جناب عالی و همکاران محترم در کمک به ترویج فرهنگ کار،
تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان که به فرموده امام راحل (ره) ولی نعمتان حقیقی انقلاب هستند، صمیمانه تقدیر و تشکر کرده و سلامتی و توفیقات روزافزون تان را از درگاه خداوند
سبحان مسئلت می کنم».حمایت بانک صادرات ایران از ایجاد مشاغل خانگی سرپرستان خانوار تحت پوشش نهادهاي حمایتی با اعطاي 4200 میلیارد ریال درسال 99 تداوم یافت و به راه اندازي 9
هزار و 615 شغل خانگی براي اقشار واجد شرایط منجر شد.در این سال معرفی شدگان از سوي کمیته امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی از تسهیلات حمایتی بانک صادرات ایران بهره مند و
موفق به ایجاد کسب و کارهاي نوپا شدند که این اقدام سهم به سزایی در اشتغالزایی به ویژه در نقاط محروم کشور داشته است.بانک صادرات ایران با توجه به گستردگی شعب و زیرساخت هاي موجود،
علاوه بر حمایت از راه اندازي مشاغل خانگی، نسبت به پرداخت تسهیلات مختلف حمایتی در قالب وام هاي ضروري، وام قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه، تسهیلات مسکن اقشار ویژه، بهسازي و

نوسازي مسکن روستایی، وام هاي حوادث غیرمترقبه، حمایت از بنگاه هاي کوچک و متوسط، زندانیان نیازمند و کمک به اقشار مختلف آسیب دیده از شیوع بیماري کرونا اقدام می کند.



تولید سالانه بیش از 340 تن ماهی سردآبی در مهاباد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/05/03

سالانه بیش از340 تن ماهی سردآبی در مهاباد تولید می شود.

 
به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکزمهاباد، جعفر رحیمی به عنوان یک کارآفرین مهابادي با 10 سال سابقه کار در پرورش ماهی از برترین تولید کنندگان ماهی سردآبی آذربایجان غربی است. 

تولیدکنندگان با پرورش این منبع غنی علاوه بر در آمد زایی، زمینه اشتغال و توسعه گردشگري منطقه را هم

 
فرآهم کرده اند. 

 
اما روزهاي سخت کرونایی و افزایش قیمت ها که مشکلاتی را براي پرورش دهندگان ایجاد کرده است. 

 
توجه به مشکلات این بخش و مساعدت بیشتر مسئولان زمینه شکوفایی و اشتغال در منطقه را فراهم می کند. 

گزارشی از عبالرحمن مولودپوري...



بانک اطلاعاتی نیرو هاي فنی آماده به کار در یزد تشکیل می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیر کارآفرینی و اشتغال استان یزد گفت: نرخ بیکاري استان یزد از نرخ بیکاري کشور بالاتر است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از یزد، فریبا آیت اللهی، مدیر
کارآفرینی و اشتغال استان یزد، گفت: نرخ بیکاري سال 1399 استان 10/9 و نرخ بیکاري

 
کشور 9/8 است و نرخ بیکاري استان یزد حدود 1/1 درصد از نرخ بیکاري کشور بالاتر است. 

او بیان کرد: استان یزد با کمبود نیرو در واحد هاي صنفی، تولیدي، صنعتی و همه بخش
هاي اقتصادي مواجه است، زیرا این واحد ها از نیرو هاي فنی و کارگر ساده استفاده می

 
کنند. 

آیت اللهی گفت: مهاجران سایر استان ها و اتباع خارجی در افزایش نرخ بیکاري موثر هستند
و استان یزد با نیروي فارغ التحصیل دانشگاهی بیکار مواجه است که تخصص و مهارت کافی

 
ندارند همچنین رشته هاي دانشگاهی موجود با بازار کار ارتباطی ندارد. 

او تصریح کرد: اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همکاري نظام مهندسی ساختمان و در صورت نیاز سایر انجمن هاي کارفرمایی و کارگري، به دنبال ساز و کار ایجاد ارتباط بین کارگران داراي مهارت و

 
کارفرمایانی که نیاز به نیروي کار دارند، است. 

 
آیت اللهی اظهار داشت: اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي ساخت و تولید اپلیکیشنی که در زمینه اشتغال و ارتباط بین کارگران داراي مهارت و کارفرمایانی که نیاز به کار دارند نیز گام برمی دارد. 

او تصریح کرد: کانون انجمن هاي صنفی کارفرمایی صنعت ساختمان باید در استان یزد تاسیس شود.



پرداخت تسهیلات توسعه کشت گیاهان دارویی در یزد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/05/03

با توافق وزارت جهادکشاورزي و صندوق کارآفرینی امید به متقاضیان توسعه کشت گیاهان دارویی تسهیلات قرض الحسنه پرداخت می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز یزد، مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزي استان یزد با اشاره به شرایط اقلیمی حاکم بر کشور و کاهش ذخایر منابع آبی استان و لزوم جایگزین کشت هاي
کم آبخواه در اراضی کشاورزي گفت: دفتر طرح توسعه گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزي طی موافقت نامه اي با صندوق کارآفرینی امید در راستاي حمایت از توسعه کشت گیاهان دارویی (آبی و

 
دیم) نسبت به پرداخت تسهیلات مدت دار با نرخ چهار درصد به متقاضیان اقدام کرده است. 

اکبر شیخ علیشاهی از متقاضیان دریافت تسهیلات خواست با مراجعه به مدیریت جهاد کشاورزي
در شهرستان هاي استان ضمن اطلاع از شرایط دریافت تسهیلات مذکور نسبت به ثبت نام در

 
سامانه سیتا قسمت تبصره 18 اقدام کنند. 

وي مهلت ثبت نام و بارگزاري مدارك در سامانه مذکور را پانزدهم مرداد ماه سال جاري عنوان
کرد.



افتتاح دو کارگاه دربهاي اتوماتیک و ارتینگ در مرکز فنی و حرفه اي لاهیجان

منبع: هماي خبرشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/05/03

افتتاح دو کارگاه دربهاي اتوماتیک و ارتینگ در مرکز فنی و حرفه اي لاهیجان باحضوردکترحسینی مدیرکل مرکز فنی حرفه اي گیلان،محمودي فرماندارلاهیجان،مهندس خلیلی رئیس
مرکزفنی وحرفه اي لاهیجان دو کارگاه دربهاي اتوماتیک و ارتینگ افتتاح وبه بهره برداري رسید. مهندس خلیلی درمراسم این افتتاحیه گفت: یکی از ...

 
افتتاح دو کارگاه دربهاي اتوماتیک و ارتینگ در مرکز فنی و حرفه اي لاهیجان 

باحضوردکترحسینی مدیرکل مرکز فنی حرفه اي گیلان،محمودي فرماندارلاهیجان،مهندس خلیلی رئیس مرکزفنی وحرفه اي لاهیجان دو کارگاه

 
دربهاي اتوماتیک و ارتینگ افتتاح وبه بهره برداري رسید. 

مهندس خلیلی درمراسم این افتتاحیه گفت: یکی از مشکلات جامعه بحث اشتغال می باشد و شاخص اصلی این قضیه می تواند معارفه فنی حرفه اي
باشد. وي افزود:در بحث فنی و حرفه اي بااشباع برخی از رشته ها در جامعه رو به رو هستیم به طوري که دیگر جامعه به آن نیازي ندارد و بازار کاري

 
براي آن پیدا نمی شود . 

مهندس خلیلی خاطرنشان کرد:با توجه به نیاز سنجی این موضوع در شوراي گسترش آموزش مرکز فنی حرفه اي شهرستان لاهیجان همراه ب بررسی
هاي لازم صورت گرفت و پس از تایید توسط مدیر کل محترم تصمیم براین شدتا دو کارگاه درب هاي اتوماتیک و ارتینگ که نیاز بازار کار در شرق

 
گیلان هستند در این مرکز راه اندازي شوند. 

رئیس مرکزفنی وحرفه اي لاهیجان اضافه کرد: با عنایت به حمایت هاي اداره کل و منابع ملی دو میلیارد پانصد میلیون ریال براي افتتاح این کارگاه

 
هزینه گردید. 

وي تصریح کرد:ارتینگ بخش نیاز ایمنی ساختمانها می باشد و دربهاي اتوماتیک جلو گیري از هدر رفت انرژي و رعایت پروتکلهاي بهداشتی بخش
مورد نیاز تجاري و اداري و غیره است.. خلیلی یادوارشد:درخصوص مزایایی این کارگاه هامی توان به دوره هاي کوتاه مدت و هزینه شروع کار پایین آن اشاره کرد ؛زیرا هزینه هاي اصلی کار بر عهده

 
صاحبکار و متقاضی می باشد.بطوریکه 

تقریباً با هزینه حدود 30 میلیون تومان می توان این کار را راه اندازي کرد. در ادامه مهندس قاسم حسین پور مربی برق مرکز فنی حرفه اي لاهیجان در خصوص این دو کارگاه توضیح داد :سیستم
حفاظتی ارتینگ، صاعقه گیر چاه ارت براي حفاظت از ساختمان هاي مسکونی و افراد و تجهیزات ،لازم می باشدو دربهاي اتوماتیک که شامل کرکره برقی ،درب هاي تلسکوپی و جک پارکینگ می

 
باشدکه نیاز مبرم مراکز اداري تجاري و مسکونی هستند. 

 
وي اضافه کرد: 

 
طول دوره دربهاي اتوماتیک حدود 50 ساعت است که سه هفته طول می کشد و در اتمام دوره مهارت آموزان امکان نصب و راه اندازي دربهاي فوق را دارند . 

 
مهندس حسین پور در ادامه اظهار داشت :چنین کارگاهی با این انسجام و یکپارچگی براي اولین بار در سطح استان راه اندازي می شود. 

 
در ادامه مهندس حسین پور در خصوص طول دوره ارتینگ گفت: طول دوره اجراي حفاظت ارتینگ58 ساعت می باشد و سه هفته براي افراد بطول می انجامد . 

وي در ادامه خاطرنشان کرد: براي اشتغال در این دو زمینه نیاز به اعتبارات خاصی نیست و فقط ابزار آلات خاص و تجهیزات خود را می طلبد مانند دستگاه جوش، دریل شارژي و غیره مورد نیاز است
که با هزینه حداکثر 30 میلیون تومان می توان اشتغال ایجاد کرد.



جدیدترین گزارش ها از فوق العاده ویژه فرهنگیان و معلمان

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/05/03

برخی از معلمان در نامه اي از نوبخت خواسته اند تکلیف رتبه بندي معلمان و فوق العاده ویژه فرهنگیان را مشخص کرده و پاسخ گمانه زنی مختلف درباره اعتبار تعیین شده را در جلسه بعدي
یعنی 4 مرداد بدهد.

برخی از معلمان در واکنش به گمانه زنی نمایندگان و وزیر اموزش و پرورش درباره اعتبار تعیین شده براي رتبه بندي معلمان و فوق العاده ویژه فرهنگیان از نوبخت خواسته اند که پاسخ گمانه
زنی هاي را در جلسه بعدي یعنی 4 مرداد بدهد. در درخواست آن ها آمده است: ضمن عرض تشکر فراوان از جنابعالی بابت دیدار با جمعی از معلمین و مشخص کردن تکلیف رتبه بندي و فوق العاده
ویژه، همانطور که میدانید مقدار بودجه مورد نیاز در لایحه رتبه بندي ارسالی به مجلس و لایحه بودجه سال جاري مشخص نشده است و همین موضوع باعث گمانه زنی هاي مختلف از سوي نمایندگان

 
مجلس و شخص آقاي وزیر شده است که باعث ازرده خاطر شدن تمامی فرهنگیان گشته است. 

حال با توجه به اینکه جنابعالی در جلسه با تشکل هاي فرهنگی اعلام کردید که این گمانه زنی ها فاقد اعتبار است و به شدت ان ها رد کردید و صریحا به نمایندگان معلمان اعلام کردید بودجه رتبه
بندي محدودیت ندارد، ولی به مجلس اعلام نمودین که 21هزار میلیارد تومان بیشتر امکان پذیرنیست. خواهشا جهت شفاف سازي سایر مسئولین و آسودگی خاطر تمامی فرهنگیان در این مورد ضمن

 
اعلام حمایت قاطع و تخصیص اعتبار کامل لایحه، نظر " رسمی " خود به نمایندگان معلمین را یک بار دیگر، این بار در جلسه 4 مرداد اعلام نمایید. 

 
نحوه محاسبه فوق العاده ویژه فرهنگیان 

هفته گذشته پیش ضرایب جدید فوق العاده ویژه فرهنگیان و معلمان توسط محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور به محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش ابلاغ شد. این میزان
حداقل 21 درصد و حداکثر 27 درصد است. فوق العاده ویژه شامل حق شغل + حق شاغل + حق مدیریت + فوق العاده ایثارگري ماده 68 + فوق العاده شغل + سختی کار + بند ي + بند الف است.
فرهنگیان باید این بند از حکم حقوقی خود را با هم جمع کنند. سپس مجموع را در ضریب اعلام شده زیر ضرب کنند. البته لازم به ذکر است که این مبالغ میزان افزایش فوق العاده ویژه را نشان می

 
دهد و مبلغ فوق العاده ویژه فعلی با این مبلغ به دست آمده باید جمع شود تا مبلغ فوق العاده ویژه جدید به دست بیاید. 

 
رتبه 1: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 11درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 12درصد 

 
رتبه 2: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 9درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 10درصد 

 
رتبه 3: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 6درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 7درصد 

 
رتبه 4: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 6درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 7درصد 

 
رتبه 5: 

 
مقطع ابتدایی ضربدر 6درصد 

 
مقطع متوسطه ضربدر 7درصد 

از آنجا که درصد هاي اعلامی براي رتبه هاي یک تا سه همه 21درصد و براي رتبه چهار، 24درصد و رتبه پنج، 27درصد میباشد و، چون در رتبه بندي ناقص قبلی مقداري براي هر رتبه افزایش
داشتیم در این مرحله بایستی میزان افزایش رتبه بندي قبلی رو کسر کنیم مثلا براي رتبه یک متوسطه قبلا 9درصد افزایش داشتیم و اکنون 21درصد هست پس تفاضل این دو میشه 12درصد افزایش

 
براي رتبه یک همچنین براي رتبه پنج متوسطه قبلا 20درصد افزایش داشتیم که اکنون به 27درصد رسیده پس میزان افزایش رتبه پنج، 7درصد خواهد بود 

 
نامه ضریب جدید فوق العاده ویژه فرهنگیان 

در نامه نوبخت به حاجی میرزایی آمده است: در پاسخ به نامه شماره 29622 تاریخ 9/3/1400، بدین وسیله به آگاهی می رساند که درخواست دستگاه هاي اجرایی و آن وزارتخانه محترم در برخورداري
از حداکثر تا پنجاه درصد سقف امتیاز حقوق ثابت و فوق العاده هاي مستمر موضوع بند 10 ماده 48 قانون مدیریت خدمات کشوري، با توجه به مصوبه شماره 138091 /ت 50000ه تاریخ 15/11/93
هیأت وزیران که این سقف را حداکثر تا سی و پنج درصد تعیین کرده است، قانونی و قابل اجرا نیست؛ لذا در این راستا اعمال فوق العاده ویژه موضوع مصوبه مذکور براي مشمولین طرح طبقه بندي
مشاغل معلمان کشور به میزان حداقل 21 درصد و حداکثر 27 درصدي با رعایت مفاد مصوبه یاد شده و ترتیبات مندرج در جزه (5) بند الف تبصره 12 قانون بودجه سال 1300 کل کشور و سایر



 
قوانین و مقررات ذیربط از ابتداي سال جاري در سقف اعتبارات مصوب بلامانع است. 

 
جزئیات جلسه نوبخت با نمایندگان معلمان درباره فوق العاده ویژه فرهنگیان 

چند روز پیش نمایندگان معلمان با محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه بودجه درباره افزایش فوق العاده ویژه فرهنگیان جلسه اي داشتند. بر اساس اعلام کمیجانی دبیرکل مجمع فرهنگیان در
جلسه دیروز اعطا فوق العاده ویژه معلمان همانند سایر دستگاه ها و سازمان ها تا سقف 35 درصد حقوق و فوق العاده هاي مستمر به نحوي که متوسط پرداختی ها از 60 درصد بیشتر نباشد. این فوق
العاده ویژه به همه کادر اداري و آموزشی وزارت آموزش و پرورش بین 21 تا 27 درصد از تاریخ اول فروردین 1400 تعلق می گیرد. علاوه بر این بر اساس اعلام رئیس سازمان برنامه و بودجه به نقل از

 
کمیجانی درباره افزایش حقوق خدمتگزاران و سرایداران مدارس تصمیماتی گرفته شده است که میزان ان از فوق العاده ویژه فرهنگیان بیشتر خواهد بود. 

این در حالی است که امروز سلیمان زاده رییس مرکز برنامه ریزي منابع انسانی و امور اداري وزارت آموزش و پرورش 6 گروه از معلمان فوق العاده ویژه را با میانگین 21 درصد دریافت می کنند. این
پرداخت شامل همه معلمان و با سابقه صفر و معلمانی است که در آستانه بازنشستگی هستند. چهار گروه از معلمان 20 درصد فوق العاده ویژه معلمان را دریافت می کنند و به دو گروه با سابقه کار

 
بالاتر 22 و 24 درصد پرداخت می شود. بر این اساس حقوق معلمان به طور میانگین بین 300 تا 700 هزار تومان افزایش می یابد. 

 
نحوه محاسبه فوق العاده ویژه فرهنگیان تا به امروز 

براي معلمان ومدیرومعاونین مدارس، از تاریخ 99/1/1 فوق العاده ویژه برقرار می گردد که مطابق جدول پایین با توجه به مقطع مقطع اشتغال فعلی پرسنل و عدد رتبه مندرج درحکم کارگزینی درصد

 
متفاوتی دارد. 

 
درصد فوق العاده ویژه معلمان براساس مقطع: 

 
رتبه (1):ابتدایی=10درصد، متوسطه=9درصد 

 
رتبه (2):ابتدایی=12درصد، متوسطه=11درصد 

 
رتبه (3):ابتدایی=15درصد، متوسطه=14درصد 

 
رتبه (4):ابتدایی=18درصد، متوسطه=17درصد 

 
رتبه (5): ابتدایی=21درصد، متوسطه=20درصد 

 
مبالغ بند هاي حقوقی موثر: 

 
حق شغل 

 
فوق العاده مدیریت 

 
حق شاغل 

 
فوق العاده ایثارگري 

 
فوق العاده سختی کار 

 
فوق العاده شغل 

 
تفاوت بند (ي) 

 
تفاوت جزء (1) 

 
بر اساس حکم 

 
تغییر ضریب حقوقی سال 99 (99/1/1) باهم جمع کرده و حاصل را در درصد تعیین شده فوق العاده ویژه ضرب می کنیم. مبلغ به دست آمده مبلغ فوق العاده ویژه این پرسنل درسال 99 خواهد بود. 

 
ضریب حقوقی سال 99: 2438 ریال 

 
فوق العاده ویژه 50 درصدي چیست؟ 

فوق العاده ویژه 50 درصد یعنی مجموع حق شغل، حق شاغل، فوق العاده شغل، سختی کار، بند الف، بند ي و حق مدیریت ضرب در 50 درصد یا نیم است که مبلغ قابل توجهی می شود. در احکام
جدید برقراري فوق العاده ویژه 50 درصدي معلمان آموزش و پرورش به صورت ناقص بین صفر تا بیست درصد اجرا شده و دیوان عدالت اداري این موضوع را تایید کرده است. این موضوع باعث شده تا
معلمان پیگیر اجراي کامل فوق العاده شغل شوند و از دولت خواسته اند که با پیگیري این موضوع و مشمول شدن تمامی معلمان به فوق العاده ویژه پنجاه درصدي خاطره اي خوش از دولت دوازدهم
براي معلمان برجا بگذارند. پرداخت ناقص فوق العاده شغل در حالی است که چندي پیش محمدباقر نوبخت در لایو اینستاگرامیش اعلام کرد منابع لازم براي پرداخت فوق العاده ویژه 50 درصدي

 
معلمان را اختصاص داده، اما از اینکه چرا آموزش و پرورش آن را اعمال نکرده، اطلاعی ندارد. 

معلمان می گویند تا پیش از این تصور می شد منابع مالی کافی وجود ندارد، اما با این صحبت نوبخت معلمان به دنبال پاسخ این سوالند که چرا با وجود اینکه منابع مالی وجود دارد، اما وزارتخانه آن را



 
در احکام درج نکرده است. معلمان معتقدند وزارت آموزش و پرورش فوق العاده ویژه را از 9درصد تا 21درصد با شرایط عجیب و غریب جیره بندي کرده است. 

منبع: اندیشه معاصر



اختتامیه رویداد کمند و معرفی نفرات برتر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/05/03

رویداد کار، مهارت و نوآوري دانشجویان دختر دانشگاه هاي استان فارس (کمند) با معرفی نفرات برتر به کار خود پایان داد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز فارس،معاون دانشجویی و فرهنگی دانشگاه شیراز گفت: این رویداد براي نخستین بار در سطح دانشگاه هاي استان فارس و به میزبانی دانشگاه شیراز

 
برگزار شده است. 

دکتر سید مجتبی واعظی افزود: شناسایی توانمندي و مهارت هاي دانشجویان دختر، تقویت خودباوري، ایجاد و حفظ کسب و کار هاي نوپا و توسعه ارتباط دانشگاه با جامعه و صنعت از اهداف رویداد

 
کمند بود. 

 
وي افزود: رویداد کمند در 7 محور صنایع دستی، گردشگري، پوشاك، فناوري و مهندسی، کشاورزي و صنایع غذایی، کارآفرینی اجتماعی، صنایع خلاق و فرهنگی برگزار شد. 

معاون دانشجویی و فرهنگی دانشگاه شیراز افزود: از 710 طرح ارسالی به دبیرخانه رویداد، 120 طرح به مرحله داوري تخصصی راه یافتند و در نهایت 10 تیم به عنوان برگزیدگان جشنواره انتخاب

 
شدند. 

 
دکتر واعظی افزود: برگزیدگان رویداد کمند علاوه بر دریافت جوایز در آیین اختتامیه، تحت حمایت صندوق کارآفرینی امید قرار میگیرند 

دکتر ابتکار معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده نیز در ارتباط تصویري با آیین اختتامیه این رویداد گفت: رویداد کمند تاکنون در 16 استان کشور اجرا شده و مورد استقبال دانشجویان دختر

 
قرار گرفته است. 

 
معصومه ابتکار افزود: این رویداد که با همکاري دستگاه هاي مختلف اجرا شده، حرکتی امیدآفرین براي تقویت مهارت هاي کسب و کار و دست یابی به نیاز هاي ضروري دانشجویان دختر است. 

وي تاکید کرد: مسئولان برگزاري رویداد کمند در استان فارس این اختتامیه را آغاز حرکت براي تقویت مهارت هاي کسب و کار در دختران دانشجو و آشنایی آن ها با فضاي اشتغال و تبدیل ایده هاي

 
دانشجویان به محصول بدانند. 

{sepehr_media_6757220_400_300$}



از راه اندازي قرارگاه جهادي مبارزه با آسیب هاي اجتماعی تا احداث 3 مسکن محرومان در فارس

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس از راه اندازي قرارگاه هاي مسئله محور نظیر قرارگاه جهادي مبارزه با آسیب هاي اجتماعی، قرارگاه جهادي آبرسان، قرارگاه جهادگران مدرسه ساز در این
استان خبر داد.

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس از راه اندازي قرارگاه هاي مسئله محور نظیر قرارگاه جهادي مبارزه با آسیب هاي اجتماعی، قرارگاه جهادي آبرسان، قرارگاه جهادگران مدرسه ساز در این

 
استان خبر داد. 

به گزارش ایکنا از فارس، اسماعیل قزلسفلی، رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس ظهر امروز، 3
مردادماه در نشست خبري با خبرنگاران در شیراز با بیان اینکه بسیج سازندگی در امتداد جهاد
سازندگی با نظر مستقیم رهبر معظم انقلاب در 17 اردیبهشت 79 تأسیس شد، گفت: در آن 49

 
گروه جهادي در کل کشور که عموماً هم دانشجویی بودند، فعالیت داشتند. 

وي با تصریح اینکه امروز در سطح کشور بیش از 42 هزار گروه جهادي در کشور داریم که از این
تعداد 3 هزار و 500 گروه متعلق به استان فارس هستند، افزود: رهبر معظم انقلاب در جایی
خطاب به دولتمردان فرمودند که سازماندهی و اعزام گروه هاي جهادي با بسیج بوده و تأمین

 
عرصه و پشتیبانی به عهده دولت است. 

قزلسفلی با بیان اینکه به عنوان بسیج سازندگی تلاش کردیم تا در قالب 4 راهبرد بستر حضور
جوانان را در گروه هاي جهادي فراهم کنیم، گفت: بحث اول ساماندهی گروه هاي جهادي بود که
بیش از 3500 گروه جهادي در عرصه هاي مختلف عمرانی، اجتماعی، فرهنگی، سلامت، آموزشی،
تربیتی، اقتصاد و اشتغال و برخی از فعالیت هاي تخصصی مثل حوزه آبرسانی و آسیب هاي

 
اجتماعی ساماندهی و سازماندهی شده اند. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس با ذکر این نکته که گروه هاي جهادي در قالب دو رویکرد پایگاه محور و محله محور یا جغرافیامحور فعالیت می کنند، گفت: امروز گروه هاي جهادي در تمام نقاط

 
استان و محلات مختلف ساماندهی شده و شکل گرفتند. 

وي اظهار کرد: حتی امروز گروه هاي جهادي داریم که نه تنها در استان بلکه خارج از استان و در استان هایی نظیر کرمان، سیستان و بلوچستان، خوزستان و هرمزگان در حال خدمت رسانی هستند
البته آمادگی دارند در حوزه بین المللی هم ورود پیدا کنند اما هنوز مجوزهاي لازم در این حوزه نیست وگرنه جهادگران با توجه به توانمندي هایی که پیدا کردند آمادگی دارند چتر خدمت رسانی را در

 
سایر نقاط این عالم به ویژه کشورهاي مسلمان منطقه هم باز کنند. 

قزلسفلی راهبرد دومی که براي گروه هاي جهادي دنبال می شود را بحث توانمندسازي آنان برشمرد و گفت: توانمندسازي را در حوزه هاي عمومی و تخصصی دنبال می کنیم که متناسب با رسته اي

 
است که هر گروه جهادي شکل گرفته است به عنوان مثال گروه جهادي حوزه سلامت، کشاورزي، علمی و تحصیلی و آموزشی، آسیب هاي اجتماعی، مباحث فرهنگی و غیره. 

وي با بیان اینکه راهبرد سوم پشتیبانی از گروه هاي جهادي است، گفت: درست است که رهبر معظم انقلاب این کار را به عهده دولت گذاشته است اما ما به عنوان بسیج سازندگی بسترسازي و

 
پشتیبانی می کنیم تا مجموعه دولت بتواند از گروه هاي جهادي حمایت دقیق تري کند. 

قزلسفلی همچنین به اردوهاي جهادي اشاره کرد و گفت: هم اکنون نشست هاي اردوهاي تابستانی جهادگران به ریاست فرمانداران شهرستان ها در حال برگزاري است تا دستگاه هاي اجرایی پشتیبانی

 
هاي مستمر و همه جانبه از فعالیت هاي گروه هاي جهادي داشته باشند. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس اظهار کرد: در قانون بسیج سازندگی که سال 86 مصوب مجلس شده و سال 95 اصلاحیه خورده است و این روزها در راهروهاي مجلس به خصوص در کمیسیون
امنیت ملی مجلس بر روي آن بحث می کنند، کلید واژه اي به اصلاحیه ماده قانونی صورت می گیرد که دستگاه هاي اجرایی مجاز بودند اجراي بخشی از پروژه ها را به گروه هاي جهادي بسپارند،

 
اکنون مکلف می شوند تا از ظرفیت بسیار عظیم گروه هاي جهادي براي عمران و آبادانی با شتاب بیشتري استفاده کنند. 

وي یکی دیگر از محورهاي پشتیبانی گروه هاي جهادي را مسائل حقوقی و اخذ مجوزها و احکام مأموریتی برشمرد و گفت: تلاش می کنیم تا جهادگرانی که در راه خدمت رسانی یا به رحمت ایزدي
پیوسته اند یا مسئله جسمی براي آن ها به وجود آمده است را به عنوان شهید خدمت یا ایثارگر محسوب کنند که متأسفانه هنوز این مسئله مصوبه مجلس نگرفته است، علی رغم اینکه در حال حاضر

 
در کشور بیش از 40 جهادگر آسمانی داریم. 

قزلسفلی همچنین ایثارگري جهادگران را در ایام شیوع کرونا یادآور شد و افزود: در روزهایی که بیمارستان ها و کادر درمان نیاز مبرم به نیروهاي انسانی پیدا کردند، همین گروه هاي جهادي بودند که
در قالب طرح همیار بیمار وارد بیمارستان ها شدند. همچنین کار تغسیل و تدفین اموات کرونایی که کار بسیار سختی است نیز به عهده گرفتند یا در بحران هایی مثل سیل، زلزله و آتش سوزي جان

 
خود را کف دست می گذارند و ایثارگرانه براي یاري مردم تلاش می کنند. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس اظهار کرد: در حوزه پشتیبانی امروز به این نتیجه رسیده اند که اگر بخواهیم از گروه هاي جهادي حمایت کنیم، باید یک بنه تجهیزاتی حداقل به صورت شهرستانی

 
آمده شود لذا در این زمینه رایزنی هاي مختلفی با خیران، نمایندگان مردم در مجلس و قرارگاه هاي محرومیت زدایی، ستاد اجرایی فرمان امام، بنیاد مستضعفان و سایر بنیادهاي تابعه انجام می دهیم. 



وي در ادامه با تصریح اینکه در حال کادرسازي قرارگاه هاي مسئله محور و منطقه محور هستیم، گفت: قرارگاه منطقه محور بدین صورت است که در یک منطقه چند گروه جهادي محور می شوند تا
بتوانند سایر فعالیت هاي جهادي را براي انجام فعالیت محرومیت زدایی انجام دهند و همچنین قرارگاه مسئله محور هم مانند قرارگاه جهادي آسیب هاي اجتماعی است که تا چند روز آینده رسماً کار

 
خود را آغاز خواهد کرد. 

قزلسفلی از تشکیل قرارگاه جهادگران مدرسه ساز و جهادگران آبرسان در استان فارس خبر داد و گفت: همه این ها به دلیل آن است که فعالیت هاي جهادگران به صورت تخصصی و متناسب با نیازهاي

 
مردم انجام شود و از این حجم عظیم گروه هاي جهادي هم در جاي خود استفاده شود. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس در ادامه سخنان خود با یادآوري دیدار جهادگران با رهبر معظم انقلاب در روزهاي 10 و 11 مردادماه سال 98 گفت: بعد از این دیدار رهبر معظم انقلاب یادداشت

 
9 بندي خطاب به جوانان جهادگران در سراسر کشور صادر کردند که با این پیام موجی از تشکیل گروه هاي جهادي در سراسر کشور شکل گرفت. 

وي از اجراي بیش از 315 برنامه تا 11 مردادماه در سطح استان فارس با محوریت جهادگران به مناسبت سالروز دیدار جهادگران با رهبر معظم انقلاب خبر داد و گفت: قالب کلی این برنامه ها شامل
نشست هاي گفتمان جهادي، یادواره جهادگران آسمانی، دیدار با ائمه جمعه در سراسر استان، نشست هاي مجامع جهادي، تقدیر از جهادگران، سرکشی از خانواده جهادگران آسمانی، رونمایی از نشریه

 
منهاي نفت به صورت ویژه نامه، میزگردهاي رسانه اي پیرامون بحث و بررسی در همین پیام 9 بندي و غیره است. 

قزلسفلی همچنین اجراي رزمایش 12 هزار نفري خدمت رسانی در 900 اردوي جهادي را به صورت یک تا 15 روزه از دیگر برنامه هاي این ایام عنوان کرد و گفت: این اردوها در حوزه هاي مختلف

 
عمرانی مثل احداث، مرمت و تکمیل مسکن محرومان، فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آبرسانی، خدماتی، اقتصاد، اشتغال و غیره اجرا می شوند. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس زمان اجراي این رزمایش را از 4 تا 15 مردادماه اعلام کرد و گفت: همچنین با همکاري اداره کل دامپزشکی رزمایش واکسیناسیون دام سبک براي مقابله با طاعون

 
نشخوارکنندگان اجرا خواهیم کرد که از روز چهارشنبه این هفته آغاز و به مدت 2 ماه ادامه خواهد داشت و در این مدت 650 تیم جهادي در این حوزه فعالیت خواهند کرد. 

وي از اجراي رزمایش تخصصی در حوزه حفظ نباتات با همکاري سازمان جهادکشاورزي در آینده نزدیک خبر داد و گفت: تلاش می کنیم تا به صورت مسئله محور وارد حوزه هاي مختلف شویم و در

 
این زمینه از ظرفیت گروه هاي جهادي که برخاسته از متن مردم هستند، استفاده می کنیم. 

قزلسفلی، افتتاح 30 پروژه شاخص عمرانی و اشتغالزایی در 6 شهرستان با حضور سردار حزنی، معاون هماهنگ کننده قرارگاه جهادسازندگی و محرومیت زدایی سپاه و همچنین کلنگ زنی بیش از 3

 
هزار مسکن محرومان به صورت مشترك و 5 جانبه سپاه، کمیته امداد، ستاد اجرایی فرمان امام، بنیاد مستضعفان و بنیاد مسکن را از دیگر فعالیت هاي این ایام برشمرد. 

انتهاي پیام



امام جمعه یزد: کارآفرینی هدف مراکز آموزش عالی قرار گیرد

منبع: ایرناشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/05/03

یزد- ایرنا- نماینده ولی فقیه و امام جمعه شهر یزد گفت: براي رفع معضل بیکاري و ایجاد اشتغال باید مهارت آموزي و کارآفرینی هدف و محور اصلی تمامی مراکز آموزش عالی استان قرار
گیرد.

یزد- ایرنا- امام جمعه یزد گفت: براي رفع معضل بیکاري و ایجاد اشتغال باید مهارت آموزي

 
و کارآفرینی هدف و محور اصلی تمامی مراکز آموزش عالی استان قرار گیرد. 

به گزارش ایرنا، آیت االله محمدرضا ناصري روز یکشنبه در آیین نکوداشت هفته ملی مهارت
با عنوان مهارت، آموزش عالی و صلاحیت حرفه اي در دانشگاه فنی و حرفه اي استان افزود:

 
حل مشکل کشور در گرو تربیت نیروي انسانی تواناست . 

وي با بیان اینکه در این خصوص هرچند در کشور به خصوص از سوي دانشگاه فنی و حرفه
اي اقدام هاي خوبی صورت گرفت ،ادامه داد: هرچه در این ارتباط تلاش بهتر و بیشتري

 
صورت گیرد کم است و باید مسوولان به جد اقدام کنند. 

امام جمعه یزد با اشاره به اینکه همه باید با همت بلند و راهکارهاي دقیق براي پیشبرد کارها
در تصمیم گیري ها مصمم باشند، خاطرنشان کرد: توجه به سه اصل تفکر، تدین و تعقل باید

 
محور اقدام دانشگاه ها در کنار فعالیت هاي عملی و حرفه اي قرار گیرد . 

ناصري گفت: با تلاش مسولان و برنامه ریزي و همت جمعی در سایه اقدام موثر بر اساس شرایط و نیازهاي کشور و جامعه و مردم باید نظام آموزشی را بر مبناي تدین و اخلاق و تعقل بنا نهاد تا امکان

 
حل بسیاري از امور بنیادین و مسایل به صورت علمی صورت گیرد . 

همچنین نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شوراي اسلامی گفت: دانشگاه فنی و حرفه اي جزو محدود واحد هاي آموزش عالی است که مهارت آموزي را در دستور کار قرار داده و مسوولان باید

 
همواره موضوع آموزش مهارتی را به صورت جدي در دستور کار قرار دهند. 

سید جلیل میرمحمدي میبدي به نقش قانونگذاري در مجلس از سوي نمایندگان براي توسعه آموزش هاي مهارتی اشاره کرد و ایفاي بهتر نقش مسوولان و قوه مقننه را وابسته به ماموریت گرایی این

 
دانشگاه دانست و از متولیان نظام مهارتی خواست تا اهداف مرتبط را دنبال کنند. 

وي به سهم 30 درصد نظام آموزش هاي مهارتی در نظام آموزشی کشور اشاره کردند و در این خصوص با اعلام آمادگی براي همراهی از مسوولان خواست تا براي تحقق این بند از برنامه توسعه ششم

 
دقت نظر مضاعفی داشته باشند تا بدین طریق امکان پرورش نیروهاي کارآفرین در جامعه فراهم شود. 

همچنین معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري یزد گفت: جاي خالی مهارت روز به روز بیشتر در کشور احساس می شود زیرا نیازمندي جامعه اسلامی به آن بیشتر احساس می شود و حل این امر

 
مهم را دانشگاه فنی و حرفه اي به عهده گرفته است . 

سید مسعود عظیمی با قدردانی از اقدامات صورت گرفته از سوي این دانشگاه در سال هاي گذشته ادامه داد: اقدام مناسب این واحد دانشگاهی موجب شد تا دانش آموختگان آن بیکار نباشند و به

 
محض اتمام درس وارد بازار کار شوند و نیازهاي بازار را فراهم کنند. 

 
همچنین در ابتداي این نشست رییس دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد گزارشی از اقدامات این مرکز آموزش عالی در خصوص فعالیت ها در حوزه کارآفرینی و مهارت آموزي ارایه کرد. 

 
داوود عندلیب از همکاري مسوولان با این دانشگاه قدردانی کرد و تلاش براي توسعه فعالیت ها و تلاش بیشتر براي تحقق اهداف مورد نظر را در استان خواستار شد. 

 
در هشت سال گذشته در راستاي مهارت آموزي دانشجویان، 100 میلیارد تومان اعتبار براي تامین زیرساخت هاي دانشگاه فنی و حرفه اي یزد اعم از کارگاه و آزمایشگاه هزینه شد. 

در این مدت 20 هزار دانشجو در این دانشگاه جذب شدند که 18 هزار و 500 نفر از این تعداد دانش آموخته شدند و تعداد رشته هاي این دانشگاه 2 برابر شد و هم اکنون 80 کد رشته تحصیلی در

 
مقطع کاردانی و 50 کد رشته در مقطع کارشناسی در این مراکز آموزشی ایجاد شده است. 

 
برچسب ها 

 
- میبد 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- یزد 

 
- مجلس یازدهم 

 
- اشتغال زایی 



 
- دانشگاه 

 
- سید جلیل میرمحمدي میبدي 

 
- آیت االله محمدرضا ناصري 

- تفت



امضاي تفاهم نامه بانک آینده با فولاد آتیه خاورمیانه

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/05/03

تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و فولاد آتیه خاورمیانه از سوي نادرخواجه حق وردي، معاون امور شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی، مدیرعامل فولاد آتیه خاورمیانه به
امضا رسید. به گزارش روابط عمومی بانک آینده، این تفاهم نامه با هدف ارتقاي سطح همکاري مشترك و حمایت و پشتیبانی از تولید ...

 
حضور مدیرعامل بانک آینده در نشست وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با مدیران عامل و معاونان اعتباري بانک ها 

 
تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و فولاد آتیه خاورمیانه از سوي نادرخواجه حق وردي، معاون امور شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی، مدیرعامل فولاد آتیه خاورمیانه به امضا رسید. 

به گزارش روابط عمومی بانک آینده، این تفاهم نامه با هدف ارتقاي سطح همکاري مشترك و حمایت و پشتیبانی از تولید داخلی و کمک به اشتغال زایی و تسهیل ارتباط میان طرفین در حوزه ارائه

 
خدمات بانکی و مالی بانک آینده به فولاد آتیه خاورمیانه ، منعقد شد. 

مشارکت هاي مالی، ارائه تسهیلات ویژه در قالب طرح آینده داران، عرضه سبدهاي متنوع تسهیلات و خدمات نوین بانکداري الکترونیکی به تمامی اعضا و کارکنان شرکت از دیگر موضوعات مطرح شده

 
در این تفاهم نامه است. 

هم چنین، ارائه انواع خدمات بانکی در حوزه هاي مختلف از جمله: اعتباري، ارزي، بانکداري الکترونیکی و بانکداري شرکتی در این تفاهم نامه پیش بینی شده است.



ایجاد مراکز نوآوري و شتابدهی در تمام استانها

منبع: خوزناشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/05/03

رییس سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش بنیان جهاددانشگاهی با اشاره به نقش مهم این نهاد در تحقق اقتصاد دانش بنیان از ایجاد مراکز نوآوري و شتابدهی در تمام استان ها تا پایان

 
نیمه اول سال جاري سخن گفت. 

ایسنا، دکتر بهروز بادکو رییس سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش بنیان جهاددانشگاهی در آستانه فرارسیدن 16 مرداد، چهل و یکمین سالگرد تشکیل جهاددانشگاهی به تشریح فعالیت هاي
این سازمان پرداخت و در رابطه باساختار جدید سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش بنیان جهاددانشگاهی گفت: یکی از مهم ترین مسیرهاي توسعه کشور، انتقال از اقتصاد مبتنی بر منابع به
اقتصاد مبتنی بر کارایی و دانش است. به عبارت دیگر اقتصاد دانش بنیان، اقتصاد نوینی است که در آن تولید، توزیع و استفاده از دانش منبع اصلی رشد و ایجاد ثروت است. موتور محرك چنین
اقتصادهایی، شرکت هاي دانش بنیان هستند که به منظور هم افزایی علم و ثروت، توسعه اقتصاد مبتنی بر دانش، تحقق اهداف علمی و اقتصادي و همچنین تجاري سازي نتایج تحقیق و توسعه در

 
حوزه فناوري شکل می گیرند. 

وي با اشاره به این که نقش شرکت هاي دانش بنیان و نهادهاي توسعه اي در ایجاد شرکت هاي دانش بنیان و به تبع آن اقتصاد مبتنی بر دانش بر کسی پوشیده نیست، افزود: بر همین اساس
جهاددانشگاهی به عنوان یک نهاد واسط و توسعه اي با دارا بودن زیست بوم نوآوري و فناوري مختص به خود، نقش بسیار مهمی در ایجاد نوآوري، توسعه فناوري و همچنین خلق ثروت در راستاي
ایجاد اقتصاد مبتنی بر دانش و بهره وري و کارایی برخوردار است؛ بنابراین تغییر ساختار سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاد دانش بنیان عمدتا با هدف معرفی فرصت هاي ناشی از اقتصاد دانش
بنیان به مدیران، پژوهشگران و فناوران جهاددانشگاهی، انجام مطالعات فرصت و امکان سنجی مالی و اقتصادي، ایجاد و توسعه کمی و کیفی شرکت هاي دانش بنیان و همچنین ایجاد تغییر و تحول در

 
زیست بوم نوآوري و فناوري جهاددانشگاهی با نگاه ویژه به نوآوري، کارآفرینی و تشکیل شرکت هاي دانش بنیان و در راستاي تحقق اقتصاد دانش بنیان، توسعه ي ماموریت داده است. 

دکتر بادکو اظهار کرد: بر همین اساس موضوع اقتصاد دانش بنیان و سوي گیري تمامی فعالیت هاي جهاددانشگاهی معطوف بر اقتصاد مبتنی بر کارایی و دانش مورد توجه مدیران کلان این مجموعه

 
قرار گرفته است که پیش از این، موضوع اقتصاد دانش بنیان کمتر مورد توجه مدیران قرار گرفته بود و با توسعه ماموریت این سازمان، به عنوان یک راهبرد اصلی مد نظر قرار گرفته است. 

وي در رابطه با تعداد شرکت هاي فناور و دانش بنیانی که در پارك ها و مراکز رشد جهاددانشگاهی مشغول فعالیت هستند، ادامه داد: همانطور که می دانید جهاددانشگاهی داراي 3 پارك علم و
فناوري، 24 مرکز رشد و 40 مرکز نوآوري و شتابدهی است که در حال حاضر حدود 700 واحد فناور شامل استارتاپ و شرکت و یا واحد تحقیق و توسعه در آن حضور دارند که 110 شرکت دانش

 
بنیان و 40 شرکت نیز خلاق هستند. 

معاون رییس جهاددانشگاهی در پاسخ به این سؤال که چه تعداد واحدهاي موفق توانسته اند با تجاري سازي فناوري خود از پارك ها و مراکز رشد جهاددانشگاهی خارج شوند؟، اظهار کرد: یکی از
شاخص هاي اصلی ارزیابی ساختارهاي حمایت از فناوري و نوآوري در دنیا همانطور که شما اشاره کردید موفقیت شرکت هاي تحت حمایت است که با درصد موفقیت اعلام می شود؛ به معنی دیگر کل
شرکتهاي خارج شده موفق و ناموفق را درنظر می گیرند و نسبت شرکت هاي موفق به کل را محاسبه می کند که این عدد در مراکز وابسته به جهاد حدود 22 درصد می باشد که با توجه به شرایط

 
فعلی محیط کسب و کار در کشور رقم مناسبی محسوب می شود. 

دکتر بادکو با اشاره به سیاست جهاددانشگاهی براي حمایت و توسعه پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد در این نهاد گفت: در حال حاضر با توجه به سیاست هاي جهاد برنامه خاصی براي توسعه
کمی مراکز رشد و پارك در جهاددانشگاهی وجود ندارد و تمرکز ما بیشتر روي توسعه کیفی و تغییر در فرآیندها در راستاي افزایش اثربخشی و کارایی مراکز می باشد ولی در صورتی که احساس شود

 
که در یک زمینه تخصصی امکان راه اندازي یک مرکز رشد یا پارك علم و فناوري لازم است قطعا به عنوان یک برنامه جدي در دستور کار قرار خواهد گرفت. 

وي ادامه داد: توسعه مراکز نوآوري و شتابدهی که به اختصار "منش" گفته می شود در جهاددانشگاهی با هدف کمک به واحدهاي سازمانی اعم از واحدها، سازمان ها، پژوهشکده ها در جهت بهره
برداري از ظرفیت استارتاپ ها بر اساس مدل نوآوري باز و متناسب با زمینه هاي کاري و طرح هاي مصوب آن ها صورت پذیرفته است که به همین دلیل است موضوع فعالیت هر منش متناسب با زمینه

 
هاي فعالیتی آن واحد تعیین می شود تا کسب و کارهاي نوپا بتوانند از ظرفیت هاي زیرساختی و نیروي انسانی واحد موسس استفاده کنند. 

دکتر بادکو افزود: در 3 سال گذشته توسعه منش در تمامی واحدها در دستور کار بوده است که خوشبختانه در اغلب استان ها منش راه اندازي شده است و تا نیمه اول سال 1400 نیز در تمامی استان

 
ها ایجاد خواهد شد و در کنار آن نیز در سال جاري توسعه کیفی و افزایش میزان اثربخشی آن ها مورد تاکید ستفا می باشد. 

رییس سازمان تجاري سازي فناوري و اقتصاددانش بنیان جهاددانشگاهی در رابطه با این که این سازمان چه خدماتی براي استقرار شرکت ها در پارك ها و مراکز رشد و منش ارایه می کند؟، گفت: در
تمامی ساختارهاي حمایتی علاوه بر ارایه فضاي فیزیکی و تجهیزات اداري و... براي رشد و توسعه کسب و کارهاي نوپا، خدماتی همچون ارایه مشاوره کسب وکار، هدایت از طریق منتورهاي خبره، ارایه

 
آموزش هاي تخصصی مرتبط با زمینه فعالیت شرکت ها، معرفی به سرمایه گذارن و توسعه بازار و شبکه و همچنین ارایه کمک هاي مالی نقدي و غیرنقدي نیز جزو فعالیت هاي این مراکز است. 

به گزارش روابط عمومی جهاددانشگاهی، وي ادامه داد: ویژگی بارز ساختارهاي تحت حمایت از فناوري در جهاددانشگاهی، استفاده شرکت هاي تحت حمایت از ظرفیت طرح ها و پروژه ها در دست

 
اجرا، زیرساختارها، دریافت مشاوره از اعضا هیات علمی و شبکه ملی جهاددانشگاهی در سراسر کشور و همچنین پشتیبانی متمرکز ستفا از این ساختارها است. 

دکتر بادکو اظهار کرد: در طول دوسال گذشته با توجه به شیوع بیماري کرونا این مراکز با تمام توان نسبت به تامین فناورانه مایحتاج مورد نیاز براي مبارزه با این بیماري همچون دارو، ماسک، مواد
شیمیایی و دستگاه هاي متناسب با این ایام را در دستور کار خود قرارداده اند، البته ارایه خدمات و محصولات متناسب با ظرفیت هاي منطقه اي همچون گردشگري، شیلات، گیاهان دارویی و... نیز

 
حایز اهمیت است. 

وي در پایان بیان کرد: در انتها باید گفت یکی از سیاست ها و برنامه هاي اصلی ستفا در سال هاي آتی براي توسعه فناوري هاي جهاددانشگاهی این است که طرح هاي ملی که توسط جهاد اجرایی می



شود را با همکاري شرکت هاي دانش بنیان و مستقر در پارك ها و مراکز رشد جهاددانشگاهی راهبري و اجرایی نماید تا ضمن افزایش چابکی و سرعت اجرا موجبات رشد و توسعه بخش خصوصی و
کاهش هزینه هاي تمام شده طرح را فراهم کند تا همچنین باعث پرداختن بیشتر جهاددانشگاهی به ابعاد فناورانه و منحصر به فرد طرح ها شود.



اختصاص 230 میلیارد تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلام

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/05/03

ایلام-مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان ایلام از اختصاص 230 میلیارد تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلام طی سال جاري خبر داد.

ایلام-مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) استان ایلام از اختصاص 230 میلیارد تومان

 
براي کارآفرینی نیازمندان ایلام طی سال جاري خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، قنبر موسی نژاد بعدازظهر یکشنبه در نشست کارگروه اشتغال استان
ایلام که با حضور معاون اقتصادي استاندار ایلام، مدیران بانک ها و تعدادي از مدیران دیگر
دستگاه ها برگزار شد گفت: در حالی که میزان اعتبارات اشتغال این نهاد از محل منابع
تبصره 16 سال گذشته 119 میلیارد تومان بوده است امسال این مبلغ به بیش از 230

 
میلیارد تومان رسیده است. 

وي به لزوم همکاري بیشتر بانک هاي این استان در زمینه ایجاد اشتغال براي نیازمندان
اشاره کرد و گفت: مشکلات ضمانت بانکی و برخی ضوابط سختگیرانه در این زمینه همچنان
یکی از محدودیت ها و موانع در راستاي ایجاد اشتغال براي مددجویان و نیازمندان است که

 
انتظار داریم بانک ها در زمینه ضمانت بانکی همکاري بیشتري داشته باشند. 

موسی نژاد به تجربیات موفق این نهاد در زمینه اشتغال مددجویان اشاره کرد و گفت: بر اساس برنامه ریزي صورت گرفته در تلاش هستیم برنامه هاي اشتغال امداد استان حداکثر تا پایان آذرماه

 
عملیاتی شوند و کمیته امداد به همه تعهدات خود در این زمینه عمل کند. 

 
وي با اشاره به لزوم عمل کردن به مسئولیت هاي اجتماعی براي کمک به نیازمندان گفت: مشارکت بانک ها در ایجاد اشتغال براي نیازمندان بهترین شکل عمل کردن به مسئولیت اجتماعی است. 

معاون امور اقتصادي استاندار ایلام نیز در این نشست گفت: در شرایطی که اشتغال یکی از مهم ترین زمینه هاي توانمندسازي قشر مددجو است همه بانک ها وظیفه دارند به تعهدات خود در زمینه

 
اشتغال مددجویان و نیازمندان عمل کنند. 

جهانگیر رستم زاد در ادامه به موضوع کرونا اشاره کرد و گفت: لازم است به منظور توجه بیشتر به سلامت این قشر واکسیناسیون مددجویان کمیته امداد و بهزیستی به عنوان یک قشر آسیب پذیر مورد

 
توجه بیشتر و در اولویت قرار گیرد. 

وي ادامه داد: مدیران این دستگاه ها تمهیداتی را در نظر بگیرند تا این افراد در زمینه دریافت واکسن مورد تشویق و راهنمایی قرار گیرند.



اختصاص 230 میلیارد تومان براي کارآفرینی نیازمندان ایلامی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش خبرگزاري فارس از ایلام، قنبر موسی نژاد عصر امروز در نشست کارگروه اشتغال
استان ایلام که با حضور معاون اقتصادي استاندار ایلام، مدیران بانک ها و تعدادي از مدیران
دیگر دستگاه ها برگزار شد گفت: در حالیکه میزان اعتبارات اشتغال این نهاد از محل منابع
تبصره 16 سال گذشته 119 میلیارد تومان بوده امسال این مبلغ به بیش از 230 میلیارد

 
تومان رسیده است. 

وي به لزوم همکاري بیشتر بانک هاي این استان در زمینه ایجاد اشتغال براي نیازمندان
اشاره کرد و افزود: مشکلات ضمانت بانکی و برخی ضوابط سختگیرانه در این زمینه همچنان
یکی از محدودیت ها و موانع در راستاي ایجاد اشتغال براي مددجویان و نیازمندان است که

 
انتظار داریم بانک ها در زمینه ضمانت بانکی همکاري بیشتري داشته باشند. 

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام به تجربیات موفق این نهاد در زمینه اشتغال مددجویان اشاره کرد و گفت: بر اساس برنامه ریزي صورت گرفته در تلاش هستیم برنامه هاي اشتغال امداد استان حداکثر

 
تا پایان آذرماه عملیاتی شوند و کمیته امداد به همه تعهدات  خود در این زمینه عمل کند. 

 
وي با اشاره به لزوم عمل کردن به مسوولیت هاي اجتماعی براي کمک به نیازمندان افزود: مشارکت بانک ها در ایجاد اشتغال براي نیازمندان بهترین شکل عمل کردن به مسوولیت اجتماعی است.  

 
همه بانک ها وظیفه دارند به تعهدات خود در زمینه اشتغال مددجویان و نیازمندان عمل کنند 

معاون امور اقتصادي استاندار ایلام نیز در این نشست گفت: در شرایطی که اشتغال یکی از مهم ترین  زمینه هاي توانمندسازي قشر مددجو است همه بانک ها وظیفه دارند به تعهدات خود در زمینه

 
اشتغال مددجویان و نیازمندان عمل کنند. 

رستم زاد در ادامه به موضوع کرونا اشاره کرد و ادامه داد: لازم است به منظور توجه بیشتر به سلامت این قشر واکسیناسیون مددجویان کمیته امداد و بهزیستی به عنوان یک قشر آسیب پذیر مورد

 
توجه بیشتر و در اولویت قرار گیرد. 

 
وي ادامه داد: مدیران این دستگاه ها تمهیداتی را در نظر بگیرند تا این افراد در زمینه دریافت واکسن مورد تشویق و راهنمایی قرار گیرند. 

انتهاي پیام/ 970877



سوت کارخانه ابریشم کشی در محله «امین الضرب» خاموش شد

منبع: گیلانستانشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/05/03

 
 

 
وجه تسمیه محله امین الضرب بخاطر راه اندازي کارخانه ابریشم کشی توسط «محمد حسن امین الضرب» بود. ولی این کارخانه با کارشکنی هاي روسیه ورشکست شد. 

به گزارش گیلانستان، مهري شیرمحمدي؛ شاید «پدر برق ایران» لقب گرفته باشد ولی نامش براي گیلانیان مترادف است با کارآفرینی که با احداث کارخانه ابریشم کشی، سر سفره خیلی ها نان
گذاشت. افسوس که کارخانه بزرگ ابریشم کشی که محمد حسین امین الضرب در رشت پایه گذاري کرد، براي خودش دوام چندانی نیاورد. محله لب آب، میدان زرجوب و شلوغی تردد ماشین ها و آدم

 
هایی که از میدان زرجوب به دیگر محلات پایین دست شهر نظیر؛ سرچشمه، آج بیشه و امین الضرب می روند، و این آخري یادآور مردي خوشنام که اهالی محله او را با نام کارخانه اش می شناسند. 

خیابان فرعی دیگري هم عرض همین خیابان &– که در حاشیه رودخانه زرجوب ایجاد شده &– با یک پل آهنی به محله امین الضرب می رسد. آنگونه که علی اکبر مرادیان گروسی، پژوهشگري که
افزون بر 97سال سن دارد، به یاد دارد؛ تا چند دهه پیش، بجاي این پل آهنی، پل چوبی بر روي رودخانه زرجوب ساخته شده بود و اهالی سرخ بنده، ساروق بندان و صندوق سازان از این پل چوبی

 
میانبر می زدند تا زودتر به کارخانه ابریشم کشی برسند. 

 
 

یکی از کسبه محله زرجوب می گوید: هرروز سر ساعت 7 صبح صداي سوت کارخانه امین الضرب شنیده می شد. این کارخانه تا دهه 60 هم دایر بود. اما سالهاست نه صداي صوت کارخانه را می شنویم
و نه کارگرهایی را که صبح زود با صداي سوت، به سمت کارخانه ابریشم کشی بروند. از او آدرس کارخانه را می پرسم. به سردیس نصب شده نزدیک به میدان اشاره می کند و می گوید: آن خیابان را تا
انتها برو، می رسی به اداره غله، همانجا بود. در گوشه اي از میدان و نزدیک به سایبان پلیس راهنمایی و رانندگی، سردیس نه چندان بزرگی از «محمد حسن امین الضرب» بر پایه اي سنگی نصب شده

 
است. 

روي صفحه فلزي مشخصات وي اینگونه نوشته شده است: «محمد حسین امین الضرب تاجر ایرانی در دوره قاجار بود. در سال 1289 قمري در تهران متولد شد. او در دوره زمامداري مظفرالدین شاه
اولین دستگاه تولید برق را از روسیه خرید و به این شکل برق وارد ایران شد و جاي گاز را گرفت. او به زبان هاي فارسی، عربی و فرانسوي مسلط بود. محمد حسین امین الضرب در 25آذر 1311
خورشیدي بر اثر ابتلا به بیماري آسم درگذشت.» در معرفی سردیس، نه از همسر رشتی امین الضرب حرفی به میان آمده و نه نامی از کارخانه ابریشم کشی احداث شده توسط او. ولی اهالی زرجوب و
محله اي که بعدها به خاطر کارخانه به نام «امین الضرب» خوانده می شود، نام پدر برق ایران را مترادف با کارخانه اي می دانند که خیلی ها از قِبَلَش نان می خوردند. کارخانه اي که اگرچه سال هاست

 
متروك شده، ولی هنوز زنده اند افراد سالخورده اي که در این کارخانه کار می کردند. 

ابتداي محله و پشت دیوارهاي بتنی، درختان بلند باغ پیداست. شاخ و برگ هاي این درختان بلند بر تابلوي آبی رنگ «اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان گیلان» سایه افکنده است. پشت

 
حصارهاي فلزي این اداره و در میانه حیاط آثاري از ساختمان آجري قدیمی پیداست و جلوتر سوله بزرگی که گویا بعدها براي جانمایی دستگاه هاي ابریشم کشی ساخته شده است. 



 
 

یکی از بانوان میانسال محله زرجوب می گوید: عمه من و خواهر شوهرم در این کارخانه کار می کردند. خود من سالهاست در همین محله ساکن هستم. صداي سوت کارخانه در تمام محله شنیده می

 
شد. 

 
وي ادامه می دهد: پشت کارخانه درختان بسیار بزرگی است و حالا که کارخانه تعطیل شده، کاش باغ بزرگ امین الضرب را براي اهالی این محله شلوغ و پرجمعیت پارك می ساختند. 

او که نخواست نامش عنوان شود، ادامه می دهد: چند روزي است صداي اره برقی مدام از باغ امین الضرب شنیده می شود. معلوم است که دارند درختان باغ را قطع می کنند لابد امروز و فردا، در باغ به

 
این بزرگی، مجتمع هاي مسکونی سبز می شود! 

تازگی ندارد که باغ هاي شهر رشت یکی یکی نابود می شوند. اگرچه اجازه ورود به کارخانه متروك ابریشم کشی امین الضرب را ندارم، ولی شاید درختان توت کهنسال هم براي پرورش نوغان در باغ
هنوز زنده باشند. باغ و کارخانه اي که می توانست احیا شود، تا دوباره صنعت نوغانداري به رونق بیفتد و صدها کارگر ساکن در همین محله کم برخوردار، به نانی برسند. اما این کارخانه هم مانند

 
بسیاري از واحدهاي تولیدي، متروك و رها شده است. 

 
 

از یک مورخ و پژوهشگر می پرسم، «حاج محمد حسین امین الضرب» که بود؟ دکتر عباس پناهی می گوید: وي، فرزند حاج محمد حسن کمپانی اصفهانی (امین الضرب) و ماه بیگم خانم (دختر
محمدحسین صراف اصفهانی) نوه حاج مهدي صراف در سال 1289 قمري در تهران متولد شد. زبان فارسی، عربی و فرانسوي را نزد معلمان خصوصی فرا گرفت. او در تهران، براي مدتی نزد سیدجمال
الدین اسدآبادي زندگی می کرد و زبان عربی را به طور کامل از وي آموخت. پدرش از آنجایی که تاجر چیره دستی بود و فنون ضرب سکه را نیز در فرنگ آموخته بود، به عنوان مسئول ضرابخانه

 
شاهنشاهی در زمان ناصرالدین شاه منصوب شد . فعالیت هاي تجاري امین الضرب بسیار گسترده بود و از همه مهمتر در گیلان، احداث کارخانه ابریشم کشی و صدور ابریشم تولید شده در گیلان بود. 

پناهی در این باره توضیح می دهد: امین الضرب به مدت 20سال تولید و تجارت ابریشم را در انحصار خود داشت و ابریشم تولید گیلان را به استانبول، مصر و مارسی صار می کرد. امین الضرب، براي
بهبود تولید ابریشم که بیشتر به روش سنتی بود، زمینی را براي راه اندازي کارخانه ابریشم کشی از«آقامحمد خان رشتی» در قریه برکاده رشت خریداري کرد و در سال 1890 میلادي مصادف با 1263
خورشیدي به کمک کارشناسان فرانسوي، دستگاه هاي این کارخانه را با سرمایه 300هزار تومان و با صد کارگر دایر کرد. کارخانه امین الضرب، با مدیران فرانسوي و با کارگران ایرانی حدود سه سال با
موفقیت توانست یکی از نخستین صنایع بومی ایرانی را در مرکز تولید ابریشم ایران ایجاد کند. مبادلات این کارخانه بر اساس فرانک (پول فرانسه) در دفاتر ثبت شده است. در ژانویه 1907م. لافون

 
گزارش می دهد؛ « قیمت محصول ابریشم امین الضربی کیلویی 33 فرانک و 30 سانتیم بود». 

اما سرانجام و سرنوشت کارخانه امین الضرب چندان خوش اقبال نبود. زیرا تداوم موفقیت این صنعت در گیلان که توسط یک ایرانی مدیریت می شد به معناي تضعیف حضور اقتصادي روسها در گیلان
بود. بنابراین روس ها از اهرم هاي گوناگون جهت ناکامی امین الضرب و دیگر سرمایه گذاران ایرانی استفاده کردند. ریشه این دخالت ها در عهدنامه ترکمان چاي بود. از وقتی پاي روس ها بعد از
عهدنامه ترکمن چاي به گیلان باز شد، روسیه تلاش کرد انحصار تولید و تجارت ابریشم و همچنین بهره برداري از ماهیان دریاي کاسپین را در انحصار خود درآورد و با هر تاجري که خلاف جریان وي

 
حرکت می کرد، با نفوذي که در دربار و خوانین محلی داشتند، وي را از سر راه برمی داشت. در نتیجه آنان از همین ابزارها جهت ناکامی کارخانه ابریشم کشی امین الضرب هم استفاده کردند. 



 
 

عباس پناهی در این باره توضیح می دهد: اگرچه دلایل مختلفی براي تعطیلی کارخانه ابریشم کشی امین الضرب عنوان شده، ولی مهمترین دلیل آن کارشکنی هاي روسیه بود. فقدان حضور حکومت
مرکزي در گیلان و عدم حمایت از بازرگانان و سرمایه گذاران ایرانی، استهلاك قطعات دستگاه هاي کارخانه و عدم تمایل کشورهاي تولیدکننده به تامین قطعات مورد نیاز کارخانه، اخذ باج راه توسط
حکام براي عبور و مرور کالاهاي ابریشم از کارخانه و عدم توانایی سرمایه داران ایرانی با رُقباي خارجی در خرید ابریشم خام و مواد اولیه بر وخامت این کارخانه نوپا در رشت می افزود. افزون بر آن
فقدان کارشناس لازم و مهمتر از همه ضعف حکومت و فشار حاکمان محلی باعث شد تا کارخانه ابریشم کشی امین الضرب، دچار ضرر و زیان سنگینی شود و به ناچار وي، زیر قیمت و به مبلغ 100هزار

 
تومان کارخانه ابریشم کشی خود را به دولت فروخت. 

اگرچه این کارخانه چندسالی حتی تا نیمه دهه 60 کما بیش دایر بود، ولی کیفیت و کمیت قبلی را نداشت و در نهایت تعطیل و بناي آن به طور کامل متروك شد. به گفته پناهی، حاج محمدحسن

 
امین الضرب در 63 سالگی در 25 آذر 1311 خورشیدي درگذشت. پس از فوت امین الضرب بنا به وصیتش، او را در شهر نجف به خاك سپردند. 

آنگونه که این پژوهشگر حوزه ابریشم توضیح می دهد: بعدها یونانی ها در سه راهی سام رشت کارخانه ابریشم کشی دایر می کنند و چون از حمایت روسیه برخوردار بودند، شرایط آنها خیلی خوب بود.

 
هم قطعات داشتند و هم تکنسین از خارج وارد کردند. 

پناهی معتقد است؛ این گونه، داستان یکی از نخستین صنایع ایران در شهر رشت با ناکامی روبرو شد. حسرت شکل گیري صنعت ملی از دوره هاي پایانی عصر قاجار در بین بازرگانان ملی گرا و وطن

 
خواه وجود داشت، اما داستان اغلب این صنایع پایانی تراژیک داشت. زیرا عدم حمایت دولت مرکزي، فساد اداري و نقش پنهان دولت هاي خارجی همواره زمینه هاي ناکامی آنان را فراهم می کرد. 

print پایان پیام/شبستان
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امروزه که کار و فعالیت در جوامع انسانی شکل تازه اي به خود گرفته است و به سوي خودکارفرمایی و خوداشتغالی در حرکت است، کارآفرینی و کارآفرینان نقش کلیدي در روند توسعه و
پیشرفت اقتصادي جوامع مختلف ایفا می کنند. نوشته چند توصیه کاپیتان دانشپور کارآفرین جوان هوانوردي اولین بار در جهان صنعت نیوز. ...

امروزه که کار و فعالیت در جوامع انسانی شکل تازه اي به خود گرفته است و به سوي خودکارفرمایی و خوداشتغالی در حرکت است، کارآفرینی و کارآفرینان نقش کلیدي در روند توسعه و

 
پیشرفت اقتصادي جوامع مختلف ایفا می کنند. 

 تجارب کشورهایی مانند ژاپن، کره جنوبی، مالزي و هند آکنده از فعالیتهاي چشمگیر کارآفرینانی بوده است که امروز به توسعه یافتگی کشور خود می بالند. باید توجه داشت که کارآفرینان تنها به

 
ایجاد فرصتهاي شغلی جدید نمی پردازند بلکه با ساختار، تفکر، تحرك و فرهنگ لازم دست به تخریب خلاق می زنند تا از دل ویرانه هاي کهن بناي رفیع آبادانی و پیشرفت را برافرازند. 

کارآفرینی، واژه اي است نو که از معنی کلمه اش نمی توان به مفهوم واقعی آن پی برد. این واژه به جاي کلمه ENTERPRENEURSHIP به کار می رود که در اصل از کلمه فرانسوي
ENTERPRENDER به معناي متعهدشدن نشأت گرفته است. بنابر تعریف واژه نامه وبستر کارآفرین کسی است که متعهد می شود مخاطره یک فعالیت اقتصادي را سازماندهی، اداره و تقبل نماید».
بعضی از دانشمندان نظیر شومپیتر، کارآفرین را مهمترین عامل توسعه اقتصادي دانسته اند. وي معتقد است کارآفرین یک مدیر صاحب فکر و ابتکار است که همراه با خلاقیت، ریسک پذیري، هوش،

 
اندیشه، و وسعت دید، فرصتهاي طلایی می آفریند. او قادر است که با نوآوریها تحول ایجاد کند و یک شرکت زیان ده را به سوددهی برساند. 

در این نوشته از واژه جامعه هوانوردي به جاي صنعت هوانوردي استفاده می کنم چرا که براین باورم، زمانی که از جامعه سخن می گوییم به خوبی می توانیم نقش فرهنگ، روانشناسی و رفتار شناسی

 
انسانها را مورد نظر قرار دهیم اما واژه صنعت، مبتنی بر محصول و خدمات بدون در نظر گرفتن توجه به خصوصیات و شرایط انسانی است. 

از سوي دیگر کارآفرینی در جامعه هوانوردي به معناي ریسک پذیري یک شخص به عنوان کارآفرین در جهت ایجاد کسب و کاري است که رابطه مستقیم و البته غیرمستقیم به حمل و نقل هوایی دارد

 
و این شخص با سرمایه گذاري شخصی یا گروهی از سرمایه گذاران در تلاش است گامی مثبت و موثر در راستاي توسعه این صنعت بردارد. 

کارآفرین در این حوزه استراتژیک اقتصادي با بهره گیري از دانش و تخصص خود و براساس طرح تجاري از پیش تعیین شده وارد میدان کسب و کار می شود اما موفقیت و عدم توفیق این کارآفرین که

 
بعضا از قشر جوان جامعه است را چه عواملی تعیین می کند؟ 

 
-نقشه راه، یکی از مهم ترین عوامل موفقیت و یا شکست است. 

هر ایده اي در ابتداي شکل گیري خام است و نیاز به تفکر و بررسی بیشتر دارد. شکل گیري ایده شروع فرآیند طاقت فرسایی است که در نهایت به کسب درآمد می انجامد. پس از شکل گیري ایده در
ذهن هر فرد، پروسه تحقیق شروع می شود. لازم است مطالعات فراوانی انجام گیرد تا مشخص شود این ایده عملی است یا خیر. ترسیم درست مسیر، مهمترین رکن در به بار نشستن اهداف کسب و کار

 
است. این مسیر، ابتدا و انتهاي راه و همه آنچه براي رسیدن به هدف نیاز دارید را به شما پیشنهاد می کنم: 

-یک هدف تجاري بدون این اینکه داراي استراتژي باشد، فقط یک رؤیا است. اگر وارد بازار شوید بدون اینکه برنامه ریزي درستی براي استراتژي خود داشته باشید، می توان گفت وارد یک قمار شده

 
اید. با افزایش رقابت در بازارهاي امروزي، اهمیت استراتژي کسب و کار آشکارتر شده است. 

-فعالیت هاي برندسازي فقط مخصوص شرکت هاي بزرگ تجاري نیست و کسب و کارهاي کوچک و متوسط کارآفرین نیز جهت سازگاري و ماندگاري در محیط کسب و کار از برند سازي به عنوان یک

 
تکنیک محوري بازاریابی کارآفرینانه باید استفاده نمایند.  

تا این مرحله شما به عنوان یک کارآفرین، کمپانی خود را براي ورود به صنعت هوانوردي و کسب درآمد از این صنعت مهیا ساخته اید و در هر کجاي دنیا که باشید می توانید از این عوامل در جهت
آغاز به فعالیت خود بهره برداري کنید اما به عنوان فردي که سالها به عنوان کارآفرین هوانوردي در حوزه بااهمیت آموزش هوانوردي فعالیت کرده ام می بایست به مخاطرات کارآفرینی نیز اشاره کنم

 
بلکه بتواند ریسک کارآفرینی و سرمایه گذاري جوانان علاقه مند به این امر، کاهش یابد. 

 
-ریسک رقابتی: 

ریسک رقابتی، نشان دهنده میزان تهدید رقبا است. هر کسب وکاري حتی در شرایط انحصار هم با رقابت مواجه است، زیرا جایگزین ها به راحتی وارد بازار می شوند. بنگاه هاي جدید با ریسک بالایی
روبه رو هستند، زیرا باید با شرکت هاي قدیمی تر رقابت کنند. با این حال، کسب وکارهاي معتبر نیز از این خطر مصون نیستند. جامعه هوانوردي ما سرشار از برندهاي ریز و درشتی است که برخی از
آنها علاوه بر قدمت تاریخی توانسته اند محصول و خدمات خود را برند کنند و ریشه هاي عمیق تجاري دارند. براي پیروزي در کسب و کارتان باید درك صحیحی از بازار، رقبا و قدرت آنها داشته باشید

 
و به اصطلاح مدیران، وارد اقیانوس آبی تجارت شوید. در حوزه اي که یا رقیبی ندارید یا رقباي کمتري حضور دارند. 

 
-ریسک تکنولوژیک: 

هر کسب وکاري با توجه به اینکه در چه مرحله اي از توسعه قرار دارد، با ریسک تکنولوژي مواجه می شود. این خطر شامل تغییر در فناوري است که با سرعت زیادي هم اتفاق می افتد. براي کارآفرینان
دشوار است که بتوانند روند رشد فناوري را در آینده به درستی ارزیابی کنند. هوانوردي صنعتی است که باید همگام با فناوري و دانش روز پیش رفت و برندهاي بزرگی براساس همین اصل از صحنه

 
رقابت حذف شدند. 



-ریسک سیاسی و حقوقی:این خطر در همه جا وجود دارد اما شدت آن در مورد کسب وکارهایی که در محیط هایی که مناسبات سیاسی بر اقتصاد آنها اثرگذار است، بیشتر است. این مورد شامل تغییر
سناریوي سیاسی مثل تغییرات در قوانین و مقررات است. احتمال مواجه شدن با چنین ریسکی براي شرکت هاي چند ملیتی بسیار زیاد است. زیرا آن ها نه تنها باید نگران وضعیت سیاسی و حقوقی
کشورشان باشند؛ بلکه همین دغدغه را در کشورهاي مقصد هم دارند. راه حل مناسب در این راستا این است که شرکت ها راهکارهاي انعطاف پذیري داشته باشند تا در صورت تغییرات در سیاست هاي

 
دولتی، بتوانند کسب و کارشان را با تغییرات هماهنگ کنند. نمونه بارز این اصل، تاثیر تحریمهاي ضالمانه غرب بر علیه هوانوردي کشورمان است. 

-ریسک اقتصادي:مثال خوبی از این نوع ریسک، رکود اقتصادي اخیر است که در سطح جهانی دیده می شود. این خطر شامل تغییرات در چرخه ي رونق و رکود اقتصادي است و سطح تأثیر بالایی نیز
دارد. این ریسک نمی تواند به درستی پیش بینی شود و باید در مرحله برنامه ریزي مورد توجه قرار گیرد. بحران کرونا، افزایش نرخ ارز و عدم ثبات نرخ ارز از نمونه هاي مشخص تاثیر این عامل در

 
هوانوردي کشورمان است. 

-ریسک سرمایه انسانی:سرمایه انسانی یکی از مهم ترین عواملی است که موفقیت کسب وکار را رقم می زند. مهارت اصلی کارآفرینان این است که می توانند کارکنان را در مسیر درست هدایت کنند.
نیروي انسانی براي سیستم به منزله ستون فقرات براي بدن است.  هیچ شرکتی نمی تواند بدون حمایت کارکنانش اهداف خود را دنبال کند.  در هر کسب و کاري، کارمندانی کلیدي وجود دارد که
تصمیماتی مهم و تعیین کننده می گیرند. به عنوان نمونه فعالیت خلبانان ایرانی در شرکتهاي خارجی در سالهاي قبل از بحران کرونا توانست در مدت کوتاهی، آسیبهاي فراوانی به برخی از شرکتهاي

 
داخلی هوانوردي وارد سازد که تنها راه جلوگیري از این امر، تعامل بیشتر مدیران با متخصصان است. 

در پایان خاطرنشان می کنم که صنعت هوانوردي، صنعتی پیچیده است که ضرورت ورود کارآفرینان به این حوزه استراتژیک باید مبتنی بر تخصص محوري و شایسته سالاري باشد. نخستین آسیب نگاه
کاسب کارانه به این صنعت به شخص کارآفرین بازمی گردد چراکه ایمنی و ضرورت رعایت آن علاوه بر حفظ جان و مال مردم و ذي نفعان، سبب حفظ سرمایه کارآفرین می شود. به عقیده من، بودجه

 
اي که در حوزه ایمنی صرف می شود، هزینه نیست بلکه سرمایه گذاري در حفظ برند و سرمایه است. 

 
  

 
کاپیتان دانشپور کارآفرین و مدیرعامل مرکز آموزش هوانوردي هما 

 
 -
-



پنجمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران ادارات تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی

پنجمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران ادارات تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
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پنجمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران ادارات تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید کردستان، پنجمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران ادارات تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان در سالن جلسات صندوق کارآفرینی امید
استان با دستور کار برنامه هاي هفته ملی مهارت و هماهنگی در خصوص مسابقات ملی مهارت و تشریح برنامه هاي صندوق کارآفرینی امید در حوزه تسهیلات اشتغال زایی و طرح هاي سرمایه گذاري

 
برگزار شد. 

در ابتدا برهان صلواتی مدیر کل اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کردستان ضمن تبریک به مدیر جدید صندوق و تشکر از میزبانی صندوق به دستور کار جلسه، برنامه هاي هفته ملی مهارت

 
و هماهنگی در خصوص مسابقات ملی مهارت و تشریح برنامه هاي صندوق کارآفرینی امید در حوزه تسهیلات اشتغال زایی و طرح هاي سرمایه گذاري اشاره کرد. 

شهریار رحیمی مدیر صندوق کردستان ضمن خوش آمد گویی به اعضاي شوراي هماهنگی ادارات تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برنامه هاي صندوق در سال جاري را در حوزه تسهیلات و

 
اشتغالزایی تشریح کرد. 

مدیر صندوق کردستان بیان کرد میزان 785 میلیارد ریال از اعتبارات تخصیصی به اشتغال پایدار روستایی در صندوق جذب شده و با برنامه ریزي هاي انجام شده کل اعتبار و حتی اعتبار مازاد براي

 
استان جذب خواهد شد. 

وي افزود در بحث تجهیز منابع و تعامل بین دستگاه هاي تابعه پیشنهاد سپرده گذاري وجوه اداره شده دستگاه هاي تابعه در صندوق را ارائه نمود و گفت با سپرده گذاري در صندوق به میزان سه برابر

 
وجوه تودیع شده در راستاي اشتغال به افراد معرفی شده و دو برابر تسهیلات ضروري اعطا خواهد شد. 

رحیمی در پایان به تعامل و همکاري بیشتر دستگاه هاي تابعه براي خدمت رسانی بیش از پیش به مردم شریف استان اشاره کرد.



جلسه هماهنگی صندوق کارآفرینی امید استان آذربایجان شرقیبا بنیاد برکت

جلسه هماهنگی صندوق کارآفرینی امید استان آذربایجان شرقیبا بنیاد برکت

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/05/03

نشست مدیریت صندوق کارآفرینی امید استان آذربایجان شرقی با نمایندگان بنیاد برکت در راستاي بررسی مشکلات و موانع موجود در اجراي تفاهم نامه فیمابین و تسریع در پرداخت تسهیلات
روستاهاي محروم.



قدردانی رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) از مدیر عامل بانک ملت

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/05/03

 
قدردانی رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) از مدیر عامل بانک ملت 

رییس کمیته امداد امام خمینی (ره)، با اهداي لوح سپاس به مدیرعامل بانک ملت از

 
مساعدت و همکاري مدیران و کارکنان این بانک با این سازمان حمایتی قدردانی کرد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی تدبیر و امید به نقل از روابط عمومی بانک ملت، سید مرتضی
بختیاري در "آیین تجلیل از یاوران اشتغال محرومان" که با حضور دکتر اسحاق جهانگیري
معاون اول رییس جمهوري، رییس کل بانک مرکزي و مدیران عامل نظام بانکی کشور برپا
شد، با اعطاي لوح سپاسی از بانک ملت به دلیل اعطاي تسهیلات به مددجویان تحت پوشش

 
این کمیته سپاسگزاري کرد. 

رییس کمیته امداد امام خمینی(ره) در این لوح از تلاش ها و حمایت هاي صادقانه دکتر
محمد بیگدلی مدیرعامل بانک ملت و دیگر مدیران و کارکنان این بانک در راستاي کمک به
ترویج فرهنگ کار، تلاش و ایجاد اشتغال براي محرومان کشور، ایجاد فرصت هاي شغلی

جدید براي مددجویان و توانمندسازي آنان تجلیل کرده است.



مالکیت فکري و صنعتی 4 محصول مهم کشاورزي گیلان ثبت شد

منبع: لیجارشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش لیجار به نقل از روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان؛ فرهاد دلق پوش در دیدار با نماینده منتخب مردم آستانه اشرفیه و کیاشهر در مجلس شوراي اسلامی اظهار
داشت: رونق تجارت و بازار بادام زمینی، باید جهانی شود و در این راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در (...) نوشته مالکیت ...

رشت-لیجار:رئیس سازمان صمت گیلان گفت:ازچند سال گذشته تاکنون موفق به ثبت مالکیت محصولات
زیتون ،بادام زمینی ،چاي و برنج به صورت ویژه براي گیلان با توجه به کیفیت و کمیت بالاي این

 
محصولات شده ایم. 

به گزارش لیجار به نقل از روابط عمومی سازمان صنعت، معدن و تجارت گیلان؛ فرهاد دلق پوش در دیدار
با نماینده منتخب مردم آستانه اشرفیه و کیاشهر در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: رونق تجارت و
بازار بادام زمینی، باید جهانی شود و در این راستا میز کالایی بادام زمینی را در سال گذشته در آستانه

 
برگزار کردیم. 

رئیس سازمان صمت گیلان با بیان اینکه در چند سال گذشته ثبت مالکیت فکري و صنعتی 4 محصول
مهم کشاورزي گیلان آن را انجام داده ایم، افزود: تاکنون موفق به ثبت مالکیت محصولات زیتون بادام
زمینی چاي و برنج به صورت ویژه براي گیلان با توجه به کیفیت و کمیت بالاي این محصولات شده ایم و

 
در این راستا نیازمند پشتیبانی بیشتر براي تحقق اهداف هستیم. 

فرهاد دلق پوش در بخش دیگري از سخنان خود به لزوم فعال سازي کارگروه هاي آرد و نان آن شهرستان ها براي بهره مندي از ظرفیت قانونی آن پرداخت و گفت: کارگروه آرد و نان شهرستان براي

 
جذب بهینه سهمیه ها و رصد کارشناسی مجوزها می تواند توازن مطلوبی را در حوزه آرد و نان با محوریت فرمانداران و روساي ادارات صمت شهرستان ایجاد نماید. 

در ادامه این نشست، ابراهیم نجفی نماینده مردم شهرستان آستانه اشرفیه و کیاشهر بر توجه بیشتر به فعال سازي بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت هاي این بخش تاکید کرد و گفت: بادام و برنج

 
آستانه قابلیت توسعه و تجاري سازي بسیاري دارد که با ورود بخش خصوصی و همچنین برنامه ریزي و حمایت و نظارت دقیق، می تواند مسیر پیشرفت را طی نماید. 

 
نماینده جدید آستانه اشرفیه افزود: بسیاري از ماموریت هاي بخش دولتی باید به بخش خصوصی داراي تعهد و تخصص تفویض شود تا از پتانسیل هاي متخصصین بیشتر بهره مند شویم. 

ابراهیم نجفی با اشاره به ظرفیت بسیار مطلوب در حوزه بادام زمینی، برنج و چاي تشریح کرد: توسعه تولیدات کشاورزي می تواند اقتصاد و اشتغال آستانه اشرفیه و شهرها و روستاهاي حومه را متحول
نماید در این رابطه مسئولین جهاد کشاورزي باید بیشتر از وزارت صمت پیشگام باشند.تجارت بادام زمینی باید جهانی شود/کارگروه هاي آرد و نان درشهرستان هاي گیلان فعال شود.



بهره برداري از 9 طرح اقتصادي در قشم

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/05/03

نه طرح اقتصادي فردا با حضور رئیس جمهور به صورت ویدئو کنفرانس در جزیره قشم به بهره برداري می رسد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از هرمزگان، فریدون همتی،
استاندار هرمزگان با اشاره به افتتاح 9 طرح اقتصادي و عمرانی در قشم گفت: براي اجراي
این طرح ها شش هزار و 379 میلیارد ریال سرمایه گذاري شده که از این شمار پنج هزار و

 
679 میلیارد ریال را بخش خصوصی تامین کرده است. 

همتی افزود: با بهره برداري از این طرح ها براي 607 نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم

 
اشتغال ایجاد می شود. 

 
بیشتر بخوانید؛ 

- بهره برداري از پنج طرح عمرانی در قشم او گفت: دو واحد آب شیرین کن و واحد تولید
بخار هرکدام با ظرفیت چهارهزار مترمکعب در روز، شرکت تولید لوازم آرایشی و بهداشتی با

ظرفیت تولید پنج هزار و 100 تن در سال، واحد تولید شناور به میزان 50 فروند در سال، بخش توسعه هتل دیانا به ظرفیت 110 تخت، مرحله نخست پرورش میگو شرکت مروارید شکیل قشم به

 
میزان 80 هکتاراز مهم ترین این طرح ها است. 

استاندار هرمزگان افزود: طرح هاي تفریحی و گردشگري شامل یک واحد اقامتگاه بوم گردي و دو واحدکلوپ غواصی و تفریحات دریایی، چهار واحد کارگاهی صنایع دستی به مساحت 800 متر مربع،

 
ساختمان تکنیکال بلاك فرودگاه به مساحت سه هزار مترمربع و پارك و بوستان دفاري به مساحت 20 هزار مترمربع، از دیگر طرح هایی است که فردا با دستور رییس جمهور به بهره برداري می رسد. 

انتهاي خبر /ز



بادام و برنج آستانه اشرفیه قابلیت توسعه و تجاري سازي دارد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/05/03

رشت- نماینده آستانه اشرفیه در مجلس با تأکید بر لزوم بهره مند از پتانسیل بخش خصوصی، گفت: بادام و برنج آستانه اشرفیه قابلیت توسعه و تجاري سازي دارد.

رشت- نماینده آستانه اشرفیه در مجلس با تأکید بر لزوم بهره مند از پتانسیل بخش

 
خصوصی، گفت: بادام و برنج آستانه اشرفیه قابلیت توسعه و تجاري سازي دارد. 

به گزارش خبرنگار مهر، ابراهیم نجفی عصر یکشنبه در دیدار با رئیس سازمان صمت استان
گیلان بر توجه بیشتر به فعال سازي بخش خصوصی و استفاده از ظرفیت هاي این بخش

 
تاکید کرد و گفت: بادام و برنج آستانه قابلیت توسعه و تجاري سازي بسیاري دارد. 

وي افزود: با ورود بخش خصوصی و همچنین برنامه ریزي و حمایت و نظارت دقیق، می توان

 
در مسیر پیشرفت گام برداشت. 

نماینده آستانه اشرفیه در مجلس با اشاره به اینکه بسیاري از مأموریت هاي بخش دولتی
باید به بخش خصوصی داراي تعهد و تخصص تفویض شود، تأکید کرد: در این صورت می

 
توانیم از پتانسیل هاي متخصصان بیشتر بهره مند شویم. 

نجفی با اشاره به اینکه آستانه اشرفیه ظرفیت بسیار مطلوب در حوزه بادام زمینی، برنج و چاي دارد، ادامه داد: توسعه تولیدات کشاورزي می تواند اقتصاد و اشتغال آستانه اشرفیه و شهرها و روستاهاي

 
این منطقه را متحول کند. 

وي اضافه کرد: در این زمینه مسئولان جهاد کشاورزي باید بیشتر از وزارت صمت پیشگام باشند.



کاهش عمر ناوگان اتوبوسرانی اصفهان به 8 سال

منبع: روزنامه اصفهان امروزشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/05/03

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري اصفهان در صحن علنی امروز شوراي اسلامی شهر اصفهان اعلام کرد که در 4 سال اخیر 261 دستگاه اتوبوس براي نوسازي و توسعه ناوگان اتوبوسرانی
شهر اصفهان خریداري شده است.

 
 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري اصفهان در صحن علنی امروز شوراي اسلامی شهر اصفهان اعلام کرد که در 4 سال اخیر 261 دستگاه اتوبوس براي نوسازي و توسعه ناوگان اتوبوسرانی شهر

 
اصفهان خریداري شده است. 

مسعود بنده خدا با حضور با اشاره به اینکه در این دوره مدیریت شهري با افزایش تعداد ناوگان ملکی شهرداري روبرو بودیم، اظهار کرد: این تعداد از 892 دستگاه به 937 دستگاه افزایش پیدا کرده
است و مابقی اتوبوس هاي شهر متعلق به بخش خصوصی است. او ادامه داد: همچنین یکی از تلاش هاي ما در این دوره کاهش عمر ناوگان طی 4 سال گذشته بوده است به طوري که عمر ناوگان از
8.9 به 8.2 سال کاهش پیدا کرده است. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري اصفهان با بیان اینکه در مجموع طی چهار سال گذشته 261 دستگاه اتوبوس خریداري شده است، گفت: این تعداد
اتوبوس در خطوط مختلف شهر اصفهان به کار گرفته شده و می شود. او با اشاره به خرید 45 دستگاه اتوبوس جدید براي ناوگان عمومی شهر اصفهان اظهار کرد: 25 دستگاه اتوبوس 12 متري دیزلی
آتروس از شرکت ایران خودرو دیزل با هزینه صد میلیارد و 280 میلیون تومان خریداري شده است. بنده خدا بیان کرد: این 25 دستگاه اتوبوس از محل انتشار 130 میلیارد تومان اوراق مشارکت براي
استفاده در مسیر دارك، امام علی (ع) و شیخ صدوق خریداري شده است. او با بیان اینکه 20 دستگاه دیگر از نوع اتوبوس هاي 12 متري اسکانیا است که براي خرید آن 34 میلیارد و 240 میلیون
تومان هزینه شده است، اظهار کرد: هزینه خرید این تعداد اتوبوس از منابع داخلی شهرداري تأمین شده است و براي حرکت در مسیر خط لاله، پروین، میدان امام حسین (ع) و دشتستان، بزرگمهر و
سی وسه پل به کار گرفته خواهد شد. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداري اصفهان تصریح کرد: میانگین عمر فعلی کل اتوبوس هاي بخش دولتی و خصوصی شهر 11.1 سال و میانگین عمر فعلی

 
ناوگان ملکی شهرداري 8.7 سال است که با پیوستن این 45 دستگاه اتوبوس میانگین عمر ناوگان به 8.2 سال کاهش می یابد. 

 
بهره برداري از اتوبوس هاي جدید شهر اصفهان در روز عید غدیر خم 

در ادامه این جلسه، علیرضا نصراصفهانی، رئیس شوراي اسلامی شهر اصفهان با اشاره به اینکه تا آخرین روز کاري مدیریت شهري، برنامه و پروژه را با تلاش ادامه خواهیم داد، اظهار کرد: در این روزهاي

 
باقی مانده انتظار داریم طرح هاي عمرانی باقی مانده در اختیار مردم قرار گیرد و پروژه هایی که در بودجه اعتبار آنها مشخص شده، آغاز شود. او ادامه داد: تعداد طرح هاي در نوبت افتتاح زیاد است. 

 
مشکلات حقوق ها حل شده است 

رئیس شوراي اسلامی شهر اصفهان افزود: مدیریت شهري به گونه اي تحویل می شود که هیچ بدهی بابت حقوق و مزایاي کارکنان و کارگران وجود ندارد و در این دوره تلاش شهرداري براي پرداخت
حقوق کارکنان قابل تقدیر است. او تصریح کرد: یکی از دشواري هاي گذشته، پرداخت حقوق و مزایاي شرکت اتوبوسرانی بود که در مدت اخیر با حداقل زحمت پرداخت شد. نصر اصفهانی با اشاره به
اینکه باید در آستانه انتقال مسئولیت ها به دور از حاشیه سازي کار انجام شود و این اقدام با رفتار حرفه اي همراه باشد، گفت: تلاش مدیریت کنونی، همراهی با منتخبان شوراي جدید بوده است به
گونه اي که اعلام گزارش، برگزاري جلساتی در خصوص برنامه بودجه و برنامه اصفهان 1405 از سوي مدیریت کنونی با منتخبان شورا صورت گرفته است. او با اشاره به زمان پایان مسئولیت شوراي
پنجم شهر اصفهان گفت: هنوز از طرف وزارت کشور زمانی به شورا اعلام نشده و منتظر هستیم و آمادگی داریم که هر زمان این امر اعلام شود، انتقال مسئولیت را انجام دهیم بنابراین تا آن زمان
جلسات علنی و کمیسیون تلفیق برگزار خواهد شد. رئیس شوراي اسلامی شهر اصفهان افزود: در هفته جاري اتوبوس هاي جدید خریداري شده براي اصفهان وارد شهر می شود و در روز عید غدیر خم

 
شاهد بهره برداري از 45 دستگاه اتوبوس خواهیم بود. این تعداد اتوبوس از محل اوراق مشارکت سال گذشته خریداري شده است. 

 
  

 
روي خط شورا 

 
  



 
فریده روشن -رئیس کمیسیون فرهنگی ورزشی شورا 

 
تصویب 2 طرح کارآفرینی براي مادران و کودکان در شهرداري  

 
  

آموزش مهارت ها پیش نیاز لازم براي اشتغال و کارآفرینی است و با توجه به شرایط کنونی و نیاز مبرم به اشتغال ضرورت برگزاري این آموزش ها مسلم است. اگرچه تعطیلی بسیاري از کلاس هاي
آموزشی براي حفظ سلامت شهروندان در شرایط کرونا الزامی و امري صحیح است ولی باید توجه داشت که اکثر کارگاه هاي مهارتی فنی و حرفه اي در سوله هاي بزرگ با سقف هاي مرتفع و با تعداد
اندك مهارت آموزان برگزار می شود. ازآنجاکه این کارگاه ها نقش مهمی در اشتغال و کارآفرینی دارد از ستاد کرونا می خواهم آن ها را با کلاس هاي آموزش وپرورش یکسان تلقی نکرده و مجوز
برگزاري این کارگاه ها که در آنها شرایط رعایت پروتکل هاي بهداشتی به آسانی فراهم است صادر کند. طرح پارك مهارت کودکان براي آموزش مهارت هاي لازم کارآفرینی به کودکان و طرح کارآفرین
پروري مادران در قالب طرح توان هفت در این دوره تدوین شده و در حال اجراست که امیدوارم این اقدامات تداوم یافته و در آینده شاهد جامعه اي توسعه یافته با انسان هایی توسعه یافته باشیم.
بخشی از مناسک حج که برگرفته از سعی و تلاش هاجر است باید عاملی براي توجه بهتر به جایگاه و اهمیت زنان باشد، همچنان در جامعه ما برخی جریان هاي فکري حضور اجتماعی زن را برنمی
تابند و حتی زن را در همان جایگاه والد بودن نیز فرودست مرد می دانند اگرچه خود ادعایی غیر از این داشته باشند. نمود آن را می توان در بسیاري از قوانین مشاهده کرد به عنوان مثال در مدارس
هر جا لازم باشد که اجازه ولی دانش آموز لحاظ شود، پدر را مدنظر قرار می دهند، در فرم هاي ثبت نام همه جا مرسوم است که اسم پدر لحاظ شده و بسیاري از موارد دیگر که مصادیق آن زیاد است.
تمام این موارد به افراد و به ویژه فرزندان القا می کند که مادر جایگاهی فروتر از پدر دارد و همین امر قطعا اثرات تربیتی سوء براي افراد و جامعه دارد زیرا اگر دختري جایگاه مادر را فروتر ببیند، عزت
نفسش خدشه دار می شود و اگر پسري مادر را به عنوان اولین زن در زندگی در جایگاهی پایین تر از پدر ببیند، هرگز نخواهد توانست نگاهی کریمانه به دیگر زنان داشته باشد. از تمام نهادها، دستگاه
ها و مؤسسات و شرکت ها درخواست دارم که در فرم هایی مانند ثبت نام و قرارداد نام پدر و مادر افراد در کنار هم لحاظ شود تا مادران نیز در نقش مادر بودن بهتر دیده شوند و حرمت آنان در بین

 
فرزندان افزایش یابد. 

 
  

 
رضا امینی-عضو شورا 

 
انجام فعالیت شوراها از عهده دولت ها برنمی آید 

 
  

 پنج دوره از عمر شوراهاي اسلامی شهر، یکی از نهادهاي عمومی غیردولتی و مردمی گذشته است، شوراهاي اسلامی شهر و روستا که برآمده از اصول مصوب در قانون اساسی بر مبناي رأي و اراده
مردم هستند یکی از مهم ترین پناهگاه ها و مراکز خدمت به مردم در طول 22 سال گذشته بوده و اتفاقات مهم و عموما مبارکی در طول این دوران در سراسر کشور به وقوع پیوسته است. با انتقاد از بی
توجهی ها و تنگ نظري ها به بهانه خطاهاي کوچک خانواده بزرگ شوراها که به ویژه در شهرهاي کوچک شده و زمینه محدودتر شدن حوزه تصمیم گیري و فعالیت هاي این نهاد اثرگذار را فراهم
کرده است، باید اشاره داشت شوراها واسطه مطلوبی بین مردم و دولت ها بوده و هستند اما کم نبوده است بی مهري ها و بی توجهی ها به این نهاد پرکار و بانشاط که در ادوار گذشته از سوي مدیران
دولتی به ویژه مدیران کلان کشور بر آن روا داشته شده است. در سال هاي اخیر هر آنچه از سوي دولت ها و مجلس ها بر شوراها گذشته حکایت از کاهش ظرفیت سرشار شوراها و ضعیف تر و نحیف
تر شدن آن ها است، قطعا انجام فعالیت شوراها در شرایط کنونی هرگز از عهده دولت ها برنخواهد آمد. امیدواریم در مجلس شوراي اسلامی و دولت جوان انقلابی آیت ا... رئیسی شاهد بررسی دقیق



چالش ها و کشف حقایق و در نهایت اصلاح قوانین به شکل منطقی با رویکرد مثبت براي ارتقاي جایگاه هاي شوراهاي اسلامی شهر و روستا باشیم. براي منتخبین محترم ششمین دوره شوراي اسلامی
شهر اصفهان آرزوي توفیق دارم و آرزومندم با تلاش و برنامه ریزي و پشتکار و صداقت و پاك دستی بتوانند در انجام رسالت سنگین خود موفق بوده و با خدمتی صادقانه نام نیکی از خود در شهر
اصفهان بر جا بگذارند. امروز معیشت و رفاه از دست رفته مردم ضروري ترین هدف براي دولت بوده و انتظار است با همت و تلاش مدیریت جهادي فضاي خسته و ناکارآمد مدیریت امروز کشور به

فضایی پرکار و با نشاط تبدیل شود.



قدردانی رییس کمیته امداد امام خمینی (ره) از مدیر عامل بانک ملت

منبع: انتخابشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/05/03

رییس کمیته امداد امام خمینی (ره)، با اهداي لوح سپاس به مدیرعامل بانک ملت از

 
مساعدت و همکاري مدیران و کارکنان این بانک با این سازمان حمایتی قدردانی کرد. 

به گزارش انتخاب به نقل از روابط عمومی بانک ملت، سید مرتضی بختیاري در "آیین تجلیل
از یاوران اشتغال محرومان" که با حضور دکتر اسحاق جهانگیري معاون اول رییس جمهوري،
رییس کل بانک مرکزي و مدیران عامل نظام بانکی کشور برپا شد، با اعطاي لوح سپاسی از
بانک ملت به دلیل اعطاي تسهیلات به مددجویان تحت پوشش این کمیته سپاسگزاري کرد.

رییس کمیته امداد امام خمینی(ره) در این لوح از تلاش ها و حمایت هاي صادقانه دکتر
محمد بیگدلی مدیرعامل بانک ملت و دیگر مدیران و کارکنان این بانک در راستاي کمک به
ترویج فرهنگ کار، تلاش و ایجاد اشتغال براي محرومان کشور، ایجاد فرصت هاي شغلی

جدید براي مددجویان و توانمندسازي آنان تجلیل کرده است.



امام جمعه قم: ولایت مداري بدون شناخت دشمن تهدیدي بزرگ است

منبع: شفقناشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/05/03

شفقنا- امام جمعه قم ولایت مداري بدون شناخت دشمن را خطر و تهدیدي بزرگ دانست و گفت: خداوند به ما تأکید و توصیه کرده که علم منتج به عمل شود، چراکه علم بدون عمل به هیچ
دردي نمی خورد. به گزارش شفقنا، حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد سعیدي امروز در دیدار تقی پور، مدیرکل و معاونین و مدیران آموزش فنی و ...

شفقنا- امام جمعه قم ولایت مداري بدون شناخت دشمن را خطر و تهدیدي بزرگ دانست و گفت: خداوند به ما تأکید و توصیه کرده که علم منتج به عمل شود، چراکه علم بدون عمل به هیچ دردي

 
نمی خورد. 

به گزارش شفقنا، حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد سعیدي امروز در دیدار تقی پور، مدیرکل و معاونین و مدیران آموزش فنی و حرفه اي استان قم در سالن محراب حرم مطهر بانوي کرامت به
مناسبت هفته ملی مهارت و روز ملی کارآفرینی، ضمن تبریک دهه امامت و ولایت اظهار کرد: ولایت یک عرصه و حوزه اعتقادي دارد که مربوط به اندیشه و باور و قلب و روح انسان است که اگر در این

 
ظرف قرار نگیرد در عمل هرچه هم که انسان تابع ولی امر باشد، اثر و نتیجه واقعی را نخواهد داشت. 

وي با بیان این که ولایت باید بر اساس باور و پذیرش قلبی باشد و با اکراه نمی شود کسی را به عنوان موالی اهل بیت(ع) قبول کرد، گفت: انسان باید قلباً بفهمد و براي درك این معنا باید پاکیزه باشد،

 
چراکه در قلب مریض ولایت مستقر نخواهد شد. ولایت در قلب پاك و طاهر می ماند و براي قلبی که تزکیه نشده باشد، کارساز نخواهد بود. 

 
نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: دهه ولایت یادآور این حقیقت است که شما موالیان اهل بیت هرچه می توانید خودتان پاك و طاهر کنید و این اثر بتواند از وجود شما به دیگران نیز منتقل شود. 

یْطَانِ اظهار کرد: همان گونه که در آیه شریفه آمده که از گام هاي شیطان پیروي نکنید، افزود: مراد از این آیه طرح ها و برنامه هاي شیطانی و وسوسه هاي بِعُوا خُطُوَاتِ الشَّ وي با اشاره به آیه لاَ تتََّ

 
شیطانی است که نباید از آن پیروي کرد. 

سعیدي، ولایت مداري بدون شناخت دشمن را خطر و تهدیدي بزرگ دانست و گفت: خداوند به ما تأکید و توصیه کرده که علم منتج به عمل شود، چراکه علم بدون عمل به هیچ دردي نمی خورد. اگر

 
علمی بیاموزیم که به درد ما بخورد دیگر نیازي به خارج از کشور نخواهیم داشت و قطع وابستگی را به دنبال خواهد داشت. 

وي گفت: در ایام تحریم ایران اسلامی، با اعتقاد به جوانان انقلابی و ولایی، به خیلی از علوم دست پیدا کردیم و در بسیاري از موارد که در کشور مصرف کننده بودیم، به صادرکننده تبدیل شدیم و در

 
این مسیر و شهداي ما با خونشان زمینه دست یابی به آنچه نیاز داشتیم را براي ما فراهم کردند. 

در ادامه نیز مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان قم ضمن تبریک دهه امامت و ولایت گفت: در آموزش هاي مهارتی در استان، 7 مرکز دولتی و 200 آموزشگاه آزاد ارائه خدمت می کنند که این

 
دوره ها به صورت غیررسمی کوتاه مدت براي 18 گروه سنی برگزار می گردد که منتج به مدرك تحصیلی نمی شود، ولی درنهایت گواهینامه بین المللی بااعتبار کشوري براي آن ها صادر خواهد شد. 

تقی پور اظهار کرد: روزانه به کار جویان، دانش آموزان، زندانیان و پادگان ها، اتباع خارجی و حوزه آسیب هاي اجتماعی و… ارائه خدمت می شود؛ هدف از آموزش هاي ارائه شده در فنی و حرفه اي

 
تربیت نیروي کار متخصص، کارآمد، توانمند و شایسته است. 

وي ادامه داد: متأسفانه امروز با موج عظیمی از دانشجویان فارغ التحصیل بی کار و بی تخصص و فاقد مهارت روبرو هستیم که علت آن هم ریشه درحرکت جامعه و خانواده ها به سوي مدرك گرایی می

 
باشد. 

تقی پور افزود: در سال در استان قم 15هزار نفر آموزش هاي مهارتی را در مراکز دولتی و آزاد می بینند که این آموزش ها تقاضامحور و بر اساس درخواست هاي متقاضیان در 270 رشته متنوع برگزار

 
می گردد. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



کشت 75 درصد گونه هاي گیاهان دارویی ایران در اصفهان

منبع: تابناكشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/05/03

 
کشت 75 درصد گونه هاي گیاهان دارویی ایران در اصفهان 

 
کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان گفت: بیش از 60 گونه از 80 گونه گیاهان دارویی در کشور معادل 75 درصد در استان اصفهان کشت می شود. 

 
آیت پارساییان افزود: سطح زیر کشت گیاهان دارویی در استان اصفهان سه هزار و 200 هکتار است که با تولید 48 هزار تن جایگاه پنجم کشور را به خود اختصاص داده است. 

کارشناس ارشد گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي اصفهان افزود: سطح زیر کشت گل محمدي استان سه هزار و 650 هکتار است که با تولید 11 هزار تن رتبه سوم کشور و سطح زیر کشت

 
زعفران در استان، هزار و 614 هکتار است که با 9 تن تولید رتبه چهارم کشور را دارد. 

 
پارساییان اضافه کرد: سطح زیرکشت گیاهان دارویی زعفران و گل محمدي در استان اصفهان هشت هزار و 290 هکتار در سال 98 بوده که در سال 99 به 9 هزار و 56 هکتار رسیده است. 

 
به گفته وي میزان تولید گیاهان دارویی در سال 98 معادل 6 هزار تن بوده و در سال 99به 65 هزار تن رسیده است. 

وي همچنین گل محمدي، زعفران، موسیر، زیره سبز، سیاه دانه، بابونه شیرازي، باریجه ، آنغوزه را از گیاهان دارویی شاخص در استان اصفهان برشمرد و افزود: بیش از 12 هکتار گیاه آلوئه ورا نیز به

 
صورت گلخانه اي در اصفهان کشت می شود. 

کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان افزود: در سال 99،حدود 42 هزار تن انواع گیاهان دارویی، اسانس گلاب و عرقیات گیاهی به ارزش بیش از 13 میلیون دلار صادر شده

 
است. 

 
وي گفت: به تازگی نیز کارخانه فراوري آلوئه ورا در مبارکه با ظرفیت بیش از 20 هزارتن در سال راه اندازي شده و با تولید کنندگان بصورت قراردادي همکاري می کند. 

پارساییان با بیان اینکه افزون بر 10 هزار بهره بردار در بخش گیاهان دارویی گل محمدي و زعفران استان مشغول به کار هستند، افزود: پیش بینی می شود در سال جاري بیش از 30 هزارتن گیاه

 
دارویی به ارزش 30 میلیون ریال صادر شود. 

وي اضافه کرد: شیرین بیان، گلاب و عرقیات، موسیر، زعفران، سیر، صمغ، باریجه و آنغوزه به وزن 24 هزار تن و ارزش 13 میلیون دلار در سال 99 به کشورهاي هدف از جمله آلمان، پاکستان، کویت،

 
امارات، افغانستان، چین، سوئد، عراق، قطر،عمان و بحرین صادر شده است. 

کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان افزود: همچنین سالانه به طور معمول برخی اقلام گیاهان دارویی مانند آویشن، کتیرا، موسیر، زعفران، غنچه گل محمدي، اسانس

 
وعرقیات، گلاب،باریجه، پنیرك، زرشک و ترخون به کشورهایی مانند کویت، اسپانیا، چین، هند، آلمان، انگلستان، کانادا و ژاپن صادر می شود. 

 
به گفته وي، اکنون بیش از 1500 واحد فعال در استان اصفهان بصورت سنتی و صنعتی در فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی مشغول به کارهستند. 

این کارشناس به پرداخت تسهیلات 4 درصدي سامانه سیتا (صندوق کارآفرینی امید) به فعالان بخش گیاهان دارویی اشاره کرد و گفت: بیش از 185 طرح گیاهان دارویی در استان به ارزش 450

 
میلیارد ریال به دفتر ملی گیاهان دارویی ارسال شده است. 

پارساییان به سابقه کشت و پرورش گیاهان دارویی در اصفهان اشاره و بیان کرد: پیشینه کشت سیاه دانه و زیره سبز به بیش از 100 سال در شهرستان هاي سمیرم و مبارکه بر می گردد که با آغاز به
کار کارخانه هایی در این زمینه در شهرستان هاي اصفهان و کاشان که در زمینه بسته بندي و فرآوري داروهاي گیاهی فعالیت دارند؛ کشاورزان به کشت انواع گیاهان دارویی مورد نیاز گرایش پیدا

 
کردند، به طوریکه حدود 40 سال به صورت جدي به رونق کشت و کار در این زمینه پرداخته اند. 

وي اضافه کرد: با راه اندازي کارخانه هاي و واحدهاي بسته بندي فرآوري و صادرات گیاهان دارویی، عرصه هاي منابع طبیعی یاراي تامین منابع گیاهی را نداشت، از این رو کشت و کار گیاهان دارویی

 
به سرعت در اراضی زراعی کشور و استان توسعه یافت. 

پارساییان ایجاد مزارع الگویی و کلکسیون گیاهان دارویی با بیش از 250 گونه گیاهی، ایجاد رشته هاي گیاهان دارویی در دانشگاه ها و مراکز تخصصی فنی و حرفه اي، برگزاري کلاس ها، کارگاه ها و
بازدیدهاي علمی در خصوص گیاهان دارویی، اعطاي تسهیلات کم بهره و یارانه براي توسعه این حوزه، تشکیل ستاد گیاهان دارویی، راه اندازي مراکز تولید بذر و نشاء نهال گیاهان دارویی، فراهم کردن
مقدمات بازار صادرات، توسعه مکانیزاسیون در کشت و برداشت و راه اندازي واحدهاي بسته بندي و فرآوري را از جمله اقدامات صورت گرفته براي توسعه کشت گیاهان دارویی در استان اصفهان

برشمرد.



جور بیکاري و تحریم ها در خوزستان روي شانه هاي آب

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/05/03

سلامت نیوز-بنفشه زهرایی: خــوزستــــان، بســــتر نارضایتی هاي مردمی ناشی از کم آبی شده است و همین باعث شده بار دیگر توجه مردم و نظام حکمرانی کشور در همه سطوح به مسأله

 
کم آبی جلب شود. 

به گزارش سلامت نیوز به نقل از روزنامه ایران، در پرداختن به این مسأله، ابتدا باید توجه کرد که آنچه در سال جاري رخ داده است، یک خشکسالی بسیار شدید در اکثر مناطق و بخصوص نوار مرزي
غرب کشور است. رودخانه هاي کارون، دز و کرخه، عمده منابع آب استان خوزستان را تأمین می کنند. سرشاخه هاي این رودخانه ها البته از چندین استان مختلف سرچشمه می گیرند. سرشاخه هاي
رودخانه کرخه از استان هاي کردستان، کرمانشاه، لرستان، ایلام و همدان، سرشاخه هاي دز از استان هاي لرستان، مرکزي و اصفهان و سرشاخه هاي کارون از استان هاي چهارمحال و بختیاري،
لرستان، فارس، اصفهان و کهگیلویه و بویر احمد نشأت می گیرند. بنابراین کلاً این تصور نباید وجود داشته باشد که آب این رودخانه خروشان متعلق به خوزستان است. حدود 25درصد آورد رودخانه
هاي کارون و دز و 5درصد آورد رودخانه کرخه در استان خوزستان تولید می شود هر چند که سهم استان خوزستان، از بهره برداري از آورد این رودخانه ها چه در طول چند دهه گذشته و چه در حال

 
حاضر از این درصدها به مراتب بیشتر بوده است. 

در سال آبی جاري، یعنی از ابتداي شهریور ماه تا اول تیر ماه سال 1400، به استناد گزارش ارائه شده توسط مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور به هیأت دولت، 7/93
میلیمتر کاهش بارش نسبت به متوسط وقوع یافته است که نشان دهنده خشکسالی بسیار شدید حاکم بر کشور و بخصوص بخش هایی از نوار غربی و حوضه سرشاخه هاي منتهی به رودخانه استان
خوزستان است. در دو سال متوالی 1397 و 1398، استان خوزستان دو خشکسالی و سیلاب بسیار شدید را تجربه کرد. خشکسالی سال 1397 به لحاظ شدت، تفاوت بسیار قابل ملاحظه اي با
خشکسالی سال جاري نداشته است ولی شدت نارضایتی هاي اجتماعی در خشکسالی سال 1400 بسیار بالاتر است. این موضوع نشان دهنده این است که تلاش کافی براي ارتقاي تاب آوري استان هاي
کشور نسبت به خشکسالی ها رخ نداده است یا تلاش هاي انجام شده نتیجه بخش نبوده است. برنامه ریزي و مدیریت منابع آب در چهار دهه گذشته در کشور عمدتاً با تأکید بر مدیریت تأمین صورت

 
گرفته است، در صورتی که ارتقاي تاب آوري نیازمند تلاش متوازن در هر دو جنبه مدیریت تأمین و تقاضاي آب است. 

یکی از راه هاي ارتقاي تاب آوري در مواجهه با سیلاب ها و خشکسالی ها، احداث سد است. سدهاي احداث شده در سال هاي گذشته در استان خوزستان، شامل زنجیره سدهاي واقع بر رودخانه هاي
کارون، دز و کرخه، قطعاً در تنظیم بیشتر جریانات فصلی و سیلابی و ارتقاي توان تأمین نیازهاي آبی استان خوزستان نقش آفرینی کرده اند. احداث سد در همه متون علمی، به عنوان یکی از
راهکارهاي ارتقاي تاب آوري در برابر تغییرات آب و هوایی تلقی می شود. البته در این میان، اشتباهات مهندسی در مورد طراحی یا اجراي برخی هم نظیر سد گتوند، پیچیدگی مدیریت کمی و کیفی
منابع آب استان را افزایش داده و به نارضایتی هاي سیاسی – اجتماعی هم دامن زده است. مستقل از اینکه نقش سد گتوند در مواجهه با شرایطی نظیر خشکسالی سال 1400 مثبت است یا منفی،
کاملاً واضح است که نظام مدیریت منابع آب کشور نتوانسته است اعتماد عموم ذینفعان و مردم استان خوزستان را به اثرات مثبت احداث این سد در کنار همه مشکلات کیفی که دارد، جلب کند. این
عدم توفیق در اعتمادسازي که شاید در شرایط عادي براي نظام حکمرانی آب کشور چندان مهم نباشد، در زمان وقوع بحران هایی مثل خشکسالی ها یا سیلاب هاي شدید مثل آتش زیر خاکستر عمل
می کند. شاهد این مدعا آن که اگر چه به نظر می رسد، سد گتوند نقشی در دامن زدن به مشکلات کم آبی استان خوزستان در سال 1400 ندارد، اما در محافل رسانه اي، بخش زیادي از مباحث این

 
روزها معطوف به سد گتوند و مشکلات طراحی و بهره برداري آن است. 

نمونه دیگر از مباحث پررنگ این روزها در محافل رسانه اي مرتبط با مشکل کم آبی خوزستان، انتقال هاي آب بین حوضه اي است. حدود 60 درصد از مساحت کشور که عمدتاً در مناطق مرکزي قرار
داشته و پوشیده از بیابان هستند، 25 درصد منابع آب تجدید پذیر کل کشور را تولید می کنند ولی 52 درصد از جمعیت کشور را در خود جاي داده اند که عمدتاً در شهرهاي بزرگ مستقر هستند. به
عبارت دیگر، عدم توجه تاریخی به موضوع آمایش سرزمین باعث شده، توزیع جمعیت در کشور و به تناسب آن، مراکز صنعتی، سازگار با توزیع منابع آب تجدید پذیر نباشد. طبیعی است در چنین

 
شرایطی، انتقال آب بین حوضه اي، سناریوي پیشنهادي حکمرانان آب کشور براي تأمین تقاضاي فزاینده آب در منطقه مرکزي ایران است. 

درست مشابه نکته اي که در مورد سد گتوند ذکر شد، این روزها بحث انتقال هاي آب بین حوضه اي و نقش آنها در کم آبی گریبان گیر استان خوزستان، در محافل رسانه اي بسیار پررنگ است.
مجموع آب هاي انتقال یافته بین حوضه اي از حوضه رودخانه هاي کارون و دز به استناد صحبت هاي مدیر حوضه آبریز کارون بزرگ در شرکت مدیریت منابع آب ایران، حدود 1/1 میلیارد متر مکعب
است. این عدد، به خودي خود عدد معنی داري در کلیت منابع آب کشور ایران است (حدود یک درصد منابع آب تجدید پذیر کل کشور) ولی لازم است آن را در مقایسه با حجم مصارف آب در استان
خوزستان تحلیل کرد. به استناد اعداد و ارقام منتشر شده در برنامه سازگاري با کم آبی استان خوزستان که در فروردین ماه سال 1400 مصوب شد، مجموع مصارف آب استان خوزستان، 6/24 میلیارد
متر مکعب است که از این میزان، 21 میلیارد متر مکعب آن در بخش کشاورزي مصرف می شود که عهده دار 18 درصد از اشتغال استان و 4 درصد ارزش افزوده اقتصادي تولیدي در استان خوزستان

 
است. بخش کشاورزي در استان خوزستان، در مقایسه با سایر استان هاي کشور، از بهره وري مصرف آب کمی برخوردار است. 

اصرار بر کشت محصولات نامتناسب با اقلیم استان مثل برنج در سال هاي اخیر باعث شده نه تنها مصارف آب به شکل قابل توجهی فراتر از منابع در اختیار این استان افزایش پیدا کند، بلکه تاب آوري
این استان در مواجهه با خشکسالی ها نظیر آنچه در سال 1400 اتفاق افتاده است، به میزان قابل توجهی کاهش یابد. به گواه مصاحبه هاي منتشر شده از مسئولان استان خوزستان، برنج کاري هاي
انجام شده در سال 1400 در استان خوزستان با وجود همه هشدارها و ممنوعیت هاي اعلام شده از اواسط بهار، حدود دو برابر حجم متوسط درازمدت آب انتقال داده شده به صورت بین حوضه اي از

 
حوضه رودخانه هاي کارون و دز است. 

متأسفانه آب به نوعی از کمک بلاعوض تبدیل شده است که نظام حکمرانی کشور براي مواجهه با برخی مشکلات سیاسی و اجتماعی مثل نبود گزینه هاي متنوع معیشتی در روستاها، معضلات ناشی از
تحریم و عدم قطعیت حاکم بر تأمین امنیت غذایی، جبران خسارت سیلاب و...، به رایگان حراج می کند. راه حل معضل کم آبی در مناطقی مثل استان خوزستان، ارتقاي تاب آوري استان ها در مواجهه
با کم آبی و خشکسالی است؛ رویکردي که تا حدي در برنامه هاي سازگاري با کم آبی استان ها به آن پرداخته شد. اجراي این برنامه ها، می تواند از بروز مشکلاتی نظیر آنچه در استان خوزستان رخ

 
داده است، در میان مدت و بلندمدت جلوگیري کند. امیدوارم که اجراي این برنامه ها در دولت سیزدهم مورد توجه و پیگیري قرار گیرد. 

دبیر کار گروه ملی سازگاري با کم آبی



فرماندار مهریز: طرح انتقال آب به شهرك سنگ در دست پیگیري است
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یزد- ایرنا- فرماندار مهریز گفت: طرح انتقال آب مورد نیاز براي واحدهاي تولیدي مستقر در شهرك سنگ این شهرستان از جمله برنامه هاي محوري در دست اجراست که با همت مدیران
مربوطه این موضوع پیگیري می شود.

یزد- ایرنا- فرماندار مهریز گفت: طرح انتقال آب مورد نیاز براي واحدهاي مستقر در شهرك
سنگ از جمله برنامه محوري شهرستان است که با همت مسوولان مربوطه پیگیري می شود.

به گزارش ایرنا، رضا زارع زاده مهریزي روزیکشنبه پس از بازدید و در نشستی با مسوولان
شهرك یادشده افزود: با انتقال آب مورد نیاز که جزو مطالبات صاحبان واحدهاي مستقر

 
است تحول و جهش تولید رونق پیدا می کند. 

وي به شعار امسال براي پشتیبانی و مانع زادیی ها براي ارتقاي تولید و اشتغال اشاره کرد و
افزود: تمام هم و غم دولت پیگیري مشکلات و رفع موانع براي ارتقاي اقدام واحدهاي

 
صنعتی است. 

این مسوول خاطرنشان کرد: طرح انتقال آب به شهرك سنگ در حومه شهر به طول 15

 
کیلومتر و هزینه 200 میلیارد ریال بودجه در دست اقدام است . 

 
زارع زاده مهریزي تصریح کرد: اگر تولید و صنعت فعال شود بیشتر مشکلات براي تولید و اشتغال حل و فصل می شود و همه باید در این خصوص با دولت همکاري کنند. 

 
فرماندار مهریز یادآور شد: رونق تولید و ایجاد اشتغال مولد و مفید در گرو همکاري تمامی بخش ها و رفع مشکل احتمالی فعالان این عرصه است . 

در شهرك سنگ مهریز حدود 100 واحد تولیدي به خصوص در تولید سنگ، کاشی و سرامیک فعالیت دارد که بخشی از نیاز صنعت ساختمان استان هاي یزد، اصفهان، کرمان، فارس و تهران را تامین

 
می کند. 

 
در این شهرستان شهرك هاي صنعتی شهید چمران، سایت 196 هکتاري ، یزد مهر ، هرفته ، شهرك سنگ ، شهرك سریشم و ناحیه صنعتی بهادران فعال است. 

 
مرکز شهرستان 55 هزار نفري مهریز در 30 کیلومتري جنوب شهر یزد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- مهریز 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- جهش تولید 

 
- یزد 

- اشتغال زایی



مناطق آزاد تجاري بیش از 304 میلیارد تومان طرح در حال اجرا دارد
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کیش - ایرنا - مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گفت: مناطق آزاد تجاري و ویژه اقتصادي کشور اکنون 304 میلیارد تومان طرح عمرانی درحال اجرا داشته که
به صورت میانگین 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارند.

کیش - ایرنا - مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گفت:
مناطق آزاد تجاري و ویژه اقتصادي کشور اکنون 304 میلیارد تومان طرح عمرانی درحال

 
اجرا داشته که به صورت میانگین 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارند. 

به گزارش ایرنا، حمیدرضا مومنی روز یکشنبه در جلسه بررسی طرح هاي هفتمین دوره
افتتاح مناطق آزاد تجاري با حضور رییس جمهوري اظهار داشت: از ابتداي دولت دوازدهم تا
کنون در مناطق آزاد تجاري 403 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري شده که تمام این طرح

 
ها به بهره برداري رسیده است. 

وي افزود: هموار سازي شرایط توسعه زیرساخت ها از جمله اقدامات ارزشمند دولت تدبیر و
امید است که در نتیجه این اقدام اکنون طرح هاي مختلف عمرانی دیگري به ارزش 304

 
میلیارد ریال دیگر نیز در دست اجرا است. 

مومنی اقدامات زیر ساختی در حوزه هاي توسعه آب، برق، راه و شهرسازي، بندر و فرودگاه
را از فعالیت هاي توسعه اي اعلام کرد و گفت: پیش بینی می شود ترمینال جدید فرودگاه کیش با سرمایه گذاري بالغ بر یک هزار و 500 میلیارد تومان و با طراحی و معماري بی نظیر به عنوان یکی از

 
پروژه هاي هفته دولت در سال جاري به بهره برداري برسد. 

فردا دوشنبه در هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی با ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی

 
(کیش، قشم و ارس) با فرمان رییس جمهور و از طریق ویدئو کنفرانس افتتاح خواهد شد. 

 
چهار مورد از این طرح ها در کیش به بهره برداري می رسد که شامل شرکت هاي اکسیر، شدا، وسیم کیش و طرح توسعه شرکت ایتال ان جی گروپ کیش است. 

براي اجراي این طرح ها 816 میلیارد ریال سرمایه گذاري ریالی و 884 هزار دلار سرمایه گذاري ارزش صورت گرفته که در نتیجه آن براي 78 نفر به صورت مستقیم و 295 نفر به صورت غیر مستقیم

 
اشتغال ایجاد شده است. 

 
برچسب ها 

 
- حمیدرضا مومنی 

 
- کیش 

 
- سازمان منطقه آزاد کیش 

- هرمزگان



پیش بینی خوش بینانه از رابطه مجلس با رئیسی

منبع: برترین هاشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1400/05/03

چهره سیاسی اصلاح طلب گفت: پیش بینی می شود پس از شروع کار دولت و انتظارات فراوانی که در پی تبلیغات انتخاباتی و برنامه هاي اعلام شده قبلی و امثال آن ایجاد شده، مردم بدنبال
تأمین مطالبات خود از دولت جدید باشند.

خبرآنلاین: چهره سیاسی اصلاح طلب گفت: پیش بینی می شود پس از شروع کار دولت و انتظارات فراوانی که در پی تبلیغات انتخاباتی و برنامه هاي اعلام شده قبلی و امثال آن ایجاد شده، مردم

 
بدنبال تأمین مطالبات خود از دولت جدید باشند. 

محسن رهامی، فعال سیاسی اصلاح طلب درباره نوع مراودات مجلس یازدهم با دولت ابراهیم رئیسی، به خبرگزاري خبرآنلاین گفت: بدلیل رد صلاحیت هاي گسترده و سراسري در انتخابات مجلس
یازدهم از یک طرف و عدم حضور اکثریت مردم در پاي صندوق هاي رأي از طرف دیگر، اکثریت مجلس از نمایندگان جریان اصولگرا تشکیل شده و نمایندگان جریان اعتدال و اصلاحات در اقلیت مطلق

 
قرار دارند. بنابراین دولت آقاي رئیسی که به جریان اصولگرا منتسب بوده و سنخیت سیاسی بیشتري با طیف مذکور خواهد داشت، پیش بینی می شود که مراودات این دو قوه، مناسب و دوستانه باشد. 

وي ادامه داد: آقاي رئیسی از حیث رأي آوري اعضاي کابینه و لوایح تقدیمی دولت به مجلس و سایر مواردي که دولت به رأي و کمک مجلس نیاز دارد، مشکلات چندانی ندارد. البته این پیش بینی در
حالت خوش بینانه است، ولی احتمال این که در داخل جریان حاکم، انشعاباتی ایجاد شود و بخواهد در جهت سهم خواهی بیشتر، به دولت رئیسی فشار بیاورند، نیز محل تأمل بوده و باتوجه به بعضی

 
تحرکات سیاسی موجود، قابل پیش بینی است. 

رهامی با اشاره به نقش نظارت و مطالبه گري مجلس گفت: طبع کار مجلس و مسؤلیت نمایندگان مردم، طبق اصول مصرح قانون اساسی ، مطالبه گري و نظارت بر دولت و سایر نهادها و ارگان هاي
حکومت است، اعم از دستگاه هاي اجرایی، قضایی، نظامی و انتظامی و غیره. بنابر این طبیعی است که پس از شروع کار دولت و انتظارات فراوانی که در پی تبلیغات انتخاباتی و برنامه هاي اعلام شده
قبلی و امثال آن ایجاد شده، مردم بدنبال تأمین مطالبات خود از دولت جدید باشند. نمایندگان مجلس هم در همین راستا و در ایفاي وظایف و مسؤلیت هاي خود، به دولت و دستگاه هاي اجرایی فشار

 
وارد خواهند ساخت تا مطالبات موکلین خودرا برآورده سازند. 

 
پیش بینی خوش بینانه و بدبینانه محسن رهامی از رابطه مجلس با دولت رئیسی 

وي ادامه داد: اگر توجه داشته باشیم تا انتخابات مجلس دوازدهم، دوسال بیشتر نمانده و نمایندگان مجلس فعلی فرصت چندانی براي تأمین خواسته هاي موکلین و انجام وعده هاي انتخاباتی خود
ندارند. اسفند 1402 انتخابات مجلس دوازدهم برگزار خواهد شد و نمایندگان مجلس باید در طی این دوسال باقیمانده، کارنامه عملکرد خود را تکمیل کنند و به وعده هایی را که درباره حل مشکلات

 
کشور به مردم داده اند و تا کنون همه این مشکلات را ناشی از عملکرد دولت روحانی جلوه داده اند و حل آنها را منوط به ایجاد دولت اصولگرا اعلام کرده اند؛ عمل کنند. 

نماینده اسبق مجلس شوراي اسلامی خاطر نشان کرد: خصوصا مشکلات اقتصادي و کوچکتر شدن سفرهٔ معیشت مردم، اشتغال، بیکاري و اعتصابات رو به گسترش، گرانی مسکن و فوري تر از همه،
نگرانی مردم در مقابله با کرونا و عدم واکسیناسیون همگانی و مرگ و میر روزانه صدها نفر از هموطنان در اثر امواج کرونا، این ها بخش هایی از مصائب و مشکلات روز افزون مردم است که براي حل

 
آنها به دولت فشار وارد خواهند کرد. 

این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره معایب و مزایاي یکدست شدن حاکمیت گفت: یکدست شدن قدرت اگر در جهت تسریع در حل مشکلات کشور و ایجاد رفاه و آسایش بیشتر مردم و شتاب گرفتن
توسعه و ترقی مملکت باشد، فی نفسه امر نگران کننده اي نیست، ولی اگر در جهت نادیده گرفتن خطاها و ضعف هاي دستگاههاي اجرایی و آسودگی قوهٔ مجریه از نظارت قوه مقننه و قوه قضاییه
باشد، طبیعی است که براي مدیریت کشور و فرآیند توسعه و اصلاح امور جامعه زیان بار و خطرناك خواهد بود. این نوع یکدستی حکومت باعث نهادینه شدن تخلف ها و فساد ها و در نهایت منجر به
عدم کارآیی دستگاه ها و ارگان ها حکومت و تلنبار شدن معضلات و تبدیل چالش هاي عادي به ابر چالش و در نهایت بی اعتمادي مطلق مردم به توانایی و کارآمدي حکومت خواهد شد و آینده نظام را

در معرض خطر قرار خواهد داد.



کانون زنان بازرگان دچار حاشیه نشود

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1400/05/03

جمعی از فعالان اقتصادي در نامه اي به رئیس اتاق بازرگانی تهران خواستار تصمیم هایی براي دورشدن کانون زنان بازرگان از انحصارطلبی شده اند.

 
جمعی از فعالان اقتصادي در نامه اي به رئیس اتاق بازرگانی تهران خواستار تصمیم هایی براي دورشدن کانون زنان بازرگان از انحصارطلبی شده اند. 

 
در نامه این فعالان اقتصادي آمده است جناب آقاي مسعود خوانساري، رئیس محترم، اعضاي محترم هیات رئیسه و هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران؛ 

همانطور که مستحضر هستید، کانون زنان بازرگان از بدو تاسیس به واسطه انحصارطلبی و تمامیت خواهی گروهی انگشت شمار، گرفتار حواشی و چالش هایی بوده است که این کانون را از اهداف اصلی

 
خود دور کرده است. 

 
متاسفانه در آستانه انتخابات دوره جدید بازهم شاهد تکرار رفتارهایی هستیم که دور از شان بخش خصوصی و بالاخص بانوان فعال اقتصادي کشور است. 

چنانکه در هفته هاي اخیر اتاق بازرگانی تهران براي تعدادي از خانم ها کارت صادر کرده و ایشان بلافاصله به عضویت کانون درآمده اند و همچنین براي گروهی کارت عضویت اتاق تهران خارج از
تشریفات اداري و در زمان کوتاه یک الی دو روز صادر شده است در حالیکه روال عادي آن نیازمند صرف زمان حداقل یک ماه است و ایشان نیز به سرعت عضو کانون شده اند که این اتفاقات شک

 
برانگیز موجب شده تا جمعی از فعالان اقتصادي و اعضاي کانون موضوع مهندسی انتخابات به واسطه بهره گیري از جایگاه ریاست کانون زنان بازرگان تهران در هیات رئیسه اتاق تهران را مطرح کنند. 

مضاف بر این کانون زنان بازرگان تهران از بدو تاسیس یعنی از سال 1395 در محلی مستقر بوده است که هزینه رهن آن حدود چهارصدمیلیون تومان توسط اتاق تهران پرداخت شده بود و از بهمن ماه
سال گذشته نیز دو اتاق مجهز در خانه تشکل ها با قراردادي دوساله در اختیار کانون قرار داده شده است در حالی که دیگر تشکل ها یک یا نهایتا دو سال می توانند از چنین امتیازي استفاده کنند و
این تبعیض موجبات دلخوري و اعتراض تشکل هاي دیگر را به دنبال داشته است و حتی براي اعضاي کانون زنان بازرگان تهران نیز این سوال را ایجاد کرده که در صورت تغییر رییس کانون همچنان

 
اتاق تهران به حمایت هاي خود ادامه خواهد داد. 

متاسفانه یکی از اتفاقات دیگري که در کانون زنان بازرگان تهران شاهد آن هستیم، ممانعت از حضور بانوان انقلابی در کانون است که ریشه در عدم اعتقاد و التزام برخی تفکرات حاکم بر این کانون دارد
و گواه این موضوع چندهزارنفر زن فعال اقتصادي دارنده کارت اتاق بازرگانی تهران هستند ولی بدلیل رییس کانون تمایلی به حضور و عضویت در کانون را ندارند و خیل عظیمی از زنان و اعضا سابق نیز

 
تمایلی به تمدید ندارند. 

این در حالی است که نقش بانوان در اقتصاد امروز کشور بر هیچ کس پوشیده نیست، اما متاسفانه کانون زنان بازرگان که با هدف حمایت و توسعه حضور بانوان در صحنه اقتصاد کشور ایجاد شده است،
به مانعی بزرگ براي پس زدن و دور کردن از اقتصاد تبدیل شده است و تاسف بارتر اینکه ردپاي این تفکر در اتاق بازرگانی تهران با به حداقل رسیدن مشارکت و حضور بانوان در هیات نمایندگان نیز

 
دیده می شود. 

از طرفی این شائبه نیز به وجود آمده که برخلاف نظر رهبر معظم انقلاب که توصیه فرمودند پست هاي کلیدي و مهم در اختیار افراد دو تابعیتی قرار نگیرد، حضور فرد دو تابعیتی در هیات رئیسه اتاق

 
تهران و حمایت از ایشان براي ترك تازي و ایجاد انحصار در کانون زنان بازرگان تهران است. 

این انحصارطلبی به کانون منتهی نشده و شاهد هستیم، در حالیکه بسیاري از اتاق هاي شهرستان ها اقدام به تاسیس تشکل کارآفرینی در زیرمجموعه خود کرده و نماینده خود را به سازمان کارآفرینی

 
اتاق بازرگانی ایران معرفی کرده اند در زیرمجموعه اتاق بازرگانی تهران همچنان تشکل کارآفرینی اجازه تاسیس پیدا نکرده است. 

 
از هیات رئیسه اتاق بازرگانی تهران درخواست می شود. در برابر این انحصار طلبی و جریان نفوذ در کانون زنان بازرگان تهران ایستاده و مانع آسیب دیدن بیش از پیش این مجموعه شوند. 

امیرعلی رجبیان/کارشناس و فعال اقتصادي



کانون زنان بازرگان دچار حاشیه نشود

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1400/05/03

کانون زنان بازرگان که با هدف حمایت و توسعه حضور بانوان در صحنه اقتصاد کشور ایجاد شده است، به مانعی بزرگ براي پس زدن و دور کردن  از اقتصاد تبدیل شده است و تاسف بارتر
اینکه ردپاي این تفکر در اتاق بازرگانی تهران با به حداقل رسیدن مشارکت و حضور بانوان در هیات نمایندگان نیز دیده می شود.

 
امیرعلی رجبیان 

کانون زنان بازرگان که با هدف حمایت و توسعه حضور بانوان در صحنه اقتصاد کشور ایجاد شده است، به مانعی بزرگ براي پس زدن و دور کردن  از اقتصاد تبدیل

 
شده است و تاسف بارتر اینکه ردپاي این تفکر در اتاق بازرگانی تهران با به حداقل رسیدن مشارکت و حضور بانوان در هیات نمایندگان نیز دیده می شود. 

 
جمعی از فعالان اقتصادي در نامه اي به رئیس اتاق بازرگانی تهران خواستار تصمیم هایی براي دورشدن کانون زنان بازرگان از انحصارطلبی شده اند. 

 
در نامه این فعالان اقتصادي آمده است جناب آقاي مسعود خوانساري، رئیس محترم، اعضاي محترم هیات رئیسه و هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران؛ 

همانطور که مستحضر هستید، کانون زنان بازرگان از بدو تاسیس به واسطه انحصارطلبی و تمامیت خواهی گروهی انگشت شمار، گرفتار حواشی و چالش هایی بوده است که این کانون را از اهداف اصلی

 
خود دور کرده است. 

 
متاسفانه در آستانه انتخابات دوره جدید بازهم شاهد تکرار رفتارهایی هستیم که دور از شان بخش خصوصی و بالاخص بانوان فعال اقتصادي کشور است. 

چنانکه در هفته هاي اخیر اتاق بازرگانی تهران براي تعدادي از خانم ها کارت صادر کرده و ایشان بلافاصله به عضویت کانون درآمده اند و همچنین براي گروهی کارت عضویت اتاق تهران خارج از
تشریفات اداري و در زمان کوتاه یک الی دو روز صادر شده است در حالیکه روال عادي آن نیازمند صرف زمان حداقل یک ماه است و ایشان نیز به سرعت عضو کانون شده اند که این اتفاقات شک

 
برانگیز موجب شده تا جمعی از فعالان اقتصادي و اعضاي کانون موضوع مهندسی انتخابات به واسطه بهره گیري از جایگاه ریاست کانون زنان بازرگان تهران در هیات رئیسه اتاق تهران را مطرح کنند. 

مضاف بر این کانون زنان بازرگان تهران از بدو تاسیس یعنی از سال 1395 در محلی مستقر بوده است که هزینه رهن آن حدود چهارصدمیلیون تومان توسط اتاق تهران پرداخت شده بود و از بهمن ماه
سال گذشته نیز دو اتاق مجهز در خانه تشکل ها با قراردادي دوساله در اختیار کانون قرار داده شده است در حالی که دیگر تشکل ها یک یا نهایتا دو سال می توانند از چنین امتیازي استفاده کنند و
این تبعیض موجبات دلخوري و اعتراض تشکل هاي دیگر را به دنبال داشته است و حتی براي اعضاي کانون زنان بازرگان تهران نیز این سوال را ایجاد کرده که در صورت تغییر رییس کانون همچنان

 
اتاق تهران به حمایت هاي خود ادامه خواهد داد. 

متاسفانه یکی از اتفاقات دیگري که در کانون زنان بازرگان تهران شاهد آن هستیم، ممانعت از حضور بانوان انقلابی در کانون است که ریشه در عدم اعتقاد و التزام برخی تفکرات حاکم بر این کانون دارد
و گواه این موضوع چندهزارنفر زن فعال اقتصادي دارنده کارت اتاق بازرگانی تهران هستند ولی بدلیل رییس کانون تمایلی به حضور و عضویت در کانون را ندارند و خیل عظیمی از زنان و اعضا سابق نیز

 
تمایلی به تمدید ندارند. 

این در حالی است که نقش بانوان در اقتصاد امروز کشور بر هیچ کس پوشیده نیست، اما متاسفانه کانون زنان بازرگان که با هدف حمایت و توسعه حضور بانوان در صحنه اقتصاد کشور ایجاد شده است،
به مانعی بزرگ براي پس زدن و دور کردن از اقتصاد تبدیل شده است و تاسف بارتر اینکه ردپاي این تفکر در اتاق بازرگانی تهران با به حداقل رسیدن مشارکت و حضور بانوان در هیات نمایندگان نیز

 
دیده می شود. 

از طرفی این شائبه نیز به وجود آمده که برخلاف نظر رهبر معظم انقلاب که توصیه فرمودند پست هاي کلیدي و مهم در اختیار افراد دو تابعیتی قرار نگیرد، حضور فرد دو تابعیتی در هیات رئیسه اتاق

 
تهران و حمایت از ایشان براي ترك تازي و ایجاد انحصار در کانون زنان بازرگان تهران است. 

این انحصارطلبی به کانون منتهی نشده و شاهد هستیم، در حالیکه بسیاري از اتاق هاي شهرستان ها اقدام به تاسیس تشکل کارآفرینی در زیرمجموعه خود کرده و نماینده خود را به سازمان کارآفرینی

 
اتاق بازرگانی ایران معرفی کرده اند در زیرمجموعه اتاق بازرگانی تهران همچنان تشکل کارآفرینی اجازه تاسیس پیدا نکرده است. 

 
از هیات رئیسه اتاق بازرگانی تهران درخواست می شود. در برابر این انحصار طلبی و جریان نفوذ در کانون زنان بازرگان تهران ایستاده و مانع آسیب دیدن بیش از پیش این مجموعه شوند. 

 
امیرعلی رجبیان 

کارشناس و فعال اقتصادي



تاثیر زندگی اینفلوئنسرها در الگوپذیري جوانان/مسابقه اي بزرگ به اسم من را بی هیچ قید و بندي ببین!

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1400/05/03

در این گزارش نگاهی به فعالیت هاي اینفلوئنسرها در فضاي مجازي و تاثیرات آن بر زندگی مردم و جامعه ي ایران شده است.

 
نسخه چاپی 

 
 

تاثیر زندگی اینفلوئنسرها در الگوپذیري جوانان/مسابقه اي بزرگ به اسم من را بی هیچ قید و بندي ببین! در این گزارش نگاهی به فعالیت هاي اینفلوئنسرها در فضاي مجازي و تاثیرات آن بر زندگی

 
مردم و جامعه ي ایران شده است. 

آرمان ملی آنلاین -برنامه اینستاگرام این روزها به فضایی دور از فعالیت عکاسان تبدیل شده و شاهد سبک جدیدي از زندگی خانواده هاي ایرانی هستیم که مشغول مسابقه اي بزرگ براي به نمایش

 
گذاشتن ریز جزئیات زندگی خود هستند و با افتخار مصرف گرایی محض را تبلیغ می کنند. 

فضاي اینستاگرام در چند سال اخیر روایتگر زندگی افرادي شده است که به تازگی می خواهند زندگی خود را شروع کنند، این دسته از افراد مخاطبان خاص و پروپاقرص خود را دارند که منتظرند این

 
خانواده ها از مهمانی تازه و خرید ها ي جدیدي که انجام داده اند پست جدیدي بگذارند. 

بیشترصاحبان پیج هاي اینستاگرامی این روزهاي زن و مردهایی در قالب خانواده با پیج هایی که اغلب داراي مخاطبان بسیار بالا هستند و بی هیچ قید و شرطی خواهان دیده شدن و گرفتن تایید از

 
سوي مخاطبان خود هستند. 

پیج هاي اینستاگرامی معناي اصیل خانواده را تغییر داده و می خواهند در گوش مخاطبان خود که اکثرا جوان ها و زوجینی هستند که به تازگی ازدواج کرده اند فرو کنند که خانواده ي شاد و

 
خوشحال یعنی تصویري که از ما می بینید! 

نمایش دادن سفره هاي رنگین، یخچال هاي پر از مواد غذایی، ماشین هاي لوکس و خانه هاي پر از زرق و برق محتواي زندگی همین خانواده هاي رنگی و مثلا شاد اینستاگرام است که به مرور افکار

 
مخاطبان شان را تحت کنترل خود قرار می دهند و حالا این مخاطبان هستند که پیگیر اتفاق هایی از جمله فرزند آوري، طلاق و ازدواج مجدد صاحبان پیج ها هستند. 

اکثر این پیج ها محتواهاي بی ارزشی را ارائه می دهند و سعی در تبلیغ و تایید زندگی لاکچري گونه را دارند، همچنین اسپانسرهایی هم هستند که این افراد را براي تبلیغ محصولات شرکت خود
حمایت می کنند و جایزه اي براي مخاطبانی که در کمتر از یک دقیقه استوري را مشاهده کنند در نظر می گیرند و از فردي که محتوایی را در کمترین زمان ممکن همانند 5 ثانیه مشاهده کرده است

 
براي واریز مبلغ به عنوان جایزه از او طلب شماره حساب می کنند. 

 
صورتک هاي غیر واقعی که سعی در نشان دادن آنچه که نیستند موجب شده است تا فاصله اي بسیار زیاد و عمیق بین واقعیت و انتظارمخاطبان این گونه پیج ها از زندگی حقیقی خود ایجاد شود. 

 
با یک گشت ساده در بین تعدادي از پیج اینفلوئنسرها می توان به این نتیجه رسید که این افراد غالبا محتواي اصولی و با ارزشی براي ارائه ندارند و مدام در حال خودنمایی هستند. 

اینفلوئنسرها با فیلترهاي متنوع که برنامه اینستاگرام در اختیار دارندگان این برنامه قرار داده و انجام آرایش هاي غلیظ در پیج خود حاضر می شوند تا بگویند صورتشان عاري از مشکلات پوستی بوده و

 
همیشه در هر شرایطی سرحال به نظر می رسند این در صورتی است که اگر این افراد را بدون آرایش و یا فیلترها ببینیم با ظاهري که از خود در فضاي مجازي نشان می دهند بسیارفاصله دارند. 

در حالی که این افراد ظاهري معمولی و بدون مشکلی دارند اما سعی در نشان دادن ظاهري را دارند که واقعی نیست و هرگز نمی دادند که مخاطبانشان تحت تاثیر محتواي آنها قرار گرفته، باطن

 
زندگی خود را با ظاهر زندگی صاحبان پیج خانواده هاي شاد اینستاگرامی و اینفلوئنسرها مقایسه می کنند. 

برگزاري مراسم هاي بیهوده با هزینه هاي گزاف که توسط شرکت هاي حمایت کننده، پرداخت آنها انجام شده مسیر ترویج اسراف و تجمل گرایی را هموار کرده و مهر تاییدي بر سبک زندگی لاکچري

 
گونه شده است. 

باید دید واقعا چند درصد از خانواده هاي ایرانی اینگونه سفرمی روند و یا مهمانی برگزار می کنند؟ چه تعداد خانواده ایرانی هستند که براي برگزاري مراسم تولد و یا نامزدي و عروسی تم مخصوص به

 
خود را دارند؟ 



 
 

 
از بین رفتن حرم خصوصی خانواده ها به بهانه دیده شدن 

تنوع و گسترش پیج هایی براي به اشتراك گذاشتن هدایاي مراسم ازدواج، جهیزیه و... از نمونه ي کوچک فضاي اینستاگرام است که به جوانان غیرمستقیم آموزش می دهد که باید تمام مراحل زندگی

 
خود را در معرض دید همگان قرار داد و اینجاست که دیگر مفهومی به نام حریم شخصی وجود نخواهد داشت. 

کودکان از دیگرمشخصه هاي اصلی صفحات اینفلوئنسرها هستند، خانواده هاي شاد اینستاگرامی از کودکان خود به نفع بهره برداري از مقاصد خود استفاده می کنند، کودك مانکنی که وسیله اي براي
نمایش دادن لباس هاي بچگانه و یا وسایل متناسب با سن اش شده اند و باید کلماتی را بگوید و حالاتی را اجرا کند که نشان دهد از وضعیتی که به واسطه ي پوشیدن لباس و خوردن فلانخوراکی در

 
آن قرار گرفته است خوشحال است و رضایت دارد. 

این در صورتی است که مادر و یا پدر قبل از اقدام به انتشار فیلم و یا عکس براي تبلیغات محصولات از خود نمی پرسند که آیا کودك من از این کار رضایت دارد یا خیر؟ آیا درآینده انتشار تصاویر و

 
فیلم هاي دوران کودکی اش برایش مشکل ساز خواهد شد یا خیر؟ 



 
 

 
عدم برنامه ریزي براي زندگی جوانان دلیل استقبال آنها از فضاي مجازي 

هادي معتمدي روان پزشک و عضو هیات علمی دانشگاه علوم بهزیستی و توان بخشی در مورد ایم مسئله اظهار کرد: جایگاه و منزلت فضاي مجازي این روز ها در بین خانواده ها به حدي افزایش یافته

 
که اکثر اوقات جاي مهمانی ها و دور هم بودن ها را گرفته است، ما شاهد این موضوع هستیم که گاهی در مهمانی ها پیش می آید افراد سرگرم کار با گوشی و فعالیت در فضاي مجازي هستند. 

وي افزود: در کشور ما به علت محدودیت هاي موجود، برخی از شبکه هاي مجازي همانند اینستاگرام بیشتر مورد توجه قرار گرفته است، دلیل استقبال جوانان از اینستاگرام دسترسی راحت و سریع به

 
اطلاعات گوناگون و ارتباط با افراد مختلف است. 

معتمدي ادامه داد: از یک سو نوعی مقابله با نسل قدیم بین جوانان از طریق شبکه هاي مجازي خودش را نشان می دهد و گاهی اوقات هم براي ارتباطات موثر و نیز مشاغل و کسب درآمد این پیج ها
شکل گرفته اند ، امروزه شبکه هاي مجازي به ویژه اینستاگرام جایگاه بسیار ویژه اي پیدا کرده اند و در کشور ما که راه هاي دیگري براي تفریح یا گذراندن اوقات فراغت محدود و یا گران است

 
جایگزین تفریحات جوانان و نوجوانان شده اند. 

وي یادآور شد: شبکه مجازي جزو دسته تفریحات ارزانی هستند که می توانند اوقات فراغت جوانان را پر کنند که در بین این ها برنامه اینستاگرام به علت گستردگی و دسترسی راحت به آن امکان

 
ارتباط دو طرفه را برقرار کرده به شدت مورد توجه خانواده ها به ویژه جوانان قرار گرفته است. 

معتمدي توضیح داد: علت اینکه جوانان به میزان بالایی به فضاي مجازي و پیج هاي اینستاگرامی وابسته شده اند این است که تعداد جوانان در کشور ما نسبت به هرم جمعیتی در حال حاضر حجم
زیادي را در برمی گیردند.نگرانی وجود دارد که در سال هاي آینده این هرم به طور معکوس به ضرر جامعه ي جوان برگردد و شاهد جامعه اي پیر باشیم، اما در حال حاضر جامعه جوانی داریم که برنامه
ریزي مناسبی براي آن ها انجام نشده و اوقات فراغت آن ها به ویژه در ایام کرونا به هیچ عنوان به درستی پر نشده است؛ بنابراین طبیعی است که جوانان با کنجکاوي هایی که دارند به سمت شبکه

 
هاي مجازي کشیده می شوند. 

وي گفت: در شبکه هاي مجازي مسائل گوناگونی وجود دارد اما جوانان در ایران براي مطالعه یا دسترسی به شبکه هاي علمی از شبکه هاي مجازي استفاده نمی کنند و بیشتر براي گذراندن وقت و

 
اوقات فراغتی که در جاي دیگري به دلیل گرانی و هزینه هاي بالاي مکان هاي تفریحی از جمله استخر، سینما که از آنها محروم هستند ناچار مجبورند وارد فضاي مجازي شوند. 



وي گفت: طبیعی است که در شبکه هاي مجازي با توجه به اینکه آموزش رفتار هاي اخلاق مدارانه را در برنامه هایمان براي جوانان هیچ وقت مدنظر نداشته اند سرکشی کردن به خصوصیات زندگی
افراد و کنجکاوي در مورد مسائل خصوصی آن ها همانند ازدواج، فرزند آوري، طلاق و مشکلات آن ها و حتی روابط خصوصی تر بر اساس سن جوانان خیلی زیاد است و متاسفانه آموزش هاي درستی

 
هم هیچ وقت داده نشده است. 

معتمدي عنوان کرد: بنابراین ما شاهد خواهیم بود که جوانان هر روز در زندگی خصوصی افراد سرك می کشند، گاهی اوقات پیش می آید که افراد به دیگران اجازه این کار را می دهند و رفتار هایی را
انجام می دهند که تعداد دنبال کنندگان خود را افزایش دهند و امور خصوصی زندگی خود را با پست و محتواهایشان با دیگران به اشتراك می گذارند و خود براي کسب دنبال کننده بیشتر دست به

 
کار هاي عجیب و غریب می زنند که همه این ها به هیجانات دوران جوانی، عدم وجود آموزش هاي درست و نیز اوقات خالی که هیچ برنامه اي براي آن ندارند، برمیگردد. 

وي در رابطه با دلایل شکل گیري چنین صفحاتی در فضاي مجازي بیان کرد: فاصله نسلی بسیار زیادي که بین پدر و مادر ها و فرزندان ایجاد شده است از جمله دلایل این موضوع می تواند باشد،

 
همچنین سواد بالاي مجازي فرزندان نسبت به والدین که معمولا فرزندان در این زمینه خیلی قوي تر عمل می کنند موجب شده تا ما شاهد اینگونه پیج هاي ایسنتاگرامی باشیم. 

معتمدي ادامه داد: زمان کمی که والدین به دلیل مشغله هاي مختلف اقتصادي، اجتماعی، براي فرزندان خود صرف می کنند، لاجرم بچه ها سعی می کنند که این فاصله زمانی را به گونه اي دیگري پر

 
کنند، کمبود وسایل تفریحی و عدم آگاهی از این مسئله که چگونه باید یک جوان از اوقات فراغت خود استفاده کنند می تواند از عمده دلایل شکل گیري صفحات در برنامه اینستاگرام باشد. 

وي عنوان کرد: مشکلات جوانان در حوزه ي ازدواج؛ اشتغال و تحصیل از عامل دیگر بروز این پدیده می تواند باشد مسئله تحصیل جوانان در چند سال اخیر به گونه اي حل شده است، اما مشکلات

 
مربوط اشتغال، ازدواج، مسکن جوانان افزایش یافته و عدم استقلال متاسفانه هنوز به قوت خود باقی هستند. 

معتمدي گفت: به دلیل کمبود کار در دنیاي واقعی جوانان احساس می کنند از طریق صفحات مجازي می توانند کسب درآمد داشته باشند، کم شدن دوستی ها به شکل سنتی و قدیمی خود که
ویروس کرونا در گسترش این اتفاق موثر بوده است، البته فضاي مجازي جنبه هاي مثبتی از جمله شکل گیري آسان مکالمه و گفتگو بین افراد را دارد و نیز بستري مناسب براي بیان صحبت افرادي که

 
اعتماد به نفس کافی ندارند بوده است. 

وي در خصوص اینکه چه گروه و با چه طرز تفکري در ایجاد این صفحات هستند، توضیح داد: طیف بسیار گسترده از افرادي که کاسب کار هستند و از این گونه صفحات مجازي در جهت مسائل

 
اقتصادي و مالی استفاده می کنند که مقاصد آن ها خیر و صلاح است و قصد دارند موارد مثبت را با دیگران به اشتراك بگذارند. 

 
هدف قرار دادن فرهنگ ایرانی در شبکه هاي مجازي 

 
معتمدي گفت: دولت از طریق فضاي مجازي می خواهد براي تبلیغ خود استفاده کند و یا گروه هاي سیاسی که به جهت پیشبرد منافع خود از فضاي مجازي کمک می گیرند. 

وي افزود: همچنین در طیف مقابل، گروهی وجود دارد که با فرهنگ و جامعه ي ما مخالف است و سعی دارند به هر طریقی با استفاده از فضاي مجازي همانند برنامه اینستاگرام که مخاطبان بسیار

 
زیادي دارد هجوم فرهنگی ایجاد کنند و به مقاصد خود از جمله نابود کردن فرهنگ ایران برسند. 

معتمدي یادآور شد: بنابراین با یک طیف گسترده اي 0 تا 100 در این مسئله مواجه هستیم و می تواند شامل دو گروه با هدف خیر و صلح و گروه دیگر دشمنان باشد که فرهنگ ایران را هدف قرار

 
داده اند. 

وي عنوان کرد: ما باید به گونه اي عمل کنیم که توانایی استفاده از فضاي مثبت چنین بستر هایی را داشته باشیم و از محیط هاي منفی فضاي مجازي دوري کنیم که رعایت این نکته هم براي والدین

 
و فرزندان آنان نیز موثر خواهد بود. 

معتمدي افزود: شبکه هاي مجازي یا هر پدیده اي که در آینده به وقوع بپیوندد قابل پیشگیري نیستند، مدرنیته مسئله اي نیست که با دستور و یا قانون از به وجود آمدن آن جلوگیري کنیم و در واقع

 
همانند چرخ ماشینی است که اگر بخواهیم با او مقابله کنیم می تواند از ما عبور کند. 

وي ادامه داد: بنابراین ما باید مدرنیته را بپذیریم و از آن استفاده کنیم ، در قرن بیست و یکم طبیعتا ما نمی توانیم به جاي وسایل حمل و نقل که در حال حاضر عادي و رایج است همانند قدیم از
حیوانات براي امور خود استفاده کنیم، اما با تمام این ها توجه به سنت ها از اهمییت بالایی برخوردار است، زیرا این سنت ها خواهند بود که می توانند به عنوان یک ترمز در مورد آفات مدرنیته به ما

 
کمک کنند. 

معتمدي توضیح داد: سنت هاي مفید ما همانند مهمانی هاي خانوادگی، احترام به بزرگتر، قبول نصحیت، توجه داشتن به آینده ي فرزندان و... جزو سنت هایی است که در ایران بسیار رایج است و

 
تمامی این صفات نیکو همانند یک ترمز در رابطه با زیان و ضرر هاي مدرنیته در خدمت و بهبود شرایط جامعه عمل خواهد کرد. 

وي عنوان کرد: زمانی می توانیم بگوییم که از فضاي مجازي به عنوان که فرصت استفاده کرده ایم که ما بتوانیم به فرزندان خود آموزشی مناسب را یاد بدهیم باعث شویم تا هوش هیجانی را در خانواده

 
ها بالا رود، و همچنین واکنشی از خود نشان دهیم تا آستانه صبر یکدیگر افزایش یابد، می بایستی بتوانیم در مقابل مسائلی که فرزندانمان از ما تقاضا دارند واکنش مناسب نشان دهیم. 

به گزارش آرمان ملی آنلاین به نقل از باشگاه خبرنگاران ، وي ادامه داد: آینده جامعه کشور با فضاي مجازي که این روز ها شکل گرفته است بستگی به انتخاب هاي مسئولین کشور و نیز برنامه هاي
ریزي هاي آموزش و پرورش و آموزش عالی براي جوانان و نیز برنامه ریزي والدین و جوانان براي آینده دارد، همچنین مشارکت دادن جوانان در حوزه هایی که به آنان ارتباط دارد عاملی موثر براي

خدمت گرفتن فضاي مجازي براي فرد و جامعه اش خواهد بود.



اظهارنامه مالیاتی چیست و چگونه اظهارنامه مالیاتی را باید تکمیل و ارسال کنیم؟

منبع: فرادیدشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1400/05/03

اظهارنامه فرم چاپی مخصوصی است که از طرف وزارت اقتصادي و دارایی تهیه و در اختیار مودیان قرار می گیرد. تسلیم اظهارنامه قانونا براي مودیان یک تکلیف است افراد باید با داشتن کد
اقتصادي 16 رقمی اطلاعات خود را از طریق پیش ثبت نام در سامانه مالیاتی وارد کرده و اقدام به گرفتن اظهار نامه مالیاتی نمایند.

 
مالیات چیست و چرا باید مالیات بدهیم؟ 
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دادرسی مالیاتی 

 
مالیات چیست و چرا باید مالیات بدهیم؟ 

مالیات سهمی است که به موجب اصل تعاون ملی و بر وفق مقررات، هر یک از سکنه کشور موظف است از ثروت و درآمد خود به منظور تامین هزینه هاي عمومی و حفظ منافع اقتصادي یا سیاسی یا
اجتماعی کشور با توجه به میزان قدرت و توانایی خود به دولت پرداخت نماید. در واقع می توان مالیات را مبلغی دانست که دولت براساس قانون از اشخاص و موسسات به منظور تقویت مالی حکومت و

 
تامین مخارج و هزینه هاي عمومی دریافت می کند. 

 
پرداخت مالیات جنبه ارادي، اختیاري و داوطلبانه ندارد در واقع اخذ مالیات یک عمل اقتداري و انحصاري و استثنایی قدرت عمومی است که بدون نیاز به جلب رضایت مؤدي قابل وصول می باشد. 

 
منابع مالیاتی در ایران 

 
الف) مالیات بر دارایی 

1- مالیات بر ارث: هر گاه در نتیجه فوت شخصی اموالی از متوفی باقی بماند به شرح مذکور در ماده 17 قانون مالیات هاي مستقیم مشمول مالیات خواهد بود. اموالی که مطابق ماده 19 قانون مالیات
هاي مستقیم مشمول مالیات بر ارث هستند عبارتند از کلیه ماترك متوفی در ایران یا خارج از ایران اعم از منقول و غیر منقول و مطالبات قابل وصول و حقوق مالی پس از کسر هزینه کفن و دفن در

 
حدود عرف و عادت و واجبات مالی و عبادي در حدود قوانین شرعی و دیون محقق متوفی. 

2- حق تمبر: گرفتن مالیات از طریق الصاق و ابطال تمبر بر روي اسناد، اوراق و مدارك یکی دیگر از شیوه هاي اخذ مالیات است. در این روش هم به اسناد و مدارك مربوط اعتبار قانونی و رسمی داده
می شود و هم درآمدي نصیب دولت می گردد. در این روش وجهی که به عنوان مالیات حق تمبر اخذ می شود مستقیما از خود مودي وصول نمی گردد به عنوان مثال بانک در موقع چاپ براي هر برگ

 
چک مبلغ دویست ریال به حساب خزانه واریز می کند و سپس آن را از مشتري وصول می نماید لذا مالیات حق تمبر در واقع نوعی مالیات غیر مستقیم است. 

 
ب) مالیات بر درآمد 

1- مالیات بر درآمد املاك: منظور مالیاتی است که از درآمد املاك یعنی از درآمد ناشی از واگذاري حقوق اشخاص نسبت به املاك خود در ایران وصول می گردد. واگذاري حقوق نسبت به املاك

 
ممکن است به صورت انتقال حقوق مربوط به عین، منافع، حق کسب و پیشه یا رهن باشد. 

2- مالیات بر درآمد حقوق: درآمدي که شخص حقیقی در خدمت شخص دیگر اعم از حقیقی یا حقوقی در قبال تسلیم نیروي کار خود بابت اشتغال در ایران بر حسب مدت یا کار انجام یافته به طور

 
نقد یا غیر نقد تحصیل می کند مشمول مالیات بر درآمد حقوق است. 

3- مالیات بر درآمد اشخاص حقوقی: مطابق ماده 105 اصلاحی قانون مالیات هاي مستقیم جمع درآمد شرکت ها و درآمد ناشی از فعالیت هاي انتفاعی سایر اشخاص حقوقی که از منابع مختلف در
ایران یا خارج از ایران تحصیل می شود مشمول مالیات می گردد. تشخیص درآمد مشمول مالیات اشخاص حقوقی به دو طریق صورت می گیرد یکی از طریق رسیدگی به دفاتر قانونی و دیگري به شیوه

 
علی الراس می باشد. 

 
سال مالیاتی چیست؟ 



طبق ماده 155 قانون مالیات هاي مستقیم سال مالیاتی عبارت است از یک سال شمسی که از اول فروردین ماه هر سال شروع و به آخر اسفند ماه همان سال ختم می شود لکن در مورد اشخاص
حقوقی مشمول مالیات که سال مالی آن ها به موجب اساسنامه با سال مالیاتی تطبیق نمی کند درآمد سال مالی آن ها به جاي سال مالیاتی مبناي تشخیص مالیات قرار می گیرد و موعد تسلیم

 
اظهارنامه و ترازنامه و حساب سود و زیان و سررسید پرداخت مالیات آن ها چهار ماه شمسی پس از سال مالی می باشد. 

 
خود اظهاري 

مؤدي دقیق تر از هرکس دیگري از میزان دارایی و درآمد خود اطلاع دارد بنابراین اظهار مالیات به
وسیله مؤدي و همکاري او با اداره دارایی، تشخیص و ارزیابی مالیات را آسان تر می کند. اظهار

 
مالیات از طرف مودي به وسیله تسلیم اظهار نامه صورت می گیرد. 

اظهارنامه فرم چاپی مخصوصی است که از طرف وزارت اقتصادي و دارایی تهیه و در اختیار مودیان
قرار می گیرد. تسلیم اظهارنامه قانونا براي مودیان یک تکلیف است افراد باید با داشتن کد
اقتصادي 16 رقمی اطلاعات خود را از طریق پیش ثبت نام در سامانه مالیاتی وارد کرده و اقدام به

 
گرفتن اظهار نامه مالیاتی نمایند. 

در این روش اشخاص حقیقی یا حقوقی باید میزان مالیات خود را بدون دخالت ممیزین و
کارشناسان سازمان امور مالیاتی به صورت واضح بیان کنند به گونه اي که هیچ گونه شک و شبهه اي در آن وجود نداشته باشد. کارشناسان سازمان امور مالیاتی پس از بررسی مدارك ارسالی توسط

 
شخص حقیقی یا حقوقی و اطمینان از صحت مدارك ارسالی و عدم تخلف از قوانین مالیاتی مالیات اعلام شده را می پذیرند و همان مقدار پرداخت مالیات براي شخص منظور می گردد. 

 
تشریفات اخذ مالیات از طریق خوداظهاري 

 
1- رسیدگی به اسناد و مدارك مودي 

مطابق ماده 229 قانون مالیات هاي مستقیم مامورین تشخیص می توانند براي رسیدگی به اظهار نامه یا تشخیص هر گونه درآمد مودي به کلیه دفاتر و اسناد و مدارك مربوط مراجعه و رسیدگی نمایند

 
و مودي مکلف به ارائه و تسلیم آن ها می باشد و در غیر این صورت بعداً به نفع او در امور مالیاتی آن سال قابل استناد نخواهد بود. 

 
2- تحقیق و رسیدگی به اسنادي که نزد اشخاص ثالث (اشخاص حقوق خصوصی) است. 

مطابق ماده 230 قانون مالیات هاي مستقیم اشخاص ثالث که مدارك و اسناد حاکی از تحصیل درآمد نزد آن ها موجود است با مراجعه مامورین تشخیص باید اسناد و مدارك مزبور را به آن ها تسلیم
نمایند. منظور از اشخاص ثالث کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی حقوق خصوصی غیر از مودي و مأمور مالیاتی به عنوان دو شخص طرف قضیه است. چنانچه اشخاص ثالث از ارائه اسناد و مدارك و

 
اطلاعات مربوط به مودي و درآمد او خودداري نمایند مسئول جبران خسارات وارده به دولت بوده و از طریق دادستان کل کشور مکلف به ارائه اسناد و اطلاعات خواهند شد. 

 
3- تحقیق از طریق تحصیل اطلاعات از دوایر دولتی 

در مواردي که ادارات امور مالیاتی کتبا از وزارت خانه ها و موسسات دولتی، شرکت هاي دولتی، نهادهاي انقلابی، شهرداري ها و سایر موسسات عمومی غیر دولتی اطلاعات و اسناد لازم را در زمینه

 
فعالیت و معاملات و درآمد مودي بخواهند مراجع مذکور مکلفند رونوشت گواهی شده اسناد مربوط و هرگونه اطلاعات لازم را در اختیار آنان بگذارند. 

 
تنبیهات و جرائم مالیاتی 

 
قانون گذار مؤدیان بد حساب را تهدید کرده است که در صورتی که از انجام تکالیف قانونی خود و پرداخت مالیات استنکاف کنند با استفاده از ابزار هاي زیر با آن ها مقابله خواهد کرد: 

 
1- محاسبه مالیات به شیوه علی الراس 

در راستاي احترام به مؤدي قانون گذار اصل را بر صحت اظهارات او گذاشته است اما اگر مؤدي از انجام تکالیف خود امتناع کند یا صادقانه رفتار نکند مأمور مالیاتی راسا اقدام به تشخیص و ارزیابی
خواهد نمود. این شیوه راه حل نهایی در تشخیص مالیات مؤدیانی است که با اداره مالیات همکاري نمی کنند و در واقع نوعی مجازات براي مؤدیان مذکور محسوب می گردد. این شیوه یکی از مواردي

 
است که ارزیابی مالیات توسط اداره امور مالیاتی صورت می گیرد. 

 
- در موارد زیر درآمد مؤدیان از طریق علی الراس تشخیص داده می شود: 

 
- در صورتی که تا موعد مقرر ترازنامه و حساب سود و زیان یا حساب درآمد تسلیم نگردد. 

 
- در صورتی که مدارك و گزارشات مورد نظر با توجه به درخواست ممیز ارائه نگردد. 

 
- در صورتی که مدارك داده شده از نظر اداره مالیاتی غیر قابل رسیدگی باشد. 2- جریمه و حبس 

در مواردي قانون مالیات هاي مستقیم براي کسانی که از انجام وظایف قانونی خود امتناع یا در ارزیابی و کسر و وصول مالیات دیگران ( در مواردي که مکلف به کسر مالیات دیگران هستند ) قصور

 
نمایند مجازات حبس یا جریمه پیش بینی کرده است. 

3- محرومیت از معافیت و بخشودگی 



 
در بعضی موارد مؤدي از پرداخت مالیات به شرط تسلیم اظهارنامه و نگهداري اسناد و دفاتر قانونی معاف خواهد بود و اگر از انجام این وظایف خودداري نماید از معافیت برخوردار نمی شود. 

 
4- ممنوع الخروج شدن 

مطابق ماده 202 قانون مالیات هاي مستقیم سازمان امور مالیاتی کشور می تواند از خروج بدهکاران مالیاتی و مدیران اشخاص حقوقی حقوق خصوصی از بابت درآمد مشمول مالیات شخص حقوقی که

 
مربوط به دوران مدیریت آنان می باشد جلوگیري نماید. 

 
5- ابطال اسناد انتقال صوري 

در صورتی که مؤدیان مالیاتی به قصد فرار از پرداخت مالیات اقدام به نقل و انتقال اموال خود به همسر و یا فرزندان نمایند سازمان امور مالیاتی کشور می تواند به ابطال اسناد مذکور از طریق مراجع

 
قضایی اقدام نماید. 

 
6- مجازات اداري 

 
در مواردي که مکلفین به کسر مالیات وزارتخانه ها، شرکت یا موسسه دولتی یا شهرداري باشد، مسئولین امر مشمول مجازات مقرر طبق قانون تخلفات اداري خواهند شد. 

 
- اشخاصی که ملزم به تنظیم و تسلیم اظهارنامه مالیاتی هستند 

 
- تمام اشخاصی که به صورت حقیقی یا حقوقی به فعالیت خود مشغولند. 

 
- اشخاصی که در خارج از ایران اقامت دارند اما درآمد و فعالیت آن ها از طریق ایران است. 

 
- تمام اشخاص غیر ایرانی فعال در ایران که از راه هاي مختلف موفق به کسب درآمد شده اند. چگونگی تنظیم اظهارنامه مالیاتی 

سازمان امور مالیاتی در حال حاضر تمایل به تنظیم اظهارنامه به شیوه الکترونیک و بدون مراجعه حضوري مؤدي را دارد. ارسال اظهارنامه به این شیوه مشروط به تکمیل مراحل ثبت نام الکترونیک می

 
باشد و کلیه مؤدیان اعم از حقیقی، حقوقی و تشکل هاي حقوقی می توانند با مراجعه به سایت www.tax.gov.ir از خدمات غیر حضوري این سامانه استفاده نمایند. 

 
مراحل و فرآیند تکمیل اظهارنامه الکترونیکی 

 
1- پیش ثبت نام شماره اقتصادي و دریافت کد رهگیري 

 
2- تأیید اطلاعات پیش ثبت نام و دریافت پاکت نامه حاوي اطلاعات کاربري 

 
3- ثبت نام شماره اقتصادي 

 
4- تأیید اطلاعات ثبت نام 

 
5- دریافت و تکمیل اظهارنامه الکترونیک 

 
6- ارسال اظهارنامه و دریافت کد رهگیري 

 
7- دریافت و پرداخت قبوض پرداختی مالیات به صورت الکترونیک 

 
 {sepehr_code_1548$}

 
راهنماي تکمیل اظهارنامه الکترونیکی 

 
دادرسی مالیاتی 

طبق ماده 170 اصلاحی قانون مالیات هاي مستقیم مرجع رسیدگی به هر گونه اختلاف که در تشخیص مالیات هاي موضوع این قانون بین اداره امور مالیاتی و مؤدي ایجاد شود هیأت حل اختلاف

 
مالیاتی می باشد مگر مواردي که به موجب مقررات سایر مواد این قانون مرجع دیگري تعیین شده باشد. 

 
قانون مالیات هاي مستقیم مراجعی را براي رسیدگی به شکایات مؤدیان و حل اختلافات مالیاتی پیش بینی کرده است که در ادامه به معرفی مراجع مذکور می پردازیم: 

 
الف) اداره امور مالیاتی 

طبق ماده 238 اصلاحی قانون مالیات هاي مستقیم در مواردي که برگ تشخیص مالیات صادر و به مؤدي ابلاغ می شود چنانچه وي نسبت به آن معترض باشد می تواند ظرف 30 روز از تاریخ ابلاغ

 
شخصأ یا به وسیله وکیل خود به اداره امور مالیاتی مراجعه نماید و با ارائه دلایل و اسناد و مدارك کتبأ تقاضاي رسیدگی مجدد نماید. 

در واقع پس از ابلاغ برگ تشخیص مؤدي ممکن است دو نوع عکس العمل در مقابل آن داشته باشد که به شرح ذیل می باشد: 



1- قبولی خود را ظرف 30 روز نسبت به آن کتبأ اعلام کند و مالیات مورد مطالبه را به مأخذ برگ تشخیص پرداخت یا ترتیب پرداخت آن را بدهد که در این صورت پرونده امر از لحاظ میزان درآمد

 
مشمول مالیات مختومه می گردد. 

2- به برگ تشخیص صادره اعتراض نماید در این صورت مؤدي مخیر است ظرف 30 روز از تاریخ ابلاغ کتبأ به برگ تشخیص اعتراض و مستقیمأ به هیأت حل اختلاف رجوع نماید یا اینکه براساس ماده

 
238 به اداره امور مالیاتی و مسئول مربوط مراجعه نماید که در این حالت سه فرض متصور است. 

 
- فرض اول: مسئول مربوط دلایل و اسناد و مدارك ابراز شده را براي براي مندرجات برگ تشخیص کافی بداند. در این فرض موضوع به نفع مؤدي و با رد برگ تشخیص فیصله می یابد. 

- فرض دوم: مسئول مربوط ادعاي مؤدي را غیر وارد تشخیص دهد که در این صورت مکلف است مراتب را مستدلآ در پشت برگ تشخیص منعکس و پرونده را براي رسیدگی به هیأت حل اختلاف

 
ارجاع نماید. 

- فرض سوم: توافق بین مؤدي و اداره دارایی است یعنی قانون گذار اجازه جرح و تعدیل در میزان مالیات مورد تشخیص را به مقام مسئول اعطا کرده تا در صورت حصول توافق مستندأ به ماده 239

 
پرونده امر از لحاظ میزان درآمد مشمول مالیات مختومه تلقی گردد. ب) هیأت حل اختلاف مالیاتی 

طبق ماده 244 قانون مالیات هاي مستقیم مرجع رسیدگی به کلیه اختلاف هاي مالیاتی جز در اموري که ضمن مقررات این قانون مرجع دیگري پیش بینی شده، هیأت حل اختلاف مالیاتی است. رأي
هیأت حل اختلاف مالیاتی با اکثریت آراء قطعی و لازم الاجرا است البته در خصوص این آراء شوراي عالی مالیاتی و دیوان عدالت اداري حق رسیدگی شکلی ( از لحاظ رعایت قوانین و مقررات ) را دارند.

 
ج) شوراي عالی مالیاتی 

مؤدي یا اداره امور مالیاتی می توانند ظرف یک ماه از تاریخ ابلاغ رأي قطعی هیأت حل اختلاف مالیاتی، به استناد عدم رعایت قوانین و مقررات مربوطه یا نقص رسیدگی با اعلام دلایل کافی به شوراي
عالی مالیاتی شکایت و نقض رأي و تجدید رسیدگی را درخواست نماید. شوراي عالی مالیاتی موظف است صرفأ رأي را از لحاظ تشریفات و کامل بودن رسیدگی هاي قانونی بررسی نماید در مواردي که

 
رأي نقض گردد پرونده جهت رسیدگی مجدد به هیأت حل اختلاف مالیاتی دیگر ارجاع خواهد شد. 

 
د) دیوان عدالت اداري 

پس از صدور رأي هیأت حل اختلاف مالیاتی مؤدي مخیر است به شوراي عالی مالیاتی یا دیوان عدالت اداري مراجعه کند. در مواردي که رأي در دیوان نقض گردد پرونده جهت رسیدگی به هیأت حل
اختلاف مالیاتی دیگر ارجاع می گردد. با توجه به اینکه براي شکایت از ارأء هیأت هاي حل اختلاف، مؤدیان مخیر به مراجعه به شوراي عالی مالیاتی یا دیوان عدالت اداري هستند و بین دو مرجع مزبور
تقدم و تأخر رسیدگی وجود ندارد این امکان وجود دارد که مؤدي همزمان به هر دو مرجع مراجعه نماید در این صورت رأي هیأت حل اختلاف مالیاتی در هر کدام از دو مرجع که نقض شود به نفع

مؤدي بوده و براي رسیدگی مجدد به هیأت هم عرض ارسال خواهد شد.



در آخرین جلسه شوراي اجراي فناوري اطلاعات چه گذشت؟

منبع: ایرناشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1400/05/03

تهران- ایرنا- بیست و دومین و آخرین جلسه شوراي اجراي فناوري اطلاعات در دولت دوازدهم در حالی عصر روز گذشته در برگزار شد که دست اندرکاران این حوزه به ارائه آماري از فعالیتهاي
خود در سالهاي اخیر پرداختند.

تهران- ایرنا- بیست و دومین و آخرین جلسه شوراي اجراي فناوري اطلاعات در دولت
دوازدهم در حالی عصر روز گذشته در برگزار شد که دست اندرکاران این حوزه به ارائه آماري

 
از فعالیتهاي خود در سالهاي اخیر پرداختند. 

به گزارش ایرنا،بیست دومین و آخرین نشست شوراي اجرایی فناوري اطلاعات عصر روز
گذشته با حضور حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی برگزار شد. در این جلسه علاوه بر
رییس جمهوري، محمد جواد آذري جهرمی وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات به ارائه آماري
از اقدامات انجام شده در این بخش پرداخت. رییس شوراي اجرایی فناوري اطلاعات هم از
عملکرد دستگاه ها در بهره گیري از خدمات فناوري اطلاعات گفت و در نهایت محمد باقر
اثنی عشري رئیس سازمان نظام صنفی رایانه اي کشور از دولت براي باز نگه داشتن فضاي

 
کسب و کار فعالان صنفی در این حوزه قدردانی کرد. 

محمد جواد آذري جهرمی در بیست و دومین جلسه شوراي اجراي فناوري اطلاعات که با
حضور رییس جمهوري برگزار شد با بیان اینکه گذرگاه خدمات دولت الکترونیک در دولت

یازدهم آغاز شده است، تصریح کرد: در پایان تیر ماه سال جاري در مجموع 62 دستگاه اجرایی براي ارائه خدمات به GSP متصل شده اند و 208 دستگاه اجرایی متصل خدمات دریافت می کنند و به

 
طور کلی یک هزار و 23 خدمت از این طریق ارائه می شود. 

وي افزود: آمار تجمیعی تبادل اطلاعات از یک میلیون و 66 هزار و 4 تراکنش تبادل شده در سال 95 به 2 میلیارد و 806 میلیون و 813 هزار و 678 تراکنش تا پایان تیرماه سال جاري رسیده است که

 
نشان می دهد به همین میزان مراجعه حضوري مردم به دستگاه هاي دولتی حذف و شفافیت ایجاد شده است و به رشد 10 برابري رسیده است. 

به گفته آذري جهرمی، از پایش مجموع شاخص هاي دولت الکترونیکی در سال 95 بعنوان اولین دوره ارزیابی صورت گرفته هفت خدمت الکترونیکی ارائه می شد که این رقم در سال 1400 به یک

 
هزار و 23 خدمت رسیده است. 

وي با بیان اینکه در حوزه امنیت 16 رتبه در سال اخیر ارتقا جایگاه داشتیم، تاکید کرد: در دولت دوازدهم به امنیت اطلاعات توجه ویژه اي شد هیچ اطلاعات دولتی امروز در خارج از کشور نگهداري
نمی شود همه بر روي زیرساخت هاي داخلی بر اساس زیرساخت هاي دولتی و بخش خصوصی هستند زیرا شبکه باید روشن، پایدار، ارائه دهنده خدمت، آسان کننده کار و مردم و تسهیل کننده

 
زندگی مردم و حرکت رو به جلو باشد. 

همچنین در این جلسه رضا باقري دبیر شوراي اجرایی فناوري اطلاعات اظهار داشت: بر اساس پایش تجمیع خدمات، دستگاه هایی که ذیل آنها نهاد دیگري داشتند به عنوان مثال وزارت ارتباطات 60
تا حدود 9 دستگاه در زیرمجموعه خود دارد. 60 خدمت و 230 زیرخدمت دارد با امتیاز 77.6، وزارت تعاون و رفاه اجتماعی 50 خدمت و 81 زیرخدمت امتیاز 75 درصد را اخذ کردند و وزارت امور

 
اقتصادي و دارایی 65 امتیاز دریافت کرد. 

محمد باقر اثنی عشري رئیس سازمان نظام صنفی رایانه اي کشور هم در این جلسه با اشاره به افزایش تعداد فعالان نظام صنفی یارانه اي گفت: این صنف در حال حاضر 20 هزار عضو دارد در حالی که

 
این رقم در سال 93 حدود 11 هزار نفر بود که شامل شرکت ها، اشخاص حقیقی و فروشگاه ها هستند و این توسعه حاکی از شکوفایی بخش فناوري اطلاعات در این دوره است. 

وي تاکید کرد: از سال 59، 60 که آخرین شرکت آمریکایی آي.بی.ام از ایران خارج شد، فناوري اطلاعات و آي.تی همواره تحریم بوده، در طول این 40 سال در دوران برجام و قبل از برجام و تحریم
هاي مجدد هیچ کمپانی بزرگ آي.تی در کشور حضور نداشته و هیچ وقت مایکروسافت، آي.بی.ام، اچ.پی، اپل، گوگل در ایران نبودند و تمام اتفاقاتی که در فناوري اطلاعات اتفاق افتاده ساخته مردم

 
همین کشور هست، بخش خصوصی و بخش دولت، بسیاري از تصمیماتی که شما گرفتید، توسط همکاران من در بخش خصوصی و جوانان این کشور اجرا می شود. 

اثنی عشري خاطرنشان کرد: در فناوري اطلاعات دو نقطه عطف در تاریخ این کشور داریم یکی در دولت نهم و دهم و طرح تکفا بود که واقعا باعث شکل گیري یک جنبش نرم افزاري در کشور شد و
قسمت بعدي هم در دولت یازدهم و دوازدهم بود. وقتی نسل 3G و 4G وارد مملکت شد، اینترنت و زیرساخت ها توسعه پیدا کرد و ما توانستیم به دورترین نقاط کشور خدمات ارائه کنیم. الان وقتی

 
شما صحبت تامین اجتماعی می کنید این فقط مربوط به استان تهران و شیراز و اصفهان نمی شود یک روستایی در دامنه هاي دشت مغان هم می تواند به این امکانات دسترسی داشته باشد. 

وي اظهار داشت: یکی از مهمترین اتفاقاتی که در این دوره افتاد، این بود که بخش خصوصی کسب و کارهاي نوپا به وجود آمدند، استارت آپ ها رشد کردند. ما 4 محور در این بخش می توانیم معرفی
کنیم. یکی ثروت آفرینی بود الان جوانانی داریم که با کمک آي.تی و فناوري اطلاعات ثروت خلق می کنند و به هر حال یک آینده اي را در فعالیت در فناوري اطلاعات می بینند. نکته دوم بحث

 
اشتغال و اشتغال زایی بود، ما در این بخش توانستیم فرصت هاي بسیاري در اشتغالزایی ایجاد کنیم. 

اثنی عشري اضافه کرد: کمتر برنامه نویس بیکار در ایران پیدا می کنید در بعضی از بخش ها به شدت دچار کمبود نیروي انسانی هستیم. بحث بعدي شفافیت بود بدون فناوري اطلاعات امکان ندارد
بتوانید شفافیت داشته باشید الان تمام اطلاعاتی که از بحث ارز و واکسن و بیمه و اینها هست در بستر فناوري اطلاعات و بسیاري سبک و کیشین هایی که مردم درست کردند و نهایتا بخش آخر آن



 
هم رفاه هست که با توجه به فناوري اطلاعات مردم می توانند بسیاري از کارهایی را که انجام می دهند از این بستر استفاده کنند. 

وي با بیان اینکه در طول 40 سال برخلاف تمام مشکلات و تنگناهایی که بوده در بخش فناوري اطلاعات همواره رشد مثبت داشتیم، تصریح کرد: سال 97 که رشد اقتصادي در بخش صنعت به منفی
9.2 رسید ما 6.4 درصد مثبت بودیم و به طور متوسط همیشه بالاي 10 درصد رشد اقتصادي مثبت در بخش فناوري اطلاعات داشتیم. دوران کرونا هم ثابت کرد با کمک فناوري اطلاعات مردم در خانه

 
ماندند و کارشان را انجام دادند، عزا عروسی و جشن خود را گرفتند، کار کردند، کتاب خواندند، خرید کردند و همه اینها در بستر فناوري اطلاعات بود. 

رییس نظام صنفی رایانه اي کشور تاکید کرد: به هر حال ما از بخش از دولت گلایه هایی داریم، دوستان از تامین اجتماعی، از دارایی اینجا هستند هر کدام اینها را بخواهیم صحبت کنیم وقت زیادي
می خواهد ولی امروز آخرین جلسه هست آمدم اگر یک مورد را بخواهم تشکر کنم از جنابعالی و همکاران شما پایداري و استقامتی بود که در مقابل محدودسازي و مسدودسازي توسعه فضاي اینترنت
انجام دادید و این براي ما در بخش خصوصی بسیار با ارزش است که توانستیم در این فضا رشد کنیم. شما یک مسیر را باز نگه داشتید ما توانستیم ماشین خود را در آن بیندازیم و حرکت کنیم و

 
علیرغم سرعت گیرها و دست اندازها جلو برویم و من به عنوان نماینده از بخش خصوصی جا دارد بابت این اقدام از شما تشکر کنم. 

 
برچسب ها 

 
- برجام 

 
- محمدباقر اثنی عشري 

 
- دولت یازدهم 

 
- وزارت امور اقتصادي و دارایی 

 
- محمد جواد آذري جهرمی 

- وزارت اطلاعات



وام 100 میلیون تومانی اشتغال پرداخت می شود/ چه کسانی می توانند وام صد میلیونی دریافت کنند؟

منبع: جمارانشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1400/05/03

عباسی مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور در رابطه با وام 100 میلیونی اشتغال، با بیان اینکه براي پرداخت این وام با 16 بانک عامل تفاهم نامه نوشته شده
است، درباره نحوه پرداخت آن این طور توضیح داد: این وام با ارائه مدرك شغلی یا فنی و حرفه اي و مجوز کسب وکار به افراد واجد ...

عباسی مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور در رابطه با وام 100 میلیونی اشتغال، با بیان اینکه براي پرداخت این وام با 16 بانک عامل تفاهم نامه نوشته شده است،

 
درباره نحوه پرداخت آن این طور توضیح داد: این وام با ارائه مدرك شغلی یا فنی و حرفه اي و مجوز کسب وکار به افراد واجد شرایط پرداخت می شود. 

 
لینک کوتاه کپی شد 

 
 A

جی پلاس؛ مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور اعلام کرد که در
لایحه بودجه امسال براي اشتغال گروه هاي هدف سازمان بهزیستی با اولویت زنان سرپرست خانوار

 
3 هزار میلیارد در نظر گرفته شده است. 

فاطمه عباسی (مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور) درخصوص
پرداخت وام 100 میلیون تومانی بهزیستی به ازاي ایجاد هر شغل ویژه زنان سرپرست خانوار گفت:

 
تاکنون براي اشتغال زنان، وام 50میلیون تومانی پرداخت می شده است. 

وي با بیان اینکه در لایحه بودجه سال 1400، 3 هزار میلیارد تومان براي اشتغال نیازمندان
سازمان بهزیستی با اولویت زنان سرپرست خانوار در نظر گرفته شده است، به ایسنا، گفت: این وام

 
براي گروه هاي هدف سازمان با اولویت زنان سرپرست خانوار در نظر گرفته شده است؛ البته ابلاغیه آن هنوز ارسال نشده و براي اجرایی شدن باید ازسوي بانک مرکزي ارسال شود. 

 
براي پرداخت این وام با 16 بانک عامل تفاهم نامه نوشته شده است 

عباسی با بیان اینکه براي پرداخت این وام با 16 بانک عامل تفاهم نامه نوشته شده است، درباره نحوه پرداخت آن این طور توضیح داد: این وام با ارائه مدرك شغلی یا فنی و حرفه اي و مجوز کسب وکار

 
به افراد واجد شرایط پرداخت می شود. 

 
حدود 240 هزار زن سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی قرار دارد 

مدیرکل دفتر توانمندسازي خانواده و زنان سازمان بهزیستی کشور در ادامه با اشاره به اینکه حدود 240 هزار زن سرپرست خانوار تحت پوشش سازمان بهزیستی قرار دارد، یادآور شد: این وام هم به

 
زنان سرپرست خانوار تحت پوشش براي راه اندازي اشتغال پرداخت می شود و هم به کارفرمایی که بتواند براي زنان سرپرست خانوار یا گروه هاي هدف سازمان شغل ایجاد کند، پرداخت می شود. 

عباسی در پاسخ به این سوال که آیا این وام فقط مشمول زنان سرپرست خانوار می شود؟ گفت: در لایحه بودجه زنان سرپرست خانوار در اولویت هستند، اما براي همه گروه هاي زنان سرپرست خانوار،

 
زنان آسیب دیده، معلولان و... است. 

 
سازمان بهزیستی وام 100 میلیونی بهزیستی وام 100 میلیون تومانی وام 100 میلیونی اشتغال وام 100 میلیونی اشتغال براي زنان وام 100 میلیونی اشتغال بهزیستی 

 
اخبار مرتبط 

 
- وام قرض الحسنه و کمک هزینه براي کارفرمایانی که معلولان را استخدام می کنند 

 
- وام 50 میلیون تومانی براي زنان سرپرست خانوار با کارمزد 4/ افزایش مستمري زنان سرپرست خانوار 

 
- وام 250 میلیونی مسکن با سود 676 میلیون تومانی!/ وام مسکن روستایی دو برابر شد 

 
- مسئله آب در خوزستان به زبان ساده؛ عوامل و راهکارها 

 
- تکلیف مرحله دوم وام 10 میلیون تومانی بازنشستگان مشخص شد/ پرداخت وام به بازنشسته ها از روزهاي آینده 

- زمان واریز وام بازنشستگان تامین اجتماعی اعلام شد/ 400 هزار بازنشسته وام 7 میلیونی می گیرند



پیش بینی خوش بینانه و بدبینانه محسن رهامی از رابطه مجلس با دولت رئیسی

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1400/05/03

چهره سیاسی اصلاح طلب گفت: پیش بینی می شود پس از شروع کار دولت و انتظارات فراوانی که در پی تبلیغات انتخاباتی و برنامه هاي اعلام شده قبلی  و امثال آن ایجاد شده، مردم بدنبال
تأمین مطالبات خود از دولت جدید باشند.

 چهره سیاسی اصلاح طلب گفت: پیش بینی می شود پس از شروع کار دولت و انتظارات

 
فراوانی که در پی تبلیغات انتخاباتی و برنامه هاي اعلام شده قبلی  و امثال آن ایجاد شده، مردم بدنبال تأمین مطالبات خود از دولت جدید باشند. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین، محسن رهامی، فعال سیاسی اصلاح طلب درباره نوع مراودات مجلس یازدهم با دولت ابراهیم رئیسی، به خبرگزاري خبرآنلاین گفت: بدلیل رد صلاحیت هاي گسترده و
سراسري در انتخابات مجلس یازدهم از یک طرف و عدم حضور اکثریت مردم در پاي صندوق هاي رأي از طرف دیگر، اکثریت مجلس از نمایندگان جریان اصولگرا تشکیل شده و نمایندگان جریان
اعتدال و اصلاحات در اقلیت مطلق قرار دارند. بنابراین دولت آقاي رئیسی که به جریان اصولگرا منتسب بوده و سنخیت سیاسی بیشتري با طیف مذکور خواهد داشت، پیش بینی می شود که مراودات

 
این دو قوه، مناسب و دوستانه باشد. 

 
>>>> بیشتر بخوانید؛ 

 
روزهايِ بی دردسر رئیسی با مجلس یازدهم /نظارت پارلمان لنگ خواهد زد؟ 

 
دورانِ احمدي نژاد تکرار می شود؟ /حاکمیتِ یکدست اصولگراها زیر ذره بین 

وي ادامه داد: آقاي رئیسی از حیث رأي آوري اعضاي کابینه و لوایح تقدیمی دولت به مجلس و سایر مواردي که دولت به رأي و کمک مجلس نیاز دارد، مشکلات چندانی ندارد. البته این پیش بینی در
حالت خوش بینانه است، ولی احتمال این که در داخل جریان حاکم، انشعاباتی ایجاد شود و بخواهد در جهت سهم خواهی بیشتر، به دولت رئیسی فشار بیاورند، نیز محل تأمل بوده و باتوجه به بعضی

 
تحرکات سیاسی موجود، قابل پیش بینی است. 

رهامی با اشاره به نقش نظارت و مطالبه گري مجلس گفت: طبع کار مجلس و مسؤلیت نمایندگان مردم، طبق اصول مصرح قانون اساسی ، مطالبه گري و نظارت بر دولت و سایر نهادها و ارگان هاي
حکومت است، اعم از دستگاه هاي اجرایی، قضایی، نظامی و انتظامی و غیره. بنابر این طبیعی است که پس از شروع کار دولت و انتظارات فراوانی که در پی تبلیغات انتخاباتی و برنامه هاي اعلام شده
قبلی و امثال آن ایجاد شده، مردم بدنبال تأمین مطالبات خود از دولت جدید باشند. نمایندگان مجلس هم در همین راستا و در ایفاي وظایف و مسؤلیت هاي خود، به دولت و دستگاه هاي اجرایی فشار

 
وارد خواهند ساخت تا مطالبات موکلین خودرا برآورده سازند. 

 
 



وي ادامه داد: اگر توجه داشته باشیم تا انتخابات مجلس دوازدهم، دوسال بیشتر نمانده و نمایندگان مجلس فعلی فرصت چندانی براي تأمین خواسته هاي موکلین و انجام وعده هاي انتخاباتی خود
ندارند. اسفند 1402 انتخابات مجلس دوازدهم برگزار خواهد شد و نمایندگان مجلس باید در طی این دوسال باقیمانده، کارنامه عملکرد خود را تکمیل کنند و به وعده هایی را که درباره حل مشکلات

 
کشور به مردم داده اند و تا کنون همه این مشکلات را ناشی از عملکرد دولت روحانی جلوه داده اند و حل آنها را منوط به ایجاد دولت اصولگرا اعلام کرده اند؛ عمل کنند. 

نماینده اسبق مجلس شوراي اسلامی خاطر نشان کرد: خصوصا مشکلات اقتصادي و کوچکتر شدن سفرهٔ معیشت مردم، اشتغال، بیکاري و اعتصابات رو به گسترش، گرانی مسکن و فوري تر از همه،
نگرانی مردم در مقابله با کرونا و عدم واکسیناسیون همگانی و مرگ و میر روزانه صدها نفر از هموطنان در اثر امواج کرونا، این ها بخش هایی از مصائب و مشکلات روز افزون مردم است که براي حل

 
آنها به دولت فشار وارد خواهند کرد. 

این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره معایب و مزایاي یکدست شدن حاکمیت گفت: یکدست شدن قدرت اگر در جهت تسریع در حل مشکلات کشور و ایجاد رفاه و آسایش بیشتر مردم و شتاب گرفتن
توسعه و ترقی مملکت باشد، فی نفسه امر نگران کننده اي نیست، ولی اگر در جهت نادیده گرفتن خطاها و ضعف هاي دستگاههاي اجرایی و آسودگی قوهٔ مجریه از نظارت قوه مقننه و قوه قضاییه
باشد، طبیعی است که براي مدیریت کشور و فرآیند توسعه و اصلاح امور جامعه زیان بار و خطرناك خواهد بود. این نوع یکدستی حکومت باعث نهادینه شدن تخلف ها و فساد ها و در نهایت منجر به
عدم کارآیی دستگاه ها و ارگان ها حکومت و تلنبار شدن معضلات و تبدیل چالش هاي عادي به ابر چالش و در نهایت بی اعتمادي مطلق مردم به توانایی و کارآمدي حکومت خواهد شد و آینده نظام را

 
در معرض خطر قرار خواهد داد. 
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روحانی : دلار باید 5 هزار تومان می شد / 1900 هزار میلیارد تسهیلات در سال 99

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1400/05/03

رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود. دکتر حسن
روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار ...

خبراقتصادي - رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم
عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد
اقتصادي 12.5 درصد برخوردار شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی
در اقتصاد کشور را شاهد بودیم.از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی
در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و
اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده
براي کشور اهمیت دارد. از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا
سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94

 
تا اوایل سال 97 یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در
هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم
همواره سعی کردیم انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی

 
بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد
اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي قادر است دولت دوازدهم را با رشد

 
مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در
روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده

 
شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده

 
بودند اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در

 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 



دکتر روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي

 
هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

وي اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاهها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل کند

 
و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

رئیس کل بانک مرکزي در شصت و یکمین مجمع عمومی سالیانه بانک مرکزي ضمن ارائه گزارش عملکرد و اقدامات این بانک در سال 1399 گفت: در سال گذشته به موجب تدابیر و اقدامات اتخاذ

 
شده و مدیریت و مهار آثار تحریم ها در اقتصاد، رشد اقتصادي و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص داخلی به ترتیب به ارقام 3.6 و 2.5 درصد رسید. 

دکتر کمیجانی در شصت و یکمین اجلاس سالیانه مجمع عمومی عادي بانک مرکزي که صبح امروز به ریاست جناب دکتر روحانی، رئیس جمهوري و با حضور سایر اعضاي مجمع، و اعضاي هیئت عامل
این بانک برگزار شد در محل بانک مرکزي برگزار شد، با توجه به روزهاي پایانی فعالیت دولت دوازدهم، تحولات شاخص هاي کلان اقتصادي در دولت هاي یازدهم و دوازدهم و همچنین مهمترین
اقدامات بانک مرکزي در حوزه هاي مختلف پولی و اعتباري، نظارتی و ارزي در سال 1399 را تشریح کرد و گفت: بررسی تحولات رشد اقتصادي در سال هاي 99-1392، نمایانگر نوسانات و فراز و
فرودهاي این متغیر و تاثیرپذیري آن از شرایط پیرامونی اقتصاد است. دولت یازدهم در شرایطی اقتصاد را تحویل گرفت که رشد اقتصادي در سال 1391 به 7.7- درصد رسیده بود. با اتخاذ سیاستهاي
جدید اقتصادي، این روند در سال 1392 متوقف و از سال 1393 روند بهبود به نحو محسوسی پدیدار شد و رشد تولید ناخالص داخلی (به قیمت هاي ثابت سال 1390) در این سال به 3.2 درصد

 
رسید. 

رئیس کل بانک مرکزي در ادامه و با اشاره به تحولات سال 1394 عنوان کرد: در سال 1394 متاثر
از افت محسوس قیمت نفت و کاهش درآمدهاي نفتی، رشد اقتصادي معادل 1.6- درصد رقم
خورد. با اجرایی شدن برجام، زمینه بازگشت تبادلات مالی و تجاري بین المللی و صادرات نفت به
روال طبیعی و در نتیجه بهبود عملکرد تجارت خارجی کشور و نیز تقویت ثبات اقتصادي فراهم
شد و با توجه به مجموعه تحولات رخ داده، رشد اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 به

 
ترتیب به میزان 12.5 و 3.7 درصد تحقق یافت. 

وي خاطرنشان کرد: متعاقب خروج دولت آمریکا از توافق برجام در اردیبهشت ماه سال 1397 و
بازگشت مجدد تحریم هاي ظالمانه اقتصادي و محدودیت هاي ایجاد شده در مبادلات مالی و
تجاري خارجی، تولید ناخالص داخلی طی سال هاي 1397 و 1398 به ترتیب کاهش 5.4 و 6.5

 
درصدي را تجربه کرد. 

عالی ترین مقام بانک مرکزي با اشاره به تدابیر اتخاذ شده در سال 1399 براي مدیریت و مهار آثار
تحریم ها، تصریح کرد: با این حال، در سال 1399 به موجب تدابیر و اقدامات اتخاذ شده و
مدیریت و مهار آثار تحریم ها در اقتصاد، رشد اقتصادي و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص
داخلی به ترتیب به ارقام 3.6 و 2.5 درصد رسید. ذکر این نکته ضروري است که رشد اقتصادي

 
3.6 درصد در سال 1399 در شرایطی رقم خورد که بسیاري از کشورهاي جهان متاثر از پیامدهاي منفی ناشی از شیوع بیماري کرونا، با کاهش شدید رشد اقتصادي مواجه شدند. 

رئیس شوراي پول و اعتبار با بیان اینکه به دنبال استقرار دولت یازدهم و همسو با تحولات عرصه داخلی و بین المللی، انتظارات مثبت در بین فعالان اقتصادي نسبت به تحولات در حوزه خارجی شکل

 
گرفت، گفت: در گام بعدي درآمدهاي ارزي متعاقب اجرایی شدن برجام افزایش قابل ملاحظه اي یافت که در نتیجه آن برقراري آرامش نسبی در بازار ارز را به دنبال داشت. 

وي افزود: تحولات یاد شده زمینه نزولی شدن نرخ تورم را ابتدا در نرخ تورم نقطه به نقطه و با وقفه چند ماهه در نرخ تورم دوازده ماهه از همان ماه هاي ابتدایی استقرار دولت یازدهم فراهم کرد؛ به
طوري که در ادامه این روند، نرخ تورم در سال هاي 1395 و 1396 تک رقمی شد. البته، با روي کار آمدن دولت جدید در آمریکا و متعاقبا آن خروج آمریکا از برجام و اعمال محدودیت هاي شدید در
مبادلات مالی و تجارت خارجی کشور در قالب تحریم هاي اولیه و ثانویه انتظارات فعالان اقتصادي نسبت به تحولات بخش خارجی اقتصاد معکوس شد. تاثیر آنی تحولات یاد شده در بازار ارز منعکس و
این بازار ثبات نسبی بازیافته خود را مجدداً از دست داد. نتیجتاً با انتقال تحولات بازار ارز به بازار کالاها و خدمات از همان ماه هاي ابتدایی سال 1397 دور جدیدي از روند افزایشی قیمتها در اقتصاد

 
کشور نمایان شد. 

 
شیوع ویروس کرونا و آثار و تبعات اقتصادي ناشی از آن 

رئیس کل بانک مرکزي به آثار اقتصادي ناشی از شیوع ویروس کرونا اواخر سال 1398 اشاره و
عنوان کرد: با بروز و شیوع پدیده غیرقابل پیش بینی ویروس کرونا از اواخر سال 1398 و به تبع
آن افول فعالیت هاي اقتصادي در مقیاس جهانی منجر به کاهش تقاضا براي صادرات کشور و افت
قیمت نفت به سطوح بسیار پایین شد و این مسأله علاوه بر محدویت هاي تحریمی مزید بر علت
شد تا درآمدهاي صادراتی نفت در سال 1399 بیش از پیش تنزل یافته و مدیریت بازار ارز با

 
دشواري بیشتري مواجه شود. 

دکتر کمیجانی یادآور شد: البته همزمان با توجه به وابستگی تاریخی دولت به درآمدهاي نفتی و
چسبندگی مخارج دولت، تامین کسري بودجه دولت واجد آثار پولی شد که نهایتاً در قالب رشد
پایه پولی و نقدینگی نمایان شد. لازم به توضیح است که متوسط رشد سالانه نقدینگی طی سال
هاي 96-1392 (پس از کسر اثر افزایش پوشش آمارهاي پولی و بانکی) به مدد برقراري آرامش و
ثبات در فضاي اقتصادي کشور معادل 24.4 درصد بود. این در شرایطی است که متوسط رشد
نقدینگی در 14 سال قبل از این دوره زمانی (سال هاي 91-1378) به میزان 27.1 درصد رقم

 
خورده بود. 

رئیس شوراي پول و اعتبار در ادامه توضیحاتی را درخصوص رشد نقدینگی طی سال هاي اخیر
ارائه کرد و گفت: با این حال در سه سال اخیر متاثر از کاهش شدید درآمدهاي نفتی دولت و تشدید کسري بودجه و نیز مشارکت فعال نظام بانکی در سیاست هاي حمایت از تامین مالی بنگاه ها و
خانوارهاي آسیب دیده از بیماري کرونا، رشد نقدینگی ارقام بالاتري را تجربه کرد. به طوري که متوسط رشد سالانه نقدینگی طی سال هاي 99-1397 به 31.5 درصد رسید که این میزان در مقایسه با



 
متوسط رشد نقدینگی طی سال هاي 1378 تا 1391 (27.1 درصد) به میزان 4.4 واحد درصد بالاتر بود. 

همچنین رئیس کل بانک مرکزي در جلسه مجمع عمومی ضمن ارائه گزارش عملکرد و اقدامات بانک مرکزي در سال 1399 در حوزه هاي مختلف مسئولیتی اعم از پولی، اعتباري، نظارتی، ارزي، ریالی
و نشر، حقوقی و فن آوري هاي نوین، تصریح کرد: از اهم اقدامات انجام شده در حوزه سیاست هاي پولی در این سال می توان به اجراي سیاست نوین پولی مبتنی بر عملیات بازار باز و مدیریت
نقدینگی و هدایت نرخ سود در بازار بین بانکی به سمت نرخ هدف سیاستی، تصویب اعمال سیاست احتیاطی کنترل رشد ترازنامه شبکه بانکی (سقف رشد ماهانه دارایی هاي مشمول براي بانکهاي

 
تخصصی و تجاري به ترتیب 2.5 و 2.0درصد) و الزام بانک ها به نگهداري حداقل معادل 3 درصد از مانده کل سپرده هاي بانکی به صورت اوراق اسلامی قابل معامله در بازار سرمایه اشاره کرد. 

وي یادآور شد: همچنین ذکر این نکته ضروري است که به دنبال پذیرش مسئولیت بانک مرکزي در فروش اوراق مالی اسلامی دولت، در سال 1399 به منظور تامین مالی غیر پولی دولت در شرایط

 
تنگناي مالی اخیر متاثر از شرایط تحریم، به میزان 1257 هزار میلیارد ریال از اوراق مالی اسلامی دولت به شبکه بانکی و نهادهاي مالی فروخته شد. 

 
پرداخت در مجموع حدود 18989 هزار میلیارد ریال تسهیلات 

رئیس شوراي پول و اعتبار درخصوص عملکرد و اقدامات بانک مرکزي در سال 1399 در حوزه اعتباري عنوان کرد: در حوزه اعتباري، اولویت بخشی به تامین سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي با
هدف بهره برداري حداکثري از ظرفیت هاي خالی اقتصاد، تامین مالی بنگاه هاي کوچک و متوسط، تامین مالی صنایع پیشران و شرکت هاي دانش بنیان، پرداخت تسهیلات قرض الحسنه (ازدواج)،
خرید تضمینی گندم و تامین مالی بخش مسکن و همچنین پرداخت تسهیلات مقابله با آثار منفی بیماري کرونا به خانوارها و فعالان اقتصادي مورد توجه بانک مرکزي بوده است. لازم به توضیح است،

 
در سال 1399 در مجموع حدود 18989 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي مختلف اقتصادي پرداخت شده است که در مقایسه با سال قبل از آن 94.8 درصد افزایش نشان می دهد. 

رئیس کل بانک مرکزي در ادامه و در حوزه اقدامات بخش نظارت بانک مرکزي عنوان کرد: اجراي موفق ادغام بانک هاي وابسته به نیروهاي مسلح (به عنوان پروژه اي مهم در راستاي اصلاح ساختاري
نظام بانکی)، تدوین، ابلاغ و عملیاتی کردن قانون صدور چک که منجر به کاهش نسبت چکهاي برگشتی جدید به 3.5 درصد در مقایسه با نسبت 8.5 درصدي نسبت مزبور در چک هاي قدیمی صادره
طی سه ماهه اول سال 1400 شده است، پیگیري افزایش سرمایه بانک ها و مؤسسات اعتباري غیر بانکی و بازنگري و به روزرسانی کارمزدهاي خدمات بانکی در راستاي اصلاح ساختار درآمدي بانکها از

 
جمله اقدامات انجام شده در حوزه تقویت نظارت بانک مرکزي بر عملکرد شبکه بانکی بوده است. 

دکتر کمیجانی با بیان اینکه حوزه ارزي بانک مرکزي در سال هاي گذشته به عنوان خط مقدم مقابله فوري با تحریم هاي مالی و اقتصادي ایفاي نقش کرده است، تأکید کرد: بر این اساس در سال
1399 اقداماتی همچون تصویب و اجراي مقررات تنبیهی و تشویقی به منظور سرعت بخشیدن به برگشت ارز حاصل از صادرات در شرایط تحریمی و تنگناي شدید ارزي، تامین ارز ترجیحی مورد نیاز
براي واردات بیش از 10.8 میلیارد دلار کالاهاي اساسی و نهاده هاي دامی، دارو و تجهیزات پزشکی، طراحی و عملیاتی کردن سازوکارهاي ویژه (از جمله تهاتر) براي دریافت ها و پرداخت هاي ارزي

 
کشور جهت مقابله با تحریم ها از مهمترین اقدامات در حوزه ارزي بوده است. 

همچنین به گفته رئیس کل بانک مرکزي راه اندازي سامانه هاي متعدد نظیر سامانه سیاح، صیاد، سمات و رفع تعهدات ارزي از مهمترین برنامه هاي به اجرا در آمده در حوزه فناوري هاي نوین به

 
منظور افزایش شفافیت، مبارزه با پولشویی، کاهش فرار مالیاتی و بهبود فضاي کسب و کار براي فعالان اقتصادي کشور بوده است. 

دکتر کمیجانی درخصوص سایر تلاشها و فعالیت هاي بانک مرکزي اظهار کرد: در کنار این اقدامات تولید اسکناس و ایران چک بین نسلی و توجه به استفاده از ویژگی هاي امنیتی جدید در تولید آنها و
نیز اتمام پروژه انتقال حساب هاي دولتی به بانک مرکزي مورد اهتمام بانک مرکزي قرار داشته است. همچنین پیگیري پرونده هاي بین المللی و دفاع از منافع ملی از جمله در خصوص پرونده هاي
مربوط به اموال بانک مرکزي در لوکزامبورگ و ایتالیا در کنار پیگیري حقوقی تعهدات ارزي واردکنندگان کالا و پیگیري پرونده هاي دلالان ارزي و صرافی هاي غیرمجاز نیز از عمده اقدامات و پیگیري

 
هاي انجام شده در حوزه حقوقی و امور مجلس بانک مرکزي بوده است. 

رئیس کل بانک مرکزي در پایان به رشد اقتصادي کشور در سال 1399 اشاره و تأکید کرد: خوشبختانه در سایه اقدامات اتخاذ شده، چشم انداز مناسبی براي تقویت سرمایه گذاري و همچنین رونق
فعالیت هاي اقتصادي و تولید در کشور فراهم شده که نتایج آن در تحقق رشد مثبت اقتصادي طی فصول دوم، سوم و چهارم سال 1399 نمایان بوده و حاکی از عملکرد مناسب اقتصاد کشور در شرایط

دشوار ناشی از شیوع بیماري کرونا و تحریم هاي حداکثري شکست خورده دولت آمریکا است.



بیانیه اصلاح طلبان درباره اعتراضات خوزستان

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1400/05/03

 بیانیهٔ جبههٔ اصلاحات ایران دربارهٔ حوادث اخیر خوزستان بدین شرح است: در چند هفتهٔ اخیر بروز مشکلات در تامین آب شرب و کشاورزي بخشی از مناطق خوزستان و نیز کاهش (...)

 
بیانیهٔ جبههٔ اصلاحات ایران دربارهٔ حوادث اخیر خوزستان بدین شرح است: در چند هفتهٔ اخیر بروز مشکلات در تامین آب شرب و کشاورزي بخشی از مناطق خوزستان و نیز کاهش (...) 

 
 بیانیهٔ جبههٔ اصلاحات ایران دربارهٔ حوادث اخیر خوزستان بدین شرح است: 

در چند هفتهٔ اخیر بروز مشکلات در تامین آب شرب و کشاورزي بخشی از مناطق خوزستان و نیز کاهش و یا قطع ورودي آب به تالاب هاي منطقه منجر به تشکیل اجتماعات اعتراضی در سطح
وسیعی در خوزستان شد و در جریان این اعتراضات سوگمندانه چند نفر از هموطنان مان جان باختند و وجدان عمومی ایرانیان که از دوستداران خوزستان و مردم خونگرم و عرب هاي شریف آن دیارند

 
به حق جریحه دار شد. 

خوزستان قلب ایران و سرزمینِ پیوند خون شهیدان خوزستان و شهداي سایر مناطق کشور است. خاطرهٔ فداکاري ها، مصائب و ایثارگري هاي خوزستانی ها در دوران دفاع مقدس در این خطه از ایران
فراموش نمی شود. عادلانه نیست که بعد از گذشت چند دهه از پایان جنگ هنوز بخشی از شهروندان خوزستان از هواي سالم، آب سالم، زیرساخت هاي شهري و فاضلاب و پسماند، خدمات پایهٔ

 
همگانی، شغل کافی و حق تشکل محروم باشند. 

 
جبههٔ اصلاحات ایران نیز همچون سایر ایرانیان از قصهٔ پرغصه اي که در خوزستان شاهدیم متاثر شده است و کوشید با دعوت از صاحب نظران به ارائهٔ راهکارها هم بپردازد. 

ما ضمن تسلیت به خانواده هاي جان باختگان، دفاع راسخ از حق اعتراض خشونت پرهیز شهروندان و دعوت حکمرانان براي به رسمیت شناختن این حق، به معترضان و مسئولان محلی و ملی توصیه
می کنیم که به دور از التهاب هایی که مقتضاي چنین شرایطی است با فوریت به راه حل هاي ریشه اي و کارساز بیاندیشند. حل مساله و آیندهٔ بهتر براي خوزستان و نیز ایران مستلزم هم افزایی

 
حاکمیت و ملت و به تعبیر دیگر نهادهاي حکمرانی و مدنیِ تواناتر خواهد بود. 

 
جبههٔ اصلاحات ایران در بررسی هاي خود به نتایجی رسیده است که خلاصهٔ آن ها تقدیم می شود و امیدواریم مورد توجه مسئولان قرار گیرد. 

ریشهٔ مشکلات خوزستان به طور عام و مسائل آب در استانی که یک سوم آب هاي سطحی کشور در آن جاري شده و سرانهٔ آب در آن سه برابر سرانهٔ کشور است در دو سطح ملی و منطقه اي قابل

 
شناسایی است: 

در مورد مشکلات ملی، خوزستان هم مانند سایر مناطق کشور از فضاي حاکم بر حکمرانی و مدل توسعهٔ غالب در ایران و آسیب هایش تاثیر می پذیرد. در این بخش به سه معضل و یک راه حل می

 
پردازیم:  

اول- قرار داشتن کشور در حالت اضطرار در یک دورهٔ طولانی هفده ساله نه به مصلحت کشور بوده و نه با توان ملت و دولت ایران تناسبی داشته است. ما ضمن تاکید بر دفاع ایران از حقوق هسته اي
خود، توجه مسئولان کشور را به میزان تاب آوري مردم و حاکمیت جلب و اعلام می کنیم که تحریم هاي طولانی مدت موجب خسارات جبران ناپذیر و ایجاد عدم تعادل هاي فراوان در اقتصاد ملی، از

 
جمله درآمدها و هزینه هاي دولت، درآمد و هزینه خانوارها و در نتیجه بروز نارضایتی هاي گسترده گردیده است.  

دوم- افزایش تدریجی و مداوم ناکارآمدي تحت تاثیر مشکلات ساختاري و سیاست هاي نظام و نیز حذف تجربه هاي مدیریتی کشور باعث ناامیدي مردم و بی اعتمادي بی سابقهٔ آنان شده است. تجربه
هاي اخیر و معضلات ناشی از قطع برق در مناطق مسکونی و نیز بحران آب در خوزستان نشان داد که تداوم ناکارآمدي و افزایش نابرابري می تواند به سطح نگران کننده اي از نارضایتی ها و معضلات

 
هم افزا برسد.  

سوم- شکاف دولت-ملت فاصلهٔ زیادي بین مردم و مسئولان ایجاد کرده است. متاسفیم که جمهوري اسلامی بر خلاف انتظار از فرصت انتخابات براي پر کردن این شکاف و بازسازي روابط ملت-دولت
بهره گیري نکرد. اینکه با گذشت فاصلهٔ کمی از انتخابات و در آستانهٔ استقرار دولت جدید در منطقه اي که رئیس جمهور منتخب راي قابل توجهی داشته این گونه اعتراضات بروز می کند قابل تامل

 
است. 

راه حل: مدل توسعهٔ ایران در دهه هاي گذشته در عمل عمدتا ناپایدار، نامتوازن، غیرمشارکتی، منابع محور و غیرفراگیر بوده است و یکی از نتایج این مدل توسعه تخریب گستردهٔ طبیعت و محیط
زیست بوده است. توجه به حجم فزایندهٔ بحران هاي آب، هوا، خاك و محیط زیست نشان می دهد که باید براي تشکیل وزارت محیط زیست، آب و خاك و افزایش اقتدار آن در صیانت از محیط زیست

 
مطالعات لازم صورت گیرد. ایران براي احیا و نجات طبیعت، محیط زیست و منابع طبیعی اش زمان محدودي در اختیار دارد.  

 
در سطح منطقه اي توجه به مطالب زیر ضروري است: 

1-  خشکسالی سال جدید نشان داد بر خلاف تصور پاره اي از مدیران و کارشناسان، حتی خود خوزستان نیز مانند همهٔ مناطق کشور با کمبود آب مواجه است. مسئولان باید با صراحت و قاطعیت
ممنوعیت هر طرح جدیدي براي انتقال آب حوضه به حوضه را اعلام و در مورد طرح هاي نیمه تمام هم با بازنگري در اهداف طرح ها، میزان انتقال را کاهش و مصرف را محدود به مصرف شرب کنند.

 
اعلام این سیاست منتج به رفع بخشی از دغدغهٔ مردم خوزستان خواهد شد.  

 2-  خوزستان توامان در معرض خطرات خشکسالی و سیلاب هاي ویرانگر است. طرح هاي مدیریت منابع آب در خوزستان باید صرفا در خدمت کنترل سیلاب ها و مقابله با خشکسالی ها باشد و تامین



 
برق باید در حاشیه قرار گیرد. 

مشارکت دادن همهٔ ذي نفعان اعم از حکمرانان و فعالان محیط زیست تا مصرف کنندکان شهري، صنعت گران و کشاورزان در سیاست گذاري و مدیریت ذخیره سازي و آزادسازي آب باید جدي گرفته

 
شود و براي تقویت نظارت عمومی انتشار شفاف اطلاعات آب در دستور قرار گیرد.  

3- اصلاح الگوي کشت در کشاورزي منطقه و حذف تدریجی کشاورزي ناپایدار و کشت هاي با مصرف بالاي آب و کم بازده و جایگزینی محصولات با مصرف کمِ آب و پربازده ضروري است. منابع

 
محدود باید صرف تولید ثروت بیشتر شود و ایجاد شغل جایگزین براي کشاورزان شاغل در کشاورزي ناپایدار هم در اولویت قرار گیرد. 

 
4-  تعدیل مصرف آب صنایع و استفاده همزمان از آب موجود و منابع جدید آب از دریا براي صنایع باید عملیاتی شود.  

5-  حفاظت از بهداشت رودخانهٔ کارون و حذف کلیهٔ آلودگی هاي صنعتی، کشاورزي و شهري و نیز ایجاد تعادل آب شیرین و شور در خروجی کارون به اروندرود طی یک برنامهٔ زمانی مشخص باید

 
عملیاتی شود. 

 
6-  تکمیل طرح هاي نیمه تمام آبرسانی به شهرها و روستاهاي خوزستان و احداث تصفیه خانه هاي کافی براي آب شرب شهرها و روستاهاي خوزستان باید در اولویت باشد.  

7- تغییر استراتژي توسعهٔ خوزستان و ایجاد تناسب بین واحدهاي کوچک و متوسط با واحدهاي بزرگ و تقویت و گسترش اقتصاد مردم محور و مشارکتی و توجه به کاهش انواع نابرابري و انواع
تبعیض از ضرورت هاي حل مشکل اشتغال و نیز کاهش شکاف هاي اجتماعی آسیب زاي فعلی است. تشکیل صندوق ویژهٔ حمایت از فعالیت هاي کوچک و متوسط و تامین منابع آن از صنایع بزرگ

 
استان به عنوان یک پیشنهاد ارائه می شود. 

 
 8- خسارات باقیماندهٔ ناشی از سیل هاي گذشته و همچنین خسارات عدم کاشت سال جاري باید با فوریت تامین و پرداخت شود.  

9- آبادان و خرمشهر که سهم بزرگی در دفاع مقدس و ظرفیت هاي کم یابی براي توسعه دارند متاسفانه هنوز اسیر فقر و محرومیت و نابرابري اند و نه زیرساخت هاي شهري توسعه یافته دارند و نه
هنوز موقعیت پیش از جنگ شان را بازیافته اند. بازسازي و احیاي موقعیت پیشین این دو شهر شایسته است در قالب طرحی ملی و «پایدار» (دوستار محیط زیست) در اولویت باشد؛ هم براي اداي حق

 
شهروندان رنج کشیده شان و هم براي احیاي این دو نماد افتخارآفرین دفاع مقدس مردم ایران. 

در خاتمه انتظار داریم مسئولان کشوري و استانی با حضور در اجتماعات مردمی، دیدار با سران عشایر و طوایف، گفتگو و مذاکره با متنفذان هر منطقه و مشورت با علما، دانشگاهیان، فرهیختگان و
نمایندگان گروه هاي اجتماعی مختلف، به راه حل ها و پی ریزي توسعهٔ پایدار، متوازن، مشارکتی و فراگیرِ استان و کشور بپردازند و در این مسیر خود را از خرد جمعی، دانش بشري، تجربه هاي موفق
سایر جوامع و مشورت با کارشناسان، اهالی فن و صاحبنظران ایرانی و غیرایرانی مستغنی ندانند. شهروندان رنج دیده و سخت کوش و سختی کشیدهٔ خوزستان شایستهٔ تکریم و احترام و بهره گیري

 
عادلانه تر از منابع ملی هستند. اعتراض حق آن هاست و پاسخگوییِ مناسب به مطالبات شان آغاز فرآیند اصلاح امور است. 

 
جبههٔ اصلاحات ایران 

 
3 مرداد 1400 
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مدکس نمایشگاه برترین هاي صنعت پوشاك ایران

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1400/05/03

مدکس، نمایشگاه بین المللی و تخصصی زنجیره ارزش پوشاك اتحادیه صنف تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك تهران با بیش از 20 هزار عضو از تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك به
صورت عمده (...)

مدکس، نمایشگاه بین المللی و تخصصی زنجیره ارزش پوشاك اتحادیه صنف تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك تهران با بیش از 20 هزار عضو از تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك به صورت

 
عمده (...) 

 
مدکس، نمایشگاه بین المللی و تخصصی زنجیره ارزش پوشاك  

اتحادیه صنف تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك تهران با بیش از 20 هزار عضو از تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك به صورت عمده و خرده فروش در ردیف یکی از بزرگترین و منسجم ترین
اتحادیه هاي صنفی است که با توانمندي و نوگرایی در زمینه لباس و پوشاك مدیریت می نماید و در این حوزه راهکارها و پیشنهادهاي مؤثري را ارائه و همواره پیگیر اجرایی شدن آن بوده که بحمدااللهّ

 
تاکنون نیز موفقیتهاي حاصل گردیده است. 

متخصصان و کارشناسان صنف بر این عقیده اند که لباس و پوشاك مهمترین نشانه فرهنگی و بارز ترین و مشخص ترین مظهر قومی و بهترین وسیله انتقال نشانه فرهنگی است که به سرعت تحت تاثیر

 
پدیده هاي فرهنگ پذیري در بین جوامع گوناگونی انسانی قرار گیرد. 

این تاثیر تا بدان جا است که استیلاي فرهنگی و سلطه پذیري در وهله اول از طریق انتقال پوشاك صورت گرفته است و در بسیاري از جوامع با تغییر پوشاك یک جامعه رفتار اجتماعی و معیشت آنها

 
نیز دچار دگرگونی شده است. امروزه نقش و اهمیت پوشاك به حدي است که به راستی می توان تمامی فرهنگ و هنر هر کشوري را در پوشاك مردم آن سرزمین جلوه گر دانست. 

 
مدکس12 

علاوه بر بعٌد فرهنگی، صنعت پوشاك در ارتقاء اقتصاد نیز سهم به سزایی دارد. مزیت هایی همچون اشتغال زایی، ارزش افزوده بالا و ارزآوري. از اینرو با برگزاري نمایشگاه بین المللی پوشاك در ایران

 
می توان به شکوفایی اقتصادي، بازنمایی توان تولیدکنندگان ایرانی و کمک به صادرات پوشاك کمک نمود. 

 
نمایشگاه را می توان تبلیغ زنده نامید. چرا که در نمایشگاه عواملی چون تولید کننده، توزیع کننده، مصرف کننده کالا و یا خدمات در یک زمان و مکان مناسب گرد هم می آیند. 

اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك تهران نیز با هدف توجه به صادرات و توسعه اقتصادي کارآفرینان پوشاك، نمایش توانمندي و تخصص طراحان و تولیدکنندگان، حمایت از استارتاپها و
فناوري هاي جدید، توسعه ارتباطات دانشگاه با صنف و صنعت پوشاك، آینده پژوهشی و ساختارهاي توسعه برندهاي ملی پوشاك به برگزاري ” اولین نمایشگاه بین المللی و تخصصی زنجیره ارزش

 
پوشاك مدکس ( طراحی، مد، لباس، چرم و صنایع وابسته) اقدام نموده است. 

 
مدکس1 

نمایشگاه مدکس از 20 الی 23 مهر ماه سال 1400 در محل نمایشگاه هاي بین المللی شهر آفتاب برگزار می گردد تا تولیدکنندگان این حوزه یکبار دیگر نشان دهند که با وجود شرایط سختی که در

 
یکسال گذشته تجربه کردند، اما کماکان در تلاشند تا حیات و پویایی صنف و صنعت پوشاك را حفظ کنند. 
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به گزارش لباس پارسی



مشاغل خُرد سبب رفع بیکاري و کاهش مهاجرت به شهرها می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1400/05/03

یک عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی، گفت: تصمیم سازمان تأمین اجتماعی مبنی بر لغو معافیت بیمه اي کارگاه هاي زیر 5 نفر سبب افزایش بیکاري و آسیب به مشاغل خُرد
می شود.

اصغر سلیمی در گفت وگو با ایسنا درباره تصمیم سازمان تأمین اجتماعی مبنی بر لغو
معافیت بیمه اي کارگاه هاي زیر 5 نفر به دلیل بدهی 300 هزار میلیارد تومانی دولت به
تأمین اجتماعی، اظهار کرد: با توجه اینکه شعار امسال پشتیبانی از تولید و رفع موانع بر سر
راه آن نام گذاري شده است باید تلاش کنیم که اشتغال هاي خُرد را از آسیب مصون نگه
داریم تا این نوع از اشتغال توسعه پیدا کند چرا که این امر در کاهش بیکاري تأثیر مهمی

 
دارد. 

وي افزود: نوع اشتغال در بسیاري از کشورهاي پیشرفته از نوع اشتغال هاي خانگی و خُرد
است که سبب پیشرفت صنعتی در سطح کلان می شود. این تصمیم سازمان تأمین اجتماعی
به دلیل کمبود منابع سبب خواهد شد که اشتغال هاي خُرد آسیب جدي ببینند، چرا که در
این صورت کارفرمایان توان رد کردن حق بیمه پرسنل خود را ندارند که در نتیجه بیکاري و

 
احتمال رخ دادن حوادث بیشتر می شود. 

نماینده مردم سمیرم در مجلس گفت: این مشکل را از طریق هیات رئیسه مجلس پیگیري
خواهیم کرد تا دولت منتخب که از 12 مرداد کار خود را آغاز می کند بتواند براي رفع بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی راهکار عملیاتی ارائه دهد. اگر اشتغال هاي زیر پنج نفر را استثنا قائل
شویم و بیمه نکنیم سبب می شود اشتعال هاي خانگی رشد پیدا نکنند. رشد این نوع از مشاغل و حمایت از کارگاه هاي کوچک سبب می شود که تولیدات خوبی را براي کارخانه ها و صنایع داشته

 
باشیم. 

سلیمی خاطرنشان کرد: تأسیس کارخانه در هر شهر و روستایی مؤثر نیست و همین کارگاه هاي کوچک و مشاغل خُرد علاوه بر اشتغال زایی مؤثر سبب می شوند که تولیدات مشابه این کارخانه ها در

 
سایر شهرها و روستاها محقق شود که در این صورت مهاجرت از روستاها به شهرها و حاشیه مناطق صنعتی کاهش چشمگیري خواهد یافت. 

این عضو کمیسیون اقتصادي مجلس، افزود: درست است که دولت دچار کمبود در بخش هاي مختلف است، اما این کمبودها نباید سبب شود که این میزان بدهی به وجود بیاید و به اشتغال ضربه وارد
شود. دولت جدید براي تأمین منابع و توسعه اشتغال هاي خُرد باید برنامه مؤثر داشته باشد که با توجه به شناختی که از رئیس جمهور منتخب داریم این امیدواري وجود دارد که بدهی دولت به سازمان

 
تأمین اجتماعی پرداخت شود. 

انتهاي پیام



خرید خانه در استان ها چقدر هزینه دارد

منبع: همشهريشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1400/05/03

همشهري در پرونده اي ویژه وضعیت خرید مسکن و همچنین افزایش تقاضا در بازار اجاره را با توجه به تاثیر تورم در 30 استان کشور بررسی کرده است.

به گزارش همشهري آنلاین، بازار مسکن از جمله حوزه هاي مهم اقتصادي کشور به شمار
می رود که درسال هاي اخیر تورم سنگینی را تجربه کرده است؛ تورمی که قشرهاي زیادي
از جامعه را نسبت به خانه دار شدن ناامیدتر کرده و به تبع آن به افزایش تقاضا در بازار اجاره

 
انجامیده است. 

کاهش عرضه مسکن در بازار فروش و افزایش بیش از 6 برابري قیمت مسکن در سال هاي
اخیر سبب حذف اکثریت مصرف کنندگان از بازار خرید مسکن شد؛ موضوعی که به رشد
قیمت ها در حوزه اجاره بهاي مسکن هم دامن زد و اجاره نشین ها را با دردسرهاي بسیاري

 
مواجه کرد. 

بررسی هاي خبرنگاران همشهري درسراسرکشور نشان می دهد، دامنه افزایش قیمت ها در
بازار مسکن در همه استان ها گسترده شده است و رشد نرخ هاي ارائه شده در بازار در
برخی شهرها «نجومی» و در برخی دیگر «زیاد» بوده است. اینها درحالی است که به نظر می
رسد سیاست هاي راهبردي دولت در حوزه مسکن، ازجمله در زمینه افزایش میزان تسهیلات

 
و همچنین اجراي طرح مسکن ملی، آنچنان که باید نتوانسته در برقراري تعادل در بازار عرضه و تقاضا موثر واقع شود و می توان گفت در همچنان بر پاشنه گرانی و رکود در بازار مسکن می چرخد. 

با توجه به این موضوع، خبرنگاران همشهري در پرونده پیش رو کوشیده اند با کنکاش در بازارمسکن استان ها، به واکاوي سطح قیمت ها و میزان افزایش آن در سال هاي اخیر بپردازند و میزان

 
تأثیرگذاري ارائه وام مسکن در افزایش قدرت خرید خانه را بررسی کنند. 

 
مازندران 

قیمت مسکن در مازندران طی یک سال اخیر حتی با وجود رکود نسبی بازار، با رشد قابل توجهی مواجه بوده و نسبت به 2 سال گذشته بین 50 تا 100 درصد افزایش نشان می دهد. درحال حاضر در
ساري قیمت هر مترمربع آپارتمان نوساز بین 13 تا 35 میلیون تومان در نوسان است. مناطقی مانند «کوي شفا»، «حاشیه بوستان ملل»، «بخش هشت»، «فرهنگ»، «پیوندي»، «فدك» و «توکل» به
مراتب قیمت هاي بالاتري نسبت به سایر نقاط دارند. در سایر نقاط ساري هم بسته به موقعیت و امکانات ساختمان، قیمت ها بین 13 تا 22 میلیون تومان براي هر مترمربع متفاوت است. البته قیمت
مسکن در برخی مناطق غربی مازندران بیشتر از مرکز استان و مناطق شرقی است؛ تا جایی که در برخی مناطق به متري بیش از 40 میلیون تومان هم می رسد. البته این موضوع بیشتر درمورد
واحدهایی که در مناطق خوش نشین و با امکانات ویژه ساخته شده اند، صدق می کند. اما نرخ مسکن دراین شهرها با شرایط مشابه امکاناتی، معمولا کمی بیشتر از شهرهاي شرقی مازندران است.

 
درچنین شرایطی وام 200 میلیون تومانی مسکن عملا مشکلی از مستاجران حل نمی کند، چرا که در خوشبینانه ترین حالت، هزینه خرید 20 مترمربع از یک واحد نوساز را تأمین می کند. 

 
خوزستان 

قیمت خانه در خوزستان هم مانند سایر استان هاي کشور، افزایش قابل توجهی داشته است، به طوري که براي خرید یک خانه 100 متري در محله هاي پایین شهر اهواز و حاشیه اي مثل «کوي
علوي» یا «حصیرآباد» با قیمت متري 3 تا 10 میلیون باید حداقل 300 میلیون تومان بودجه در اختیار داشته باشید، اما براي خرید همین خانه در محله «کیان پارس» از متري 20 تا 50 میلیون
تومان یعنی درمجموع از 2 تا 5 میلیارد تومان باید بپردازید. در شهرهاي دیگر اوضاع کمی بهتر است و براي مثلا براي خرید یک خانه با همین متراژ، حداقل 200 میلیون تومان نیاز دارید. البته این
عدد در محله هاي بالاي شهر تا بیش از یک میلیارد تومان هم می رسد. درخرمشهر هم رقم ها از 200، 300 میلیون تومان تا 3 میلیاردتومان در نوسان است و سایر شهرهاي استان هم شرایطی مشابه
دارند. سال گذشته معاون وزیر راه وشهرسازي، گران ترین شهر ازنظر مسکن بعد از تهران را شهر اهواز معرفی کرده بود، درحالی که به گفته مشاوران املاك، بیشتر مناطق این شهر جزو مناطق کم
برخوردارند و این موضوع میانگین قیمت مسکن را چندان بالا نمی برد، اما به هرحال نباید از تاثیر افزایش قیمت مصالح چشم پوشی کرد. دراین میان با توجه به اینکه تسهیلات ساخت مسکن شهري و

 
روستایی در خوزستان براي ساخت در طرح اقدام ملی مسکن به تازگی طرح شده هنوز تاثیر آن بر قیمت مسکن مشخص نیست. 

 
کهگیلویه وبویراحمد 

در استان کهگیلویه وبویراحمد هم مانند سایر استان ها، قیمت خریدخانه افزایش قابل توجهی داشته است، به طوري که فقط در بخش اجاره شاهد افزایش 50 تا 70درصدي هستیم. رشد بی رویه
قیمت زمین و افزایش قیمت تمام شده مسکن، از عواملی است که بر نرخ اجاره و خرید و فروش تاثیر گذاشته است، به طوري که قیمت یک قطعه زمین درمدت کوتاهی بیش از 400 درصد افزایش
یافته است. درحال حاضر خرید خانه در محله هاي مختلف یاسوج از متري 2 میلیون تومان آغاز می شود و تا متري بیش از 16 میلیون تومان هم می رسد. خرید خانه در محله هاي پایین شهر مانند
«نجف آباد» و «شهرك ولایت» به بیش از 200 میلیون تومان بودجه نیاز دارد، اما براي خرید خانه در محله هاي بالاي شهر مانند «محمودآباد» گاهی باید بیش از 3 میلیارد تومان هم بپردازید. با وجود
گرانی خانه دراین استان، یاسوج همچنان کم ترین قیمت مسکن در هر مترمربع را درمیان مراکز استان ها دارد، اما کمبود زمین براي ساخت وساز چالشی است که زمینه ساز افزایش قیمت مسکن،

 
نبود خانه براي خرید و فروش و اضافه شدن به بار اجاره و حاشیه نشینی در شهرهاي مختلف کهگیلویه و بویراحمد شده است. 

 
گیلان 

خرید خانه در استان گیلان و به ویژه در شهر رشت، بین حدود 800 میلیون تا چندمیلیاردتومان؛ بسته به منطقه، تفاوت دارد. خانه هایی که ارزان ترند، بیشتر در مناطق حاشیه اي قرار دارند و البته
غالبا سند ندارند و به صورت قولنامه اي به فروش می رسند. این خانه ها با مشکلاتی ازقبیل کمبود زیرساخت هاي شهري و خدماتی و نیز پایین بودن کیفیت ساخت مواجهند. براساس داده هاي مرکز
آمار ایران، نرخ هر مترمربع مسکن در گیلان به طور متوسط حدود 8 میلیون تومان است، اما بررسی هاي میدانی نشان می دهد نرخ خرید خانه به طور متوسط در شهرستان هاي گیلان به متري 15
میلیون تومان می رسد. این رقم در شهرهاي گردشگري مانند لاهیجان به متري بین 10 تا 80 میلیون تومان در نقاط بالاي شهر هم می رسد. در بررسی هاي انجام شده ازسوي سازمان برنامه وبودجه
استان، قیمت مسکن در گیلان از اردیبشهت ماه97 تا98 رشدي برابر با 110درصد داشته است. پس از این جهش قیمتی، سال گذشته رشد قیمت ها دراین بخش حدود 43 درصد بوده است. علاوه

براینها، براساس آمارهاي بانک مسکن، ساکنان شهر رشت مشمول وام خرید مسکن می شوند که این رقم تنها یک دهم پایین ترین رقم قیمت خانه در رشت را پوشش می دهد. 



 
سیستان وبلوچستان 

موضوع تامین مسکن این روزها به دلیل تورم شدید، به یکی از مسائل تقریبا لاینحل دولت و مردم تبدیل شده است، زیرا درصد بالاي رشد تورمی این نیاز اساسی و درآمد پایین بیشتر قشرهاي جامعه
باعث شده تا باور عمومی نسبت به تهیه مسکن به ویژه در قشرهاي کم درآمد تبدیل به یک رویا شود. ساخت مسکن در سیستان وبلوچستان به دلیل افزایش قیمت مصالح، مانند سایر نقاط کشور
بالاست، اما عوامل دیگري نیز سبب شده تا هزینه ساخت دراین استان افزایش یابد. یکی از این دلایل، نبود کارخانه هاي تولید مصالح ساختمانی است. به همین دلیل، سازندگان مسکن مجبورند مصالح
موردنیاز خود را از استان هاي دیگر تامین کنند که هزینه حمل ونقل موجب افزایش هزینه ساخت می شود. ازسوي دیگر نبود زمین کافی نیز سبب افزایش قیمت ساخت مسکن و در نتیجه قیمت
خانه شده است. بررسی هاي خبرنگارهمشهري نشان می دهد، درحال حاضر قیمت هر مترمربع منزل مسکونی در گران ترین نقطه زاهدان، یعنی «خیابان دانشگاه» 15 میلیون تومان و در ارزان ترین

 
نقطه، یعنی پهنه شمالی و «کریم آباد» درحدود یک میلیون تومان است. 

 
آذربایجان غربی 

درسال هاي گذشته هرچند قیمت مسکن در ارومیه، به عنوان مرکزاستان، تغییرات زیادي داشته اما در دیگر شهرها و به ویژه شهرهاي کوچک استان، این تغییر زیاد نبوده است. در محله هایی مانند
«جاده بند»، «مافی» و «حضرت پور» قیمت یک واحد آپارتمان 150 مترمربعی تا 3 میلیارد تومان هم می رسد و در محله هاي حاشیه اي مانند «خیابان المهدي» و «کاظمیان» با 200 میلیون تومان
هم می توان یک خانه نقلی خرید. این درحالی است که درسال 90، با 200 میلیون تومان دربهترین محله ارومیه امکان خرید خانه و آپارتمان وجود داشت. نکته مهم در تعیین قیمت خانه و واحدهاي
مسکونی دراین استان، دوبرابر شدن وام هاي مسکن روستایی و همچنین اعتبار ویژه دولت براي اجراي طرح هاي مسکن مهر آذربایجان غربی بوده که زمینه ساز ایجاد تعادل در تقاضاي مسکن شده

 
است. 

 
خراسان جنوبی 

بازار مسکن در شهر بیرجند، مرکز استان خراسان جنوبی، از ابتداي سال گذشته دچار رکود شده و در سال جاري نیز معامله ها تا 30 درصد کاهش یافته است. دریک سال گذشته قیمت مسکن در
بیرجند نسبت به سال قبل از آن، براي هر مترمربع بین یک تا یک میلیون و 500 هزارتومان افزایش داشته، این درحالی است که قیمت مصالح ساختمانی رو به افزایش است و همچنان نیز این بازار در
رکود به سر می برد. میانگین قیمت هر مترمربع یک واحد آپارتمانی در مناطق بالاي شهر بیرجند به حدود 7 میلیون تومان و درمناطق پایین تر نیز به 5 تا 6 میلیون تومان هم می رسد، اما به طور
دقیق نمی توان قیمت ها را اعلام کرد، چراکه نسبت به نوع ساخت، مصالح به کار رفته، موقعیت مکانی و... قیمت ها نیز تغییر می کند. اما دراین میان باید به این نکته هم اشاره کرد که دراستان
خراسان جنوبی میزان تسهیلات مسکن، همخوانی چندانی با قیمت روز بازار نداشته و بنابراین تاثیر چندانی هم در خرید مسکن ندارد؛ میزان این تسهلات تنها به عنوان یک کمک هزینه کوچک خرید

 
کارایی دارد. 

 
اصفهان 

خرید یک خانه در اصفهان از متري 8 تا 10میلیون تومان در حومه شهر آغاز می شود و به متري 85 تا 90میلیون تومان در اطراف زاینده رود هم می رسد. قیمت ها از سال گذشته تاکنون، به صورت
بی قاعده اي دراستان و به ویژه شهراصفهان افزایش یافته و و حدود 50 تا 100 درصد رشد داشته است. این افزایش قیمت بیشتر در نقاطی که خانه ارزان تر و قدرت خرید مردم پایین تر بوده، اتفاق
افتاده است و خانه هاي کوچک تر، گران تر شده است. دراین میان به نظر می رسد حتی تسهیلات خرید مسکن نیز تاثیري در خروج بازار خرید و فروش از رکود نداشته است. برهمین اساس می توان
گفت که وقتی در استان اصفهان خانه اي زیر یک میلیاردتومان به سختی می توان یافت، 100 یا 150میلیون تسهیلات جوابگوي خرید خانه نیست. اگر درگذشته با 60 یا 70میلیون تومان وام یک یا

 
دوسوم پول خرید یک خانه در اصفهان تامین می شد، اما اکنون با 100 یا 150میلیون تسهیلات، حتی یک دهم هزینه خرید یک خانه هم تامین نمی شود. 

 
همدان 

درشهرهمدان، به عنوان مرکز استان، یک زوج جوان کارمند، اصلا نمی توانند به خرید خانه در مناطق به اصطلاح بالاي شهر فکرکنند. درمناطقی مانند «پردیس» که مرفه نشین محسوب می شوند،
یک آپارتمان 80 متري، حدود 20 سال ساخت با امکانات معمولی و پارکینگ، حدود یک میلیارد و 200 میلیون تومان تمام می شود و آپارتمان هاي تازه ساخت تا متري 25 میلیون تومان هم به
فروش می رسند. درمناطق متوسط شهر، مانند خیابان پاسداران، آپارتمان هایی با امکانات معمولی، متري 12 تا 13 میلیون تومان قیمت دارند و دربرخی کوچه هاي آن، آپارتمان متري 10 میلیون

 
تومان هم می توان یافت. درمنطقه «اسلامشهر» که جزو مناطق پایین شهر محسوب می شود نیز با حدود متري 7 میلیون تومان می توان یک آپارتمان معمولی خرید. 

 
اردبیل 

دراستان اردبیل طی دوسه سال اخیر، قیمت مسکن افزایش چشمگیري داشته است؛ درحالی که تا سال 97 قیمت هرمترمربع آپارتمان دربهترین نقطه شهر، مانند میدان جانبازان، حدود 2 میلیون
تومان بود، امسال این قیمت حتی براي شهرك هاي حاشیه شهر، مانند شهرك نیایش، که از امکانات شهري کافی هم برخوردار نیست، حدود دوبرابر شده است و یک واحد آپارتمان با متراژي درحدود
80 متري تقریبا 500 میلیون تومان قیمت گذاري می شود. درحال حاضر قیمت خرید مسکن در مناطقی مانند «شهرك رضوان»، «آزادي»، «عطایی» و «تپه نادري» هر مترمربع بالاي 14 میلیون
تومان است. همچنین در مناطقی مانند طرح هاي مسکن مهر «پیله سحران»، «سینا» و «میراشرف» قیمت خانه دوخوابه، کمتر از 400 میلیون تومان نیست. دراین میان کارشناسان و فعالان

 
بازارمسکن اردبیل معتقدند هرچند گرانی مصالح ساختمانی تاثیر زیادي بر افزایش قیمت مسکن داشته است، اما نبود نظارت کافی زمینه ساز آشفتگی بیش ازپیش قیمت ها دراین حوزه شده است. 

 
خراسان رضوي 

بازارمسکن کلان شهر مشهد در یک سال گذشته افت و خیزهاي فراوانی داشته و دچار رکود شده، به طوري که معاملات مسکن دراین شهر به پایین ترین سطح خود رسیده است. قیمت مسکن
درمشهد در ابتداي سال گذشته روندي افزایشی داشت، اما به تدریج و درماه هاي پایانی سال، روند نزولی گرفت و همچنان معاملات در بازار راکد و روزبه روز از حجم آن کاسته شده است. از ابتداي
سال99 تا زمستان، قیمت خانه در مشهد روند افزایشی داشت، اما از دي این روند افزایشی متوقف شد که علت آن رکود اقتصادي در کل کشور است. افزایش قیمت مسکن در مشهد در سال گذشته به
طور متوسط ماهانه 3 تا 4 درصد و قیمت متوسط هر مترمربع خانه مسکونی، براساس اطلاعات خام سامانه املاك و مستغلات دربهمن ماه سال گذشته، حدود 14میلیون تومان بوده است. اینها درحالی
است که قیمت مصالح ساختمانی روبه افزایش و بازار مسکن نیز دچار رکود شده است، اما افزایش نرخ ها در بازارمسکن کم وبیش ادامه دارد؛ تنها با این تفاوت که این روند نسبت به سال گذشته کندتر

 
پیش می رود. همچنین میزان تسهیلات در نظرگرفته شده براي خرید مسکن، تاثیر چندانی در صاحب خانه شدن افراد ندارد، چراکه تنها درصد کمی از قیمت یک واحد مسکونی را تامین می کند. 

 
البرز 

با وجود راکد بودن بازار مسکن استان البرز در یک سال اخیر، اما داده هاي موجود نشان می دهد قیمت مسکن دراین استان نسبت به سال گذشته روند افزایشی شتابانی داشته است. دراین میان

 
منطقه فاز 2 مهرشهرکرج، با میانگین قیمت هر مترمربع 35 تا 45 میلیون تومان، جزو گران ترین منطقه هاي شهر است. پس از آن، منطقه عظیمیه قرار دارد که قیمت مسکن دراین منطقه به متري 

29 تا 35 میلیون تومان هم می رسد. در جهانشهر و گوهردشت نیز بسته به سال ساخت و امکانات موجود، قیمت ها از 22 میلیون تومان آغاز می شود و به 29 میلیون تومان هم می رسد. همچنین
بررسی هاي خبرنگارهمشهري نشان می دهد گلشهر و فردیس از محله هایی هستند که قیمت مناسب تري دارند و متوسط قیمت دراین مناطق 15 میلیون تومان است. اینها درحالی است که حسن
آباد، محمدشهر و ماهدشت با متوسط قیمت 5 میلیون تومان، کمال شهر با متوسط قیمت 6 میلیون تومان و کیانمهر با متوسط قیمت 8 میلیون تومان، از مناطق ارزان شهرکرج براي خرید مسکن به



شمار می روند. درچنین شرایطی فعالان بازارمسکن کرج معتقدند میزان کنونی وام مسکن پاسخگوي قیمت هاي موجود نیست و فقط براي خرید خانه در محله هاي پایین شهر می تواند به خریداران

 
کمک کند. 

 
سمنان 

وضعیت قیمت مسکن در سمنان، بسته به موقعیت شهرها متفاوت است. شهرهاي سمنان و شاهرود بیشترین قیمت مسکن را دارند. قیمت مسکن در سمنان در مناطقی مانند «بلوار مصطفی خمینی»،
«باغ فردوس»، «کوي رضوان»، «شهرك فرهنگیان» و «شهرك گلستان» بیشتر از سایر نقاط این شهر بوده و بسته به امکانات واحد مسکونی، قیمت آن بین 12 تا 15 میلیون تومان در نوسان است. اما
در برخی مناطق این شهر آپارتمان با قیمت 6 تا 9 میلیون تومان هم وجود دارد. این وضعیت در شهر شاهرود نیز دیده می شود. قیمت مسکن دراین شهر از متري 7 میلیون تا متري 14 میلیون تومان
در نوسان است. در برخی مناطق نیز می توان واحدهایی با قیمت هاي بالاتر یافت. البته در استان سمنان به جز این دو شهر، شهمیرزاد، به دلیل موقعیت گردشگري خاصی که دارد نیز از شهرهاي گران
این استان محسوب می شود. قیمت مسکن دراین شهر خوش آب وهوا حدود متري 10 تا 15 میلیون تومان برآورد می شود، اما در شهرهایی مانند مهدیشهر، میامی و گرمسار می توان واحدهایی با

 
قیمت متري 4 تا 7 میلیون تومان هم یافت. قیمت مسکن در گرمسار به متري 10 میلیون تومان نیز می رسد. 

 
گلستان 

براساس اعلام اتحادیه مشاوران املاك گلستان، قیمت مسکن در 4ماه نخست سال جاري، چه در زمینه خرید و فروش و چه در بحث رهن و اجاره، رشد 40درصدي را تجربه کرده است. دراین میان
گران ترین منازل گرگان به بلوار ناهارخوران و محله «سروش جنگل» اختصاص دارد. بالاترین قیمت خرید و فروش در مرکز استان با عددي بین 10 تا 14میلیارد تومان به خانه هاي سروش جنگل
اختصاص دارد. خانه هاي منطقه «عدالت» نیز با 7 تا 10میلیاردتومان، قیمت هاي متوسطی دارند و قیمت ها در محله «افسران» بین 2 تا 4میلیاردتومان می رسد که جزو کم ترین هاست. بررسی ها
نشان می دهد این قیمت ها در گنبدکاووس، دومین شهر بزرگ استان نیز تقریبا درهمین حدود است. مرکز شهر و در مجاورت خیابان هاي اصلی خانه هاي مسکونی با متراژ 100 تا حداکثر

 
200مترمربع، به صورت میانگین 3 تا 4میلیارد تومان به فروش می رسد. 

 
قزوین 

شهر قزوین حداقل از حدود 2 دهه قبل، همواره به عنوان یکی از 3 یا 4 شهر نخست کشور ازنظر گرانی مسکن و اجاره بها مطرح بوده است و کارشناسان اقتصادي، دلیل آن را موقعیت صنعتی،
کشاورزي و درنتیجه مهاجرت هایی از استان هاي اطراف براي اشتغال می دانند که سبب بالا رفتن تقاضاي مسکن در قزوین شده است. با توجه به نوسان هاي شدید بازار سرمایه، قیمت مسکن در یک
سال اخیر 2 برابر و دربرخی مناطق تا 3 برابر رشد داشته است. با این وجود، برخی مالکان و دلالان با تعیین قیمت هاي نجومی در سایت هاي نیازمندي، قصد موج سواري در بازارمسکن را دارند، چراکه
به دلیل رکود در تولید مسکن در سال هاي اخیر، همچنان تقاضاي مسکن اولی ها براي خانه دار شدن وجود دارد. اینها درحالی است که درحال حاضر قیمت یک مترمربع آپارتمان در شهرك هاي
اقماري شهرقزوین به حدود 12میلیون تومان می رسد و در مناطقی ازاین شهر مانند «ملاصدرا»، «خیام»، «پونک» و «سرتک» قیمت هرمترمربع آپارتمان تا 32میلیون تومان هم قیمت گذاري می

 
شود. 

 
مرکزي 

استان مرکزي ازنظر بهاي مسکن، در رتبه پنجم گران ترین استان ها قرار دارد. بیشتر این افزایش قیمت در کلانشهر اراك است. این شهر ازنظر ساختار ظاهري و باطن شهري با شهرهاي شیراز، اصفهان
و تبریز قابل مقایسه نیست، اما این شهرها با امکانات و جمعیت بیشتر از اراك، به موازات این شهر قرار گرفته اند. براساس آمار وزارت راه وشهرسازي درباره بهاي مسکن در شهرهاي ایران، میزان
میانگین قیمت هر مترمربع مسکن در اراك با حدود 10 میلیون و 280 هزارتومان، به بهاي مسکن در کلانشهرهایی مانند شیراز و اصفهان بسیار نزدیک است. البته کاهش معاملات به ویژه در ماه هاي
گذشته، رکود شدیدي را در بازار خرید و فروش مسکن رقم زده است. درحال حاضر قیمت هر مترمربع آپارتمان در «عباس آباد» که از مناطق بالاي شهر اراك محسوب می شود، بین 20 تا 30 میلیون
تومان است. در مناطق پایین این شهر نیز ازجمله کشتارگاه، قیمت آپارتمان ها به ازاي هر مترمربع 8 تا 15 میلیون تومان است. آن گونه که کارشناسان می گویند، اعطاي تسهیلات خرید مسکن در

 
استان مرکزي اثربخشی لازم را در خانه دارشدن مردم و منطقی شدن قیمت ها ندارد. 

 
یزد 

براساس برآوردهاي انجام شده، شهر یزد سالانه به ساخت 10 هزار واحد مسکونی نیاز دارد و به دلیل عدم تحقق این مهم، نیاز انباشته اي دراین شهر ایجاد شده است که قدرت خرید مردم را کاهش
داده و خانه دار شدن را از اولویت زندگی یزدي ها خارج کرده است. به عنوان مثال، دربرخی از نقاط شهر، که شاید زمانی تقاضاي چندانی نداشت، اکنون با کمتر از یک میلیارد تومان نمی شود صاحب
خانه شد. مناطقی ازجمله «حسن آباد»، «آزادشهر» و... ازجمله نقاط ارزان قیمت شهر هستند، درحالی که برخی خانه هاي ویلایی در منطقه «صفائیه»، به عنوان گران ترین نقطه شهر، تا 30 میلیارد
تومان معامله می شوند و قیمت آپارتمان در همین منطقه 13 تا 15 میلیاردتومان است. بررسی ها نشان می دهد قیمت مسکن در استان یزد در یک سال گذشته چیزي حدود 2 برابر افزایش داشته

 
است و این روند تورمی روبه رشد ادامه دارد. 

 
فارس 

قیمت خرید هر مترمربع آپارتمان در استان فارس و به ویژه در مرکز این استان، یعنی شهر شیراز و حومه، اختلاف قیمت 10 تا 20 میلیون تومانی دارد، به طوري که قیمت هر مترمربع خانه در
قصرالدشت چیزي درحدود 32 میلیون تومان و در شهر صدرا حدود 7 میلیون تومان است. اما مدتی است افزایش قیمت مسکن موجب شده مردم توان خرید مسکن یا رهن و اجاره را در شهر شیراز از
دست بدهند. افزایش قیمت خانه در تمامی شهرهاي استان، به ویژه در شیراز، باعث شده تا افراد زیادي، دیگر امیدي به خانه دار شدن نداشته باشند و به زندگی در مناطق پایین تر و حتی شهرهاي

 
اطراف رو بیاورند. 

 
زنجان 

استان زنجان ازنظر تورم در حوزه زمین و مسکن شرایط ویژه اي دارد و بدون هیچ دلیل توجیه کننده اي، جزو استان هاي با مسکن گران محسوب می شود. آمارها نشان می دهد این استان در رتبه
12 کشور در زمینه گرانی مسکن قرار دارد. درحال حاضر دربرخی نقاط شهر زنجان، قیمت خرید خانه حتی تا هرمترمربع 18 میلیون تومان هم افزایش داشته است و فعالان حوزه مسکن معتقدند این
میزان گرانی، دلیلی به جز افزایش واسطه گري ها ندارد و اکنون قیمت مسکن در زنجان 25درصد بیشتر از قیمت واقعی آن است. بررسی هاي میدانی خبرنگارهمشهري نشان می دهد قیمت یک

 
آپارتمان 3 خوابه در «شهرك کارمندان» این شهر، بالاتر از 4 میلیاردتومان تمام می شود که در مقایسه با مراکز استان هاي هم سطح این قیمت بسیار بالاست. 

 
بوشهر 

بازار مسکن در استان بوشهر به شدت تحت تاثیر عواملی ازجمله قرار گرفتن در محدوده مناطق تجاري، بندري یا همجواري با صنایع نفت و گاز قرار دارد و رد آنها در رشد قیمت ها دربازار خرید و
فروش و اجاره و رهن به خوبی قابل مشاهده است. به تازگی تصویب منطقه آزاد بوشهر هم بر افزایش شتابان قیمت ها دراین حوزه تأثیر به سزایی داشته است. دراین میان براساس مشاهده هاي میدانی
خبرنگارهمشهري، اکنون قیمت هرمترمربع آپارتمان در محله هاي برخوردار شهربوشهر مانند خیابان هاي مدرس، بعثت و سنگی، با متوسط عمر یک تا 3 سال ساخت، به ترتیب 16، 14 و 12 میلیون
تومان است؛ این درحالی است که براي منازل ویلایی به ازاي هر مترمربع بین 8 تا 10 میلیون تومان به قیمت ها افزود می شود. اینها درحالی است که تسهیلات پرداختی در حوزه مسکن، به ویژه در



 
مرکزاستان، براي خرید یک واحد آپارتمان، کفاف نمی دهد. 

 
ایلام 

اگر براي خرید مسکن، سري به دفاتر مشاوران املاك شهر ایلام بزنید، با قیمت هاي نجومی روبه رو می شوید. فروشنده ها در ایلام هر قیمتی را که بخواهند، روي ملک می گذارند و هیچ ضابطه
مشخصی هم دراین زمینه وجود ندارد و حداقل قیمت هر مترمربع واحد مسکونی شاید کمتر از 10میلیون تومان نباشد. از دلایل اصلی این افزایش قیمت، می توان به افزایش تقاضا، گرانی مصالح و
همچنین جولان دلالان زمین و مسکن اشاره کرد. اکنون براي خرید یک خانه 60 متري درشهر ایلام، در مناطق پایین تر، باید حداقل 300 میلیون تومان و در مناطق بالاي شهر تا 800 میلیون تومان
پول داشته باشید. افت وخیزهاي شدید قیمت مسکن به خصوص حباب ناشی از جهش قیمت ها در بازار، معاملات ملک را با نوسان هاي بزرگ روبه رو کرده و محیط ناامنی در بازار ساخت وساز به

 
وجود آورده است. 

 
خراسان شمالی 

خراسان شمالی با کمبود مسکن مواجه است و اگر سالانه 10هزار واحد مسکونی در استان ساخته نشود، در سال هاي آینده تورم قیمت مسکن دراین استان سرسام آور خواهد بود. تورم قیمت مسکن
در سال هاي گذشته در استان از حدود 120 درصد هم عبور کرده و این روزها قیمت هر مترمربع آپارتمان در مرکز شهر بجنورد، با برخی مناطق متوسط شهرتهران برابري می کند. نگاهی به قیمت
زمین و مسکن دراین شهر نشان دهنده میانگین بسیار بالاي متري 5 تا 20 میلیون تومان است و از این بابت، جوانان خراسان شمالی براي تشکیل خانواده با بزرگ ترین مانع به نام منزل مسکونی
مواجهند. درسال هاي اخیر تولید مسکن دراین استان بسیار پایین بوده و همین عامل در کنار افزایش تقاضا براي مسکن، سبب گرانی خانه در استان شده است. در سال هاي اخیر هیچ طرح و برنامه

 
مشخصی براي ساخت مسکن در استان وجود نداشته، اما گویا قرار است کمبود مسکن در خراسان شمالی با ساخت واحدهاي مسکن ملی جبران شود. 

 
هرمزگان 

بندرعباس، برخلاف دیگر شهرهاي بزرگ کشور، منطقه شمال و جنوب از لحاظ بافت شهري فقیر و اعیان نشینی ندارد. غالبا محله هاي حاشیه اي و بافت فرسوده در کنار مناطقی با بافت مرفه نشین
واقع شده اند؛ مانند محله «آیت االله غفاري» و «کوي فرهنگیان» که در کنارهم قرار گرفته اند و بافت شهري کامل متفاوتی دارند؛ درست است که تنها یک خیابان کم عرض میان این دو محله فاصله
انداخته، اما ازنظر قیمت ملک باید گفت تفاوت آنها از زمین تا آسمان است. قیمت متوسط هر مترمربع واحد مسکونی در منطقه «رسالت» بندرعباس، حدود 15تا 17میلیون تومان و در محدوده
«داماهی» و خیابان دانشگاه نیز بین 16تا 18میلیون تومان است که نسبت به ابتداي سال 97، جهش 5 تا 6 برابري داشته است. به عنوان مثال در اواخر سال 96 درمحدوده هاي یاد شده، قیمت

 
متوسط هرمترمربع واحد مسکونی بین 2 تا 3 میلیون بود. البته یکی از علل افزایش قیمت مسکن در بندرعباس را می توان بالا رفتن قیمت مصالح ساختمانی دانست. 

 
آذربایجان شرقی 

در مناطق مختلف تبریز، به عنوان مرکز استان آذربایجان شرقی، بسته به بودجه اي که دارید، می توانید خانه اي بین 100 میلیون تومان تا 20 میلیاردتومان تهیه کنید. نکته جالب اینجاست که این
خانه ها فاصله زیادي ازهم ندارند و درمنطقه شمال و شرق تبریز می توان این خانه ها را پیدا کرد. در محله «ملا زینال» و «احمدآباد» که در دامنه کوه «عون بن علی» قرار دارد، خانه هایی با قیمت
حدود 100 میلیون تومان هم پیدا می شود که البته سند رسمی ندارند و درمقابل در منطقه حضرت ولی عصر(عج) تبریز و در محله هایی مانند «فروغی» و «خیابان تختی» خانه هاي لوکس 300
مترمربع به بالا وجود دارد که قیمت هر واحد آپارتمانی آن تا 20 میلیارد هم می رسد. در 10 سال گذشته روند روبه رشد قیمت خانه در استان ملموس بوده است، به نحوي که در مرکز شهر، قیمت هر
مترمربع آپارتمان از حدود یک میلیون تومان به 17 میلیون تومان رسیده است. پرداخت تسهیلات مسکن در استان براساس الگوي کلانشهرها و شهرهاي کوچک سراسرکشور است، اما به اعتقاد فعالان

 
بازارمسکن تبریز، عامل اصلی در تعیین قیمت مسکن دراین شهر، میزان عرضه و تقاضا و تبعیت از قیمت هاي پایتخت است. 

 
چهارمحال وبختیاري 

اگرچه قیمت مسکن طی سال هاي اخیر در استان چهارمحال وبختیاري، مانند دیگر مناطق کشور، از رشد قابل توجهی برخوردار بوده است، اما این افزایش قیمت در شهرهاي شهرکرد، بروجن و لردگان
عمیق تر از سایر استان هاي کشور است، چراکه بنابر آخرین گزارش هاي حوزه مسکن، چهارمحال وبختیاري در کنار استان هاي قم و تهران، جزو گران ترین استان ها دراین حوزه به شمار می رود.
کمبود زمین، از دلایل گرانی مسکن در شهرکرد درمقایسه با سایر مناطق کشور است. بررسی هاي میدانی خبرنگارهمشهري نشان می دهد، هم اکنون قیمت یک آپارتمان 100 متري در بالاي شهر
شهرکرد، حدود 5/3 میلیارد تومان قیمت گذاري می شود و همین آپارتمان در مناطق مرکزي شهر حدود 2 میلیارد تومان و در مناطق پایین دست، حدود یک میلیاردتومان است. آمارها نشان می دهد

 
قیمت زمین و مسکن در چهارمحال وبختیاري ازسال 92 تاکنون، 10 برابر رشد داشته است. 

 
کرمانشاه 

درشهر کرمانشاه، به عنوان مرکزاستان، قیمت خرید هر مترمربع آپارتمان مسکونی، براساس سال ساخت و محله آن و البته قیمتی که مالک تعیین می کند، متفاوت است. به عنوان مثال قیمت هر
مترمربع آپارتمان با عمر 15 سال به بالا در محله «22 بهمن» که از محله هاي بالاي شهر محسوب می شود، حدود 15میلیون تومان است. همچنین قیمت هر مترمربع آپارتمان مسکونی با عمر 15سال
در محله «فردوسی»، به عنوان محله اي متوسط رو به بالا، حدود 14میلیون تومان و در محله هایی مانند «شهرك بعثت»، به عنوان محله اي پایین شهر، هر مترمربع آپارتمان مسکونی بالاي 15سال
ساخت، بین 9 تا 12میلیون قیمت می خورد. اما براساس آنچه مشاوران املاك می گویند، درشهر کرمانشاه مالکان تعیین کننده نهایی نرخ ها هستند. برهمین اساس هم هست که قیمت خانه مسکونی

 
دراین شهر حدود 35 تا 40درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته است. 

 
قم 

با وجود اینکه بازار مسکن قم با رکود شدید مواجه است، اما روند ساخت وسازها در این استان رونق دارد. در سال گذشته بیش از 2 میلیون و 37 هزار مترمربع پروانه ساختمانی در شهر قم صادر شده
که نسبت به مدت مشابه سال قبل، 38 درصد رشد داشته است. مناطقی مانند «سالاریه»، «بلوار شهید صدوقی» و «شهرك قدس» از مناطق بالاي شهر قم محسوب می شوند؛ براین اساس متوسط
قیمت هرمترمربع مسکن در سالاریه بیش از 30 میلیون تومان و 2 منطقه دیگر حدود 17 میلیون تومان است. در محله «پردیسان» که به منطقه مسکن مهر معروف است؛ قیمت هر مترمربع آپارتمان
حدود 8 میلیون تومان است. قیمت خانه هاي ویلایی در مناطق پایین شهر همچون «شیخ آباد» و «قلعه کامکار» به ازاي هر مترمربع 8 تا 12 میلیون تومان است. کارشناسان می گویند در شرایطی که
قیمت مسکن درحال افزایش بود، رغبت شهروندان براي استفاده از تسهیلات خرید مسکن کمتر شد، اما اکنون که میانگین قیمت مسکن در قم مایل به کاهش است، می توان امیدوار بود فاصله بین

 
قدرت خرید خانوار و سطح میانگین قیمت مسکن کاهش یابد و بازار به سمت مصرفی شدن و تعادل قیمتی حرکت کند که این رویه به افزایش اثربخشی تسهیلات بانکی خرید مسکن می انجامد. 

 
کردستان 

درشهر سنندج، به عنوان مرکزاستان کردستان، قیمت خرید و فروش خانه در محله هاي مختلف متفاوت است. سال ساخت، محله، متراژ و آپارتمانی یا ویلایی بودن خانه وهمچنین درنهایت قیمتی که
مالک به خریدار می دهد، از شاخص هاي تعیین کننده قیمت مسکن دراین شهر به شمار می رود. اما هرچه هست، به گفته فعالان بازار مسکن سنندج، قیمت هر مترمربع خانه مسکونی در این شهر، از
سال گذشته تاکنون درمناطق مختلف، حدود 50درصد افزایش داشته است. اینها درحالی است که درحال حاضر هر مترمربع آپارتمان مسکونی در محله «مبارك آباد» سنندج که در بالاي شهر قراردارد،
بین 20تا 25میلیون تومان قیمت گذاري می شود. همچنین درمحله هاي متوسط و پایین شهر مانند «چهارباغ» میانگین هرمتربع آپارتمان مسکونی به حدود 12 تا 15میلیون تومان می رسد. بررسی



هاي میدانی خبرنگارهمشهري نشان می دهد پرداخت وام مسکن و ساخت وسازهاي دولتی تأثیري در فروکش کردن التهاب قیمت ها دراین حوزه دراستان کردستان و به ویژه شهرسنندج نداشته است.

 
لرستان 

خرم آباد، به عنوان مرکز استان لرستان، در یک سال گذشته شاهد افزایش قیمت ها در حوزه زمین و مسکن بوده است. براین اساس در نیمه دوم سال گذشته، قیمت هر مترمربع آپارتمان مسکونی، به
عنوان مثال در منطقه بالاشهرنشین «شیرخوارگاه» حدود 8 تا 9 میلیون تومان بود که اکنون به بیش از 17 میلیون تومان رسیده است. همچنین قیمت هر مترمربع خانه ویلایی از حداقل 16 میلیون
تومان، به بیش از 22 میلیون تومان رسیده که با برخی از مناطق شهرتهران برابري می کند. با توجه به این موضوع به نظر می رسد خرید یک واحد مسکونی 100 متري با 2 میلیارد تومان در شهر خرم
آباد درحال عادي شدن است. افزایش قیمت مسکن تابعی از وضعیت اقتصادي و افزایش روزبه روز قیمت مصالح ساختمانی است، اما دراستان لرستان نرخ بالاي بیکاري هم مزید برعلت شده تا قیمت
زیاد مسکن، بیش ازپیش بر زندگی مردم تأثیر منفی برجا بگذارد. علاوه براینها، مدتی است که سرمایه گذاران دراستان لرستان به بخش مسکن رو آورده اند و تقاضا به شدت بالا رفته است. به گفته
رئیس اتاق اصناف استان، بررسی ها نشان می دهد درچندماه اخیر حدود 40 درصد از خرید و فروش هاي مسکن در خرم آباد باهدف سرمایه گذاري انجام شده؛ یعنی به عنوان مثال، یک نفر 10 واحد

 
مسکونی خریده یا فروخته که این موضوع ازطریق سامانه «کد رهگیري» قابل اثبات است. 

 
کرمان 

در دهه هاي اخیر تقریبا تنها راهکاري که در مقاطع مختلف براي ساماندهی بازار مسکن به کار گرفته می شود، پرداخت تسهیلات خرید مسکن است که تاثیر قابل توجهی بر افزایش محسوس قدرت
خرید قشرهاي متوسط و ضعیف جامعه ندارد. برهمین اساس با 180 میلیون تومان وام مسکن، در شهر کرمان فقط 12 متر از یک آپارتمان در یک محله متوسط را می توان خرید. بررسی هاي
خبرنگارهمشهري نشان می دهد درسال جاري نرخ اجاره بهاي خانه در شهر کرمان نسبت به سال گذشته افزایش 100 درصدي داشته است و براساس مستندات موجود، میانگین افزایش قیمت مسکن
و زمین حداقل 300 درصد و دربرخی مناطق، بیش از این، افزایش داشته است. همچنین بررسی ها نشان می دهد میانگین قیمت یک مترمربع آپارتمان مسکونی در شهرکرمان، از 7 میلیون تومان آغاز
می شود و تا 30 میلیون هم می رسد. باید به این نکته هم اشاره کرد که درعرف شهر کرمان، واحد اندازه گیري زمین مسکونی «قصب» بوده که معادل 25 مترمربع است و میانگین قیمت یک قصب

زمین مسکونی در محله هاي متوسط شهرکرمان به حدود 250 میلیون تومان می رسد.



شرکت توسعه کارآفرینی بهمن بزرگترین سرمایه گذاري خود را روي دیدار انجام داد

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1400/05/03

نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري (CRM) ابري دیدار از سال 1397 شروع به فعالیت کرده و در حال حاضر بیش از هزاران کاربر فعال دارد. این نرم افزار مختص کسب و کارهاي کوچک و
متوسط است و در بخش هاي فروش، بازاریابی و پشتیبانی شرکت ها به منظور افزایش فروش مورد استفاده قرار می گیرد. حمید محمودزاده، مدیر ...

شرکت نرم افزار سی آر ام دیدار بار دیگر با جذب سرمایه، گامی بزرگ در جهت رشد و توسعه خود برداشت. از آنجا که در شرایط رکود فعلی بسیاري از شرکت هاي بزرگ و کوچک دچار بحران

 
هستند، چنین رویدادي دستاوردي مهم محسوب می شود. 

نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري (CRM) ابري دیدار از سال 1397 شروع به فعالیت کرده و در حال حاضر بیش از هزاران کاربر فعال دارد. این نرم افزار مختص کسب و کارهاي کوچک و متوسط

 
است و در بخش هاي فروش، بازاریابی و پشتیبانی شرکت ها به منظور افزایش فروش مورد استفاده قرار می گیرد. 

حمید محمودزاده، مدیر عامل شرکت دیدار، در مورد سازوکار نرم افزار CRM دیدار و مزایاي آن در کسب و کارها چنین توضیحاتی را ارائه داد و گفت: «بخش فروش هر کسب و کار به شکل یک خط
تولید عمل می کند که مواد اولیه آن مشتریان بالقوه و محصول آن مشتریان راضی هستند. متاسفانه فرآیند فروش اغلب شرکت هاي کوچک و متوسط در ایران به خوبی کار نمی کند زیرا محصول با
کیفیت تولید نمی کنند یعنی مشتري ها راضی نیستند، درصد کمی از مواد اولیه را به محصول تبدیل می کنند، یعنی نرخ تبدیل پایینی دارند.از آمار و گزارشات فروش خود اطلاعی ندارند، در نتیجه

 
نمی توانند آن را بهبود دهند» 

دیدار به عنوان یک نرم افزار CRM در کارخانه فروش شرکت هاي کوچک و متوسط فرآیند فروش را تسهیل کرده و با سریع و منظم کردن پیگیري ها، فروش را تا 300 درصد افزایش می دهد،

 
همچنین این نرم افزار با ارائه گزارشاتی مفید به مدیران کسب و کارها کمک می کند تا بتوانند نقاط ضعف خود را برطرف کرده و روند فروش خود را بهبود دهند. 

 
این نرم افزار در شرایط بحرانی کرونا عملکرد موفقی داشته و در مدت زمانی کوتاه با جذب سرمایه روند رو به رشدي را طی کرده است. 

محمودزاده در مورد جزئیات سرمایه گذاري جدید در شرکت دیدار و اهداف خود از جذب این سرمایه اشاره کردند: «این سرمایه گذاري در تابستان امسال و توسط شرکت توسعه کارآفرینی بهمن بر
روي نرم افزار CRM دیدار انجام شد. هدف اصلی در جذب این سرمایه سرعت دادن به رشد نرم افزار CRM دیدار و افزایش کیفیت محصول است. بخش عمده سرمایه جذب شده قرار است در ارتقاي

 
محصول، بازاریابی و منابع انسانی هزینه شود.» 

او ادامه داد: «مهم ترین استراتژي ما در دیدار رضایت مشتري و داشتن مشتریان سوپر راضی است، مشتریانی که علاوه بر رضایت از محصول، تاثیر و نتیجه آن را در کسب و کار خود ببینند. ما در این

 
سرمایه گذاري تمام مسیرهایی را که باعث رضایت بیشتر مشتریان مان می شود، پیگیري خواهیم کرد.» 

وي در ارتباط با سرمایه گذاري قبلی شرکت دیدار بیان کرد: «اولین جذب سرمایه این شرکت در اردیبهشت ماه 1399 از سوي یک سرمایه گذار فرشته انجام شد، ما با این سرمایه علاوه بر ایجاد رشد
300 درصدي، زیرساخت هاي اساسی شرکت را از نظر سخت افزار و دفترکار توسعه دادیم. یکی از مهم ترین کارهایی که انجام دادیم، جداسازي تیم پشتیبانی از فروش و ارتقاء جدي خدمات پشتیبانی

 
بود به گونه اي که اکنون اغلب درخواست هاي مشتریان در زمان اداري کمتر از 5 دقیقه پاسخ داده می شوند.» 

در این روزها استقبال از نرم افزار CRM با توجه به کارایی ها و مزایاي آن روز به روز در حال افزایش است، از این رو و با توجه به عملکرد خوب نرم افزار سی آر ام دیدار در این بازار و موفقیت هاي
پیاپی در جذب سرمایه چشم انداز خوبی براي این شرکت پیش بینی می شود.



شرکت نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري «دیدار» جذب سرمایه کرد

منبع: ایستناشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1400/05/03

شرکت نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري «دیدار» از شرکت توسعه کارآفرینی بهمن
سرمایه جذب کرد. این دومین جذب سرمایه این شرکت است و پیشتر در اردیبهشت ماه 99

 
از یک سرمایه گذار فرشته جذب سرمایه کرده بود. 

به گزارش روابط عمومی دیدار،حمید محمودزاده، مدیر عامل شرکت دیدار در مورد جزئیات
سرمایه گذاري جدید در شرکت دیدار و اهداف خود از جذب این سرمایه گفت: «این سرمایه
CRM گذاري در تابستان امسال و توسط شرکت توسعه کارآفرینی بهمن روي نرم افزار
CRM دیدار انجام شد. هدف اصلی در جذب این سرمایه سرعت دادن به رشد نرم افزار

 
دیدار و افزایش کیفیت محصول است. بخش عمده سرمایه جذب شده قرار است در ارتقاي محصول، بازاریابی و منابع انسانی هزینه شود.» 

او ادامه داد: «مهم ترین استراتژي ما در دیدار رضایت مشتري و داشتن مشتریان سوپر راضی است، مشتریانی که علاوه بر رضایت از محصول، تاثیر و نتیجه آن را در کسب و کار خود ببینند. ما در این

 
سرمایه گذاري تمام مسیرهایی را که باعث رضایت بیشتر مشتریان مان می شود، پیگیري خواهیم کرد.» 

محمودزاده در ارتباط با سرمایه گذاري قبلی شرکت دیدار بیان کرد: «اولین جذب سرمایه این شرکت در اردیبهشت ماه 99 از سوي یک سرمایه گذار فرشته انجام شد، ما با این سرمایه علاوه بر ایجاد
رشد 300 درصدي، زیرساخت هاي اساسی شرکت را از نظر سخت افزار و دفترکار توسعه دادیم. یکی از مهم ترین کارهایی که انجام دادیم، جداسازي تیم پشتیبانی از فروش و ارتقاء جدي خدمات

 
پشتیبانی بود به گونه اي که اکنون اغلب درخواست هاي مشتریان در زمان اداري کمتر از 5 دقیقه پاسخ داده می شوند.» 

شرکت نرم افزار مدیریت ارتباط با مشتري (CRM) ابري «دیدار» از سال 97 شروع به فعالیت کرده و در حال حاضر بیش از هزاران کاربر فعال دارد. این نرم افزار مختص کسب و کارهاي کوچک و

 
متوسط است و در بخش هاي فروش، بازاریابی و پشتیبانی شرکت ها به منظور افزایش فروش مورد استفاده قرار می گیرد. 

محمودزاده در ادامه صحبت هاي خود در مورد سازوکار نرم افزار CRM دیدار و مزایاي آن در کسب و کارها چنین توضیحاتی را ارائه داد و گفت: «بخش فروش هر کسب و کار به شکل یک خط تولید
عمل می کند که مواد اولیه آن مشتریان بالقوه و محصول آن مشتریان راضی هستند. متاسفانه فرآیند فروش اغلب شرکت هاي کوچک و متوسط در ایران به خوبی کار نمی کند زیرا محصول با کیفیت
تولید نمی کنند یعنی مشتري ها راضی نیستند، درصد کمی از مواد اولیه را به محصول تبدیل می کنند، یعنی نرخ تبدیل پایینی دارند.از آمار و گزارشات فروش خود اطلاعی ندارند، در نتیجه نمی

 
توانند آن را بهبود دهند» 

به گفته مدیرعامل این شرکت، دیدار به عنوان یک نرم افزار CRM در کارخانه فروش شرکت هاي کوچک و متوسط فرآیند فروش را تسهیل کرده و با سریع و منظم کردن پیگیري ها، فروش را تا 300
درصد افزایش می دهد، همچنین این نرم افزار با ارائه گزارشاتی به مدیران کسب و کارها کمک می کند تا بتوانند نقاط ضعف خود را برطرف کرده و روند فروش خود را بهبود دهند.



مبارزه با آفت ملخ در خراسان رضوي پایان یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1400/05/03

مشهد- ایرنا- مدیر دفتر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: مبارزه با آفت ملخ بومی پایان یافت هر چند که این آفت از ابتداي امسال کاهش چشمگیري نسبت به مدت
مشابه پارسال دارد.

مشهد- ایرنا- مدیر دفتر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: مبارزه با
آفت ملخ بومی پایان یافت هر چند که این آفت از ابتداي امسال کاهش چشمگیري نسبت به

 
مدت مشابه پارسال دارد. 

فاطمه حلاج نیا روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: امسال مبارزه با آفت ملخ
در سطح پنج هزار و 700 هکتار در استان انجام شده است که در مقایسه با مدت مشابه

 
پارسال بیش از60 درصد کاهش دارد. 

وي ادامه داد: طی سال گذشته در مجموع در سطح 14 هزار و 700 هکتار از اراضی

 
کشاورزي و اراضی نزدیک به زمینهاي کشاورزي مبارزه با این آفت انجام شد. 

مدیر دفتر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: هدف مبارزه امسال در
استان آفت "ملخ بومی" است و امسال نسبت به شناسایی "ملخ غیربومی" و مبارزه با آن

 
اقدامی صورت نگرفت. 

حلاج نیا افزود: مبارزه با آفت ملخ به روش محلول پاشی است اما در شرایطی که جمعیت کم باشد از روش کاربرد طعمه مسموم استفاده می شود که امسال در سطح هزار و 900 هکتار از این شیوه

 
بهره گرفته شد. 

وي با بیان این که هر سال اقدامات پیشگیرانه براي جلوگیري از طغیان این حشره و تبدیل آن به آفت محصولات کشاورزي، در سطح وسیعی از پهنه هاي استان صورت می گیرد ادامه داد: آفت ملخ

 
بومی در جغرافیاي کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي شامل 2 گونه مراکشی و ایتالیایی است. 

"ملخ" حشره اي زمینی و گیاهخوار با پاهاي قدرتمند عقبی است که به آن توان جهشهاي سریع و بلند را می دهد. این حشره در شرایط طبیعی خود آسیب رسان نیست اما هنگامی که به صورت انبوه

 
زاد و ولد کرده و با جمعیت زیاد براي پیدا کردن غذا در مزارع و مراتع مبادرت به حمله در قالب مهاجرت جمعی می کند تبدیل به یک آفت بزرگ و زیانبار می شود. 

یک میلیون و 200 هزار هکتار کشتزار خراسان رضوي که سالانه براي تولید هشت میلیون تن انواع محصولات زراعی و باغی زیر کشت 83 نوع محصول می رود به طور بالقوه منطقه اي جذاب براي

 
طغیان آفت ملخ است. 

طغیان جمعیت ملخ براي بخش کشاورزي خراسان رضوي که 28 درصد اشتغال و 30 درصد صادرات غیرنفتی این استان را به خود اختصاص داده آفتی خطرناك و بسیار زیان بار است لذا پایش

 
کانونهاي ملخ خیز و مبارزه با تبدیل آن به آفت، به طور همیشگی در دستور کار سازمان جهاد کشاورزي قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- افت 

 
- مشهد 

 
- اراضی کشاورزي 

- ملخ صحرایی



فولاد، سیمان و کاشی چگونه به بحران آب دامن زدند؟

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1400/05/03

به گفته یک کارشناس اقتصادي، در ایران، صنایع پر مصرف در زمینه آب و برق در نقاط نامناسبی مستقر شده اند و از طرف دیگر صنایع سیمان، فولاد و کاشی خطوط تولید فرسوده اي که
مصرف برق و آب بسیار بالایی دارند و هیچ کس در دنیا خریدار آنها نیست را از کشورهاي دیگر می خرند؛ چراکه به آب، برق و گاز تقریباً ...

به گفته یک کارشناس اقتصادي، در ایران، صنایع پر مصرف در زمینه آب و برق در نقاط نامناسبی مستقر شده اند و از طرف دیگر صنایع سیمان، فولاد و کاشی خطوط تولید فرسوده اي که

 
مصرف برق و آب بسیار بالایی دارند و هیچ کس در دنیا خریدار آنها نیست را از کشورهاي دیگر می خرند؛ چراکه به آب، برق و گاز تقریباً رایگان دسترسی دارند. 

به گزارش جهان صنعت نیوز:  بیش از سه هفته از تنش آبی در استان خوزستان و به خصوص حمیدیه ، سوسنگرد و بستان می گذرد. دلایل متعددي از جمله سدسازي غیرکارشناسی، کشاورزي
ناکارآمد، خشکسالی، سوء مدیریت و نظایر آن براي این بحران مطرح شده و به نظر می رسد عملکرد صنایع نیز در این وضعیت نقش دارد. براي مثال حدود 80 درصد کارخانه هاي فولاد و پتروشیمی
در مناطق ممنوعه و ممنوعه بحرانی از نظر ممنوعیت برداشت از آبخوان یا سفره هاي زیرزمینی ساخته شده اند. از طرف دیگر استقرار نامناسب صنایع، اجراي پروژه هاي انتقال آب را به همراه داشته
است. در این رابطه پیش تر یک پژوهشگر و مشاور اقتصادي و صنعتی گفته بود علاوه بر اینکه این طرح ها با هزینه بالا و آسیب به محیط زیست همراه است، صرف اجراي طرح هایی می شود که نه

 
تنها اشتغالزا نیستند، بلکه سرمایه بر، وابسته به مواد خام و مواد اولیه هستند. 

در این رابطه میثم هاشم خانی &– کارشناس &–  اظهار کرد: ساختار دولت محور سبب شده که صنایع داراي مصرف بالاي آب و برق در بخش هاي خاصی از کشور متمرکز شوند و همین موضوع
سبب ایجاد پروژه هاي انتقال آب شده است که براي اقتصاد کشور مفید نیست. به عبارت دقیق تر استقرار کارخانه ها با مصرف بالاي آب و برق در استان هایی مثل اصفهان و یزد و صرف هزینه هاي

 
بالا از بیت المال براي انتقال آب به این استان ها کار نادرست و اشتباهی است.  

اما به گفته وي این موضوع به سادگی قابل حل نیست و نمی توان گفت صنایع فولاد، کاشی سازي و سایر صنایع آب بر در جاي دیگري مستقر شوند بلکه موضوع برمی گردد به اینکه قیمت آب و برق
براي صنایع باید اصلاح شود؛ چرا که در حال حاضر انرژي با هزینه تقریباً نزدیک به رایگان در اختیار آنها قرار گرفته است و علاوه بر این پروژه هاي انتقال آب و نیروگاهی نیز به نفع آنها انجام می

 
شود که مجموع این شرایط باعث استقرار صنایع آب بر در نقاط نامناسب شده است.  

 
صنایع آب بر، خطوط تولید فرسوده می خرند 

این کارشناس اقتصادي با بیان اینکه اصلاح تدریجی قیمت ها براي صنایع می تواند این شرایط را تغییر دهد، تصریح کرد: علاوه بر این صنایع آب بر شامل فولاد، سیمان و کاشی سازي، ماشین آلات یا
خط تولید فرسوده با مصرف بالاي برق و آب که هیچ کس در دنیا خریدار آنها نیست را از کشورهاي دیگر می خرند. این ماشین آلات عموماً به قدري فرسوده هستند که در کشورهاي دیگر آهن قراضه

 
محسوب می شوند. علت استفاده از این وسایل فرسوده در ایران نیز دسترسی به آب، برق و گاز تقریباً رایگان است.  

هاشم خانی با بیان اینکه این وضعیت فاجعه بزرگی است که بخشی از آن در بحران آب و برق فعلی دیده می شود، اظهار کرد: بحران برق در کشور فراگیر و بحران آب در بخش هایی از کشور وجود
دارد. مقامات و سیاستگذاران نیز ارزان بودن آب، برق و گاز را نفی نمی کنند و به همین بهانه قیمت فروش محصولات این صنایع را کنترل می کنند. براي مثال در حال حاضر بحث هاي مفصلی در

 
بورس کالا مطرح است که محصولات فولادي باید پایین تر از قیمت بازاري آن فروخته شود و ادعاي سیاست گذاران این است که به دلیل ارزان بودن آب و برق و گاز، این امر باید محقق شود.  

بنابراین به گفته وي در حال حاضر دو بحران بزرگ وجود دارد؛ اول اینکه صنایع پر مصرف در زمینه آب و برق در نقاط نامناسبی مستقر شده اند و معضل دوم مصرف بالاي آب و برق خطوط تولیدي

 
است که این صنایع به کشور وارد می کنند که این مسئله عموماً در صنعت فولاد، سیمان و کاشی وجود دارد. البته این معضلات فقط با اصلاح قیمت ها حل نمی شود. 

 
قیمت آب و برق صنایع آزاد شود، اما منابع آزاد شده به مردم برگردد نه دولت! 

این کارشناس اقتصادي تصریح کرد: در این شرایط تنها راه این است که قیمت آب، برق و گاز صنایع کاملا آزاد شود و دولت درباره 100 درصد منابع آزاد شده از این کار گزارش شفاف ارائه و همه این
منابع را به صورت یارانه نقدي در اختیار مردم قرار دهد تا مردم مطمئن شوند دولت کیسه اي براي خودش ندوخته بلکه می خواهد تصمیمات در زمینه احداث وخط تولید کارخانه ها بهینه شود و

 
مشکلات ریشه اي حل شود.  

 
قیمت ها با کشورهاي همسایه مقایسه شود، نه اروپا! 

وي همچنین معتقد است قیمت منطقی براي آب، برق و گاز صنایع می تواند از طریق محاسبه میانگین قیمت آب، برق و گاز صنایع در کشورهاي همسایه شامل عراق، افغانستان، ترکمنستان،

 
آذربایجان، ارمنستان و ترکیه مشخص شود، نه اینکه براي این کار هزینه کشورهاي اروپایی در نظر گرفته شود.  

هاشم خانی در پاسخ به اینکه آیا براي آزادسازي و مقایسه قیمت انرژي نباید ابتدا حداقل درآمد در کشورهاي موردنظر مورد توجه قرار گیرد؟ تصریح کرد: من با آزادسازي قیمت انرژي کاملاً
مخالفم؛ مگر اینکه درباره کل پولی که به دست می آید به طور شفاف گزارش داده شود و به صورت یارانه نقدي به مردم برگردد. همچنین براي آزادسازي قیمت انرژي باید حداقل درآمد در نظر گرفته

 
شود، اما موضوع بحث ما اینجا آزادسازي قیمت انرژي فقط براي صنایعی است که در حال حاضر انرژي را هدر می دهند.  

البته این کارشناس اقتصادي معتقد است در مراحل بعدي، منطقی است که قیمت آب و برق و گاز مصرفی مردم نیز به میانگین قیمت کشورهاي همسایه برسد، اما تمام منابع آزاد شده حاصل از
آن باید به صورت یارانه نقدي به مردم برگردد. در چنین شرایطی با توجه به کاهش قدرت خرید مردم در سال هاي اخیر در پی تحریم، شیوع ویروس کرونا و سوء مدیریت، مردم با کسب منابع جدید

شروع به خرید کالا می کنند که به نفع تولید کنندگان است.  



وي ضمن ابراز حمایت از پرداخت یارانه نقدي، اظهار کرد: اگر یارانه نقدي مبلغ بالایی بود، بسیاري از مسائل تحت عنوان جلوگیري از استثمار نیروي کار، حمایت از نیروي کار و حتی حمایت از تولید
کنندگان حل می شد. به طور کلی حمایت از تولید کنندگان به طور شفاف و بدون فساد این است که ورودي مردم افزایش پیدا کند؛ چرا که یا این پول پس انداز می شود و بانک ها می توانند آن را به

 
صنایع وام دهند، یا در بورس سهام صنایع را بخرند، یا محصولات خود صنایع را خرید کنند که در هر سه حالت صنایع منتفع می شوند.  

 
راه درست حمایت از تولید، کاهش مالیات است  

هاشم خانی همچنین در پاسخ به اینکه چرا پرداخت یارانه به بخش تولید در کشورهاي دیگر تا این حد مورد انتقاد نیست؟ گفت: یارانه بخش تولید دو حالت دارد؛ یا ممکن است مانند سیستم فعلی
غیر شفاف و پرفساد باشد و تولیدکنندگان گردن کلفت با لابی، پول آب و برق و گاز نمی دهند، مصرف بالایی هم دارند و تا چندین سال می گویند که بدهکارند و در نهایت هم وقتی ارزش بدهی ها

 
بسیار کم می شود آن را پرداخت می کنند؛ یا اینکه تولید کننده اي که توانایی لابی و اعمال نفوذ ندارد، مجبور است این هزینه ها را بپردازد.  

وي با بیان اینکه تفاوت هزینه این دو گروه بسیار متفاوت است، گفت: برخی می توانند لابی کنند و با دریافت انرژي ارزان حتی بیت کوین تولید کنند، اما عده اي براي گرفتن انشعاب آب و برق عادي
حداقل دو سال در نوبت بمانند. این شیوه حمایت از تولید نیست، بلکه براي حمایت شفاف از تولید باید مالیات همه تولیدکنندگان به طور یکنواخت کاهش پیدا کند و برعکس مالیات بر کالاهاي لوکس

 
از جمله خانه و خودروي لوکس افزایش یابد که این روال در دنیا هم برقرار است.  

هاشم خانی با بیان اینکه افرادي که مصارف لوکس دارند باید مالیات بیشتري پرداخت کنند، اظهار کرد: در مقابل، افرادي که ایجاد اشتغال می کنند و سود خود را نیز وارد چرخه تولید می کنند باید

 
مالیات کمتري پرداخت کنند که این حمایت بدون رانت از تولید است. 

 
 -
-



تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1400/05/03

 حجت اله صیدي، مدیرعامل بانک صادرات ایران به دلیل پشتیبانی و کمک به ترویج فرهنگ کار، تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان از سوي مرتضی بختیاري، رئیس کمیته
امداد امام خمینی (ره) مورد قدردانی قرار گرفت. نوشته تجلیل رئیس کمیته امداد از اشتغالزایی بانک صادرات ایران براي محرومان اولین بار ...

 حجت اله صیدي، مدیرعامل بانک صادرات ایران به دلیل پشتیبانی و کمک به ترویج فرهنگ کار،
تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان از سوي مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد

 
امام خمینی (ره) مورد قدردانی قرار گرفت. 

 حجت اله صیدي، مدیرعامل بانک صادرات ایران به دلیل پشتیبانی و کمک به ترویج فرهنگ کار،
تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي محرومان از سوي مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد

 
امام خمینی (ره) مورد قدردانی قرار گرفت. 

به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک صادرات ایران، در مراسمی که با عنوان تجلیل از
«یاران اشتغال» با حضور اسحاق جهانگیري، معاون اول رئیس جمهور، اکبر کمیجانی، رئیس کل
بانک مرکزي، مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) و مدیران عامل بانک ها و
موسسات مالی در محل بانک مرکزي برگزار شد، از مدیرعامل بانک صادرات ایران تجلیل شد. در

بخشی از لوح اهدایی مرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) به حجت اله صیدي آمده است: «اگرچه کار نیک براي خداوند سبحان است و جز رضاي او پاداش بندگان مخلص نیست، اما
به مصداق «من لم یشکر المخلوق لم یشکرالخالق»، از حمایت ها، پشتیبانی ها و زحمات صادقانه جناب عالی و همکاران محترم در کمک به ترویج فرهنگ کار، تلاش، توانمندسازي و ایجاد اشتغال براي
محرومان که به فرموده امام راحل (ره) ولی نعمتان حقیقی انقلاب هستند، صمیمانه تقدیر و تشکر کرده و سلامتی و توفیقات روزافزون تان را از درگاه خداوند سبحان مسئلت می کنم».حمایت بانک
صادرات ایران از ایجاد مشاغل خانگی سرپرستان خانوار تحت پوشش نهادهاي حمایتی با اعطاي 4200 میلیارد ریال درسال 99 تداوم یافت و به راه اندازي 9 هزار و 615 شغل خانگی براي اقشار واجد
شرایط منجر شد.در این سال معرفی شدگان از سوي کمیته امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی از تسهیلات حمایتی بانک صادرات ایران بهره مند و موفق به ایجاد کسب و کارهاي نوپا شدند که
این اقدام سهم به سزایی در اشتغالزایی به ویژه در نقاط محروم کشور داشته است.بانک صادرات ایران با توجه به گستردگی شعب و زیرساخت هاي موجود، علاوه بر حمایت از راه اندازي مشاغل خانگی،
نسبت به پرداخت تسهیلات مختلف حمایتی در قالب وام هاي ضروري، وام قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه، تسهیلات مسکن اقشار ویژه، بهسازي و نوسازي مسکن روستایی، وام هاي حوادث

غیرمترقبه، حمایت از بنگاه هاي کوچک و متوسط، زندانیان نیازمند و کمک به اقشار مختلف آسیب دیده از شیوع بیماري کرونا اقدام می کند.



خوزستان و ایران؛ مساله توسعه و اعتماد

منبع: شوشانشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1400/05/03

 
شوشان - امیرحسین علینقی: 

 
خوزستان بخشی از ایران زمین است که، به همراه چند استان دیگر کشور، بقا و آبادانی خود را مرهون جسم ها و جان هایی هستند که در زمان جنگ تحمیلی قربانی شدند. 

 
امروز اما، به نظر می رسد که بقا و آبادانی این استان، و شاید برخی استان هاي دیگر کشور، در معرض تهدید قرار دارد. 

 
نفس محیط زیست، منابع آبی، منابع تنفسی، منابع اشتغال و درآمد در این پهنه، به شماره افتاده است. 

اگر تقدیر نبود که با پایمردي بخشی از عزیزترین جوانان این مملکت، در نتیجه یک جنگ اعلام شده و رسمی، آثار مخرب بی بازگشتی متوجه این قطعه از ایران گردد، به نظر می رسد که این استان،

 
امروزه، بخشی از این آثار را، بدون یک جنگ رسمی و اعلام شده، از تجربه می گذراند. 

در تبیین علل این وضعیت می توان به عوامل متعددي اشاره کرد. در این یادداشت اما، به دو علت اشاره می شود که در روندي تدریجی و آرام بستر لازم براي وضعیت موجود (از جمله اعتراض هاي

 
جاري) را رقم زده اند. هر دوي این عوامل، وجهی مدیریتی و در عین حال استراتژیک دارند. 

 
1. غیاب توسعه و توسعه نگري در مدیریت استراتژیک کشور 

از جمله لوازم مدیریت درازمدت انسانی، ایجاد توازن دیرپا میان توسعه و آبادانی از یکسو و امنیت و بقا از سوي دیگر است. بدون چنین توازنی، در درازمدت، یک واحد تحلیل، مانند دولت ملی، از اداره

 
امور خود ناتوان خواهد ماند. 

(1) با کمال تاسف، به نظر می رسد که، براي چندین دهه، استراتژي حاکم بر کشور، نوعی از استراتژي است که زیربخش توسعه اي استراتژي ملی کشور را قربانی زیربخش امنیتی این استراتژي کرده

 
است. 

 
در نتیجه، بسیاري از مباحث و موضوعاتی که در زیر بخش توسعه اي کشور از جایگاه مناسبی براي طرح و بررسی برخوردارند، از دستور کار استراتژي ملی کشور خارج شده است. 

در واقع، به نظر می رسد که مهم ترین متغیرهاي فعال در عرصه سیاست سازي کشور، متغیرهاي امنیت محورند و متغیرهاي توسعه محور، اصولاً، وزن و جایگاهی مناسبی در سیاست سازي هاي ملی

 
ندارند. 

دلیل این امر آشکار است. بخش قابل توجه مدیران سیاسی کشور که از مجراي «نظارت استصوابی» گذر کرده و در مراجع تصمیم گیر و سیاست ساز کشور فعال اند، مدیرانی هستند که برخاسته یا

 
تحت تاثیر گفتمان امنیت محورند. 

 
همچنین نظام «انتصاب» و «گرینشی» کشور در انتخاب و گزینش مدیران و کارشناسان ارشد خود، از همین منطق تبعیت می کند. 

فارغ از اینکه این امنیت مداري در ساختار تصمیم گیري کشور، مبتنی بر کدام انگیزه ها و دواعی سیاسی یا اقتصاد سیاسی است، در یک نکته تردیدي نیست و آن اینکه خروجی سیاست ها و

 
تصمیمات این ساختار امنیت مدار نمی تواند نگاهی به توسعه کشور داشته باشد 

(2). این امنیت مداري، در گام اول، توسعه کشور، و در گام بعد، امنیت کشور را در مسیر ناامیدکننده اي قرار داده است. وضعیت امروز خوزستان و، بلکه تمامی کشور، با شدت و ضعف، نتیجه غلبه

 
درازمدت این طرز تفکر و مدیریت است. 

در این زمینه در مقاله اي(3) به رابطه استراتژي ملی و رژیم هاي تفکیک یا تمرکز قوا می پرداخته ام. آموزه اصلی آن مقاله این است که گاه افرایش و توسعه اختیارات یکی از مقام ها یا نهادهاي برآمده

 
از قانون اساسی، از مجراي تفاسیر امنیت یا توسعه محوري انجام می شود که کانون صلاحیت هاي مقام ها یا نهادهاي یاد شده است. 

به این ترتیب، تفاسیر امنیت یا توسعه محور از قانون اساسی، به توسعه اختیارات این مقام ها منجر شده و از همین مجرا، به تمرکز قدرت و عدم توازن در مدیریت کلان کشور، یعنی غلبه امنیت یا

 
توسعه، منتهی می شود. 

در همان مقاله توضیح داده شده است که این شیوه توزیع یا تفسیر اختیارات، برخلاف الگوي توزیع اختیارات میان سه قوه (تفکیک قواي رایج)، یکی از خطرناك ترین نحوه توزیع اختیارات در یک

 
ساختار حکومتی است که عواقب استراتژیک گرانباري برجاي می گذارد. 

توضیحات یاد شده در این مقاله و فصل سوم کتاب توالی بحران ها و عدم توازن در استراتژي ملی کشور، حاکی از آن است که غلبه رویکرد امنیت محور به مدیریت سیاسی کشور، ناشی از همین
خوانش هاست که در ابتدا به تمرکز قدرت و عدم توازن در ساختار قانون اساسی کشور منتهی شده و سپس سرریز همین عدم توازن، به غلبه امنیت محوري در سیاست گذاري هایی منتهی شده است

 
که وضعیت امروز خوزستان یکی از تبعات آن است. اگر چنین باشد، اقدام براي اصلاح شرایط، جز از مسیر تغییر این رویکرد امنیت مدار نمی گذرد. 



آشکار است که انتظار نمی رود تا این چرخش به اشاره قلمی محقق گردد. با این حال، بدون شکل گیري اراده لازم براي تغییر مسیر عمومی سیاست و سیاست ورزي در ایران، نمی توان در آغاز مسیر

 
پرتلاطم اصلاح ایستاد. 

 
2. استهلاك اعتماد و سرمایه هاي اجتماعی 

 
بخش دیگري از مشکلات موجود به دیوارهاي عدم اعتمادي بازمی گردد که میان حکومت و لایه هاي متفاوت جامعه ایران قرار گرفته است. 

 
با کمال تاسف، ریشه هاي این عدم اعتماد، به قدري عمق یافته است که گاه، طرفین اختلاف (حکومت و گروههاي اجتماعی) در مقابل یکدیگر، به انکار بدیهیات نیز دست می زنند. 

آشکار است که بخشی مهمی از کم آبی موجود در مناطق مرکزي و جنوبی کشور، ناشی از موقعیت جغرافیایی ایران و قرار گرفتن در کمربندي است که بخش هایی از آفریقا تا حوالی ایران را دربرمی

 
گیرد. 

همچنین بخش دیگري از بحران آب را می توان به تغییرات اقلیمی بزرگی نسبت داد که در سطح این سیاره در جریان است و منحصراً ناشی از اقدامات حکومت ایران نیست، همچنان که کمی باران در

 
سال جاري را می توان در این زمینه شاهد آورد که از حیطه اختیارات حکومت ایران خارج بوده است. با این حال، معترضان، آبی را که احتمالاً وجود ندارد از حکومت می خواهند. چرا؟ 

 
پاسخ این پرسش نیز آشکار است. 

بخش قابل توجهی از گروههاي اجتماعی ایران زمین، اعتمادي به حکومت ندارند. حکومتی که بدیهی ترین و اولی ترین آمارهاي اجتماعی را از مردمش دریغ کرده و عملاً خود را مالک داده هاي

 
اجتماعی، اقتصادي و سیاسی این جامعه می داند، نمی تواند، به وقت نیاز، از این آمارها براي اقناع جامعه و گروههاي اجتماعی استفاده کند. 

پس از اعتراضات اجتماعی سال هاي گذشته در ایران، جامعه ایران در ابتدا شاهد نقل قول هایی بود که حاوي حمایت، و یا لااقل عدم ضدیت منابع قدرت سیاسی، نظامی، انتظامی و قضایی کشور با

 
معترضان بود. 

 
اما پس از فرونشست اعتراضات، جامعه ایران ناظر دستگیري ها و احکامی بود که تناسبی با آن نقل قول ها نداشت. 

این تناقض ها در صورت تکرار، در حافظه جامعه و گروههاي اجتماعی باقی می ماند و به مرور حساب هاي اعتماد حاکمان را خالی می کند و به وقت نیاز، جامعه حتی به واقعیت هاي عیانی که حاکی

 
از عدم دخالت حکومت در ریزش باران و تغییرات اقلیمی است نیز بی توجه می شود. 

کافی است به آمارها، اطلاعات و قول و قرارهایی که در روزهاي واقعه به ایرانیان داده شده (مانند اعتراضات سالهاي اخیر، ماجراي شلیک به هواپیماي غیرنظامی، قطع مکرر برق در ابتداي تابستان
جاري، اپیدمی کرونا و انکار اولیه آن و هیاهوي ساخت واکسن داخلی و...) و سپس خلاف بودن آنها ثابت شده و حاکمان در موضع قدرت از کنارش گذشته اند، دقت شود تا آشکار شود که حاکمان

 
ایران، در مناسباتشان در جامعه، تا چه حد تیشه بر ریشه این مناسبات زده اند و سنگرهاي اعتمادي را تخریب کرده اند که امروز و فردا به آنها نیازمندند. 

حکومتی که از توریه و مفاهیم مشابه، که مفاهیمی تاکتیکی و با برد کوتاه هستند، به نحوي استراتژیک و دیرپا استفاده کند، رشته هاي اعتماد میان خود و جامعه اش را گسسته و به وقت نیاز (ضعف)

 
نمی تواند از جامعه انتظار اعتماد و همراهی داشته باشند. 

 
جمع بندي 

عوامل متعددي دست در دست یکدیگر می دهند تا پدیده هاي در سطح اعتراضات اجتماعی، مانند اعتراضات مردم خوزستان، شکل بگیرند. در این یادداشت تلاش گردید تا به دو عامل از این عوامل

 
پرداخته شود. به نظر می رسد که تاثیر این دو عامل، تنها محدود به اعتراضات مردم خوزستان نیست و تمامی جامعه ایران را دربر می گیرد. 

 
1. براي چندین دهه است که تفکر، اندیشه و تصمیم در خصوص توسعه و آبادانی کشور از بدنه سیاست گذار کشور رخت بسته است. 

گفتمان حاکم بر سیاست گذاري کشور، به علت خوانش تمرکزگرا از قانون اساسی کشور، گفتمانی امنیتی-نظامی است و از حاملان چنین گفتمانی، اصولاً، نمی توان انتظار توسعه و تفکر نسبت به آن را

 
داشت. 

 
حتی از حاملان این گفتمان نمی توان انتظار داشت اشراف کاملی به ابعاد غیرنظامی امنیت ملی داشته باشند. 

 
در نتیجه حاکمیت این گفتمان منابع محدود کشور به سمت ابعاد امنیتی-نظامی سوق یافته و از سرمایه گذاري در دیگر بخش هاي امنیتی و همچنین بخش هاي توسعه اي کشور دریغ شده است. 

 
رنجوري اقتصاد و جامعه ایران محصول غلبه این تفکر است و مادام که این عدم توازن استراتژیک حاکم باشد، افق قابل تخمین، افق روشنی نخواهد بود. 

2. حکومت ایران، همچنین حلقه هاي اعتماد میان خود و جامعه را گسسته می بیند و توان تمسک به این سرمایه با ارزش اجتماعی را ندارد و به همین دلیل، در بخش هایی که واقعیت هاي اجتماعی

 
نیز همسو و همراه با حکومت است، این حکومت در استفاده از این همسویی ناتوان است. 

3. بدون تفکر و تعمق نسبت به موضوعات فوق، امکان مدیریت مسایل اجتماعی انباشته کشور وجود ندارد و با گذشت هر روز، با انباشت بیشتر این مسایل و کاهش بیشتر توان مدیریت بر آنها مواجه

 
خواهیم بود. 

4. براي مدتها، بخش عمده مشکلات کشور، که ناشی از عدم توازن در استراتژي ملی کشور است، متوجه مسایلی بوده است که نوع بازي در آنها، بازي با حاصل جمع صفر نبوده است. به عنوان مثال، از



 
مدیریت بر مسایل زیست محیطی کشور، طبق تعریف، همه ایرانیان بهره مند می شده اند. به همین دلیل، امکان مدیریت بر آنها، با حداقل هزینه وجود داشته است. 

با کمال تاسف، عدم توازن در استراتژي ملی کشور، از مجراي فرسایش منابع، توانایی مدیریتی مسایل و مشکلات جاري را به سطحی تغییر داده که بهره مندي از آنها براي بخشی از جامعه ایران، به

 
معناي محرومیت بخشی دیگر از جامعه از این منابع است. 

بحران آب در خوزستان و فلات مرکزي ایران می تواند اداره کشور را با چالشی جدي میان استان هاي کشور در جهت دسترسی به منابع محدود آب مواجه کند و به همین دلیل، بر پیچیدگی مدیریت

 
بر بحران ها می افزاید. 

5. افزایش نگرانی ها براي آینده ایران و ایرانیان ناشی از همین شرایط است. هر روز که می گذرد، بدیل هاي در دسترس رو به کاستی است و گرداب مشکلات نیرومندتر می شود. اکنون به نظر می
رسد که می بایست براي «تمامیت ملی» ایران نیز نگران بود. (پایان)



دردهاي خوزستان و مسائل ساختاري ملی

منبع: شوشانشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1400/05/03

 
واقعیت این است که خوزستان داراي کلکسیونی از مسائل و چالش هاي تاریخی و مزمن است. از دهه 70 به این سو می توان به دفعات اعتراضات مردمی را در این استان مشاهده کرد. 

وضعیت آب شرب، وضعیت گردوخاك و ریزگردها، وضعیت آب مورد نیاز براي کشاورزي، احساس تبعیض و بی عدالتی در کنار گسترش صنایع بالادستی و پایین دستی بخصوص نفت و فولاد از جمله

 
مسائلی بوده که پیش از این باعث اعتراضات مردم بوده است. 

علی ربیعی، دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوري و سخنگوي دولت، در یادداشتی در روزنامه ایران نوشت: «1. جوامعی نظیر ایران با انواعی از نابرابري دست و پنجه نرم می کنند که عوامل
مختلفی از جمله ماهیت نهادهاي سیاسی و اقتصادي، مسیرهاي تاریخی طی شده تا امروز، سیاست هاي اعمال شده در چند دهه گذشته، شرایط بین المللی و تصمیم هاي مدیران در آن نقش داشته

 
اند. 

2. ایران در حال حاضر با 5 مسأله کلان مواجه است که ظرفیت تبدیل شدن به بحران را دارد: نخست تحریم و آثار آن که تاکنون به دلیل عدم سوءاستفاده تحریمگران و جنگ افروزان اقتصادي، از آثار

 
تحریم سخنی گفته نشده اما امروز که آمریکا و حتی رئیس جمهور آن به شکست تحریم اعتراف کرده، براي درك درست و سیاستگذاري مناسب می توان به ابعاد آن اشاره کرد. 

تحریم و جنگ اقتصادي، اندازه اقتصاد را کوچک و امکان سرمایه گذاري جدید و توسعه اشتغال را با مشکل روبه رو کرده و فقر ناشی از تحریم بر فقر ساختاري بیش از پنج دهه اي ایران اضافه شده

 
است. دوم مسأله کروناست که حتی کشورهاي با اقتصاد پویا را با مشکل روبه رو ساخته است، به طور طبیعی بر کشور در حال گذار و تحریم زده ایران تأثیر منفی بیشتري گذاشته است. 

سه میلیون شغل آسیب دیده و بیش از یک میلیون بیکار، با در نظر گرفتن ضریب خانوار اینان پدیده اي نیست که بتوان از کنارش به راحتی گذشت؛ چنان که کرونا خود به تنهایی می تواند هر جامعه

 
اي را نامتعادل کند. 

سوم خشکسالی و کم آبی است. این عامل طبیعی هم بر بستر سیاست هاي آبی ناپایدار گذشته از چند دهه قبل امتداد یافته اما در سال هاي اخیر به اوج رسیده و آثار آن امروز زندگی، درآمد و

 
معیشت بخش اعظمی از جوامع محلی بخصوص مناطق متکی بر کشاورزي را تحت تأثیر قرار داده است. 

در زمانی که در وزارت کار مسئولیت داشتم بعد از ناآرامی هاي دي 96 در تعدادي از شهرها مطالعه اي به اهتمام معاونت رفاه سفارش داده شد. نتیجه آن نشان می داد بخش زیادي از ناآرامی هاي

 
اجتماعی، ناشی از خشکسالی و آثار عینی و روانی آن است. 

مسأله چهارم اعتماد اجتماعی آسیب دیده و پایین آمدن سرمایه اجتماعی از سطح فردي، گروهی و نهادي تا سطح کلان است که در این مقاله قصد ندارم این پدیده را واکاوي کنم. بی تردید تبلیغات
سیاسی داخلی و منفی خوانی هایی که در داخل به بهاي ناچیز سیاسی صورت گرفت و از طریق رسانه هاي بزرگ دائم به جامعه تزریق شد و در کنار آن فقدان نظام گفت وگوي اجتماعی و نهادهاي

 
میانجی در شکل گیري این شرایط بی تأثیر نبود. 

پرداختن به این موضوع مهم به مجالی دیگر نیاز دارد. عامل پنجم نیز بحران هاي کشورهاي همسایه است که قطعاً آثار آن متوجه جامعه ایران خواهد بود. این مسأله نیز نیاز به تحقیق و مطالعه و

 
بررسی بیشتر دارد که در این یادداشت قصد پرداختن به آن نیست. 

 
این پنج مسأله در یک درهم تنیدگی با مسائل روانی جامعه، در سه سال اخیر آثار خود را نشان داده؛ تا جایی که هر نوع حرکت اعتراضی را نمی توانیم فارغ از آن بررسی کنیم. 

3. این روزها خوزستان عزیز در معرض تحلیل و کنش و واکنش سیاسی و اجتماعی قرار گرفته است. به نظر من هر پنج پدیده بیان شده و نیز نابرابري ساختاري در طول بیش از پنج دهه اخیر در
شرایط امروز خوزستان تأثیرگذار بوده است؛ خوزستانی که بیش از 85 درصد نفت کشور را تولید می کند، بیش از 30 درصد آب هاي کشور در آن جریان دارد، 15 درصد محصولات کشاورزي کشور را
تأمین می کند و در ایام دفاع مقدس نماد مقاومت، ایثار و فداکاري و همواره الگویی بی بدیل از زندگی صلح آمیز و همدلانه اقوام مختلف در کنار هم بوده است، این روزها حالش خوب نیست و مردم

 
خوزستان به حق می توانند به ابراز نگرانی خود بپردازند. 

امروز یکی از مسائل این استان، موضوع کم آبی است. البته مسأله توزیع و تخصیص منابع کمیاب همواره در دهه ها و سده هاي اخیر موجد نظریه هاي مختلفی بوده و آب هم در کنار زمین قابل بهره

 
برداري و سرمایه، یکی از آنهاست. 

کارل ویتفوگل، جامعه شناس فقید آلمانی، با در پیش گرفتن یک رویکرد تاریخی-تطبیقی در اثر شاخص خود به نام «استبداد شرقی»، از تأثیرگذاري حوضه هاي بزرگ آبی در سرزمین هایی که عموماً

 
جوامع کم آب شمرده می شوند بر شکل گیري مناسبات طبقاتی سخن به میان آورد. 

این اثر کلاسیک و ارزشمند به تنهایی کافی است تا نشان دهد که مسأله توزیع آب چقدر می تواند تاریخمند و مولد ساختارهاي دیرپایی باشد که بدون توجه به آنها نمی توان تبارشناسی درستی از

 
رویدادهاي حال حاضر جوامع و شیوه بهبود عملکردهاي سیاستگذاري داشت. 

در دورانی که بحران اقلیمی سراسر جهان را درنوردیده و معلوم شده است که حکمرانی نوع بشر در حال ازدیاد، بر منابع طبیعی در حال کاهش، به بن بستی تهدیدکننده رسیده است، طبیعتاً مواجهه با

 
هر نوع بحران زیست محیطی که نوعاً با منابع کمیاب سر و کار دارد، نمی تواند با تجویزهاي ساده انگارانه و سطحی مورد رسیدگی قرار بگیرد. 



بحران اخیر در منابع آبی خوزستان هم مشمول همین قاعده کلی، ترکیبی است از عوامل و متغیرهاي بلندمدتی که ریشه در ساختار و سازمان اکوسیستم طبیعی آن اقلیم دارد و همین طور عوامل

 
سیاستگذاري دهه هاست که هماهنگ و منطبق با برجسته ترین ویژگی هاي آن اکوسیستم در حال تغییر نبوده است. 

در اینجا هراس تازه اي قدم به میدان می گذارد که ناشی از امتناع و سهل انگاري نسبت به بررسی دقیق و ریشه اي مسأله و در عوض جولان دادن شکلی از پوپولیسم مبتنی بر توزیع منابع آب است؛

 
گویی که تنها مسأله یک بی اعتنایی مطلق بوده که در صورت اراده و اعتنا یک شبه برطرف خواهد شد. 

واقعیت این است که خوزستان داراي کلکسیونی از مسائل و چالش هاي تاریخی و مزمن است. از دهه 70 به این سو می توان به دفعات اعتراضات مردمی را در این استان مشاهده کرد. وضعیت آب
شرب، وضعیت گردوخاك و ریزگردها، وضعیت آب مورد نیاز براي کشاورزي، احساس تبعیض و بی عدالتی در کنار گسترش صنایع بالادستی و پایین دستی بخصوص نفت و فولاد از جمله مسائلی بوده

 
که پیش از این باعث اعتراضات مردم بوده است. 

به رغم آن که تمام جلگه مسکون در استان خوزستان از توپوگرافی، شیب و اقلیم نسبتاً یکسانی برخوردار است، توزیع نابرابر منابع آب و خاك در سطح جلگه خوزستان بر توزیع نابرابر جمعیت و مراکز

 
اقتصادي در سطح استان تأثیر گذاشته است. 

بر اساس سرشماري سال 1390 حدود 75 درصد جمعیت شهرنشین استان در نیمه غربی استان و تنها حدود 25 درصد در نیمه شرقی ساکن بوده اند. فرآیند خودبه خودي سامان یابی جمعیت، فقدان

 
دخالت اداري و فقدان برنامه ریزي مناسب فضایی و آمایشی، این روند خودبه خودي را تثبیت کرده. 

 
به علاوه استقرار صنایع در جنوب استان به دلیل وجود ذخایر عظیم نفتی و گازي و شرایط مناسب جهت سایر فعالیت هاي اقتصادي، این توزیع نابرابر را تشدید کرده است. 

خوزستان هم اکنون رده دوم کشور در بخش حاشیه نشینی را به خود اختصاص داده است. به عبارتی معادل 25 درصد از جمعیت این استان در حاشیه شهرها و با امکانات محدود زندگی می کنند.

 
بیش از 150 هزار هکتار مساحت حاشیه نشینی در اهواز وجود دارد. مناطق حاشیه اي به صورت کمربندي از شمال غربی تا جنوب شرقی شهر را در برگرفته است. 

این معضل که در طول جنگ به دلیل تخریب روستاهاي مرزي به صورت مهاجرت هاي وسیع صورت گرفت با ساخت سدها و به زیر آب رفتن روستاها و بهره وري پایین کشاورزي در سال هاي بعد از

 
جنگ ادامه یافت. 

بحران هاي پنج گانه پیش گفته - در بند 2 - نیز به صورت هم بسته و هم افزا در خوزستان خودنمایی کرده اند. استان خوزستان به عنوان استانی که لوکوموتیو اقتصاد کشور است، بیشترین تأثیر را از

 
تحریم هاي گسترده علیه کشور دچار شده است. 

به عنوان نمونه پروژه آب رسانی شمال شرق خوزستان که در شوراي اقتصاد نیز تصویب شده بود و در صورت اجرا آب شرب 16 شهر و 600 روستا را تأمین می کرد و 19 هزار هکتار هم به زیر کشت

 
مدرن می رفت، به دلیل تحریم ها متوقف شد. 

براي این طرح مناقصه انجام شد و یک شرکت نروژي برنده شد اما پس از تحریم ها این شرکت عقب نشست. برنده دوم که یک شرکت ایرانی با همکاري شرکت چینی بود به دلیل عدم تمایل طرف

 
چینی عقب نشینی کرد. اقتصاد خوزستان نیز نظیر اقتصاد بنادر بشدت متأثر از تحریم هاست. 

بحران دیگر اعتماد و سرمایه اجتماعی است. طبق گزارش مرکز بررسی هاي ریاست جمهوري و مستند به بررسی داده هاي پیمایش هاي ملی که در سال هاي 94 و 95 انجام شده است، نشان می دهد

 
وضعیت شاخص هاي سرمایه اجتماعی در سطوح کلان، میانه و خرد در استان خوزستان با رتبه هجدهم، مناسب نیست. 

 
در این چهارچوب ضروري است بررسی عوامل و شرایط مؤثر بر ضعف سرمایه اجتماعی در استان، به درستی بررسی شود. 

هدف من از این مقاله تبیینی ساختاري از مسائل استان خوزستان است و راه حل هاي بنیادي نیز با نگاهی به عوامل پیش گفته به دست خواهد آمد و این امر به معناي عدم توجه و تکاپوي دولت در

 
هشت سال گذشته در این استان نبوده است. 

بیان این نکته که تحریم ها بر اقتصاد خوزستان بشدت اثرگذار بوده است این امر به این معنا نیست که دولت در این استان دست روي دست گذاشته بوده بلکه پروژه ها، سیاست ها و اقدامات زیادي در
این سال ها در خوزستان صورت گرفته است. بهره برداري از فاز اول طرح 550 هزار هکتاري با یک و نیم میلیارد دلار اعتبار که کمک شایانی به معیشت کشاورزان کرده از جمله این اقدامات بوده است.

 
افتتاح پالایشگاه گاز بیدبلند 2 با بیش از 3 میلیارد دلار اعتبار از جمله دیگر طرح هاي بزرگی است که در خوزستان در دولت تدبیر به بهره برداري رسید. 

افتتاح پتروشیمی مسجدسلیمان، بهره برداري از پروژه آبرسانی غدیر (که اگر این پروژه نبود حتماً در ایام خشکسالی باعث افزایش تنش شدید در شهرهایی نظیر شادگان، دشت آزادگان، بستان و هویزه
می شد) و تأمین 50 میلیون دلار از محل صندوق توسعه براي موضوع فاصلاب اهواز که توسط قرارگاه خاتم الانبیا(ص) در حال اجرا است از دیگر طرح هاي مهمی است که در خوزستان در این دولت

 
به بهره برداري رسید. 

 
با این وصف در شرایط فعلی وجود یک رویکرد همه جانبه نگر با پرهیز از رویکرد تقلیل گرایانه و شناخت دقیق از فرصت ها و تهدیدها براي بهبود وضع استان ضروري است. 

 
4. براي بهبود وضعیت استان خوزستان و غلبه بر نگرانی هاي موجود باید گفت وگوي اجتماعی وسیعی را با مردم سامان داد و از شکل گیري نهادهاي مدنی و کنشگري مدنی حمایت شود. 

 
توسعه در استان از دل رویکرد سیاست هاي کوتاه مدت، مرکزگرایانه و حل سطحی مسائل نیست. 

 
رویکرد به استان باید در قالب رویکردي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی سامان یابد. باید همدلی و وفاق نخبگان در سطح منطقه اي و پیوستگی نخبگان استانی و نخبگان ملی شکل بگیرد. 



این مسائل نباید باعث شود هزینه کنشگري سیاسی مدنی در خوزستان افزایش یابد و از تأسیس نهادهاي مدنی محلی حمایت شود. امروز هم نباید ساده انگارانه با مشکلات مواجه شویم. دولت در کوتاه

 
مدت عوامل کم آبی را دنبال کرده است و تا آخرین ساعات کاري خود آن را ادامه خواهد داد. 

در میان مدت دنبال کردن طرح هاي بزرگ اقتصادي هشت سال اخیر در بخش کشاورزي و صنعتی با رویکرد اجتماعی کردن آنها و توجه عمیق به مسأله نابرابري و نیز توانمندساختن جوامع محلی
براي برخورداري از مواهب توسعه ضروري است و در درازمدت نه فقط براي خوزستان عزیز بلکه در بسیاري از مناطقی که آنها نیز با سه مشکل سرمایه اجتماعی، تحریم و کرونا هم مواجه هستند، باید

به سمت سیاست هاي مناسب ملی و منطقه اي حرکت کنیم.»



افزون بر 78 میلیون قطعه بچه میگو امسال در کنارك تولید شده است

منبع: ایرناشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1400/05/03

زاهدان- ایرنا- مدیرکل دامپزشکی سیستان و بلوچستان گفت: امسال افزون بر 78 میلیون قطعه پست لارو (بچه میگو) و همچنین بیش از 10هزار قطعه پیش مولد در کنارك تولید و براي
پرورش به مراکز پرورش و تکثیر در استان و همچنین استان هاي بوشهر،هرمزگان و گلستان ارسال شده است.

زاهدان- ایرنا- مدیرکل دامپزشکی سیستان و بلوچستان گفت: امسال افزون بر 78 میلیون
قطعه پست لارو (بچه میگو) و همچنین بیش از 10هزار قطعه پیش مولد در کنارك تولید و
براي پرورش به مراکز پرورش و تکثیر در استان و همچنین استان هاي بوشهر،هرمزگان و

 
گلستان ارسال شده است. 

دکتر مهدي حسینی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا اظهارداشت: با توجه به پایان
فصل ذخیره سازي پرورش میگو در کشور مجوز مولد و بچه میگو تحت نظارت بهداشتی این

 
اداره به استان هاي آبزي پرور کشور صادر شده است. 

وي بیان کرد: فرآیند صدور مجوز حمل، نظارت بهداشتی و پایش مراقبت آبزي در استان از
ابتداي اردیبهشت امسال آغاز و در 31 تیر به پایان رسید و علاوه بر تامین بخشی از پست
لارو مورد نیاز منطقه صادرات بچه میگو به استان هاي آبزي پرور از جمله گلستان، بوشهر و

 
هرمزگان انجام شده است. 

مدیرکل دامپزشکی سیستان و بلوچستان با بیان اینکه در صنعت پرورش آبزیان، میگوي مولد به عنوان نخستین و مهمترین بخش چرخه این صنعت جهت تامین بچه میگوي مورد نیاز استخرهاي

 
پرورشی نقش حیاتی دارد افزود: میگوي مولد سالم ضامن تولید پست لارو (بچه میگو) با کیفیت و سالم در مراکز تکثیر میگو و در نتیجه افزایش تولید در مزارع پرورش است. 

وي تصریح کرد: با توجه به پاك بودن متوالی 2 ساله سیستان و بلوچستان از لحاظ بروز بیماري لکه سفید در میان استان هاي میگوپرور، این استان تنها استانی است که موفق به ارسال مولد مورد نیاز

 
سایر استان ها شده است. 

حسینی بیان کرد: در سالجاري در راستاي حمایت از تولید داخل و کمک به صنعت میگو پروري، سطح زیر کشت پرورش میگوي سیستان و بلوچستان از 410 هکتار به 650 هکتار افزایش یافت که در

 
مقایسه با سال گذشته افزایش 50 درصدي داشته است. 

وي خاطرنشان کرد: دامپزشکی با نظارت و همکاري در عرصه هاي مختلف تولید فرآورده هاي دامی ضمن حمایت از تولید داخلی نقش تاثیرگذاري در اقتصاد مقاومتی، رونق تولید و حمایت از خدمات

 
موثر براي تولیدکنندگان که کمک شایانی به ایجاد اشتغال براي جوانان داشته را در اولویت هاي کاري خود قرار داده است. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- میگو 

 
- سازمان دامپزشکی کشور 

- کنارك



فرآوري،راهِ رهایی آلوئه ورا از بندِ خام فروشی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1400/05/03

با فرآوري انبوه آلوئه ورا و ایجاد زنجیره تولید می توان علاوه بر اشتغالزایی و جلوگیري از خام فروشی، زمینه صادرات این محصول را هم فراهم کرد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز اصفهان؛ چهارده سالی می گذرد از زمانی که «آلوئه
ورا» نخستین بار وارد سبد مصرف مردم کشورمان شد، اما حالا همه این گیاهِ گوشتی و آبدار
با برگ هاي ضخیم، بزرگ و نیزه اي تیغ دارش را خوب می شناسند، آلوئه ورا جدا از خواص
درمانی، دارویی و صنعتی اش گیاهی زینتی هم هست که با گل هاي قرمز، نارنجی و یا زرد
رنگش به یک گلِ زیبايِ محبوب هم تبدیل شده، اما این محصول که روزي آن را معجزه
اقتصادي می دانستند و به خاطر خواص فراوان و شرایط آسان نگهداري، همچنان آن را
طلاي سبز می خوانند؛ گلخانه داران در استان اصفهان دیگر مانند گذشته رغبتی به کشت
آن نشان نمی دهند و فعالان صنعتی هم براي فرآوري این گیاه مفید پا یه میدان نمی

 
گذارند. 

 
«صبرِ زرد» گیاهی صبور و مقاوم 

آلوئه ورا یکی از قدیمی ترین گیاهان دارویی که گفته می شود قدمت آن به 3500 سال قبل
از میلاد مسیح برمی گردد. این گیاهِ بردبار که در گذشته بیشتر به صبرِ زرد شناخته می شد
ویژه مناطق گرم بوده و مقاوم به شرایط کم آبی است و در فصل گرما زمانی آبیاري می شود

 
که خاك زمین تقریباً خشک شده باشد. 

کاشت این گیاه دارویی یکی از بهترین فرصت هاي سرمایه گذاري در مناطق خشک و کم

 
بارش کشور از جمله استان اصفهان است چراکه مهم ترین ویژگی اش که کشت آن را در ایران توجیه کرده نیاز اندك آن به آبیاري است. 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان می گوید: آلوئه ورا توانایی رشد در
فقیرترین اراضی را دارد و می توان با کاشت آن در هر زمین کشاورزي که حاصلخیزي اش را

 
ازدست داده خاك را احیا و به چرخه تولید بازگرداند. 

به گفته احمدرضا رییس زاده، کاشت این گیاه شاداب مزایایی از قبیل نیاز نداشتن به خاك غنی و
کاشت مجدد، مقاومت در برابر انواع آفات و بیماري ها، تحمل شوري خاك و آب، توجیه اقتصادي
در واحد هاي کوچک با کارگر خانوادگی، نیاز آبیاري بسیار اندك حداکثر در حد یک پنجم صیفی

 
جات گلخانه اي، بازگشتِ زودترِ سرمایه و افزایش روزافزون مصرف مشتقات آن دارد. 

آقاي موسوي گلخانه دار اصفهانی هم که سال ها تجربه کشت این محصول را دارد مهمترین
ویژگی این گیاه را یک بار کشت آن می داند و می گوید: آلوئه ورا در سرمایش و گرمایشِ مناسب

 
تا 90 سال می تواند زنده بماند. 

او اضافه می کند: براساس سطح خاك و دماي محیط یک سال تا 18 ماه طول می کشد تا اولین

 
محصول این گیاه برداشت شود. 

نحوه کشت آلوئه ورا را هم کارشناس گیاهان دارویی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان این
گونه تشریح می کند: معمولا آلوئه ورا از طریق بذر، قلمه، پیوند و کشت بافت تکثیر می شود، اما
بهترین راه استفاده از پاجوش است و به طور استاندارد در هر مترمربع چهار بوته آلوئه ورا کشت

 
می شود که با در نظر گرفتن این پایه، یک مزرعه هزارمتري نیاز به چهار هزار بوته آلوئه ورا دارد. 

آقاي پارساییان با اشاره به اینکه این محصول در یک گلخانه ساده هم به عمل می آید و راه اندازي
هر متر مربع آن 250 هزار تومان هزینه دارد ادامه می دهد: این محصول پر خاصیت کیلویی سه تا
چهار هزارتومان از گلخانه دار خریداري می شود در حالی که هر برگ آن در عطاري ها تا 6هزار

 
تومان به فروش می رسد. 

رییس زاده مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزي استان اصفهان نیز در مورد تسهیلات در نظر
گرفته شده براي توسعه کشت گلخانه اي به ویژه آلوئه ورا می گوید: براي حمایت از گلخانه داران
تلاش می شود مجوز ها در کمترین زمان ممکن صادر می شود، اما متاسفانه فرآیند دریافت وام در

 
بانک ها با بروکراسی اداري روبروست. 

 

 
طلاي سبز، گیاه هزار معجزه 

نام آلوئه ورا در لغت به معناي «ماده تلخ درخشان» از کلمه عربی «آلوئه» گرفته شده است.
نخستین بار مصري ها این گیاه را براي درمان زخم، سوختگی و عفونت به کار بردند و سپس

 
یونانی ها، اسپانیایی ها و آفریقایی ها از این گیاه استفاده کردند. 

هنگام بریدن برگ آلوئه ورا، ژلی از داخل گیاه خارج می شود که اثردارویی خارق العاده اي دارد.
مشاور تغذیه و رژیم هاي درمانی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با اشاره به اینکه آلوئه ورا مى تواند تمام اسید آمینه هاى ضرورى بدن را تامین کند می گوید: پیشگیري از سنگ کلیه، درمان عفونت



هاي میکروبی مجاري و روده و معده، سم زدایی بدن، کاهش چشم گیر قند خون، تنظیم
کلسترول،، التیام زخم هاي پوستی و جلوگیري از ریزش مو قسمتی از خواص اعجاب انگیز این

 
گیاه است. 

به گفته فرزانه سادات میرلوحی، آلوئه ورا حاوي مواد ارزشمند چربی هاي ضروري، آمینواسیدها،
A، E، C، B1، B2، B3، ویتامین ها، املاح، آنزیم و گلیکوپروتئین است و سرشار از ویتامین هاي

 
B6، B12 است. 

این کارشناس تغذیه، بهبود واکنش حساسیتی پوستی ناشی از گزش و نیش حشرات، کمک به
درمان صرع، تصفیه خون، سوء هاضمه، رفع لکه هاي تیره پوستی، درمان یبوست و معالجه آسم را

 
از دیگرخواص این گیاه بیان می کند. 

 
کشت آلوئه ورا؛ از حرف تا عمل 

از حدود 30واحد تولید گلخانه اي آلوئه ورا به وسعت 12هکتار در استان اصفهان سالانه هفت هزار
تن محصول برداشت می شود که بیشترین تولید مربوط به شهرستان هاي فلاورجان، گلپایگان،

 
نجف آباد، اصفهان و شاهین شهر و میمه است. 

به یکی از گلخانه هاي بزرگ آلوئه ورا در استان محدوده شهرستان شاهین شهر و میمه سر می
زنیم و با برادران عزیزي که سه سال پیش یکی از بزرگترین گلخانه هاي تولیدآلوئه ورا در کشور را

 
به وسعت 17 هزار مترمربع احداث کردند گفتگو می کنیم. 

 
حمید برادر بزرگتر حرف هاي نگفته بسیاري دارد از قول و قرار هایی که براي اعطاي تسهیلات
دادند، اما هرگز عملی نشد تا کاهش تقاضا و پایین آمدن سطح کشت گلخانه آلوئه ورایش به 12

 
هزار متر. 

او اکنون در این گلخانه اجاره اي با اشتغالزایی براي 9 نفر سالانه 700 تن برگ آلوئه ورا تولید می

 
کند. 

حمید عزیزي با انتقاد از نحوه ارائه تسهیلات و روند بروکراسی آن می افزاید: براي ایجاد صنایع
تبدیلی نیاز به زمین، سرمایه و تجهیزات مختلف است و جدا از فرایند طولانی مدت ارائه
تسهیلات، دریافت امکاناتی مانند برق، آب و گاز آن قدر زمان بر است که گلخانه دار رغبتی به

 
توسعه کارش ندارد. 

 
او یکی از کارآفرینان برتر کشوري است و توانایی راه اندازي یک سالن فرآوري محصول آلوئه ورا با
اشتغالزایی براي 100 نفر را دارد، اما با شرایط موجود و روندِ درد سر ساز دریافت مجوز ها در این

زمینه ورود پیدا نکرده؛ آقاي عزیزي البته دست از تلاش برنداشته و توانسته محصول خود را
بفروشد و کسب درآمد کند. او می گوید: یکی دو سال قبل، حتی براي فروش آلوئه ورا به تمام
عطاري هاي شهر سر زدم تا گلخانه ام تعطیل نشود و حالا با جنگیدن و سعی بی وقفه مشتریانی

 
از استان هاي مختلف دارم. 

عزیزي که دانش آموخته دانشگاه صنعتی اصفهان است با اشاره به خام فروشی این محصول می
گوید: برگ آلوئه ورا 4 هزار تومان خریداري می شود در حالی که وقتی ژله آن گرفته شود تا

 
کیلویی 12 هزار تومان به فروش می رود. 

او مشکل دیگر گلخانه داران را تامین زمین براي احداث گلخانه می داند چراکه در شرایط کنونی
زمین هاي کشاورزي به سمت باغداري می رود و این موضوع افزایش قیمت و کمبود زمین را به

 
دنبال دارد. 

با خانم مختاري یکی از گلخانه داران کشت آلوئه ورا در شهرستان مبارکه هم تلفنی گفتگو می
کنم. این کارآفرین به همراه همسرش چهار سالی است این محصول را در هزار متر مربع کاشته و

 
سالانه 30 تا 40 تن آلوئه ورا برداشت می کند. 

او هم محصولش را خام به عطاري ها می فروشد. این دانش آموخته رشته کشاورزي با اشاره به اینکه در چند سال گذشته کارخانه داران آلوئه ورا را با کمترین قیمت و حدود 1500 تومان از او می

 
خریدند می گوید: مشکل فروش و کاهش تقاضاي این محصول باعث شد بسیاري در این شهرستان گلخانه هاي خود را جمع کنند. 

 
این کارآفرین، اما از پا ننشسته و حالا با بهتر شدن شرایط مشتریان مختلفی براي محصولش در گوشه و کنار استان وحتی کشور پیدا کرده است. 

وي خام فروشی، هزینه بالاي راه اندازي گلخانه، قیمت پایین فروش، افزایش هزینه هاي اجاره زمین و خشکسالی را از مشکلات پیش روي گلخانه داران می داند و اضافه می کند:با خشک شدن چاه،

 
آب مورد نیاز گلخانه را هر هفته با تانکر و صرف هزینه، تامین می کند. 

آلوئه ورا نسبت به خیلی از کشتهاي دیگر رسیدگی کمتري نیاز دارد و به شرایط نامساعدمحیطی، آب و خاك مقاوم هست، اما براي برداشت مطلوب باید شرایط مساعد رشد بوته فراهم شود. این
کارآفرین هم مانند آقاي عزیزي از دردسر هاي دریافت تسهیلات می گوید: «براي تبدیل گلخانه چوبی به فلزي باید زمین از خودم باشد یا قرارداد 10 تا 15 ساله براي اجاره زمین داشته باشم که



 
صاحبان این زمین ها حاضر به این نوع اجاره نیستند.» 

او تاکید می کند: راه اندازي صنایع تبدیلی هم هزینه هنگفتی می طلبد که در توان یک کارآفرین و گلخانه دار

 
نیست. 

البته خانم مختاري به این نکته هم اشاره دارد که آلوئه ورا نسبت به خیلی از کشت هاي دیگر رسیدگی کمتري
نیاز دارد و حضور مدام در گلخانه را نمی طلبد و به شرایط نامساعدمحیطی، آب و خاك مقاوم هست، اما براي

 
برداشت مطلوب باید شرایط مساعد رشد بوته فراهم شود. 

با خانم یعقوبی گلخانه دار اصفهانی که از فارغ التحصیلان رشته کشاورزي هست هم گفتگو می کنم. او می
گوید: انواع کشت آلوئه ورا در استان خوب جواب می دهد، ولی در یکی دو سال گذشته با رکود در بازار گیاهان

 
دارویی، کشت این محصول دیگر به صرفه نیست. 

این کارآفرین تاکید دارد: ما در صنایع تبدیلی این محصول
هم مشکل داریم و همچنان گلخانه دار اصفهانی باید
محصولش را به صورت خام به عطاري ها یا کارخانه هاي
فرآوري در سایر استان ها با قیمت پایین بفروشد و براي

 
همین به جاي آلوئه ورا به کشت فلفل دلمه اي روي آوردم. 

دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان گل و گیاهان زینتی استان
اصفهان هم یکی از مهمترین مشکلات تولید کنندگان آلوئه

 
ورا را فروش محصول عنوان می کند و می گوید: این گیاه قدرت رقابت با سایر محصولات گلخانه اي از جمله صیفی و فلفل دلمه اي را ندارد. 

 
آقاي محمدیان معتقد است: کمبود کارخانه ها براي فرآوري آلوئه ورا و چرخه معیوب تولید هم باعث شده پرورش این محصول در گلخانه ها به شدت کاهش یابد. 

 
پیوند صنعت و آلوئه ورا با طنابِ علم 

گیاه ارزشمند آلوئه ورا هم مانند بسیاري از محصولات کشاورزي موضوع طرح هاي تحقیقاتی مراکز علمی و تحقیقاتی استان

 
اصفهان بوده است و حتی به جایگاهی رسیده ایم که در زمینه فرآوري آن هم حرفی براي گفتن داشته باشیم. 

یکی از نتایج تحقیقاتی جالب در زمینه گیاه آلوئه ورا به «طراحی و فرمولاسیون آدامس آلوئه ورا و ارزیابی خصوصیات
فیزیکوشیمیایی آن» در دانشکده داروسازي دانشگاه علوم پزشکی اصفهان بر می گردد. راضیه ردانی پور در رساله دکتري عمومی
خود موفق به ساخت آدامس آلوئه ورا با طعم نعناع براي درمان آبسه هاي دهانی و کمک به کاهش خشکی دهان ناشی از شیمی

 
درمانی شده بود. 

پنج تن از پژوهشگران مرکز تحقیقات فیزیولوژیکی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان هم در طرح
تحقیقاتی با عنوان «اثرات ضد آترواسکلروزي ژل گیاه آلوئه ورا در خرگوش هاي
هایپرکلسترولمیک (نژاد نیوزلندي)» با تکیه بر خواص بیولوژیکی متنوع آلوئه ورا مانند آنتی
اکسیدان و فعالیت هاي ضد التهابی اثبات کردند مصرف این گیاه از طریق تاثیر بر میزان کلسترول
و التهاب به عنوان عوامل خطر اصلی آترواسکلروز می تواند اثرات مفید پیشگیرانه در کنترل این

 
بیماري داشته باشد. 

 
سید حسن امامی دانش آموخته کارشناسی ارشد دانشگاه صنعتی اصفهان و مرتضی صادقی استاد
این دانشگاه هم در پژوهشی با عنوان «بررسی شاخص هاي رنگ و سینتیک کاهش رطوبت ژل
آلوئه ورا به روش خشک کردن خورشیدي»، ژل آلوئه ورا را به روش هاي هواي داغ، خورشیدي
سنتی و خورشیدي غیر مستقیم با همرفت طبیعی خشک کردند که براساس نتایج این پژوهش
خشک شدن هواي داغ و خشک شدن آفتابی سنتی به ترتیب بهترین و بدترین کیفیت از نظر

 
مولفه هاي رنگ را به خود اختصاص دادند. 

 
خانم نجمه السادات یعقوبی نیز در پایان نامه کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد اسلامی اصفهان با عنوان «بررسی اثر کمپوست و هیومیک اسید بر صفات کمی و کیفی آلوئه ورا» به این نتیجه رسیده کاربرد
کود هاي آلی به عنوان کود زیستی بدون اثر مخرب ضمن افزایش ماده آلی خاك می تواند نقش موثري در بهبود ظرفیت خاك و افزایش دسترسی آلوئه ورا به آب و مواد غذایی داشته و شرایط بهینه

 
اي را براي افزایش عملکرد گیاه فراهم کند. 

 
اما متاسفانه این دستاورد هاي علمی در محیط دانشگاه و آزمایشگاه باقی مانده و این جهش علمی به تولید فناوري و ثروت در کشور منجر نشده است. 

 
اولین جرقه ي امید آفرینی در اصفهان با فرآوري آلوئه ورا 

اما راه اندازي نخستین واحد صنعتی فرآوري آلوئه وراي استان اصفهان در مبارکه، خبر امیدواري کننده اي است که مدیر جهاد کشاورزي این شهرستان می دهد و می گوید: این واحد صنعتی که

 
ساخت آن سال 98 آغاز شده بود امسال به بهره برداري رسیده است. 

کسري بابایی با اشاره به اینکه این کارخانه زمینه اشتغال زنان سرپرست خانوار و افراد بومی شهرستان را فراهم کرده اضافه می کند: در این واحد صنعتی، آلوئه ورا از گلخانه دار با قیمت روز خریداري و
با کیفیت و به صورت پاستوریزه فرآوري می شود؛ و حالا براي بازدید از این واحد صنعتی، راهی شهرستان مبارکه در 50 کیلومتري جنوب غربی اصفهان می شویم، شهري که با وجود صنایع فولادي و
تولیدي هاي کوچک و بزرگ دیگر در شهرك هاي صنعتی خود یکی از بزرگترین قطب هاي صنعتی ایران است؛ کارخانه دو هزار و 700 متر مربعی صنایع آلوئه ورا صفاهان هم در شهرك صنایع غذایی

 
مبارکه واقع شده؛ واحدي صنعتی که در چشم انداز 10 ساله اش فرآوري 400 محصول از این گیاه در نظر گرفته است. 

ظرفیت واقعی تولید روزانه این کارخانه حدود 10 تن محصول با فرآوري 25 تن برگ آلوئه وراست کهم در حال حاضر روزانه بین 3 تا 5 تن فرآورده هاي پالپ و ژله تسویه شده در این واحد صنعتی

 
تهیه می شود. 

به گفته مدیرِ جوان کارخانه در برنامه چهار ماه آینده این واحد صنعتی تولید شربت، کمپوت، آب میوه ها و پودر سبز و سفید برنامه ریزي شده است. 



سید غلامحسن موسوي با اشاره به کاربرد آلوئه ورا در سه بخش غذایی، آرایشی و داروسازي می
گوید: کارخانه اش در بخش صنایع غذایی با اشتغالزایی براي 35 نفر فعال شده، اما ظرفیت فعالیت

 
در سایر بخش ها را هم دارد. 

او که خودش هم روزي گلخانه آلوئه ورا داشته با 6 سال پژوهش و تلاش موفق به احداث این واحد
صنعتی شده؛ این کارآفرین معتقد است: آلوئه ورا صنعتی جوان و نوپاست که می توان با فرآوري
آن در بخش هاي مختلف به ویژه داروسازي و تولید محصول پودر سفید، به جاي خام فروشی

 
صادرکننده هم باشیم. 

او از مشکلات می گوید و موانعی که مانع برداشتن قدم هاي بعدي براي توسعه کارخانه شده است:
«بعد از سال ها تلاش براي راه اندازي کارخانه حالا به خاطر بی پولی برخی سفارش ها را رد می

 
کنیم». 

آقاي موسوي اضافه می کند: ظرفیت کارخانه تا حدي است که می توان تولیدات آلوئه وراي 15
استان را با قرارداد تضمینی از گلخانه داران خریداري کرد، ولی باز هم نیاز به تسهیلات و سرمایه

 
در گردش دارد. 

به گفته وي با ارائه تسهیلات و تامین سرمایه در گردش به مدت پنج تا 6 ماه این واحد صنعتی

 
می تواند زمینه اشتغال مستقیم 110 نفر را فراهم کند. 

این فعال صنعتی با اشاره به اینکه تا یکی دو سال قبل، آلوئه ورا بازار خرید خوبی نداشت و برگ
آن تا کیلویی 800 تومان خریداري می شد می افزاید: اکنون برگ این محصول از گلخانه دار

 
حدود 4 هزار تومان خریداري می شود. 

 

 
ارزش افزوده آلوئه ورا در گرو صنایع تبدیلی 

حلقه مفقوده توسعه کشت آلوئه ورا در اصفهان صنایع تبدیلی است و تبدیل این ظرفیت به صنعت
در بخش هاي مختلف می تواند به بهبود شرایط اقتصادي استان و همچنین کشور کمک شایانی

 
کند. 

رهایی از خام فروشی و تبدیل ثروت و ظرفیت عظیم گیاه دارویی آلوئه ورا به فرآورده هاي مختلف
غذایی، دارویی، صنعتی و بهداشتی با توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی، کاهش هزینه ها، هدررفت
محصول، ارزآوري و سودآوري، ایجاد اشتغال پایدار، پیوند با دیگر بخش هاي اقتصادي و کاهش

 
نابرابري هاي منطقه اي را بدنبال دارد. 

توسعه تولید گلخانه اي آلوئه ورا با توجه به اینکه این نوع کشت یکی ازالگو هاي کشت جایگزین
است می تواند در شرایط کم آبی استان اصفهان به دلیل ویژگی هاي منحصربه فردش راهکاري
براي برون رفت از چالش هاي پیش رويِ بخش کشاورزي از جمله کمبود منابع آب و تغییر
کاربري و کوچک شدن زمین هاي کشاورزي باشد، اما متاسفانه کشاورزان و سرمایه گذاران
اصفهانی همچنان به دلیل ضعف در بخش بازار فروش، فرآوري و موانع مختلف در توسعه صنایع

 
تبدیلی آلوئه ورا، به این محصول ارزشمند رغبت چندانی نشان نمی دهند. 

نگارنده:مرضیه قاسمی



روحانی : دلار باید 5 هزار تومان می شد / 1900 هزار میلیارد تسهیلات تسهیلات در سال 99

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1400/05/03

رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود. دکتر حسن
روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار ...

خبراقتصادي - رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم
عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد
اقتصادي 12.5 درصد برخوردار شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی
در اقتصاد کشور را شاهد بودیم.از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی
در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و
اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده
براي کشور اهمیت دارد. از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا
سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94

 
تا اوایل سال 97 یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در
هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم
همواره سعی کردیم انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی

 
بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد
اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي قادر است دولت دوازدهم را با رشد

 
مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در
روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده

 
شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده

 
بودند اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در



 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

دکتر روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي

 
هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

وي اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاهها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل کند

 
و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

رئیس کل بانک مرکزي در شصت و یکمین مجمع عمومی سالیانه بانک مرکزي ضمن ارائه گزارش عملکرد و اقدامات این بانک در سال 1399 گفت: در سال گذشته به موجب تدابیر و اقدامات اتخاذ

 
شده و مدیریت و مهار آثار تحریم ها در اقتصاد، رشد اقتصادي و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص داخلی به ترتیب به ارقام 3.6 و 2.5 درصد رسید. 

دکتر کمیجانی در شصت و یکمین اجلاس سالیانه مجمع عمومی عادي بانک مرکزي که صبح امروز به ریاست جناب دکتر روحانی، رئیس جمهوري و با حضور سایر اعضاي مجمع، و اعضاي هیئت عامل
این بانک برگزار شد در محل بانک مرکزي برگزار شد، با توجه به روزهاي پایانی فعالیت دولت دوازدهم، تحولات شاخص هاي کلان اقتصادي در دولت هاي یازدهم و دوازدهم و همچنین مهمترین
اقدامات بانک مرکزي در حوزه هاي مختلف پولی و اعتباري، نظارتی و ارزي در سال 1399 را تشریح کرد و گفت: بررسی تحولات رشد اقتصادي در سال هاي 99-1392، نمایانگر نوسانات و فراز و
فرودهاي این متغیر و تاثیرپذیري آن از شرایط پیرامونی اقتصاد است. دولت یازدهم در شرایطی اقتصاد را تحویل گرفت که رشد اقتصادي در سال 1391 به 7.7- درصد رسیده بود. با اتخاذ سیاستهاي
جدید اقتصادي، این روند در سال 1392 متوقف و از سال 1393 روند بهبود به نحو محسوسی پدیدار شد و رشد تولید ناخالص داخلی (به قیمت هاي ثابت سال 1390) در این سال به 3.2 درصد

 
رسید. 

رئیس کل بانک مرکزي در ادامه و با اشاره به تحولات سال 1394 عنوان کرد: در سال 1394 متاثر
از افت محسوس قیمت نفت و کاهش درآمدهاي نفتی، رشد اقتصادي معادل 1.6- درصد رقم
خورد. با اجرایی شدن برجام، زمینه بازگشت تبادلات مالی و تجاري بین المللی و صادرات نفت به
روال طبیعی و در نتیجه بهبود عملکرد تجارت خارجی کشور و نیز تقویت ثبات اقتصادي فراهم
شد و با توجه به مجموعه تحولات رخ داده، رشد اقتصادي کشور در سال هاي 1395 و 1396 به

 
ترتیب به میزان 12.5 و 3.7 درصد تحقق یافت. 

وي خاطرنشان کرد: متعاقب خروج دولت آمریکا از توافق برجام در اردیبهشت ماه سال 1397 و
بازگشت مجدد تحریم هاي ظالمانه اقتصادي و محدودیت هاي ایجاد شده در مبادلات مالی و
تجاري خارجی، تولید ناخالص داخلی طی سال هاي 1397 و 1398 به ترتیب کاهش 5.4 و 6.5

 
درصدي را تجربه کرد. 

عالی ترین مقام بانک مرکزي با اشاره به تدابیر اتخاذ شده در سال 1399 براي مدیریت و مهار آثار
تحریم ها، تصریح کرد: با این حال، در سال 1399 به موجب تدابیر و اقدامات اتخاذ شده و
مدیریت و مهار آثار تحریم ها در اقتصاد، رشد اقتصادي و رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص
داخلی به ترتیب به ارقام 3.6 و 2.5 درصد رسید. ذکر این نکته ضروري است که رشد اقتصادي

 
3.6 درصد در سال 1399 در شرایطی رقم خورد که بسیاري از کشورهاي جهان متاثر از پیامدهاي منفی ناشی از شیوع بیماري کرونا، با کاهش شدید رشد اقتصادي مواجه شدند. 

رئیس شوراي پول و اعتبار با بیان اینکه به دنبال استقرار دولت یازدهم و همسو با تحولات عرصه داخلی و بین المللی، انتظارات مثبت در بین فعالان اقتصادي نسبت به تحولات در حوزه خارجی شکل

 
گرفت، گفت: در گام بعدي درآمدهاي ارزي متعاقب اجرایی شدن برجام افزایش قابل ملاحظه اي یافت که در نتیجه آن برقراري آرامش نسبی در بازار ارز را به دنبال داشت. 

وي افزود: تحولات یاد شده زمینه نزولی شدن نرخ تورم را ابتدا در نرخ تورم نقطه به نقطه و با وقفه چند ماهه در نرخ تورم دوازده ماهه از همان ماه هاي ابتدایی استقرار دولت یازدهم فراهم کرد؛ به
طوري که در ادامه این روند، نرخ تورم در سال هاي 1395 و 1396 تک رقمی شد. البته، با روي کار آمدن دولت جدید در آمریکا و متعاقبا آن خروج آمریکا از برجام و اعمال محدودیت هاي شدید در
مبادلات مالی و تجارت خارجی کشور در قالب تحریم هاي اولیه و ثانویه انتظارات فعالان اقتصادي نسبت به تحولات بخش خارجی اقتصاد معکوس شد. تاثیر آنی تحولات یاد شده در بازار ارز منعکس و
این بازار ثبات نسبی بازیافته خود را مجدداً از دست داد. نتیجتاً با انتقال تحولات بازار ارز به بازار کالاها و خدمات از همان ماه هاي ابتدایی سال 1397 دور جدیدي از روند افزایشی قیمتها در اقتصاد

 
کشور نمایان شد. 

 
شیوع ویروس کرونا و آثار و تبعات اقتصادي ناشی از آن 

رئیس کل بانک مرکزي به آثار اقتصادي ناشی از شیوع ویروس کرونا اواخر سال 1398 اشاره و
عنوان کرد: با بروز و شیوع پدیده غیرقابل پیش بینی ویروس کرونا از اواخر سال 1398 و به تبع
آن افول فعالیت هاي اقتصادي در مقیاس جهانی منجر به کاهش تقاضا براي صادرات کشور و افت
قیمت نفت به سطوح بسیار پایین شد و این مسأله علاوه بر محدویت هاي تحریمی مزید بر علت
شد تا درآمدهاي صادراتی نفت در سال 1399 بیش از پیش تنزل یافته و مدیریت بازار ارز با

 
دشواري بیشتري مواجه شود. 

دکتر کمیجانی یادآور شد: البته همزمان با توجه به وابستگی تاریخی دولت به درآمدهاي نفتی و
چسبندگی مخارج دولت، تامین کسري بودجه دولت واجد آثار پولی شد که نهایتاً در قالب رشد
پایه پولی و نقدینگی نمایان شد. لازم به توضیح است که متوسط رشد سالانه نقدینگی طی سال
هاي 96-1392 (پس از کسر اثر افزایش پوشش آمارهاي پولی و بانکی) به مدد برقراري آرامش و
ثبات در فضاي اقتصادي کشور معادل 24.4 درصد بود. این در شرایطی است که متوسط رشد
نقدینگی در 14 سال قبل از این دوره زمانی (سال هاي 91-1378) به میزان 27.1 درصد رقم

 
خورده بود. 

رئیس شوراي پول و اعتبار در ادامه توضیحاتی را درخصوص رشد نقدینگی طی سال هاي اخیر
ارائه کرد و گفت: با این حال در سه سال اخیر متاثر از کاهش شدید درآمدهاي نفتی دولت و تشدید کسري بودجه و نیز مشارکت فعال نظام بانکی در سیاست هاي حمایت از تامین مالی بنگاه ها و



خانوارهاي آسیب دیده از بیماري کرونا، رشد نقدینگی ارقام بالاتري را تجربه کرد. به طوري که متوسط رشد سالانه نقدینگی طی سال هاي 99-1397 به 31.5 درصد رسید که این میزان در مقایسه با

 
متوسط رشد نقدینگی طی سال هاي 1378 تا 1391 (27.1 درصد) به میزان 4.4 واحد درصد بالاتر بود. 

همچنین رئیس کل بانک مرکزي در جلسه مجمع عمومی ضمن ارائه گزارش عملکرد و اقدامات بانک مرکزي در سال 1399 در حوزه هاي مختلف مسئولیتی اعم از پولی، اعتباري، نظارتی، ارزي، ریالی
و نشر، حقوقی و فن آوري هاي نوین، تصریح کرد: از اهم اقدامات انجام شده در حوزه سیاست هاي پولی در این سال می توان به اجراي سیاست نوین پولی مبتنی بر عملیات بازار باز و مدیریت
نقدینگی و هدایت نرخ سود در بازار بین بانکی به سمت نرخ هدف سیاستی، تصویب اعمال سیاست احتیاطی کنترل رشد ترازنامه شبکه بانکی (سقف رشد ماهانه دارایی هاي مشمول براي بانکهاي

 
تخصصی و تجاري به ترتیب 2.5 و 2.0درصد) و الزام بانک ها به نگهداري حداقل معادل 3 درصد از مانده کل سپرده هاي بانکی به صورت اوراق اسلامی قابل معامله در بازار سرمایه اشاره کرد. 

وي یادآور شد: همچنین ذکر این نکته ضروري است که به دنبال پذیرش مسئولیت بانک مرکزي در فروش اوراق مالی اسلامی دولت، در سال 1399 به منظور تامین مالی غیر پولی دولت در شرایط

 
تنگناي مالی اخیر متاثر از شرایط تحریم، به میزان 1257 هزار میلیارد ریال از اوراق مالی اسلامی دولت به شبکه بانکی و نهادهاي مالی فروخته شد. 

 
پرداخت در مجموع حدود 18989 هزار میلیارد ریال تسهیلات 

رئیس شوراي پول و اعتبار درخصوص عملکرد و اقدامات بانک مرکزي در سال 1399 در حوزه اعتباري عنوان کرد: در حوزه اعتباري، اولویت بخشی به تامین سرمایه در گردش واحدهاي تولیدي با
هدف بهره برداري حداکثري از ظرفیت هاي خالی اقتصاد، تامین مالی بنگاه هاي کوچک و متوسط، تامین مالی صنایع پیشران و شرکت هاي دانش بنیان، پرداخت تسهیلات قرض الحسنه (ازدواج)،
خرید تضمینی گندم و تامین مالی بخش مسکن و همچنین پرداخت تسهیلات مقابله با آثار منفی بیماري کرونا به خانوارها و فعالان اقتصادي مورد توجه بانک مرکزي بوده است. لازم به توضیح است،

 
در سال 1399 در مجموع حدود 18989 هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي مختلف اقتصادي پرداخت شده است که در مقایسه با سال قبل از آن 94.8 درصد افزایش نشان می دهد. 

رئیس کل بانک مرکزي در ادامه و در حوزه اقدامات بخش نظارت بانک مرکزي عنوان کرد: اجراي موفق ادغام بانک هاي وابسته به نیروهاي مسلح (به عنوان پروژه اي مهم در راستاي اصلاح ساختاري
نظام بانکی)، تدوین، ابلاغ و عملیاتی کردن قانون صدور چک که منجر به کاهش نسبت چکهاي برگشتی جدید به 3.5 درصد در مقایسه با نسبت 8.5 درصدي نسبت مزبور در چک هاي قدیمی صادره
طی سه ماهه اول سال 1400 شده است، پیگیري افزایش سرمایه بانک ها و مؤسسات اعتباري غیر بانکی و بازنگري و به روزرسانی کارمزدهاي خدمات بانکی در راستاي اصلاح ساختار درآمدي بانکها از

 
جمله اقدامات انجام شده در حوزه تقویت نظارت بانک مرکزي بر عملکرد شبکه بانکی بوده است. 

دکتر کمیجانی با بیان اینکه حوزه ارزي بانک مرکزي در سال هاي گذشته به عنوان خط مقدم مقابله فوري با تحریم هاي مالی و اقتصادي ایفاي نقش کرده است، تأکید کرد: بر این اساس در سال
1399 اقداماتی همچون تصویب و اجراي مقررات تنبیهی و تشویقی به منظور سرعت بخشیدن به برگشت ارز حاصل از صادرات در شرایط تحریمی و تنگناي شدید ارزي، تامین ارز ترجیحی مورد نیاز
براي واردات بیش از 10.8 میلیارد دلار کالاهاي اساسی و نهاده هاي دامی، دارو و تجهیزات پزشکی، طراحی و عملیاتی کردن سازوکارهاي ویژه (از جمله تهاتر) براي دریافت ها و پرداخت هاي ارزي

 
کشور جهت مقابله با تحریم ها از مهمترین اقدامات در حوزه ارزي بوده است. 

همچنین به گفته رئیس کل بانک مرکزي راه اندازي سامانه هاي متعدد نظیر سامانه سیاح، صیاد، سمات و رفع تعهدات ارزي از مهمترین برنامه هاي به اجرا در آمده در حوزه فناوري هاي نوین به

 
منظور افزایش شفافیت، مبارزه با پولشویی، کاهش فرار مالیاتی و بهبود فضاي کسب و کار براي فعالان اقتصادي کشور بوده است. 

دکتر کمیجانی درخصوص سایر تلاشها و فعالیت هاي بانک مرکزي اظهار کرد: در کنار این اقدامات تولید اسکناس و ایران چک بین نسلی و توجه به استفاده از ویژگی هاي امنیتی جدید در تولید آنها و
نیز اتمام پروژه انتقال حساب هاي دولتی به بانک مرکزي مورد اهتمام بانک مرکزي قرار داشته است. همچنین پیگیري پرونده هاي بین المللی و دفاع از منافع ملی از جمله در خصوص پرونده هاي
مربوط به اموال بانک مرکزي در لوکزامبورگ و ایتالیا در کنار پیگیري حقوقی تعهدات ارزي واردکنندگان کالا و پیگیري پرونده هاي دلالان ارزي و صرافی هاي غیرمجاز نیز از عمده اقدامات و پیگیري

 
هاي انجام شده در حوزه حقوقی و امور مجلس بانک مرکزي بوده است. 

رئیس کل بانک مرکزي در پایان به رشد اقتصادي کشور در سال 1399 اشاره و تأکید کرد: خوشبختانه در سایه اقدامات اتخاذ شده، چشم انداز مناسبی براي تقویت سرمایه گذاري و همچنین رونق
فعالیت هاي اقتصادي و تولید در کشور فراهم شده که نتایج آن در تحقق رشد مثبت اقتصادي طی فصول دوم، سوم و چهارم سال 1399 نمایان بوده و حاکی از عملکرد مناسب اقتصاد کشور در شرایط

دشوار ناشی از شیوع بیماري کرونا و تحریم هاي حداکثري شکست خورده دولت آمریکا است.



جهاددانشگاهی نهادي مردمی و تاثیرگذار بر جامعه است

منبع: صبجانه پرسشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1400/05/03

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع انسانی استانداري کردستان، جهاددانشگاهی را نهادي مردمی و آمیخته با جامعه توصیف و ذکر کرد: این نهاد در بحث مشاغل خانگی بنا به (...)

 
معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع انسانی استانداري کردستان، جهاددانشگاهی را نهادي مردمی و آمیخته با جامعه توصیف و ذکر کرد: این نهاد در بحث مشاغل خانگی بنا به (...) 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع انسانی استانداري کردستان، جهاددانشگاهی را
نهادي مردمی و آمیخته با جامعه توصیف و ذکر کرد: این نهاد در بحث مشاغل خانگی بنا به
رسالت آموزشی خود توانسته اثرگذار باشد؛ آموزش هاي مهارتی براي ایجاد شغل و شناسایی افراد

 
مورد نیاز در این راستا، نشان از مردمی بودن جهاددانشگاهی دارد. 

خالد جعفري در گفت و گو با صبحانه پرس به مناسبت سالگرد تشکیل جهاددانشگاهی اظهار کرد:
با نگاهی به زمان تشکیل انقلاب فرهنگی می توان دید که مجموعه هایی از جمله جهادسازندگی و
جهاددانشگاهی با هدف کار در کنار نهادهاي دولتی و ایجاد شرایط بهتر براي جبران عقب ماندگی
هاي بعد از جنگ، با استفاده از توان علمی و تعهد دینی تاثیر گذار در قبال مردم، توسط

 
جهادگران و نیروهاي انقلابی ایجاد شده است. 

وي جهاددانشگاهی را از جمله نهادهاي مولود انقلاب و اثرگذار در جامعه ذکر کرد و افزود:
خوشبختانه جهاددانشگاهی به واسطه انعطاف زیاد در انجام فعالیت هاي خود، تاثیرگذاري خوبی

 
در سطح جامعه داشته است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع انسانی استانداري کردستان بیان کرد: واقعیت این
است که جهاددانشگاهی به عنوان نهادي خود اتکا در سایه حمایت هاي بیشتر، می تواند به عنوان
مجموعه اي چابکتر، اثرات بهتري داشته باشد و نیازهاي کشور را در کنار تشکیلات رسمی و

 
دانشگاه ها با ماموریت هاي ویژه اي که بر عهده دارد شناسایی و رفع کند. 

 وي در رابطه با بحث تاثیر فرهنگ و مدیریت جهادي به عنوان الگوي گذر از موانع و ترسیم آینده اي روشن با سرمایه جهاددانشگاهی ادامه داد: معتقدم اقدامی که بر اساس خدا محوري باشد و بتواند
وظایف فردي را در کنار استفاده از علم و تکنولوژي متخصصان بر اساس باورهاي دینی و رضاي خدا به انجام برساند، می تواند مدیریت جهادي را اعمال کند، چرا که مدیریت جهادي فقط در سایه

 
اولویت رضاي خدا اعمال می شود و امروز جهاددانشگاهی بر پایه این اصل بنیان نهاده شده است. 

جعفري، جهاددانشگاهی را نهادي مردمی و آمیخته با جامعه توصیف و ذکر کرد: این نهاد در بحث مشاغل خانگی بنا به رسالت آموزشی خود توانسته اثرگذار باشد؛ آموزش هاي مهارتی براي ایجاد شغل

 
و شناسایی افراد مورد نیاز در این راستا، نشان از مردمی بودن جهاددانشگاهی دارد. 

وي با اشاره به تاثیرات فناوران جهادي در دانشگاه و زیست بوم فناوري افزود: جهادگران جهاددانشگاهی با عضویت در هیات علمی دانشگاه ها و فعالیت در عرصه عمل و کارآفرینی و پژوهش افراد فعالی

 
بوده و اقدامات علمی مهمی انجام داده اند که از جمله می توان به رویان و کشت بافت توت فرنگی اصفهان و سایر اقدامات تاثیر گذار علمی در حوزه کشاورزي اشاره کرد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منابع انسانی استانداري کردستان، تاکید کرد: اقدامات ویژه اي که در جهاددانشگاهی به صورت علمی پیگیري می شود، شاید در دانشگاه ها به دلیل گستردگی

 
کارها نتواند اولویت اصلی باشد اما در جهاد به خوبی دنبال می شود. 

وي جهاددانشگاهی را نیازمند حمایت و شناساندن بیشتر به مردم ذکر کرد و گفت: وضعیت اقتصادي کشور و منابع مالی پشتیبانی از تولید عوامل موثر بر دست نیافتن جهاد دانشگاهی به قسمتی از
اهداف تعریف شده خود است؛ با توجه به اینکه شعار سال هاي اخیر در بخش تولید است، باید بتوان شرایط بهتري را براي رونق تولید، واحدهاي تولیدي و بخش هاي اقتصادي و خدماتی، با ارتباط

 
بیشتر با جهاددانشگاهی ایجاد کرد. 

جعفري، تحقق این مهم را پشتیبان خوبی براي تقویت بنیه علمی و مالی جهاددانشگاهی دانست وخاطرنشان کرد: هر چه این نهاد انقلابی قوي تر باشد می تواند اثرات بهتري را در بخش هاي مختلف

 
اقتصادي و جامعه بگذارد. 

وي با بیان اینکه اگرچه جنبه علوم انسانی جهاددانشگاهی با وجود اقدامات مهم، کمتر دیده شده است اما می تواند اثرات متقابل مطلوبی داشته باشد یادآور شد: امروز جهاددانشگاهی نباید به صورت
مستقل بررسی شود، بلکه باید اثر این نهاد علمی بر جامعه را بررسی کرد، چرا که جهاد مجموعه اي برآمده از جامعه است و می تواند موثرتر از حال در خدمت مردم بوده و الگوي مناسبی براي سایر

 
بخش ها باشد. 

 انتهاي پیام



در صورت حل مشکلات مالیات و بیمه قادریم بدون تسهیلات به افزایش تولید و اشتغال استان کمک کنیم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیرعامل هلدینگ تولی پرس گفت: در صورت رفع موانع تولید و حل مشکلات بیمه و مالیات و تامین مواد اولیه قادریم بدون تسهیلات بانکی ضمن افزایش میزان تولید ظرفیت اشتغال
جدیدي در این مجموعه تولیدي ایجاد کنیم.

 
 

مدیرعامل هلدینگ تولی پرس: در صورت حل مشکلات مالیات و بیمه قادریم بدون تسهیلات به افزایش تولید و اشتغال استان کمک کنیم مدیرعامل هلدینگ تولی پرس گفت: در صورت رفع موانع

 
تولید و حل مشکلات بیمه و مالیات و تامین مواد اولیه قادریم بدون تسهیلات بانکی ضمن افزایش میزان تولید ظرفیت اشتغال جدیدي در این مجموعه تولیدي ایجاد کنیم. 

به گزارش خبرگزاري برنا از قزوین؛ در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع که روز یکشنبه در استانداري برگزار شد مشکلات چند واحد تولیدي مورد بررسی قرار گرفت و براي حل آنها دستور لازم از سوي

 
استاندار صادر شد. 

یک شرکت کشت و صنعت براي تعلیق چک هاي برگشتی، دریافت تسهیلات، یک شرکت کاشی و سرامیک براي تقسیط بدهی، یک شرکت تولید مواد بهداشتی براي بخشودگی مالیاتی و بیمه اي و
گشایش سامانه بهین یاب، یک شرکت تولید مواد غذایی براي به روز رسانی و ثبت سفارش، یک شرکت ریخته گري براي دریافت تسهیلات و یک شرکت تولید شکلات و بیسکوییت براي تسهیل در

 
اجراي طرح توسعه مشکلات و درخواست هاي خود را مطرح کردند که براي آنها تصمیم لازم گرفته شد. 

 
 

در این جلسه بیژن اسماعیلی مدیرعامل شرکت هلدینگ تولی پرس و داروگر تولید کننده مواد بهداشتی، شوینده با ارائه رنج نامه اي از مشکلات یک دهه گذشته شرکت اظهارداشت: این شرکت بیش

 
از 93 سال سابقه فعالیت دارد و یک برند تولید مواد بهداشتی در کشور محسوب می شده که پس از مشکلاتی که براي آن ایجاد شود آن را در بورس خریداري کردیم. 

وي اضافه کرد: علیرغم این که باید در زمان عرضه در بورس تمام بدهی هاي مالیاتی و بیمه اي آن مشخص و تسویه می شد اما این کار انجام نشد و ما از سال 90 با مشکلات عدیده اي چون بسته

 
بودن حساب هاي بانکی شرکت، ناتوانی در خرید مواد اولیه و بدهی و جرایم مالیاتی و بیمه اي مواجه شده ایم. 

 
علیرغم مشکلات ، تعدیل نیرو نداشتیم/ حقوق کارگران بموقع پرداخت شده است 

این کارآفرین تصریح کرد: بدون تردید امروز کارشناسان و اهل فن تایید می کنند در شرایط کنونی کشور و ضعف هاي قانونی و سیستمی که داریم تولید مقرون به صرفه نیست بویژه در دورانی که با
تحریم و جنگ اقتصادي دشمن مواجه شده ایم، تنها کسانی توانسته اند در مقابل سختی و ناملایمات موقوالمت کنند که عشق به کار، کشور و تولید را داشته اند و راضی نشده اند خانواده هاي شاغلین

 
خود را دچار بحران کنند. 

وي اضافه کرد: در این مجموعه ماهانه 15 میلیارد تومان حقوق براي مجموعه هلدینگ پرداخت می شود که فقط در شرکت تولی پرس حدود 500 نیروي شاغل داریم و حق بیمه ماهانه ما بیش از 3

 
میلیارد تومان است و با همه مشکلات تاکنون هیچ کارگري تعدیل نشده و حقوق شاغلان آن حتی یک روز عقب نیفتاده و با مدیریت منطقی و جهادي نگذاشتیم بحران کارگري ایجاد شود. 



 
 

 
قدردان همراهی مدیران استان قزوین هستیم 

اسماعیلی گفت: مشکلات ما ساختاري و کلان است و امروز مالیات چند ده میلیاردي ما چند صد میلیارد شده که شرکت که در مورد اصل آن هم حرف زیادي براي گفتن دارد اما براي پرداخت بخشی
از بدهی حاضر شدیم همه خودروهاي مجموعه تولیدي خود را که بالغ بر 183 دستگاه بود را واگذار کنیم و اگر تصمیم عاجلی براي رفع مسدود شدن حسابهاي بانکی و تامین مواد اولیه صورت نگیرد

 
قادر به ادامه کار نخواهیم بود و با بحران مواجه خواهیم شد 

مدیرعامل هلدینگ تولی پرس و داروگر یادآورشد: این شرکت مدت 9 ماه است نتوانسته مواد اولیه تهیه کند، تمامی حساب هاي بانکی اش مسدود شده و هیچگونه ارزي بابت مواد اولیه دریافت نکرده
اما تمامی حق و حقوق پرسنل هلدینگ را پرداخت کرده و هیچ نیرویی تعدیل نشده و با بهره گیري از نیروي انسانی متعهد و تلاش گر و دلسوز خود تولید را متوقف نکرده لذا منطقی نیست اجازه

 
دهیم موانع تولید موجب بیکاري کارگران و مشکلات حاد براي خانواده بزرگ این مجموعه شود. 

وي اضافه کرد: انتظار داریم با نگاه مثبتی که استاندار قزوین در گره گشایی از مشکلات صنعتگران داشته اند و نیز همراهی خوب رئیس سازمان صمت و سایر مدیران استان تصمیم مناسبی براي حل

 
مشکلات این واحد اتخاذ شود. 

 
اسماعیلی گفت: در صورت حل مشکلات مالیاتی و بیمه اي و گشایش سایت براي خرید مواد اولیه آمادگی داریم با ایجاد خط جدید و افزایش تولید براي افراد بیشتري شغل ایجاد کنیم. 

 
 

وي اضافه کرد: بدون تقاضاي تسهیلات و سهیمه ارزي آنقدر توانمند هستیم که در صورت رفع موانع تولید قادریم جایگاه گذشته این شرکت را همچنان در ایران حفظ کرده و به اقتصاد استان هم

 
کمک کنیم. 

 
در این جلسه استاندار قزوین ضمن همراهی کامل با مدیران این مجموعه و تماس تلفنی با مسئولان کشوري براي حل مشکلات آن دستور اکید و لازم را صادر کرد. 

در ادامه این نشست مقرر شد با تشکیل کمیته ویژه نسبت به مشخص شدن اصل بدهی مالیاتی و بیمه اي و شرایط استفاده از بخشودگی و تقسیط بدهی، گشایش سایت براي تامین مواد اولیه اقدام
مقتضی صورت گیرد.



افتتاح 33 پروژه تولیدي در مناطق آزاد

منبع: داناشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1400/05/03

33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی، فردا دوشنبه 4 مرداد در مناطق آزاد تجاري صنعتی با دستور رئیس جمهور و از طریق ویدئو کنفرانس افتتاح خواهد شد.

33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی، فردا دوشنبه 4 مرداد در مناطق آزاد تجاري صنعتی با

 
دستور رئیس جمهور و از طریق ویدئو کنفرانس افتتاح خواهد شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از دبیرخانه شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه
اقتصادي، حمیدرضا مؤمنی مشاور رئیس جمهور و دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه
اقتصادي با اعلام این خبر گفت: هفتمین دوره از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد تجاري

 
صنعتی با حضور روحانی رئیس جمهور روز دوشنبه 4 مردادماه برگزار خواهد شد. 

دبیر شوراي عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي با تشریح تعداد پروژه ها، اعتبار سرمایه گذاري
و میزان اشتغال هر یک از مناطق آزاد تجاري صنعتی که قرار است در این مراسم افتتاح
شوند اظهار داشت: 20 پروژه در شمال غرب کشور با اعتبار سرمایه گذاري 9 هزار و 277
میلیارد ریال و اشتغال زایی براي 669 نفر، 9 پروژه در یکی از جزایر جنوبی با اعتبار سرمایه
گذاري 6 هزار و 379 میلیارد ریال و اشتغال زایی براي 302 نفر و 4 پروژه در جزیره
گردشگري جنوب کشور با اعتبار سرمایه گذاري یک هزار و 37 میلیارد ریال و اشتغالزایی

 
براي 78 نفر افتتاح می شود. 

مؤمنی ادامه داد: مجموع سرمایه گذاري هاي انجام شده در پروژه هاي آماده بهره برداري

 
مناطق آزاد 16 هزار و 693 میلیارد ریال است که براي یک هزار و 49 نفر نیز اشتغالزایی به همراه داشته است. 

براساس این گزارش، در مجموع سرمایه گذاري هاي شش دوره گذشته از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي از سال 99 تاکنون، بیش از 110 هزار میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل

 
419 طرح و اشتغالزایی نزدیک به 27 هزار نفر به بهره برداري رسید. 

با احتساب برگزاري هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي (فردا 4 مرداد)، سرمایه گذاري هاي جدید در پروژه هاي افتتاح شده در مناطق آزاد تجاري صنعتی نزدیک به

 
112 هزار میلیارد تومان می رسد که این عدد شامل 450 طرح و اشتغالزایی 27 هزار و 750 نفر است. 

انتهاي پیام



تحقق عدالت جنسیتی و توجه به مطالبات زنان در اولویت است/ دولت آینده از «کمند» حمایت کند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1400/05/03

 
 

 
خبرگزاري آریا - معصومه ابتکار: رویداد کمند حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران دانشجو بود که امیدواریم که همه دانشگاه هاي کشور بتوانند این رویداد را اجرا کنند. 

 معصومه ابتکار: رویداد کمند حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي تازه اي براي دختران دانشجو بود که امیدواریم که همه

 
دانشگاه هاي کشور بتوانند این رویداد را اجرا کنند. 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوري گفت: در دولت دوازدهم تمام تلاش خود را به کار گرفتیم تا با همکاري و هم پیمانی با دستگاه هاي مختلف، تحقق عدالت جنسیتی و توجه به مطالبات و و

 
نیازهاي ضروري زنان و تحکیم بنیان خانواده را در اولویت قرار دهیم. 

معصومه ابتکار در سخنان ویدیوکنفرانس در آیین اختتامیه رویداد کمند (طرح ملی کار، مهارت و نوآوري دختران دانشجو) دانشگاه شیراز اظهار کرد: رویداد کمند حرکتی امیدآفرین و گشایش افق هاي
تازه اي براي دختران دانشجو بود که امیدواریم که همه دانشگاه هاي کشور بتوانند این رویداد را اجرا کنند.جاي بسی خوشحالی است که توانستیم از اواخر سال 97 کار مشترکی را در قالب رویداد

 
کمند براي تقویت مهارت هاي کارآفرینی و کسب و کار دختران دانشجو انجام دهیم. 

 
وي ادامه داد: خوشبختانه تاکنون دو دوره از اجراي طرح کمند با همکاري بسیار ارزشمند دانشگاه ها انجام شده و در دوره دوم 16 استان این رویداد را اجرا کردند. 

 
ابتکار بیان کرد: یکی از بهترین همکاري هاي ما با وزارت علوم بوده است که جا دارد از تمامی مسئولین این وزارتخانه تشکر و قدردانی ویژه اي داشته باشم. 

 
این مقام مسوول عنوان داشت: در حقیقت ما یک الگوسازي انجام دادیم. الگویی که قابلیت تکرار در همه دانشگاه ها را دارد و حتی براي پسران دانشجو نیز قابل اجرا است. 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور، افزود: اختتامیه رویداد کمند باید آغاز حرکتی براي تقویت مهارت هاي کسب و کار دانشجویان دختر باشد تا دختران دانشجوي ما بتوانند در ترم آخر تحصیلی

 
با فضاي کسب و کار و اشتغال آشنا شوند. 

وي با اعتقاد به اینکه یکی از مهمترین ابعاد کار کمند به نتیجه رساندن ایده هاي خلاقانه دانشجویان است، گفت: سایر دانشگاه ها نیز می بایست این تجربه و الگو را از دانشگاه هایی که این طرح را

 
انجام دادند، بگیرند. البته ما اتفاقات رخ داده در این رویداد را مستندسازي می کنیم و در اختیار سایر دانشگاه ها قرار می دهیم. 

ابتکار افزود: دانشگاه هایی که این طرح را اجرا کردند باید این رویداد را آغاز کار خود تلقی کنند و دانشگاه شیراز هم بایستی نهالی که امروز کاشته شده را تبدیل به باغی پرثمر کند. در واقع این کار

 
نباید محدود به یک رویداد شود بلکه باید استمرار داشته باشد. 

وي درخواست کرد: دولت آینده نیز می بایست شرایطی را براي ادامه یافتن این کار ارزشمند و حمایت از دختران براي ورود به کسب و کار فراهم کند. امیدوارم این افق گشایی که در دولت دوازدهم

 
اتفاق افتاده است ادامه پیدا کند و این افق کماکان براي جوانان و دانشجویان باز بماند و منشا امید، تحرك، تلاش و خلاقیت براي نسل آینده باشد. 

 
نقش آفرینی بانوان در مقیاسی فراتر از مراکز دانشگاهی 

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوري نیز در این آیین اظهار کرد: طرح ملی کمند با حمایت معاونت ریاست جمهوري در امور زنان و خانواده و صندوق هاي حامی کارآفرینی با

 
هدف ایجاد ارتباط بین دانشجویان و شرکت هاي دانش بنیان در دانشگاه هاي منتخب سراسر کشور برگزار شد که جا دارد از تمام تلاشگران در این عرصه قدردانی کنم. 

غلامرضا غفاري ادامه داد: آنچه که در دنیاي مدرن و جدید موجب ایجاد هویت می شود، توانایی ها و قابلیت هایی است که کنشگران اجتماعی به ویژه کنشگران جوان و دانشجویان ما کسب می کنند و
از طریق دستاوردها، توانایی ها و قابلیتی که دارند هم عزت نفس و خودپنداري مثبتی را براي خود رقم می زنند، هم نوعی امید و اعتماد در آنها تقویت می شود و هم راحت تر می توانند ارتباط و پیوند

 
خود را با چرخه زندگی حفظ کنند. 

 
وي افزود: بی تردید چنین قابلیتی امکان اثرگذاري و داشتن توانایی و قدرت را در آنها تقویت می کند. 

غفاري اضافه کرد: برنامه کمند یکی از برنامه هایی است که در حوزه فرهنگی و در راستاي تقویت توانمندي هاي فرهنگی و اجتماعی دانشجویان مورد توجه قرار گرفت که این برنامه در تعداد قابل

 
توجهی از دانشگاه هاي کشور با حمایت معاونت امور زنان و خانواده نهاد ریاست جمهوري و اهتمام مجموعه هاي دانشگاهی اجرا شد. 

 
وي یادآور شد: تلاش ما بر این است که توانمندي و داشتن خودپنداره مثبت و احساس مثبت نسبت به زندگی و دوره دانشجویی را در دختران دانشجو تقویت کنیم. 

غفاري بیان داشت: با توجه به اثرگذاري و تأثیري که دختران و زنان ما در فرآیند توسعه فرهنگی و اجتماعی جوامع انسانی دارند این برنامه ها می تواند بسترسازي هاي لازم را در این زمینه فراهم کند.
وي عنوان داشت: این رویدادها می تواند این امکان را فراهم کند تا در مقیاسی فراتر از مراکز دانشگاهی شاهد اثرگذاري و نقش آفرینی بیشتر براي دختران و زنان باشیم که این امر در فرآیند توسعه

 
نقش بی بدیل و ارزنده اي دارد. 

غفاري یادآور شد: در حقیقت توسعه فرهنگی و اجتماعی با ارتقاي کیفیت زندگی تعریف می شود. کیفیت زندگی مجموعه نظام تعاملات و ارتباطاتی است که در بین کنشگران اجتماعی شکل می گیرد.

 
رویدادي مانند کمند نقش بسزایی در ایجاد هویتی دارد که افراد براي خود خلق می کنند و این هویت را در تحولات اجتماعی باز تعریف می کنند. 

وي اظهار کرد: البته آثار و پیامدهاي رویداد کمند باید فراتر از جمع دانشگاهی و دانشجویی تعریف شود و باید شاهد اشاعه و ترویج و سرایت پذیري این رویداد به عرصه هاي دیگر حیات و مناسبت

 
هاي اجتماعی باشیم. امیدوارم این نوع برنامه ها با توجه به اثر و پیامدهاي مثبتی که دارند ادامه پیدا کنند. 

غفاري ادامه داد: اگر این برنامه ها بدون محدودیت هاي کرونایی و به صورت حضوري برگزار می شد قطعا شاهد اثرات مثبت بیشتري از این رویدادها بودیم. به هر حال این مجموعه باید گسترش پیدا
کند و گسترش این مجموعه منوط به تلاش و اهتمام فعالیت و کنشگري ارزنده اي است که از ناحیه دانشجویان صورت می گیرد. در واقع دانشجویان نقش اول را در برگزاري و استمرار این رویدادها

 
عهده دار هستند و مجموعه هاي دیگر تسهیل گر هستند. امیدواریم این تلاش و کوشش ادامه دار باشد. 

 
تبدیل طرح کمند به یک سنت دانشگاهی 



مدیرکل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم و تحقیقات و فناوري هم در این آیین، اظهار کرد: امیدوارم این آیین اختتامیه آغازي براي بازیابی هویت و توانمندي دختران دانشجو براي کمک به توسعه

 
کشور باشد. 

محمد هادي عسکري ادامه داد: طرح کمند از ویژگی هاي متعددي برخوردار است. زنان بخش بزرگی از جامعه را تشکیل می دهند و اگر ما بخواهیم به توسعه به عنوان یک آرمان ملی توجه کنیم حتما

 
باید به مشارکت گسترده بانوان در نوسازي اقتصادي ملی و توسعه اجتماعی توجه کنیم و امکان رشد و شکوفایی استعدادهاي همه اقشار جامعه از جمله زنان و دختران را فراهم کنیم. 

وي با اعتقاد به اینکه رویداد کار، مهارت و نوآوري جنبه کارآفرینی داشت، گفت: با توجه به رسالت دانشگاه و به رسمیت شناختن نقش و راهبرد اصلی دانشگاه در توجه به مسایل اجتماعی پیرامون

 
دانشگاه، ما به این نتیجه رسیدیم که باید از ظرفیت جمعیت جوان زیر 40 سال و فرصت ارزشمندي که جوانان دانشجو در اختیار کارگزاران کشور قرار می دهند استفاده کنیم. 

عسکري بیان داشت: در حال حاضر فضاي اشتغال دولتی جوابگوي نیاز گسترده دانش آموختگان دانشگاه ها نیست. از طرفی ما موظف هستیم که با برنامه هایی که تدارك می بینیم و تلاشی که براي

 
افزایش ضریب اشتغال پذیري دانش آموختگان دانشگاه ها داریم به حل این مشکل کمک کنیم. 

وي افزود: طرح کمند یکی از طرح هاي محوري و راهبردي بود که توانست در این زمینه نقش خود را ایفا کند. جاي بسی خوشحالی است که با همت سرکار خانم دکتر ابتکار و تلاش رؤساي دانشگاه
ها در تعداد قابل توجهی از دانشگاه کشور طرح کمند را در فاز اول و دوم دنبال کردیم و امیدواریم بتوانیم این طرح را در استان هاي دیگر هم در قالب موافقت نامه اي که امضا شده پیگیري کنیم و

 
شاهد راه اندازي طرح کمند در دانشگاه هاي کشور باشیم. 

عسکري ادامه داد: نقطه برجسته اي که در طرح کمند دنبال شد، برخورداري از صندوق کارآفرینی امید در این طرح است که طرح هاي برگزیده می توانند از این طریق تسهیلات خوبی دریافت کنند و

 
برخورداري از این تسهیلات می تواند روحیه امید و خودباوري را در نسل فرهیخته و توانمند دختران دانشجوي ما تقویت کند. 

وي افزود: طرح کمند و سایر طرح هایی که در بسته توانمندسازي دختران کشور اجرا شدند به حدي از بلوغ و کفایت رسیدند که مجموعه هاي دانشجویی و معاونت فرهنگی اجتماعی دانشگاه ها هم

 
می توانند در سنوات آینده این طرح را به یک سنت دانشگاهی تبدیل کنند. 

مدیر کل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم و تحقیقات و فناوري ابراز کرد: امیدواریم این طرح که مزایاي گسترده و دستاوردهاي بسیار شگرفی را براي خانواده ها، دختران دانشجو و جامعه اسلامی دارد

 
به صورت ویژه دنبال شود. 

 
بالفعل کردن پتانسیل هاي بالقوه دانشجویان 

حمید نادگران، رییس دانشگاه شیراز نیز در این آیین اظهار داشت: بیش از یک سال و نیم است که جهان با پاندمی کرونا مواجه است و در طول این مدت بسیاري از کسب و کارها آسیب دیدند و برنامه

 
هاي آموزشی و پژوهشی دانشگاه ها نیز به صورت مجازي ادامه پیدا کرد. 

 
وي افزود: دانشگاه بزرگ شیراز پس از شیوع بیماري کرونا طرح هاي مختلفی را در زمینه هاي مختلف براي اقشار مختلف دانشگاهیان به ویژه دانشجویان ارائه داد 

نادگران ادامه داد: ما به راحتی توانستیم از تهدید کرونا فرصت بسازیم. وبینارها و برنامه هاي بسیار خوب فرهنگی که از طریق فضاي مجازي برگزار شد، یکی از مهمترین اقدامات دانشگاه در دوران

 
کرونا به شمار می رود. 

وي اضافه کرد: دانشگاه شیراز به عنوان یکی از دانشگاه هاي برتر و تراز یک کشور از همان ابتداي شیوع بیماري کرونا درصدد کاهش افسردگی ها و مشکلات روحی و روانی ناشی از کرونا بود و برنامه

 
هاي بسیار خوبی نیز در این زمینه از سوي معاونت حوزه فرهنگی دانشگاه تدارك دیده شد. 

نادگران یادآوري کرد: یکی از برنامه هاي ما در دوران کرونا برگزاري رویداد کمند بود. ما بر این باور هستیم که در دانشگاه علاوه بر آموزش و پژوهش، فعالیت هاي فوق برنامه دانشجویی نیز از اهمیت

 
ویژه اي برخوردار است. 

وي بیان داشت: دانشگاه هاي نسل سوم و چهارم در دنیا دانشگاه هایی هستند که بر اساس نوآوري و فن آوري، مهارت و حل مسائل جامعه بنا گذاشته شده اند. دانشگاه شیراز نیز براي تحقق این امر به

 
سمت برنامه هایی از جمله برگزاري رویداد کمند رفته است. 

نادگران عنوان کرد: رویداد کمند ویژه دختران دانشجوي دانشگاه شیراز برگزار شد و ما از دختران دانشجو خواستیم که مهارت و نوآوري خود را در قالب برخی از کارهاي هنري و تجاري به منصه ظهور

 
برسانند. 

وي ادامه داد: خوشبختانه تعداد قابل توجهی از دانشجویان در این طرح شرکت کردند و امروز که به اختتامیه این رویداد می رسیم متوجه شدیم که دختران دانشجوي ما از استعدادها، مهارت ها و

 
نوآوري هاي بسیاري برخوردار هستند که باید به آنها کمک کنیم و این پتانسیل هاي بالقوه را بالفعل کنیم. 

این مقام مسئول عنوان کرد: دانشجو در کسوت دانشجویی اگر در محیط و فضایی قرار بگیرد که پتانسیل ها و توانمندي هاي خود را اثبات کند و با جدیت پیش برود می تواند مهارت هاي را یاد بگیرد

 
و حتی این مهارت ها را به دیگران آموزش بدهد. 

وي ابراز کرد: امیدواریم این برنامه ها در دانشگاه ها به مثابه دانشگاه هاي مهارت آموز به عنوان بخشی از مهارت هاي اصلی پیگیري شود و در این رویدادها از پتانسیل ها و توانمندي هاي دانشجویان

 
پسر و دختر استفاده کنیم. 

رییس دانشگاه شیراز بیان کرد: برگزاري این رویدادها هم باعث ایجاد فضاي سعی و خطا براي دانشجویان می شود و هم شرایطی را براي مسئولیت پذیري در بین دانشجویان فراهم می کند و امیدواریم
که بخش قابل توجهی از دانشجویان بتوانند از این طریق هنرهاي خود را در آینده در شرکت هاي معتبر و شناخته شده استارت آپی و دانش بنیانی پیش ببرند. ما نیز در دانشگاه شیراز زمینه مناسبی

 
را براي بهره بردن از تمامی این جذابیت ها و پتانسیل ها فراهم می کنیم. 

طرح ملی کار، مهارت و نوآوري دختران دانشجو موسوم به کمند با هدف آشنایی دختران دانشجو با مفاهیم کار، مهارت آموزي و کارآفرینی، برگزاري کارگاه هاي تخصصی کار و مهارت افزایی براي
دختران، ایجاد ارتباط بین دانشجویان و شرکت هاي دانش بنیان، پارك هاي علم و فناوري و صندوق هاي حامی کارآفرینی در دانشگاه هاي منتخب سراسر کشور برگزار شد. ارائه محصولات و طرح
هاي دختران دانشجو جهت بازدید صاحبان صنایع، ایجاد فضاي با نشاط در بین دانشجویان، توانمندسازي دختران دانشجو و حمایت از ایده ها و طرح هاي نوآورانه آن ها از دیگر اهداف این طرح ملی

 
است. 

منبع: ایرنا



مشکل آب خوزستان، مشکل همه استان است

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1400/05/03

چند روزي است که خوزستان شاهد اعتراضات گسترده به بی آبی است. اما همه ماجرا آن چیزي نیست که دیده می شود، در پس اعتراضات به حق مردم، عده اي قصد مصادره مطالبات مردم
را دارند؛ کسانی که پرچم ایران دستشان نیست!

 
 

چند روزي است که خوزستان شاهد اعتراضات گسترده به بی آبی است. اما همه ماجرا آن چیزي نیست که دیده می شود، در پس اعتراضات به حق مردم، عده اي قصد مصادره مطالبات مردم را دارند؛

 
کسانی که پرچم ایران دستشان نیست! 

روشن شدن قضایا در وقایع اخیر نیاز داشت تا با فردي گفتگو کنیم که به دلیل حضور در منطقه، مسلط بر اطلاعات جغرافیایی و تاریخی منطقه است تا بتوانیم تصویر واضح تر و روشن تري از حوادث
خوزستان را ببینیم. اشکان زارعی، نویسنده و پژوهشگر تاریخ ایران در گفتگو با مردم سالاري آنلاین در مورد زوایاي مختلف و بویژه ناگفته بحران خوزستان و اعتراضات اخیر این استان توضیح داده

 
است: 

 
چه شد که وضعیت خوزستان به اینجا رسید؟ 

بحث محیط زیست و آبخیزداري و بهره برداري از منابع آبی، از دهه 70 و پایان جنگ و شروع دولت آقاي رفسنجانی مورد توجه قرار گرفت. برخی معتقدند سدهایی که در آن دوران زده شد خیلی بر
پایه مسائل علمی نبوده، همچنین برداشت هاي زیاد از چاه هاي زیرزمینی باعث خشکی سفره ها شده است. به طور کلی نگاه دولت به منابع طبیعی ایران از جمله خوزستان نگاه علمی نبوده و حالا
پیامد آن را می بینیم. الان در خوزستان مشکل ریزگرد ها، آلودگی آب، کم آبی و کم بارشی را داریم و مشخص است در سال هاي بعد از جنگ نه تنها دولت ها بلکه حاکمیت یعنی سه قوه، در این
مورد اشتباه عمل کرده اند. قوه قضاییه که الان ورود کرده ولی جاي سوال است که چرا در سال هاي گذشته پیگیري نکرده است؟ مجلس که وظیفه نظارت بر عملکرد سایر قوا را دارد چرا کار خودش
را درست انجام نداده و بر کار قوه مجریه و مدیریت استانی نظارت نداشت ؟ معتقدم پیرامون منابع طبیعی و بویژه نگاه به خوزستان نه تنها سوءمدیریت وجود داشته بلکه علمی هم کار نشده و بیشتر

 
انقلابی و با این عناوین عمل شده است که نتیجه آن، این است که کارها به اهلش سپرده نشود و امروز شاهد خشک شدن خوزستان هستیم. 

 
سوءمدیریت چقدر به خوزستان آسیب زده است؟ 

مشکل محیط زیست و منابع طبیعی تنها در جنوب خوزستان نیست ولی بیشتر رسانه هاي بیرون از کشور و بخشی از رسانه هاي داخلی بویژه فضاي مجازي می خواهند اینطور القا کنند که مشکلات
خوزستان در جنوب بویژه در مناطق عرب نشین است درحالیکه اینطور نیست و همه خوزستان مشکل کم آبی را دارند. اعتراضات مدنی سازوکاري دارد ولی بستن جاده و پرتاب سنگ و سردادن شعار
علیه تمامیت ارضی کشور مشخص است که از اتاق فکرهایی می آیند که از این وضعیت بهره برداري می کنند. در واقع مشکلات زیست محیطی در جنوب خوزستان را بزرگنمایی کرده و نشان می
دهند که این اتفاقات صرفا براي عرب ها رخ داده است. همین هفته گذشته چهارده شهر محروم در استان خوزستان معرفی شدند که 10 مورد آن در شمال و مناطق غیرعرب این استان قرار دارند و

 
تنها چهار شهر در منطقه عرب نشین هستند یعنی وضع در شمال خوزستان و مناطق زاگرس نشین که عمدتا بختیاري هم هستند، بد است. 

 
یعنی به نقش شانتاژ رسانه اي پان عرب ها اعتقاد دارید؟ 

در جنوب فضاي مجازي که هم از داخل و هم از بیرون خط می گیرد به موضوعات مطروحه دامن می زنند. خواسته بخشی از اپوزیسیون در خارج از کشور این است که جمهوري اسلامی برود حتی اگر
ایران تجزیه شود و هر کسی که حرکتی در جهت رفتار آنها انجام دهد، او را اپوزیسیون می دانند. معترضان جدایی طلب موفق شدند با رفتارهایی که انجام دادند، هم بخشی از رسانه ها و کنشگران را
در تهران را تحت تاثیر قرار دهند و هم بیرون از کشور فکر می کنند رفتارهاي اینها در راستاي مطالبات مردمی و اعتراضات مدنی در ایران است ولی آنها براي منافع خودشان فعالیت می کنند. اینها نه

 
به فکر ایران و جمهوري اسلامی هستند و نه اصلاح طلب و اصولگرا هستند و از هر بزنگاهی براي شلوغ کاري و گفتن حرف شان استفاده می کنند. 

اینها در تجعات اولیه حرفشان این بود که ""می خواهند با خشکسالی ما را از سرزمین آبا و اجدادي مان بیرون کنند ولی ما جایی نمی رویم"" اینها حرف هاي تجزیه طلبانه است. شعار «بروح، بدًم،
نفدیک یا احواز» که در این اعتراضات سر داده می شود دقیقا شعاري است که در زمان جنگ ارتش عراق براي صدام سر می داد و معناي آن این بود که روح و تن و جانم فداي صدام. برخی معترضان

 
معتقدند که خوزستان یک نام جعلی است که رضا شاه درست کرده و نام قدیم آن عربستان و الحواز بوده است. 

 
پیامد این اعتراضات در استان و کشور چیست؟ 

کلیات بخشی از خواسته، به حق و درست است منتهی اگر حل نشده این ضعف عملکرد نمایندگان آنها است، اهواز همیشه دو نماینده عرب و یک نماینده غیرعرب داشته و خوزستان 18 نماینده دارد
که همیشه نیمی عرب هستند. چرا نمایندگان در طول دو سه دهه گذشته ریشه اي این مشکلات را حل نکرده اند؟ چرا با مردم گفتگو نکرده اند؟ چرا وزرا را تحت فشار قرار ندادند؟ همانگونه که این
نمایندگان پس از راه یافتن به مجلس اعضاي ستادهاي خود و نزدیکانشان را با نوشتن نامه به وزرا و مدیران کل استان در مسئولیت هایی در ادارات دولتی گماردند، چنان که دو سال پیش چند تن از
آنها با فشار به شریعتی، استاندار پیشین خوزستان شخص مورد نظر خود را در معاونت عمرانی استانداري و شرکت توسعه نیشکر خوزستان، صنایع فولاد و آموزش و پرورش تحمیل کردند، آیا نمی
توانستند در این سال ها به امور کشاورزان و محیط زیست خوزستان رسیدگی کنند؟ اما الان که آشوب شده توییت می زنند و پیام می دهند! اکنون باید پرسید شما و دیگر نمایندگان خوزستان در این



 
زمینه چه کرده اید؟ چرا با کسانی که پشت مافیاي آب هستند مقابله نکردید؟ 

ریشه بخشی از مشکلات این است که نمایندگان وظایف خود را انجام نداده اند که اگر اینطور بود الان خوزستان با این مشکلات روبرو نمی شد. در همین آشوب هایی که شده مردم باید از نمایندگان
خود می پرسیدند که در طول این چند دهه چه کرده اند ولی اینطور نشد. این اتفاق دو حالت دارد یا به نمایندگان اعتمادي ندارند چون کاري نکرده اند یا هماهنگی نانوشته اي بین مردم و نماینده
هایشان وجود دارد که نماینده چشمش را بسته تا آنها اعتراض کنند و امتیاز بگیرند. در کوتاه مدت پیامد آن براي دولت این است که بخشی از اعراب که عمدتا زیر 30 سال سن دارند؛ مانور قدرت
برگزار می کنند و اقدار دولت مرکزي را زیر سوال می برند. پیامد بستن جاده ها و زدن تیر هوایی این است که در واقع می تواند نسل بعدي خودش را قانون شکن بار بیاورد و بگوید هر جا شما به
خواست ما عمل نکردید ما بدین شکل حرفمان را به کرسی می نشانیم و حقمان را می گیریم. یعنی اگر ارکان نظام و قوا در چهار دهه گذشته وظایف شان را درست انجام می دادند کار به اینجا نمی
کشید که از یک خواسته به حق بهره برداري بد کنند. پیامد دیگر نهادینه شدن اندیشه هاي تجزیه طلبی است و یاد می گیرند که مطالباتی را که در راستاي اندیشه هاي قومی دارند به این شکل

 
بگیرند. 

 
تا جایی اطلاع دارم برخی از فعالیت هاي کشاورزي آب بر هم در منطقه در شرایط بی آبی انجام می شود. 

در شمال خوزستان مشکل بی آبی جدي است و با تانکر آب می برند و در فقر بسیار شدید آبی هستند، در جنوب خوزستان هم این مشکل وجود دارد که مدیران دولتی باید درباره آن پاسخ بدهند.
اجازه می خواهم دو نکته را درباره کم آبی کشاورزان و خشک شدن هورالعظیم در روزهاي اخیر یادآوري کنم؛ اگر چه این موارد نافی کم کاري و اشتباهات مدیریت کشور در بهره برداري منابع آبی و
طبیعی نیست. نخست آن که از بهمن گذشته سازمان آب و برق و جهاد کشاورزي با مطالعاتی که انجام دادند به این نتیجه رسیدند با توجه به بارش کم در زمستان 99 و کم آبی سد ها از جمله سد
کرخه، براي تمام استان بویژه فصل تابستان کشت مجاز تعریف شود. با توجه به آب قابل برنامه ریزي، مساحت آنها در بازه هاي مختلف بین سازمان و جهاد کشاورزي مشخص و با تصویب شوراي
کشاورزي استان توسط مدیریت بحران استانداري به کشاورزان محدوده شوش تا حمیدیه یا همان کانال کوثر درباره عدم کشت شلتوك(برنج) که آب زیادي می برد، ابلاغ شد، اما کشاورزان این تذکرات
را نادیده گرفته نزدیک به هشتاد هزار هکتار شلتوك کاشتند. نکته دوم بر اساس مصوبه کمسیون آب در سال 93 حقابه هورالعظیم در فصول خشکسالی چیزي نزدیک 736،7میلیون مترمکعب است
درحالیکه تا پایان خرداد امسال نزدیک به 1800 میلیون مترمکعب آب روانه این هور شده، اما به دلیل تبخیر بالا، منحرف کردن آب در طول مسیر به زمین هاي کشاورزي توسط عده اي آب دیر تر و

 
کمتر به هورالعظیم می رسد. 

دو سال پیش در خوزستان سیلاب داشیم و الان کم آبی داریم که اینها با هم تناسبی ندارند و این ضعف مدیریت است که از آن سیلاب ها بهره برداري خوبی نشده؛ چرا به سمت سفره هاي زیرزمینی
و تالاب ها هدایت نشد؟ اینها همه مشکلات مدیریتی هستند که نتیجه آن پیامدهاي امروز است ولی برخی از این وضعیت سوءاستفاده می کنند. برخی که نه دلشان براي مردم عرب نه براي خوزستان

 
می سوزد بلکه دنبال جا انداختن اندیشه هاي خودشان هستند. 

 
در حال حاضر آبرسانی به مردم چگونه انجام می شود؟ 

به طور کلی وضعیت در جنوب بهتر از شمال خوزستان است، حاکمیت ما به گونه اي است که به دلیل چالش هاي بی شمار در سیاست هاي داخلی و سیاست خارجی؛ نمی خواهد مشکل تازه اي ایجاد
شود و می خواهد با راضی نگه داشتن همه موضوع را جمع کنند نه حل! براي همین در طول چند ساله به کسانی که نگرش قوم گرایانه دارند، امتیاز داده اند و همین کوتاه آمدن ها باعث شده که

 
برخی پرتوقع شوند ولی به طور کلی وضع در جنوب بهتر از شمال خوزستان است.  

 
نقش فعالان سیاسی و رسانه اي خوزستان را در این زمینه چگونه ارزیابی می کنید؟ 

کارکرد بعضی از فعالان سیاسی و رسانه اي استان یادآوري نوشداروي پس از مرگ سهراب است. آنان هیچ گاه از بحران ها پیشگیري نکرده و چالش ها را هشدار ندادند و گاه در تحلیل ها و
رفتارهایشان از مردم عادي عقب تر بودند. نزدیک به یک سال پیش بحث آب غیزانیه پیش آمد درحالیکه این منطقه از سال 94 با مشکل آب روبرو بود، چرا نخبگان خوزستانی در زمان خودش به این
موضوع نپرداختند؟ آیا پس از سیلاب دو سال پیش به طور علمی دلایل وقوع آن و پیامدهایش را واکاوي کردند؟ چرا در برابر بسیاري از انتصابات قومی و به دور از شایسته سالاري شریعتی استاندار
پیشین از جمله معاونت عمرانی استانداري با مدرك الهیات سکوت کردند؟ اگر امروز رسانه هاي بیرون از کشور گمان می کنند که خوزستان استان عربی است و کاستی هاي پیش آمده تنها براي

 
همشهریان عرب است، بی گمان برآیند کم کاري و کوتاهی برخی از فعالان سیاسی و رسانه اي استان در بازتاب واقعیت ها دارد. 

 
با این تفاسیر می توان گفت که دولت ها به جاي حل ریشه اي در هر اعتراض به زدن چسب زخم بسنده می کند، تا دوره بعد! 

دقیقا همین است؛ هر اتفاقی که می افتد ریشه اي حل نمی شود و در کوتاه مدت مرهمی براي آن می گذارند و این باعث بزرگتر شدن مشکلات در طول زمان شده و زمینه بروز یک مشکل بسیار
عمیق تر را فراهم می کند. اگر تاریخ صد سال گذشته ایران را بررسی کنیم نکته مهمی را خواهیم دید. در این دوران چهار گزاره را داشتیم که اندیشه هاي قوم گرایانه و تجزیه طلبانه رشد کرده است.
ناتوان بودن دولت مرکزي و زیر سوال رفتن ابهت مرکزیت سیاسی، کاستی ها و مشکلات اقتصادي، سست شدن اندیشه هاي میهن پرستی و ملی گرایی، و دست خارجی. شوربختانه در سه دهه گذشته
هر چهار گزاره را داریم و واقعیت این است که دولت به خاطر چالش هاي داخلی و خارجی و تنش هاي سیاسی و جناحی در بخشی هایی کم توان و از قدرت و ابهت او کاسته شده است که پان ها

 
بویژه پان عربیسم خوزستان از این آشفتگی استفاده می کند. 

 
پان عرب ها در خوزستان چطور عمل می کنند؟ 

اینها در خوزستان صفحات اینستاگرامی و کانال هاي تلگرامی و پایگاه هاي خبري دارند و به راحتی شیطنت ها و اندیشه هاي قومی خود را در این فضاها دنبال می کنند و متاسفانه با آنها برخوردي
نمی شود، اگر امروز یک جوان 20 ساله شجاعت پیدا می کند که بحث جدایی خوزستان را مطرح کند و پرچم الاحواز را بالا ببرد، به خاطر زمینه سازي پان عرب است و تاریخ سازي هاي دروغین و
موضوع تبعیض است که آنها در فضاي مجازي به خورد جوانان می دهند. در همه جاي کشور پان ها حضور دارند بویژه در خوزستان، اما پان ها در خوزستان بسیار متفاوت ترند چراکه اینها مسلح
هستند و از تشیع براي پوشش رویکرد و راهبردي جداخواهانه خود بهره می برند. خواست مردم خوزستان از جمله شهروندان عرب بجا و به حق است، اما رویکردي که امروز در این استان در حال انجام



است بازتاب دهنده نگرش همه مردم عرب نیست. برافراشتن پرچم الاحوازیه، دشنام به چهره هاي ملی ایران و طرح ادعا هایی پیرامون خوزستان و تمامیت ارضی ایران در راستاي برنامه پان عربیسم
است که با دو آرمان انجام می گیرد. اول جبران شکست در همه پرسی شوراي شهر ششم در شهرهاي اهواز و شوش که براي جداخواهان از نگاه راهبردي بسیار ممتاز و برجسته برخوردار است. زیرا
آنان با این جنجال برساخته می خواهند هم میهنان عرب را که همواره پایبند ایران بوده و به هیچ روي با قوم گرایان همداستان نیستند با خود همراه کنند. دوم فشار بر دولت آقاي رییسی و گرفتن
امتیاز از ایشان است چنان که از روز چهارشنبه بحث عزل استاندار کنونی از سوي برخی مطرح شده و وي را عامل رویدادهاي چند روزه دانسته اند. درحالیکه ایشان از اواخر بهمن 99 منصوب شده
است. جان کلام اینکه بحث پان عربیسم بسیار خطرناك تر از موارد دیگر است. اگر حاکمیت می خواهد از این مسائل رهایی پیدا کند باید از یک سو مشکلات زیست محیطی و اقتصادي در خوزستان را
برطرف کرده آرامش، امنیت، کارآفرینی و درآمدزایی را براي مردم فراهم کند. چنان که زمانی خوزستان مهد مدرنیته و اشتغال زایی بود ولی امروز مشکلاتی که در این استان وجود دارد باعث مهاجرت
روزافزون مردم شده و این اتفاق می تواند که باب میل کسانی باشد که اندیشه هاي اهریمنی را در خوزستان پیگیري می کنند و از سوي دیگر اجازه دهد اندیشه هاي ملی گرایانه بر پایه ایرانیت و

 
اسلامیت در خوزستان رشد و نمو کند که خود این بینش بلاي جان پاعربیسم خواهد بود. 

 
در پایان اگر سخنی ناگفته مانده بفرمایید... 

در چند سال گذشته و هم چنین در این روزها بسیاري از نخبگان با نگاهی سطحی و عوامانه و با تعابیري چون «رود خانه ما»، «کارون ما» و... بارها گفته اند که کارون ما را فلان استان یا استان ها
دزدید ه اند. کارون از رودهاي استان چهارمحال بختیاري سرچشمه می گیرد، اگر کارون پرآب ترین رود ایران است، دلیل آن جاري شدن 8 رود از فریدون شهر و سمیرم اصفهان، 5 رود الیگودرز، خرم
آباد و درود استان لرستان و دو شاخه فرعی استان کهگیلویه و بویر احمد است. اگر آنان نیز خواهان بازگشت این رود به استان خود باشند، چه روي می دهد؟ آیا کارون پر آب خواهد بود؟ خوزستان
سرزمینی کهن است که نام آن در سنگ نبشته هاي تخت جمشید، بیستون نقش رستم، شوش و.....آمده و پیشینه اي روشن و گویا دارد. همه مردمانش نیز چون بختیاري، لر، عرب، دزفولی، شوشتري،
بهبهانی، قشقایی، ایزد خواستی، کرد و پیروان ادیانی مانند منداییان، زرتشتیان، ارامنه و آسوریان ایرانی هستند که بر پایه حقوق شهروندي باید از خواست آنان در چارچوب قانون اساسی پشتیبانی کرد.



استقرار نرم افزار جامع منابع انسانی و مالی در وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی

منبع: موجشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1400/05/03

یکی از مجموعه هاي دانش بنیان کشور در عرصه تولید نرم افزار به نام گروه مهندسی آي
کن توانسته است با موفقیت نرم افزار جامع منابع انسانی و مالی را در چندین سازمان بزرگ

 
کشور و وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی پیاده سازي نماید. 

به گزارش خبرگزاري موج، یکی از مجموعه هاي دانش بنیان کشور در عرصه تولید نرم افزار
به نام گروه مهندسی آي کن توانسته است با موفقیت نرم افزار جامع منابع انسانی و مالی را
در چندین سازمان بزرگ کشور و وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی پیاده
سازي نماید. قابل توجه تمامی فعالان و علاقه مندان به حوزه نرم افزار به ویژه نرم افزارهاي
یکپارچه سازمانی، گروه مهندسی آي کن متشکل از 9 دفتر و 17 نمایندگی در سراسر کشور

یک گروه دانش بنیان و توسعه دهنده راهکارهاي سازمانی مبتنی بر دانش بومی است که در طی 22 سال از فعالیت خود هم اکنون به بیش از 3000 سازمان و شرکت متوسط و بزرگ دولتی و
خصوصی خدمات نرم افزاري ارائه می دهد. پروژه هاي یکپارچه سازي در سازمان هایی همچون وزارت خانه ها پیچیدگی هاي ویژه را شامل می شود که نیازمند تجربه بالایی در عرصه استقرار سیستم
هاي نرم افزاري دارد. آغاز این پروژه بزرگ در وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري در سال 1399 بوده است که هم اکنون به بهره برداري کامل رسیده و تمامی نرم افزارها به صورت

 
یکپارچه و ارتباطات لازم در حال استفاده کاربران می باشند. 

لازم به ذکر است از آنجایی که گروه مهندسی آي کن فعالیت نرم افزاري خود را با تولید سیستم هاي مبتنی بر فرآیندهاي سازمانی توسعه داده است، با بهره گیري از ICAN BPMS توانایی تولید
زیرسیستم هاي مورد نیاز در سازمان هاي بزرگ را دارا بوده و این قابلیت موجب انعطاف مجموعه در هنگام استقرار و نصب دقیق نیازمندي هاي سازمان هاي مشتري شده است. در حال حاضر با توجه
به تمامی احکام وارد شده در نرم افزار جامع منابع انسانی، تمامی حقوق پرداختی به کارکنان محاسبه و در زمان دقیق خود پرداخت می گردند. این موفقیت با در نظر گرفتن یکپارچگی نرم افزارهاي

 
قید شده ضریب اطمینانی در امر پشتیبانی را براي سازمان به همراه خواهد آورد. 

در مصاحبه اي که با آقاي مهندس محسن جمالی مدیر عامل مجموعه صورت گرفت ایشان بر این موضوع تاکید فراوان داشتند که امروز سازمان ها باید در موضوع چابک سازي جدیت بیشتري داشته
باشند. یکی از مباحث مهم مدیریتی بهبود فرآیندهاي سازمانی است که در سایه توسعه سیستم هاي مبتنی بر BPMS و با تکیه بر تجربه و دانش کافی به دست می آید. هم اکنون مجموعه گروه
مهندسی آي کن این آمادگی را دارد تا تجربه خود در سازمان هاي بزرگ دولتی و خصوصی را در اختیار سازمان هاي مشتري قرار دهد. رسالت ما توسعه علم بر اساس آموزش و به کارگیري نیروي
متخصص داخلی است. توسعه نرم افزارهاي بومی موفق موجب ایجاد اشتغال پایدار جوانان علاقه مند به حوزه فناوري اطلاعات می شود و گروه مهندسی آي کن در این راستا تمامی تلاش خود را
خواهد کرد تا گروه هاي نوپا با تکیه بر زیرساخت ها قابل اطمینان توسعه داده شده در این مجموعه بتوانند پروژه هاي موفقی را در رزومه کاري خود درج نمایند. به نظر بنده صنعت نرم افزار می تواند

 
موجب پویایی و تحول در تمامی صنایع کشور گردد. 

آقاي جمالی شما چه آینده اي را براي این صنعت تصور می کنید؟ صنعت نرم افزار طی دو دهه گذشته یک حرکت رو به جلو و البته داراي فراز و نشیب هایی در برخی از مقاطع داشته است. با نگاهی
به مجموعه هاي موفق در این حوزه این موضوع کاملا روشن است که براي انجام پروژه هاي بزرگ نیازمند تیم هاي متخصص هستیم که در این رابطه باید آموزش و توسعه را در کنار هم ببینیم. دارایی

 
اصلی ما امروز نیروي انسانی متخصصی است که براي آن ساعت ها آموزش هزینه شده و این واقعیت صنعت نرم افزار براي جذب رضایت حداکثري مشتریان است. 

تمامی علاقه مندان به آشنایی بیشتر با گروه مهندسی آي کن می توانند به سایت شرکت مراجعه کرده و مطالب بیشتر را در حوزه راهکارها و نرم افزارهاي ارائه شده در آنجا مطالعه نمایند.



در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها رقم خورد؛ امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه

خاورمیانه

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1400/05/03

تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و شرکت فولاد آتیه خاورمیانه با حضور اعضاي هیات عامل و مدیران بانک و اعضاي هیات مدیره و مدیران شرکت، توسط نادرخواجه حقوردي
معاون امور شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد آتیه خاورمیانه به امضاء رسید. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از ...

تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و شرکت فولاد آتیه خاورمیانه با حضور اعضاي هیات عامل و مدیران بانک و اعضاي هیات مدیره و مدیران شرکت، توسط نادرخواجه حقوردي معاون

 
امور شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد آتیه خاورمیانه به امضاء رسید. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک (...) 

تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و شرکت فولاد آتیه خاورمیانه با حضور اعضاي هیات عامل و مدیران بانک و اعضاي هیات مدیره و مدیران شرکت، توسط نادرخواجه حقوردي معاون امور

 
شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد آتیه خاورمیانه به امضاء رسید. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی بانک آینده ،این تفاهم نامه با هدف ارتقاي سطح همکاري مشترك و حمایت و پشتیبانی از تولید داخلی و کمک به اشتغال زایی و تسهیل ارتباط میان

 
طرفین در حوزه ارائه خدمات بانکی و مالی بانک آینده به شرکت فولاد آتیه خاورمیانه ، منعقد شد. 

مشارکت هاي مالی، ارائه تسهیلات ویژه در قالب طرح آینده داران، عرضه سبدهاي متنوع تسهیلات و خدمات نوین بانکداري الکترونیکی به تمامی اعضا و کارکنان شرکت از دیگر موضوعات مطرح شده

 
در این تفاهم نامه است. 

هم چنین، ارائه انواع خدمات بانکی در حوزه هاي مختلف از جمله: اعتباري، ارزي، بانکداري الکترونیکی و شرکتی در این تفاهم نامه پیش بینی شده است.



دلار باید 5 هزار تومان می شد/ از بانک مرکزي استقراض نکردیم

منبع: ارانیکوشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1400/05/03

رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود.

رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي

 
جنگ اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود. 

به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن
روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص
و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: بر اساس آمار و ارقام وقتی
در سال 92 دولت یازدهم شروع به کار کرد رشد اقتصادي منفی 7.7 بود و در سال 94 نیز با
معضل و شوك قیمت نفت مواجه شدیم و قیمت نفت که در آغاز کار دولت یازدهم بشکه اي

 
104 دلار بود در مقطعی حتی به 30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی مواجه بودیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار
اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5
درصد برخوردار شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد

 
کشور را شاهد بودیم. 

روحانی گفت: از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات

 
اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94 تا اوایل سال 97

 
یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم همواره سعی کردیم

 
انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد
اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي قادر است دولت دوازدهم را با رشد

 
مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 



رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در
روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده

 
شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده

 
بودند اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در

 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

دکتر روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي

 
هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

وي اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاهها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل کند

 
و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

 
در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران که روز یکشنبه با حضور رئیس جمهور برگزار شد، صورت هاي مالی مجمع با اعمال اصلاحاتی به تصویب رسید. 

در این نشست رئیس کل بانک مرکزي از عملکرد، جهت گیري هاي سیاستی و اقدامات پولی و بانکی بانک مرکزي و همچنین شاخص ها و متغیرهاي اقتصادي کشور در طول هشت سال دولت تدبیر و

 
امید به ویژه سال 99 گزارشی ارائه کرد. 

در این جلسه همچنین هیات نظار بانک نیز درباره ترازنامه و صورت هاي مالی سال 99 گزارش داد.



افتتاح 33 پروژه با ارزش  17 هزار میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی
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فردا در هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی با ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی با
فرمان رئیس جمهور و از طریق ویدئو کنفرانس آغاز خواهد شد.

فردا در هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی با ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی با

 
فرمان رئیس جمهور و از طریق ویدئو کنفرانس آغاز خواهد شد. 

به گزارش مانا، مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي با اعلام این خبر
گفت: هفتمین دوره از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی با حضور دکتر روحانی

 
رئیس جمهور؛ روز دوشنبه 4 مردادماه برگزار خواهد شد. 

حمیدرضا مؤمنی دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي با تشریح تعداد پروژه ها، اعتبار
سرمایه گذاري و میزان اشتغال هر یک از مناطق آزاد تجاري ـ. صنعتی (ارس، قشم و کیش) که
قرار است در این مراسم افتتاح شوند اظهار داشت: 20 پروژه در منطقه آزاد ارس با اعتبار سرمایه
گذاري 9 هزار و 277 میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 669 نفر، 9 پروژه در منطقه آزاد قشم با
اعتبار سرمایه گذاري 6 هزار و 379 میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 302 نفر و 4 پروژه در منطقه
آزاد کیش با اعتبار سرمایه گذاري یک هزار و 37 میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 78 نفر افتتاح

 
می شود. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي ادامه داد: مجموع سرمایه گذاري هاي انجام شده در پروژه هاي آماده بهره برداري مناطق آزاد (ارس، قشم و کیش) 16 هزار و 693 میلیارد ریال است که

 
براي یک هزار و 49 نفر نیز اشتغالزایی به همراه داشته است. 

در هفتمین دوره از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد تجاري ـ. صنعتی، «منطقه آزاد ارس» با طرح هاي؛ فاز دوم مجتمع فولاد آذر آبادگان، فاز اول مدیا شتاب الکترونیک ارس، مجتمع دنیز، فرآیند تولید
پیکاپ اتوماتیک ارس خودرو دیزل و 16 پروژه دیگر، «منطقه آزاد قشم» با طرح هاي؛ تعداد دو واحد آب شیرین کن و واحد تولید بخار، تولید لوازم آرایشی و بهداشتی، تولید شناور، پروژه ساختمان

 
تکنیکال بلاك فرودگاه و پنج پروژه دیگر و همچنین «منطقه آزاد کیش» با سه طرح واحد هاي آرایشی و بهداشتی هاي و واحد مونتاژ انواع لامپ و برد LED در این رویداد حضور دارد. 

گفتنی است؛ در دوره اول (شهریور 99) افتتاح طرح هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي؛ 58 پروژه به ارزش سرمایه گذاري 16 هزار و 190 میلیارد تومان و اشتغال چهار هزار و 312 نفر؛ در دوره دوم
(دي ماه 99) 60 پروژه به ارزش سرمایه گذاري هشت هزار و 574 میلیارد تومان و اشتغال سه هزار و 223 نفر؛ در دوره سوم (فروردین 1400) نیز 39 طرح با سرمایه گذاري پنج هزار و 735 میلیارد
تومان و اشتغالزایی براي حدود چهار هزار و 862 نفر، در دوره چهارم (اردیبهشت 1400 همزمان با عید سعید فطر) 94 پروژه به ارزش شش هزار و 200 میلیارد تومان و اشتغال دو هزار و 943 نفر و
در دوره پنجم (خردادماه 1400) بهره برداري و احداث 102 پروژه به ارزش 70 هزار میلیارد تومان و اشتغال 9 هزار و 207 نفر و در دوره ششم (تیرماه 1400) نیز 62 پروژه به ارزش سه هزار و 105

 
میلیارد تومان و اشتغال یک هزار و 638 نفر به بهره برداري رسید. 

در مجموع شش دوره گذشته از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي از سال 99 تاکنون، بیش از 110 هزار میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل 419 طرح و اشتغالزایی نزدیک به 27 هزار

 
نفر به بهره برداري رسید. 

با احتساب برگزاري هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي؛ سرمایه گذاري هاي جدید در پروژه هاي افتتاح شده در مناطق آزاد تجاري ـ. صنعتی نزدیک به 112 هزار
میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل 450 طرح و اشتغالزایی 27 هزار و 750 نفر است.



اعطاي بیش از 10 هزار و 891 میلیارد ریال تسهیلات به 65 واحد صادراتی در 3 ماهه اول 1400
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در 3 ماهه اول امسال(1400) بیش از 10 هزار و 891 میلیارد ریال تسهیلات به واحدهاي صادراتی پرداخت شده است. به گزارش اقتصادملت و به نقل از شاتا ؛ این...

 
در 3 ماهه اول امسال(1400) بیش از 10 هزار و 891 میلیارد ریال تسهیلات به واحدهاي صادراتی پرداخت شده است. 

به گزارش اقتصادملت و به نقل از شاتا ؛ این میزان تسهیلات به 65 واحد صادراتی پرداخت گردیده است. در این بازه زمانی 3 ماهه همچنین 51 واحد صادرات گرا براي دریافت 12 هزار و 704 میلیارد

 
ریال تسهیلات به بانکهاي عامل معرفی شده اند. 

همچنین از ابتداي خردادماه 1399 تا پایان خرداد امسال (1400) بیش از 23 هزار و 422 میلیارد ریال تسهیلات به 139 واحد صادراتی اعطاء شده است. در این بازه زمانی ، 379 واحد صادراتی براي

 
دریافت تسهیلات ثبت نام نموده اند که از این تعداد 213 فقره معرفی به بانک براي دریافت بیش از 40 هزار و 283 میلیارد ریال تسهیلات انجام شده است. 

گفتنی است که کمک به مثبت شدن تراز تجاري کشور به موازات توسعه صادرات، یکی از راهبردهاي اصلی وزارت صمت به شمار می آید. در این راستا سیاست هاي تجاري سال 1400 قطعا مبتنی بر
توسعه تولید و اشتغال و توسعه صادرات غیر نفتی و در نهایت ورود به بازارهاي جدید خواهد بود.



دوره هاي کارآموزي معدنی با محوریت نوآوري و کارآفرینی

منبع: اقتصاد ملتشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1400/05/03

مرکز نوآوري معادن و صنایع معدنی ایران ( ایمینو) در تفاهم و همکاري با سازندگاه کسب وکارهاي نوآورانه کانی بوم بستري را فراهم کرده اند تا امکان تجربه محیط کاري و آموختن مهارت
هاي لازم...

مرکز نوآوري معادن و صنایع معدنی ایران ( ایمینو) در تفاهم و همکاري با سازندگاه کسب وکارهاي نوآورانه کانی بوم بستري را فراهم کرده اند تا امکان تجربه محیط کاري و آموختن مهارت هاي

 
لازم براي ورود به بازار کار را براي دانشجویان ایجاد کنند. 

به گزارش اقتصادملت و به نقل از روابط عمومی ایمینو ؛ در همین راستا تعدادي از دانشجویان مهندسی معدن دانشگاه هاي مطرح کشور به منظور گذراندن دوره کارآموزي خود در ایمینو موردپذیرش

 
قرار گرفته اند. 

از جمله برنامه هاي پیش بینی شده براي آموزش کارآموزان، آموزش مفاهیم کسب وکار و مهارت هاي کارآفرینی، آموزش و پژوهش در زمینه فناوري هاي نوین از جمله واقعیت گسترده، هوش
مصنوعی، اینترنت اشیا، بلاکچین و... و زمینه هاي نوآوري در بخش معدن و صنایع معدنی، آموزش تدوین گزارش هاي فنی اقتصادي و طرح هاي کسب وکار، آشنایی با استارت آپ هاي موفق معدنی

 
در جهان و فعالیت آن ها، مشارکت در رویدادهاي مختلف کارآفرینی و... است. 

از دانشجویان رشته هاي مهندسی و مدیریتی مرتبط با زمینه هاي اعلام شده که مایل هستند دوره کارآموزي خود را در این مرکز و تحت هدایت کانی بوم بگذرانند، دعوت می شود تا طی تماس با
شماره هاي 26856300 و 26856302 درخواست خود را اعلام کنند .



روحانی: اگر جنگ اقتصادي و کرونا نبود امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1400/05/03

از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات اقتصادي
براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد.

از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت
ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات

 
اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

رئیس جمهور با قدردانی از اقدامات و برنامه هاي پولی و بانکی بانک مرکزي در طول هشت
سال گذشته اظهار داشت: با اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي و اجراي برنامه

 
هاي اقتصادي تا حدود زیادي توانستیم فشارهاي جنگ اقتصادي را از روي مردم کم کنیم. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین
مجمع سالیانه بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت
سال گذشته اظهار داشت: بر اساس آمار و ارقام وقتی در سال 92 دولت یازدهم شروع به کار
کرد رشد اقتصادي منفی 7.7 بود و در سال 94 نیز با معضل و شوك قیمت نفت مواجه
شدیم و قیمت نفت که در آغاز کار دولت یازدهم بشکه اي 104 دلار بود در مقطعی حتی به

 
30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی مواجه بودیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5 درصد برخوردار

 
شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم. 

روحانی گفت: از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات

 
اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94 تا اوایل سال 97

 
یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم همواره سعی کردیم

 
انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: از مدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است، اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

 
روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي
قادر است دولت دوازدهم را با رشد مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 



روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در
روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده

 
شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده بودند

 
اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت؛ لذا برخی از مشکلات در

 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

 
روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. 

 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

روحانی اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاهها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل

 
کند و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

 
در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران که روز یکشنبه با حضور رئیس جمهور برگزار شد، صورت هاي مالی مجمع با اعمال اصلاحاتی به تصویب رسید. 

در این نشست رئیس کل بانک مرکزي از عملکرد، جهت گیري هاي سیاستی و اقدامات پولی و بانکی بانک مرکزي و همچنین شاخص ها و متغیرهاي اقتصادي کشور در طول هشت سال دولت تدبیر و

 
امید به ویژه سال 99 گزارشی ارائه کرد. 

 
در این جلسه همچنین هیات نظار بانک نیز درباره ترازنامه و صورت هاي مالی سال 99 گزارش داد. 

asriran.com/003Kqa :لینک کوتاه



اگر حیوانات چاق بودند چه شکلی می شدند (فیلم)

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1400/05/03

از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات اقتصادي
براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد.

 
کد ویدیو دانلود فیلم اصلی 

asriran.com/003KqX :لینک کوتاه



اگر جنگ اقتصادي و کرونا نبود دلار 5 هزار تومان بود! | برخی مشکلات ربطی به دولت ندارد

اگر جنگ اقتصادي و کرونا نبود دلار 5 هزار تومان بود! | برخی مشکلات ربطی به دولت ندارد

منبع: خط آفتابشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی خط آفتاب /  رئیس جمهور با قدردانی از اقدامات و برنامه هاي پولی و بانکی بانک مرکزي در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: با اقدامات و سیاست گذاري
هاي بانک مرکزي و اجراي برنامه هاي اقتصادي تا حدود زیادي توانستیم فشارهاي جنگ اقتصادي را از روي مردم کم کنیم. حجت الاسلام حسن ...

روحانی در مجمع سالیانه بانک مرکزي: اگر جنگ اقتصادي و کرونا نبود دلار 5 هزار تومان بود!
| برخی مشکلات ربطی به دولت ندارد خط آفتاب /  رئیس جمهور گفت: اگر همه تحریم ها هم

 
برداشته شود ولی مشکل اف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانک هاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی خط آفتاب /  رئیس جمهور با قدردانی از اقدامات و برنامه هاي پولی و بانکی بانک مرکزي در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: با اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک

 
مرکزي و اجراي برنامه هاي اقتصادي تا حدود زیادي توانستیم فشارهاي جنگ اقتصادي را از روي مردم کم کنیم. 

حجت الاسلام حسن روحانی در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: بر اساس آمار و ارقام وقتی در
سال 92 دولت یازدهم شروع به کار کرد رشد اقتصادي منفی 7.7 بود و در سال 94 نیز با معضل و شوك قیمت نفت مواجه شدیم و قیمت نفت که در آغاز کار دولت یازدهم بشکه اي 104 دلار بود در

 
مقطعی حتی به 30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی مواجه بودیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5 درصد برخوردار

 
شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم. 

روحانی گفت: از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات

 
اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94 تا اوایل سال 97

 
یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم همواره سعی کردیم

 
انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

 
روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي

 
قادر است دولت دوازدهم را با رشد مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در



روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آن ها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس

 
گذرانده شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف. اي. تی. اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده

 
بودند اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریم ها هم برداشته شود ولی مشکل اف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانک هاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در

 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

 
روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. 

 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

روحانی اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاه ها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل

 
کند و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

 
در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران که روز یکشنبه با حضور رئیس جمهور برگزار شد، صورت هاي مالی مجمع با اعمال اصلاحاتی به تصویب رسید. 

در این نشست رئیس کل بانک مرکزي از عملکرد، جهت گیري هاي سیاستی و اقدامات پولی و بانکی بانک مرکزي و همچنین شاخص ها و متغیرهاي اقتصادي کشور در طول هشت سال دولت تدبیر و

 
امید به ویژه سال 99 گزارشی ارائه کرد. 

در این جلسه همچنین هیات نظار بانک نیز درباره ترازنامه و صورت هاي مالی سال 99 گزارش داد.



دلار باید 5 هزار تومان می شد/ از بانک مرکزي استقراض نکردیم

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1400/05/03

عصر اعتبار- رییس جمهور با اشاره به اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي براي کاهش فشارهاي جنگ اقتصادي، گفت: اگر کرونا و جنگ اقتصادي نبود، امروز دلار 5 هزار تومان بود.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي با
اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار داشت: بر اساس آمار و ارقام وقتی در سال 92 دولت یازدهم شروع به کار کرد رشد اقتصادي منفی 7.7 بود و در سال

 
94 نیز با معضل و شوك قیمت نفت مواجه شدیم و قیمت نفت که در آغاز کار دولت یازدهم بشکه اي 104 دلار بود در مقطعی حتی به 30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی مواجه بودیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار اقتصادي مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5 درصد برخوردار

 
شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم. 

روحانی گفت: از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات

 
اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94 تا اوایل سال 97

 
یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم همواره سعی کردیم

 
انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: ازمدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد
اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي قادر است دولت دوازدهم را با رشد

 
مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 

روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در
روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده

 
شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده

 
بودند اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت لذا برخی از مشکلات در



 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

دکتر روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي

 
هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

وي اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاهها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل کند

 
و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

 
در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران که روز یکشنبه با حضور رئیس جمهور برگزار شد، صورت هاي مالی مجمع با اعمال اصلاحاتی به تصویب رسید. 

در این نشست رئیس کل بانک مرکزي از عملکرد، جهت گیري هاي سیاستی و اقدامات پولی و بانکی بانک مرکزي و همچنین شاخص ها و متغیرهاي اقتصادي کشور در طول هشت سال دولت تدبیر و

 
امید به ویژه سال 99 گزارشی ارائه کرد. 

در این جلسه همچنین هیات نظار بانک نیز درباره ترازنامه و صورت هاي مالی سال 99 گزارش داد.



بیش از 3500 گروه جهادي در فارس سازماندهی شده است

منبع: ایلناشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس، ورود جهادگران در اجراي طرح همیار بیمار و تدفین متوفیان را از اقدامات شاخص این گروه ها در پی بحران کرونا عنوان کرد.

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس، ورود جهادگران در اجراي طرح همیار بیمار و تدفین

 
متوفیان را از اقدامات شاخص این گروه ها در پی بحران کرونا عنوان کرد. 

به گزارش ایلنا، اسماعیل قزل سفلی در یک نشست خبري گفت: گروه هاي جهادي فارس
آماده ورود به عرصه بین الملل هم هستند تا چتر خدمت رسانی را در سایر نقاط عالم باز

 
کنند. 

وي با بیان اینکه گروه هاي جهادي ما در قالب محله محوري و جغرافیا محوري فعالیت می
کنند، بیان کرد: امروز ما گروه هاي جهادي داریم که نه تنها در فارس که ار استان هاي

 
کرمان، هرمزگان، سیستان و بلوچستان و خوزستان در حال فعالیت هستند. 

قزل سفلی افزود: همچنین بسیاري از جهادگران استان فارس در چارچوب طرح هنگ امداد

 
طبیعت در بحث اطفاي حریق در حال فعالیت هستند. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس ادامه داد: 49 گروه جهادي در آن مقطع که عموما دانشجویی بود، فعالیت می کردند، اما امروز بیش از 3500 گروه جهادي تنها در استان فارس سازماندهی شده

 
است. 

قزل سفلی با بیان اینکه تلاش کرده ایم در قالب چهار راهبرد تا امروز بستر حضور جوانان در گروه هاي جهادي فراهم کنیم، این راهبرد ها را در قالب ساماندهی گروه هاي جهادي، توانمندسازي در

 
حوزه هاي عمومی و تخصصی، پشتیبانی از گروه هاي جهادي و پیگیري مسائل حقوقی گروه هاي جهادي عنوان کرد. 

 
وي اضافه کرد: 40 جهادگر در کشور داریم که دو نفر از آنان در فارس حضور دارند، اما هنوز نام شهید به آنها اطلاق نشده که پیگیري هاي حقوقی آن ها در حال انجام است. 

رئیس سازمان بسیج سازندگی فارس به تشکیل قرارگاه هاي جهادي هم اشاره و بیان کرد: در حال کادر سازي قرارگاه هاي مسئله محور مانند آسیب هاي اجتماعی و منطقه محور هستیم. در حال

 
حاضر قرارگاه جهادگران مدرسه ساز در فارس شکل گرفته و قرارگاه جهادگران آبرسان هم به زودي راه اندازي می شود. 

این مقام مسئول در ادامه همچنین گفت: بیش از 315 برنامه در جهاد سازندگی فارس تا 11 مردادماه با محوریت جهادگران در قالب هاي نشست هاي گفتمان جهادي، یادواره جهادگران آسمانی،

 
دیدار با ائمه جمعه سراسر استان، نشست هاي مجامع جهادي، تقدیر از جهادگران، رونمایی از ویژه نامه منهاي نفت، میزگرد هاي رسانه اي و... برگزار خواهد شد. 

او تصریح کرد: رزمایش 12 هزار خدمت رسانی در قالب 900 اردوي یک تا 15 روزه در حوزه هاي عمرانی، فرهنگی، تربیتی، اجتماعی، سلامت، آبرسانی، اقتصاد و اشتغال، آموزشی و تحصیلی و ... نیز

 
اجرایی می شود. 

قزل سفلی با بیان اینکه 60 تیم جهادي در حوزه دامپزشکی در این طرح فعال خواهند بود، گفت: همچنین با توجه به نیاز مردم با همکاري اداره کل دامپزشکی استان رزمایش واکسیناسیون دام هاي

 
سبک استان از بیماري نشخوار کنندگان طاعون از چهارشنبه 6 مردادماه آغاز و تا دو ماه ادامه دارد. 

انتهاي پیام/



پرداخت تسهیلات حمایتی جهت توسعه کشت گیاهان دارویی در یزد

منبع: ایاناشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1400/05/03

با انعقاد تفاهم نامه بین دفتر طرح توسعه گیاهان دارویی وزارت جهادکشاورزي و صندوق کارآفرینی امید به متقاضیان توسعه کشت گیاهان دارویی ( آبی و دیم ) تسهیلات قرض الحسنه با نرخ 4

 
درصد پرداخت می شود. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان یزد ، مدیر باغبانی سازمان جهادکشاورزي استان یزد با اشاره به
شرایط اقلیمی حاکم بر کشور و کاهش ذخایر منابع آبی استان و لزوم جایگزین کشتهاي کم
آبخواه در اراضی کشاورزي گفت : درراستاي حمایت از توسعه کشت گیاهان دارویی وزارت جهاد
کشاورزي طی موافقت نامه اي با صندوق کارآفرینی امید نسبت به پرداخت تسهیلات مدت دار با

 
نرخ 4 درصد به متقاضیان اقدام نموده است. 

اکبر شیخ علیشاهی از متقاضیان دریافت تسهیلات خواست تا با مراجعه به مدیریت جهادکشاورزي
در شهرستانهاي استان ضمن اطلاع از شرایط دریافت تسهیلات مذکور نسبت به ثبت نام در سامانه

 
سیتا قسمت تبصره 18 اقدام کنند. 

وي مهلت ثبت نام و بارگزاري مدارك در سامانه مذکور را پانزدهم مرداد ماه سال جاري عنوان
کرد.



اثرگذاري، مهم ترین لازمه فعالیت در تشکل هاي دانشجویی محیط زیست است

منبع: ایسناشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1400/05/03

یک فارغ التحصیل دکتري تنوع زیستی از دانشگاه تهران گفت: ورود به تشکل هاي دانشجویی، بهترین انتخاب براي اثرگذاري در حوزه محیط زیست است.

صیاد شیخی ئیلانلو در وبینار «نقش تشکل هاي دانشجویی در حفاظت از محیط زیست و
توسعه فردي»، اظهار کرد: انجمن هاي علمی و کانون هاي فرهنگی بنا به ضرورت ها و
نیازي که در دانشگاه احساس می شد، تشکیل و پایه گذاري گردید. یکی از مباحثی که در
تشکیل این تشکل ها مورد توجه بود، تجربه کار گروهی و فعالیت هاي فوق برنامه بود تا

 
بتوانند برخی خلاء ها را پوشش دهند. 

وي با اشاره کمکی که تشکل هاي دانشجویی می تواند به حفاظت از محیط زیست و توسعه
فردي داشته باشد، عنوان کرد: کانون هاي فرهنگی توانست خلاءهایی که در سیستم
آموزشی وجود داشت را پر کند و تا مدتی هم این کار ادامه داشت. بیشتر برنامه هاي این
کانون ها حول برگزاري کارگاه هاي آموزشی و نشریات می چرخید و عموم فعالیت ها در
حوزه کارهاي فوق برنامه آموزشی انجام می شد. کم کم این ارتباط به بیرون دانشگاه کشیده

 
شد و انجمن ها، پل ارتباطی بین دانشگاه و جامعه شدند و به سمت کارآفرینی رفتند. 

این فارغ التحصیل دکتري تنوع زیستی از دانشگاه تهران تصریح کرد: عموما افرادي که
هیچگونه فعالیت فوق برنامه اي انجام نمی دهند، در طول دوران پس از دانشگاه با مشکلاتی مواجه می شوند. فضاي بیرون از دانشگاه کاملا متفاوت است و اگر دانشجویان در انجمن ها و تشکل ها
فعالیتی نداشته باشند، با مشکل مواجه شده و سرخورده می شوند. انجمن ها این خلا را پر کردند و دانشجویان آموختند چگونه خارج از دانشگاه هم فعالیت کنند. ارتباط با خارج از دانشگاه مقوله مهمی

 
بود که طی آن، دانشجویان عمدتا با انگیزه کار گروهی فعالیت می کردند تا مهارت هاي بیشتري یاد بگیرند. 

ئیلانلو عنوان کرد: اکثر دانشجویان فعال در تشکل ها، دانشجویانی بودند که بیشتر به بعد علمی توجه و دغدغه هاي متفاوتی داشتند. در حال حاضر انگیزه دانشجویان براي ورود به تشکل ها باید کمی
افزایش یابد. در حال حاضر دانشجویان بی انگیزه شده اند که همین موضوع بر فعالیت تشکل هاي دانشجویی تاثیرگذار بوده است. براي رفع این مساله لازم است روي توسعه فردي کار شود و با این کار،

 
شاید حتی فعالیت ها بهتر و بیشتر شود. به جز در دانشگاه هاي بزرگ، تشکل ها دانشجویی در رخوت بسیاري هستند. 

وي با اشاره به پررنگ تر شدن فعالیت گروه هاي محیط زیستی با افزایش مسئولیت اجتماعی دانشگاه در جامعه عنوان کرد: در حال حاضر گروه هاي محیط زیستی با عناوین مختلف شروع به فعالیت
کرده اند و در بسیاري از مراکز گروه هاي آموزشی شکل گرفته اند. هم اکنون بسیاري از انجمن هاي علمی رشته هاي مختلف به مسائل زیست محیطی علاقه مند شده و مسئولیت اجتماعی را مورد
توجه خویش قرار داده اند. پس از شکل گیري این جریان دانشگاه هاي سبز به میان آمد و امروز در دنیا این موضوع پذیرفته شده که دانشگاه سبز به عنوان معیاري براي فعالیت یک دانشگاه در نظر
گرفته شود. بسیاري از دانشگاه ها با توجه به ظرفیت هایی که داشتند، وارد این مقوله شدند و کمک به پررنگ تر شدن دغدغه هاي محیط زیستی کردند. حضور این تشکل ها باعث شد رویه به بهترین

 
شکل خودش پیش رود. 

این فارغ التحصیل دکتري تنوع زیستی از دانشگاه تهران اظهار کرد: پس از تشکیل نهادهاي مطالبه گر زیست محیطی، ساختارهاي شبکه اي شکل گرفت که یکی از نمونه هاي آن نیز در وزارت علوم

 
ما شکل گرفت. نام این نهاد اتحادیه محیط زیست بود و به این دلیل تشکیل شد که دانشجویان بتوانند ارتباط بیشتري با این حوزه داشته باشند. 

ئیلانلو با بیان اینکه تا زمانی که ساختارها شکل نگرفته اند، کار دشوار است، گفت: زمانی که ساختارهاي شبکه اي، بدنه قوي نداشت، کار کردن سخت بود اما با این همه حضورشان از نبودشان بسیار
بهتر بود اما زمانی که تشکل به عنوان یک واحد مشکل داشته باشد، ساختار هم به مشکل می خورد. باشگاه دانشجویان محیط زیست، در راستاي انجام فعالیت هاي محیط زیستی و توسعه پایدار
فعالیت هایی را آغاز و دانشجویانی را جذب کرد. به این ترتیب بود که مناطق هفت گانه شکل گرفت اما در این بین، مشکل ساختار وجود داشت و تلاش کردیم تا ساختار نیز بهبود پیدا کند. پس از
دوران همه گیري کرونا، لزوم وجود ساختارها مورد توجه قرار گرفت. یکسري ساختارهاي دیگر هم در وزارت بهداشت شکل گرفت اما بزرگترین ساختار همان باشگاه دانشجویان محیط زیست و منایع

 
طبیعی بود و اتحادیه صرفا خیلی تخصصی تر فعالیت خود را ادامه می داد که صرفا انجمن هاي محیط زیست وزارت علوم در آن حضور داشتند. 

این فارغ التحصیل دکتري تنوع زیستی از دانشگاه تهران در خصوص ارزش هاي تشکل هاي دانشجویی در بحث محیط زیست اظهار کرد: اولین موردي که در بحث تشکل هاي دانشجویی و اهمیت
حفاظت از محیط زیست وجود دارد، اثرگذاري بیشتر است. تنها ده درصد از دانشجویان در این حوزه فعالیت دارند و می خواهند کاري انجام دهند اما نمی دانند باید از کجا شروع کنند که تشکل هاي
دانشجویی بهترین انتخاب براي ورود به این حوزه است. اگر فردي هم دانشجو نباشد، تشکل هاي مردم نهاد بهترین مکان براي شروع فعالیت آنان خواهد بود. وقتی به عنوان فرد، در ساختار اجرایی و

 
تصمیم گیري مطالبه اي داشته باشید، به شما اهمیت نمی دهند اما در قالب تشکلی دانشجویی، بحث متفاوت است و نمی توانند شما را نادیده بگیرند. 

ئیلانلو افزود: شما نماینده تمام دانشحویانی هستید که در آن دانشگاه فعالیت می کنید و نماینده صدها دانشجویی هستید که در این زمینه فعالیت می کنند و نمی توانند شما را از سرشان باز کنند و
مجبور به پاسخ گویی هستند اما به عنوان فرد پاسخی دریافت نخواهید کرد و افکار عمومی هم مطاله بیشتري در این خصوص خواهد شد. اثرگذاري در قالب تشکل دانشجویی بسیار بیشتر خواهد بود و

 
به محیط زیست کمک خواهد کرد. 

این فارغ التحصیل دکتري تنوع زیستی از دانشگاه تهران اظهار کرد: دانشگاه ها قدرت نفوذ بیشتري دارند و جامعه به تشکل دانشجویی اعتماد دارد. افراد این مطالب را باز نشر می دهند و اگر به عنوان

 
یک فرد باشید، دانشگاهی بیانیه بدهد، بسیاري از مردم جامعه اعتماد می کنند و بازنشر می کنند و در قالب تشکل دانشجویی، به پشتوانه دانشگاه، قدرت نفوذ خواهید داشت. 



وي خاطر نشان کرد: نوآوري، کارآفرینی و فن بیان، در دانشگاه آموزش داده نمی شود و می توان باعضویت در کانون هاي نوآوري از این ها استفاده کرد. خیلی از تشکل هاي مردم نهاد صرفا مطالبه
گري می کنند و راه حل را باید دانشگاه بدهد تا به نتیجه برسد. فراهم کردن فضایی از افراد همفکر، از دیگر مزیت هاي تشکل هاي دانشجویی است. اینکه همه ما بتوانیم به تنهایی فقط در فضاي
مجازي پستی را بازنشر کنیم فایده اي نخواهد داشت اما اگر چند نفر با هم کاري را انجام دهند، مطالبه گري شکل خواهد گرفت و در کنارش کاري انجام می شود و مجموعه اي هم راه اندازي می

 
شود. 

ئیلانلو با اشاره به اینکه «جهاددانشگاهی کانون هاي دانشجویی دارد و به راحتی می توان در آن کار کرد و در تمام استان ها این ارتباط وجود دارد»، عنوان کرد: دانشگاه و جهاد برندهاي خودشان را
دارند و تنها شروع کار مهم است. در خصوص استفاده از ظرفیت هاي علمی، مطالبه گري یکی از مواردي است که می تواند در تشکل هاي دانشجویی استفاده شود و به محیط زیست کمک کند. مطالبه
گري باید منطقی باشد و به راهکار منتج شود. مطالبه گري در کشور ما بد جا افتاده است. اما زمانی می توان مطالبه گر بود که آگاهانه مطلبی را ارائه دهیم. زمانی موضوعی را از لحاظ علمی بررسی
نمی کنیم و مطالبه می کنیم و این باعث می شود مطالبه بد شناخته شود و دانشجویان می توانند مطابه گري درستی را داشته باشند، خصوصا دانشجویانی که به صورت تخصصی مطالبه اي را ارائه می

 
دهند. 

 
ورود فناوري ها و خلاقیت، به نفع بحران هاي محیط زیستی است 

این فارغ التحصیل دکتري تنوع زیستی از دانشگاه تهران تاکید کرد: ورود فناوري ها و خلاقیت به نفع بحران هاي محیط زیستی است و این امر می تواند از طریق دانشجویان رقم بخورد و با جامعه
علمی بین المللی ارتباط شکل گیرد که به محیط زیست کمک می کند. هر زمان تشکل دانشجویی از بین برود، خلاقیت و فناوري از بین خواهد رفت. اساتید خیلی در این فضاها نیستند و کمتر پیش

 
می آید که بر روي این مسائل تمرکز کنند و تشکل هاي دانشجویی هستند که می توانند به عنوان واسطه کار را انجام دهند. 

ئیلانلو تصریح کرد: ورود حلقه جوان به تشکل هاي مردم نهاد یکی از مزیت هاي تشکل هاي دانشجویی است و افرادي که از انجمن ها وارد نهادها می شوند، افرادي هستند که مدیریت کرده اند و
دانش ارتباط دارند. این دانشجویان وقتی به تشکل مردم نهاد وارد می شوند، نیروي بسیار خوبی خواهند بود و هر چقدر در حوزه تشکل هاي دانشجویی ضعیف باشیم، در آینده به مشکل خواهیم خورد.
در انجمن هاي مردم نهاد، فرصتی براي خطا و اشتباه وجود ندارد؛ در صورتی که در تشکل هاي دانشجویی این طور نیست و بستر براي همین اشتباهات فراهم است و نیروهایی که از درون این تشکل

 
ها به فضاي جامعه وارد می شوند، قطعا توانمندي هاي بیشتري خواهند داشت. 

وي در خصوص توسعه فردي و یادگیري کارگروهی خاطرنشان کرد: خیلی از دانشجویان مسئولیت پذیر نیستند. در کار داوطلبانه نباید غر زد. پارامترهاي متفاوت و شرایط متفاوتی براي کار کردن
وجود دارد. با توجه به فضاي کاري که بیرون وجود دارد، در بخش خصوصی دنبال افرادي هستند که کاربلد و مسئولیت پذیر باشند. ما با کار گروهی مشکل داریم و همه دنبال این هستند که کار
خودشان را انجام دهند اما در کار گروهی باید از یکسري از خواسته ها عقب کشید. افرادي که وارد تشکل هاي دانشجویی می شوند، می آموزند که خیلی به این موارد اهمیت ندهند و روي نقاط قوت
خود کار کنند. در مجموع کار گروهی را به خوبی نیاموخته ایم و از کودکی تمرین نکرده ایم و نباید زیاده خواه باشیم؛ خصوصا زمانی که در حال یادگیري هستیم چون کار گروهی الزاماتی دارد و حتی

 
اگر رئیس هم باشیم، باید از راي خود بگذریم. در تشکل هاي دانشجویی دبیر، تنها نماینده است؛ نباید حرفی را دیکته کند بلکه باید افراد را قانع و با دانشجویان صحبت کند. 

انتهاي پیام



موج اعتراضات به محدود کردن اینترنت

منبع: بیتوتهشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1400/05/03

جمعی از فعالان فضاي مجازي و عامه مردم براي مخالفت با طرح «حمایت از حقوق کاربران
و خدمات پایه کاربردي فضاي مجازي» کارزاري اینترنتی تشکیل داده و خواستار جلوگیري

 
از تصویب و اجراي آن شده اند. فیلترینگ چه بر سر مردم می آورد؟ 

مجلس به دنبال تصویب طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي است. آنطور که
کارشناسان این حوزه می گویند با تصویب آن هیچ یک از کسب وکارهاي اینترنتی باقی نمی
ماند.در همین خصوص موج اعتراض به تصویب این طرح در فضاي مجازي به راه افتاده که از
15 تیر با با هشتگ رسمی #صیانت_از_حقوق_کاربران آغاز شده است.در نامه اي از رئیس
مجلس خواسته شده تا این طرح مجددا بررسی شود. چون در غیر اینصورت کسب وکارهاي
کوچک اینترنتی آسیب جدي می بینند. تا کنون نیز حدود 400 هزار و 700 نفر دراین

 
کارزار شرکت کرده و آن را امضا کرده اند. 

در این نامه تأکید شده اجراي این مصوبه منجر به ایجاد اختلال جدي در پهناي باند بسیاري
از پلتفرم هاي کاربردي کشور نظیر اینستاگرام و واتساپ می شود.براساس این طرح حتی وب سایت هایی مثل دیجی کالا، فروشگاه هاي اینترنتی و آپارات که جزو خدمات پایه کاربردي هستند نیز

 
دچار محدودیت می شوند. همچنین تمام اپلیکشن هایی خارجی باید طبق قوانینی که مجلس تصویب می کند عمل کنند وگرنه فیلتر می شود. 

 
پیام رسان هاي خارجی طبق قانون مجلس عمل می کنند؟ 

عادل طالبی، عضو هیئت مدیره انجمن صنفی کسب وکارهاي اینترنتی هم درباره شرایط ابزارهاي ارتباطی براي پذیرفتن قوانین ایران به تجارت نیوز گفت: «این موضوع یک بار تجربه شده و وقتی وایبر
کند شد همه به سمت تلگرام کوچ کردند. در این طرح از تمام ابزار ارتباطی می خواهند نمایندگی بگیرند که چنین اتفاقی در ایران رخ نمی  دهد. ممکن است عده اي بگویند پس چگونه تا ترکیه رفتند

 
و این طرح را امضا کردند؟ باید بگویم که ترکیه مانند ایران تحریم نیست.» 

 
چه بر سر کسب وکارهاي اینترنتی می آید؟ 

در حال حاضر اینستاگرام به یکی از کارآمدترین ابزار براي کسب درآمد تبدیل شده. نتیجه فیلتر کردن اینستاگرام تا حدي است که حتی سخنگوي دولت نیز نسبت به بیکاري یک میلیون نفر هشدار
داده است.طالبی هم درباره افرادي که با این محدود شدن اینترنت بیکار می شوند می گوید: «اینگونه است که می گویند اشتغال زایی مستقیم و اشتغال زایی غیر مستقیم. کسب وکارهایی که به طور
مستقیم در اینستاگرام فعالیت دارند حدود 200 تا 300 هزار است. به علاوه اینکه کسب وکاري وجود دارد که در اینستاگرام صفحه نداشته باشد و یا روي کسب و کارش برنامه ریزي نکرده باشد؟ قطعا
خیر.»این روزها بلاگرها، صاحبان کسب وکار اینترنتی و اینفلوئنسرها نیز یکی از حامیان اصلی این کارزا هستند تا طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي به تصویب مجلس شوراي اسلامی

 
نرسد. 

 
آسیب محدودسازي اینترنت به مردم 

طالبی هم درباره یکی دیگر از ایرادهاي این قانون گفت: «با اجراي این طرح، قطعا تمام کسب وکارها و مرتبطین آن ها آسیب می بینند. متاسفانه قانون به گونه اي نوشته شده است که کمیسیون هر
تصمیمی بگیرد می تواند آن را اجرایی کند. یکی از ایراد هاي وارد شده به این موضوع همین است که مبهم و کلی نوشته شده و معمولا تصمیمات در حوزه اینترنت بی بازگشت است.»طرح «صیانت از
حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام رسان هاي اجتماعی» ابتدا در هفت تیر به مجلس ارائه شد. اما از آنجایی که با مخالفت تعداد زیاد از نمایندگان و بخش زیادي از مردم و کاربران فضاي

 
مجازي مواجه شد، طرح پیشنهادي از مجلس خارج شد و هفته پیش دوباره به مجلس ارائه شد. 

تجارت نیوز



روحانی: مصوبه مجلس نبود، تحریمی هم نبود/ اگر تحریم نبود الان قیمت ارز 5 هزار تومان بود

منبع: روز نوشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1400/05/03

رئیس جمهور گفت: می گذاشتند در مذاکرات تحریم کارمان را انجام دهیم و دست و پاي ما را نمی بستند و ما پایان 99 توافق کرده بودیم. سند آن موجود است و توافق اجمالی بین ما و 1+5
روشن است. بهر حال یک مصوبه اي مجلس گذراند و آن مصوبه دست و پاي مارا بست.

رئیس جمهور گفت: می گذاشتند در مذاکرات تحریم کارمان را انجام دهیم و دست و پاي ما را نمی بستند و ما پایان 99 توافق کرده بودیم. سند آن موجود است و توافق اجمالی بین ما و 1+5

 
روشن است. بهر حال یک مصوبه اي مجلس گذراند و آن مصوبه دست و پاي مارا بست. 

رئیس جمهور با قدردانی از اقدامات و برنامه هاي پولی و بانکی بانک مرکزي در طول هشت سال
گذشته اظهار داشت: با اقدامات و سیاست گذاري هاي بانک مرکزي و اجراي برنامه هاي اقتصادي

 
تا حدود زیادي توانستیم فشارهاي جنگ اقتصادي را از روي مردم کم کنیم. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک
مرکزي با اشاره به شرایط خاص و پرفراز و نشیب کشور در طول هشت سال گذشته اظهار داشت:
بر اساس آمار و ارقام وقتی در سال 92 دولت یازدهم شروع به کار کرد رشد اقتصادي منفی 7.7
بود و در سال 94 نیز با معضل و شوك قیمت نفت مواجه شدیم و قیمت نفت که در آغاز کار
دولت یازدهم بشکه اي 104 دلار بود در مقطعی حتی به 30 د لار رسید لذا با شرایط خاصی

 
مواجه بودیم. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بعد از اینکه در سال 94 توانستیم از تحریم عبور کنیم آثار اقتصادي
مثبت آن در سال 95 مشاهده شد به طوري که در این سال از رشد اقتصادي 12.5 درصد

 
برخوردار شدیم و از آغاز دولت یازدهم تا اوایل سال 97 شرایط باثباتی در اقتصاد کشور را شاهد بودیم. 

روحانی گفت: از ابتداي دولت یازدهم تا اوایل سال 97 فرازونشیب آنچنانی در اقتصاد و به خصوص قیمت ارز نداشتیم و از لحاظ تورم، رشد اقتصادي، قیمت ارز و اشتغال داراي ثبات بودیم که ثبات

 
اقتصادي براي داشتن شرایط مطلوب در سالهاي آینده براي کشور اهمیت دارد. 

رئیس جمهور اضافه کرد: از سال 93 اشتغال خالص مناسبی را در کشور شاهد بودیم و تا سال 96 به طور متوسط 550 هزار شغل ثابت در هر سال داشتیم. تورم نیز از اواخر سال 94 تا اوایل سال 97

 
یک رقمی بود اما با شروع جنگ اقتصادي شرایط تغییر کرد. 

روحانی گفت: دولت در طول چهار سال اول از انضباط مالی بسیار خوبی برخوردار بود و در هیچ شرایطی حتی در دوره جنگ اقتصادي نیز حاضر به استقراض از بانک مرکزي نشدیم همواره سعی کردیم

 
انضباط مالی دولت را رعایت کنیم که این موضوع در تورم و پایه پولی بسیار مهم است. 

رئیس جمهور گفت: از سال 96 بانک مرکزي ناچار شد براي موسسات اعتباري غیرمجاز و نیز ادغام بانک هاي نیروهاي مسلح از پایه پولی استفاده کند اما استفاده از پایه پولی از طرف دولت هیچ گاه بر

 
مبناي بدهی و استقراض دولت نبوده است اما در عین حال سال 98 نسبت به 97 و سال 99 نسبت به سال 98 بدهی دولت به بانک مرکزي کاهش یافته است. 

روحانی با بیان اینکه در سال 97 وارد شرایط جدیدي شدیم، گفت: از مدیران و اقتصاددانان خواهش می کنم که شرایط اقتصادي سال 97 به بعد را بر مبناي واقعیت هاي موجود براي مردم تشریح
کنند حوادثی که پس از این سال اتفاق افتاد ارتباطی به دولت نداشت چرا که دولت بر مبناي روال گذشته خود پیش می رفت و چنانچه جنگ اقتصادي سال 97 و کرونا نبود، همین روند ادامه پیدا می

 
کرد و بر اساس محاسباتی که اقتصاددانان انجام دادند امروز قیمت دلار حدود 5 هزار تومان بود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جنگ اقتصادي سال 97 در تاریخ کشور بی نظیر و در تاریخ جهان کم نظیر است اظهار داشت: اینکه حتی فروش یک بشکه نفت نیز محدود شود و کل عملیات بانکی و منابع
کشور کاملا مسدود شود یک اقدام بی سابقه و کم نظیر است، اما در عین حال علیرغم همه محدودیت ها کشور اداره شد و کالاهاي اساسی و ضروري به اندازه نیاز خریداري و وارد گردید و با همه این

 
شرایط سخت در سال 98 مشکلات اقتصادي تقریبا کنترل شد اما متاسفانه در اواخر سال 98 با مشکل کرونا مواجه شدیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: براي اینکه بتوانیم به جاي نفت که تامین کننده اصلی ارز کشور است جایگزین پیدا کنیم فعالیت هاي خوبی در راستاي صادرات غیرنفتی انجام دادیم و در این راستا اقدامات

 
بانک مرکزي بسیار موثر بود و تقریبا کشور بدون نفت، بدون قحطی و کوپنی شدن کالاها اداره شد. 

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات اقتصادي دولت در مواجهه با کرونا اظهار داشت: با اقدامات انجام شده توانستیم تخت هاي بیمارستانی را براي مبتلایان به کرونا افزایش دهیم و تخت هاي ویژه را در
طول یک سال و نیم به بیش از 2.5 برابر برسانیم، براي مردم و کسب و کارهاي آسیب دیده هم کمک ها و تسهیلات بانکی ارائه دادیم و همچنین در همین شرایط توانستیم سهام عدالت را ساماندهی

 
کرده و بخشی از سهام را به مردم پرداخت کنیم. 

 
روحانی افزود: در زمینه تهیه واکسن نیز به رغم همه مشکلات امروز توانستیم به نقطه نسبتا مطلوبی برسیم و روند واکسیناسیون سرعت خوبی پیدا کرده است. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: رشد اقتصادي در سال 99 که در بسیاري از کشورها منفی بود در کشور ما مثبت 3.6 درصد بود و این از افتخارات دولت است که در سخت ترین شرایط و جنگ اقتصادي

 
قادر است دولت دوازدهم را با رشد مثبت اقتصادي به دولت آینده تحویل دهد. 



روحانی خاطرنشان کرد: بر اساس آمار و ارقام ارائه شده در سه ماهه اول امسال شاهد شرایط مناسبی در بخش صادرات و واردات نسبت به سه ماهه اول پارسال هستیم، صادرات بیش از 69.2 درصد و
واردات حدود 37 درصد نسبت به سه ماهه اول سال گذشته اضافه شده است و شاهد تعادل بین صادرات و واردات هستیم و بی تردید این روند می تواند امیدوارکننده باشد ضمن اینکه در شرکتهاي

 
بزرگ اقتصادي نیز رشد 8.7 درصدي ایجاد شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر دو کار در این مدت انجام شده بود در اوایل 1400 شاهد شرایط بهتري بودیم، اظهار داشت: اگر دست و پاي ما را نمی بستند قطعا در پایان سال 99 می توانستیم در
روند مذاکرات تحریم را برداریم، توافق بین ما و 1+5 در وین کاملا روشن و اسناد آن موجود است و مشخص است که آنها و ما حاضر بودیم که اقداماتی انجام دهیم اما مصوبه اي که در مجلس گذرانده

 
شد نگذاشت ما کار خود را انجام دهیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: اقدام دوم در زمینه اف.اي.تی.اف بود که مشکل بزرگی ایجاد کرد در این زمینه دولت و وزارت اقتصاد کار خود را انجام داده بود و مجلس و شوراي نگهبان نیز کمک کرده بودند

 
اما یک جاي دیگري براي ما مشکل درست کرد و هنوز هم مشکل ادامه دارد. 

رئیس جمهور تصریح کرد: اگر همه تحریمها هم برداشته شود ولی مشکل ا ف.اي.تی.اف حل نشود باز هم در فعالیت هاي بانکی با بانکهاي دنیا روند عادي نخواهیم داشت؛ لذا برخی از مشکلات در

 
اختیار دولت نیست و ربطی هم به دولت ندارد. 

 
روحانی گفت: اگر اختیارات لازم که قانون اساسی به ما می دهد را می توانستیم عملیاتی کنیم در آغاز 1400 تحریم نداشتیم. 

 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: برخی از امور از جمله جنگ اقتصادي هم مربوط به دولت نیست و ناشی از اقدام یک نادانی است که از برجام خارج شد و تحریم را بر کشورمان تحمیل کرد. 

روحانی اضافه کرد: در برخی از امور دولت به تنهایی قادر نیست کاري انجام دهد و باید بقیه دستگاهها و ارگان ها هم یاري کنند لذا باید براي مردم توضیح داده شود که دولت در کجاها می تواند عمل

 
کند و کجاها از اختیارات دولت خارج است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: آنچه در توان مان بوده براي رفع مشکل مردم دریغ و کوتاهی نکردیم و برخی بر مواردي که در اختیار دولت بوده را حل و فصل کردیم و اجازه ندادیم در شرایط کرونا و

 
تحریم فعالیت هاي زیربنایی و اقتصادي و تولیدي تعطیل شود. 

 
در شصت و یکمین مجمع سالیانه بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران که روز یکشنبه با حضور رئیس جمهور برگزار شد، صورت هاي مالی مجمع با اعمال اصلاحاتی به تصویب رسید. 

در این نشست رئیس کل بانک مرکزي از عملکرد، جهت گیري هاي سیاستی و اقدامات پولی و بانکی بانک مرکزي و همچنین شاخص ها و متغیرهاي اقتصادي کشور در طول هشت سال دولت تدبیر و

 
امید به ویژه سال 99 گزارشی ارائه کرد. 

در این جلسه همچنین هیات نظار بانک نیز درباره ترازنامه و صورت هاي مالی سال 99 گزارش داد.



سامانه هاي الکترونیکی صندوق بازنشستگی کشوري رونمایی شدند

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1400/05/03

در آخرین جلسه شوراي اجرایی فناوري اطلاعات در دولت دوازدهم همچنین در حضور رئیس جمهور از سامانه هاي الکترونیکی صندوق بازنشستگی کشوري، سامانه هاي یکپارچه خدمات
دستگاه هاي اجرایی و سامانه جامع مدیریت نظام اداري، 30 خدمت الکترونیکی سازمان تأمین اجتماعی، سامانه سفته و برات الکترونیکی و کارت اعتباري، ...

در آخرین جلسه شوراي اجرایی فناوري اطلاعات در دولت دوازدهم همچنین در حضور رئیس جمهور از سامانه هاي الکترونیکی صندوق بازنشستگی کشوري، سامانه هاي یکپارچه خدمات دستگاه
هاي اجرایی و سامانه جامع مدیریت نظام اداري، 30 خدمت الکترونیکی سازمان تأمین اجتماعی، سامانه سفته و برات الکترونیکی و کارت اعتباري، فاز اول پایانه هاي فروشگاهی و نسخه نویسی

 
الکترونیکی و نسخه پیچی الکترونیکی در مراکز سطح یک دولتی رونمایی شد. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، رئیس جمهور عصر شنبه دوم مردادماه
1400، در آخرین جلسه شوراي اجرایی فناوري اطلاعات در دولت دوازدهم با بیان اینکه در دولت
تدبیر و امید اقدامات ارزشمند و گسترده اي در حوزه فناوري اطلاعات و توسعه فضاي مجازي
انجام شده است، اظهار داشت: با توسعه فناوري اطلاعات سرعت ارایه خدمات افزایش یافت،

 
شفافیت و عدالت اجتماعی تقویت گردید و براي داده هاي اطلاعاتی، امنیت ایجاد شد. 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی با اشاره به برگزاري بیست و دو جلسه این شورا ،
اظهار داشت: با مصوبات این جلسه یکی از پایه هاي حرکت در مسیر توسعه فناوري اطلاعات ایجاد

 
شد. 

رئیس جمهور خاطر نشان کرد: اگر پایه هاي اصلی فضاي مجازي را زیرساخت، شبکه و سپس

 
آشنایی و همکاري مردم بدانیم، قطعاً پایه چهارم، مقررات و شیوه نامه هایی است که حرکت در مسیر فناوري اطلاعات را در مسیر درست قرار می دهد. 

دکتر روحانی افزود: در طول این مدت در جلسات شوراي اجرایی فناوري اطلاعات در کنار شوراي عالی فضاي مجازي و همچنین جلسات دولت و مجلس و سایر جلسات مرتبط تلاش شد تا این مسیر

 
براي مردم هموار شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در دولت یازدهم و دوازدهم بیش از آنچه در دولت هاي قبل در زمینه فناوري اطلاعات تلاش شده بود، اقدامات مستمري انجام شده است، گفت: اگر چه در این زمینه ها به

 
طور کامل اتفاق اندیشه، فکر و نظر وجود نداشت، اما در عین حال حرکت بزرگی را در کنار یکدیگر شروع کردیم و این مسیري است که همه کشورها و ملت ها ناچارند در آن گام بردارند. 

دکتر روحانی با ذکر این نکته که فضاي مجازي، فضاي سایبري، اقتصاد دیجیتال و انقلاب اطلاعات در دنیاي امروز یک واقعیت است و نمی توان از آن فاصله گرفت، تصریح کرد: اگر می خواهیم در این

 
مسیر با سرعت حرکت کنیم، بدون استفاده از فناوري اطلاعات امکان پذیر نیست و چنانچه این فناوري کنار گذاشته شود دریافت و ارایه خدمات از طرف دولت به سرعت امکان نخواهد داشت. 

رئیس جمهور خاطر نشان کرد: در دوران کرونا میلیون ها خدمت از طریق فضاي مجازي در کوتاه ترین زمان به مردم ارایه شد و لازمه این کار فراهم بودن زیرساخت ها و امکانات لازم بود که در دولت

 
یازدهم و دوازدهم با جدیت مورد توجه قرار داشت. 

دکتر روحانی گفت: با توسعه فناوري اطلاعات عدالت اجتماعی و نزدیکی بین شهر و روستا در این زمینه برقرار شد به نحوي که امروز بیش از 98 درصد مردم روستا هم می توانند از خدمات ارایه شده

 
در این فضا استفاده کنند. 

رئیس جمهور با بیان اینکه اگر بخواهیم با فساد و رانت هم مبارزه کنیم باز هم راه آن استفاده از فناوري اطلاعات و فضاي مجازي است، گفت: با ایجاد شفافیت می توان در مسیر مبارزه با فساد گام

 
برداشت و شفافیت بدون دسترسی به فناوري اطلاعات تقریباً ناممکن است. 

دکتر روحانی با بیان اینکه سلامت الکترونیک از بخش هاي مهمی بود که در بستر فناوري اطلاعات ایجاد شد، اظهار داشت: امروز سلامت مردم به نوعی در بستر فضاي مجازي انجام می شود و مردم با

 
کارت سلامت و بهداشت می توانند به راحتی امور خود را انجام دهند و با استفاده از فضاي مجازي می توانند خدمات سریع تر و دقیق تري دریافت کنند. 

 
رئیس جمهور افزود: با استفاده از فناوري اطلاعات می توان مواد اولیه، دارو، تجهیزات و حتی تخت هاي بیمارستانی و نیز نیروي انسانی متخصص مورد نیاز را به موقع تأمین کرد. 

دکتر روحانی با بیان اینکه امروز در حوزه اشتغال صدها هزار شغل و میلیون ها جوان مشغول به کار هستند، گفت: اینکه امروز تعداد شرکت هاي دانش بنیان نسبت به آغاز دولت یازدهم بیش از صد
برابر افزایش یافته است همه در سایه بهره برداري از فناوري اطلاعات است و استفاده از این فضا می تواند بستري براي توسعه علم و دانش در سایر رشته ها هم باشد و در این زمینه اقدامات بسیار

 
خوبی در 8 سال گذشته شروع شده است. 

رئیس جمهور اظهار داشت: امروز ارایه خدمات مجازي از طریق دستگاه هاي دولتی به بیش از 70 درصد رسیده است و می توان سرعت این خدمات را افزایش داد و براساس گزارشی که در جلسه ارایه
شد سازمان تأمین اجتماعی 30 نوع خدمت را از طریق فضاي مجازي ارایه می دهد و 70 میلیون جمعیت بدون اینکه نیاز باشد از خانه خارج شوند می توانند با موبایل خدمات مورد نیاز خود را دریافت

 
کنند. 



دکتر روحانی خاطر نشان کرد: در موضوع کرونا با وجود همه مشکلات و غم ها، گرفتاري ها و فشارهایی که به مردم، کسب و کار و مدافعان سلامت وارد شد با استفاده از فناوري اطلاعات، اقدامات
بسیار مثبت و ارزشمندي نیز انجام گرفت، به گونه اي که بیش از 20 میلیون خانوار توانستند بدون مراجعه حضوري وام بانکی دریافت کنند و براي سهام عدالت و پرداخت اقساط آن و بهره مندي مردم

 
از بورس خدمات قابل توجهی از طریق فضاي مجازي ارایه گردید. 

رئیس جمهور اضافه کرد: بی تردید می توان در آینده کاري کرد که همه خدمات مهم از مالیات تا عوارض شهرداري و دریافت مجوزهاي گوناگون از دستگاه هاي مختلف، از طریق فضاي مجازي با

 
کمترین زمان و پایین ترین قیمت انجام شود و اساساً یکی از قواعد فضاي مجازي دریافت سریع تر خدمات با قیمت ارزان و البته با اطمینان بیشتر است. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: وزیران وزارت ارتباطات در دولت هاي یازدهم و دوازدهم همه توان خود را بکار گرفتند تا زیرساخت ها و شبکه ملی اطلاعات را مهیا سازند و با اقدامات انجام شده براي

 
داده ها در کشور امنیت ایجاد کنند، چرا که سرورهاي آن در داخل کشور مستقر شد 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه اگر در دوره کرونا بستر مناسبی براي فضاي مجازي وجود نداشت، دانش آموزان و دانشجویان به طور کامل از خدمات فرهنگی و آموزشی محروم می شدند، اظهار داشت:
راه اندازي سامانه شاد توانست براي دانش آموزان و معلمین شادي آفرین باشد و از طرفی عدالت آموزشی فراهم شد به نحوي که دانش آموز روستایی نیز می توانست از تدریس معلم خوب بهره مند

 
شود. 

دکتر روحانی با قدردانی از تلاش ها و خدمات بخش خصوصی و دولتی در توسعه فضاي مجازي، گفت: با تلاش کارشناسان و متخصصان بخش خصوصی، سامانه هاي با ارزشی در حوزه هاي مختلف در

 
کشور بوجود آمد و به واسطه سامانه سلامت و سامانه تجارت خدمات بسیار بزرگی در 8 سال گذشته به مردم ارایه گردید. 

رئیس جمهور گفت: مردم در این مدت با فکر و عملشان با اقدامات دولت در توسعه فضاي مجازي همراهی و همکاري داشتند و بی تردید اگر این همراهی ها نبود، نمی توانستیم این گشایش ها را در

 
فضاي مجازي ایجاد کنیم. 

دکتر روحانی تصریح کرد: امروز این کار بزرگ در مسیر خود قرار گرفته است و تردید ندارم دولت هاي آینده همین مسیر را ادامه خواهند داد چرا که این خواست و نیاز مردم بوده و راه جایگزینی براي

 
آن وجود ندارد. 

در این جلسه وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات ضمن ارایه گزارشی از اقدامات انجام شده در دولت تدبیر و امید براي توسعه و گسترش فناوري اطلاعات و استفاده از فضاي مجازي براي ارایه خدمات

 
گوناگون به مردم، گفت: در توسعه و تسریع جایگاه فناوري اطلاعات و توسعه و تکمیل زیرساخت هاي آن رئیس جمهور محترم نقش تأثیرگذاري داشتند. 

در آخرین جلسه شوراي اجرایی فناوري اطلاعات در دولت دوازدهم همچنین در حضور رئیس جمهور از سامانه هاي الکترونیکی صندوق بازنشستگی کشوري، سامانه هاي یکپارچه خدمات دستگاه هاي
اجرایی و سامانه جامع مدیریت نظام اداري، 30 خدمت الکترونیکی سازمان تأمین اجتماعی، سامانه سفته و برات الکترونیکی و کارت اعتباري، فاز اول پایانه هاي فروشگاهی و نسخه نویسی الکترونیکی و

نسخه پیچی الکترونیکی در مراکز سطح یک دولتی رونمایی شد.



سرمایه گذاري 112 هزار میلیارد تومانی در مناطق آزاد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1400/05/03

خبرگزاري آریا - فردا 33 پروژه عمرانی، تولیدي و زیربنایی به ارزش 16 هزار و 693 میلیارد ریال در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی با فرمان رئیس جمهور آغاز می شود و جمع سرمایه گذاري ها از سال

 
99 به 112 هزار میلیارد تومان می رسد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، «حمیدرضا مومنی» مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه

 
اقتصادي گفت: هفتمین دوره از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی با حضور دکتر روحانی رییس جمهور؛ فردا دوشنبه 4مرداد ماه به صورت ویدئو کنفرانس برگزار خواهد شد. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي با تشریح تعداد پروژه ها، اعتبار سرمایه گذاري و میزان اشتغال هر یک از مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی (ارس، قشم وکیش) که قرار است در این مراسم
افتتاح شوند اظهار داشت: 20 پروژه در منطقه آزاد ارس با اعتبار سرمایه گذاري 9 هزار و 277 میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 669 نفر، 9 پروژه در منطقه آزاد قشم با اعتبار سرمایه گذاري 6 هزار و

 
379 میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 302 نفر و 4 پروژه در منطقه آزاد کیش با اعتبار سرمایه گذاري یک هزار و 37 میلیارد ریال و اشتغالزایی براي 78 نفر افتتاح می شود. 

مومنی ادامه داد: مجموع سرمایه گذاري هاي انجام شده در پروژه هاي آماده بهره برداري مناطق آزاد (ارس، قشم و کیش) 16 هزار و 693 میلیارد ریال است که براي یک هزار و 49 نفر نیز اشتغالزایی

 
به همراه داشته است. 

در هفتمین دوره از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی، «منطقه آزاد ارس» با طرح هاي؛ فاز دوم مجتمع فولاد آذر آبادگان، فاز اول مدیا شتاب الکترونیک ارس ، مجتمع دنیز، فرآیند تولید
پیکاپ اتوماتیک ارس خودرو دیزل، و 16 پروژه دیگر، «منطقه آزاد قشم» با طرح هاي؛ تعداد دو واحد آب شیرین کن و واحد تولید بخار، تولید لوازم آرایشی و بهداشتی، تولید شناور، پروژه ساختمان

 
تکنیکال بلاك فرودگاه و 5 پروژه دیگر، و همچنین «منطقه آزاد کیش» با 3 طرح واحد هاي آرایشی و بهداشتی هاي و واحد مونتاژ انواع لامپ و برد LED در این رویداد حضور دارد. 

گفتنی است؛ در دوره اول (شهریور 99) افتتاح طرح هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي؛ 58 پروژه به ارزش سرمایه گذاري 16 هزار و 190 میلیارد تومان و اشتغال 4 هزار و 312 نفر؛ در دوره دوم (دي
ماه 99) 60 پروژه به ارزش سرمایه گذاري 8 هزار و 574 میلیارد تومان و اشتغال 3 هزار و 223 نفر؛ در دوره سوم (فروردین 1400) نیز 39 طرح با سرمایه گذاري 5 هزار و 735 میلیارد تومان و
اشتغالزایی براي حدود 4 هزار و 862 نفر، در دوره چهارم (اردیبهشت 1400 همزمان با عید سعید فطر) 94 پروژه به ارزش 6 هزار و 200 میلیارد تومان و اشتغال 2 هزار و 943 نفر و در دوره پنجم
(خردادماه 1400) بهره برداري و احداث 102 پروژه به ارزش 70 هزار میلیارد تومان و اشتغال 9 هزار و 207 نفر و در دوره ششم (تیرماه 1400) نیز 62 پروژه به ارزش 3 هزار و 105 میلیارد تومان و

 
اشتغال یکهزار و 638 نفر به بهره برداري رسید. 

در مجموع شش دوره گذشته از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي از سال 99 تاکنون، بیش از 110 هزار میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل 419 طرح و اشتغالزایی نزدیک به 27 هزار

 
نفر به بهره برداري رسید. 

با احتساب برگزاري هفتمین و آخرین مرحله افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد و ویژه اقتصادي؛ سرمایه گذاري هاي جدید در پروژه هاي افتتاح شده در مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی نزدیک به 112 هزار

 
میلیارد تومان رسیده که این عدد شامل 450 طرح و اشتغالزایی 27 هزار و 750 نفر است. 

<--



امضاي تفاهم نامه همکاري مشترك بانک آینده با شرکت فولاد آتیه خاورمیانه

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1400/05/03

اقتصادتهران: تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و شرکت فولاد آتیه خاورمیانه با حضور اعضاي هیات عامل و مدیران بانک و اعضاي هیات مدیره و مدیران شرکت، توسط نادرخواجه
حقوردي معاون امور شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد آتیه خاورمیانه به امضاء رسید. به گزارش ...

اقتصادتهران: تفاهم نامه همکاري مشترك بین بانک آینده و شرکت فولاد آتیه خاورمیانه با حضور اعضاي هیات عامل و مدیران بانک و اعضاي هیات مدیره و

 
مدیران شرکت، توسط نادرخواجه حقوردي معاون امور شعب و بازاریابی بانک آینده و عزیز قنواتی مدیرعامل شرکت فولاد آتیه خاورمیانه به امضاء رسید. 

به گزارش اقتصادتهران، این تفاهم نامه با هدف ارتقاي سطح همکاري مشترك و حمایت و پشتیبانی از تولید داخلی و کمک به اشتغال زایی و تسهیل ارتباط میان طرفین در حوزه ارائه خدمات بانکی و

 
مالی بانک آینده به شرکت فولاد آتیه خاورمیانه ، منعقد شد. 

مشارکت هاي مالی، ارائه تسهیلات ویژه در قالب طرح آینده داران، عرضه سبدهاي متنوع تسهیلات و خدمات نوین بانکداري الکترونیکی به تمامی اعضا و کارکنان شرکت از دیگر موضوعات مطرح شده

 
در این تفاهم نامه است. 

هم چنین، ارائه انواع خدمات بانکی در حوزه هاي مختلف از جمله: اعتباري، ارزي، بانکداري الکترونیکی و شرکتی در این تفاهم نامه پیش بینی شده است.



نماینده مجلس: طرح صیانت از حقوق کاربران فضاي مجازي اشکالات متعددي دارد

منبع: ایستناشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1400/05/03

نماینده مردم ورامین، پیشوا و قرچک در مجلس شوراي اسلامی گفت: طرح صیانت از حقوق
کاربران در فضاي مجازي، با وجود جنبه هاي مثبت، با اشکلات متعددي مواجه است که رفع

 
آن به بررسی دقیق، کارشناسی و واقع بینانه نیاز دارد. 

حسین نوش آبادي اظهار داشت: امروز استفاده از اینترنت و فعالیت در فضاي مجازي به یکی
از مهمترین عوامل تأثیرگذار بر زندگی و کسب و کار مردم تبدیل شده است و نظام تلاش
دارد تا با سیاستی راهبردي، ایجاد اشتغال مناسب و حذف مقررات زائد و دست و پاگیر را در

 
پیش گیرد. 

وي افزود: یکی از مسائل مهم در حوزه فضاي مجازي، ساماندهی پیام رسان ها، تلاش براي
نظم دهی به تنظیم مقررات در فضاي مجازي، حمایت از خدمات و کسب وکارهاي داخلی،
ایجاد انگیزه صیانت از حقوق کاربران و حریم شخصی آنها و نیز تلاش براي پیشگیري از بروز

 
تخلفات و برخی کوتاهی ها در حفاظت از اطلاعات خصوصی یا محرمانه به عنوان یک ضرورت جدي است. 

عضو ناظر مجلس در کمیسیون عالی امنیت فضاي مجازي کشور گفت: طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي از نکاتی مثبتی برخوردار است ولی در عین حال اشکالات متعددي دارد که رفع

 
آن بررسی دقیق تر، کارشناسی تر و واقع بینانه نیاز دارد که نمایندگان مجلس در حال پیگیري آن هستند. 

وي تصریح کرد: اینکه بر اساس این طرح همه سرویس هاي مهم از پیام رسان گرفته تا جویش گر و میزبانی داده ها اعم از داخلی و خارجی، باید مجوز فعالیت را در ایران دریافت کرده و متعهد به

 
رعایت تکالیف و الزامات قانونی شوند، اقدامی درست و منطقی است. 

 
نوش آباد اظهار داشت: در مقابل، اجراي چنین اقدام مهمی، به دوراندیشی و واقع بینی بیشتري نیاز دارد و صورت بی توجهی و کم دقتی، این طرح نیز به سرنوشت ده ها طرح دیگر دچار می شود. 

وي ادامه داد: بی شک اینترنت و فضاي مجازي مهم ترین عامل تاثیرگذار بر زندگی روزمره و کسب وکار همه مردم ایران است و سیاست راهبردي نظام، مبتنی بر تسهیل کسب و کار و حذف قوانین و

 
مقررات زائد و دست و پا گیر است. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجه مجلس شوراي اسلامی گفت: این که چنین موضوع مهم و تأثیرگذاري فقط در جمع معدود اعضاي یک کمیسیون و دور از چشم مردم، رسانه ها و نهادهاي

 
مدنی مورد بررسی قرار گرفته، سوالی است که باید در روزهاي آینده با بررسی هاي تخصصی و جامع، شفاف سازي شده و به اطلاع مردم رسد. 

تقاضاي عده اي از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در مورد رسیدگی به طرح صیانت از حقوق کاربران در فضاي مجازي و ساماندهی پیام رسان هاي اجتماعی طبق اصل 85 قانون اساسی در دستور

 
کار این هفته جلسه علنی مجلس شوراي اسلامی قرار دارد. 

بر اساس ماده یک این طرح همه پیام رسان هاي از داخلی و خارجی باید مجوز فعالیت در ایران دریافت کنند و متعهد به رعایت تکالیف و الزامات شوند. سرویس دهندگانی که به این الزامات تن ندهند
طبق ماده 27 این طرح فیلتر و مسدود می شوند.



دولت زمینه اشتغال مناسب زباله گردها را فراهم کند/ ضرورت مقابله با واسطه گران خرید زباله

منبع: داناشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1400/05/03

کریمی گفت: دولت باید با تشکیل نهادي تخصصی به بررسی دقیق معضل زباله گردي و معضلات مشابه بپردازد همچنین با اختصاص اعتبارات ویژه، زمینه اشتغال مناسب افراد زباله گرد را
فراهم کند.

کریمی گفت: دولت باید با تشکیل نهادي تخصصی به بررسی دقیق معضل زباله گردي و
معضلات مشابه بپردازد همچنین با اختصاص اعتبارات ویژه، زمینه اشتغال مناسب افراد زباله

 
گرد را فراهم کند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ هادي کریمی، جامعه شناس در گفت وگو با صبح
توس، در خصوص دلایل افزایش معضل زباله گردي، اظهار کرد: افزایش معضل زباله گردي
دلایل متعددي دارد که می توان به ناتوانایی برنامه ریزي اشتغال اجتماعی توسط نهادهاي
ذي ربط، نوسانات پرفشار اقتصادي و کاهش سطح دستمزدها نسبت به میزان نیازهاي
خانوار، کم اهمیت جلوه نمودن پدیده زباله گردي در مقایسه با چالش هاي اساسی موجود

 
در کشور اشاره کرد. 

 
عوامل افزایش معضل زباله گردي در کشور 

وي افزود: همچنین از دیگر عواملی که باعث افزایش معضل زباله گردي در کشور شده است
می توان به کشش تقاضاي کارگاه ها و صنایع بازیافت زباله با قیمت پایین و عدم واکنش
هاي عمومی جامعه نسبت به معضل زباله گردي که داراي پیامدهاي نامطلوب فرهنگی،

 
بهداشتی، اجتماعی و مرامی است، اشاره کرد. 

کریمی ضمن تأکید بر ضرورت برخورد هرچه قاطع تر با این پدیده نابهنجار، خاطر نشان شد: زباله گردي با سطح شعور اجتماعی و تعالی انسان ها و شهروندان سازگاري ندارد از طرف دیگر با جلوگیري

 
از گسترش زباله گردي می توان از انتقال و شیوع بیماري ها و آسیب هاي اجتماعی پیشگیري کرد. 

جامعه شناس با اشاره به اینکه زباله گردان باعث زشت شدن محیط زندگی و شهري می شوند، گفت: مردم و شهروندان باید نسبت به حضور زباله گردان و مشاغل کاذب و پرخطر حساس باشند و اجازه
گسترش آن ها را در محیط اطراف خود را ندهند از طرف دیگر با توجه به اینکه زباله گردي باعث ایجاد یک سلسله آسیب هاي اجتماعی می شود ضرورت مبارزه با این معضل در کلان شهرها بیش

 
ازپیش احساس می شود. 

 
دولت و مردم در قبال معضل زباله گردي مسئول هستند/ دولت زمینه اشتغال مناسب افراد زباله گرد را فراهم کند 

وي خاطر نشان شد: دولت و مردم در قبال معضل زباله گردي مسئول هستند ازاین رو دولت باید با تشکیل نهادي تخصصی به بررسی دقیق معضل زباله گردي و معضلات مشابه بپردازد همچنین با
اختصاص اعتبارات ویژه زمینه اشتغال مناسب افراد زباله گرد را فراهم کند علاوه برآن دولت می تواند با راه اندازي بنگاه ها، سازمان ها، شرکت هاي مخصوصی اقدام به کنترل زباله گردي با حمایت

 
هاي قانونی کند. 

کریمی بیان کرد: دولت می تواند با استفاده از بودجه هاي حمایتی و بحران زدا در کاهش فاصله طبقاتی و درآمدي در جامعه عمل کند؛ یکی دیگر از عواملی که باعث شده تا معضل زباله گردي تاکنون

 
حل نشود تصمیمات پراکنده ارگان هاي دولتی است، ازاین رو دولت باید براي این معضل یک متولی متمرکز انتخاب کند تا جلوي تصمیمات پراکنده و جزیره اي گرفته شود. 

این جامعه شناس ضمن تأکید بر اینکه مردم نیز در قبال معضل زباله گردي مسئول هستند، افزود: مردم می توانند توسط رسانه هاي جمعی، شبکه هاي اجتماعی و فراخوان هاي عمومی در خصوص

 
معضل زباله گردي ایجاد حساسیت کنند. 

وي یادآور شد: مردم همچنین می توانند با ایجاد کمپین هاي اجتماعی صداي مردم به ایجاد مراکز خیریه براي کمک به زباله گردان کمک کنند علاوه بر آن با به وجود آوردن همدلی و همراهی

 
عمومی در کنترل بیماري ها و معضلات مشابه قدم بردارند. 

کریمی در خصوص چگونگی پاك شدن چهره شهرها از معضل زباله گردي، گفت: در ابتدا باید میز خدمت یکپارچه اي بین ارگان هاي ذي ربط ایجاد شود تا بتواند تصمیمات واحد و منعطف در

 
خصوص برخورد با زباله گردان بگیرد زیرا برخورد سرسختانه، خشن و غیرمنطقی باعث محرومیت هاي بیشتر و به وجود آمدن اشکال دیگر آسیب می شود. 

 
راه حل هاي پاك کردن معضل زباله گردي 

این جامعه شناس تصریح کرد: یکی از راه هاي حل مشکل زباله گردي، از دسترس خارج کردن زباله ها است زیرا اگر زباله اي روي زمین و در سطل هاي زباله نباشد، زباله گردي نیز وجود نخواهد

 
داشت و این کار باید با همکاري شهروندان صورت بگیرد. 

وي تأکید کرد: یکی دیگر از راه هاي مقابله با زباله گردي حذف واسطه گران خرید زباله ها است همچنین ارگان هاي ذي ربط مانند سازمان بازیافت شهرداري می تواند از زباله گردان در روند تفکیک

 
زباله و گسترش فعالیت هاي بازیافتی شهرداري ها استفاده کند. 



کریمی عنوان کرد: مردم و ارگان ها می توانند با تبلیغات، بنرهاي اطلاع رسانی باعث تحریک حس اجتماعی شهروندان در قبال معضلات اجتماعی مانند زباله گردي شوند در این صورت کشور و جامعه

 
به سمت سلامت پایدار، سلامت اجتماعی و توسعه پایدار حرکت خواهد کرد. 

انتهاي پیام/



افتتاح کارگاه صنایع تبدیلی مرکز فنی و حرفه اي بانوان در شیراز

منبع: قلمناشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1400/05/03

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان فارس، گفت:صنایع تبدیلی موتور محرکه بخش کشاورزي است و از مهم ترین عوامل توسعه این بخش محسوب می شود و به همین دلیل کارگاه ویژه
آموزش بانوان در شیراز راه اندازي شد. حشمت کوشکی افزود: بر اساس نیاز سنجی صورت پذیرفته از مشاغل حال حاضر بازار کار، مرکز آموزش فنی و ...

افتتاح کارگاه صنایع تبدیلی مرکز فنی و حرفه اي بانوان در شیراز فارس_ کارگاه صنایع

 
تبدیلی مرکز آموزش فنی و حرفه اي بانوان در شیراز به بهره برداري رسید. 

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان فارس، گفت:صنایع تبدیلی موتور محرکه بخش
کشاورزي است و از مهم ترین عوامل توسعه این بخش محسوب می شود و به همین دلیل

 
کارگاه ویژه آموزش بانوان در شیراز راه اندازي شد. 

حشمت کوشکی افزود: بر اساس نیاز سنجی صورت پذیرفته از مشاغل حال حاضر بازار کار،

 
مرکز آموزش فنی و حرفه اي خواهران شیراز راه اندازي شد. 

وي ادامه داد: در این کارگاه آموزشی صنایع تبدیلی کشاورزي رشته هایی نظیر خشک کردن
انواع میوه و سبزي، بسته بندي انواع خشکبار، تولید کننده اسانس و عرقیات گیاهان دارویی

 
به جویندگان مهارت آموزش داده می شود. 

کوشکی با بیان اینکه آموزش حرفه هاي جدید و مورد نیاز جامعه در دستور کار این اداره
کل است، گفت: ایجاد، رشد و توسعه صنایع تبدیلی می تواند در افزایش ارزش افزوده بخش
کشاورزي، اشتغال، توسعه صادرات، کاهش ضایعات و از همه مهم تر تأمین امنیت غذایی

 
کشور تأثیر گذار باشد. 

وي با اشاره به اینکه این کارگاه وظیفه آموزش را بر عهده دارد و اشتغال کارآموزان پس از تولید مد نظر است، گفت: حدود 200 میلیون ریال تجهیزات براي راه اندازي این کارگاه خریداري شده است.



راه اندازي 5 مدرسه عالی مهارتی جدید در دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی کرمان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1400/05/03

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمان، علیرضا منظري توکلی امروز در جمع خبرنگاران با
اشاره به تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی اظهار داشت: تاسیس این دانشکده گامی
جدید در جهت مهارت آموزي بسط و توسعه فرهنگ مهارت آموزي به عنوان نیاز اساسی
امروز جامعه و از طرفی کاهش دغدغه فارغ التحصیلان و خانواده آنان براي اشتغال
فرزندانشان، ضرورت اهتمام و تبیین فعالیت هاي مهارت آموزي دانشگاه ها و مراکز آموزش

 
عالی را بیش از پیش نمایان می کند. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی کرمان بیان داشت: در این راستا دانشگاه آزاد اسلامی کشور با
تاسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی گام جدي و اساسی را در جهت مهارت آموزي

 
دانشجویان و حتی دانش آموزان برداشته است. 

وي با اشاره به رویکرد این دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی خاطرنشان کرد: سیاست این دانشکده ها علاوه بر تربیت نیروي متخصص و کارآمد براي ورود به بازار کار، ایجاد اشتغال پایدار بر مبناي

 
سند دانشگاه اسلامی و سیاست هاي اقتصاد مقاومتی است. 

 رئیس دانشگاه آزاد کرمان ادامه داد: با توجه به اینکه فارغ التحصیلان دانشگاهی اغلب مهارت و تخصص لازم را براي ورود به عرصه کار و تولید ندارند، به همین دلیل دچار سردرگمی، یأس و ناامیدي

 
می شوند، بنابراین دانشگاه آزاد اسلامی با تأسیس دانشکده هاي مهارت و کارآفرینی و گسترش آن بنا دارد، خلاء موجود را برطرف کند. 

منظري توکلی تصریح کرد: در استان کرمان این دانشکده ها در  واحد هاي شهید حاج قاسم سلیمانی( کرمان ) و همچنین واحدهاي جیرفت، زرند و بم دایر شده اند و ان شاءاالله به زودي شاهد راه

 
اندازي و تاسیس آنها در سایر واحدهاي استان نیز خواهیم بود. 

وي بیان داشت:  دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمان مصمم است اهداف و رویکردهاي اصلی تأسیس این دانشکده ها را به صورت عینی و عملی پیاده سازي و اجرا کند تا بتواند نقیصه کمبود نیروي
متخصص و کارآفرین را به عنوان نیاز اصلی جامعه جبران کند که در این راستا 5 مدرسه عالی مهارتی جدید در واحدهاي دانشگاهی استان در دست تاسیس و راه اندازي است که ان شاءاالله با اخذ

 
مجوز تاسیس آنها تا پایان سال راه اندازي خواهند شد. 

رئیس دانشگاه آزاد کرمان عنوان کرد: مدارس عالی مهارتی با عناوین کشاورزي نوین در واحد انار، معدن و صنعت فولاد در واحد سیرجان ،صنایع تبدیلی و بسته بندي خرما در واحد بم، منابع طبیعی

 
دام طیور و آبزیان در واحد بافت، تولید محصولات گلخانه اي و گیاهان دارویی در واحد جیرفت از جمله این فعالیت هاست. 

وي ادامه داد: همچنین فعالیت هاي کار بنیان در واحدهاي دانشگاهی استان در دست راه اندازي و در آستانه صدور مجوز است که فعالیت هایی نظیر کارگاه تولید میوه خشک و چیپس، کارگاه طراحی

 
و دوخت، تولید و پرورش قارچ، فیروزه کوبی، مینا کاري، تکثیر و پرورش گل هاي آپارتمانی که در این طرح ها دانشجویان و دانش آموزان علاوه بر کسب  مهارت به کسب درآمد نیز می پردازند. 
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